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Εισανωνικό σημείωμα

Τα τελευταία χρόνια, με την ανάδειξη της «δημιουργικής πόλης» , οι πόλεις 
φαίνεται να αποκτούν άλλη δυναμική ως οντότητες. Οι άλλοτε βιομηχανικές πόλεις 
μεταμορφώνονται και ξεχωρίζουν όσο ποτέ ως χώροι τουριστικής αλλά και 
πολιτιστικής ανάπτυξης και δημιουργίας1. Τα κράτη φαίνεται σταδιακά να 
υποχωρούν και να παραχωρούν τη θέση τους στις πόλεις που αναπτύσσουν τη δική 
τους πολιτιστική ταυτότητα και σημασία (city branding) , ένα χαρακτηριστικό και 
ίσως το πιο πετυχημένο παράδειγμα είναι το Βερολίνο, που βρήκε το δικό του 
χαρακτήρα και αξιοποίησε στο έπακρον κάθε δυνατότητα της πόλης μετατρέποντας 
παράλληλα τις αδυναμίες της πόλης σε ευκαιρίες. Σε μια τέτοια «νέου τύπου» πόλη 
πως ορίζεται και τι σημασία έχει ο δημόσιος χώρος; Ο οποίος μάλιστα είναι μια 
έννοια με μεταβλητό περιεχόμενο και σημασία, με τη δική του ξεχωριστή εξέλιξη 
στο χώρο της πόλης.2

Το παραπάνω ερώτημα θα αποτελέσει και το βασικό ερώτημα της παρούσας 
έρευνας, η οποία όμως δεν αφορά ένα ήδη αναπτυγμένο και γνωστό αστικό κέντρο, 
όπως το Βερολίνο που αναφέρθηκε, αλλά μια πολύ μικρότερη επαρχιακή πόλη της 
Ελλάδας, τη Λάρισα. Για αυτό το λόγο και είναι απαραίτητο παράλληλα να δούμε το 
«προφίλ» της πόλης αλλά και να ερευνήσουμε τις υπάρχουσες δυναμικές και 
δυνατότητές της.

Αναλυτικότερα, η παρούσα εργασία θα ασχοληθεί με την πόλη της Λάρισας 
με σκοπό να ερευνήσει την καθημερινή ζωή της πόλης σε σχέση με έννοιες όπως ο 
«πολιτισμός της καθημερινότητας» ή αυτός της «δημιουργικής πόλης» και του 
δημιουργικού πολίτη. Πιο συγκεκριμένα στόχος της ερευνάς μας είναι να δούμε 
ποια είναι η σχέση της πόλης, των πολιτών δηλαδή στην καθημερινότητά τους, με 
τον δημόσιο χώρο και αν παρουσιάζει διαφορές με το ποια συνήθιζε να είναι στο 
παρελθόν. Επίσης ένα από τα βασικά στοιχεία που θα εξετάσουμε είναι πως 
αντιμετωπίζεται, πως ορίζεται και πως αξιοποιείται ο δημόσιος χώρος από την 
τοπική αυτοδιοίκηση.

Στα πλαίσια, λοιπόν της εργασίας και προκειμένου να είμαστε σε θέση να 
δώσουμε μια σωστή περιγραφή της πόλης θα πραγματοποιήσουμε έρευνα για να 
δούμε τόσο την γνώμη των αρμόδιων φορέων της αστικής και πολιτιστικής 
ανάπτυξης της πόλης, όσο και των ίδιων των πολιτών. Με αυτόν τον τρόπο

1 Βλ. σχετικά www.charleslandrv.com
2 Βλ σχετικά Richard Sennett, Η τυραννία της οικειότητας, ο Δημόσιος και ο Ιδιωτικός χώρος στον 
Δυτικό πολιτισμό, εκδ. Νεφέλη, Αθήνα 1999
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μπορούμε να δούμε κατά πόσο συμφωνούν οι απόψεις των αρμοδίων με τις 
απόψεις των πολιτών, αν έχουν δηλαδή την ίδια εικόνα για την πόλη και την 
ανάπτυξη της. Παράλληλα μας δίνεται η ευκαιρία να δούμε πως βιώνουν οι ίδιοι οι 
πολίτες τον δημόσιο χώρο, όπως επίσης το πόσο ώριμοι3 είναι ως πολίτες και κατά 
πόσο αποτελούν αυτό που συνηθίζεται να ονομάζουμε «δημιουργικό κεφάλαιο».

Για να απαντήσουμε βέβαια αυτό το τελευταίο ερώτημα θα πρέπει πρώτα 
να δούμε αν η ίδια η Λάρισα είναι μια «δημιουργική πόλη». Μια άλλη λοιπόν 
πλευρά που θα μας απασχολήσει είναι η πολιτιστική και καλλιτεχνική ανάπτυξη της 
πόλης καθώς kol η σχέση της τέχνης με τον δημόσιο χώρο. Στο παρελθόν ο 
δημόσιος χώρος συχνά παρομοιαζόταν με θεατρική σκηνή, καθώς σε αυτόν 
εξελισσόταν η «δημόσια», η κοινωνική ζωή των πολιτών με τρόπο ανάλογο ενός 
θεατρικού ρόλου4. Σήμερα όμως ποιος είναι ο ρόλος της τέχνης στην ανάπτυξη και 
την εκμετάλλευση του δημόσιου χώρου; Ένα ακόμα ερώτημα που ευελπιστούμε να 
είμαστε σε θέση να απαντήσουμε στο τέλος της εργασίας.

Ωστόσο, πριν από την πραγματοποίηση και παρουσίαση της έρευνας είναι 
απαραίτητο να προσδιορίσουμε τις έννοιες που πρόκειται να συναντήσουμε κατά 
τη διάρκεια της έρευνας, να ορίσουμε τα εννοιολογικά εργαλεία της εργασίας. Για 
αυτόν το λόγο στο πρώτο μέρος ( Α' Μέρος) της εργασίας θα προσπαθήσουμε να 
δώσουμε ορισμούς σε έννοιες όπως «πολιτισμός» και «κουλτούρα». Καθώς αν και 
ως όρους τους χρησιμοποιούμε συχνά, ωστόσο δεν τους αποδίδουμε όλοι το ίδιο 
περιεχόμενο, με αποτέλεσμα να δημιουργείται σύγχυση σχετικά με το νόημα τους. 
Ενώ παράλληλα με την ανάπτυξη των πόλεων, όπως την παρουσιάσαμε παραπάνω, 
με βάση αυτές τις δυο βασικές έννοιες δημιουργούνται νέοι όροι που σχετίζονται 
άμεσα με την πόλη και την εξέλιξη του αστικού πολιτισμού. Επίσης στο Α' Μέρος θα 
επιχειρήσουμε να προσδιορίσουμε την έννοια του δημόσιου χώρου ως πολιτιστικό 
αγαθό, δικαιολογώντας και το γιατί αποτελεί ο τελευταίος το βασικό, πεδίο έρευνας.

Στο τρίτο μέρος (Γ' Μέρος) θα παραθέσουμε τα συμπεράσματα που 
προκύπτουν από την έρευνα, η οποία θα παρουσιαστεί εκτενώς στο δεύτερο μέρος

3 Οι σχετικές ερωτήσεις που θα μας βοηθήσουν να δούμε την «ωριμότητα» των πολιτών είναι οι 
3)Ποιους θεωρείτε αρμόδιους για την «αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;

18)Σας ενδιαφέρει η συμμετοχή σας στην ανάδειξη του δημοσίου χώρου ως χώρου πολιτιστικής 
δραστηριότητας

20) Πόσο συχνά χρησιμοποιείτε κάποιο μέσο μετακίνησης εκτός του αυτοκινήτου (πχ. ποδήλατο) 
εντός της πόλης;

Η 3Π μας βοηθά να δούμε το αίσθημα της ευθύνης που έχουν ή όχι οι πολίτες, η 18η την ύπαρξη 
συμμετοχικής κουλτούρας και η 20η το ανεπτυγμένο ή όχι οικολογικό αίσθημα αλλά και την 
«ενεργητικότητα» των πολιτών. Όλα τα παραπάνω είναι στοιχεία που χαρακτηρίζουν έναν ώριμο 
πολίτη σε μια «δημιουργική» πόλη.

4 Richard Sennett, ο. π.
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(Β' Μέρος). Επίσης στο Β' Μέρος θα παρουσιάσουμε και τις σχετικές προτάσεις 
σχετικά με την πόλη της Λάρισας και το πώς μπορεί να βελτιώσει, εφόσον 
χρειάζεται βελτίωση, την εκμετάλλευση και αξιοποίηση του δημόσιου χώρου. Όπως 
επίσης και πως μπορεί ως πόλη να προβάλλει τα ιδιαίτερα στοιχεία της με σκοπό 
την ανάδειξη της πολιτιστικής της ταυτότητα.

Τέλος, στο τέταρτο μέρος (Δ' Μέρος) θα δούμε την μεθοδολογία και τις 
ερευνητικές μεθόδους που θα χρησιμοποιηθούν ώστε να πραγματοποιηθεί 
επιτυχώς η ερεύνα. Ενώ το οπτικοακουστικό που θα συνοδεύει την έρευνα θα 
μπορεί να το βρει ο αναγνώστης στο παράρτημα στο τέλος της εργασίας.

Συνηθίζουμε να λέμε πως ο πολιτισμός είναι η «βαριά βιομηχανία» της 
Ελλάδας, για ποιο πολιτισμό όμως μιλάμε; Τον πολιτισμό που βρίσκεται κάπου στα 
ερείπια των αρχαίων προγόνων ή τον πολιτισμό των μουσείων και των θεάτρων; Για 
να συνεχίσου με να μιλάμε για ελληνικό πολιτισμό θα πρέπει να στραφούμε στον 
πολιτισμό όπως των βιώνουμε στην καθημερινότητά μας, στο επίπεδο ζωής που 
προσφέρει μια πόλη στους πολίτες της, στις συμμετοχικές διαδικασίες, στην 
ελευθερία της έκφρασης και της δημιουργικότητας στους δημόσιους χώρους. Έχουν 
αυτά τα χαρακτηριστικά ελληνικές πόλεις; Είναι η Λάρισα μια από τις πόλεις που 
στην καθημερινότητά της παράγει πολιτισμό, μια πόλη σύγχρονη με σεβασμό στους 
πολίτες και το περιβάλλον, με «ανοιχτούς χώρους»5 και συμμετοχικές διαδικασίες; 
Στο τέλος της εργασίας ευελπιστούμε πως θα είμαστε σε θέση να δώσουμε 
απαντήσεις σε τέτοιου είδους ερωτήματα.

5 Με τον όρο «ελεύθεροι χώροι» εννοούμε τις εκτάσεις χωρίς κτήρια όπως είναι οι δρόμοι, οι 
πεζόδρομοι, οι πλατείες, ol παιδικές χαρές, οι παραλίες για τις παραθαλάσσιες πόλεις, τα ποτάμια 
και τα ρέματα μέσα στις πόλεις, όπως επίσης τα πάρκα, τα άλση, οι κήποι (χώροι που 
χαρακτηρίζονται από πολύ πράσινο), οι ανοιχτές, χωρίς κτήρια δηλαδή, αθλητικές εγκαταστάσεις, 
ακόμα και οι avouerai αρχαιολογικοί χώροι. Πρόκειται για πράσινους, ανοιχτούς χώρους, που κατά 
κανόνα είναι δημόσιοι και η πρόσβαση των πολιτών είναι αβίαστη και ελεύθερη.
Βλ. σχετικά Νίκος Μπελαβίλας, Φωτεινή Βαταβάλη, Πράσινο και ελεύόεροι χώροι στην πόλη, WWF 
Ελλάς, Αθήνα 2009, σελ.16 -19
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ΜΕΡΟΣ A' : Αποσαφήνιση ορισμών και εννοιών

1. Οι évvoiEC πολιτισμός και κουλτούρα

α) Η εννοιολογική διαφορά των εννοιών κουλτούρα και πολιτισμός

Συχνά στην καθημερινότητα μας χρησιμοποιούμε λέξεις που ενώ μας είναι 
οικείοι ωστόσο δυσκολευόμαστε να τους δώσουμε συγκεκριμένους ορισμούς, 
τέτοιες λέξεις είναι και ol έννοιες «κουλτούρα» και «πολιτισμός» που θα 
εξετάσουμε στο παρόν κεφάλαιό. Οι δύο αυτές έννοιες είναι γνωστές σε όλους, 
το περιεχόμενο τους όμως δεν είναι σαφές καί ξεκάθαρο. Πράγμα που καθιστά 
δύσκολο όχι μόνο τον ορισμό τους αλλά και τον διαχωρισμό του, αφού δεν είναι 
λίγες ol φορές που ol ôpoL αυτοί χρησιμοποιούνται ως εναλλάξιμοι. Ωστόσο, δε 
θα μπορούσαμε να συνεχίσουμε την εργασία αν δεν αποσαφηνίσουμε τις δύο 
αυτές έννοιες, καθώς πρόκειται για δύο από τα βασικά εννοιολογικά μας 
εργαλεία.

Βέβαια θα πρέπει να σημειώσουμε πως κανένας ορισμός που αφορά έννοιες 
με μεταβαλλόμενο περιεχόμενο στο διάβα των χρόνων, δε μπορεί να είναι 
σταθερός και απόλυτος. Η ιστορική τους πορεία άλλωστε το επαληθεύει. Πορεία 
ιδιαίτερα σημαντική και χρήσιμη προκειμένου να κατανοήσουμε πλήρως τις δυο 
έννοιες, ώστε και να μπορέσουμε να μπορέσουμε να ξεκαθαρίσουμε τις έννοιες 
με τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Η γέννηση και η εξέλιξη των δύο αυτών εννοιών 
είναι που θα μας οδηγήσει στην αποσαφήνιση kol τον ορισμό τους.

Η έννοια «κουλτούρα»6 φαίνετε πως προέρχεται από το λατινικό «cultura» 
που σημαίνει την φροντίδα για τους αγρούς ή τα ζώα7. Μέχρι τον 13° αιώνα 
δήλωνε τμήμα καλλιεργημένης γης, ενώ τον 16° αιώνα η έννοια δε δηλώνει πια 
κατάσταση αλλά πράξη, δηλώνει το καλλιεργείν. Η εξέλιξη της έννοιας της 
κουλτούρας δεν σχετιζόταν άμεσα με το κίνημα των ιδεών ως και τον 18° αιώνα. 
Η μεταφορική έννοια ( η καλλιέργεια μιας ικανότητας) αναπτύχθηκε σταδιακά 
και τον 18° αιώνα αρχίζει να επιβάλλεται, καθώς με το νόημα αυτό είσάγεταί 
στο Λεξικό της Γαλλικής Ακαδημίας (έκδοση 1718)8.

6 Πρόκειται για το γαλλικό culture, το αγγλικό culture καιτο γερμανικό kultur, ο όρος διατηρήθηκε 
και στα ελληνικά ως κουλτούρα χωρίς να αποδοθεί με την αντίστοιχη ελληνική λέξη της 
καλλιέργειας. Βλ. Ευγενία Π. Μπιτσάνη, Πολιτισμική Διαχείριση και Περιφερική Ανάπτυξη. 
Σχεδιασμός Πολιτιστικής Πολιτικής και πολιτιστικού Προϊόντος, εκδ. Διόνικος, Αθήνα 2004, σελ. 29 - 
30
7 Denys Cuche, Μαίρη Λεοντσίνη (επιμ.) , Έννοια της Κουλτούρας στις Κοινωνικές Επιστήμες, μετφ. 
Φώτης Σιάτιστας, εκδ. τυπωθήτω, Αθήνα 2001, σελ. 18 -19
8 Ο. π.
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Παράλληλα με την έννοια της κουλτούρας αναπτύσσεται στην Γαλλική 
γραμματεία και η έννοια του Πολιτισμού9, η οποία τον 18° αιώνα είναι 
παραπλήσια της λέξης κουλτούρα, και οι δύο ανήκουν στο ίδιο σημασιολογικό 
πεδίο. Ωστόσο, ενώ η «κουλτούρα» δηλώνει κυρίως ατομικές προόδους, ο 
«πολιτισμός» δηλώνει συλλογικές προόδους. Στην πορεία η έννοια του 
πολιτισμού θα σημαίνει την εκλέπτυνση των ηθών και την διαδικασία που 
οδηγεί την ανθρωπότητα από το σκοτάδι της άγνοιας και του ανορθολογισμού 
στο φως της γνώσης και του ορθού λόγου10. Ο ορθός λόγος και η γνώση είναι η 
βάση της αστική διακυβέρνησης της κοινωνίας όπως εκφράζεται και επικρατεί 
τελικά από τους αστούς μεταρρυθμιστές, κατ' επέκταση και ο πολιτισμός 
τοποθετείται στη βάση αυτού του οικοδομήματος διακυβέρνησης. Έτσι λοσιόν, 
ο πολιτισμός συνδέεται άμεσα με τους θεσμούς, τη νομοθεσία αλλά και την 
εκπαίδευση καί πιο συγκεκριμένα ορίζεται ως η διαδικασία που συμβάλει στην 
βελτίωση αυτών11. Γι' αυτόν ακριβώς τον λόγο δηλώνει το «συλλογικό» της 
προόδου, όπως ήδη αναφέραμε, είναι η έννοια που επηρεάζει συνολικά την 
κοινωνία, αρχής γενομένης από το κράτος.

Και οι δύο έννοιες όπως της είδαμε ως τώρα (18ος αιώνας) μετέχουν στις 
διαδικασίες του διαφωτισμού που οδηγεί σε μια νέα σύλληψη της ιστορίας. Με 
βάση την τελευταία η ιστορία απομακρύνεται πλέον από την «θεολογία»12, ο 
άνθρωπος και ο ορθός λόγος τοποθετούνται στο κέντρο της διανόησης ενώ οι 
νέες έννοιες, όπως αυτή της «κουλτούρας» και του «πολιτισμού», επικοινωνούν 
ένα νέο μήνυμα αισιοδοξίας και προόδου.

Οι έννοιες αυτές ωστόσο δεν είχαν την ίδια εξέλιξη στην Γερμανική 
γραμματεία. Αν και το μεταφορικό περιεχόμενο της γερμανικής λέξης kultur 
μοιάζει να είναι ακριβής απόδοση της γαλλικής έννοιας, ωστόσο θα πρέπει να 
τονίσουμε ότι τα γαλλικά γλωσσικά δάνεια της εποχής ήταν αποτέλεσμα του 
γαλλικού θαυμασμού των ανώτερων τάξεων της Γερμανίας, οι οποίες και έχουν 
επηρεαστεί σημαντικά από τις ιδέες του Διαφωτισμού. Αυτός είναι και ο λόγος 
που η kultur θα έχει διαφορετική εξέλιξη από τη γαλλική culture, οι δύο έννοιες 
άλλωστε θα αποτελέσουν για πολλά χρόνια αντικείμενο μιας ιδιότυπης 
γαλλογερμανικής συζήτησης.

Η κουλτούρα έτσι όπως αναπτύχθηκε στη Γερμανία, σύμφωνα με τα 
παραπάνω, δεν σχετίζεται απλά με το έθνος αλλά αποτελεί συστατικό του 
κομμάτι. Συνιστά κατά κάποιο τρόπο αυτό που ονομάζουμε κληρονομιά, 
δηλαδή τις καλλιτεχνικές, διανοητικές ή ηθικές κατακτήσεις, οι οποίες

9 Ο όρος προέρχεται από τη μετάφραση τόσο του γαλλικού όρου civilisation και του αγγλικού 
civilization αλλά και του Γερμανικού Zivilisation. Βλ σχετικά. Ευγενία Π. Μπιτσάνη, ο. π. σελ. 30 - 31
10 Denys Cuche, ο. π. σελ. 20 -21
110, π.
12 Πρόκειται για την θεολογία της ιστορίας, καθώς μέχρι την επικράτηση του ορθού λόγου που έφερε 
ο Διαφωτισμός, η θρησκεία ήταν η βάση της κοινωνίας, της διανόησης και φυσικά της ιστορικής 
μελέτης.
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συμβάλλουν στην δημιουργία κοινής συνείδησης και που συνδέουν ένα έθνος. 
Έτσι, η έννοια της κουλτούρας στη Γερμανία του 19ου αιώνα τείνει να είναι 
έννοια καθαρά διανοητική που αποτελεί έκφραση της ψυχής, ενώ η έννοια του 
πολιτισμού φαίνεται να συνδέεται περισσότερο με την πρόοδο της ύλης, θα 
λέγαμε πως εκφράζει την τεχνική και οικονομική ανάπτυξη.

Βέβαια και η Γαλλία του 19ου αιώνα δε μένει ανεπηρέαστη από τις εξελίξεις 
της γερμανικής διανόησης γύρω από τις έννοιες «κουλτούρα» και 
«πολιτισμός»13. Η έννοια της «κουλτούρας» φαίνεται πως κερδίζει το χαμένο 
έδαφος έναντι της έννοιας του πολιτισμού, καθώς η χρήση της είναι όλο και πιο 
διευρυμένη.

Η Γαλλογερμανική συζήτηση περί κουλτούρας και πολιτισμού οδήγησε επί 
της ουσίας στην ανάδειξη μιας επιμεριστικής (Γερμανική) και μιας οικουμενικής 
(Γαλλική) αντίληψης της έννοιας της κουλτούρας. Η διαμάχη των εννοιών 
«κουλτούρας» και «πολιτισμού» γέννησε τις δυο βασικές θεωρίες που 
επηρέασαν τον τρόπο ορισμού των δυο εννοιών στην κοινωνικές επιστήμες14.

Κάθε μετέπειτα ορισμός κινήθηκε στα πλαίσια που τέθηκαν από την 
παραπάνω διαμάχη. Έτσι ο πολιτισμός στην κοινωνιολογία είναι σημείο 
αναφοράς της συλλογικής ταυτότητας, ενώ παράλληλα ασκεί σημαντική πίεση 
στα μέλη του κοινωνικού συνόλου, μέσω των τριών βασικών λειτουργιών που 
επιτελεί α) αναγνώριση β) ένταξη γ) συμμετοχή15. Σε μια κοινωνία ο καθένας 
αναγνωρίζει τον άλλον ως μέλος μέσω του πολιτισμού και έτσι μπορούν και 
εντάσσονται στο κοινωνικό σύνολο, μέσα από τον πολιτισμό αποκτούν 
προσωπική ταυτότητα, μέσω της οποίας συμμετέχουν στην κοινωνική ζωή. 
«Ακολουθούν τον πολιτισμό του συνόλου από φόβο μην εκβληθούν από το 
σύνολο ως ξένοι ή εξωμότες. Πιέζουν τους άλλους να συμμορφωθούν από φόβο 
μήπως αλλάξει η ιδιομορφία του συνόλου και συνακόλουθα και η δική τους 
σχέση μέσα σε αυτό».16

Όπως φαίνεται και η κουλτούρα καί ο πολιτισμός αποδίδουν στην έννοια της 
«κοινωνικής κληρονομιάς». Ενώ, ο Άλφρεντ Βέμπερ , πατώντας μάλλον την 
γερμανική παράδοση, ορίζει τον «πολιτισμό» ως έννοια που ορίζει τον υλικό 
πολιτισμό ενώ η κουλτούρα τον υλικό πολιτισμό (ιδέες, πεποιθήσεις κ. α.)17.

13 Οι γαλλικοί καλλιτεχνικοί κύκλοι της εποχής φαίνετε πως τρέφουν θαυμασμό για την γερμανική
διανόηση, το φιλοσοφικό και λογοτεχνικό έργο που παρουσιάζει. Αυτό μπορεί να εξηγήσει και την
σχετική επιρροή στο θέμα της κουλτούρας και του πολιτισμού. Βλ. σχετικά Ο. π.
14 Ευγενία Π. Μπιτσάνη, ο. π. σελ 32
15 Ο. π.
16 Δ. Τσαούσης, Η κοινωνία του ανϋρώπου, Εισαγωγή στην Κοινωνιολογία, εκδ. Gutenberg, Αθήνα
1983, σελ. 117
17 Ευγενία Π. Μπιτσάνη, ο. π. σελ. 33, όπως επίσης

Δ. Τσαούση., Χρηστικό Λεξικό Κοινωνιολογίας. Κοινωνιολογική Βιβλιοθήκη., εκδ. Gutenberg, Αθήνα

1984, σελ. 221 αλλά και

www.elinepa.org «Πολιτισμός και Πολιτισμική Ταυτότητα», Ελένη Κουκουμίκη, καλοκαίρι 2005,
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Ωστόσο, κλασικός ορισμός της έννοιας «κουλτούρα» θεωρείται, τόσο από την 
κοινωνιολογία όσο και από την κοινωνική ανθρωπολογία, αυτός που έδωσε ο 
Edward Burnett Tylor κουλτούρα είναι «το σύνθετο εκείνο σύνολο που 
περιλαμβάνει, γνώσεις, πεποιθήσεις, τέχνες, ήθη, δίκαιο, έθιμα και κάθε άλλη 
ικανότητα και συνήθεια που αποκτά ο άνθρωπος ως μέλος της κοινωνίας.»18 19.

Αν και όπως είπαμε ο ορισμός του Tylor θεωρείται κλασικός, ωστόσο δε 
συμφωνούν όλοι με την έμφαση που δίνει στα πνευματικά στοιχεία της 
κοινωνικής κληρονομιάς. Έτσι οι Κρόμπερ και Κλούκχον περιλαμβάνουν στον 
ορισμό τους τις κατασκευές και τα εργαλεία «Η κουλτούρα αποτελείται από 
ρητά ή νοούμενα πρότυπα συμπεριφοράς, που προσλαμβάνονται και 
μεταδίδονται με σύμβολα και που συνιστούν τα ιδιαίτερα επιτεύγματα των 
ανθρωπίνων ομάδων, ... . Ο βασικός πυρήνας της κουλτούρας συνίσταται σε 
παραδοσιακές ( ... ) ιδέες και ιδιαίτερα σε αξίες που προσαρτώνται στις ιδέες

’  19αυτές.».
Στην πιο σύγχρονη βιβλιογραφία ο διαχωρισμός των δύο εννοιών φαίνεται 

να είναι πιο απλός. Οι δύο έννοιες διαφοροποιούνται στο ότι η κουλτούρα 
ορίζεται ως ιδιαίτερο και αμεταβίβαστο χαρακτηριστικό ενός κοινωνικού 
συνόλου, ενώ ο πολιτισμός ως μεταβιβάσιμος από το ένα κοινωνικό σύνολο στο 
άλλο20. Η κουλτούρα θεωρείται πως έχει ποικίλες όψεις και έχει μεταβλητό 
χαρακτήρα, σε αντίθεση με τον πολιτισμό που θεωρείται μη αναστρέψιμος.21

Μέχρι τώρα είδαμε την καταγωγή και την εξέλιξη των εννοιών της 
κουλτούρας και του πολιτισμού στην διεθνή βιβλιογραφία. Στη συνέχεια θα 
προσπαθήσουμε να αποσαφηνίσουμε τον όρο πολιτισμό όπως ερμηνεύεται και 
χρησιμοποιείται στο χώρο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Η έννοια του «πολιτισμού» φαίνεται να έχει ευρύ περιεχόμενο και στον 
τομέα της τοπικής αυτοδιοίκησης. Ο πολιτισμός στην τοπική αυτοδιοίκηση 
σχετίζεται άμεσα με το καθημερινό, με την ζωή στην πόλη, θα μπορούσαμε να 
πούμε πως πρόκειται για μια δυναμική λειτουργία που συμβάλει στην 
δημιουργία μας δημιουργικής ατμόσφαιρας και του ανάλογου κλίματος. Το 
παραπάνω εκφράζεται σε θεωρητικό επίπεδο ενώ σε πρακτικό πολιτισμός 
φαίνεται να είναι οι διάφορες πολιτιστικές δραστηριότητες (θεατρικές και 
μουσικές παραστάσεις, εκθέσεις κ. α.). Ωστόσο, οι τελευταίες, αν και σημαντικό 
κομμάτι της έννοιας, δεν αποτελούν παρά μόνο ένα μέρος αυτού που 
ονομάζουμε «πολιτισμός». Αν δίναμε έναν ορισμό για την έννοια θα λέγαμε πως 
πολιτισμός θεωρείται «... η μεγάλη ροή ανθρώπων, πραγμάτων και λέξεων 
διαχρονικά, μέσα στην ιστορία της ανθρωπότητας... Τα συμπλέγματα των 
ανθρωπίνων δραστηριοτήτων, των προϊόντων τους, των ανθρώπινων σκέψεων,

18 Δ. Τσαούσης, Η κοινωνία του ανϋρώπου ..., ο. π ., σελ. 119, όπως και
Denys Cuche, ο. π ., σελ. 33-36

19 ο. η.
20 Ευγενία Π. Μπσσάνη, ο. π.
21 Δ. Τσαούσης, ο. π.
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των ανθρώπινων κατακτήσεων, σε μια πολύ μεγάλη διαχρονική διάρκεια, σε ένα 
πολύ μεγάλο χωρικό επίπεδο.».22

Ενώ η κουλτούρα ως έννοια χρησιμοποιείτε για τον καλλιεργημένο τύπο 
ανθρώπου ο οποίος μετέχει στις υψηλές αξίες της πνευματικής παράδοσης μια 
κοινωνίας ή μιας κοινωνικής ομάδας. Επίσης στην έννοια της κουλτούρας 
εμπεριέχονται αντικείμενα, εργαλεία, θεσμοί, συμπεριφορές ανεξάρτητες 
μεταξύ τους οι οποίες εφοδιάζουν τον άνθρωπο προκειμένου να αντιμετωπίσει 
ειδικά προβλήματα που συναντά μέσα από την κοινωνική δράση.23 Με τον 
τρόπο αυτό βέβαια η κουλτούρα σχετίζεται με ένα ευρύ αντικείμενο μελέτης, το 
οποίο περιλαμβάνει τις συνθήκες του τρόπου ζωής, τους οικονομικούς, 
πολιτικούς, κοινωνικούς, εκπαιδευτικού, νομικούς, θρησκευτικούς αλλά και 
καλλιτεχνικούς θεσμούς. Βάσει των παραπάνω, η έννοια της «κουλτούρας» 
αποκτά διττή σημασία. Καθώς από τη μια σχετίζεται με αυτό που αρχαίοι 
Έλληνες αποκαλούσαν «παιδεία», δηλαδή την ατομική πνευματική πρόοδο και 
διαμόρφωση της προσωπικότητας των ανθρώπων και από τη άλλη σχετίζεται με 
όλα όσα επιστρατεύει ο άνθρωπος προκειμένου να κυριαρχήσει στη φύση, 
δηλαδή με την γνώση, τον ορθό λόγο του Διαφωτισμού. Ως συνέπεια η 
«κουλτούρα» αποτελεί στενότερη έννοια από αυτή του «πολιτισμού».

Σε αυτό το σημείο θα πρέπει να σημειώσουμε πως εξ αιτίας της ευρύτητας 
του περιεχομένου που αποδίδεται στον πολιτισμό, συχνά προτιμάτε η χρήση 
του όρου «πολιτιστικό».24 Ο τελευταίος διευκολύνει και ως προς την κοινωνική 
εξέλιξη, καθώς χρησιμοποιείται για να πετύχουμε μια πιο συγχρονική 
προσέγγιση μιας κατάσταση. Δεν μας ενδιαφέρει τόσο η μεγάλης διάρκειας 
προοπτική, όσο το να εξακριβώσουμε αν η δυναμική της συμβάλει στην 
εύρυθμη λειτουργία των κοινωνιών25, να καθορίσουμε δηλαδή τι είναι δυνατό 
και τι όχι σε μια κοινωνία.

Εν κατακλείδι, τη λέξη «κουλτούρα» την χρησιμοποιούμε για να 
αναφερθούμε στο νόημα που αποδίδουν οι άνθρωποι στις δράσεις τους, στο 
πως οργανώνεται η ζωή τους, για το πως αυτοπροσδιορίζονται μέσα από 
σχέσεις και κανόνες για να λειτουργήσει μια ομάδα ή μια κοινωνία. Ενώ, το 
«πολιτιστικό» για να αναφερθούμε σε μια συλλογική προσπάθεια να 
περιγράφουμε το εφικτό και αδύνατο, το φυσιολογικό και το μη φυσιολογικό σε 
μια σε μια κοινωνία.

22 Ευγενία Π. Μπιτσάνη, ο. π. σελ. 34
23 Ο. π.
24 Ο όρος «πολιτισμός» είναι ετυμολογικά -  παραγωγικά εύπλαστος, σε αντίθεση με τον όρο 
κουλτούρα που στερείτε παράγωγων. Βλ. σχετικά Ο. π. σελ. 19 -20
25 Ο. π. σελ. 34 - 35
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β) Ο πολιτισμός της καθημερινότητας

Έχοντας αναλύσει, όσο πιο απλά και περιεκτικά γίνεται, την έννοια του 
πολιτισμού στο παραπάνω υποκεφάλαιο, στο παρόν θα προσπαθήσουμε να 
προσδιορίσουμε το περιεχόμενο του «πολιτισμού της καθημερινότητας». Ο 
τελευταίος ως έννοια εμπεριέχεται στον ευρύ όρο του πολιτισμού26. Είναι μέρος 
του καθώς για μια πόλη ο πολιτισμός φαίνεται σε κάθε έκφανση της 
καθημερινής ζωής , είναι αυτό που επηρεάζει την καθημερινή ζωή των πολιτών 
αλλά και επηρεάζεται ή πιο σωστά προσδιορίζεται από τις συνήθειες των 
πολιτών και της ίδιας της πόλης.

Ο πολιτισμός της καθημερινότητας ή ο πολιτισμός στην καθημερινότητά 
μας, αν προτιμάτε, σχετίζεται άμεσα με αυτό που ονομάζουμε κοινωνική 
συμπεριφορά. Οι άνθρωποι εντάσσονται στην κοινωνία μέσω του πολιτισμού, 
των λειτουργιών και των διαδικασιών που αναπτύσσονται στα πλαίσια του, 
μέσα στα ίδια πλαίσια ως κοινωνικά δρώντες οι άνθρωποι δημιουργούν σχέσεις, 
συνεργάζονται, συναλλάσσονται και οικοδομούν κοινές και μη συνήθειες. Μέσα 
από αυτές τις διεργασίες συνθέτεται οι κοινωνική συμπεριφορά των πολιτών, η 
οποία και εξελίσσατε σε αλληλεπίδραση με τον πολιτισμό της καθημερινότητας. 
Πρόκειται για έννοιες που αλληλοεπηρεάζονται και συνθέτουν η μία την άλλη.

Μπορούμε να δούμε τον πολιτισμό της καθημερινότητας μέσα από την 
κοινωνική συμπεριφορά των πολιτών μιας πόλης, από τις καθημερινές 
συνήθειες των ανθρώπων στις μεταξύ τους σχέσεις αλλά και σε σχέση με το 
περιβάλλον, τους δημόσιους χώρους, την ίδια την πόλη.

Για παράδειγμα, οι καταναλωτικές συνήθειες των πολιτών αλλά και το που 
και πως επιλέγουν να καταναλώσουν τα διάφορα πολιτιστικά και μη αγαθά, 
συμπεριλαμβανομένου και του ελεύθερου χρόνου αλλά και του δημόσιου 
χώρου, είναι μέρος του πολιτισμού της καθημερινότητας. Η μετατόπιση από την 
υπαίθρια αγορά του παρελθόντος, προς την πιο οργανωμένη αγορά της πόλης 
και τελικά στην ύπαρξη των πολυκαταστημάτων και των mall, είναι μετατόπιση 
που αφορά άμεσα την ζωή της πόλης και έχει να πει πολλά για τον πολιτισμό 
στην καθημερινότητά της. Δηλώνει την απαλλοτρίωση με τους φυσικούς 
χώρους, την αύξηση του καταναλωτισμού σε συνδυασμό με την δημιουργία 
συγκεκριμένων προτύπων lifestyle. Επίσης, οι συνήθειες των πολιτών ως προς 
το περιβάλλον, όπως η συνήθεια της ανακύκλωσης, η οικονομία της ενέργειας,

26 «Πολιτισμός τελικά νοείται το σύνολο της καθημερινής ζωής, η ποιότητά της, οι συνθήκες του 
περιβάλλοντος της εργασίας, η αξιοποίηση του ελεύθερου χρόνου κ. λ. π.» . Ευγενία Π. Μπιτσάνη, 
Πολιτισμική Διαχείριση και Περιφερική Ανάπτυξη. Σχεδιασμός Πολιτιστικής Πολιτικής και 
πολιτιστικού Προϊόντος, εκδ. Διόνικος, Αθήνα 2004, σελ. 34
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η υιοθέτηση χρήσης μεταφορικών μέσων φιλικών προς το περιβάλλον, της 
διατήρησης της καθαριότητας του δημόσιου χώρου και γενικά η ύπαρξη 
περιβαλλοντολογικής συνείδησης είναι ένας δείκτης πολιτισμού της 
καθημερινότητας. Μελετώντας κανείς τα παραπάνω μπορεί να δει τον 
καθημερινό πολιτισμό μιας πόλης, όπως και το επίπεδο ζωής που μπορεί να 
προσφέρει αυτή στους πολίτες της.

Βέβαια, εύκολα διακρίνει κανείς το βασικό ρόλο που έχουν οι πολίτες στην 
ανάπτυξη του πολιτισμού της καθημερινότητας. Πάντα οι πολίτες καλούνταν να 
συμμετέχουν στις κοινωνικές δραστηριότητες και να δραστηριοποιούνται 
κοινωνικά σύμφωνα με τις επιταγές της κοινωνίας.27 Ωστόσο, ο πολίτης της 
σύγχρονης πόλης, δηλαδή της πόλης της συμμετοχικής κουλτούρας, που που 
επιτρέπει στους πολίτες της να είναι ενεργά μέρη της, να συμμετέχουν στις 
κοινωνικές διεργασίες, να είναι δημιουργικοί και όχι πολίτες -  θεατές. .

Οι κοινωνικές δράσεις των πολιτών πλέον είναι απαραίτητες για την 
λειτουργία της πόλης. 0  πολίτης που νοιάζεται για την πόλη του, για τον κόσμο 
στον οποίο ζει, ενεργοποιείται για να τον κάνει καλύτερο, να συμβάλει στην 
επίλυση των προβλημάτων που δημιουργούνται. Ο πολίτης δεν καταναλώνει 
απλώς τα αγαθά28 που του προσφέρει η πόλη αλλά πρέπει να είναι καί σε θέση 
να συμβάλει στην διατήρηση τους. Οι πολίτες που οργανώνονται σε ομάδες και 
δραστηριοποιούνται γύρω από θέματα της καθημερινότητας όπως για 
παράδειγμα αυτά που αφορούν το περιβάλλον, την πόλη γενικότερα και 
συμβάλλουν ενεργά στην βελτίωση της καθημερινής ζωής. Με αυτόν τον τρόπο 
ο πολίτης ως συστατικό στοιχείο του πολιτισμού της καθημερινότητας δεν 
καταναλώνει απλά πολιτισμό αλλά και παράγει πολιτισμό, καθώς ο πολιτισμός 
μιας πόλης σχετίζεται και με την βιωσιμότητα της πόλης, το επίπεδο ζωής που 
εκείνη προσφέρει.29

Με βάση τα παραπάνω βλέπουμε πως ο πολιτισμός της καθημερινότητας 
προϋποθέτει την έννοια της «παιδείας» με την κλασική έννοια του όρου. Με την 
έννοια που τη συναντάμε στην αρχαία ελληνική γραμματεία, της προσωπικής 
πνευματικής προόδου, και όπως είπαμε παραπάνω30 περιέχεται στην διττή 
έννοιας της κουλτούρας, όπως αυτή νοείται συχνά στην τοπική αυτοδιοίκηση. 
Με άλλα λόγια, βλέπουμε πως ο πολιτισμός της καθημερινότητας συνδέεται με

27 Μιλήσαμε παραπάνω για τους κοινωνικούς ρόλους που αναπτύσσουν οι πολίτες μέσα στις 
κοινωνίες και τη σημασία αυτών, οι ρόλοι αυτί δεν είναι φαινόμενο της σύγχρονης ζωής. Υπήρχαν 
ήδη από Βικτωριανή εποχή, ενώ η σημασία τους τότε ήταν πολύ μεγαλύτερη από σήμερα. Ο Sennett 
χαρακτηριστικά αναφέρει πως τον 18° αιώνα «ο δημόσιος χώρος μετατρέπεται σε σκηνή θεάτρου με 
ένα ακροατήριο πρόθυμο να απολαύσει, έστω και κάπως κυνικά, την υποκριτική καιτα προσχήματα 
της καθημερινότητας.» ο. π. σελ. 55
28 Με τον όρο αγαθά εννοούμε τόσο τις υποδομές, όσο καιτα «πνευματικά» αγαθά όπως είναι η 
εκπαίδευση ή ακόμα και η ψυχαγωγία.
29 Αυτές τις έννοιες θα τις δούμε αναλυτικότερα τόσο στα επόμενα κεφάλαια όσο και στην ανάλυση 
των αποτελεσμάτων των ερωτηματολογίων.
30 Βλ. σχετικά Α' Μέρος, 1 α, της παρούσας εργασίας
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την κουλτούρα της κάθε κοινωνίας και δεδομένου πως ο πρώτος αποτελεί μέρος 
του ευρύτερου πολιτισμού συμπεραίνουμε πως κουλτούρα και πολιτισμός παρά 
τις εννοιολογικές τους διαφορές συνδέονται, τουλάχιστον σε πρακτικό επίπεδο.

Ο πολιτισμός της καθημερινότητας αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση εξίσου 
με τον πολιτισμό στην ευρύτερη έννοια του. Η τοπική αυτοδιοίκηση είναι 
υπεύθυνη για την ενθάρρυνση της πολιτιστικής δράσης, είναι αυτή που θέτει τα 
πλαίσια, τους κανόνες αλλά και τους πόρους, ενώ πρωταρχικό μέλημα θα 
πρέπει να είναι η ενεργοποίηση και η συμμετοχή του πολίτη.31

Ο πολιτισμός είναι μια έννοια ζωντανή, δεν αφορά μόνο αρχαία μνημεία και 
έργα τέχνης, πρώτα από όλα αφορά τον άνθρωπο και την ίδια την ζωή. Στην 
αναγέννηση ο άνθρωπος έγινε το κέντρο του κόσμου, της επιστήμης, της 
ιστορίας, της τέχνης ακόμα και σήμερα συνεχίζει να είναι κέντρο του 
πολιτισμού. Ως συστατικό μέρος μιας κοινωνίας δε μπορεί παρά να είναι και 
συστατικό μέρος του πολιτισμού, αυτός ακριβώς είναι και ο πολιτισμός της 
καθημερινότητας. Η πλευρά εκείνη του πολιτισμού που μας αφορά όλους. Δεν 
είναι ανάγκη να είναι κάποιος φιλόσοφος ή φιλότεχνος για να συμμετέχει αλλά 
και να παράγει πολιτισμό.

31 Βλ. σχετικά Ευγενία Π. Μκιτσάνη, ο. π. σελ. 21
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2. Η έννοια της πόλης και του αστικού πολιτισμού

α) Η πόλη και ο πολιτισμός όπως αναπτύχθηκε στα πλαίσια αυτής

Η «πόλη» είναι μια έννοια λίγο πολύ γνωστή σε όλους, είναι ο χώρος που 
κατοικεί το μεγαλύτερο μέρος του πληθυσμού και κατά συνέπεια ol περισσότεροι 
έχουμε μια προσωπική εμπειρία από την πόλη. Ωστόσο πόσοι από εμάς είναι σε 
θέση να δώσουν έναν ορισμό στην έννοια αυτή; Παρά το οικείο της λέξης, το να 
ορίσουμε το τι είναι πόλη εν είναι εύκολο, αν δεν ξέρουμε την πορεία της, αλλά και 
τις αλλαγές που υπέστη στο πέρασμα των χρόνων. Αυτό θα προσπαθήσουμε να 
κάνουμε στο παρόν κεφάλαιο, να παρουσιάσουμε, όσο πιο σύντομα αλλά και 
περιεκτικά γίνεται, την ιστορική εξέλιξη της πόλης αλλά και του «αστικού 
πολιτισμού». Θα δούμε την αρχή της αστικοποίησης32, την βιομηχανοποιημένη 
πόλη και τέλος την σύγχρονη πόλη.

Στις αρχές του 19ου οι πόλεις φαίνεται να αναπτύσσονται και να αυξάνονται 
σε σχέση με τις λειτουργίες που τις χαρακτηρίζουν33. Οι σχέσεις αυτές είναι πιο 
δυσδιάκριτες από εκείνες που υπάρχουν ανάμεσα στο μέγεθος και στο ρυθμό 
ανάπτυξης τους34. Γενικά θα μπορούσαμε να πούμε πως η αστικοποίηση αυξάνεται 
όσο αυξάνονται και οι λειτουργίες που εκτελούν οι πόλεις, πρόκειται κυρίως για 3 
τύπους λειτουργιών, α) τις βιομηχανικές και εξορυκτικές β) λιμενικές ή 
σιδηροδρομικές γ) εμπορικές ή σχετικές με τις υπηρεσίες. Οι πόλεις που 
συνδυάζουν τις τρεις αυτές λειτουργίες, σε διαφορετική ένταση καί βαθμό, βέβαια, 
είναι αυτές που θα ονομάσουμε «μητροπόλεις» και θα αποτελέσουν πρόδρομο των 
μετέπειτα μεγάλων αστικών κέντρων.

Οι «μητροπόλεις» αναπτύσσονται ταχύτατα και συνεχώς, κάνοντας 
αντιληπτή την άμεση σχέση μεταξύ της εκβιομηχάνισης και της αστικοποίησης,

32 Με τον όρο «αστικοποίηση» εννοούμε τη διαδικασία εκείνη της αστικής επέκτασης η οποία 
μεταβάλλει τη σχέση της αναλογίας του πληθυσμού που ζει στη ύπαιθρο και αυτού που ζει στην 
πόλη. Βλ. Debora Stevenson, Πόλεις και αστικοί πολιτισμοί, επιστ. Επιμέλεια Γιάννης Γιαννιτσότης, 
εκδ. Κρητική, Αθήνα 2007, σελ. 217
33 Πόλεις μπορούμε να δούμε να σχηματίζονται και να αναπτύσσονται ακόμα και από την 
αρχαιότητα, πχ οι πόλεις κράτη ή ol πόλεις στο Μεσαίωνα αλλά και οι Βυζαντινές πόλεις. Δεν 
υπάρχει έναν ορισμός που να μπορεί να περικλείει και να περιγράφει όλα τα είδη των πόλεων. Γι' 
αυτό το λόγο και στην παρούσα εργασία επιλέξαμε να περιγράφουμε την πόλη από τον 19° και μετά, 
αναφερόμαστε δηλαδή στις πιο «σύγχρονες» πόλεις που αποτελούν κατά κάποιο τρόπο τον πρόγονο 
της σημερινής πόλης.
34 Ο. π ., σελ. 50
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καθώς öl πόλεις αυτές συνδυάζουν πολλές λειτουργίες οι οποίες και αποτελούν 
συστατικό του βιομηχανικού κόσμου. 35 Στον αντίποδα των μητροπόλεων 
αναπτύσσονται ol «πόλεις -  θέρετρα», πρόκειται για πόλεις που εξυπηρετούν την 
καλή κοινωνία και διαφέρουν ριζικά από την βιομηχανική πόλη, δημιουργώντας μια 
νέα μορφή αστικής ζωής. Αυτές οι πόλεις είναι πολύ πιο καθαρές, με μεγάλες 
λεωφόρους περιπάτου, ενώ τα σπίτια είναι συνεχόμενα στην ίδια οικοδομική 
ευθεία. 36 Ωστόσο η καρδιά του αστικού κόσμου και πολιτισμού θα συνεχίσει να 
χτυπά στις «μητροπόλεις» που εξελίσσονται συνεχώς.

Στα επόμενα χρόνια η αστικοποίηση αυξάνεται αδιάκοπα και κατά συνέπεια 
η βιομηχανική πόλη έρχεται αντιμέτωπη με το πρόβλημα του εκφυλισμού του 
αστικού πληθυσμού. Το προβλήματα του συνωστισμού μεγάλου αριθμού ατόμων 
στις πόλεις, σε συνδυασμό με την έλλειψη υποδομών και κυρίως καθαριότητας, 
ήταν και η αιτία για φόβους αρχικά υγειονομικού χαρακτήρα37 και στη συνέχεια 
ηθικής φύσης. Οι τελευταίοι εκφράστηκαν έντονα από την αγγλικανική εκκλησία, 
καθώς στη Βρετανία η αστικοποίηση εξακολουθούσε να αναπτύσσεται σε 
ταχύτατους ρυθμούς. Γι' αυτή η πόλη είναι η πηγή κάθε κακού, σημαίνει την 
απομάκρυνση από τον φυσικό τρόπο ζωής και κατά συνέπεια από τον Θεό, στην 
πόλη κυριαρχεί η ηθική κατάπτωση και το έγκλημα. Τους ηθικούς φόβους βέβαια 
ενίσχυε τόσο η φτώχια, όσο και η έλλειψη «ομορφιάς» που παραπέμπει στην 
«ηθική διαφθορά»38.

Αυτός ο εκφυλισμός των αστικών πληθυσμών μεταφέρθηκε και στην 
λογοτεχνία καθώς πολλοί συγγραφείς της, κατά κύριο λόγο Βρετανοί, περιέγραψαν 
την πόλη με ζοφερά χρώματα και εξέφρασαν ανησυχίες για την ηθικότητα της 
αστικής ζωής. Χαρακτηριστικό παράδειγμα είναι οι Thomas Carlle και Charis 
Dickens. Βέβαια θα πρέπει να πούμε πως για τους περισσότερους συγγραφείς οι 
πόλεις προκαλούν ανάμεικτα συναισθήματα, για τον Dickens παραδείγματος χάρη 
το Λονδίνο είναι μια πόλη που του προκαλεί το αίσθημα της αποστροφής ενώ 
ταυτοχρόνως ασκεί μια γοητεία πάνω του.

Πιο θετική εικόνα για την αστική ζωή φαίνεται να έχουν οι «υπερασπιστές» 
της βιομηχανικής πόλης. Οι «φιλελεύθεροι» εξυμνούν την πόλη και το αστικό τρόπο 
ζωής, καθώς η πόλη είναι ο χώρος που τους παρέχει ελευθερία kol ευκαιρίες για να 
δημιουργήσουν μια καλύτερη ζωή από την ύπαιθρο. Για παράδειγμα, ο Robert 
Vaufham ( Βρετανός κογκρεσιονιστής πάστορας) υποστήριζε ότι «... η πόλη ευνοεί 
τις επαφές μεταξύ των ατόμων, διεγείρει την ευφυΐα των ανθρώπων και ενθαρρύνει

35 Βλ. αχετικά ο. π. σελ. 57 -58
36 Ο. π.
37 Πρόκειται για ανησυχίες που καταλάγιασαν σταδιακά όσο αναπτύσσονταν η ιατρική επιστήμη 
αλλά και βελτιώνονταν οι συνθήκες ζωής στα αστικά κέντρα, όπως και ol υποδομές.
38 Jean -  Luc Pinol, ο. π., σελ. 70
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την καλλιτεχνική δεινότητα.»39. Έτσι, λοιπόν, η πόλη παρουσιάζεται εκτός από 
κέντρο βιομηχανικών λειτουργιών και ως κέντρο καλλιτεχνικής και πνευματικής 
ανάπτυξης. Δεν είναι λίγοι αυτοί που συμφωνούν με τον Robert Vaufham και 
βλέπουν την πόλη ως ένα τόπο που τους δίνει την δυνατότητα να αναπτύξουν το 
ταλέντο τους και τις ικανότητες τους ενώ παράλληλα δεν πιστεύουν πως εμποδίζει 
την επικοινωνία τους με τον Θεό. Το θετικό, λοιπόν, πρόσωπο της πόλης είναι αυτό 
που σχετίζεται με την ανάδειξη της σε «χώρο πολιτισμού». Σε αυτό συνηγορεί η 
ύπαρξη μεγάλου λογοτεχνικού έργου, στο οποίο ακόμα και αν περιγράφονται τα 
αρνητικά σημεία της πόλης, ωστόσο η πόλη δε παύει να αποτελεί πηγή έμπνευσης 
και καλλιτεχνικής δημιουργίας.

Σε αυτό το σημείο θα πρέπει να πούμε πως δεν βίωσαν όλες οι πόλεις το 
φαινόμενο της αστικοποίησης με τον ίδιο τρόπο ή την ίδια ένταση. Στην Βρετανία, 
όπως έχουμε ήδη πει, το φαινόμενο ήταν πολύ έντονο εξαιτίας και την έντονης 
βιομηχανοποίησης. Στη Γαλλία το φαινόμενο πήρε μεγάλες διαστάσεις αλλά δεν 
ήταν τόσο έντονο όσο στις Βρετανικές πόλεις. Στη Γερμανία, αντίθετα, τα θέματα 
της αστικοποίησης δεν ήταν κυρίαρχα, ενώ και στην πνευματική ζωή κατείχαν μικρή 
θέση40. Η κυρίαρχη τάση στην Γερμανία είναι η υπεράσπιση των μικρών πόλεων 
έναντι των μεγάλων αστικών κέντρων (Λονδίνο, Παρίσι κ. α.), χωρίς αυτό να 
σημαίνει και υπεράσπιση του τρόπου ζωής της υπαίθρου41. Ενώ στις Η. Π. Α. το 
θέμα φαίνεται να απασχολεί κυρίως σε θεωρητικό επίπεδο που αφορά 
περισσότερο τις ευρωπαϊκές πόλεις, ενώ από την αρχή φαίνεται να τίθεται 
ξεκάθαρα το δίλημμα μεταξύ πόλης και υπαίθρου42. Ωστόσο σταδιακά και σε 
συνδυασμό με την συνεχώς αυξανόμενη μετανάστευση η αστικοποίηση φαίνεται να 
λαμβάνει χώρα και στις αμερικανικές πόλεις, ενώ ol ελπίδες για μια καλύτερη ζωή 
δένονται όλο και περισσότερο με την αστικοποίηση και την ανάπτυξη των πόλεων, 
το λεγόμενο «Αμερικανικό όνειρό». Με αυτόν τον τρόπο η αστικοποίηση έπαιξε 
σημαντικό ρόλο και στην «λαϊκή λογοτεχνία» που αναπτύχθηκε στην αμερικανική 
γραμματεία. 43

Μπορεί το δίλημμα πόλη -  ύπαιθρος να τέθηκε ξεκάθαρα στην Αμερική, 
ωστόσο υποβόσκει στη ευρωπαϊκή πραγματικότητα από τις απαρχές της 
βιομηχανικής πόλης. Στις αρχές της βιομηχανικής εποχής η πόλη, όπως είδαμε και 
παραπάνω, αντιμετώπιζε πολλά προβλήματα και όπως ήταν φυσικό η σύγκριση με 
την ύπαιθρο δεν την ευνοούσε. Η ζωή στην ύπαιθρο θεωρούνταν πιο «φυσική», πιο

39 Ο. π.
40 Ο. π ., σελ. 74
41Η ζωή στην ύπαιθρο στην Γερμανία είναι ακόμα ταυτισμένη με τα κατάλοιπα του Φεουδαρχικού 
τρόπου ζωής, αντίθετα η γερμανική πόλη παρέχει τις ελευθερίες που χρειάζονται για να αποτελούν 
προπύργιο τόσο κατά της φεουδαρχίας όσο και της αναρχίας. Βλ. σχετικά, ο. π ., σελ. 74 - 75
42 Ο. π. σελ. 76
43 Για περισσότερες πληροφορίες σχετικά με την αστικοποίηση των αμερικανικών πόλεων Βλ. Ο. π., 
σελ 76 - 78
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«υγιής», σε αντίθεση με την ζωή στην πόλη η οποία έπασχε τόσο σε πρακτικά 
θέματα όσο και σε ηθικά. Έτσι, η αγροτική ζωή εξιδανικεύτηκε, ενώ η αστική ζωή 
είχε γίνει ταυτόσημο της διαφθοράς και του «αφύσικου».

Ωστόσο, τη δεκαετία 1870 -  1880 τα πράγματα για τις πόλεις φαίνεται να 
αλλάζουν και επικρατεί η αισιόδοξη άποψη για το μέλλον τους. Καθώς οι 
συγκοινωνίες έχουν πια αναπτυχθεί σημαντικά ενώ και ol μορφολογία και η 
πολεοδομία των περισσότερων πόλεων έχει βελτιωθεί σε μεγάλο βαθμό. Άλλωστε 
έχει προηγηθεί κοπ το κίνημα της «Μνημειακής πόλης», ένα κίνημα αστικού 
σχεδιασμού που μπορεί να έλαβε χώρα τον 19° αιώνα, όμως επηρέασε άμεσα ή έμμεσα 
όλο τον κόσμο και εξέφρασε ιδέες και πρακτικές για τον σχεδίασμά αστικών κέντρων ακόμα 
και στον 20° αιώνα44, και είναι υπεύθυνο για την αναδιαμόρφωση ευρωπαϊκών 
πόλεων όπως η Βιέννη ή το Παρίσι. Κυρίαρχα χαρακτηριστικά του η κατασκευή 
δρόμων, νεοκλασικών δημόσιων κτηρίων και η κατασκευή πάρκων και άλλων 
χώρων δημόσιων τελετώ ν.

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα της «Μνημειακής πόλης» είναι επέμβαση 
του George Haussmann 45 στο Παρίσι. Ο τελευταίος προχώρησε στην χάραξη ενός 
δικτύου μεγάλων λεωφόρων, αλλά και στη συνεχή οικοδόμηση απομονωμένων 
κτηρίων, στα μέτωπα των δρόμων. Επίσης οι αστικές κατοικίες του George 
Haussmann περιβάλλονται και απομονώνονται, κατά κάποιο τρόπο, από κήπους, 
προνόμιο μέχρι τότε μόνο των ανακτόρων. 46 Αυτές οι τακτικές ομορφαίνουν και 
φυσικά διευκολύνουν την ζωή στην πόλη, ενώ είναι πολύ σημαντικό ότι οι χώροι 
που δημιουργούνται ανήκουν στη σφαίρα του δημοσίου. Ωστόσο, θα πρέπει να 
πούμε πως η βελτίωση της αστικής ζωής μάλλον δεν ήταν ο κύριος στόχος του 
George Haussmann, οποίος και ενεργούσε εκ μέρους του αυτοκράτορα Λουδοβίκου 
Ναπολέοντα Γ', έχοντας σκοπό να ελέγξει «.. αστικές εξεγέρσεις και αναταραχές και 
να διευκολύνει τη μετακίνηση αγαθών προς και από την πόλη και να δημιουργήσει 
χώρους για την επίδειξη της αυτοκρατορικής εξουσίας. ..»47 *. Άλλωστε μέρος του 
έργου του Haussmann, ήταν και η «καταστροφή» των αρχαίων κέντρων 
Επομένως, η Μνημειακή πόλη αποτέλεσε ένα «όργανο», ας μας επιτραπεί η 
έκφραση, για να επιβάλουν οι ανώτερες κοινωνικά τάξεις την εξουσία τους, να 
εξασφαλίσουν με άλλα λόγια την κυριαρχία τους στις πόλεις. Διευκολύνουν κάπως

Βλ. Debora Stevenson, σελ.198
45 Ο ίδιος χαρακτήριζε τον εαυτό του ως «επαγγελματία νομάρχη», υπήρξε νομάρχης της Σιένας και 
του Παρισιού στα 1853 -1861, βλ. σχετικά Zeonardo Benevolo, Η Πόλη στην Ευρώπη, μτφ. Άννα 
Παπασταύρου, εκδ. Ελληνικά Γράμματα, Αθήνα 1997, σελ. 273 - 275
46 Ο. π ., σελ. 277
47Debora Stevenson, ο. π ., σελ 146
%  Από την καταστροφή αποκλείονται τα κτίρια που η ιστορία τέχνης τα χαρακτηρίζει ως ιστορικά 
ντοκουμέντα και πρότυπα ρυθμών που χρησιμέυσαν αναδρομικά στη νέα οικιστική, και έτσι και 
αλλιώς η ιστορική συνείδηση θεωρεί απαραίτητα στο χαρακτηρισμό των χώρων.», βλ. Zeonardo 
Benevolo, ο. π.
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την ζωή στην πόλη, με απώτερο σκοπό να προλάβουν τις εξεγέρσεις που πιθανών 
να γεννούσε η εξαθλίωση.

Όλη αυτή η ανάπτυξη kol η πίστη για το μέλλον των πόλεων οδηγεί και στην 
ανάπτυξη νέων θεωριών σχετικά με το μέλλον των πόλεων. Κάποιες από αυτές ήταν 
και η θεωρία της «αστικής ουτοπίας» 49, όπως για παράδειγμα η «κηπούπολη». Η 
τελευταία αποτελεί κίνημα αστικής αναμόρφωσης που εμφανίστηκε τον 19° και τον 
πρώιμο 20° αιώνα. Κύριος στόχος του κινήματος ήταν η αναδόμηση των πόλεων 
σύμφωνα με το πρότυπο της υπαίθρου50. Η «αστική ουτοπία» δε ζητά πια την 
«καταστροφή» της πόλης και τη δημιουργία ενός νέου μορφώματος αλλά την 
αναδόμηση της, ώστε να είναι πιο «φιλική» και πιο «φυσική».

Η πόλη, λοιπόν, στις αρχές του 20°“ αιώνα έχει πια βελτιώσει το επίπεδο 
ζωής της, δεν συνδέεται με την ηθική παρακμή αλλά μάλλον με τον πολιτισμό, 
χαρακτηριστικό είναι άλλωστε πως τα θέατρα, οι αίθουσες όπερας και συναυλιών, 
τα μουσεία, ol βιβλιοθήκες αλλά και τα πανεπιστήμια έχουν αυξηθεί σημαντικά στις 
πόλεις51 και χαρίζουν επιπλέον αίγλη. Πλέον οι πόλεις βιώνουν την «περηφάνια» 
της ύπαρξης τους και οι πολίτες τους μπορούν και εκείνοι πια να βιώνουν όχι μόνο 
προβλήματα αλλά και πλεονεκτήματα έναντι των κατοίκων της υπαίθρου. Άλλωστε 
οι πόλεις πια τροφοδοτούνται από τα πολιτιστικά και κοινωνικά επιτεύγματα των 
δημοτικών αρχών. Αποτέλεσμα αυτής της «περηφάνιας» είναι και η κατασκευή 
μνημείων (π.χ. πύργος του Άιφελ) ή η διοργάνωση παγκοσμίων εκθέσεων, όπως 
αυτή του Παρισιού το 1989 ή του Σικάγο το 1893.

Ξεκινά, λοιπόν, μια νέα εποχή για τις πόλεις, ο τρόπος που τις 
αντιμετωπίζεται πλέον έχει αλλάξει, δεν επιθυμούν πια να μοιάσουν στην ύπαιθρο. 
Οι νέες πολιτιστικές προσεγγίσεις είναι αντιουτοπικές , πλέον αρθρώνονται γύρω 
από τις θετικές έννοιες τους «αστικού χάους» και τις διαφοράς52, προωθούν την 
πόλη την όπως είναι και όχι όπως θα μπορούσε να είναι. Παιδί αυτής της εποχής 
είναι και ο «Μοντερνισμός». Ένα αισθητικό -  πολιτιστικό κίνημα που συνδέεται με 
την νεωτερικότητα κ τις βασικές αξίες του διαφωτισμού. Δηλαδή ως βάση του είχε 
την πίστη στον ορθό λόγο και την βεβαιότητα της αλήθειας , όπως επίσης και την 
πίστη στην κυριαρχία του ανθρώπου πάνω στην φύση. Σε πρακτικό επίπεδο, όσον 
αφορά τον αστικό σχεδίασμά και την αρχιτεκτονική το κίνημα του 
μεταμοντερνισμού συνδύασε τον ορθό λόγο με την τεχνολογία, κατασκευάζοντας 
ουρανοξύστες, και προχωρώντας σε πρακτικές σχεδιασμού η οργάνωση των οποίων

49 Βλ. σχετικά ο. κ. σελ. 42 - 57 και 62
50 Κύριος εκφραστής της ήταν ο Ebenezer Howard, του οποίου ιδεώδες ήταν η « κατασκευή 
αποκεντρωμένων αστικών χωριών που θα περιβάλλονταν από κήπους και καλλιεργημένες 
εκτάσεις.» Debora Stevenson, ο. π., σελ. 218
51 Jean -  Luc Pinol, ο. π ., σελ. 90
52 Debora Stevenson, ο. π ., σελ. 95

19



προέρχονταν «από τα πάνω»53, όπως για παράδειγμα η μαζική κατεδάφιση 
φτωχογειτονιών. Το κίνημα αυτό συνδέεται με την ιδέα περί «αστικής ζωής» και 
«ιδανικής πόλης» 54, παραλείποντας την λειτουργία της γειτονιάς και του δρόμου 
ως χώρου ανάπτυξης κοινωνικών σχέσεων και δραστηριοτήτων.

Μετά την δεκαετία του 1960 kül κυρίως την δεκαετία του 1970, γίνεται 
διεύρυνση του τρόπου αλλά και του λεξιλογίου που βιώνεται η πόλη, δίνεται 
έμφαση στην βίωση της πόλης και απορρίπτεται η ορθολογικότητα του 
«μοντερνισμού», ο οποίος και δίνει πλέον την θέση του στον «Μεταμοντερνισμό». 
Ένα κίνημα που δίνει έμφαση όχι στον ορθό λόγο αλλά στην εμπλοκή της πόλης με 
την ιστορία και τα ιδιώματα συγκεκριμένων τόπων. Πρόκειται για μια αρχιτεκτονική 
λιγότερο ψυχρή και λειτουργική του «υψηλού μοντερνισμού», την αποτυχία του 
οποίου και δηλώνει με την παρουσία του 55. Χρησιμοποιεί κυρίως τον συμβολισμό 
και την διακόσμηση, προσπαθώντας να εξυμνήσει και όχι να κυριαρχήσει στην 
πόλη, ενώ παράλληλα συνδυάζει τα επιμέρους στοιχεία και τις αξίες του κάθε 
τόπου με τον σχεδίασμά και την κατασκευή. Με άλλα λόγια προσπαθεί να ταιριάξει 
το μοντέρνο με κάτι άλλο, με την ιδιαιτερότητα κάθε τόπου, δίνει δηλαδή έμφαση 
στην κοινότητα.56

Η πόλη ως κοινωνικό μόρφωμα πέρασε από πολλά στάδια και δέχθηκε την 
επιρροή πολλών κινημάτων, μισήθηκε πολύ και αγαπήθηκε πολύ αποκτώντας 
φανατικούς υποστηρικτές. Σήμερα βιώνουμε την εποχή μετά τον 
«μεταμοντερνισμό», μια πόλη πιο ενισχυμένη από ποτέ που συνδέεται με αυτό 
που ο King ονόμασε «παγκόσμια πόλη». Πλέον τα όρια μεταξύ των κρατών έχουν 
εξασθενήσει, ενώ οι πόλεις αρχίζουν να φαίνονται πολύ πιο έντονα και να 
προσελκύουν κόσμο ως πόλεις και όχι ως μέρος ενός κράτους. Το όνομα που χτίζει 
κάθε πόλη, η ταυτότητά που προβάλλει είναι πολύ πιο σημαντική από το όνομα του 
κράτους στο οποίο ανήκει, σε μια παγκοσμιοποιημένη κοινωνία η πόλεις 
αναδεικνύονται ως μονάδες και τόποι τουριστικοί, οικονομικά κέντρα αλλά και 
τόποι παραγωγής πολιτισμού. Πρόκειται για την εποχή που γέννησε το City 
Marketing και το Brand name των πόλεων.57

53 Ο. π ., σελ 218 -219, αλλά και σελ. 129
54 Ο. π ., σελ 138
35 Ο. π ., σελ. 142
56 Ο. π. ,σελ 218
57 Βλ. σχετικά Charles Landry, The Art of City making, 2006, πρόλογος
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β) Η έννοια της δημιουργικής πόλης kol πολίτη

Είδαμε πως η πόλη έκανε μεγάλο ταξίδι μέσα στο πέραμα των χρόνων και 
πως άλλαξε πολλές φορές ύφος αλλά και λειτουργία, υπήρξε βιομηχανική, 
νεωτερική και μοντέρνα, αλλά είδαμε και την μεταμοντέρνα πόλη. Στην αυγή του 
21ου αιώνα οι πόλεις έχουν αρχίσει να δείχνουν ένα άλλο πρόσωπο όμως. 
Καταλύτης στην λειτουργία αλλά και την επιτυχία τόσο σε τουριστικό επίπεδο, όσο 
και σε καθημερινό μοιάζει να είναι η έννοια της δημιουργικότητας και του 
πολιτισμού. Πλέον μιλάμε για «δημιουργικές πόλεις». Σε αυτό το κεφάλαιο θα 
προσπαθήσουμε να ορίσουμε ή καλύτερα να προσδιορίσουμε, να γνωρίσουμε την 
«δημιουργική πόλη».

Για να το κάνουμε αυτό θα στηριχθούμε κυρίως στην θεωρία του Charles 
Landry περί δημιουργικότητας και δημιουργικής πόλης, ενώ θα δανειστούμε 
κάποιους όρους του Richard Florida, όπως αυτή του «δημιουργικού κεφαλαίου», 
χωρίς όμως να αναλύσουμε περαιτέρω την θεωρία του περί «δημιουργικής 
οικονομίας», καθώς η παρούσα εργασία δεν έχει ως στόχο την οικονομική 
ανάπτυξη και την δημιουργικότητα των πόλεων, αλλά την δημιουργικότητα με την 
ευρεία έννοια που την χρησιμοποιεί ο Landry.

Πρώτα από όλα, πριν προχωρήσουμε στο να περιγράφουμε την 
«δημιουργική πόλη» θα πρέπει να δούμε τις έννοιες της δημιουργικότητας έτσι 
όπως αναπτύχθηκαν και σχετίστηκαν με την πόλη.

Όπως είδαμε, η πόλη από πολύ νωρίς αποτέλεσε τόπο προσέλκυσης καθώς 
εξυπηρετούσε κάποιους κυρίως οικονομικούς αλλά και κοινωνικούς σκοπούς, 
μπορούσε δηλαδή να δώσει την ευκαιρία στον άνθρωπο να αναπτυχθεί οικονομικά 
αλλά και κοινωνικά σε ένα διαφορετικό επίπεδο από την ύπαιθρο. Αυτό μπορούσε 
να το πετύχει χάρη σε έναν «ιδιόρρυθμο ρόλο δημιουργικότητας» 58 που ανέπτυξε. 
Δηλαδή, είχε την ικανότητα να συνδυάζει τους υπάρχοντες οικονομικούς και 
κοινωνικούς παράγοντες και να οδηγεί στην δημιουργία νέων διαδικασιών και 
προτύπων στο κοινωνικό, οικονομικό και πολιτικό επίπεδο. Αυτές οι νέες 
διαδικασίες ήταν που αποτέλεσαν την βάση για την δημιουργία των σχέσεων 
εξουσίας μέσα στα όρια της πόλης .59 Σήμερα η έννοια της «δημιουργικότητας» 
είναι και πάλι στο προσκήνιο για τις πόλεις, μόνο που αυτή την φορά δεν 
δημιουργεί η πόλη όπως στο παρελθόν, αλλά η πόλη είναι αποτέλεσμα 
«δημιουργικών διαδικασιών» με σκοπό την βελτίωση της οικονομίας αλλά και 
γενικότερα της πόλης. Με την έννοια80 που την επικαλείται ο R. Florida 61 η

58 Κ. Π. Μιΰθας, Βιώσιμες Πόλεις, Θεωρία και Πολιτική, εκδ. Τυκωθήτω, Αθήνα 2001, σελ. 42
59 π

Ο. ΤΙ.

60 Δηλαδή ως ένα μέσο για προβολή και κυρίως για οικονομική ανάπτυξη της πόλης.
61 Βλ. σχετικά και www.elsevier.com, Jeffrey Zimmerman, "From brew town to cool town : 
Neoliberalism and the creative city development strategy of Milwaukee", 15 July 2008. p. 230 - 231
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δημιουργία συνδέεται εν μέρει με την δημιουργικότητα όπως την είχε αναπτύξει η 
πρώτη βιομηχανική πόλη, καθώς την θεωρεί βασικό χαρακτηριστικό της οικονομίας. 
Με άλλα λόγια η δημιουργικότητα με μια πολυδιάστατη έννοια μπορεί να 
αναφέρεται στην οικονομία, τη τεχνολογία, σε ένα γενικά θετικό και οργανωτικό 
πλαίσιο. Για τον C. Landry ωστόσο, η δημιουργικότητα είναι σημαντική για όλους 
τους τομείς της πόλης, είναι η ραχοκοκαλιά των πόλεων62, αλλά με μια έννοια της 
δημιουργικής ενέργειας, αν μπορούμε να το πούμε έτσι. Με άλλα λόγια, η 
δημιουργικότητα σε άμεση σχέση με τον πολιτισμό μπορεί να αποτελέσει την βάση 
για την δημιουργία μιας «στρατηγικής» για τον σχεδίασμά και την λειτουργία της 
πόλης, οι άνθρωποί μπορούν kol πρέπει να δρουν δημιουργικά μέσα στα πλαίσια 
μιας πόλης. 63

Σε αυτή την τελευταία την λειτουργία της δημιουργικότητας, δηλαδή, στην 
δυνατότητα της να αποτελέσει μια σταθερά ανάπτυξης και αξιοποίησης της πόλης, 
βασίζεται η «δημιουργική πόλη». Οι πόλεις πλέον ως τον πιο βασικό τους πόρο 
έχουν τον άνθρωπο και τον πολιτισμό. Δημιουργική λοιπόν θα μπορούσαμε να 
πούμε πως είναι η πόλη που η ανθρώπινη ευφυΐα, οι επιθυμίες, οι δραστηριότητες, 
η φαντασία και η δημιουργικότητα αντικαθιστούν τους μέχρι τώρα κυρίαρχους 
αστικούς παράγοντες δηλαδή την χωροθέτηση, τους πόρους, την πρόσβαση σε 
αγορές. 64 Όπως λέει ο C. Landry «think creatively -  plan creatively -  act 
creatively»65, αυτή είναι η βάση μια πόλης που θέτει την δημιουργικότητα των 
κατοίκων ως βάση για το μέλλον της, που θα λειτουργήσει ως μια «τράπεζα 
ιδεών»66 με απώτερο σκοπό μια σειρά από καινοτομίες.

Μια «δημιουργική πόλη» απαιτεί βέβαια και το ανάλογο περιβάλλον, που 
επιτρέπει στους ανθρώπους της πόλης να είναι δημιουργικοί, ένα δηλαδή 
«δημιουργικό περιβάλλον». Ως τέτοιο ορίζουμε ένα τόπο, στη δική μας περίπτωση 
μια πόλη, που εμπεριέχει όλες τις απαραίτητες προϋποθέσεις και την υποδομή 67 
για να αναπτυχθούν νέες ιδέες, άρα καί καινοτομία. Σε ένα τέτοιο περιβάλλον οι 
δημιουργικοί άνθρωποι μπορούν να έρθουν σε επαφή, να συνεργασθούν και να 
συμβάλουν στην δημιουργική λύση των προβλημάτων. Γιατί ουσιαστικά η 
δημιουργική πόλη αυτό έχει ως στόχο της, να εκμεταλλευτεί τους δημιουργικούς 
πόρους -  ανθρώπους της ώστε να βρει λύσεις στα προβλήματα που την 
απασχολούν σε επίπεδο καθημερινότητας, οικονομίας και πολιτισμού.

62 Βλ. Σχετικά Charles Landry, The Art of City making, 2006, εισαγωγή
63 Βλ. σχετικά www.charleslandrv.com
64 _Ο. π.
65 „Ο. π.
66 _Ο. π.
67 Hard και soft υποδομές, δηλαδή κτίρια, ινστιτούτα και εξοπλισμός και δίκτυα συνεργασιών, 
κοινωνικά δίκτυα, ανθρώπινες συνεργασίες και συνεργασίες οργανισμών , Βλ. Σχετικά Charles 
Landry, The Art o f City making, 2006
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Αυτοί οι στόχοι, μπορούν να πραγματοποιηθούν μόνο μέσα από 
συγκεκριμένες στρατηγικές και μεθόδους. Εννοούμε στρατηγικές που να βασίζονται 
στις αρχές της «δημιουργικής πόλης», δε θα ορίσουμε εδώ ποιες είναι αυτές οι 
στρατηγικές, ωστόσο θα πούμε ποιες στρατηγικές δεν θεωρούνται δημιουργικές 68. 
Στις μη -  δημιουργικές στρατηγικές εντάσσουμε το τμηματικό ενδιαφέρον και τον 
στραγγαλισμό της ταυτότητας της πόλης, την κακή διαχείριση και τον σχεδίασμά 
του αστικού χώρου και των αστικών λειτουργιών, την αγνόηση του "Genius Loci"69 
και επιλεκτική αποσιώπηση της ιστορικής μνήμης ενός τόπου και τέλος τα 
ανεξερεύνητα πλεονεκτήματα μιας πόλης.70 Ενώ, τα αίτια αυτών των μη - 
δημιουργικών στρατηγικών συνήθων βρίσκονται στη δύναμη αλλά και πολιτική 
θέληση που διαθέτουν οι τοπικοί θεσμοί, στην δράση εκ των υστέρων και όχι εκ των 
προτέρων, στις κοντόφθαλμες στρατηγικές που εξυπηρετούν μια επιφανειακή 
ανάγκη για "glamour", στην ανεπαρκή εκπαίδευση, στην έλλειψη ολοκληρωμένων 
στρατηγικών και φυσικά στον εγκλωβισμό σε στερεότυπα. . Ως στερεότυπα 
θεωρούμε τις «γενικευμένες αξιολογικές κρίσεις για ομάδες και κοινότητες, μη 
ενδεχομένως εμπειρικής τεκμηρίωσης και ορθολογικές επεξεργασίας»71.

Για να αποκαλείται μια πόλη «δημιουργική» θα πρέπει, λοιπόν, να 
πολεμήσει τα παραπάνω χαρακτηριστικά που αποτελούν τις βασικές αιτίες των μη -  
δημιουργικών στρατηγικών. Παράλληλα θα πρέπει να αναπτύσσει δράσεις -  
στρατηγικές που να εναρμονίζονται με το πνεύμα της δημιουργικότητας. Ως τέτοια 
θεωρούμε μια στρατηγική μέθοδο η οποία ακολουθεί 5 βασικά βήματα :

1. Προετοιμασία και σχεδιασμός
2. Εντοπισμός δυνατών και αδύνατων σημείων
3. Μέτρηση (δείκτες) των επιτυχιών και αποτυχιών
4. Εφαρμογή
5. Προβολή αποτελεσμάτων

Αυτά τα 5 βήματα ο C. Landry τα ονομάζει «κύκλο της αστικής δημιουργικότητας», ένα 
σημαντικό στοιχείο στην επιτυχία και την βιωσιμότητα μιας δημιουργικής πόλης, καθώς 
εξασφαλίζει την διατήρηση της δημιουργικότητας της.72 Αυτά τα βήματα σε συνδυασμό 
με την ορθή εκμετάλλευση των δημιουργικών πόρων συνθέτουν τα βασικά στοιχεία 
μιας στρατηγικής μεθόδου που επιλύει τα προβλήματα και ικανοποιεί τις ανάγκες 
μιας δημιουργικής πόλης.

58 Επιλέγουμε αυτήν την «αντίστροφη» περιγραφή, παρουσιάζοντας της μη -  δημιουργικές 
στρατηγικές, γιατί θεωρούμε πως αυτά τα στοιχεία είναι πιο εύκολο να εντοπιστούν και να 
αναγνωριστούν σε μια πόλη.
69 Δηλαδή, την χαρακτηριστική ατμόσφαιρα, το πνεύμα που δταπνέετ έναν τόπο, βλ. σχετικά 
htto://en.wikipedia.org/wiki/Genius loci
70 Charles Landry, The Art of City making, 2006
71 www.citybranding.gr. «Ζεφύρι: οικοδομώντας μια βιώσιμη πόλη. Ανατρέποντας τα στερεότυπα», 
Πέμπτη 14 Οκτωβρίου 2010
72 Charles Landry, ο. π.
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Αυτοί οι δημιουργικοί πόροι, οι «δημιουργικές μάζες» είναι αυτό που θα 
ονομάσουμε «δημιουργικό κεφάλαιο». Για τον R. Florida το κεφάλαιο αυτό είναι η 
«δημιουργική τάξη» 73 74 75 δηλαδή άνθρωποι που εργάζονται σε τομείς του πολιτισμού, 
όπως καλλιτέχνες, συγγραφείς, μουσικοί κ. α. , αλλά και οι knowledge workers ή 
information workers, δηλαδή οι προγραμματιστές, οι μηχανικοί, οι ακαδημαϊκοί κ. 
α. . Ωστόσο εμείς όταν χρησιμοποιούμε τον όρο θα τον χρησιμοποιούμε με μια πιο 
ευρεία έννοια πέρα από αυτή της «δημιουργικής τάξης». Εννοούμε δηλαδή τους 
δημιουργικούς ανθρώπους στο σύνολό τους, με την έννοια της δημιουργικότητας 
όπως την ορίζει ο C. Landry. Μιλάμε για εκείνους τους πολίτες, που σκέφτονται, 
σχεδιάζουν και δρουν με βάση την δημιουργικότητα και που συμμετέχουν ενεργά 
στην διαμόρφωση της πόλης αλλά και στις διαδικασίες των πολιτιστικών 
δραστηριοτήτων. Ο πολιτισμός που αποτελεί βασικό στοιχείο της «δημιουργική 
πόλης», αφού είναι μαζί με τον τουρισμό οι δυο μεγαλύτερες επιχειρήσεις της.

Ο πολιτισμός, λοιπόν, κατά τον C. Landry είναι βασικό χαρακτηριστικό της 
«δημιουργικής πόλης», καθώς είναι ο «τέταρτος πόλος» στους τρεις πυλώνες της 
αέναης ανάπτυξης, τα τρία βασικά επίπεδα : το οικονομικό -  αναπτυξιακό, το 
κοινωνικό και το περιβαλλοντικό και κατά τον C. Landry το πολιτιστικό. Ο 
συνδυασμός αυτών των επιπέδων είναι που μας δίνει την ποιότητα ζωής της πόλης 
74, αυτό δηλαδή που ονομάζουμε «καλό επίπεδο ζωής».
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Παράλληλα με την «δημιουργική πόλη» τέθηκε και το θέμα της ιδιαίτερης 
ταυτότητας μιας πόλης, η οποία και αποτελεί το πιο ανταγωνιστικό της 
πλεονέκτημα σε πολιτιστικό, τουριστικό και οικονομικό επίπεδο. Ο νέος στόχος των

73 Αυτόν τον όρο θα πρέπει να πούμε πως τον συναντάμε και στην θεωρία του C. Landry αλλά μόνο 
ως μέρος του οικονομικού επιπέδου της δημιουργικότητας, καθώς αυτό είναι ένα από τα επιμέρους 
στοιχεία της «δημιουργικής» πόλης.
74

75 Charles Landry, The Art of City making, 2006
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πολεοδόμων και των θεσμικών οργάνων της πόλης είναι να ανακαλύψουν, να 
αναγνωρίσουν και να ενδυναμώσου την πολιτιστική ταυτότητα της πόλης τους. 76 
Αυτή η ταυτότητα, το brand name της πόλης, γεννάται μέσα από δημιουργικές 
διαδικασίες αλλά και συγκεκριμένες πολιτικές. Η κάθε πόλη χρησιμοποιεί τις 
δημιουργικές της δυνάμεις προκειμένου να ανακαλύψει και να προβάλλει τα θετικά 
της σενάρια, να ανατρέψει δηλαδή τα στερεότυπα. Και αυτό μπορεί να το πετύχει 
μέσα από μέσα από σκέψεις και στρατηγικές που δημιουργούνται σε ένα 
«δημιουργικό» αστικό περιβάλλον.

Σε αυτό το σημείο θα πρέπει να πούμε πως η δημιουργική πόλη δεν 
προϋποθέτει μόνο ένα «δημιουργικό περιβάλλον», όπως αυτό ορίστηκε παραπάνω, 
αλλά σχετίζεται άμεσα με το πώς βιώνει ο πολίτης την καθημερινότητα της πόλης. 
Με αυτό που ονομάζουμε επίπεδο ζωής μια πόλης. Η τελευταία είναι μια έννοια 
σύνθετη και με ευρύ περιεχόμενο, πρόκειται για το βιοτικό επίπεδο77 μιας πόλης το 
οποίο και ορίζεται με ποιοτικά χαρακτηριστικά που έχουν να κάνουν με τα αγαθά 
όπως η εκπαίδευση, η ελεύθερη και ανεμπόδιστη μετακίνηση, η πρόνοια, η 
εργασία, το «υγείες» περιβάλλον κ. α. Πιο απλά θα λέγαμε είναι όλα εκείνα τα 
στοιχεία που κάνουν έναν θελκτικό σε νέους κατοίκους, μια πόλη που οι κάτοικοι 
της είναι ευχαριστημένοι που ζουν σε αυτή.

Έτσι μπορούμε να πούμε πως στα πλαίσια της δημιουργικής πόλης 
αναπτύσσεται και η έννοια της βιώσιμης πόλης, με τον χαρακτηρισμό «βιώσιμη» να 
μην εξαρτάται από οικονομικά κριτήρια αλλά από ποιοτικά. Τέτοια κριτήρια είναι 
για παράδειγμα η ανεκτικότητα -  ενσωμάτωση -  ασφάλεια, πρόσβαση και καλή 
λειτουργία των δημόσιων μεταφορών, η κοινωνία της πληροφορίας, κατάλληλες και 
προσβάσιμες υπηρεσίες (δημόσιες και ιδιωτικές), η κοινωνική πρόνοια, η σωστή 
οργάνωση και καλή λειτουργία της πόλης κ. α. .78 Επίσης, ένας από τους πολλούς 
δείκτες βάσει των οποίων θεωρείται μια πόλη βιώσιμη είναι και ο τομέας των 
μετακινήσεων. 79 Γενικά θα λέγαμε, πως βιωσιμότητα, με την έννοια που την 
περιλαμβάνει η δημιουργική πόλη, είναι η ευρυθμία και το κλίμα που είναι σε θέση 
να προσφέρει μια πόλη, ο τρόπος ζωής εν τέλει των πολιτών, αφορά την

76 www.charleslandrv.com
77 "standard of living" βλ. σχετικά, Eugene J. Mccam, "Inequality and Politics in the Creative C ity -  
Region : Questions of Livability and State Strategy", International Journal and Regional Research, vol. 
31.1, March 2007, p. 190
78 Βλ. σχετικά www.citvbanding.gr, «Ζεφύρι: οικοδομώντας μια βιώσιμη πόλη. Ανατρέιτοντας τα 
στερεότυπα», Πέμπτη 14 Οκτωβρίου 2010
79 Ένας τομέας που αποτελεί, γι' αυτόν ακριβώς τον ρόλο του, βασικό στοιχείο της έρευνάς μας και 
θα μας απασχολήσει ιδιαίτερα στην συνέχεια, ειδικά όσον αφορά την χρήση των «εναλλακτικών 
μέσων μεταφοράς».
Βλ. επίσης σχετικά www.citvbanding.gr. «ο ρόλος του ποδηλάτου στην αξιολόγηση της πόλης», Τρίτη 
6 Απριλίου 2010, www.works.bepress.com, Theodoras Zachariadis, "Social costs from the use of cars 
in Cypriot cities". January 2009

25

http://www.charleslandrv.com
http://www.citvbanding.gr
http://www.citvbanding.gr
http://www.works.bepress.com


«διαμόρφωση ζωής μια πόλης» Με αυτήν την έννοια λοιπόν η δημιουργική πόλη 
θα μπορούσαμε να πούμε πως δεν σχετίζεται απλά αλλά αποτελεί και «στόχος» της 
η «βιώσιμη πόλη», αφού η δημιουργική πόλη έχεις ως στόχο την επίλυση των 
προβλημάτων των πόλεων ώστε να είναι ένα καλύτερο περιβάλλον για τους 
κατοίκους τους, με βάση πάντα την δημιουργικότητα των ίδιων των πολιτών, των 
νέων «πόρων» των πόλεων.

Γενικά, όπως είδαμε «δημιουργική πόλη» είναι αυτή η οποία έχει τον 
άνθρωπο αλλά και τον πολιτισμό ως βασικούς της πόρους, ενώ η δημιουργικότητα 
είναι η βάση της καινοτομίας και της επίλυσης των προβλημάτων μιας σύγχρονης 
πόλης. Ενώ απαραίτητο συστατικό της είναι ο δημιουργικός και ενεργός πολίτης, 
δηλαδή ο πολίτης που συμμετέχει ενεργά σας κοινωνικές και πολιτιστικές δράσης 
της πόλης και συμβάλει στην ανάπτυξη της «τράπεζας ιδεών» με σκοπό την εύρεση 
καινοτόμων λύσεων των θεμάτων της πόλης. 80

80 Βλ. www.citvbanding.gr, «Με ποια κριτήρια δημιουρνούνται οι λίστες κατάταξης των πόλεων», 
Τετάρτη 20 Οκτωβρίου 2010
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3. Η έννοια του δηιιόσιου γώρου ως πολιτιστικό αναθό

α) Η συμβολή στον πολιτισμό της καθημερινότητας

Πρώτα από όλα πριν πούμε για την συμβολή του δημόσιου χώρου στον 
πολιτισμό της καθημερινότητας, θα πρέπει να ορίσουμε τι είναι ο δημόσιος χώρος. 
Και τι εννοούμε με τις έννοιες «δημόσιο» και «ιδιωτικό», πως διαμορφώθηκαν και 
εξελίχθηκαν.

Δε θα πρέπει να ξεχνάμε πως οι έννοιες αυτές αναπτύχθηκαν81 μέσα στα 
όρια της πόλης και πως σχετίζονται με τον σταθερό άξονα σχέσεων της 
βιομηχανικής πόλης, η οποία έχει αρνηθεί πια τη σχέση με την φύση και έχει 
τοποθετήσει στη βάση της την σχέση ανθρώπου - ανθρώπου82. Στα πλαίσια αυτά 
σχηματίζονται δύο έννοιες τόσο κοινωνικά όσο και σε χωροταξικά η έννοια του 
ιδιωτικού και του δημόσιου. Τον 17° αιώνα με την έννοια του «δημόσιου» 
εννοούσαν τον ανοιχτό χώρο στον οποίο το άτομα εκτίθεται στην εξονυχιστική 
εξέταση του καθένα, ενώ «ιδιωτικό» ήταν η προστατευμένη περιοχή της ζωής, αυτή 
που οριζόταν από την οικογένεια και τους φίλους.83 Σύντομα η έννοια του 
«δημόσιο» κατέληξε να ορίζει κατά κύριο λόγο, τον δημόσιο βίο, ο οποίος και τον 
19° αιώνα υποβαθμίζεται και θεωρείται χώρος ηθικά κατώτερος84. Παράλληλη και 
ανάλογη πορεία έχει η έννοια και σε χωροταξικό επίπεδο, όπως είδαμε και 
προηγούμενο κεφάλαιο 85, ο δημόσιος χώρος ήταν για χρόνια εγκαταλειμμένος, 
ειδικά στην βιομηχανική πόλη, σε αντίθεση με τον ιδιωτικό, δηλαδή, το σπίτι, το 
χώρο όπου βρίσκετε η οικογένεια. Κοινό χαρακτηριστικό και στα δύο επίπεδα είναι 
η έννοια της ασφάλειας που χαρακτηρίζει τον ιδιωτικό, ενώ αντίθετα ο δημόσιος 
χώρος περιέχει ως έννοια κάτι το ριψοκίνδυνο, το στοιχείο της έκθεσης, αλλά και 
του κινδύνου με την έννοια ότι είναι ένας χώρος τον οποίο και δεν ελέγχεις.

81 Αναφερόμαστε στην έννοια του χώρου όπως αναπτύχθηκε στην σύγχρονη πόλη και όχι στις 
έννοιες ιδιωτικού -  δημοσίου όπως εμφανίστηκαν σε άλλες εποχές και άλλου τύπου πόλεις, όπως 
για παράδειγμα στον αρχαίο ελληνικό Δήμο. Ο τελευταίος άλλωστε σχετίζεται με περισσότερο με την 
έννοια του δημοσίου βίου και όχι του σημοσίου με την γεωγραφική έννοια που θα μας απασχολήσει 
εδώ.
82 Κ. Π. Μπίθας, Βιώσιμες πόλεις, ΘΕΩΡΙΑ -  ΠΟΛΙΉΚΗ, εκδ. Τυπωθήτω, Αθήνα 2001, σελ. 41

“ Ο. π ., σελ. 3 1 -3 2
ηθικά κατώτερος» με την έννοια ότι ο δημόσιος χώρος είναι χώρος συχνά όπου αναπτύσσονται 

μη «ηθικές» πράξεις όπως είναι το παράνομο εμπόριο, η πορνεία κ. α.
85 Βλ. Μέρος Α', 2. Α της παρούσας εργασίας.
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Ωστόσο, αν θέλουμε να προσδιορίσουμε την έννοια του δημοσίου χώρου, 
θα πρέπει να ανατρέξουμε στην προέλευση της, δηλαδή το λατινικό "publicus", το 
οποίο προσδιορίζει αυτό που αφορά όλους86, με άλλα λόγια τον «kolvô χώρο», 
αυτόν που είναι προσιτός σε όλους. Δηλαδή ο δημόσιος χώρος είναι ένας χώρος 
προσβάσιμος σε όλους, ένα χώρος συμβολικός που για σχηματιστεί χρειάζεται 
χρόνο, κοινές αξίες kol αμοιβαία αναγνώριση νομιμότητας, χωρίζεται με αυστηρά 
όρια από τον ιδιωτικό kol συνδέεται με στενά με την πόλη.

Σήμερα ωστόσο τα όρια με το ιδιωτικό μοιάζει να έχουν υποχωρήσει, να μην 
είναι τόσο αυστηρά, ενώ η οικειότητα με τον χώρο είναι μεγαλύτερη από ότι στο 
παρελθόν. Η βασική δε διαφορά του δημόσιο χώρου σήμερα με το παρελθόν είναι, 
ότι αν και συνεχίζει να είναι άμεσα συνδεδεμένος με την πόλη, ωστόσο αναζητά τον 
προσδιορισμό του και εκτός πόλης. Δηλαδή επιθυμεί να είναι πιο «φυσικός», πιο 
«πράσινος». Άλλωστε δεν είναι τυχαίο πως το φυσικό περιβάλλον μιας πόλης και η 
κατάλληλη εκμετάλλευση του είναι μέρος αυτού που ονομάσαμε ποιότητα ζωής87, 
φαίνεται, λοιπόν, πως ο δημόσιος χώρος είναι μέρος της δημιουργικής πόλης.

Στο σημείο αυτό θα πρέπει να πούμε πως στους δημόσιους χώρους 
συγκαταλέγονται και ol πράσινοι, ελεύθεροι χώροι. Ελεύθεροι χώροι, 
χαρακτηρίζονται όλοι οι χώροι χωρίς κτήρια, όπως οι δρόμοι, οι πεζόδρομοι, οι 
πλατείες, αλλά και τα πάρκα, τα άλση, οι παιδικές χαρές, τα ρέματα -  ποτάμια που 
μπορεί να έχει μια πόλη, αλλά και το περιαστικό πράσινο.88 Το πράσινο στους 
ελεύθερους χώρους, σήμερα θεωρείται πολύ σημαντικό και μάλιστα σε 
πυκνοκατοικημένες πόλεις. Η ύπαρξη τέτοιων πράσινων χώρων, με κριτήριο τόσο 
την ποσότητα όσο και την ποιότητα, θεωρείται βασικός δείκτης για τον επίπεδο 
ζωής της πόλης. Καθώς εκτός από την οικολογική τους σημασία, δηλαδή ότι 
βελτιώνουν την ποιότητα του αέρα, συμβάλλουν στην μείωση της θερμοκρασίας, 
μειώνουν τον κίνδυνο πλημμύρας και είναι καταφύγια βιοποικιλότητας, 
επιπροσθέτως αποτελούν χώρους αναψυχής και χαλάρωσης, χώρους άθλησης και 
γενικά κοινωνικής συναναστροφής, παράλληλα τέτοιοι χώροι είναι χώροι που 
ενισχύουν τους κοινωνικούς δεσμούς και αναβαθμίζουν την έννοια της γειτονιάς. 89

86 www.reconstruction.gr, Δημόσιες Στιγμές : Ο Δημόσιος χώρος ως ιδιωτικός

87 Βλ. Μέρος Α' 2. β , ένα από τα τέσσερα επίπεδα που κατά τον C. Landry συνθέτουν την ποιότητα,
το καλό επίπεδο ζωής είναι και το περιβαλλοντικό, το οποίο αφορά και τους δημόσιους χώρους και 
συγκεκριμένα τους πράσινους και ανοιχτούν δημόσιους χώρους.

Στους ανοιχτούς χώρους ανήκουν επίσης αστικοί χώροι ειδικών ρυθμίσεων όπως οι αρχαιολογικοί 
χώροι, αλλά και τα στρατόπεδα. Βλ. σχετικά Νίκος Μπελαβίλας, Φερενίκη Βαταβάλη, Πράσινοι και 
ελεύθεροι χώροι στην πόλη, εκδ. W W F, Αθήνα 2009, σελ. 17 -20 και 36

Ο. π ., σελ. 18 -1 9
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Στην έννοια του καθημερινού ο πολιτισμός κρύβεται μέσα σε απλές και 
καθημερινές συμπεριφορές και σχέσεις που αναπτύσσουν οι πολίτες τόσο μεταξύ 
τους όσο και με τους χώρους όπου κινούνται. Ο δημόσιος χώρος λοιπόν είναι ένας 
χώρος που όχι μόνο κινούνται οι πολίτες αλλά επίσης επικοινωνούν, ανταλλάσσουν 
απόψεις, είναι, λοιπόν, και χώρος πολιτισμού και χώρος δημοκρατίας. Χώρος 
δημοκρατίας τόσο γιατί είναι χώρος δημόσιου διαλόγου, αλλά επίσης γιατί μπορεί 
να συμβάλει στην συγκρότηση συλλογικοτήτων, αφού επιτρέπει την ελεύθερη 
συμμετοχή και την αυθόρμητη επικοινωνία 90. Δηλαδή, προϋπόθεση της 
δημιουργίας συλλογικοτήτων είναι ο «δημιουργικός πολίτης», ο πολίτης που 
συμμετέχει ενεργά, δραστηριοποιείται και εκφράζει την δημιουργικότητα του μέσα 
στον δημόσιο χώρο.

Ο δημόσιος χώρος λοιπόν αποτελεί αναπόσπαστο κομμάτι τόσο του 
πολιτισμού μιας πόλης αλλά και κομμάτι ενεργό της «δημιουργικής πόλης». 
Άλλωστε όπως ήδη αναφέραμε οι πράσινοι ελεύθεροι χώροι συμβάλουν στην 
ποιότητα ζωής μια πόλης και αυτή με την σειρά της είναι μέρος αυτού που 
ονομάσαμε «δημιουργικό περιβάλλον», το οποίο προσελκύει τον ενεργό πολίτη, 
αλλά και επιτρέπει την έκφραση της δημιουργικότητάς του, με άλλα λόγια 
συμβάλλει στην ανάδειξη του «δημιουργικού κεφαλαίου» μιας πόλης.

Η κατάσταση και η συμπεριφορά του πολίτη προς τον δημόσιο χώρο είναι 
δείκτης για τον πολιτισμό της καθημερινότητας μιας πόλης. Ένας δημόσιος χώρος 
που απλά διασχίζει ο πολίτης για να πάει στον προορισμό του, ένας χώρος όπου δεν 
ενεργοποιείται ο πολίτης, αλλά μάλλον είναι χώρος «κατανάλωσης» αγαθών και όχι 
παραγωγής, δεν έχει θέση σε μια «δημιουργική πόλη», ενώ είναι χαρακτηριστικό 
του χαμηλού επιπέδου του πολιτισμού της καθημερινότητας της πόλης. Ωστόσο, οι 
φροντισμένοι και πράσινοι δημόσιοι χώροι, που προβλέπεται η χρήση τους για 
συμμετοχικές δραστηριότητες και ευνοούν την προσωπική επαφή των πολιτών, 
αυτοί δείχνουν την ύπαρξη κοινωνικής, πολιτικής αλλά και οικολογικής 
ευαισθησίας, ενώ προϋποθέτουν και την ύπαρξη δημιουργικών πολιτών. Άλλωστε, 
θα πρέπει να πούμε, πως τάση της δημιουργικής πόλης είναι η διατήρηση των 
δημοσίων χώρων, ως χώρων δημοκρατίας, σε αντιδιαστολή με την τάση για 
ιδιωτικοποίηση του δημοσίου χώρου, όπως η κατασκευή υπεραγορών, mall. 91

Οι δημόσιοι χώροι ,λοιπόν, δεν συμμετέχουν απλά στον πολιτισμό της 
καθημερινότητας, αλλά η ποιότητα τους αποτελεί δείκτη του επιπέδου του 
πολιτισμού και της δημιουργικότητας μιας πόλης.

β) Η τέχνη και. ο δημόσιος χώρος

90 Βλ. οχετικά www.ntua.gr, «ο Δημόσιος χώρος»
91 Βλ. www.charleslandrv.com
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Ο δημόσιος χώρος, πέρα από την συμβολή του στον πολιτισμό της 
καθημερινότητας, είναι ένας χώρος που μπορεί να σχετιστεί και πολλές φορές 
σχετίζεται άμεσα με την τέχνη92 *. Η πιο συνηθισμένη μορφή τέχνης, αυτή δηλαδή 
που συνήθως σχετίζουμε περισσότερο με τον δημόσιο χώρο είναι η λεγάμενη τέχνη 
του δρόμου ( street art ). Πρόκειται για μια μορφή τέχνης που άργησε να θεωρηθεί 
τέχνη και ξεκίνησε ως έκφραση περιθωριακών στοιχείων. Ως τέχνη περιλαμβάνει 
πολλές τεχνικές, με πιο γνωστή στο ευρύ κοινό εκείνη του graffiti.

Η λέξη graffiti εμφανίστηκε πρώτη φορά ως όρος τον 19° αιώνα και 
προέρχεται από την ιταλική λέξη "graffito",δηλαδη ο γρατσουνισμένος. 
Χρησιμοποιήθηκε αρχικά από τους αρχαιολόγους ως μέθοδος για την ανακάλυψη 
επιγραφών, και μόλις το 1972 έγινε η πρώτη προσπάθεια αναγνώρισης του ως 
τέχνη από έναν φοιτητή κοινωνιολογίας τον Hugo Martinez,94 χωρίς ιδιαίτερη 
επιτυχία. Η αναγνώριση, όμως φαίνεται να αρχίζει λίγα χρόνια αργότερα όταν 
κάποιες gallery και ορισμένοι συλλέκτες αποφάσισαν να αγοράσουν έναν πολύ 
μικρό αριθμό τέτοιων έργων.

2 Κυρίως εννοούνται οι εικαστικές τέχνες, αλλά μπορεί να συνδεθεί με όλες τις μορφές τέχνης, τη
μουσική, ανοιχτές συναυλίες, ακόμα και το θέατρο, χαρακτηριστικό παράδειγμα το θέατρο δρόμου.

«Η Τέχνη του δρόμου», Γιώργος Δρακάκης, Ιανουάριος 2011.
94 Ο. π.
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Ωστόσο, θα πρέπει να 
πούμε πως ένα από τα 
βασικότερα στοιχεία του 
graffiti είναι αυτό της 
απόλυτης ελευθερίας και την 
έκθεσης στον δημόσιο χώρο.
Άλλωστε αυτό ήταν και 
χαρακτηριστικό εκείνο που 
έκανε τη συγκεκριμένη μορφής 
τέχνη να συνδεθεί σε πολλές περιπτώσεις με τις κοινωνικές και πολιτικές συνθήκες 
μιας περιόδου,95 ενώ δεν είναι τυχαίο ότι είναι πολύ δημοφιλές σε κατώτερα, 
πολλές φορές, στρώματα.

Το graffiti , λοιπόν είναι μια μορφή τέχνης που συνδέεται κατά κύριο λόγο 
με την ελευθερία του δημόσιου χώρου και την ελεύθερη πρόσβαση τόσο στον χώρο 
όσο και στην τέχνη. Ενώ παράλληλα αποτελεί και κατεξοχήν παράδειγμα 
αυθόρμητης έκφρασης της δημιουργικότητας, στοιχεία δηλαδή, που πρέπει να 
εμπεριέχει η έννοια του δημοσίου χώρου. Το 1980 ήταν οι δεκαετία που 
αναγνώρισε όλα αυτά τα στοιχεία και άρχισε από «πρόβλημα» να αντιμετωπίζεται 
ως τέχνη. Εξαιτίας αυτής της ελευθερίας που χαρακτηρίζει το graffiti , ελευθερία 
τόσο στην έκθεση, όσο και στην έκφραση, πολλοί νεαροί καλλιτέχνες είδαν την 
πόλη ως μια απέραντη gallery που μπορεί ο καθένας να εκθέσει την τέχνη του και 
μάλιστα σε ένα ευρύ κοινό, χωρίς να χρειάζεται να είναι γίνουν μέρος του 
συστήματος.

Κάπως έτσι γεννήθηκε αυτό που σήμερα ονομάζουμε ως "street art" , η 
οποία, βέβαια δεν είναι βέβαια μόνο το graffiti, το οποίο είναι μόνο μια τεχνική 
ανάμεσα σε πολλές άλλες, όπως το Wheat Pasting, το Stenciling, το Stickering κ. α. 
Επίσης θα πρέπει να πούμε πως η "street art" είναι ένας γενικευμένος όρος που 
απορροφά την παραβατικότητα του graffiti και οι εκπρόσωποι της δέχονται 
παραγγελίες για να δημιουργήσουν96. Δηλαδή θα λέγαμε πως η νομιμοποίηση της 
πράξης είναι αυτή που σημαίνει και αναγνώριση της ως τέχνη, η άδεια που δίνεται 
ή η παραγγελία , αν προτιμάτε, είναι αυτό που διαφοροποιεί την "street art" από το 
graffiti. Η τεχνική παραμένει η ίδια ωστόσο η παραβατικότητα του συνοδεύει το 
δεύτερο τελικά του αλλάζει «ορισμό».97

Όπως είδαμε στην περίπτωση της "street art" ο δημόσιος χώρος μπορεί να 
λειτουργήσει ως χώρος καλλιτεχνικής παραγωγής αλλά και έκθεσης μέσα από 
ιδανικές, θα τολμούσαμε να πούμε, συνθήκες, καθώς προσφέρουν την απόλυτη

95 Χαρακτηριστικό παράδειγμα η σύνδεση του με τη δεκαετία του 1960 με την «επανάσταση» των 
μαθητών, κυρίαρχο σύνθημα το «The Wall Will have their Say», Βλ. σχετικά ο. π.
96 Ο. π.
97 _ _
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ελευθερία στον καλλιτέχνη αλλά και ενισχύουν και τον δημοκρατικό και 
δημιουργικό διάλογο με το κοινό. Θα μπορούσε να λειτουργήσει με ανάλογο τρόπο 
ο δημόσιος χώρος και στην περίπτωση άλλων μορφών τέχνης, που τις έχουμε 
συνηθίσει να σχετίζονται με πιο συμβατικούς χώρους;

Το παραπάνω ερώτημα τίθεται τελευταία πολύ συχνά και όλο και 
περισσότεροι φορείς πειραματίζονται πάνω στο θέμα αυτό προσπαθώντας να 
δώσουν μια απάντηση για το αν πρέπει να βγάλουμε την τέχνη από τα μουσεία και 
τις gallery και να αφήσουμε τα έργα εκτεθειμένα μέσα στο αστικό τοπίο. Η 
συζήτηση γύρω από αυτό το θέμα είναι μεγάλη και σε πολλά σημεία πολύπλοκη, 
εδώ θα προσπαθήσουμε να αναφέρουμε, κάπως συνοπτικά είναι η αλήθεια, τις 
βασικές θεματικές του ζητήματος, προσπαθώντας να καταλάβουμε την δυναμική 
αλλά και τον ενεργό ρόλο που μπορεί να έχει ο δημόσιος χώρος στον χώρο της 
τέχνης.

Ας αρχίσουμε με το ερώτημα γιατί να κάνουμε κάτι τέτοιο, γιατί να 
βγάλουμε την τέχνη από το παραδοσιακό της τόπο, δηλαδή τα μουσεία ή τις gallery; 
Ένα από τα προσδοκώμενα του να εκθέσεις ένα έργο σε δημόσιο χώρο είναι η 
δυνατότητα του να κάνεις κάτι διαφορετικό και να προσφέρεις μια ποικιλία δράσης 
σε συλλογικό επίπεδο, πράγμα που ενεργοποιεί την δημοκρατική δυναμική ενός 
διαλόγου που αναπτύσσεται ανάμεσα στον έργο και τον θεατή. Είναι λοιπόν μια 
κίνηση που δίνει τη δυνατότητα στον καλλιτέχνη να «σπάσει τη δημόσια σιωπή και 
να προκαλέσει δημόσιο διάλογο, διαφωνίες και συζήτηση»98 99. Ένας διάλογος που 
βασίζεται στην αμεσότητα, καθώς πια τίποτα δεν χωρίζει τον θεατή από το έργο, 
δεν υπάρχει ο φύλακας και η απόσταση θέασης -  υποδοχής -  πρόσληψης 
μειώνεται " ,  όταν βγαίνει το έργο από το μουσείο και μπαίνει στην καθημερινότητα 
της πόλης, στην γειτονιά του θεατή. Με αυτόν τρόπο όχι μόνο επεμβαίνεις στην 
γειτονιά του, αλλά και τον αναγκάζεις να συμμετέχει στον διάλογο που έθεσες με 
την τοποθέτηση του έργου σε έναν δημόσιο χώρο.

Η "εισβολή" στη γειτονιά και στην καθημερινότητα ουσιαστικά του θεατή, 
αλλά και ο διάλογος που αναγκαστικά συμμετέχει, έχουν ουσιαστικά ως 
αποτέλεσμα την διαφορετική ανάγνωση τόσο του έργου, όσο και της ίδιας της 
πόλης. Το κοινό έχει την ευκαιρία να ανακαλύψει εκ νέου την πόλη μέσα από το 
έργο που εκτίθεται. Δηλαδή ουσιαστικά μέσα από τα μάτια του ίδιου του 
καλλιτέχνη, αλλά και ξεπερνώντας την ματιά αυτή, καθώς πραγματοποιεί συνδέσεις 
του έργου τόσο με το αστικό όσο και με το ιστορικό περιβάλλον, έτσι μέσα από 
αυτές τις συσχετίσεις να γίνει «η πόλη μας ( .. ), ένας φυσικός τόπος υποδοχής της 
σύγχρονης τέχνης».100

98 www.intelectum.org, «Σύγχρονη Τέχνη και Δημόσιος Χώρος» , Μαρία Κενανίδου, Μάιος 2008
99 Ο̂. η.
100 ~
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Φυσικά, δε μπορούμε να μην δούμε και το θέμα του βανδαλισμού που 
μπορεί να υποστεί ένα έργο σε που εκτίθεται σε δημόσιο χώρο. Το έργο εκτίθεται 
με αμεσότητα στο κοινό αλλά παράλληλα είναι ευάλωτο σε πράξεις βανδαλισμού, 
αυτό είναι ένα ρίσκο θα λέγαμε που εκούσια ή ακούσια παίρνει ο καλλιτέχνης. 
Ωστόσο, θα πρέπει να τονίσουμε πως ο βανδαλισμός δεν χτυπά μόνο το έργο ή την 
εγκατάσταση, αλλά στην ουσία χτυπά τον διάλογο 101 που περιγράψαμε παραπάνω 
και την δημοκρατικότητα τόσο του διαλόγου, όσο και των σχέσεων που 
αναπτύσσονται ανάμεσα σε κοινό και έργο.

Ενώ ένα άλλο σημαντικό επίσης θέμα είναι η έννοια της ιδιοκτησίας, η οποία 
δε μπορεί παρά να πλήττεται με την δημόσια έκθεση ενός έργου. Το έργο εκτίθεται 
σε έναν δημόσιο χώρο και όπως αυτός ο χώρος δεν ανήκει σε κανέναν και 
παράλληλα ανήκει σε όλους. Αυτή η ιδιομορφία δεν φαίνεται να είναι πρόβλημα, 
αντίθετα είναι συνυφασμένη σε μορφές τέχνης όπως είναι το graffiti102, τι ισχύει 
όμως σε μορφές τέχνης που μέχρι χθες ήταν υπό το «καθεστώς κλειστού χώρου»; 
Φαίνεται πως και σε αυτή την περίπτωση η ιδιοκτησία δεν φαίνεται να παίζει ρόλο, 
ο καλλιτέχνης εκθέτει συνειδητά το. έργο του σε δημόσιο χώρο, ξέροντας πως θα 
μετατραπεί και εκείνο σε «δημόσια τέχνη». Από την στιγμή που θα εκτεθεί το έργο 
σε έναν δημόσιο χώρο, τότε δεν ανήκει πια στον δημιουργό του, αλλά μάλλον 
εντάσσεται, συνδέεται περισσότερο με τον ιστορικό, αστικό και κοινωνικό ιστό της 
πόλης.103 Αυτή η τελευταία σύνδεση είναι καιτο στοιχείο εκείνο, που θα λέγαμε ότι 
δίνει στην πράξη της έκθεσης στον δημόσιο χώρο και πολιτικό περιεχόμενο και μας 
επιτρέπει να την ονομάσουμε «πολιτική πράξη».

Ο πολιτικός χαρακτήρας της έκθεσης έχει να κάνει και με την έλλειψη μια 
πολιτιστικής πολιτικής που έχει την δυνατότητα να αφουγκράζεται και να 
ακολουθεί τις νέες ανάγκες στον χώρο του πολιτισμού και της τέχνης. Η τέχνη 
βιώνει μια εποχή με χορηγούς και προσφορές, όπου μάλλον οδηγούν στον 
εκφυλισμό της 104 και ο κόσμος της τείνει να μετατραπεί απλά σε μια αγορά, τέτοιες 
κινήσεις δείχνουν τον δρόμο σε μια πιο ειλικρινή και φιλική τέχνη. Τέτοιες κινήσεις 
θα πρέπει να ενισχύονται και από τους ανάλογους φορείς, προκειμένου να 
ανανεωθεί τόσο η τέχνη, όσο και ο ίδιος ο αστικός χώρος, ο οποίος αποτελεί βασικό 
συστατικό της ζωής της πόλης, αλλά και των πολιτών.

Σύμφωνα με τα παραπάνω ο δημόσιος χώρος όχι απλά συνδέεται άμεσα 
με την τέχνη, αλλά είναι ιδανικός χώρος φιλοξενίας. Δεν είναι μόνο ότι δίνει την 
ευκαιρία για ουσιαστικά άμεσο διάλογο με το κοινό, αλλά ενώνεται, συνδέεται με 
τον δημόσιο χώρο. Να σημειώσουμε εδώ πως ο διάλογος αυτός, που αναλύσαμε 
παραπάνω, δεν αφορά μόνο έργα εικαστικά που ως φυσικό χώρο έχουν κάποιο

101 Βλ, αχετικά ο. π.
102 www.kathimerini.gr «Graffiti, Η τέχνη του δρόμου», επιμ. Κωστής Λιόντης
103 www.intelectum.org. ο. π.
104 Ο. π.
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μουσείο ή gallery, αλλά και για τις παραστατικές τέχνες, όπως για παράδειγμα είναι 
το θέατρο δρόμου ή οι ανοιχτές προβολές. Σε αυτές μάλιστα είναι πιο έντονη η 
ταύτιση με τον αστικό χώρο, καθώς ο χώρος γίνεται μέρος της καλλιτεχνικής 
δημιουργίας, δεν είναι απλά τόπος παραγωγής του έργου, αλλά και συστατικό του 
στοιχείο.

Ο δημόσιος χώρος δεν είναι απλά ένας αστικός χώρος, αλλά είναι και ο 
τόπος όπου συνενώνει το παρελθόν με το παρόν, «το νέο ενσωματώνεται στο 
παλιό, ανακατασκευάζοντας και επαναπροσδιορίζοντας το δημόσιο χώρο που 
εμπεριέχει το χρόνο : παρόν -  παρελθόν -  μέλλον, είναι το πραγματικό σημείο 
συνάντησης»105. Είναι, λοιπόν, το διαχρονικό εκείνο σημείο, όπου συνενώνονται 
διαφορετικές δράσεις, εκφράσεις αλλά και διλλήματα σχετικά με τον πολιτισμό, την 
πολιτική αλλά και της ποιότητας ζωής. Είναι συστατικός χώρος της δημιουργικής 
πόλης και του πολιτισμού της, δε μπορεί παρά να είναι και συστατικό στοιχείο της 
τέχνης και της καλλιτεχνικής δημιουργίας.

105 Ο. π.
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Μέρος B' : Η πολιτιστική ανάδειξη του δημοσίου χώρου στην Λάρισα

1.Η πόλη της Λάρισας

Η Λάρισα είναι μια πόλη της Κεντρικής Ελλάδας, πρωτεύουσα της Θεσσαλίας 
και του νομού Λαρίσης. Σύμφωνα με την απογραφή του 2001 ο πληθυσμός της είναι 
124.786 κάτοικοι, ενώ μετά τον «Καλλικράτη» υπολογίζεται πως οι κάτοικοι έχουν 
φτάσει τους 139.408 106. Είναι μια μεγάλη πόλη, με έκταση 19.000 στρέμματα, 
σύγχρονη και ζωντανή, αλλά και με ιστορία όμως που μετρά περίπου 4.000 χρόνια.

Το όνομα της φαίνεται πως είναι πελασγικής καταγωγής και μάλλον το πήρε 
από τον ιδρυτή της Λάρισο. Ωστόσο σύμφωνα με άλλον μύθο η νύμφη Λάρισα, 
γυναίκα του Ποσειδώνα και μητέρα του Αχαιού, του Φθία και του Πελασγού, 
παίζοντας με το τόπι της γλίστρησε και 
έπεσε στον Πηνειό ποταμό και πνίγηκε.
Προς τιμήν της έδωσαν το όνομά της 
στην πόλη που κτίστηκε παραποτάμια 
του Πηνειού.107

Σε αυτό το σημείο θα πρέπει, να 
πούμε πως ο Πηνειός εξαρχής ήταν 
ταυτισμένος με την πόλη, άλλωστε 
αυτό το βλέπουμε και από τον 
παραπάνω μύθο. Ο Πηνειός είναι 
συνδεδεμένος τόσο με την ιστορία όσο και με την μυθολογία των Λαρισαίων αλλά 
και γενικά των πρώτων Θεσσαλών108, ενώ και σήμερα καλείται να παίξει έναν 
ζωτικό και πάλι ρόλο για την πόλη. Κατά τον μύθο ο Πηνειός ήταν παραποτάμιος 
Θεός, γιός του Ωκεανού και σύζυγος της Κρέουσας, κόρης του Ουρανού και της γης. 
Κατά τους μύθους δημιουργήθηκε από τα δάκρυα που έχυσαν για τον χωρισμό τους 
η Πίνδος και ο Λίγκας. Οι Θεοί τους ανάγκασαν να χωρίσουν και το ζευγάρι τόσο 
έκλαφε που δημιουργήθηκε ο Πηνειός. Η ετοιμολογία του ονόματος του φαίνεται 
να είναι άγνωστη, ωστόσο κατά μία εκδοχή φαίνεται να σημαίνει «ποτάμι με 
πάπιες». Βέβαια, πολλές φορές ο Πηνειός αναφέρεται με ως «Αράξης» , αυτός 
δηλαδή που πλημμυρίζει. 109 Ο Πηνειός ήταν και ο βασικότερος λόγος που χτίστηκε 
η πόλη στη συγκεκριμένη τοποθεσία, το νερό του κάποτε υδροδοτούσε και στην

Βλ. σχετικά
107 Για παραπάνω λεπτομέρειες βλ. ο. π. αλλά και____ ■. ;
108 Βλ. σχετικά Σύλλογος Φίλων Πηνειού και Παραποτάμιου Πολιτισμού, ΠΗΝΕΙΟΣ: Χϋες, Σήμερα, 
Αύριο, Λάρισα 2002, σελ.3 - 7
109 Βλ. ο. π ., σελ. 3
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ουσία έδινε ζωή στην πόλη, σήμερα στις όχθες του μπορεί κανείς να ηρεμίσει, να 
κάνει μια βόλτα, να γυμναστεί κλπ. Είναι καταφύγιο πρασίνου για τους πολίτες της 
Λάρισας, αλλά είναι επίσης μια από τις πιο αξιόλογες παραποτάμιες περιοχές της 
χώρας ( παρά την οικολογική καταστροφή που υπέστη στα νεότερα χρόνια 110.

Ο Πηνειός είναι σίγουρα σημαντικό κομμάτι της πόλης, αλλά ας 
επιστρέφουμε τώρα στην ίδια την πόλη. Όπως είπαμε μετράει ιστορία πολλών 
χρόνων, υπάρχει ήδη από την προϊστορική εποχή, και την πορεία αυτή μπορεί 
κανείς να την δει και στα αρχαιολογικά ευρήματα τόσο στην ευρύτερη περιοχή, όσο 
και στο κέντρο της πόλης. Στα αρχαιολογικά μνημεία περιλαμβάνονται τα δυο 
αρχαία θέατρα, το πρώτο πιστεύεται πως 
είναι του 3ου αιώνα π. X. και το δεύτερο της 
ρωμαϊκής περιόδου, καθώς οι Ρωμαίοι 
μετέτρεφαν το πρώτο σε αρένα και 
κατασκεύασαν το δεύτερο για να φιλοξενεί 
τα θεατρικά δρώμενα της πόλης111. Επίσης το 
φρούριο ( εικόνα δίπλα) της αρχαίας πόλης, 
σημερινός λόφος του φρουρίου, αλλά και το 
μνημείο(τάφος) του Ιπποκράτη.

Στα νεότερα μνημεία της πόλης 
συγκαταλέγονται το ιστορικό κέντρο, ο λόφος δηλαδή 
του φρουρίου και ο Άγιος Αχίλλειος, ο Μύλος του 
Παπά ( 1883), όπου λειτουργεί σήμερα το Θεσσαλικό 
θέατρο, το κουκλοθέατρο «Τιριτόμπας», η σχολή 
χορού, αλλά και η φιλαρμονική του δήμου. Επίσης, 
είναι η Αβερώφειος Γεωργική Σχολή, ένα νεοκλασικό 
συγκρότημα κτηρίων πλησίον των ΤΕΙ. Χαρακτηριστικά 
είναι και τα μνημεία της πόλης από την οθωμανική 
περίοδο, όπως είναι το Μεγάλο Χαμάμ και Μπαϊρακλί Τζαμί, χρονολογείται από τον 
16° αιώνα και βρίσκεται στη σημερινή οδό Βενιζέλου και Φιλελλήνων, περιφερικά 
του λόφου του φρουρίου δηλαδή. Επίσης είναι και το Γενί Τζαμί (βλέπε 
φωτογραφία), όπου σήμερα στεγάζεται, προσωρινά, το αρχαιολογικό μουσείο, 
είναι κτήριο του 19ου αιώνα και πιθανολογείται να ήταν δώρο της βασίλισσας Όλγας 
στους εναπομείναντες μουσουλμάνους της περιοχής. Τέλος στα σύγχρονα μνημεία 
κατατάσσεται και η πυριτιδαποθήκη ή παλιές φυλακές, κτήριο του 18ου αιώνα που 
βρίσκεται στον προαύλιο χώρο του 5ου Γυμνασίου / Λυκείου Λάρισας και αποτελεί 
ίσως μοναδικό δείγμα πυριτιδαποθήκης με δίδυμη αίθουσα.112

110 Βλ. Ο. π., σελ. 10 -13
111

112 #Για περισσότερες λεπτομέρειες για τα μνημεία της πόλης βλ. ο. π. και
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Η Λάρισα όμως, δεν 
έχει μόνο ιστορία αλλά όπως 
είπαμε είναι μια σύνχρονη 
πόλη, η οποία είναι ιδιαίτερα 
γνωστή για τους πολλούς 
πεζόδρομους στο κέντρο της 
αλλά και τις πολλές πλατείες της. (πάνω η πλατεία Λαού, όπου οι ανασκαφές 
έφεραν στην επιφάνεια το Ιουστινιάνειο τοίχος της πόλης). Οι πιο γνωστές πλατείες 
αριθμούνται σε 24, από τις οποίες οι περισσότερες είναι στο κέντρο της πόλης, 
όπως η Κεντρική πλατεία (Πλατεία Σάπκα), η Ταχυδρομείου (Πλατεία Εθνάρχου 
Μακαρίου), η Πλατεία Λαού (Αγαμέμνονα Μπλάνα), Πλατεία Αγίου Βησσαρίωνος,

Πλατεία Εβραίων, κ. α.

Κεντρική πλατεία

Πλατεία Ταχυδρομείου

Πλατεία Εβραίων (δίπλα) 

Κεντρική πλατεία (κάτω)
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I

Η πόλη 
ιδιαίτερα ζωντανή 
νυχτερινή ζωή, και 
και η ύπαρξη 
φοιτητών, καθώς 
η Ιατρική Σχολή 
Θεσσαλίας, όπως
Βιοχημείας -  Βιοτεχνολογίας, επίσης είναι τα ΤΕΙ Λάρισας, τα τρίτα μεγαλύτερα 
στην Ελλάδα. Η ύπαρξη των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων στην πόλη της δίνει άλλη 
δυναμική.

επίσης είναι
και με έντονη
σε αυτό συμβάλει 
μεγάλου αριθμού 
στην πόλη εδρεύει 

Πανεπιστημίου 
και το τμήμα

Επίσης στην πόλη υπάρχει έντονη αθλητική δραστηριότητα και φυσικά και οι 
ανάλογες εγκαταστάσεις, όπως το γήπεδο στίβου του Αλκαζάρ, αλλά και το κλειστό 
γυμναστήριο και κολυμβητήριο του Αλκαζάρ, το αθλητικό μέλαθρον Λάρισας ( 
κλειστό Νεάπολης ) και φυσικά το νέο γήπεδο της A. Ε. Λάρισας το AEL FC Arena.

Εκτός από τον Πηνειό που αναφέραμε παραπάνω, ένας άλλος σημαντικός 
πνεύμονας πρασίνου είναι το Πάρκο του Αλκαζάρ και το αισθητικό άλσος. 
Πρόκειται για το μεγαλύτερο πάρκο της πόλης με ελάχιστες κατασκευές, ένα μόνο 
αναψυκτήριο και το κηποθέατρο, που χρησιμοποιείται κυρίως για πολιτιστικούς 
λόγους -  εκδηλώσεις, όπως συναυλίες, παραστάσεις κ. α. Το πάρκο βρίσκεται δίπλα 
στις όχθες του Πηνειού, οι οποίες και αξιοποιηθεί ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια, 
δίνοντας πάντα έμφαση στο πράσινο. Οι δύο 
χώροι μοιάζουν να είναι ενοποιημένοι και 
χαρίζουν έτσι ένα μεγάλο πράσινο ελεύθερο 
χώρο, κατάλληλο για να αναπτύξουν 
ελεύθερα οι πολίτες τις διάφορες 
δραστηριότητές τους.
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Φυσικά η πόλη έχει και όλες τις σύγχρονες υποδομές, αλλά και υπηρεσίες, 
έχει για παράδειγμα τρία νοσοκομεία ( Γενικό, Πανεπιστημιακό και στρατιωτικό), 
αλλά και τους πολιτιστικούς εκείνους φορείς που επιτρέπουν την ανάπτυξη 
πολιτιστικών δραστηριοτήτων. Τέτοιοι φορείς είναι ο Πολιτιστικός Δημοτικός 
Οργανισμός Λάρισας, η Δημοτική Πινακοθήκη: Μουσείο Κατσίγρα, το Δημοτικό 
Ωδείο, το Αρχαιολογικό Μουσείο, το Λαογραφικό Ιστορικό Μουσείο και φυσικά το 
Θεσσαλικό θέατρο (ΔΗΠΕΘΕ Λάρισας).113

Αυτή είναι μια σύντομη περιγραφή της πόλης της Λάρισας, μιας σύγχρονης 
και σύνθετης πόλης. Ευελπιστούμε πως μέσα από τα επόμενα κεώάλαια θα 
γνωρίσουμε καλύτερα την πόλη και τις ιδιαιτερότητες της.

113 Δεν αναφερόμαστε αναλυτικά στου πολιτιστικούς φορείς καθώς στην συνέχεια θα ασχοληθούμε 
εκτενώς με αυτούς και τις δραστηριότητες τους.
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2.Μεθοδολονία και έρευνα

α) Οι στόχοι της έρευνας

Η παρούσα έρευνα έχει ως αντικείμενο μελέτης την πόλη της 
Λάρισας και την πολιτιστική δράση και αξιοποίηση στην καθημερινότητα της 
πόλης. Πιο συγκεκριμένα η έρευνα εστιάζει στον ρόλο που έχει ο δημόσιος 
χώρος σε μια πόλη, ως πολιτιστικό αγαθό.

Έτσι μέσω της έρευνας αποσκοπούμε να δούμε πρώτα από όλα ποιος 
είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην λειτουργία της πόλης, αλλά και πως 
τον βλέπουν οι πολίτες, δηλαδή ποια σχέση αναπτύσσουν μαζί του.

Επίσης σημαντικό πεδίο της έρευνας είναι το πόσο αξιοποιείται ο 
δημόσιος χώρος ως πολιτιστικό αγαθό. Σχετίζεται η πολιτιστική ανάπτυξη με 
την ανάπτυξη και εκμετάλλευση του δημοσίου χώρου; Και αν όντως 
σχετίζεται πως εκφράζεται στην πράξη αυτό, πως αξιοποιεί πολιτιστικά η 

πόλη τον δημόσιο χώρο;
Επίσης τι ρόλο παίζει η τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά και οι μη 

δημοτικοί φορείς114 στην πολιτιστική αξιοποίηση του δημοσίου χώρου; Με 
απώτερο στόχο να ανακαλύψουμε την γενικότερη εικόνα της πόλης, όσον 
αφορά τον πολιτισμό της καθημερινότητας115.

Τέλος προσπαθούμε να δούμε αν η εικόνα αυτή "βγαίνει" και έξω 
από τα όρια της πόλης, δηλαδή αν υπάρχει ένα "brand name" , αλλά και 
ποιο χαρακτηριστικό της θα μπορούσε να λειτουργήσει ως τέτοιο.

β) Μεθοδολογία : ερευνητικά εργαλεία

Για να απαντήσουμε στα παραπάνω ερωτήματα, χρησιμοποιήσαμε την 
μέθοδο του ημιδομημένου ερωτηματολογίου αλλά και της συνέντευξης. Το 
ερωτηματολόγιο προκειμένου να εξετάσουμε τις απόψεις των πολιτών kol την

114 Αναφερόμαστε σε συλλόγους που έχουν δημιουργήσει οι πολίτες, όπως ο Σύλλογος Φίλων 
Πηνειού και Παραποτάμιου Πολιτισμού, ο Σύλλογος Μαραθωνοδρόμων Λάρισας ή του Αθλητικού 
Ποδηλατικού Συλλόγου Λάρισας
115 Όπως τον ορίσαμε στο πρώτο της εργασίας, βλ. Α' Μέρος Ι,β.
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συνέντευξη για την συλλογή πληροφοριών από τους φορείς της πόλης, δημοτικούς 
και μη, και στην περίπτωση των ερωτηματολογίων έγινε ποσοτική ανάλυση ενώ στις 
συνεντεύξεις ποιοτική ανάλυση.

Επιλέξαμε τον συνδυασμό των δύο αυτών μεθόδων, καθώς θεωρούμε πως 
αν και διαφορετικές μέθοδοι μας ωστόσο είναι αλληλένδετες και ο συνδυασμός 
τους επιτρέπει την σε βάθος έρευνα του θέματος και την επαλήθευση των 
υποθέσεων που προκύπτουν από την θεωρία μας. Τα ερωτηματολόγια μας 
επιτρέπουν να εξετάσουμε τις σχέσεις των μεταβλητών σε μεγάλο δείγμα και η 
ποσοτική ανάλυση των ερωτηματολογίων μας δίνει την δυνατότητα της γενίκευσης 
των αποτελεσμάτων στο σύνολο του πληθυσμού. Από την άλλη οι συνεντεύξεις μας 
δίνουν την ευκαιρία της επιτόπιας έρευνας και το πλεονέκτημα της προσωπικής 
επαφής και της κατά πρόσωπο επικοινωνίας116. Επίσης στην συνέντευξη ο 
ερευνητής έχει την δυνατότητα να εξηγήσει σε βάθος τα ερωτήματα του και να 
πάρει ανάλογες απαντήσεις, ενώ η ποιοτική ανάλυση έρχεται να οργανώσει αυτό 
που δεν μπορεί να ποσοτικοποιήσει η ποσοτική, τις εμπειρίες και τα βιώματα του 
αντικειμένου.

Στην ποσοτική έρευνα προσπαθήσαμε να έχουμε ένα όσο πιο 
αντιπροσωπευτικό δείγμα ήταν δυνατόν. Η συλλογή των ερωτηματολογίων έγινε με 
προσωπική επαφή σε πλατείες(κυρίως του κέντρου) , πάρκα (κυρίως του Αλκαζάρ 
και στην κοίτη του Πηνειού), αλλά και σε εμπορικά καταστήματα αλλά καφετέριες -  
εστιατόρια. Η επιλογή των χώρων έγινε σε σχέση με το αντικείμενο μελέτης που 
είναι ο δημόσιος χώρος και η σχέση, οι δράσεις που αναπτύσσουν οι πολίτες στον 
δημόσιο χώρο. Τα ερωτηματολόγια μοιράστηκαν σε 111 πολίτες, άνδρες και 
γυναίκες117, από τους οποίους το 91 %  είναι μόνιμοι κάτοικοι Λάρισας Και οι ηλικίες 
κυμαίνονται από 15 έως 61< . Ενώ ποικίλει και το επίπεδο μόρφωσης.

116 Βλ. σχετικά Ν. Μαντάς, Αν. Στάνος, Μεϋοδολογία Εκπόνησης Πτυχιακών Εργασιών, Σύγχρονη 
Εκδοτική, Αθήνα 1993, σελ. 39 -  40
117 Το 58,6% είναι γυναίκες και το 41,4% άνδρες, βλ. Παράρτημα.
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Το ερωτηματολόγιο έγινε, όπως ήδη είπαμε, με σκοπό την κατανόηση των 
απόψεων των πολιτών σχετικά με την πόλη, των δημόσιο χώρο και τις 
δραστηριότητες που αναπτύσσουν σε αυτόν, αλλά και τις απόψεις του σχετικά με 
τον δήμο, την φροντίδα αλλά και την αξιοποίηση του δημοσίου χώρου.

Έτσι θα λέγαμε πως οι ερωτήσεις χωρίζονται σε τέσσερεις θεματικές 
κατηγορίες. Η πρώτη έχει ως αντικείμενο την γνώμη που έχουν οι πολίτες σχετικά 
με την πόλη και περιλαμβάνει τις ερωτήσεις 1, 2, 15, 21, 23 και 24.118 Η δεύτερη 
κατηγορία αφορά την γνώμη που έχουν σχηματίσει οι πολίτες σχετικά με την δράση 
του Δήμου Λαρισαίων γύρω από θέματα που αφορούν τόσο τον πολιτισμό όσο και 
τον δημόσιο χώρο. Οι ερωτήσει που ανήκουν σε αυτή την κατηγορία είναι οι 16,17, 
22. 119 Η τρίτη κατηγορία αφορά ερωτήσεις με θέμα την σχέση αλλά και τις 
δραστηριότητες που έχουν οι πολίτες στον δημόσιο χώρο. Τέτοιες ερωτήσεις είναι 
οι 4, 5, 6, 7, 8, 9, 10, 11, 18, 19 και 20.120 Στην τελευταία κατηγορία ανήκουν 
ερωτήσεις που έχουν ως θέμα το πως αντιλαμβάνονται οι πολίτες έννοιες που 
σχετίζονται με την πόλη και τον δημόσιο χώρο αλλά και με των πολιτισμό. 
Πρόκειται κυρίως για ερωτήσεις ανοιχτού τύπου, όπως οι 3, 13,14, αλλά και 
κλειστού όπως η 1 2 .121

Σε επίπεδο συνεντεύξεων προσπαθήσαμε να καλύψουμε το σύνολο των 
φορέων δημοτικών και μη, που έχουν να κάνουν με την πολιτιστική δραστηριότητα 
αλλά και γενικότερα με την καθημερινότητα της πόλης, όπως επίσης και με τα 
τοπικά MME. Τελικά καταφέραμε να μιλήσουμε με ένα μεγάλο μέρος των 
δημοτικών αντιπροσώπων αλλά και επιχειρήσεων, όπως οι αντιδήμαρχοι 
Ανάπτυξης, Υποδομών και Καθημερινότητας, Πολιτισμού, Νεολαίας και Κοινωνικών 
Πολιτικών, Πρασίνου αλλά και Διοικητικών Μέτρων122, ενώ χρήσιμες ήταν και οι 
συνεντεύξεις με την προϊσταμένη της Γεωτεχνικής Εταιρίας, τον διευθυντή 
Πρασίνου, αλλά και η επαφή με τον Πολιτιστικό Οργανισμό Λάρισας. Επίσης, 
επεκταθήκαμε και σε άλλους φορείς πολιτιστικής δραστηριότητας που ανήκουν 
έμμεσα στον δήμο αλλά έχουν ωστόσο αυτονομία, αναφερόμαστε στο Δημοτικό

118 Βλ. το ερωτηματολόγιο στο παράρτημα. Η σειρά των ερωτήσεων δεν είναι ανάλογα την κατηγορία 
στην οποία ανήκουν, αλλά μπήκαν με τρόπο τέτοιο ώστε η μία να αποτελεί λογική συνέχει της 
άλλης, με σκοπό να διευκολύνουμε τον ερωτώμενο.
119 Βλ. παράρτημα.
120 Ο. π.
1210, π.
122Αν και φαινομενικά δε φαίνεται να έχει άμεση σχέση με το θέμα που ερευνούμε, έχει επαφή με 
την καθημερινότητα της πόλης αλλά και με την συμπεριφορά των πολιτών στο δημόσιο χώρο, επίσης 
η ίδια η αντιδήμαρχος έχει σεβαστή πορεία στον χώρο του πολιτισμού τα προηγούμενα χρόνια, 
καθώς έχει υπάρξει πρόεδρος του Πολιτιστικού Οργανισμού Λάρισας αλλά καί μέλλος του 
Διοικητικού Συμβουλίου του θεσσαλικού Θεάτρου (ΔΗΠΕΘΕ Λάρισας).



Ωδείο, στην Δημοτική Πινακοθήκη -  Μουσείο Γ I Κατσίγρα, όπως επίσης και με το 
Ιστορικό Λαογραφικό Μουσείο.123

Σημαντική ήταν η επαφή με μη δημοτικούς συλλόγους, Σύλλογος Φίλων 
Πηνειού και Παραποτάμιου πολιτισμού, Σύλλογος Μαραθωνοδρόμων Λάρισας, 
Αθλητικός και Ποδηλατικός Σύλλογος Λάρισας και η Ένωση Γυναικών Λάρισας.124 
Ενώ στην προσπάθεια μας να αποκτήσουμε μια ολοκληρωμένη άποφη για την πόλη 
μιλήσαμε και με δημοτικούς συμβούλους από όλους τους συνδυασμούς στο 
δημοτικό συμβούλιο. Τέλος καλύψαμε μια σημαντική μερίδα του τοπικού τύπου, 
καθώς ήρθαμε σε επαφή με την υπεύθυνη επί των πολιτιστικών θεμάτων της 
εφημερίδας «Ελευθερία»125, όπως επίσης και δημοσιογράφο του free press Kosmos 
αλλά και με δημοσιογράφο του ΘεσσαλίαΤν που εδρεύει στην πόλη της Λάρισας.

Θα τα δούμε όμως όλα αυτά αναλυτικά στη συνέχεια.

123Ήρθα σε επαφή και με το Διαχρονικό Μουσείο αλλά και με το Θεσσαλικό θέατρο, αλλά δυστυχώς 
λόγω ανωτέρας βίας δε μπορέσαμε να πραγματοποιήσουμε την συνέντευξη.
124 Οι σύλλογοι και οι οργανώσεις στην Λάρισας είναι πάρα πολλές σε αριθμό και δε θα μπορούσε να 
γίνουν συνεντεύξεις με όλους μιλήσαμε με αυτούς που ήταν πρόθυμοι να συνεργαστούν και αυτούς 
που το αντικείμενό τους έχει πιο άμεση σχέση με το αντικείμενο της έρευνας.
125 Πρόκειται για την παλαιότερη και μεγαλύτερη σε κυκλοφορία εφημερίδα της Λάρισας, με 
σταθερή πορεία και αναγνωστικό κοινό εδώ και δεκαετίες.
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3. Αποτελέσαατα me έρευνας

α)Αποτελέσματα ποσοτικής ανάλυσης

Όπως ήδη ειπώθηκε και παραπάνω, για να ερευνήσουμε τις απόψεις αλλά 

και τις σχέσεις των πολιτών με τον δημόσιο χώρα αλλά και γενικότερα με την 

πολιτιστική δραστηριότητα στην πόλη της Λάρισα, χρησιμοποιήσαμε την μέθοδο 

του ερωτηματολογίου για την συλλογή πληροφοριών. Παρακάτω παρατίθεται ένας 

συγκεντρωτικός πίνακας των αποτελεσμάτων της έρευνας, ενώ στο παράρτημα 

μπορεί να βρει κανείς το ίδιο το ερωτηματολόγιο όπως μοιράστηκε αλλά και τους 

πίνακες των αποτελεσμάτων αναλυτικά.

Ο συγκεντρωτικός πίνακας μας επιτρέπει στην παρούσα φάση, να δούμε 

πως διαμορφώθηκαν τα αποτελέσματα στο σύνολο τους και ποια είναι λοιπόν η 

σχέση των πολιτών με τον δημόσιο χώρο, πόσο ικανοποιημένοι είναι από τον δήμο 

όσον αφορά την φροντίδα αλλά και την αξιοποίηση του , όπως επίσης και πόσο 

"ενεργοί πολίτες" είναι οι ίδιοι οι κάτοικοι της Λάρισας126 127.

Βέβαια θα πρέπει να πούμε πως για την εξασφάλιση καλύτερων 

αποτελεσμάτων, το ερωτηματολόγια που χρησιμοποιήσαμε ήταν ημιδομιμένης 

μορφής, δηλαδή περιείχε ερωτήσεις κλειστού και ανοιχτού τύπου. Στον πίνακα 

υπάρχουν μόνο οι απαντήσεις στις "κλειστές" ερωτήσεις ωστόσο στην ανάλυση του 

περιεχομένου του πίνακα θα αναφερθούμε και στις απαντήσεις των ανοιχτών 

ερωτήσεων , καθώς μόνο έτσι θα έχουμε ολοκληρωμένη εικόνα και θα 

μπορέσουμε να καταλήξουμε σε συμπεράσματα. Άλλωστε το ερωτηματολόγιο 

αναλύεται στο σύνολο του.

126 Βλ. στο παράρτημα ερωτήσεις 3, 28 και 20.
127 Τια απαντήσεις των ανοιχτών ερωτήσεων μπορείτε να τις δείτε αναλυτικά στο παραρτηματης 
εργασίας.
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Π Ο Λ Υ

Ν Ν Ν Ν Ν
4 Δ ρ α σ τ η ρ ιο π ο ίη σ η  σ τον 

δ η μ ό σ ιο  χ ώ ρ ο
21 2 9 2 7 18 16

5 Ά θ λ η σ η  σ τον δ η μ ό σ ιο  χ ώ ρ ο 3 8 2 8 2 4 14 7
6 Π ε ρ ίπ α τ ο ς  σ το ν  δ η μ ό σ ιο  

Χ ώ ρ ο ________________________
9 2 5 2 7 21 21

7 Για καφ έ σ το ν  δ η μ ό σ ιο  χ ώ ρ ο 12 2 6 2 0 2 8 2 5
8 Σ υμ μετοχ ή  σε πο λ ιτ ισ τ ικές  

ε κ δ η λ ώ σ ε ις
2 0 31 3 0 21 9

9 Σ υμ μετοχ ή  σε εκ δ η λ ώ σ ε ις  
δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς & κ α λ λ ω π ισ μ ο ύ  
δ η μ ό σ ιο υ  χ ώ ρ ο υ

7 6 14 8 11 2

10 Ά λ λ η  δρ α σ τη ρ ιό τητα  στον 
δ η μ ό σ ιο  χ ώ ρ ο

9 0 5 5 4 7

11 Π ό σ ο  «δ ικό ς  σ ο υ  χ ώ ρ ο »  
ε ίναι ο δ η μ ό σ ιο ς  χ ώ ρ ο ς

16 15 2 2 3 2 2 6

12 Η σ χ έ σ η  δ η μ . χ ώ ρ ο υ -  
π ο λ ιτ ώ ν  ε ίναι μέρ ος  του 
π ο λ ιτ ισ μ ο ύ  της π ό λ η ς

1 9 8 41 52

15 Π ό σ ο  υ ψ η λ ό  ε ίναι το 
ε π ίπ ε δ ο  ζ ω ή ς  της Λ ά ρ ισ α ς

10 2 3 4 7 2 6 5

16 Π ό σ ο  ικ α ν ο π ο ιη τ ικ ή  είναι η 
φ ρ ο ντ ίδ α  του δ ή μ ο υ  π ρ ο ς  
τον δη μ . χ ώ ρ ο

15 3 4 4 6 13 3

1 7 .α Π ρ ά σ ιν η  α ν ά π λ α σ η 9 4 0 3 8 19 5
1 7 .β Ε ν ίσ χ υ σ η  της ο ικο λο γ ική ς  

σ υ ν ε ίδ η σ η ς
14 4 2 4 0 14 1

1 7 .γ Π ολιτ ιστικές  ε κ δ η λ ώ σ ε ις  σε 
ανο ιχτο ύ ς  χ ώ ρ ο υ ς

3 3 0 5 3 2 2 3

1 7 .δ Μ ο υ σ ικ έ ς  ε κ δ η λ ώ σ ε ις  σε 
α νο ιχτο ύ ς  χ ώ ρ ο υ ς

4 3 3 3 8 3 3 3

1 7 .ε Ά λ λ η  μ ο ρ φ ή  α ξ ιο π ο ίη σ η ς 8 9 10 10 1 1
18 Σ υ μ μ ετο χ ή  σ τη ν  α νά δειξη  

του δ η μ . χ ώ ρ ο υ
18 17 2 4 3 2 2 0

2 0 Χ ρ ή σ η  ε ν α λ λ α κ τ ικ ώ ν  μ έ σ ω ν 3 5 17 17 21 21

21 Κ ατα λληλό τητα  της π ό λ η ς  
γ ια  χ ρ ή σ η  ε ν α λ λ α κ τ ικ ώ ν  
μ έ σ ω ν

13 31 2 7 2 0 2 0

2 2 ,α Α π ο τελεσ μ α τ ικό τη τα  δικτύου 
π ο δ η λ α τ ο δ ρ ό μ ω ν

11 2 5 21 2 9 2 5

2 2 . β Α π ο τελεσ μ α τ ικό τη τα  
ε π έ κ τ α σ η ς  δ ικτύου  
π ε ζ ο δ ρ ό μ ω ν

2 8 2 4 3 7 4 0

2 2 .γ Ο ι π ο λ λ έ ς  π λα τε ίες 2 13 2 6 3 5 3 5

2 2 .δ Α π ο τελεσ μ α τ ικό τη τα  της 
α ν ά π λ α σ η ς  κο ίτη ς  Π ηνειού

0 5 18 4 0 4 8

2 2 .ε Α π ο τελεσ μ α τ ικό τη τα  άλλο υ  
έργου

8 9 2 12 2 6

2 3 Ε π ιρ ρ ο ή  ο ικ ο ν ο μ ικ ή ς  
κα τά σ τα σ η ς  της χ ώ ρ α ς  σ την 
π ό λ η

3 9 2 5 4 6 2 8

2 4 Π ό σ ο  β ιώ σ ιμ η & δ η μ ιο υ ρ γ ικ ή  
ε ίναι η Λ ά ρ ισ α

7 14 3 9 4 0 11
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Όπως βλέπουμε, στην πρώτη ερώτηση, το μεγαλύτερο ποσοστό των 

ερωτηθέντων ( 26 % ) θεωρεί πως ελάχιστα δραστηριοποιείται στον δημόσιο χώρο, 

ένα 24,3 % θεωρεί πως είναι σε ένα μέτριο επίπεδο. Στη συνέχεια παρουσιάζουμε 

μια σειρά από δραστηριότητες και καλούμε τον ερωτώμενο να απαντήσει πόσο 

συχνά κάνει αυτές τις δράσεις και με βάση τον πίνακα παρατηρούμε πως ελάχιστα 

δραστηριοποιούνται η Λαρισαίοι σε δράσεις όπως η άθληση σε δημόσιο χώρο ( 

αφού το 34 % δεν αθλείται καθόλου, ενώ μόλις το 13,8 % αθλείται πολύ έως πάρα 

πολύ συχνά ), ενώ σπάνια συμμετέχει σε εκδηλώσεις που αφορούν την 

διαμόρφωση ή τον καλλωπισμό δημόσιων χώρων ( μόνο το 10, 7 % απάντησε πολύ 

έως πάρα πολύ συχνά ). Ενώ το ποσοστό συμμετοχής αρχίζει να αυξάνεται σταδιακά 

για εκδηλώσεις όπως ο περίπατος ή η συμμετοχή σε πολιτιστικές εκδηλώσεις 128. 

Στην ερώτηση 10, που αφορά αν κάνετε κάποια άλλη δραστηριότητα ζητήσαμε να 

μας πούνε ποια δραστηριότητα και πόσο συχνά, στους 111 ερωτηθέντες απάντησαν 

θετικά, δηλαδή ότι δραστηριοποιούνται με κάποιο άλλο τρόπο, μόνο 21. Από 

αυτούς τους οι περισσότεροι απάντησαν πως κάνουν συχνά έως πολύ συχνά 

ποδήλατο, αμέσως επόμενο σε συχνότητα ήταν οι βόλτες στην αγορά, ενώ κάποιοι 

δήλωσαν πως κάνουν δραστηριότητες όπως skate ή ασχολούνται με την 

φωτογραφία.

Σε γενικές γραμμές λοιπόν βλέπουμε πως η συμμετοχή των πολιτών σε 

δραστηριότητες που σχετίζονται με τον δημόσιο χώρο δεν είναι πολύ μεγάλη, 

ωστόσο πολύ έως πάρα πολύ σε ποσοστό 52,2% οι πολίτες θεωρούν πολύ «δικό 

τους», με την έννοια του οικείου, τον δημόσιο χώρο. Ενώ ακόμα πιο υψηλό είναι το 

ποσοστό ( 83,7 % ) που πιστεύει πως η σχέση που αναπτύσσουν οι πολίτες με τον 

δημόσιο χώρο σχετίζεται πολύ έως πάρα πολύ με τον πολιτισμό της πόλης, ότι είναι 

δηλαδή μέρος αυτού. Από την στιγμή που δεν δραστηριοποιείσαι αρκετά σε έναν 

χώρο, πως θεωρείς πως σου είναι αυτό ο χώρος τόσο οικείος και μάλιστα 

αναπτύσσεις σχέση μαζί του, η οποία είναι οργανικό στοιχείο του πολιτισμού της 

πόλης;

Οι πλειοψηφία όρισε τον δημόσιο χώρο, εκτός από χώρο που ανήκει σε 

όλους και όλοι έχουν το δικαίωμα να δρουν ανεμπόδιστα σε αυτόν, ως χώρο 

επικοινωνίας των πολιτών, χώρο συναναστροφής και συνδιαλλαγής. Ως χώρο που

128 Εδώ πρέπει να επισημάνουμε ότι αναφερόμαστε σε εκδηλώσεις που λαμβάνουν χώρα σε 
ανοιχτούς, ελεύθερους χώρους και όχι σε εκδηλώσεις σε κλειστούς χώρους, όπως θέατρα, 
πολιτιστικά κέντρα, ωδεία και άλλους πολιτιστικούς χώρους.
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μπορεί ο καθένας να δράσει ελεύθερα αρκεί να τηρεί τους κανόνες, και να σέβεται 

τόσο τον χώρο όσο και τον συμπολίτη του, ο οποίοι έχει τα ίδια δικαιώματα αλλά 

και τις ίδιες υποχρεώσεις απέναντι στον δημόσιο χώρο. Εν ολίγοις είναι χώρος 

κοινής δράσης και αλληλεπίδρασης των πολιτών, χώρος διάδρασης για την 

συντήρηση, την καθαριότητα και την φροντίδα του οποίου είμαστε όλοι υπεύθυνοι. 

Σε αυτό το σημείο θα πρέπει ωστόσο να σημειώσουμε πως μπορεί η πλειοψηφία να 

θεωρεί πως για την φροντίδα των δημόσιων χώρων είναι υπεύθυνοι όλοι, ωστόσο 

όσον αφορά τη «αξιοποίηση» των χώρων αυτών οι απόψεις ποικίλουν. Οι 39 στους 

111 θεωρούν πως υπεύθυνοι για την «αξιοποίηση» του δημοσίου χώρου είναι ο 

δήμος/τοπική αυτοδιοίκηση, 17 τον δήμο/τοπική αυτοδιοίκηση και το 

κράτος/πολιτεία, οι 26 τον δήμο και τους πολίτες και 14 τον δήμο/τοπική 

αυτοδιοίκηση, το κράτος/πολιτεία και τούς πολίτες. Κάποιοι άλλη απάντησαν μόνο 

τους πολίτες ή συγκεκριμένα τις οργανωμένες συλλογικότητες των πολιτών, 

κάποιος συμπεριέλαβε στους υπεύθυνους για την αξιοποίηση καιτην αστυνομία.129

Παράλληλα, ζητήσαμε από τους πολίτες να μας πουν ποια θεωρούν ότι είναι 

τα βασικά χαρακτηριστικά, που συνθέτουν την έννοια αυτού, που ονομάζουμε 

«καλό επίπεδο ζωής»130. Οι απαντήσεις που λάβαμε μπορούμε να πούμε πως 

χωρίζονται σε τέσσερεις κυρίως κατηγορίες131.

Η πρώτη, όπως την ορίσαμε αφορά χαρακτηριστικά, όπως είναι η ασφάλεια, 

η καθαριότητα, οι αρμονικές σχέσεις μεταξύ των κατοίκων, το δικαίωμα στην 

μόρφωση, στην εργασία, την ήσυχη ατμόσφαιρα, την ύπαρξη πρασίνου. Επίσης 

στην ίδια κατηγορία συγκαταλέγονται το δικαίωμα όλων των πολιτών να έχει μια 

αξιοπρεπή ζωή, η ευημερία των πολιτών, αλλά και το αίσθημα της ευθύνης των 

κατοίκων μιας πόλης προς την ίδια την πόλη. Γενικά σε αυτή την κατηγορία 

συντάσσονται ποιοτικά χαρακτηριστικά που συνθέτουν το προφίλ μιας ανθρώπινης 

πόλης.

Στη δεύτερη κατηγορία οργανώσαμε θέματα που αφορούν την πολιτική και 

την οργάνωση μιας πόλης. Τέτοια θέματα είναι η ρύθμιση του κυκλοφοριακού, η 

σωστή διαχείριση των πόρων από τις τοπικές αρχές και η οργάνωση, η εύκολη 

μετακίνηση με το ποδήλατο στην πόλη αλλά και η ύπαρξη καλής συγκοινωνίας ( 

ΜΜΜ ), αλλά και η ασφάλεια των πολιτών. Ενώ εξίσου σημαντικό είναι και η

129 Μπορείτε να δείτε αναλυτικά τις απαντήσεις και στο παράρτημα, Ερ. 3
130 Βλ. παράρτημα Ερ. 13 .
131 Τις κατηγορίες τις ορίσαμε εμείς προκειμένου να είναι δυνατή η επεξεργασία των απαντήσεων, 
στο παράρτημα έχει κανείς την δυνατότητα να δει συγκεντρωμένες όλες τις επιμέρους απαντήσεις 
που δόθηκαν.
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ρύθμιση της γραφειοκρατίας με σκοπό την εύκολη και γρήγορη εξυπηρέτηση των 

πολιτών132. Επίσης εδώ εντάσσεται και η κοινωνική πολιτική που αναπτύσσει μια 

πόλη και αφορά τόσο τις παροχές ( γηροκομεία, πτωχοκομεία, νοσοκομεία κ. α.133 ) 

όσο και όσο καθ δράσεις όπως συσσίτια ή η φροντίδα των αδέσποτων για να μην 

αποτελούν κίνδυνο. Εκτός από την κοινωνική πολιτική στην ίδια κατηγορία ανήκει η 

εκπαιδευτική πολιτική, εκπαιδευτικά προγράμματα ή οι δημοτικοί παιδικοί 

σταθμοί., όπως και η οικολογική πολιτική που αναπτύσσεται με απώτερο σκοπό την 

δημιουργία μια συνολικής οικολογικής συνείδησης της πόλης.

Η τρίτη κατηγορία αφορά τις δραστηριότητες που αναπτύσσει μια πόλη, 

τόσο στον τομέα του πολιτισμού όσο και της ψυχαγωγίας, διασκέδασης, Εδώ οι 

περισσότεροι τόνισαν το θέμα των επιλογών στην παρακολούθηση ποικιλίας 

πολιτιστικών εκδηλώσεων αλλά και της διασκέδασης, Θέλουν περισσότερες 

δραστηριότητες στην καθημερινότητα της πόλης και θεωρούν το ποδήλατο έναν 

δείκτη πολιτισμού της καθημερινότητας. Επίσης η καλή νυχτερινή ζωή αποτελεί 

σημαντικό θέμα και τίθεται ως κριτήριο όχι μόνο ο αριθμός των κέντρων 

διασκέδασης αλλά και η ύπαρξης τέτοιων κέντρων με ιδιαίτερη ταυτότητα. Ενώ ένα 

άλλο θέμα που τέθηκε ως δράση είναι η φροντίδα των μνημείων, ιστορικών και 

φυσικών ( πχ. για την Λάρισα ο Πηνειός ).

Τέλος η τέταρτη κατηγορία αφορά την δομή αλλά και τις υποδομές που 

διαθέτει μια πόλη. Δηλαδή, αφορά την ύπαρξη καλού οδικού δικτύου, την ύπαρξη 

ποδηλατοδρόμων αλλά και τις πλατείες, τα πάρκα και του πεζόδρομους και γενικά 

χώρους κατάλληλους για αναψυχή. Επίσης, συμπεριλαμβάνει υποδομές κατάλληλες 

για άθληση, όπως είναι τα δημοτικά γυμναστήρια αλλά και τα γήπεδα ή η ύπαρξη 

πισίνας.

Σε γενικές γραμμές αυτά είναι τα χαρακτηριστικά134 που θεωρούν οι πολίτες 

πως αποτελούν τα βασικότερα στοιχεία του «καλού επιπέδου ζωής» σε μια πόλη. Σε 

ποσοστό 42,3% απάντησαν ότι μέτρια το επίπεδο ζωής της πόλης της Λάρισας είναι 

υψηλό. Ενώ στα ίδια, περίπου, ποσοστά 44,1% είναι καθόλου έως ελάχιστα 

ικανοποιημένοι από την φροντίδα του δήμου προς τον δημόσιο χώρο.

Και όσον αφορά και το θέμα της αξιοποίησης του δημόσιου χώρου ως

132 Στο επίπεδο που επιτρέπεται στη τοπική αυτοδιοίκηση να διευθετήσει τέτοια θέματα.
133 Για ορισμένες από αυτές τις παροχές δεν είναι υπεύθυνη μόνο η τοπική αυτοδιοίκηση αλλά και η 
κεντρική κυβέρνηση μέσω του αρμόδιου υπουργείου.
134 Τα ίδια περίπου χαρακτηριστικά δίνουν ως απάντηση και στην Ερ. 14, δίνοντας όμως περισσότερη 
έμφαση στα θέματα οργάνωσης, διοίκησης αλλά και δομής της πόλης, βλ. αναλυτικά τις απαντήσεις 
στο παράρτημα.
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πολιτιστικό αγαθό. Πιο αναλυτικά όσον αφορά τις πολιτιστικές εκδηλώσεις σε 

ανοιχτούς δημόσιους χώρους το 47, 7 % πιστεύει πως γίνεται μέτρια αξιοποίηση 

του δημόσιου χώρου. Στο ίδιο επίπεδο πραγματοποιούνται και μουσικές 

εκδηλώσεις σε τέτοιους χώρους, όπως πιστεύει το 34, 2 % . Ενώ σε πολύ 

χαμηλότερο επίπεδο φαίνεται ότι πιστεύουν οι περισσότεροι πως έχει αξιοποιηθεί 

ο χώρος όσον αφορά την πράσινη ανάπλαση , καθώς το 44, 1 % θεωρεί πως έχει 

γίνει ελάχιστα έως καθόλου, ενώ το 50, 4 % θεωρεί πως η οικολογική συνείδηση 

των πολιτών ενισχύεται μέσα από δράσεις στους δημόσιους χώρους, ελάχιστα ή 

καθόλου. Ενώ θα πρέπει να πούμε πως στην ερώτηση 17. ε οι πολίτες έδωσαν ως 

άλλη μορφή αξιοποίησης τον αθλητισμό, τονίζοντας την θετική του δράση, αλλά και 

την ύπαρξη θερινών σινεμά. Η τελευταία αυτή μορφή ήταν περισσότερο μια 

πρόταση από την πλευρά του ερωτώμενου, παρά υπαρκτή αξιοποίηση, καθώς 

τονίζει την έλλειψη θερινών σινεμά σε μια πόλη πους το παρελθόν είχε μεγάλο για 

το μέγεθος της αριθμό, ενώ τώρα λειτουργεί μόνο στον πολυχώρο του Μύλου, υπό

την αιγίδα του Πολιτιστικού Οργανισμού του δήμου.
Ωστόσο το μεγαλύτερο ποσοστό των ερωτηθέντων ( 46 % ) δηλώνει ότι θέλει 

πολύ έως πάρα πολύ να συμμετέχει σε δράσεις που αφορούν την αξιοποίηση και 
την ανάδειξη του δημοσίου χώρου σε χώρο πολιτισμού. Εδώ θα πρέπει να 
σημειώσουμε πως η συγκεκριμένη ερώτηση αφορά όχι το τι ισχύει, πόσο συχνά 
δηλαδή συμμετέχουν οι πολίτες τις Λάρισας σε τέτοιες δραστηριότητες αλλά 
μετράει την διάθεση, την προθυμία να συμμετάσχουν σε αυτές. Οι περισσότεροι 
δεν δήλωσαν συγκεκριμένη δράση αλλά εξέφρασαν την επιθυμία τους να 
συμμετέχουν σε τέτοιες διαδικασίες, να βοηθήσουν όσο μπορούν και με όποιο 
τρόπο μπορούν. Ωστόσο 12 από τους 111 δήλωσαν συγκεκριμένη δράση, οι 
περισσότεροι ασχολούνται με την μουσική, (είναι σε κάποιο μουσικό γκρουπ, 
παίζουν κάποιο μουσικό όργανο κ. α. ). Ενώ 2 από αυτούς ασχολούνται με το 
θέατρο, «είμαι ζογκλέρ και μάλιστα στο παρελθόν είχα συμμετάσχει σε εκδήλωση 
σε ανοιχτό χώρο εδώ στην Λάρισα», ήταν μια από τις απαντήσεις. Μια άλλη 
κατηγορία δράσεων των πολιτών αφορά τις εικαστικές παρεμβάσεις στον χώρο και 
εννοούμε από graffiti μέχρι ψηφιδωτό, «ασχολούμαι χρόνια με το-ψηφιδωτό και 
μάλιστα μέσα από τις Πολιτιστικές Λέσχες135 136 είχαμε συμμετάσχει στην διαμόρφωση 
της πλατείας Ταχυδρομείου καλλωπίζοντας τα παγκάκια με ψηφιδωτά.». Άλλες 
δράσεις αφορούν πρωτοβουλίες πολιτών αλλά και εκδηλώσεις και δράσεις του

* 136συλλόγου Φίλων Πηνειού και Παραποτάμιου Πολιτισμού.

Οι δύο επώμενες ερωτήσεις αφορούν την χρήση εναλλακτικών μέσων 

μεταφοράς, και εννοούμαι τα Μ Μ Μ, το ποδήλατο ή ακόμα και το ηλεκτρικό 

αυτοκίνητο. Η 20 ερώτηση αφορά κατά πόσο γίνεται χρήση τέτοιων μέσων από

135 Λέαχες που λειτουργούν από τον δήμο μέσω του Πολιτιστικού Οργανισμού, και υπάρχει μια σε 
κάθε συνοικία της πόλης και περιλαμβάνει μαθήματα σε διάφορες τέχνες για όλες τις ηλικίες.
136 Βλ. αναλυτικά τις απαντήσεις στο παράρτημα, Ερ. 19.
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τους πολίτες της Λάρισας, ενώ η 21 αφορά την καταλληλότητα της πόλης, δηλαδή 

πόσο ευνοεί η Λάρισα την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταφοράς. Όσον αφορά το 

πρώτο ερώτημα το 46, 8 % χρησιμοποιεί ελάχιστα έως καθόλου τέτοια μέσα, 

ωστόσο δεν είναι ασήμαντο και το ποσοστό που δηλώνει πως χρησιμοποιεί τέτοια 

μέσα (και κυρίως το ποδήλατο) πολύ έως πάρα πολύ, πρόκειται για ένα 37,8  %. Το 

46 % δηλώνει πως η πόλη είναι κατάλληλη για την χρήση τέτοιων μέσων, ενώ το 39, 

6 θεωρεί πως η καταλληλότητα κυμαίνεται από ελάχιστα έως καθόλου. Δηλαδή, με 

βάση τα ποσοστά που είδαμε, ενώ η πόλη θεωρείται από τους περισσότερους 

κατάλληλη για την χρήση του ποδηλάτου, καθώς είναι επίπεδη ή για τη χρήση των 

ΜΜΜ καθώς οι αποστάσεις δεν είναι μεγάλες, ωστόσο η χρήση των μέσων αυτών 

δεν είναι τόσο μεγάλη. Είναι θέμα νοοτροπίας ή είναι πιο σύνθετο το θέμα και έχει 

να κάνει και με τις υποδομές στην πόλη; Σε αυτό το ερώτημα θα επιστρέφουμε και 

στη συνέχεια της εργασίας καθώς θα επιχειρήσουμε να το απαντήσουμε και με 

βάση την ανάλυση των συνεντεύξεων.

Στη 22 ερώτηση 137 παραθέτουμε κάποια από τα έργα που έχουν γίνει από 

τον δήμο και αφορούν τον δημόσιο χώρο και την λειτουργία του στην 

καθημερινότητα της πόλης και ζητάμε από τους πολίτες να αξιολογήσουν την 

αποτελεσματικότητα τους. Εδώ τα αποτελέσματα μας εκπλήσσουν σε σχέση με τις 

προηγούμενες απαντήσεις, καθώς τα ποσοστά συμφωνίας είναι πάρα πολύ μεγάλα 

και κρίνουν όλα τα έργα από πολύ έως πάρα πολύ αποτελεσματικά. Ας τα δούμε 

όμως πιο αναλυτικά. Όσον αφορά την αποτελεσματικότητα του δικτύου των 

ποδηλατοδρόμων το 48, 6 % το κρίνει πολύ έως πάρα πολύ αποτελεσματικό έργο, 

ενώ 69, 3 % θεωρεί πολύ έως πάρα πολύ αποτελεσματικό το δίκτυο των 

πεζοδρόμων που έχει αναπτυχθεί στην πόλη και συνεχίζουμε στο ίδιο κλίμα με το 

63 % να θεωρεί πως ol πολλές πλατείες της πόλης είναι ένα πολύ έως πάρα πολύ 

σημαντικό και αποτελεσματικό έργο του δήμου, ενώ το 79, 2 % αξιολογεί την 

ανάπλαση της κοίτης του Πηνειού ως πολύ έως πάρα πολύ σημαντικό για την πόλη.

Στη ίδια ερώτηση ζητήσαμε από τους ερωτηθέντες να μας πουν αν 

γνωρίζουν κάποιο άλλο έργο του δήμου που θα ήθελαν να αξιολογήσουν και εδώ οι 

απαντήσεις είναι ενδιαφέρουσες. Για την καλύτερη ανάλυση των απαντήσεων, τις 

χωρίσαμε πάλι σε κατηγορίες, αυτή τη φορά σε τρεις. Η πρώτη αφορά αυτές που 

σχετίζονται με την ανάπτυξη και αύξηση του πράσινου στην πόλη και αφορά 

συγκεκριμένα τις δεντροφυτεύσεις στο Μεζούρλο. Ένα χώρο που πρόσφατα έγιναν

137 Βλ. παράρτημα
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δενδροφυτεύσεις προκείμένου να αυξηθεί η ήδη πράσινη περιοχή με σκοπό να 

αποτελέσει έναν ακόμα πνεύμονα πρασίνου για την πόλη, αλλά και να δοθεί για 

αξιοποίηση, είτε ως παρατηρητήριο για ζώα/ πτηνά, ή για ιππασία κ. α ., ακόμα δεν 

έχει αποφασισθεί ή ανακοινωθεί κάτι επίσημα. Στη ίδια κατηγορία έχουμε μια 

μάλλον πρόταση για παραπάνω αξιοποίηση παρά αξιολόγηση έργου, καθώς 

προτείνει την περεταίρω αξιοποίηση του Πηνειού με σκοπό την ανάδειξη του 

παραποτάμιου χώρου ως οικότοπου.

Η δεύτερη κατηγορία αφορά τις υποδομές και αναφέρονται η δημιουργία 

υπόγειων διαβάσεων, σε κεντρικές λεωφόρους ( π. χ. η Ηρώων Πολυτεχνείου ) και 

βοήθησε σημαντικά την κίνηση των πεζών εκεί, αλλά και την εγκατάσταση μόνιμων 

κατασκευών στο χώρο που κάθε χρόνο γίνεται το π α ζά ρι138 , οι οποίες έλυσαν 

πολλά προβλήματα αλλά και χρησιμοποιούνται και ως εκθεσιακοί χώροι.

Η τρίτη αφορά έργα για την ρύθμιση του κυκλοφοριακού προβλήματος. Ένα  

πρόβλημα σημαντικό για την Λάρισα, το οποίο και η τοπική αυτοδιοίκηση 

προσπαθεί να ρυθμιστεί με την τοποθέτηση κορυνών με σκοπό την διευκόλυνση 

της κίνησης αλλά και με διαμορφώσεις δρόμων και κυρίως μονοδρομήσεις.

Στη συνέχεια του ερωτηματολογίου ρωτήσαμε του πολίτες αν πιστεύουν 

πως έχει επηρεαστεί η πόλη της Λάρισας από την οικονομική κατάσταση της χώρας 

γενικότερα. Η απάντηση σε αυτήν την ερώτηση είναι ξεκάθαρη, καθώς το 66, 6 % 

θεωρεί πως η πόλη έχει επηρεαστεί πολύ έως πάρα πολύ, ενώ μόνο το 10, 8 % 

πιστεύει πως έχει μείνει ανεπηρέαστη.

Ωστόσο, παρά τις δυσκολίες σε οικονομικό επίπεδο το 45, 9 % των πολιτών 

πιστεύει πως η Λάρισα είναι μια βιώσιμη και δημιουργική πόλη σε πολύ έως πάρα 

πολύ μεγάλο βαθμό, ενώ το 35, 1 % την τοποθετεί σε ένα μέτριο επίπεδο με βάση 

αυτά τα δυο χαρακτηριστικά. Αν δούμε τις απαντήσεις αυτές σε συνδυασμό με 

αυτές της προηγούμενη ερώτησης τότε συμπεραίνουμε πως οι Λαρισαίοι δεν 

συνδέουν σε μεγάλο βαθμό την οικονομική κατάσταση της πόλης με την 

βιωσιμότητα ή την δημιουργικότητα. Αλλά τα βλέπουν ως δυο καθαρά ποιοτικά 

χαρακτηριστικά, τα οποία μπορεί, βέβαια να σχετίζονται με θέματα όπως οι δομές 

και τα έργα, θέματα δηλαδή και οικονομικής φύσεως, ωστόσο δίνουν έμφαση στις 

δράσεις, στις συμπεριφορές και γενικά στον ανθρώπινο παράγοντα που μπορεί να 

κάνει μια πόλη βιώσιμη, αλλά και δημιουργική.

138 Πρόκειται για το ετήσιο παζάρι που γίνεται κάθε Σεπτέμβριο, είναι παράδοση στη Λάρισα που 
έρχεται μέσα από το διάβατων χρόνων. Παλαιοτέρα ήταν κορυφαίο εμπορικό γεγονός, αλλά ακόμα 
και σήμερα συνεχίζει να είναι μια σημαντική εκδήλωση, μια παράδοση για την πόλη.
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Έχοντας λοιπόν δει και αναλύσει τα αποτελέσματα της ποσοτικής ανάλυσης, 

παρακάτω προχωράμε στα αποτελέσματα της ποιοτικής ανάλυσης, πιστεύοντας 

πως έτσι θα αποκτήσουμε μια πιο ολοκληρωμένη εικόνα και θα είμαστε σε θέση να 

απαντήσουμε στα αρχικά ερωτήματα της έρευνας μας.

β) Αποτελέσιιατα inc ποιοτικής ανάλυσης

Στις συνεντεύξεις που πραγματοποιήθηκαν εξετάστηκαν τρεις βασικές 
θεματικές, προσπαθήσαμε να δούμε ποια είναι η σχέση του δήμου με την 
πολιτιστική δραστηριότητα της πόλης αλλά και πως λειτουργεί απέναντι στο 
δημόσιο χώρο, δηλαδή αν τον αντιμετωπίζει ως μέρος της πολιτιστικής ανάπτυξης 
της πόλης. Παράλληλα βλέπουμε πόσο οικολογικά ευαισθητοποιημένος είναι τόσο 
ο δήμος όσο και η πόλη στο σύνολό της. Τελικά ποια είναι η εικόνα της πόλη, ο 
πολιτισμός στην καθημερινή ζωή της139; Τέλος, προσπαθήσαμε να δούμε αν η 
εικόνα αυτή την κοινωνεί η πόλη πέρα από τα όρια της, με άλλα λόγια αν υπάρχει 
ένα "brand name" της πόλης, αλλά και ποιο χαρακτηριστικό της θα μπορούσε να 
λειτουργήσει ως τέτοια ταυτότητα. Αυτά τα θέματα αποτέλεσαν τους βασικούς 
άξονες των συνεντεύξεων που παρουσιάζονται στη συνέχεια.

Στην ερώτηση που αφορά τον βαθμό που σχετίζεται ο δήμος με τον 
πολιτισμό στο σύνολο της πόλης( βλ. σχετικά το παράρτημα ), το σύνολο των 
ερωτηθέντων απάντησε πως σχετίζεται και μάλιστα σε μεγάλο βαθμό, με την έννοια 
της πραγματοποίησης εκδηλώσεων, της ύπαρξης ευαισθητοποίησης στο θέμα, αλλά 
και του ότι οι περισσότερες πολιτιστικές δράσεις ξεκινούν από τον δήμο ή από 
κάποιον από τους επιμέρους φορεί του όπως, ο Πολιτιστικός Οργανισμός Λάρισας 
(Π.Ο.Λ) με τις Πολιτιστικές Λέσχες, το ΔΗΠΕΘΕ, δηλαδή το Θεσσαλικό θέατρο ή τη 
Δημοτική Πινακοθήκη : Μουσείο Κατσίγρα αλλά και το δημοτικό Ωδείο. Επίσης σε 
πολιτιστικές δράσεις συμμετέχει και η Γεωτεχνική Εταιρία, όπως μας είπε η 
Προϊσταμένη της Γεωτεχνικής Εταιρίας, μέσα από δράσεις όπως η συμμετοχή της με 
κηποτεχνικό περίπτερο στο Φεστιβάλ Πηνειού αλλά και μέσα από δράσεις που 
οργανώνει η ίδια η Εταιρία, όπως η ανθοκομική έκθεση ή η βράβευση της πιο

139139 ·0πως τον 0ρ[σαμε οτο πρώτο μέρος της εργασίας, βλ. Α' Μέρος, 1.β, περιλαμβάνοντας δηλαδή 
την έννοια της κοινωνικής συμπεριφοράς, την ύπαρξη ή μη της οικολογικής συνείδησης kœl γενικά το 
σύνολο των συμπεριφορών και στάσεων της πόλης και των πολιτών στην καθημερινότητα της πόλης.
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πράσινης βεράντας. Πολλοί όμως ήταν και εκείνοι που έσπευσαν να τονίσουν τις 
οικονομικές δυσκολίες που αντιμετωπίζει ο δήμος και δεν μπορεί να λειτουργήσει 
όπως θα έπρεπε, «είναι εγκλωβισμένος από τις περικοπές» δήλωσε 
χαρακτηριστικά η πρόεδρος της Ένωσης Γυναικών και δημοτική σύμβουλος. Ενώ 
αρνητική προς την πολιτιστική δραστηριότητα του δήμου φαίνετε να είναι η 
πρόεδρος του Συλλόγου φίλοι Πηνειού και παραποτάμιου πολιτισμού, η οποία και 
εστιάζει στην έλλειψη πολιτικών που να ανοίγουν τις πολιτικές δράσεις του δήμου 
στην κοινωνία.

Ως συνέπεια της έλλειψης αυτής φαίνεται να είναι και η χαμηλή η 
ανταπόκριση των πολιτών στην πολιτιστική πολιτική του δήμου, σύμφωνα πάντα με 
την πρόεδρο του Συλλόγου Φίλων Πηνειού και Παραποτάμιου Πολιτισμού. Τη 
στιγμή που το μεγαλύτερο των συνεντευξιαζόμενων θεωρεί την ανταπόκριση των 
πολιτών από μέτρια έως μεγάλη, στηρίζοντας την άποψη αυτή στην μεγάλη 
συμμετοχή που έχουν εκδηλώσεις όπως το Φ. Πηνειού, στο οποίο συμμετέχουν 
πολλοί φορείς, δημοτικοί και μη. Ανάμεσα σε αυτούς είναι και η πινακοθήκη, η 
οποία συμμετέχει με projects ενεργής συμμετοχής και υπάρχει πράγματι 
ανταπόκριση, όπως μας είπε και η Προϊσταμένη διοίκησης της Δημ. Πινακοθήκης. 
Ενώ ένα μέρος των ερωτηθέντων θεωρεί την ανταπόκριση πιο μέτρια και πιστεύει 
πως εξαρτάται τόσο από το είδος της εκδήλωσης όσο και από τον φορέα, ενώ 
σημαντικό ρόλο παίζει και το μορφωτικό επίπεδο των πολιτών.

Σε αυτό το σημείο ας θυμηθούμε τι απάντησαν ol πολίτες όταν σε σχετική 
ερώτηση140 με την συμμετοχή τους σε πολιτιστικές εκδηλώσεις σε ανοιχτούν 
δημόσιους χώρους, όπου τον 45, 9 % απάντησε πως συμμετέχει από ελάχιστα έως 
καθόλου. Όμως βλέπουμε πως, κατά κοινή ομολογία των συνεντευξιαζόμενων, το 
Φεστιβάλ Πηνειού έχει μεγάλο ποσοστό συμμετοχής, αυτό μας επιτρέπει να 
συμπεράνουμε πως οι πολίτες δεν συμμετέχουν συχνά σε τέτοιες εκδηλώσεις, όχι 
γιατί δεν ενδιαφέρονται ή γιατί επιθυμούν την συμμετοχή τους, αλλά γιατί δεν 
πραγματοποιούνται συχνά τέτοιες εκδηλώσεις στην πόλη της Λάρισας.

Μέχρι τώρα είδαμε πως ο δήμος αναμφισβήτητα, βάσει των απαντήσεων, 
είναι φορέας πολιτισμού για την πόλη, πραγματοποιεί πολιτιστικές δράσεις και 
αναπτύσσει, περισσότερο ή λιγότερο πετυχημένα, ανάλογες πολιτικές, στις ο οποίες 
ο κόσμος έχει μια κάποια ανταπόκριση, όμως πως αντιμετωπίζει τον δημόσιο χώρο; 
Τι ρόλο παίζει ο τελευταίος για τον δήμο;

Σε αυτό το σημείο ol απόψεις φαίνεται να ποικίλουν. Γενικά οι ερωτηθέντες 
που είναι άμεσα σχετιζόμενοι με τον δήμο πιστεύουν πω ο δήμος βλέπει πολύ 
σοβαρά το θέμα του δημόσιου χώρου kol πως δίνει μεγάλη έμφαση στην χρήση των 
χώρων αυτών. Επίσης ένα μεγάλο μέρος των συνεντευξιαζόμενων, τόσο φορέων

140 Βλ. παράρτημα, ερωτηματολόγιο ερώτηση 8 .



του δήμου(όπως η προϊστάμενη Γεωτεχνικής Εταιρίας, ο διευθυντής πρασίνου, η 
εκπρόσωπος του Π.ΟΛ. ή ο αντιδήμαρχος Πολιτισμού, Νεολαίας και Κοινωνικών 
πολιτικών) αλλά και ανεξάρτητων φορέων (όπως η υπεύθυνη πολιτιστικών θεμάτων 
της τοπικής εφημερίδας Ελευθερία ή ο εκπρόσωπος του Συλλόγου 
Μαραθωνοδρόμων Λάρισας), θεωρεί πως ο δήμος βλέπει τον δημόσιο χώρο ως 
χώρο επικοινωνίας, συνδιαλλαγής των πολιτών , όπως και χώρο δημοκρατίας και 
πολιτισμού. Μάλιστα κάποιοι αναφέρουν και συγκεκριμένες δράσεις οι οποίες και 
δείχνουν το ενδιαφέρον του δήμου προς τον δημόσιο χώρο, όπως είναι η ανάπλαση 
πλατειών, η αξιοποίηση ή βελτίωση των δημόσιων χώρων, όπως για παράδειγμα η 
πεζοδρόμηση της οδού Βενιζέλου, η οποία για πολλούς έβαλε τον Α' αρχαίο θέατρο 
στην καθημερινότητα μας.

Αυτά βέβαια έρχονται σε αντίθεση με την πλειοψηφία των πολιτών που σε 
σχετική ερώτηση δήλωσε πως είναι δεν είναι πολύ ικανοποιημένος από την 
φροντίδα του δήμου προς τους δημόσιου χώρους, και την τοποθετεί σε ένα μέσο 
επίπεδο. Αυτό μας δείχνει ότι οι πολίτες έχουν υψηλές απαιτήσεις, τουλάχιστον σε 
ότι αφορά τους δημόσιους χώρος, από τον δήμο και θεωρούν πως θα μπορούσε να 
κάνει περισσότερα πράγματα για την φροντίδα αλλά και την αξιοποίηση του.

Ωστόσο, αυτό το τελευταίο φαίνεται να αποτελεί κοινή συνιστώσα τόσο 
στους φορείς όσο και στους πολίτες. Γιατί μπορεί ναι μεν οι περισσότεροι από τους 
φορείς να θεωρούν πως ο δήμος ενδιαφέρεται και φροντίζει τον δημόσιο χώρο, 
αλλά σχεδόν όλοι καταλήγουν στο ότι θα μπορούσε να κάνει παραπάνω πράγματα. 
Σε αυτό το σημείο ίσως πρέπει να μιλήσουμε και για τα λάθη του παρελθόντος, 
όπως χαρακτηριστικά ανέφερε και ο διευθυντής του δημοτικού Ωδείου, «Οι 
προσπάθειες ανάδειξη των χώρων από τον δήμο είναι καλές, αλλά πρέπει να 
λάβουμε υπ' όφιν και τις επιλογές του παρελθόντος που δεν μπορούμε να 
αλλάξουμε.»141. Οι χώροι, οι ελεύθεροι χώροι στο κέντρο είναι περιορισμένη 
ακριβώς εξαιτίας της πυκνής δόμησης της πόλης.

Στην ίδια ερώτηση, δηλαδή πως αντιμετωπίζει ο δήμος τον δημόσιο χώρο, 
υπάρχουν και οι απόψεις που θεωρούν πως ο δήμος βλέπει πάνω από όλα του 
χώρους αυτούς σας «οικόπεδο», σαν χώρο δηλαδή από όπου μπορεί να πάρει 
κάποιο οικονομικό όφελος. Στο κλίμα αυτό ήταν και η απάντηση του 
δημοσιογράφου του free press Kosmos, οποίος αν και θεωρεί πως ο δήμος 
αντιμετωπίζει σοβαρά τον δημόσιο χώρο, τονίζει «αρκεί να μην τον βλέπει μόνο σαν 
χώρο για καφετέριες, σαν χώρο κέρδους.» και συμπληρώνει αργότερα «πρέπει να 
δημιουργηθεί μια "κουλτούρα δημοσίου χώρου" , πέρα από την οικονομική 
αξιοποίηση να δημιουργηθεί μια παράλληλη αξιοποίηση του δημοσίου χώρου, σε

141 Αναφέρεται στην περίοδο δόμησης της πόλης, η οποία, όπως και στις περισσότερες ελληνικές 
πόλεις, έγινε χωρίς οργανωμένο σχέδιο, και ειδικά στην δεκαετία του 1970, την οποία σε άλλο 
σημείο της συνέντευξης την χαρακτηρίζει ως «η δεκαετία της αντιπαροχής».
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άλλο επίπεδο που ίσως κάνει και τους πολίτες πιο ενεργούς». Δεν θα μπορούσε να 
τεθεί καλύτερα το θέμα.

Σε άμεση σχέση με το προηγούμενο θέμα είναι και η ερώτηση του τέθηκε 
όσον αφορά την αξιοποίηση του δημοσίου χώρου ως πολιτιστικού αγαθού. Οι 
απαντήσεις εδώ είναι ανάλογες με τις προηγούμενες, το μεγαλύτερο μέρος θεωρεί 
πως αξιοποιείται ο δημόσιος χώρος ως πολιτιστικό αγαθό, με ένα σημαντικό 
ποσοστό να τονίζει πως χρειάζεται μεγαλύτερη προσπάθεια και από τον δήμο αλλά 
και από τους πολίτες. Ωστόσο πάντα υπάρχουν και οι αντίθετες φωνές, εκείνες που 
βλέπουν καί τα κακώς κείμενα, όπως η πρόεδρος του Συλλόγους Φίλων Πηνειού και 
Παραποτάμιο Πολιτισμού, που τονίζει πως ακόμα και αν γίνεται κάποια αξιοποίηση 
αυτή είναι αποσπασματική, χωρίς καμία κεντρική οργάνωση και άρα 
συμπεραίνουμε πως δε θα μπορεί να είναι και αποτελεσματική.

Στο θέμα της αξιοποίησης δε θα μπορούσαμε να μην λάβουμε υπ* όψιν μας 
τα αρχαία ευρήματα στο κέντρο της πόλης, αφού είναι στον αστικό ιστό της πόλης 
και αναμφισβήτητα αποτελούν μέρος του δημοσίου χώρου της Λάρισας. Θα πρέπει 
επίσης να τονίσουμε πως οι περισσότερες απαντήσεις που λάβαμε αφορούν το 
αρχαίο θέατρο, το πρώτο και μεγαλύτερο της πόλης, της ελληνιστικής περιόδου(3ος 
αιώνας π. X.), μόνο κάποιες αφορούν και το μικρότερο, το δεύτερο αρχαίο θέατρο 
της ρωμαϊκής περιόδου(1° αιώνας π. X.). Ελάχιστες αναφορές γίνονται για τα 
υπόλοιπα ευρήματα142. Η έλλειψη αναφορών σε αυτά μας επιτρέπει να 
συμπεράνουμε πως δεν έχει γίνει κάποια αξιοποίηση άξια λόγου σε αυτά.

Οι εργαζόμενοι και οι άμεσα συνεργαζόμενοι με τον δήμο στην 
συγκεκριμένη ερώτηση απάντησαν θετικά, τονίζοντας όμως πως η αξιοποίηση που 
έχει γίνει αφορά κυρίως τα δύο αρχαία θέατρα και είναι ημιτελής, πράγμα για το 
οποίο δεν ευθύνεται αποκλειστικά ο δήμος καθώς είναι κυρίως θέμα του 
Υπουργείου Πολιτισμού. Ένα άλλο σημαντικό πρόβλημα για περαιτέρω αξιοποίηση 
του αρχαίου θεάτρου θίγει η αντιδήμαρχος Αστικών υποδομών και 
Καθημερινότητας, η οποία και τονίζει πως για να γίνει κάτι ολοκληρωμένα, 
χρειάζονται χρήματα, προκειμένου να γίνουν απαλλοτριώσεις και να μπορέσει να 
αποκαλυφθεί ολοκληρωμένα. Δεν είναι όμως λίγοι αυτοί που υποστηρίζουν πως 
παρά τις δυσκολίες θα μπορούσαν να γίνουν περισσότερα πράγματα. Βέβαια 
υπήρξαν και αρνητικές απαντήσεις όσον αφορά την αξιοποίηση των μνημείων της 
πόλης, στις οποίες βασικός ανασταλτικός παράγοντας, στις αρνητικές, φαίνεται να 
είναι οι λίγοι πόροι και οι αυξημένες οικονομικές ανάγκες των χώρων αυτών.

142 Μιλάμε, εκτός από τα δύο θέατρα, για το μεγάλο Οθωμανικό AouTpô(Buyuk Hamam) 17ος αιώνας 
μ. X ., Μπαϊρακλί Τζαμί 16ος αιώνας μ. X., Γενί Τζαμί 190<: αιώνας, Μπεζεστένι (σκεπαστή αγορά τέλη 
15ου με αρχές 16°u αιώνα μ. X., παλαιοχριστιανική Βασιλική του Αγίου Αχίλλειου 6ος αιώνας μ. X., 
παλαιοχριστιανικά Λουτρά 6ος αιώνας μ. X. (η πλατεία Λαού σήμερα), Βυζαντινός ναός και 
νεκροταφεία (1 1 -1 2  αιώνας μ. X ., και τέλος τα παλαιοχριστιανικά Λουτρά του 5ου αιώνα μ. X ..
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Όπως είδαμε, σχεδόν όλοι έθεσαν θέμα χρημάτων και πολλοί 
συμπλήρωσαν πως τώρα είναι πιο δύσκολο από ποτέ να εξασφαλίσεις 
χρηματοδότηση. Με αυτά τα δεδομένα δε θα μπορούσαμε να μην ρωτήσουμε αν 
είναι διατεθειμένος ο δήμος να συνεχίσει την αξιοποίηση του δημοσίου χώρου. 
Γενικά η πρόθεση για συνέχεια του έργου υπάρχει και σε αυτό συμφώνησαν σχεδόν 
όλοι οι συνεντευξιαζόμενοι. Μάλιστα «είναι αγώνας αυτό για τον δήμο!», ανέφερε 
χαρακτηριστικά η εκπρόσωπος του Π. Ο. Λ. , ενώ η προϊσταμένη της Γεωτεχνικής 
Εταιρίας, έφερε ως παράδειγμα ή πιο σωστά παρέθεσε ως απόδειξη των 
προθέσεων του δήμου, τον Βοτανικό κήπο που κατασκευάζεται τώρα στο Αλκαζάρ, 
«αν και είναι μικρός, ωστόσο είναι σημαντικό έργο και με εκπαιδευτικό 
χαρακτήρα». Ωστόσο η πρόεδρος του συλλόγου Φίλων Πηνειού και Παραποτάμιου 
Πολιτισμού τόνισε πως το θέμα δεν είναι αν θα συνεχίσει την αξιοποίηση αλλά προς 
ποια κατεύθυνση, καθώς αυτή που έχει τώρα φαίνεται να μην είναι η σωστή. Προς 
τεκμηρίωσης της άποψης αυτής αναφέρθηκε και το παράδειγμα που αφορά την 
σύγκρουση δήμου και πολιτών όσων αφορά την περίπτωση άδειας να γίνουν 
καφετέριες ή εστιατόρια στην πλημμυρική ζώνη του Πηνειού. Η στάση άλλωστε της 
πλειοψηφίας των πολιτών ανιχνεύεται και στις απαντήσεις που είδαμε παραπάνω, 
καθώς στην ερώτηση που αφορούσε την αξιολόγηση των έργων του δήμο ως πιο 
αποτελεσματικό έργο φαίνεται να θεωρούν την ανάπλαση της κοίτης του Πηνειού, 
ενώ και ol αναφορές στις δενδροφυτεύσεις είναι χαρακτηριστικό της επιθυμίας των 
πολιτών για περισσότερους πράσινους και ελεύθερους χώρους.

Ένα άλλο σημαντικό θέμα, άμεσα σχετιζόμενο με το θέμα της ανάπτυξης 
είναι η διάθεση του δήμου να προχωρήσει σε ανάπτυξη του δημοσίου χώρου σε 
συνεργασία με τους πολίτες. Στο θέμα αυτό το σύνολο των φορέων που σχετίζονται 
άμεσα με τον δήμο, θεωρούν πως ο δήμος έχει τη διάθεση να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες, αυτό μάλιστα, θεωρούν το αποδεικνύει και με τις 
εκδηλώσεις που κάνει, και το σύνολο των δράσεων του, όπου και καλεί τους 
πολίτες να συμμετέχουν. Βέβαια πρέπει να μπουν και κάποια πλαίσια, τόνισε η 
αντιδήμαρχος Ανάπτυξης Υποδομών και Καθημερινότητας. Ωστόσο δεν είναι λίγοι 
αυτοί που θεωρούν πως η συνεργασία δήμου και πολιτών δεν υφίσταται και μόνο 
ρητορικά την υποστηρίζει ο δήμος, ως επιχείρημα φέρνουν την κατάργηση των 
συνοικιακών συμβουλίων που ήταν ένας τρόπος επικοινωνίας και συνεργασίας 
δήμου και πολιτών. Ωστόσο ακόμα και στα πλαίσια του «Καλλικράτη», όπου και 
επιβάλλονται σχετικές διαβουλεύσεις, οι περισσότεροι τις χαρακτηρίζουν ως 
ανούσιο διάλογο. Κάποιοι βέβαια, αναγνωρίζουν την πρόθεση στον δήμο αλλά δεν 
βλέπουν πρακτικά αυτό να προχωράει, έτσι συμπεραίνουμε πως είναι και θέμα 
ο ργάνωση ς και πολιτική ς.

Μέρος όμως του πολιτισμού μια πόλης είναι kol η οικολογική ευαισθησία, 
συνείδηση που αναπτύσσει η πόλη. Πόσο απασχολούν θέματα οικολογίας, που 
σχετίζονται με την καθημερινότητα της πόλης τον Δήμο Λαρισαίων; Στο ερώτημα
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αυτό το μεγαλύτερο μέρος των ερωτηθέντων απάντησε πως τον απασχολούν τον 
δήμο τέτοια θέματα από πολύ έως πάρα πολύ. Σχεδόν το σύνολο των 
συνεντευξιαζόμενων αναγνωρίζουν πως ο δήμος καταβάλει μεγάλες προσπάθειες 
στο θέμα της ανακύκλωσης. Ενώ άλλα χαρακτηριστικά παραδείγματα της 
οικολογικής δράσης του δήμου είναι η πράσινη ανάπτυξη με την οποία ασχολείται, 
την εξοικονόμηση ενέργειας, ενώ Προσπαθεί να αναπτύξει και τα ψωτοβολταΐκά 
συστήματα. Παράλληλα αναφορά έγινε και στην παραγωγή βιοαερίου και τον 
βιολογικό καθαρισμό που γίνεται από την ΔΕΥΑΛ 143. Δραστήρια στο θέμα της 
οικολογίας είναι και η Γεωτεχνική Εταιρία, η οποία, σύμφωνα με την προϊσταμένη, 
δεν χρησιμοποιεί ποτέ γεωργικά φάρμακα, ούτε λιπάσματα, αλλά μόνο οργανικά, 
ενώ κάνει και κομποστοποίηση, δεν καίγονται δηλαδή τα υπολείμματα. Δεν είχαμε 
μόνο θετικές απαντήσεις για την δράση του δήμου σε θέματα οικολογίας, Στα 
πλαίσια των συνεντεύξεων πολλοί ήταν εκείνοι που έθιξαν το πρόβλημα της 
ατμοσφαιρική μόλυνσης και μάλιστα το θέμα του αεροδρομίου 144, το οποίο 
βρίσκεται απαράδεκτα κοντά στην πόλη.

Στο θέμα της ανακύκλωσης στάθηκε περισσότερο η πρόεδρος του Συλλόγου 
Φίλων Πηνειού και Παραποτάμιου Πολιτισμού, λέγοντας πως ναι μεν ο δήμος έκανε 
τις βασικές υποδομές για την ανακύκλωση, αλλά όχι δεν έκανε και την σωστή 
ενημέρωση. Ο Σύλλογος θέλησε να βοηθήσει στον τομέα αυτόν αλλά η προσφορά 
δεν έγινε δεχτή, σύμφωνα με τη πρόεδρο. Έτσι παράλληλα με το φυλλάδιο του 
δήμου, τύπωσε και ο σύλλογος ένα δικό άλλο δικό του φυλλάδιο, πιο απλό και 
εύκολα κατανοητό για τον αναγνώστη, ανεξαρτήτου ηλικίας145.

Σε διάλογο με την προηγούμενη ερώτηση τέθηκε και το ερώτημα αν ο δήμος 
στηρίζει τα εναλλακτικά μέσα μεταφοράς. Και σε αυτή την ερώτηση η πλειοψηφία 
των συνεντευξιαζόμενων ήταν θετική , τονίζοντας πως κάνει πολλές προσπάθειες 
αλλά πρέπει να δουλέψει περισσότερο. Χαρακτηριστική είναι η απάντηση του 
εκπροσώπου του Ποδηλατικού Αθλητικού Συλλόγου Λάρισας, «Έχουν γίνει κάποιες 
προσπάθειες, είναι καλύτερα από το παρελθόν, αλλά σίγουρα μπορούμε καλύτερα, 
έχουν γίνει κάποιοι ποδηλατοδρόμοι, αλλά χρειαζόμαστε μια πιο οργανωμένη 
προσπάθεια». Εκτός από τους ποδηλατοδρόμους γίνετε προσπάθεια να δοθούν 
παραπάνω κίνητρα με την ενοικίαση ποδηλάτων από το δήμο με χαμηλό αντίτιμο, 
σε συνδυασμό με την ανακατασκευή δρόμων, πεζοδρόμων κ. λ .π . Αντίθετη ωστόσο

143Πρόκειται για την Δημοτική Επιχείρηση Υδρευσης και Αποχέτευσης Λάρισας.
144 Πρόκειται για στρατιωτικό αεροδρόμιο καθώς στη Λάρισα είναι το Αρχηγείο της Τακτικής 
Αεροπορίας (A. T. Α.). το οποίο βρίσκεται πολύ κοντά σε κατοικημένες περιοχές.
145 Ο Σύλλογος φίλων Πηνειού και παραποτάμιου πολιτισμού κάνει σημαντικές προσπάθειες στον 
τομέα της οικολογικής δράσης. «Έχουμε 700 μέλη, δε θα πω και τα 700 είναι ενεργά, αλλά τα 200 
είναι, με την βοήθεια των μελλών μας αγωνιζόμαστε από πέρσι, έχουμε κρατήσει και 100 
ενδιαφερομένους, να βάλουμε κάδους κομποστοποίησης σε 100 μπαλκόνια. Ενώ από φέτος 
αρχίζουμε να μετράμε την ποιότητα νερού του ποταμού. Πρόκειται για ένα μίνι παρατηρητήριο σε 
τρία σημεία του ποταμού, θα το κάνουμε για τρία χρόνια προκειμένου να καταλήξουμε σε κάποια 
συμπεράσματα».
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άποψη έχει ένας σημαντικός αριθμός από τους ερωτηθέντες ; οι οποίοι εστιάζουν 
στο ότι οι προσπάθειες του δήμου είναι ανεπαρκής καθώς δεν αρκεί η δημιουργία 
ποδηλατοδρόμων, αλλά πρέπει να είναι οργανωμένοι αυτοί οι ποδηλάτοδρομοι. 
Ενώ το δίκτυο στην πόλη είναι αποσπασματικό και όπως αναφέρθηκε από τον 
δημοσιογράφο της Kosmos , χρειάζεται οργάνωση και συζήτηση με ειδικούς 
συγκοινωνιολόγους. Στον αντίποδα, η αντιδήμαρχος Ανάπτυξης Υποδομών και 
Καθημερινότητας εξηγεί, πως «είναι έτσι ο χώρος διαμορφωμένος στο κέντρο που 
δεν μπορεί να γίνει μια πιο δραστική παρέμβαση, οι δρόμοι είναι στενοί και δεν 
υπάρχει χώρος, κάνουμε ότι μπορούμε και όπου μπορούμε».

Βέβαια εδώ να σημειώσουμε πως οι πολίτες δείχνουν να είναι λιγότερο 
αυστηροί με το έργο των ποδηλατοδρόμων, καθώς το 69, 3 % θεωρεί πως πρόκειται 
για ένα πολύ έως πολύ αποτελεσματικό έργο. Βέβαια να πούμε πως έχει το 
μικρότερο ποσοστό σε σχέση με τα άλλα έργα που αξιολογήθηκαν από τους 
πολίτες146. Επίσης θα πρέπει να λάβουμε υπ' όψιν μας πως ένα μέρος των πολιτών 
απάντησε με βάση και την καλή πρόθεση και βαθμολόγησε την σημαντικότητα του 
έργου περισσότερο παρά την αποτελεσματικότητα. Το δίκτυο ποδηλατοδρόμων 
υπάρχει και εξυπηρετεί πολλούς, αλλά απέχει από το να είναι ένα ουσιαστικό και 
οργανωμένο έργο που θα είχε ευεργετικά αποτελέσματα για την πόλη.

Γενικότερα ωστόσο όλοι συμφωνούν στη μεγάλη σημασία που έχει η χρήση 
των εναλλακτικών μέσων για μια πόλη και ειδικά για την Λάρισα που εδώ και 
χρόνια έχει κυκλοφοριακό πρόβλημα ειδικά στο κέντρο. Ενώ φαίνεται πως η χρήση 
τους δεν είναι απλά απαραίτητη για την πόλη, αλλά πως η ίδια η πόλη είναι αυτή 
που ευνοεί την χρήση τους, καθώς δεν έχει μεγάλες αποστάσεις και είναι επίπεδη. 
Άποψη που δεν φαίνεται όμως να συμμερίζονται οι πολίτες, καθώς σύμφωνα με την 
ερώτηση 21147, η πλειοψηφία των ερωτηθέντων θεωρεί την πόλη ελάχιστα έως 
καθόλου κατάλληλη. Βέβαια να σημειώσουμε, πως αφορά όχι μόνο την δομή της 
πόλης αλλά και την οδική συμπεριφορά των πολιτών, όπως επίσης και με θέματα 
που έχουν να κάνουν με τα ΜΜΜ, το εισιτήριο, το ωράριο τους κ. α . .

Ωστόσο, η μικρές αποστάσεις και το γεγονός πως η πόλη είναι επίπεδη 
φαίνεται να είναι και ένας από τους λόγους, που όπως φαίνεται χρησιμοποιείται το 
ποδήλατο στην πόλη της Λάρισας. Αν και ένα σημαντικό μέρος των ερωτηθέντων 
θεωρεί πως δεν γίνεται αρκετή χρήση του ποδηλάτου στην πόλη, όχι όση θα 
έπρεπε. Ενώ και εκείνοι που θεωρούν πως γίνεται ικανοποιητική χρήση του 
ποδηλάτου στη πόλη θεωρούν πως μπορεί να γίνει περισσότερη. Ωστόσο όπως 
ισχυρίζεται ο εκπρόσωπος του Αθλητικού Ποδηλατικού Συλλόγου Λάρισας η χρήση 
του ποδηλάτου δεν έχει αυξηθεί σε σχέση με παλαιότερα, « Γενικά υπάρχει μια 
αύξηση της χρήσης του στην Λάρισα και πιστεύω πως η τάση αυτή έχει και

146 Βλ. παράρτημα, πίνακες και ερωτηματολόγιο, Ερ. 22
147 Βλ. παράρτημα
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πολιτιστικό ενδιαφέρον». Επίσης ο δημοσιογράφος του free press Kosmos, δίνει τη 
δική του ερμηνεία στο τι σημαίνει η αυξητική τάση των τελευταίων ετών «η αύξηση 
του σημαίνει ότι ο κόσμος αναζητά εναλλακτική μεταφορά , δηλαδή λιγότερα 
αυτοκίνητα και περισσότερο χώρο.» Ωστόσο παρά το γεγονός της αύξησης των 
ποδηλάτων δεν μειώνεται σημαντικά ο αριθμός των αυτοκινήτων στο κέντρο και 
αυτό είναι προβληματικό. Μπορούμε όμως να καταλάβουμε γιατί στο σύνολο των 
συνεντευξιαζόμενων η περισσότερη χρήση του ποδήλατου θα σήμαινε μείωση του 
κυκλοφοριακού, άρα και της ατμοσφαιρικής ρύπανσης, εξασφαλίζοντας ένα 
περισσότερο καθαρό περιβάλλον, μείωση του φαινομένου του θερμοκηπίου, αλλά 
και μια πόλη πιο δραστήρια και σίγουρα την πιο ευχάριστη μεταφορά, των πολιτών 
μέσα από πράσινους παράδρομους, όπως αυτοί δίπλα στο ποτάμι και μπορεί να 
χρησιμοποιήσει κανείς για στην πόλη, όπως τόνισε και η εκπρόσωπος του Π. Ο. Λ . . 
Ενώ ο εκπρόσωπος του ποδηλατικού συλλόγου δίνει άλλη διάσταση στο θέμα 
βλέποντας το σε επίπεδο επικοινωνίας, «βοηθά περισσότερο και την επικοινωνία 
των πολιτών, έκτος από την υγεία, καθώς μπορείς να σταματήσεις και να 
χαιρετήσεις, να έρθεις σε επαφή με κόσμο περισσότερο από οποιοδήποτε άλλο 
μέσο μεταφοράς!», στοιχεία δηλαδή που συνθέτουν το προφίλ μια φιλικής και 
ανθρώπινης πόλης

Τελικά πόσο σχετίζεται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του δημοσίου χώρου 
με την πολιτιστική ανάπτυξη; Το σίγουρο είναι ότι σχετίζονται, αυτό τουλάχιστον 
συμπεραίνεται από τις απαντήσεις των συνεντευξιαζόμενων, είναι ένα θέμα στο 
οποίο λιγότερο ή περισσότερο συμφωνούν όλοι. Πως εννοούμε όμως την συσχέτιση 
αυτή; Η αρχαιολόγος - επιμελήτρια του Λαογραφικού μουσείου, τονίζει για 
παράδειγμα τη σημασία των πολιτιστικών δραστηριοτήτων σε δημόσιους χώρους, 
μαζί της συμφωνεί και η προϊστάμενη διοίκησης της Δημοτικής Πινακοθήκης, 
άλλωστε και ol δύο αυτοί φορείς έχουν κάνει προσπάθειες να μεταφέρουν τις 
δράσεις εκτός των «τειχών». Ενώ ο διευθυντής του δημοτικού Ωδείου μιλά σε μια 
γενικότερη βάση, τονίζοντας ότι η σχέση τους είναι ξεκάθαρη και πως η εμφάνιση 
της πόλης αντανακλά και τον πολιτισμό της.

Η συσχέτιση του δημοσίου χώρου και της πολιτιστικής ανάπτυξης βάσει 
των παραπάνω είναι έκδηλη, ποιος είναι ωστόσο ο ρόλος του δημοσίου χώρου στην 
καθημερινότητα της πόλης; Και σε αυτό το ερώτημα παρατηρείται σύμπνοια 
απόψεων ανάμεσα στους φορείς, με μικρές ίσως διαφορές. Γενικά με βάση τις 
απαντήσεις που πήραμε θα λέγαμε ότι ο δημόσιος χώρος είναι αναμφισβήτητα 
χώρος ζωτικός για την πόλη, χώρος επικοινωνίας, συνδιαλλαγής , ψυχαγωγίας και 
ανάπτυξης δραστηριοτήτων των πολιτών, είναι σημαντικό συστατικό της εικόνας 
της πόλης, κομμάτι βασικό του περιβάλλοντος μια πόλης. Ενώ κάθετη στη σημασία 
του δημόσιου χώρου είναι η πρόεδρος του Συλλόγου Φίλων Πηνειού και 
Παραποτάμιου Πολιτισμού, τονίζοντας «Πρέπει να είναι κυρίαρχος πρώτα έρχεται 
ο δημόσιος χώρος καί μετά ο ιδιωτικός καί αυτό είναι στοιχείο πολιτισμού.».
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Ως τέτοιος χώρος, ο δημόσιος χώρος δεν μπορεί παρά να είναι αντικείμενο 
πολιτιστικής αξιοποίησης, το είδαμε άλλωστε και παραπάνω αυτό. Πως ορίζουμε 
όμως την πολιτιστική αξιοποίηση; Όλες οι απαντήσεις που λάβαμε είχαν ένα κοινό, 
σε κάθε έννοια αξιοποίησης περιλαμβάνονταν και ο πολίτης με τις δράσεις του, τη 
συμπεριφορά του αλλά και τη συμμετοχή του. Πρώτο στη λίστα για το πώς ορίζουμε 
την πολιτιστική αξιοποίηση είναι οι ανάπτυξη δράσεων πολιτιστικών και 
δραστηριοτήτων και έπειτα μέσα από εκδηλώσεις, εκδηλώσεις που καλούν τον 
κόσμο να συμμετέχει. Ενώ η αντιδήμαρχος Ανάπτυξης Υποδομών και 
Καθημερινότητας αναφέρει ένα άλλο παράδειγμα αξιοποίησης «με αύξηση 
πρασίνου αλλά και με εκδηλώσεις, όπως το κουκλοθέατρο που γίνετε σε πολλές 
πλατείες της πόλη μας». Εκτός λοιπόν από τις δραστηριότητες και τις εκδηλώσεις 
σημαντικό φαίνεται να είναι η ανάπτυξη, η αύξηση του πρασίνου στην πόλη και 
αυτό το υποστηρίζει και η προϊσταμένη της Γεωτεχνικής Εταιρίας, Ενώ σημαντικό 
φαίνεται να είναι και η διαμόρφωση των χώρων, ειδικά γύρω από ιστορικά 
μνημεία, τα οποία kol αναδεικνύονται. Οι υποδομές λοιπόν παίζουν το δικό τους 
σημαντικό ρόλο, ωστόσο είναι και θέμα ανθρώπων. Ενώ ο διευθυντής πρασίνου 
ξεκινά από τελείως διαφορετική βάση, τονίζοντας πως σημαντικότερο όλων είναι η 
«κοινωνική συνύπαρξη», αν δεν υπάρχει αυτό, ο σεβασμό στον συμπολίτη και η 
συνείδηση του κοινού συμφέροντος τότε δε μπορεί να γίνει καί να πετύχει καμία 
αξιοποίηση..Επίσης σημαντικό στοιχείο για την αξιοποίηση ενός τόπου είναι 
βεβαίως η ιστορία του, πρέπει να έχει θεμέλια στο παρελθόν του αλλά να κοιτάει 
μπροστά με στόχο την ανάπτυξη και το μέλλον.

Αφού ορίσαμε την πολιτιστική αξιοποίηση και αφού είδαμε ότι σχεδόν όλοι 
ξεκινάν από μια κοινή βάση αξιοποίησης δε θα μπορούσαμε παρά να ρωτήσουμε 
πως θα πετύχουμε καλύτερη πολιτιστική εκμετάλλευση. Και εδώ οι εκδηλώσεις και 
οι πολιτιστικές δράσεις φαίνεται να είναι τα βασικότερα μέσα για να πετύχει μια 
πόλη σωστή και αξιόλογη πολιτιστική εκμετάλλευση του δημοσίου χώρου της. Ενώ 
σημαντικό ρόλο φαίνεται να παίζει και η ενημέρωση των πολιτών σχετικά με 
θέματα που αφορούν τόσο το περιβάλλον γενικότερα όσο και την ίδια την πόλη. 
Άλλωστε όπως αναφέραμε και παραπάνω, η συμμετοχή του πολίτη είναι βασικό 
συστατικό της αξιοποίησης και άρα και της εκμετάλλευσης του δημόσιου χώρου. Τη 
σημασία της φυσικά έχει και η διαμόρφωση, η ανάπλαση του δημόσιου χώρου με 
στόχο πάντα την αύξηση του πράσινου, κάτι που τονίζει και ο διευθυντής πρασίνου 
αλλά και η προϊσταμένη τμήματος προσόδων. Θα πρέπει ωστόσο να δώσουμε 
μεγάλη βάση και στην οργάνωση, όπως ορθώς τόνισε ο δη μ «Μπορούμε να το 
εξειδυιεύσουμε στο να υπάρχει σταθερή, μόνιμη, οργανωμένη και σχεδιασμένη 
παρέμβαση και ενοποίηση πολιτισμική όλων των χώρων που έχει η Λάρισα προς 
πολιτιστική δραστηριότητα, εντάσσοντας μέσα και τις γειτονίες.» .

Όταν όμως μιλάμε για πολιτιστική αξιοποίηση και εκμετάλλευση του 
δημοσίου χώρου δε θα μπορούσαμε να μην μιλήσουμε και για τα μνημεία της
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πόλης. Ήδη σε προηγούμενη ερώτηση τέθηκε το θέμα της αξιοποίησης των 
αρχαιολογικών ευρημάτων στο κέντρο της πόλης, έχει όμως καταφέρει αυτή η 
αξιοποίηση, μικρή ή μεγάλη, ολοκληρωμένη ή όχι, να εντάξει τα μνημεία αυτά στην 
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρου; Ας μη 
ξεχνάμε πως είναι κομμάτια άλλων εποχών και πολιτισμών, πως λειτουργούν 
λοιπόν αυτά μέσα στον ιστό μιας σύγχρονης αστικής πόλης; Ένα μεγάλο μέρος των 
ερωτηθέντων θεωρεί πως το έχει πετύχει αυτό η αξιοποίηση148 και ότι πλέον έχει 
γίνει μέρος της πόλης και της καθημερινότητας των πολιτών. Συγκεκριμένα 
αναφέρθηκε ότι υπάρχει μια ζώνη χώρων αρχαιολογικού ενδιαφέροντος που την 
έχει φτιάξει και την έχει αναδείξει ο δήμος, υπάρχει μια σύνδεση την οποία μπορεί 
ο καθένας πολύ εύκολα να ακολουθήσει, σύμφωνα όπως μας εξήγησε ο 
αντιδήμαρχος πρασίνου. Ωστόσο οι περισσότεροι τονίζουν πως για να ενταχθούν 
πλήρως θα πρέπει πρώτα να ολοκληρωθεί η αξιοποίηση τους. Στον αντίποδα σαν 
αρνητικό παράδειγμα, μια σημαντική μερίδα που δεν πιστεύει πως έχει επιτευχτεί, 
αναφέρθηκε η πεζοδρόμηση της οδού Βενιζέλου. Η οποία μπορεί να ανέδειξε 
προσωρινά τον χώρο αλλά δεν βοήθησε ουσιαστικά, αλλά μάλλον είναι μια 
πρόχειρη λύση καθώς ο πεζόδρομος καλύπτει μέρος του θεάτρου.

Ποια είναι ωστόσο η γενικότερη εικόνα της πόλης; Πόσο καλό είναι το 
επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα; Για να μπορέσουμε να δώσουμε απάντηση 
σε αυτό θα πρέπει πρώτα να ορίσουμε το τι εννοούμε "καλό επίπεδο ζωής". Αυτό 
ζητήσαμε να κάνουν και οι συνεντευξιαζόμενοι, όπως ακριβώς ζητήσαμε από τους 
πολίτες. Από τις απαντήσεις τους γενικά θα λέγαμε πως καλό επίπεδο ζωής έχει μια 
πόλη όταν την χαρακτηρίζει η καθαριότητα, όταν έχει χώρους πολιτισμού και 
επιλογές σε πολιτιστικές δράσεις, όταν η πρόσβαση στο κέντρο και γενικά στους 
χώρους της είναι εύκολη, όταν έχει καλό κυκλοφοριακό, ικανοποιητικό βαθμό 
πράσινων αλλά και ελεύθερων χώρων, χώρους άθλησης και ψυχαγωγίας (ανοιχτούς 
και κλειστούς), όταν αναπτύσσει οικολογική πολιτική, όταν την χαρακτηρίζει η 
ασφάλεια και ο χαμηλός βαθμός εγκληματικότητας, οι επιλογές στην διασκέδαση 
αλλά και στην μόρφωση και στην εργασία, όταν είναι σε θέση να εκτιμά το 
παρελθόν της και να συντηρεί και αξιοποιεί σωστά τα μνημεία της149. Γενικά μια 
πόλη δραστήρια, με σεβασμό στον πολιτισμό, στην ιστορία αλλά και τον πολίτη. 
Πρόκειται για στοιχεία που σε μεγάλο βαθμό ταυτίζονται με τα στοιχεία που 
έδωσαν οι πολίτες ως βασικά χαρακτηριστικά του «καλού επιπέδου ζωής». Άρα 
πολίτες και φορείς αντιλαμβάνονται με τον ίδιο τρόπο την έννοια, η όποια λοιπόν 
συζήτηση γύρω από το θέμα γίνεται με κοινή αφετηρία.

148 Θα πρέπει να σημειώσουμε σε αυτό το σημείο πως και πάλι οι απαντήσεις αφορούν τα δύο 
αρχαία θέατρα και κυρίως το Α'.
149 Όλα αυτά τα χαρακτηριστικά αναφερθήκαν στις συνεντεύξεις στο σύνολο τους και παραθέτονται 
κατά σειρά της συχνότητας που αναφέρονταν, ξεκινώντας από το πιο συχνά ειπωμένο στο λιγότερο.
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Σε αυτά τα χαρακτηριστικά φαίνεται πως η Λάρισα ανταποκρίνεται σε 
ικανοποιητικό βαθμό, τουλάχιστον για τους περισσότερους από τους ερωτηθέντες. 
Καθώς το μεγαλύτερο ποσοστό αυτών απάντησε πως το επίπεδο ζωής της Λάρισας 
είναι καλό έως αρκετά καλό, ένα μικρότερο το θεωρεί μέτριο, ένα πιο μικρό το 
θεωρεί πολύ καλό αλλά πάντα με περιθώρια βελτίωσης, ενώ κανένας δεν πιστεύει 
πως είναι κάτω του μέτριου. Ενώ, όπως είδαμε το 42, 3 % των πολιτών θεωρεί 
μέτριο το επίπεδο ζωής που προσφέρει η πόλη. Οι συνεργαζόμενοι με τον δήμο 
φορείς απάντησαν στην ερώτηση θεωρώντας πως η πόλη έχει το καλύτερο επίπεδο 
ζωής που θα μπορούσε να έχει δεδομένου των υφισταμένων προβλημάτων, 
άλλωστε οι περισσότεροι τόνισαν πως πάντα υπάρχει κάτι καλύτερο και πως η 
προσπάθεια δεν σταματά ποτέ. Οι πολίτες όμως απάντησαν με βάση αποκλειστικά 
τα κριτήρια που έθεσαν ορίζοντας το καλό επίπεδο ζωής, και τις απαιτήσεις τους 
από την πόλη. Σε κάθε περίπτωση πρέπει να δώσουμε έμφαση στην οργάνωση και 
στην σύνθεση ενός σχεδίου ανάπτυξης, ώστε να είναι σε θέση να προσφέρει ένα 
καλό επίπεδο ζωής και σε 10 και σε 20 χρόνια.

Τι σημαίνει όμως αυτό, το καλό επίπεδο ζωής, για την πόλη όσον αφορά την 
τέχνη και την πολιτιστική της ανάπτυξη; Όπως μας είπαν οι περισσότεροι από τους 
συνεντευξιαζόμενους ο πολιτισμός εμπεριέχεται σαν έννοια στο "καλό επίπεδο 
ζωής", ευνοείται όμως από αυτό; Εδώ οι απόψεις συμπίπτουν σχεδόν απόλυτα, για 
τους περισσότερους είναι απαραίτητο, είναι αλληλένδετα ενώ και η καλή ποιότητα 
ζωής προϋποθέτει τον πολιτισμό. Αντίθετη όμως άποψη φαίνεται να έχει ο 
διευθυντής του δημοτικού Ωδείου, «Συνδέονται αλλά όχι απόλυτα, δεν είναι 
προϋπόθεση, πολλές φορές συμβαίνει και το αντίθετο, ένας καλλιτέχνης μπορεί να 
λειτουργεί καλύτερα, να εμπνέεται από μια πόλη που δεν έχει υψηλό επίπεδο ζωής 
και να μην λαμβάνει ερεθίσματα από μια πόλη που λειτουργεί καλά.», όπως μας 
είπε.

Πολλές από τις απαντήσεις-που πήραμε σχετικά με το καλό επίπεδο ζωής 
ανέφεραν ως σημαντικό στοιχείο την ύπαρξη πράσινων χώρων, ωστόσο δεν το 
ανέφεραν όλοι, θεωρώ πως το ποσοστό πρασίνου είναι ιδιαίτερα σημαντικό 
στοιχείο για μια πόλη, και ειδικά για μια πόλη σαν τη Λάρισα που οι ακραίες 
κλιματολογικές συνθήκες το καθιστούν τόσο δύσκολο όσο και απαραίτητο. Και από 
τη στιγμή που ο Δήμος Λαρισαίων υποστηρίζει πως η Λάρισα είναι «πράσινη» πόλη 
και ότι το πράσινο είναι προτεραιότητα του, δεν θα μπορούσαμε να μην κάνουμε 
ξεχωριστεί μνεία στο θέμα. Πόσο σημαντικοί είναι, λοιπόν, οι πράσινοι χώροι για 
την λειτουργία μιας πόλης, για το επίπεδο ζωής της; Και τελικά πόσο ικανοποιητικό 
είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων στη Λάρισα;

Στο πρώτο από τα παραπάνω ερωτήματα η απαντήσεις ήταν ομόφωνα προς 
μια κατεύθυνση, είναι πολύ βασικό για μια πόλη, είναι απαραίτητο, είναι 
καθοριστικό, «Το πράσινο είναι πολιτισμός, τέλος!» όπως είπε χαρακτηριστικά ο
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δημοτικός σύμβουλος Τσιαούσης. Οι απόψεις όμως ποικίλουν όσον αφορά το 
ποσοστό ύπαρξης πράσινων ανοιχτών χώρων στην πόλη. Οι περισσότερες απόψεις 
πιστεύουν πως η πόλη από άποψη πρασίνου βρίσκεται σε ένα μέσο επίπεδο, καθώς 
οι ανάγκες της είναι πολύ μεγάλες και το κέντρο υποφέρει από έλλειψη τέτοιων 
χώρων, άλλωστε έχει ξαναειπωθεί πως το κέντρο πληρώνει τα λάθη του 
παρελθόντος, αφού η πυκνή οικοδόμηση δεν αφήνει πολλά περιθώρια για 
ουσιαστική παρέμβαση. Η πόλη ωστόσο, έχει πράσινους και ελεύθερους χώρους, 
τους οποίου μάλιστα τους διπλάσιασε από την δεκαετία του 1980, «ακλουθώντας 
μια πρωτοποριακή πολιτική»150. Τέτοιοι χώροι είναι το ποτάμι, είναι το Αλκαζάρ, ο 
χώρος του Μεζούρλου, τα οποία είναι σημαντικός πνεύμονας, αλλά χρειαζόμαστε 
δουλειά σε επίπεδο πάρκων, στα οποία και υστερεί η πόλη ειδικά στο κέντρο. 
Ωστόσο ένα επίσης σημαντικό ποσοστό πιστεύει πως το ποσοστό πρασίνου στην 
πόλη είναι αρκετά έως πολύ καλό, όπως ο αντιδήμαρχος Πρασίνου ή προϊσταμένη 
της Γεωτεχνικής Εταιρίας του δήμου, η οποία διευκρίνισε η οποία τόνισε ότι το 
επίπεδο πρασίνου είναι σε καλό επίπεδο για τα δεδομένα της Ελλάδας, όχι όμως 
και για τα ευρωπαϊκά δεδομένα. Μαζί της φαίνεται να συμφωνούν και η 
πλειοψηφία των ερωτηθέντων ακόμα και το μικρό ποσοστό που υποστηρίζει πως 
δεν είναι καθόλου ικανοποιητικό το ποσοστό πρασίνου στην πόλη, συμφωνεί μαζί 
της όσον αφορά τους λόγους και τις δυσκολίες.

Ol πολίτες ωστόσο, είναι και πάλι πιο αυστηροί όσον αφορά το επίπεδο 
πρασίνου αλλά και την δραστηριότητα του δήμου συγκεκριμένα πάνω στο θέμα. 
Αφού σε ανάλογη ερώτηση151, που αφορά το πόσο έχει αξιοποιηθεί ο δημόσιος 
χώρος με βάση την πράσινη ανάπλαση, η πλειοψηφία (44, 1 % ) πιστεύει πως έχει 
γίνει ελάχιστα έως καθόλου. Η πόλη έχει ανάγκη από το πράσινο και αυτό το 
αντιλαμβάνονται καί οι πολίτες, έτσι παρά τις προσπάθειες του δήμου το πράσινο 
δεν καλύπτει τις ανάγκες των πολιτών. Επιπλέον να μην ξεχνάμε πως μιλάμε κυρίως 
για περιαστικό πράσινο, όπως άλλωστε έχει ειπωθεί πολλές φορές ως τώρα.

Οι ανοιχτοί ωστόσο πράσινοι χώροι, εκτός από την προσφορά τους στο 
περιβάλλον και την «συμβολή τους στην ψυχική τους υγεία», όπως χαρακτηριστικά 
ανέφερε ο διευθυντής πρασίνου, μπορούν να συνδεθούν άμεσα με την τέχνης; Οι 
περισσότεροι από τους συνεντευξιαζόμενους, σχεδόν όλοι πιστεύουν πως ναι 
μπορεί να γίνει! Αρκετοί βέβαια από αυτούς έθεσαν κάποιες προϋποθέσεις, όπως 
το να υπάρχει συνείδηση και σεβασμός προς τον χώρο από τον πολίτη κατά τη 
διάρκεια της εκδήλωσης, το οποίο βέβαια σχετίζεται και με την οργάνωση του 
χώρου αλλά και με την συντήρηση ή να γίνονται εφόσον δεν επηρεάζεται η ροή της 
πόλης και εφόσον είναι κατάλληλοι για τέτοια λειτουργία οι ίδιοι οι χώροι. Επίσης

150Νικόλαος Μπελαβίλας, φερενίκη Βαταβάλη, Πράσινοι και ελεύϋεροι χώροι στην πόλη, εκδ. WWF 
, Αθήνα 2009, σελ. 53

151 Βλ. παράρτημα ερώτηση 17. α.
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μια άλλη προϋπόθεση, όπως τέθηκε από την αντιδήμαρχο Ανάπτυξης Υποδομών και 
καθημερινότητας, είναι να γίνονται σε εποχές που ενδείκνυται η χρήση ανοιχτών 
χώρων, όπως η άνοιξη ή τα καλοκαίρι, ώστε να μη χρειάζεται να τοποθετηθεί 
κάποιο στέγαστρό ή κάτι ανάλογο, με αποτέλεσμα να πνίγεται ο χώρος.

Σήμερα όμως στην πόλη της Λάρισα, πόσο σχετίζονται οι πράσινοι χώροι με 
την τέχνη, και αν όντως σχετίζονται με ποιο τρόπο; Γενικά το σύνολο των 
συνεντευξιαζόμενων, θεωρεί πως γίνονται τέτοιες εκδηλώσεις και μάλιστα η 
συμμετοχή του κόσμου είναι πολύ σε πολύ υψηλά επίπεδα. Καθώς, όπως ανέφερε 
και η εκπρόσωπος του Π. Ο. Λ ., αυτές οι εκδηλώσεις εξαιτίας και του ότι δεν έχουν, 
συνήθως, εισιτήριο είναι προσιτές σε όλες τις μερίδες του πληθυσμού, ενώ 
παράλληλα επιτρέπουν, διευκολύνουν καλύτερα τον πολίτη να μην είναι απλά 
θεατής αλλά ενεργό μέλος. Αντίθετα η πρόεδρος του Συλλόγου Φίλων Πηνειού και 
Παραποτάμιου Πολιτισμού, υποστηρίζει ότι «ακόμα και οι υποδομές που ήδη 
υπάρχουν δεν αξιοποιούνται, ιδιωτικές πρωτοβουλίες βεβαίως και υπάρχουν και 
ειδικά από νέους ανθρώπους, αλλά δεν υπάρχει μια πολιτική να τις στηρίξει ή και 
να τις οργανώσει.». Ενώ δεν είναι λίγοι και εκείνοι που αν και αναγνωρίζουν τις 
προσπάθειες που γίνονται, ωστόσο θέλουν περισσότερες δράσεις, όπως εκθέσεις, 
θεατρικά δρώμενα, εκπαιδευτικά προγράμματα και γενικότερα περισσότερες 
διαδραστικές εκδηλώσει στην πόλη.

Τελικά πόσο βιώσιμη και δημιουργική είναι η πόλη της Λάρισας; Ol 
περισσότεροι πιστεύουν πως είναι σε αρκετά καλό επίπεδο, τουλάχιστον όσον 
αφορά το βιώσιμη, συμφωνούν και αυτοί που πιστεύουν πως η πόλη 
ανταποκρίνεται στους παραπάνω χαρακτηρισμούς σε ένα μέσο επίπεδο. Το 
βιώσιμη είναι αναμφισβήτητο χαρακτηριστικό για τους περισσότερους, ενώ όλοι 
αναγνωρίζουν τις προσπάθειες της πόλης στο κομμάτι της δημιουργικότητας. Θα 
πρέπει σε αυτό το σημείο να υπενθυμίσουμε πως την ίδια άποψη για την πόλη 
έχουν και οι πολίτες152 . Μπορούμε λοιπόν να συμπεράνουμε ότι, αφού οι απόψεις 
των φορέων και των πολιτών ταυτίζονται τότε θα πρέπει όντως η πόλη να έχει 
κάποια από τα χαρακτηριστικά που συνθέτουν το προφίλ μιας βιώσιμης και 
δημιουργικής πόλης, έχει δηλαδή την πρώτη ύλη.

Οι πολίτες της Λάρισας γενικά θεωρούνται δραστήριοι, αφού οι 
περισσότεροι είναι οργανωμένοι σε κάποιο σύλλογο, ενώ υπάρχει και 
εθελοντισμός, ωστόσο στο κομμάτι αυτό πολλοί είναι εκείνοι οι οποίοι πιστεύουν 
πως πρέπει να υπάρξει μια οργάνωση, ένα σύστημα που να παροτρύνει τους 
πολίτες να είναι περισσότερο δραστήριοι. Καθώς οι περισσότεροι δίνουν έμφαση 
στο ανθρώπινο δυναμικό. Η διάθεση και οι άνθρωποι φαίνεται πως υπάρχουν, 
υπάρχουν, οι πόροι είναι ένα γενικότερο πρόβλημα, ενώ αυτό που φαίνεται να 
επείγει είναι η οργάνωση.

152 Βλ. ερώτηση 24 στο παράρτημα.
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Παραπάνω είδαμε την πόλη της Λάρισας μέσα από τα μάτια των φορέων, 
δημοτικών και μη της πόλης, αλλά και την εικόνα που έδωσαν οι πολίτες. 
Αποκτήσαμε, λοιπόν, μια γνώμη για την πόλη και την τοπική αυτοδιοίκηση, βάσει 
των απαντήσεων που δόθηκαν, όμως ποια είναι η χαρακτηριστική ταυτότητα της 
πόλης; Δηλαδή έχει σήμερα η Λάρισα ένα brand name, ένα χαρακτηριστικό στοιχείο 
που να προβάλλει εκτός των ορίων της πόλης; Αυτή την ερώτηση κλήθηκαν να 
απαντήσουν οι συνεντευξιαζόμενη και ομολογουμένως δυσκόλεψε αρκετούς. 
Γενικά οι περισσότεροι θεωρούν πως δεν υπάρχει ένα σταθερό και οργανωμένο 
brand name, μπορεί να συνοδεύουν κάποιοι χαρακτηρισμοί την πόλη, κυρίως γύρω 
από την διασκέδαση, ή τον αγροτικό χαρακτήρα της περιοχής ή και ότι είναι "πόλη 
του καφέ", αλλά οργανωμένη ταυτότητα που να είναι αποτέλεσμα πολιτικής του 
δήμου ελάχιστοι θεωρούν ότι υπάρχει. Σε αυτούς ανήκουν οι προϊσταμένη του 
τμήματος προσόδων «έχουμε πετύχει η Λάρισα να θεωρείται συνεδριακό και 
εμπορικό κέντρο, να είναι κόμβος», όπως και η αντιδήμαρχος Ανάπτυξης, 
Υποδομών και Καθημερινότητας, «το ότι είναι μια πόλη ζωντανή, με νυχτερινή ζωή, 
αλλά και πολιτιστική δράση.», «Είναι στο κέντρο της Ελλάδας, είναι γνωστή για τους 
πολλούς πεζόδρομους, έχει σύγχρονες υποδομές και πράσινο, ενώ είναι κοντά σε 
πολλούς τουριστικούς οργανισμούς.», συμπληρώνει η αντιδήμαρχος διοικητικών 
μέτρων.

Ωστόσο, η πλειοψηφία που δεν θεωρεί πως η πόλη έχει σήμερα μια σταθερή 
και οργανωμένη ταυτότητα, θεωρεί πως έχει πολλά χαρακτηριστικά που θα 
μπορούσε να προβάλλει προς τα έξω, δημιουργώντας ένα δυνατό brand name. 
Αυτά τα χαρακτηριστικά είναι ο πολιτισμός της, τόσο στο παρελθόν όσο και η 
σύγχρονες δράσεις και προσπάθειες των φορέων της πόλης όπως για παράδειγμα η 
Δημοτική Πινακοθήκη -  Μουσείο Κατσίγρα ή το Θεσσαλικό θέατρο που έχει ιστορία 
32 χρόνων και μετρά πολλές επιτυχίες. Επίσης σημαντικό θεωρείται το Α' αρχαίο 
θέατρο το οποίο και είναι από τα μεγαλύτερα της Ελλάδας και έχει τη μοναδικότητα 
το ότι βρίσκεται μέσα στο κέντρο της πόλης153 . Ενώ, ο Πηνειός, που κάποτε έδωσε 
ζωή σε αυτήν την πόλη, μπορεί να γίνει το σήμα κατατεθέν της πόλης μέσα από την 
σωστή αξιοποίηση και ανάπτυξη του χώρου. Όπως για παράδειγμα η συνέχεια της 
πράσινης ανάπλασης της κοίτης, αλλά και με εκδηλώσεις όπου αυτό είναι δυνατό. 
Σημαντικό επίσης θεωρείται πως είναι κοντά σε πολλούς τουριστικούς προορισμούς 
(πχ το Π ήλιο, η λίμνη πλαστή ρα, τα Αμπελάκια, τα Μετέωρα ή ο Όλυμπος), αλλά θα 
μπορούσε να είναι και η ίδια τουριστικός προορισμός καθώς έχει όλες τις υποδομές 
μιας σύγχρονης πόλης αλλά και την ιστορία, τα πολιτιστικά και μη μνημεία που 
μπορούν να προκαλέσουν το τουριστικό ενδιαφέρον.

153 Γενικά παραδοχή όσον αφορά το θέατρο είναι ότι για να μπορέσει να παίξει έναν τέτοιο ρόλο θα 
πρέπει να ολοκληρωθεί η αποκάλυψή και η αξιοποίηση του.

65



Βλέποντας, λοιπόν, συνολικά το προφίλ της Λάρισας, τόσο μέσα από της 
συνεντεύξεις, όσο και μέσα από τις απαντήσεις που έδωσαν οι πολίτες, η Λάρισα 
είναι μια πόλη δραστήρια, αρκετά μεγάλη, με σύγχρονες υποδομές αλλά και 
σύγχρονα προβλήματα. Αυτά τα προβλήματα όμως πως μπορεί να τα διαχειριστεί, 
είναι σε θέση να βρει ρεαλιστικές και δημιουργικές λύσεις που να της επιτρέψουν 
στο μέλλον να μια πόλη δημιουργική και πραγματικά βιώσιμη; Αυτά τα ερωτήματα 
θα μας απασχολήσουν στο επόμενο κεφάλαιο.
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I

4.Ανάλυση SWOT

Πίνακας Ανάλυσης SWOT

Δυνάμεις Αδυναμίες

• Αθλητικές εγκαταστάσεις • Χαμηλή χρηματοδότηση
• Ύπαρξη ανώτερων • Έλλειψη πολιτικού

εκπαιδευτικών ιδρυμάτων { ΑΕΙ αεροδρομίου
καιΤΕΙ) • Έλλειψη brand name

• Νυχτερινή ζωή • Έλλειψη τουριστικού
• Ιστορία-πολιτισμός σχεδιασμού
• Αρχαιολογικά μνημεία κ • Έλλειψη κεντρικής

αξιοθέατα στο κέντρο της οργάνωσης με κοινό στόχο
πόλης • Κακή ρυμοτομία

• Θέατρα-Μουσεία-Σινεμά • Κυκλοφοριακό πρόβλημα στο
• Δημοτικός Πολιτιστικός κέντρο της πόλης

οργανισμός : διαδραστικές • Έλλειψη πάρκινγκ
Λέσχες Πολιτισμού για τους • Αδυναμία ύπαρξης
Πολίτες ολοκληρωμένου δικτύου

• Ικανοποιητικό ποσοστό ποδηλατόδρων
πρασίνου εντός της πόλης και • Μη ολοκληρωμένη
ύπαρξη πολλών πεζοδρόμων αξιοποίηση των μνημείων της

• Μεγάλο δίκτυο πεζοδρόμων πόλης, λόγω έλλειψης
• Οργανωμένος τοπικός τύπος χρηματοδότησης

και ύπαρξη free press • Μεγάλος αριθμός
(πολιτιστικού κ μη τραπεζοκαθησμάτων στους
περιεχομένου) ανοιχτούς δημόσιους χώρους

• Καθαριότητα
• Ασφάλεια
• Ξενοδοχεία
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Απειλές

Υψηλή επιχειρηματική 
δραστηριότητα 
Ανταγωνιστική και δυναμική 
αγορά
Οικολογικές δραστηριότητες 
Υποστήριξη εναλλακτικών μέσων 
μεταφοράς π. χ. Ποδήλατο, 
ύπαρξη ποδηλατοδρόμων 
Υποστήριξη χρήσης εναλλακτικών 
πηγών ενέργειας 
Οργάνωση επέκτασης των έργων 
πρασίνου ( Δάσος Μεζούρλου, 
Βοτανικός κήπος, επέκταση της 
ανάπλασης του Πηνειού)
Ύπαρξη νεανικών φεστιβάλ 
Χρήση νέων τεχνολογιών ( π. χ. 
Δημοτικό internet, Ψηφιακή 
Πολιτιστική Πύλη Δ. Λαρισαίων 
Ανάληψη οργανώσεων π. χ. 
Μεσογειακοί Αγώνες 2013 (Βόλος 
-Λάρισα)
Προσπάθεια ανάδειξης των 
μνημείων
Δραστήριοι πολίτες: ύπαρξη 
πολλών συλλόγων ποικίλων 
δραστηριοτήτων 
Φεστιβάλ που οργανώνονται σε 
συνεργασία με τους πολίτες

Ευκαιρίες

• Ακραία καιρικά φαινόμενα
• Ανταγωνισμός με γειτονικές πόλεις
• Μη ευρεία ενημέρωση σχετικά με 

τις οικολογικές δραστηριότητες στην 
πόλη

• Μη δυνατότητα ανάπτυξης 
φιλικότερων ΜΜΜ (πχ. τραμ)

• Ατμοσφαιρική ρύπανση
• Μολυσμένα τα ύδατα του Πηνειού
• Παλαιότερη φήμη της πόλης ( 

κυρίως ως αγροτική πόλη)
• Λάθη του παρελθόντων που είχαν 

ως αποτέλεσμα την καταστροφή 
ακόμα και μνημείων πχ. ο ξενώνας 
«Ξένιας» του αρχιτέκτονα Άρη 
Κωνσταντινίδη

• Προβλήματα σχετικά με 
απαλλοτριώσεις απαραίτητων για 
την αξιοποίηση ανοιχτών δημόσιων 
χώρων και αρχ. Μνημείων

• Πιέσεις προς των Δήμο για ύπαρξη 
τραπεζοκαθησμάτων και στους 
νέους χώρους πρασίνου

• Περιορισμένη συνεργασία πολιτών 
και Δήμου
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Μέρος Γ' Συμπεράσματα και αποτελέσματα

Ι.Συιιπεράσίΐατα

Έχοντας δει και αναλύσει τα αποτελέσματα της έρευνας είμαστε πια σε θέση 
να βγάλουμε κάποια συμπεράσματα σχετικά με την πόλη της Λάρισας και φυσικά 
σε αντιστοιχία με τα ερωτήματα που θέσαμε στην αρχή της ερευνάς μας.

Γενικά θα λέγαμε πως η πόλη της Λάρισας είναι μια ζωντανή πόλη, που ζει 
σε αρκετά έντονους ρυθμούς, παράγει πολιτιστικό έργο και έχει πολίτες που 
νοιάζονται για την πόλη και αναπτύσσουν δεσμούς ουσίας με τους ελεύθερους 
δημόσιους χώρους της. Ωστόσο, ένα ακόμα συμπέρασμα στο οποίο καταλήξαμε 
μέσα από την έρευνα μας είναι πως πρόκειται για μια πόλη δύο ταχυτήτων και 
επιπέδων. Ερχόμενοι σε επαφή με τους φορείς της πόλης, δημοτικούς και μη, 
ανακαλύψαμε δύο είδη ανθρώπων. Εκείνους που ανατράφηκαν και συνεχίζουν να 
προπαγανδίζουν ξεπερασμένες πια απόψεις και κλισέ όπως το «για να κάνεις 
πολιτισμό χρειάζεσαι λεφτά, όλα τα άλλα έρχονται», αλλά είδαμε και εκείνους που 
αφουγκράζονται τις νέες εποχές και αν και αναγνωρίζουν τα προβλήματα της 
εποχής που ζούμε, είτε οικονομικά είτε και κοινωνικά, ωστόσο πιστεύουν στην αξία 
της δημιουργικότητας και της έμπνευσης, στοιχεία που μπορούν να δώσουν λύση 
στα προβλήματα και να αποτελέσουν την βάση για το αύριο.

Αναμφισβήτητα η πόλη βιώνει τις συνέπειες από τραγικά λάθη που έγιναν 
στο παρελθόν. Είναι μια πόλη που χτίστηκε και επεκτάθηκε χωρίς σχέδιο, με 
αποτέλεσμα την άναρχη ρυμοτομία της πόλης, την έλλειψη πολλών ελεύθερων 
χώρων στο κέντρο (πάρκα, παιδικές χαρές κ. α. ) , αλλά και την έλλειψη χώρων 
παρκινγκ. Πρόκειται για πράγματα που δεν μπορεί να διορθώσει, το μόνο που 
μπορεί να κάνει πάνω σε αυτά είναι να συμφιλιωθεί με το παρελθόν και 
προσπαθήσει την βελτίωση της εικόνας του κέντρου, αλλά να μάθει από τα λάθη 
του χθες προκειμένου να υπάρχει ένα καλύτερο αύριο. Στο πρώτο γίνονται πολλές 
προσπάθειες και αρκετές από αυτές είναι αξιόλογες, όπως η πεζοδρόμηση μεγάλου 
μέρους του κέντρου που επέτρεψε την άνετη κίνηση των πεζών στο κέντρο της 
πόλης ενώ, θεωρητικά τουλάχιστον, αποθάρρυνε τα αυτοκίνητα. Το δεύτερο πρέπει 
να το αποδείξει στην πράξη, η πόλη συνεχίζει να αναπτύσσεται και να επεκτείνεται 
συνεχώς, είδαμε τα ολέθρια αποτελέσματα που μπορεί να έχει η άναρχη 
ανοικοδόμηση, ας μην αφήσουμε τις νέες συνοικίες στον έλεος μιας ανάπτυξης με 
«αυτόματο πιλότο», ας δώσουμε την ευκαιρία σε αυτές τις συνοικίες να είναι καλά
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οργανωμένες, με μεγάλους δρόμους, οργανωμένο δίκτυο ποδηλατοδρόμων, αλλά 
καί ελεύθερους χώρους για τους πολίτες.

Ωστόσο, παρά τα προβλήματα που μπορεί να κληροδοτήθηκαν στην πόλη, η 
Λάρισα είναι μια σύγχρονη πόλη και με τις ανάλογες υποδομές. Έχει τις υπηρεσίες 
και τους οργανισμούς που μπορεί να έχει μια σύγχρονη καί δραστήρια πόλη, 
πολιτιστικού επιπέδου, ανάπτυξης και σχετικά με το πράσινο και την βελτίωση των 
δημοσιών χώρων154 .Έγινε ένα πρώτο βήμα όσον αφορά τους ποδηλατοδρόμους, 
σίγουρα δεν επαρκεί τον έργο και όχι μόνο γιατί δεν είναι πολλά τα χιλιόμετρα, 
αλλά και για tl δεν είναι οργανωμένο δίκτυο. Η επέμβαση έγινε και το κέντρο 
σήμερα έχει ποδηλατοδρόμους και στις νέες συνοικίες γίνονται ανάλογοι χώροι, 
ωστόσο πόσο ενιαίο είναι αυτό το δίκτυο; Το κύριο πρόβλημα είναι αυτό ακριβώς 
πως δεν επικοινωνούν οι ποδηλατοδρόμοι με τρόπο που να προσφέρουν μια 
οργανωμένη και ασφαλή πορεία, που μα νη διακόπτεται.155

Ανάλογες προσπάθειες έχουν γίνει και για την αύξηση του πρασίνου στην 
πόλη. Η Λάρισα αναπτύχθηκε έχοντας στο κέντρο της ελάχιστους χώρους πράσινο, 
ωστόσο τα τελευταία 20 χρόνια έγινε μια μεγάλη προσπάθεια να αναπτυχθεί το 
πράσινο περιαστικά, αφού στο κέντρο της δεν μπορούσε να γίνει παρέμβαση. Έτσι 
αναπτύχθηκε το πάρκο του Αλκαζάρ, το αισθητικό άλσος και η πρόσφατη ανάπλαση 
της κοίτης του Πηνειού, η οποία, όπως δήλωσε ο δήμος, και θα συνεχιστεί. Στους 
χώρους αυτούς οι κατασκευές είναι ελάχιστες 156 καί κυρίως πρόκειται για 
πράσινους χώρους που προορίζονται για ελεύθερη χρήση από τους πολίτες με 
σκοπό την αναψυχή αλλά και την ανάπτυξη δραστηριοτήτων. Είναι ένας χώρος που 
μπορείς να κάνεις την βόλτα σου, να καθίσεις στο παγκάκι και να πιεις έναν καφέ, 
να πάρεις το ποδήλατο σου και να διασχίσεις το πάρκο ή και να αθληθείς ( δίπλα 
στο ποτάμι υπάρχουν εξάλλου και μηχανήματα γυμναστικής όπως πάγκοι για 
ασκήσεις ή μηχανήματα με βάρη, διευκολύνοντας την άθληση). Αναπλάσεις τέτοιου 
τύπου γίνονται και σε άλλους χώρους, όπως είναι το κτήμα Χατζηχαλαρά ή η 
περιοχή του Μεζούρλου, μία ήδη πράσινη περιοχή, καθώς από τα 500 στρέμματα 
τα 150 ήταν από παλιά ενώ το 2000 -  01 έγινε μια επιπλέον δενδροφύτευση 13. 
0000 στρεμμάτων.157 Η αξιοποίηση των οποίο δεν έχει ανακοινωθεί επίσημα αλλά 
πρόκειται να είναι δραστηριότητες που αφορούν ανοιχτούς χώρους χωρίς οικισακή 
ανάπτυξη.

154 Μάλιστα όπως είδαμε δεν είναι μόνο οι δημοτικοί οργανισμοί που ασχολούνται με αυτά
155 Με μια πρώτη ματιά αυτά τα στοιχεία δεν έχουν άμεση σχέση με την δημιουργική πόλη. Ωστόσο, 
είναι στοιχεία που σχετίζονται άμεσα με την καθημερινότητα της πόλης και αφορούν το επίπεδο 
ζωής που αυτή προσφέρει στους πολίτες της. Και όπως είδαμε και στο Α' Μέρος, κφ. 3“, το επίπεδο 
ζωής της πόλη σχετίζεται άμεσα με αυτό που ονομάσαμε βιώσιμη και δημιουργική πόλη.
156 Πρόκειται κυρίως για χώρους του Αλκαζάρ, όπως το αναψυκτήριο, μια μικρή εγκατάσταση για 
γκολφ, όπως kolto κηποθέατρο που χρησιμοποιείται για παραστάσεις, συναυλίες και άλλες 
πολιτιστικές εκδηλώσεις.
157 Βλ. Παράρτημα, συνέντευξη με Προϊσταμένη Γεωτεχνικής Εταιρίας.
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Ο δημόσιος χώρος φαίνεται να παίρνει άλλη διάσταση για τους πολίτες, δεν 
είναι πια «χώρος του δήμου», ένας χώρος που απλά περνάμε για να πάμε στην 
δουλειά μας, στην αγορά κ. α. Πλέον ακόμα και ο πολίτης της πόλης θέλει να 
έρχεται σε επαφή με το πράσινο στην καθημερινότητά του, θέλει ένα πιο φυσικό 
περιβάλλον στην πόλη του και το απαιτεί. Ο κόσμος της Λάρισας, φαίνεται να 
αναπτύσσει μια σχέση με τον δημόσιο χώρο σε μια βάση πιο δημιουργική και 
ουσιαστική. Είναι ο χώρος στον οποίο έρχεται σε επικοινωνία με τον συμπολίτη του, 
συνδιαλέγεται καί ανταλλάσει ιδέες, διασκεδάζει, ενώ παράλληλα αναπτύσσει 
δράσεις που δεν ανέπτυσσε στον παρελθόν. Ο Λαρισαίος πλέον αντιλαμβάνεται τις 
ευθύνες του απέναντι στον δημόσιο χώρο, είναι χώρος που τον ενδιαφέρει και είναι 
απαιτητικός με την φροντίδα και την αξιοποίηση του, της οποίας και θέλει να είναι 
ενεργό μέρος.

Σε αυτό το σημείο πρέπει να πούμε πως οι πολίτες της Λάρισας, φαίνεται 
είναι δυο κατηγοριών, όπως άλλωστε είδαμε πως γίνεται και σε επίπεδων φορέων, 
είναι δηλαδή εικόνα που αφορά το σύνολο της πόλης. Από την μια, έχουμε λοιπόν 
τον κόσμο της «καφετέριας», τον παθητικό θεατή των γεγονότων ενώ από την άλλη 
είναι ο κόσμος της συμμετοχικής κουλτούρας, αυτός που δε θέλει να παρατηρεί 
αλλά να είναι ενεργό μέρος των πραγμάτων, των εκδηλώσεων, των 
δραστηριοτήτων κλπ. Οι είναι δυο τάσεις που συνυπάρχουν, η μία έρχεται από το 
παρελθόν και η άλλη είναι το στοιχείο αυτό που δείχνει πως κάτι αλλάζει στην πόλη 
της Λάρισας.

Όπως πολλές φορές αναφέραμε μέχρι τώρα, μέρος του πολιτισμού της 
καθημερινότητας είναι και η οικολογική συνείδηση μια πόλης, η οικολογική 
πολιτική που αναπτύσσει αυτή η πόλη. Δεν είναι εύκολο να απαντήσουμε σε ποιο 
επίπεδο βρίσκεται η Λάρισα από την άποψη της οικολογικής ευαισθησίας αλλά και 
της ανάλογης πολιτικής, καθώς το θέμα με πρώτη ματιά φαίνεται να απασχολεί 
πολύ τόσο τους πολίτες όσο και τον δήμο. Ο δήμος έχει αναπτύξει την ανακύκλωση 
και οι πολίτες ανταποκρίθηκαν με επιτυχία στο κάλεσμα του, ενώ παράλληλα 
γίνονται και εκπαιδευτικά προγράμματα στα σχολεία αλλά και σε άλλους φορεί, π. 
χ. η Δημοτική Πινακοθήκη, με σκοπό την ευαισθητοποίηση μικρών και μεγάλων σε 
θέματα που αφορούν το περιβάλλον. Η Τοπική Αυτοδιοίκηση φαίνεται λοιπόν να 
ασχολείται και να αναπτύσσει οικολογική πολιτική, ωστόσο μπορείς να το πεις αυτό 
σε μια πόλη που υποφέρει από ατμοσφαιρική ρύπανση σε υψηλά επίπεδα για το 
μέγεθος της πόλης, ενώ και το ποτάμι της έχει πρόβλημα μολυσμένων υδάτων; Ναι 
ο δήμος κάνει μελέτες για την εξοικονόμηση ενέργειας, για τα φωτοβολταϊκά, ενώ 
σύμφωνα με ανακοίνωση του δημάρχου 158 το νέο δημαρχείο που πρόκειται να 
γίνει θα είναι το πρώτο εξ' ολοκλήρου «πράσινο» δημόσιο κτήριο., έχει γίνει η 
κατάλληλη μελέτη, έχει βρεθεί και το οικόπεδο αλλά δεν υπάρχει ακόμα το 
κεφάλαιο. Ωστόσο, αν και σημαντικές αυτές οι κινήσεις δεν καλύπτουν τα 
προβλήματα που αναφέραμε και είναι ζωτικής σημασίας για την πόλη, και αν δεν

158 Το ανακοίνωσε ο ίδιος ο δήμαρχος στο φετινό «Μαθητικό Συμβούλιο» το οποίο και μεταδιδόταν 
ζωντανά από τοπικό τηλεοπτικό δίκτυο.
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αντιμετωπίζουμε τα προβλήματα στο σύνολο τους δε μπορούμε να μιλάμε για 
οργανωμένη οικολογική πολιτική.

Η πολιτιστική πολιτική , ωστόσο, του δήμου φαίνεται να είναι πιο 
οργανωμένη και αποτελεσματική. Σε πολιτιστικό επίπεδο υπάρχουν οι φορείς 
εκείνοι που πραγματοποιούν εκδηλώσεις, φεστιβάλ, εκθέσεις, παραστάσεις, 
συναυλίες και όποτε είναι δυνατό "βγαίνουν" από τις αίθουσες και 
δραστηριοποιούνται στου ανοιχτούς χώρους που διαθέτει η πόλη. Ενώ παράλληλα 
γίνονται κινήσεις και έξω από πρωτοβουλίες πολιτών, στην πόλη αυτή την στιγμή 
δραστηριοποιούνται ερασιτεχνικές θεατρικές ομάδες, γίνονται μουσικές 
εκδηλώσεις από ανεξάρτητα γκρουπ ( κυρίως νέων, μαθητών -  φοιτητών )αλλά και 
μαθητικές κινήσεις -  προγράμματα ( π. χ. περιβαντολογικές ομάδες, Ομάδες 
αγωγής υγείας κ. α. ) που πραγματοποιούν διάφορες δράσεις.

Επίσης, είναι πολύ θετικό πως και οι φορεί ( π. χ. Λαογραφικό Ιστορικό 
Μουσείο, Δημοτική Πινακοθήκη -  Μουσείο Γ. Κατσίγρα, Πολιτιστικός Οργανισμός 
του δήμου κ. α. ) υποστηρίζουν την πραγματοποίηση εκδηλώσεων και δράσεων έξω 
από τους «τοίχους». Υποστήριξη που δείχνουν έμπρακτα με την συμμετοχή τους στο 
Φεστιβάλ Πηνειού. Το οποίο είναι γενικά μια κίνηση με μεγάλη συμμετοχή, τόσο 
των πολιτών όσο κομ το σύνολο των φορέων ( συμμετέχουν ακόμα και φορείς όπως 
η Γεωτεχνική Εταιρία όπως είδαμε και κατά τη διάρκεια των συνεντεύξεων )159, 
ωστόσο δεν είναι παρά μόνο το πρώτο βήμα για εκδηλώσεις συμμετοχικού 
χαρακτήρα. Είναι ενθαρρυντικό ότι έχει γίνει αυτό το βήμα και έχει καθιερωθεί ως 
ετήσιο γεγονός της πόλης, αλλά θα πρέπει να εξελίσσεται ως θεσμός με στόχο να 
προσελκύει όλο και περισσότερους νέους, αλλά και να βρει μια «ταυτότητα» ώστε 
να προβάλλεται και εκτός των ορίων της πόλης.

Λαμβάνοντας υπ' όψιν τα παραπάνω, μπορούμε να συμπεράνουμε πως η 
Λάρισα έχει την «πρώτη ύλη» ώστε στο μέλλον να είναι αυτό που ονομάζουμε 
δημιουργική πόλη. Με άλλα λόγια έχει το «δημιουργικό κεφάλαιο»160 στο οποίο 
μπορεί να επενδύσει και να οικοδομήσει ένα δημιουργικό αύριο. Θα πρέπει, 
λοιπόν, να αφήσει πίσω τις ξεπερασμένες πολιτικές του παρελθόντος και να 
προσπαθήσει να εκμεταλλευτεί την δημιουργικότητα των πολιτών και ειδικά των 
νέων ανθρώπων.

Το τελευταίο αυτό θέμα είναι βέβαια άμεσα σχετιζόμενο με την προθυμία 
του δήμου να συνεργαστεί με τους πολίτες σε θέματα που αφορούν την πόλη και 
την αξιοποίηση της. Μέσα από την έρευνα είδαμε ότι ενώ ο δήμος θεωρεί ότι είναι 
ανοιχτός ( μέσα σε κάποια πλαίσια βέβαια), ωστόσο οι πολίτες και οι μη δημοτικοί 
φορείς δεν έχουν την ίδια γνώμη. Βλέποντας πιο προσεκτικά τις απαντήσεις, θα

159 ·  tΒλ. Παραρτημα συνέντευξη με Προϊστάμενη της Γεωτεχνικής Εταιρίας
160 Όπως το ορίσαμε στο Α' Μέρος, κφ. 3“. Να σημειώσουμε εδώ, πως θεωρούμε πως όταν λέμε ότι η 
Λάρισα έχει το «δημιουργικό κεφάλαιο» το λέμε με την έννοια της πρώτης ύλης που αναφέραμε 
νωρίτερα. Δηλαδή υπάρχει το υλικό αλλά αυτό δεν έχει ακόμα οργανωθεί ή αξιοποιηθεί. Υπάρχουν 
δημιουργικοί άνθρωποι και οργανισμοί (πχ. Σύλλογος Φίλων Πηνειού και Παραποτάμιου Πολιτισμού 
κ. α.) αλλά δεν υπάρχει η συνείδηση των «δημιουργικών μαζών» (βλ. Α' Μέρος 3α).
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δούμε πως το πρόβλημα ξεκινά καταρχήν από το τι εννοεί κανείς λέγοντας 
«συνεργασία». Από την πλευρά των δημοτικών εκπροσώπων εντάσσουν την έννοια 
σε επίπεδο διαβουλεόσεων αλλά και εθελοντισμού, ίσως και την στήριξη που 
πράγματι παρέχει ο δήμος σε ΜΚΟ. Ενώ κάποιοι στην έννοια της συνεργασίας 
εντάσσουν την οικονομική υποστήριξη των «εύπορων» πολιτών προς τον δήμο και 
τις δωρεές τύπου Κατσίγρα (βλ. Δημοτική πινακοθήκη, έγινε μετά από την δωρεά τις 
ιδιωτικής του συλλογής), έννοιες που παραπέμπουν όχι σε μορφές συνεργασίας , 
αλλά μάλλον «ευεργετησμού». Από την άλλη ol πολίτες με τις διάφορες 
συλλογικότητες τους, αλλά και μεμονωμένα, επιθυμούν έναν επί της ουσίας 
διάλογο μέσα από συγκεκριμένες διαδικασίες όπου θα ακούγεται και η δική τους 
φωνή, θα έχουν λόγο και θα καταθέτουν προς συζήτηση και τις δικές τους 
προτάσεις, οι οποίες και θα λαμβάνονται σοβαρά υπ' όψιν από τον δήμο.

Ο δήμος, γενικά, θα λέγαμε συνεχίζει να βλέπει τον εαυτό του σαν τον μόνο 
που μπορεί να οργανώσει κάτι, ίσως και κάποιο συγκεκριμένοι άλλοι φορείς, και ο 
πολίτης έρχεται να συμμετάσχει εκ των υστέρων. Δεν έχει αναπτυχθεί στους 
δημοτικούς φορείς η κουλτούρα του «συνδιοργνωτή», ότι μπορείς να καλέσειςτους 
πολίτες σου να δημιουργήσουν projects, events κ. α. Ακόμα και για την επίλυση 
σοβαρών θεμάτων, μια δημιουργική πόλη οφείλει να καλεί τους πολίτες της να 
καταθέσουν τις απόψεις τους και τις προτάσεις τους για κάθε θέμα, έτσι μπορεί να 
δημιουργηθεί η «τράπεζα ιδεών»161, μπορεί η κάθε πρόταση μεμονωμένα να μην 
καινοτομεί, αλλά ο συνδυασμός κάποιον απόψεων -  προτάσεων μπορεί να 
βοηθήσει στην καινοτόμο λύση κάποιου προβλήματος. Αυτές του τύπου οι 
διαδικασίες συνεισφέρουν στην εξασφάλιση μιας δημοκρατικής και διαφανής 
διακυβέρνησης της πόλης.162 Αναμφισβήτητα στον τομέα αυτό πρέπει ο δήμος της 
Λάρισας φαίνεται να είναι αρκετά πίσω, στο πως δηλαδή αντιλαμβάνεται τον ρόλο 
του και την συνεργασία με τους πολίτες.

Εν κατακλείδι, σύμφωνα με τα αποτελέσματα της έρευνας, μπορούμε να 
πούμε πως η Λάρισα είναι σε γενικές γραμμές μια βιώσιμη, ανθρώπινη και φιλική 
πόλη. Βέβαια έχει σημαντικά προβλήματα αλλά έχει και την διάθεση να 
προσπαθήσει και να τα λύσει. Μπορεί το «επίπεδο ζωής»163 να είναι σχετικά καλό 
και όχι πολύ καλό, όπως προκύπτει από την έρευνα, αλλά η πόλη διαθέτει νέους 
ανθρώπους με όραμα, ανθρώπους που πραγματικά ενδιαφέρονται για την πόλη 
τους και δεν συμβιβάζονται με την «μετριότητα».

161 Βλ. σχετικά Α' Μέρος, 3α
162 Χαρακτηριστικό παράδειγμα επιτυχίας μιας πόλης μέσα από την υιοθέτηση του μοντέλου της 
συμμετοχής των πολιτών και της διαφάνειας σε το τοπικό επίπεδο είναι η πόλη Curitiba της 
Βραζιλίας. Η οποία πριν 50 χρόνια ήταν μια τυπική πόλη μεσαίου μεγέθους και σήμερα έχει 
αποκτήσει διεθνή φήμη για τον τρόπο που αντιμετωπίζει θέματα σχεδιασμού και περιβάλλοντος, 
δείχνοντας πως το μέγεθος δεν έχει πάντα τη μεγαλύτερη σημασία.
Βλ. ονετικά www.citvbranding.er. «Curitiba η πόλη πρότυπο», Σάββατο 26 Μάίου
163 Όπως το ορίσαμε στο Μέρος Α', ορισμός βασισμένος σε εκείνον του Charles Landry, αλλά όπως το 
όρισαν πολίτες και φορείς στο Μέρος Β ' της παρούσας εργασίας.
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Τέλος, να πούμε πως αυτές τις δυναμικές και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά 
της, η Λάρισα θα πρέπει να βρει τρόπους, εκμεταλλευόμενη ότι μέσο έχει, για να τα 
προβάλλει εκτός των ορίων της πόλης, αναδεικνύόντας ταυτόχρονα την ιδιαίτερη 
ταυτότητα της. Καθώς είναι σίγουρο πως στην παρούσα φάση δεν διαθέτει ένα 
οργανωμένο «όνομα», μια χαρακτηριστική ταυτότητα την οποία και να προβάλει 
και όπως προέκυψε και από την έρευνα, δεν φαίνεται η έλλειψη αυτή να απασχολεί 
ιδιαίτερα τον δήμο, ίσως μόνο σε επίπεδο ρητορείας, αφού δεν έχει καν 
αποφασίσει προς ποια κατεύθυνση θα προσχωρήσει, πιο δηλαδή είναι το 
χαρακτηριστικό εκείνο της πόλης πάνω στο οποίο θα θεμελιώσει το «όνομα» της. 
Μέχρι στιγμής η πόλη φαίνεται να έχει διάφορες συγκεχυμένες ταυτότητες, χωρίς 
να μπορεί να αναπτύξει μια κεντρική.
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Όπως είδαμε νωρίτερα στα συμπεράσματα η Λάρισα προσφέρει ένα μέσο 
«επίπεδο ζωής» και αυτό έχει να κάνει με τα προβλήματα που αντιμετωπίζει στην 
καθημερινότητα της ( ρύπανση, κυκλοφοριακό κ. α. ) , στοιχεία δηλαδή αυτού που 
ονομάσαμε πολιτισμό της καθημερινότητας. Επίσης είδαμε πως αδυναμία της 
πόλης είναι να προβάλει τα θετικά της στοιχεία και δημιουργήσει ένα brand name, 
ώστε να ωφεληθεί οικονομικά -  τουριστικά από αυτό. Επίσης, ενώ σε γενικές 
γραμμές είδαμε πως έχει τις δυναμικές της δημιουργικής πόλης, είδαμε ακόμα πως 
δεν καταφέρνει να τις αξιοποιήσει ώστε να μπορούμε να μπορούμε να 
χαρακτηρίσουμε την Λάρισα ως δημιουργική πόλη. Στο παρόν κεφάλαιο θα 
παραθέσουμε κάποιες προτάσεις σχετικά με αυτά τα θέματα, δηλαδή τις αδυναμίες 
της πόλης όπως προέκυψαν μέσα από την έρευνα. Προτάσεις, που θα πρέπει να 
πούμε πως βασίζονται στα αποτελέσματα της έρευνας, καθώς λαμβάνουμε υπ' 
όφιν τόσο τις δυνατότητες της πόλης, όσο και κάποιες από τις προτάσεις αλλά και 
τα σχόλια των συνεντευξιαζόμενων. Ενώ βασικότερος στόχος μας είναι οι προτάσεις 
μας να είναι απλές, πρακτικές, υλοποιήσιμες και φυσικά αποτελεσματικές.

Τα πρώτα θέματα με τα οποία θα ασχοληθούμε έχουν να κάνουν με θέματα 
της καθημερινής ζωής της πόλης, προβλήματα δηλαδή που έχουν να κάνουν με τον 
πολιτισμό της καθημερινότητας. Τέτοια πρακτικά προβλήματα, που επισκιάζουν 
όμως τα θετικά σημεία της πόλης, είναι δύο εξαρτημένοι μεταξύ τους παράγοντες, 
το κυκλοφοριακό και η ατμοσφαιρική ρύπανση. Όπως προέκυψε από την ποιτική 
έρευνα164, η Λάρισα έχει, ειδικά στο κέντρο της, κυκλοφοριακό πρόβλημα που παρά 
την αύξηση της χρήσης των ποδηλάτων δεν έχει βελτιωθεί σημαντικά. Αυτό το θέμα 
αν και φαινομενικά δείχνει να μην σχετίζεται άμεσα με το πολιτιστικό προφίλ της 
πόλης, ωστόσο είναι μεγάλο πρόβλημα για την καθημερινή κίνηση των πολιτών165 
και σχετίζεται με τον πολιτισμό στην καθημερινότητα της πόλης. Ενώ δεν χρειάζεται 
να αναλύσουμε περισσότερο την σημαντικότητα του προβλήματος της ρύπανσης 
της ατμόσφαιρας, καθώς αυτό είναι βασικό χαρακτηριστικό μιας βιώσιμης πόλης.

Όσον αφορά το πρώτο πρόβλημα, να πούμε πρώτα από όλα ότι οι κινήσεις 
που έχουν γίνει μέχρι τώρα από την Τοπική Αυτοδιοίκηση, όπως για παράδειγμα οι 
πεζοδρομήσεις και οι μονοδρομήσεις είναι στη σωστή βάση. Επίσης, θετικό είναι η

164 Σχεδόν όλοι οι ερωτηθέντες, εκπρόσωποι δημοτικών και μη φορέων, ανέφεραν τα θέματα αυτά 
ως βασικά προβλήματα της πόλης, βλ. σχετικά τις συνεντεύξεις στο παράρτημα, αλλά και το Β' 
Μέρος, 3β, της παρούσας ερασίας.
165 Στοιχείο που αποτελεί μέρος του πολιτισμού της καθημερινότητας και είναι σημαντικό για το 
επίπεδο ζωής μιας πόλης, αρκεί να θυμηθούμε τις απαντήσεις που πήραμε από φορείς και πολίτες 
σχετικά με το καλό επίπεδο ζωής αλλά και με τους ορισμούς για τον δημόσιο χώρο και την εύκολη 
πρόσβαση σε αυτούς.

75



ο

η

υ

II

υ
I I

η

t

Ü

αύξηση της χρήσης των ποδηλάτων, και η όσο καλύτερη στήριξη της από τους 
φορείς. 166 Ωστόσο επίσης αποτελεσματικό θεωρώ πως θα ήταν η κατασκευή 
παρκινγκ, όχι στο κέντρο της πόλης όπως έχει γίνει μέχρι τώρα ( π. χ. το υπόγειο 
δημοτικό παρκινγκ στην πλατεία Λαού ή το νέο παρκινγκ στο υπόγειο του Θεάτρου 
του ΟΥΙΛ167 ), αλλά περιφερικά. Δηλαδή σε εισόδους του κέντρου, έτσι ώστε 
εξυπηρετούνται οι πολίτες που μένουν μακριά και δεν εξυπηρετούνται από τα 
ΜΜΜ, όπως επίσης και επισκέπτες από τα γύρω χωριά, και όχι μόνο, που 
επισκέπτονται τη Λάρισα χρησιμοποιώντας το προσωπικό τους αυτοκίνητο. Έτσι, η 
κίνηση αυτή και το κέντρο κρατά «καθαρό» από τον μεγάλο αριθμό των 
αυτοκινήτων αλλά και συμβάλει στην εξυπηρέτηση των πολιτών. Επίσης χρήσιμη θα 
ήταν η υιοθέτηση μέτρων όπως ο δακτύλιος, η οποία σε συνδυασμό με το 
παραπάνω μέτρο θα είχε ευεργετικές επιδράσεις για την πόλη σε επίπεδο 
κυκλοφοριακού.

Το κυκλοφοριακό είναι εν μέρει και ένας παράγοντας της ατμοσφαιρικής 
ρύπανσης οπότε και η ρύθμιση του πρώτου θα συμβάλει και στην βελτίωση του 
δεύτερου. Ωστόσο να πούμε πως το πρόβλημα είναι σύνθετο και η λύση του δεν 
είναι εύκολη. Ήδη αναφέρθηκε το θέμα του αεροδρομίου, το οποίο είναι πολύ 
κοντά στην πόλη, θέμα το οποίοι ξεπερνά τις αρμοδιότητες του δήμου αφού 
πρόκειται για στρατιωτικό αεροδρόμιο. Επίσης θα πρέπει να πούμε πως κύριες 
αιτίες είναι η θέση της πόλης ως συγκοινωνιακού κόμβου σημαντικών οδικών 
αρτηριών, όπως και η έντονη γεωργική δραστηριότητα στη ευρύτερη περιοχή. 
Καταλαβαίνουμε λοιπόν, το πρόβλημα είναι πολύ δύσκολο να λυθεί, ωστόσο το να 
κάνεις πως δεν υπάρχει δεν είναι λύση, θα πρέπει να γίνονται μετρήσεις και να 
υιοθετούνται μέτρα με σκοπό την βελτίωση της κατάστασης.

Ωστόσο, αυτά τα θέματα, αν και σημαντικά, είναι μόνο ένα μέρος του 
πολιτισμού της καθημερινότητας. Όπως είπαμε και στα συμπεράσματα η Λάρισα 
φαίνεται πως έχει αυτό που ονομάζουμε δημιουργικό κεφάλαιο, αλλά όπως 
προέκυψε από την έρευνα δεν γίνεται εκμετάλλευση αυτού, καθώς υπάρχει θέμα 
αδυναμίας στην επικοινωνία και στην συνεργασία των πολιτών με τον δήμο. Αυτό 
νομίζουμε πως είναι και το βασικότερο πρόβλημα της πόλης που την εμποδίζει να 
αξιοποιήσει την «πρώτη ύλη» της και να γίνει μια δημιουργική πόλη. Καθώς 
δημιουργική δεν είναι μια πόλη που δεν έχει προβλήματα αλλά μια πόλη που 
χρησιμοποιεί την δημιουργικότητα και τον πολιτισμό για να βελτιώσει την εικόνα 
της και να λύσει τα όποια προβλήματα168.

166 Θέματα που αποτέλεσαν κομμάτια της έρευνας και αναλύθηκαν στο Μέρος Β' της παρούσας 
εργασίας.
167 Το ίδιο το θέατρο δεν έχει ολοκληρωθεί ακόμα, έχει δοθεί στο κοινό μόνο η ισόγεια αίθουσα η 
οποία λειτουργεί ως εκθεσιακός χώρος, πχ. η έκθεση «θεατρικού ενδύματος» που έλαβε χώρα τους 
προηγούμενους μήνες και έγινε με την επιμέλεια του Θεσσαλικού Θεάτρου.
168 Βλ. σχετικά Μέρος Α'2β.
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Το σημαντικότερο λοιπόν πρόβλημα της πόλης σε αυτό το επίπεδο είναι η 
οργάνωση και η ουσιαστική επικοινωνία με τους πολίτες. Για αυτό και προτείνουμε 
την υιοθέτηση μιας «φόρμας επικοινωνία», η οποία είναι σταθερή και θα 
ικανοποιεί και τον δήμο και τους πολίτες και θα υποχρεώνει και τους δυο σε 
ουσιαστικό διάλογο, ανταλλαγή δηλαδή απόψεων και προτάσεων, αλλά και την 
από ko lv o ù  απόφαση για τα θέματα που τίθενται προς συζήτηση. Αυτή η φόρμα θα 
οδηγήσει στην ουσιαστική επικοινωνία των φορέων και των πολιτών και θα έχει ως 
αποτέλεσμα την ανάδειξη των προβλημάτων, αλλά και θα επιτρέψει τους πολίτες 
να είναι πιο ενεργοί και υπεύθυνοι, καθώς όντως θα έχουν λόγο για την πόλη τους. 
Για να λειτουργήσει βέβαια αυτήν η φόρμα, παράλληλα με την χρήση της θα πρέπει 
να καλλιεργηθεί η ανάλογη πολιτική κουλτούρα169, ώστε να γίνεται σωστή χρήση 
της από την εκάστοτε δημοτική αρχή, αλλά και τους πολίτες.

Ωστόσο για να είναι αποτελεσματικό το παραπάνω μέτρο θα πρέπει 
παράλληλα με την υιοθέτηση της «φόρμας επικοινωνίας» να υιοθετηθεί και μια 
«πλατφόρμα συνεργασίας». Η ουσιαστική συζήτηση, όπως είπαμε, συμβάλλει στην 
ανάδειξη των προβλημάτων, ωστόσο, μόνο μέσα από την συνεργασία πολιτών και 
δήμου θα μπορέσουμε να έχουμε μια σωστή επίλυση αυτών. Οι πολίτες δε θα 
πρέπει να συμβάλλουν μόνο σε θεωρητικό επίπεδο, επίπεδο δηλαδή διαβούλευσης 
αλλά και σε πρακτικό. Βάσει αυτής της πλατφόρμας κάθε ιδιωτικός φορέας, 
σύλλογος ή και μεμονωμένος πολίτης, που έχει μια πρόταση -  ιδέα, θα μπορεί να 
έρχεται σε επαφή με τον δήμο και να προσχωρούν σε συνεργασία με κοινό σκοπό 
την ανάδειξη της πόλης. Έτσι, με αυτόν τον τρόπο αξιοποιούμε τους δημιουργικούς 
ανθρώπους και τις ιδέες τους ( το δημιουργικό κεφάλαιο δηλαδή της πόλης ), είτε 
σε επίπεδο οικονομικό -  επιχειρηματικό, είτε σε πολιτιστικό -  οικολογικό επίπεδο. 
Άλλωστε δε θα πρέπει να βλέπουμε τα επίπεδα αυτά ανεξάρτητα, ο πολιτισμός θα 
πρέπει να είναι κομμάτι της οικονομικής ζώνης της πόλης, καθώς μπορεί να 
αποφέρει κέρδη και φυσικά να οδηγήσει στην ανάδειξη αλλά και τουριστικής 
ανάπτυξης της πόλης. Αντίθετα, η επιχειρηματική δραστηριότητα μπορεί να είναι 
ακόμα και επιζήμια για την πόλη, όταν δεν σέβεται την ιστορία της, τον πολιτισμό 
της, την αισθητική της, την γενικότερη ταυτότητά της.

Αποτέλεσμα του συνδυασμού αυτών των δύο είναι η καλύτερη ανάδειξη και 
αξιοποίηση της πόλης, Μέσα από μια βελτιωμένη σχέση πολίτη δημιουργούνται 
περισσότερες δράσεις και εκδηλώσεις, που οπωσδήποτε δεν έχουν τον πολίτη ως 
θεατή. Ενώ, παράλληλα μπορεί να αξιοποιηθεί περισσότερο ο δημόσιος χώρος, ας 
μη ξεχνάμε, άλλωστε, πως το σύνολο των πολιτών επιθυμεί να συμμετέχει σε 
δράσεις που αφορούν την αξιοποίηση ή τον καλλωπισμό των δημόσιων χώρων170. 
Με αυτόν τον τρόπο τους δίνεται, λοιπόν, η ευκαιρία της συμμετοχής, μπορούν να

169 «Σχεδιασμός χωρίς τους πολίτες δε γίνεται», βλ. www.citvbranding.gr, «Curitiba η πόλη 
πρότυπο», Σάββατο 26 Μαΐου
170 Βλ. Μέρος Β' 3. α, αλλά και παράρτημα.
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αναπτύξουν δράσεις, όπως συναυλίες, παραστάσεις, αθλητικές δραστηριότητες κ. 
α. την συνδρομή ( όχι απαραίτητα οικονομική, αλλά μπορεί να είναι σε επίπεδο 
οργάνωσης, καθαριότητας του χώρου ή οτιδήποτε άλλο) . Και με αυτόν τον τρόπο 
πετυχαίνουμε την ανάπτυξη μιας πολιτικής που βασίζεται στην πρωτοβουλία της 
βάσης.

Θα πρέπει ωστόσο, να πούμε πως όπως είδαμε κατά την διεξαγωγή της 
έρευνας εκδηλώσεις που προέρχονται από ιδιωτική πρωτοβουλία γίνονται. Όμως η 
παραπάνω πρόταση αφορά την διευκόλυνσή τους, αλλά και την ένταξή τους σε μια 
«πλατφόρμα» ώστε να μην γίνονται τυχαία, αλλά στα πλαίσια μιας πολιτικής που 
έχει στόχο την ανάδειξη της πόλης, για να μπορούμε να μιλάμε για οργανωμένη και 
όχι αποσπασματική αξιοποίηση των δημόσιων χώρων.

Βέβαια, εκτός από την οργάνωση, που είναι και το βασικότερο, και τις 
δράσεις, σημαντικό ρόλο παίζει και η προβολή των όσων γίνονται σε μια πόλη. Η 
Λάρισα στο επίπεδο της προβολής και της ενημέρωση είναι σε αρκετά καλό τελικά 
επίπεδο. O l δραστηριότητες της πόλη προβάλλονται σε μεγάλο βαθμό από τα 
τοπικά μέσα, ωστόσο τι γίνεται με τον κόσμο εκτός της πόλης; Και δεν είναι μόνο το 
θέμα της ενημέρωσης σχετικά με εκδηλώσεις, αλλά και σχετικά με θέματα που 
αφορούν την ιστορία και τον πολιτισμός της πόλης γενικότερα, πόσοι για 
παράδειγμα γνωρίζουν για τα δυο αρχαία θέατρα της πόλης; Χρειάζεται ίσως, όπως 
πολλοί μας απάντησαν, η σύνδεση τους με κάποιο φεστιβάλ ή άλλη δράση, για να 
αξιοποίηθούν καί να γίνουν γνωστά, ωστόσο θεωρώ πως θα μπορούσαμε να τα 
προβάλλουμε περισσότερο και χωρίς αυτήν τη μορφή αξιοποίησης. Θα 
μπορούσαμε να εκμεταλλευτούμε ίσως περισσότερο τις νέες τεχνολογίες και ειδικά 
το internet.

Η Λάρισα ήδη κάνει χρήση του internet, ο δήμος έχει τη δική του σελίδα, μια 
αρκετά καλά οργανωμένη σελίδα, όπως επίσης και την «ψηφιακή πύλη 
πολιτισμού», ενώ παρέχει και ασύρματο internet στις πλατείες ( Κεντρική, 
Ταχυδρομείου και Εβραίων ). Μέσα από τις σελίδες του δήμου μπορείς να 
ενημερωθείς για την πόλη, την ιστορία και τον πολιτισμό της, αλλά και τις 
εκδηλώσεις και τις δραστηριότητες της. Ωστόσο, οι σελίδες αυτές είναι κάπως 
«στατικές», δεν είναι καθόλου ζωντανές καθώς δεν υπάρχουν καθόλου βίντεο τόσο 
από την πόλη όσο και από τις διάφορες δραστηριότητες. Όπως για παράδειγμα το 
μαθητικό συμβούλιο, το οποίο γίνεται κάθε χρόνο, συμμετέχουν μαθητές από όλα 
τα σχολεία της πόλης και αναπτύσσουν ο καθένας μια πρόταση σχετικά με το 
περιβάλλον και τις πολιτικές που μπορεί να αναπτύξει η πόλη, η συζήτηση γίνεται 
στο δημαρχείο παρουσία του δημάρχου και είναι ανοιχτή στο κοινό, πρόκειται για 
μια ενδιαφέρουσα εκδήλωση η οποία αναφέρεται ως ανακοίνωση στη σελίδα του 
δήμου, αλλά δεν υπήρξε όχι μόνο βίντεο, αλλά ούτε καν φωτογραφικό υλικό. Οι 
σελίδες του δήμου θα πρέπει να έχουν λοιπόν περισσότερα βίντεο, καθώς οι
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σκόρπιες φωτογραφίες της πόλης είναι πλέον ξεπερασμένες σε ένα διαδικτυακό 
τόπο προώθησης, και δεν μπορούν να μεταφέρουν το κλίμα και την δυναμική μιας 
πόλης. Επίσης θα πρέπει να πούμε πως προβολές ανάλογων βίντεο μπορούν να 
γίνουν και σε άλλους διαδικτυακούς τόπους, όπως για παράδειγμα είναι το 
YouTube, όπου τα βίντεο σχετικά με την Λάρισα είναι ελάχιστα, εκτός και αν 
ενδιαφέρεστε για τη Αθλητική Ένωση Λάρισας ( την ποδοσφαιρική της ομάδα ΑΕΛ ).

Φυσικά εκτός από τις επίσημες σελίδες σημαντικό ρόλο παίζουν και τα social 
media, τα οποία και χρησιμοποιούνται κατά κόρων για την προώθηση εκδηλώσεων 
από πολλούς ανεξάρτητους φορείς. Για παράδειγμα τα διάφορα groups και οι 
ηλεκτρονικές προσκλήσεις για διάφορες εκδηλώσεις του facebook, το οποίο και 
λειτούργησε για τους οργανωτές του Zip Zap festival, ένα φεστιβάλ σχετικά με 
κόμικς, μουσική και κινηματογράφο που έγινε από τρία νέα παιδιά, πρώτη φορά 
στην Λάρισα αυτή την χρονιά και γνώρισε μεγάλη επιτυχία, κάτι που δίνει την 
ώθηση για να δημιουργηθεί ένας νέος θεσμός στην πόλη, όπως είναι για 
παράδειγμα το artfools festival που έχει αντικείμενο τον κινηματογράφο. Είναι 
χαρακτηριστικά παραδείγματα ιδιωτικών πρωτοβουλιών, επιτυχημένης χρήσης των 
social media. Βέβαια θα πρέπει να πούμε πως ο δήμος έχει προφίλ στο facebook και 
έχει twitter, ωστόσο ισχύει το ίδιο που είπαμε και για την σελίδα του θα πρέπει να 
κάνει καλύτερη χρήση τους. Στο προφίλ του για παράδειγμα δεν έχει παρά μόνο μια 
φωτογραφία σχετικά για την πόλη, ενώ ο τοίχος έχει μόνο ανακοινώσεις για τον 
δήμο, πρέπει να είναι πιο ελκυστικό και να δίνει χώρο και στου πολίτες. Ενώ δεν έχει 
πάλι καμία ενημέρωση, ούτε βίντεο για προηγούμενες εκδηλώσεις ή αυτές που πρόκειται 
να γίνουν. Ενώ το φεστιβάλ Πηνειού αναφέρεται ως δημόσια εκδήλωση από ένα φορέα 
που συμμετέχει και όχι από τον βασικό οργανωτή.171

Με αυτές τις κινήσεις γίνεται προβολή της πόλης και έξω από τα όρια από τα όρια 
της πόλης αλλά και καλύτερη ενημέρωση των ίδιων των κατοίκων της Λάρισας, καθώς δεν 
διαβάζουν όλοι τοπικές εφημερίδες ή δεν παρακολουθούν τοπικά τηλεοπτικά δίκτυα και 
ειδικά οι νέοι άνθρωποι, για τους οποίους το internet είναι βασική πηγή πληροφόρησης. 
Άρα η χρήση του internet ως μέσο προβολής και πληροφόρησης, είναι καθοριστικής 
σημασίας και για τον ίδιο τον Λαρισαίο.

Όσον αφορά το θέμα της «ταυτότητας» της πόλης, στα συμπεράσματα είπαμε πως 
έχει πολλές συγκεχυμένες χωρίς να προβάλει μια συγκεκριμένη και οργανωμένη, ωστόσο 
τυχαία φαίνεται πως προκύπτει ένα όνομα σχετικά με την νυχτερινή ζωή και την 
διασκέδαση. Το οποίο είναι τυχαίο καθώς δεν έγινε οργανωμένα αφού σε ένα βαθμό είναι 
kol λανθασμένο, καθώς για τους περισσότερους το όνομα είναι συνδεδεμένο με τις λαϊκές 
πίστες, ενώ αυτή την στιγμή στην πόλη κυρίαρχα είναι τα μπαρ, τα κλαμπάκια αλλά και 
μουσικές σκηνές, ενώ πολλά είναι και τα ταβερνάκια με ιδιαίτερο χαρακτήρα αλλά και

171Ένα ακόμα στοιχείο που δείχνει oil η δημιουργικότητα και η δυναμική τις ιδιωτικής 
πρωτοβουλίας είναι πολύ σημαντική και άρα η καλύτερη και περισσότερη συνεργασία με τους 
πολίτες είναι πολύ σημαντική !
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γευστικούς συνδυασμούς. Τυχαία λοιπόν δεν λειτουργεί τίποτα σωστά, για άλλη μια φορά 
θα πούμε ότι χρειάζεται οργάνωση.

Η δική μας πρόταση στο θέμα της ταυτότητας της πόλης δεν έχει να κάνει με την 
νυχτερινή ζωή ή κάτι τέτοιο, έχει να κάνει με το σύνολο της πόλης και τις ιδιαιτερότητες 
της. Βέβαια αυτό είναι κάπως γενικό καί αφηρημένο, για να προβάλει μια ταυτότητα 
χρειάζεσαι ένα συγκεκριμένο χαρακτηριστικό, ένα «όνομα» και αυτό για μας είναι το 
ποτάμι της Λάρισας, ο Πηνειός. Κάτω από αυτό το όνομα μπορεί η πόλη να στεγάσει το νέο 
της προφίλ.

Καταρχήν πρέπει να πούμε πως πρόκειται για ένα πολύ γνωστό ποτάμι, το οποίο 
έχει ταυτίσει το όνομά του με την πόλη της Λάρισας τόσο στην σύγχρονη πραγματικότητα, 
όσο και στην αρχαιότητα. Έπειτα, όπως είπαμε η όχθη του ποταμού τα τελευταία χρόνια 
αξιοποιήθηκε σημαντικά και μετατράπηκε σε σύγχρονο χώρο αναψυχής και 
δραστηριοτήτων, ενώ η αξιοποίηση πρόκειται να συνεχιστεί σε όλο το μήκος της 
παραποτάμιας περιοχής εντός της πόλης. Μια αξιοποίηση, που σύμφωνα με τις 
ανακοινώσεις του δήμου, θα είναι στο ίδιο «κλίμα» και ακόμα πιο πράσινη, καθώς θα έχει 
χωμάτινους δρόμους αντί για τσιμέντο. Σημαντικό βέβαια είναι να συνεχιστεί η «πράσινη» 
ανάπλαση και να κρατηθεί μακριά η οικιστική ανάπτυξη ( εστιατόρια , καφετέριες κ. α. ), 
καθώς η Λάρισα είναι αναπτυγμένη από αυτήν την άποψη υπέρ του δέοντος. Επίσης θα 
πρέπει να δοθεί έμφαση στην οικολογική του σημασία, να αντιμετωπίσουμε στο πρόβλημα 
των μολυσμένων υδάτων του ποταμού, με συχνές μετρήσεις και τα ανάλογα μέτρα, για 
την προστασία της βιοποικιλότητας και την ανάδειξη του ποταμού ως βιότοπου. Σε αυτό 
σημαντική μπορεί να είναι η συνεργασία με τον Σύλλογο Φίλων του Πηνειού και 
Παραποτάμιου Πολιτισμού, καθώς είναι ένας δραστήριος και ενεργός σύλλογος με 
ανάλογα ενδιαφέροντα.

Το ποτάμι μπορεί να γίνει το μέσο για να αναδείξει η Λάρισας το προφίλ μια πόλης 
σύγχρονης με ευαισθησίες και σεβασμό στο περιβάλλον και τον δημόσιο χώρο. Ενώ δε θα 
πρέπει να ξεχνάμε πως ο Πηνειός είναι συνδεδεμένος με τους μύθους και τις παραδόσεις 
της πόλης. Αναμφισβήτητα είναι στοιχείο πολιτισμού, που δένει τη πόλη της Λάρισας με το 
παρελθόν της αλλά και το μέλλον της.

Ωστόσο, παράλληλα θα μπορούσε να καλλιεργήσει, σε μια πιο οργανωμένη βάση, 
την δυναμική της και ως «συνεδριακό κέντρο». Η πόλη έχει τις υποδομές , όπως τα 
ξενοδοχεία, τις συνεδριακές αίθουσες και τα αμφιθέατρα (π. χ. το αμφιθέατρο στο 
Μουσείο Κατσίγρα ή το Χατζηγιάννειο Πνευματικό Κέντρο ), αλλά επίσης και τους 
ανάλογους φορείς, τον. Πολιτιστικό Οργανισμό, την Ιατρική Σχολή αλλά και τα ΤΕΙ. Επίσης, η 
γεωγραφική της θέση είναι ευνοϊκή, καθώς είναι στο κέντρο της Ελλάδας, ενώ είναι και 
συγκοινωνιακός κόμβος. Μέσα από την ανάπτυξη του συνεδριακού τουρισμού, η πόλη θα 
μπορέσει παράλληλα να προβάλει και την ιστορία της, τα μνημεία της ( καθώς το σύνολο 
τους βρίσκετε στο κέντρο της πόλης ), αλλά και την καθημερινότητα της, γενικά την 
δυναμική της σαν πόλη, ειδικά αν γίνει σε συνδυασμό με την αξιοποίηση του Πηνειού 
ποταμού, όπως την αναφέραμε παραπάνω.
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Ωστόσο το σημαντικότερο είναι να μπει στους στόχους της πόλης η δημιουργία 
ενός "brand name" , να υπάρξει μια συγκεκριμένη κατεύθυνση. Πρώτα από όλα η ίδια η 
πόλη θα πρέπει να απαντήσει στα ερωτήματα «τι είμαι, τι με κάνει ξεχωριστό;» και «σε 
ποιον απευθύνομαι».172 Έπειτα θα πρέπει να επιλέξει την κατάλληλη για αυτήν 
στρατηγική173, η οποία και θα επιτρέψει να αναδείξει η πόλη την ιδιαίτερη ταυτότητα της. 
Ωστόσο, για να γίνει αυτό με επιτυχία θα πρέπει να δημιουργηθεί μια μόνιμη ομάδα με 
σκοπό την ανάδειξη της ταυτότητας της πόλης, μια ας πούμε «Τεχνική επιτροπή»174, ή ίσως 
και μια «Συμβουλευτική επιτροπή» που μπορεί να συμβάλλει στην υλοποίηση της 
στρατηγικής μέσα από παρατηρήσεις πάνω στις απαιτούμενες μελέτες, στις επιλογές 
δράσεων κατάλληλων για την ανάδειξη της πόλης κ. α. 175 Γενικά, αυτό που χρειάζεται 
είναι ένας «συνολικός σχεδιασμός», με συντονισμένη και συνδυαστική μελέτη που να 
καλύπτει διάφορους τομείς δράσης, με απώτερο στόχο τόσο την ανάδειξη της ιδιαίτερης 
ταυτότητας της πόλης, όσο και την προβολή της.

Πεποίθηση μας είναι πως αν οι παραπάνω προτάσεις γίνουν συνδυαστικά, τότε η 
Λάρισα θα έχει την δυνατότητα να αναδείξει όλα αυτά τα χαρακτηριστικά που μπορούν να 
την κάνουν μια σύγχρονη και δημιουργική πόλη.

Συνοπτική αναφορά των προτάσεων :

• Ρύθμιση του κυκλοφοριακού με περιφερειακά παρκινγκ καί μέτρα όπως ο 
δακτύλιος

• Έμφαση στο θέμα τις ατμοσφαιρικής ρύπανσης και σε συνδυασμό με το 
κυκλοφοριακό

• Υιοθέτηση μιας «φόρμα επικοινωνίας» με τους πολίτες σε συνδυασμό με 
μια «πλατφόρμα συνεργασίας» δήμου -  πολιτών

• Καλύτερη και περισσότερη χρήση των νέων τεχνολογιών ( internet & social 
media )

• Ανάδειξη του ποταμού Πηνειού σε σύμβολο της πόλης μέσα από την 
αξιοποίηση του ως χώρου αναψυχής αλλά και βιότοπου

• Παράλληλη καλλιέργεια της δυναμικής της πόλης για την ανάπτυξη 
«συνεδριακού τουρισμού»

172 Βλ. σχετικά www.citvbranding.er «Μια ιχεθοδολονία σχεδιασιιού του Brand και του Branding των 
πόλεων», Παρασκευή 23 Ιουλίου 2010
173 Στρατηγική που θα πρέπει να είναι ανάλογη των στρατηγικών της δημιουργικής πόλης, όπως τις 
είδαμε στο Α' Μέρος, 3α, της παρούσας εργασίας
174 www.citvbranding.gr. ο. π.
175 Ο. π.
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Στην παρούσα εργασία είδαμε την πόλη της Λάρισας και μέσα από την 
έρευνα που πραγματοποιήσαμε βρήκαμε τα δυνατά και τα αδύνατα σημεία της 
πόλεις, τις δυνατότητες που έχει αλλά και τα προβλήματα που αντιμετωπίζει. Τέλος, 
εξετάσαμε την πόλη με βάση τις αρχικές υποθέσεις και τα ερωτήματα που θέσαμε 
και στην εισαγωγή. Σκοπό μας ήταν να δούμε αν είναι η Λάρισα μια «δημιουργική 
πόλη», σύμφωνα και με όσα κριτήρια θέσαμε στο Α' Μέρος της εργασίας, αλλά και 
αν έχει τις δυνατότητες εκείνες που θα τις επιτρέψουν στο μέλλον να γίνει μια 
«δημιουργική πόλη», όπως επίσης αν έχει και προβάλλει μια ιδιαίτερη ταυτότητα, 
ένα «brand name» ως πόλη. Επίσης, θεμελιώδες ερώτημα της εργασίας ήταν ποια 
είναι η σχέση τόσο των πολιτών όσο και του δήμου με τον δημόσιο χώρο.

Ο δημόσιος χώρος, έτσι όπως ορίστηκε από τους ίδιους τους πολίτες κατά τη 
διάρκεια της έρευνας, αποτελεί συστατικό μέρος τόσο της πόλης, όσο και των 
πολιτιστικών και δημοκρατικών διαδικασιών. Όπως πολλές φορές είπαμε είναι 
χώρος επικοινωνίας και συνδιαλλαγής των πολιτών και σίγουρα δε θα μπορούσε να 
μην παίζει, ως τέτοιος τόπος, σημαντικό ρόλο στην λειτουργία μια «δημιουργικής 
πόλης»176. Είδαμε πως ο δημόσιος χώρος στην Λάρισα είναι ζωτικής σημασίας και 
αντιμετωπίζεται με σοβαρότητα τόσο από τον δήμο, όσο και από τους πολίτες που 
δείχνουν να ενδιαφέρονται για την αξιοποίηση του, αλλά και να επιθυμούν την 
συμμετοχή τους σε διεργασίες που αφορούν την αξιοποίηση και την διαμόρφωση 
του δημοσίου χώρου.

Ωστόσο, θα πρέπει να πούμε πως γενικότερα στη χώρα μας, ο δημόσιος 
χώρος επαναπροσδιορίζεται και ο κόσμος επιστρέφει στις πλατείες όπου και 
δραστηριοποιείται σε πολλά και διαφορετικά επίπεδα. Η «κρίση» έβγαλε τους 
πολίτες και πάλι στο δρόμο τόσο για να διαμαρτυρηθούν, αλλά και για να 
αναζητήσουν πιο οικονομικούς τρόπους διασκέδασης, αξιοποιώντας όσο καλύτερα 
γίνεται τις δυνατότητες που μπορεί να παρέχει ένας δημόσιος χώρος. Δεν είναι 
άλλωστε τυχαίο πως όλες οι κεντρικές πλατείες της χώρας μας φιλοξενούν τις 
τελευταίες μέρες ένα από τα πιο μαζικά κινήματα των τελευταίων ετών, αυτό των 
«αγανακτισμένων», εκφράζοντας με τον καλύτερο τρόπο την δημοκρατική 
λειτουργία των δημόσιων χώρων ως χώροι επικοινωνίας, ελεύθερης διαβούλευσης 
αλλά και τόπος συμμετοχικών διαδικασιών.

176 Είναι θέμα άλλωστε που το είδαμε αναλυτικά στο Μέρος Α' 3. της παρούσας εργασίας.
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Ελπίζουμε πως απαντήσαμε στα ερωτήματα που τέθηκαν παραπάνω, 
ικανοποιώντας τον αναγνώστη. Επίσης, αναπτύξαμε και προτάσεις που, βάσει και 
των αποτελεσμάτων της έρευνας, θεωρούμε πως θα βελτιώσουν την εικόνα, αλλά 
και την καθημερινή ζωή της πόλης της Λάρισας, συμβάλλοντας παράλληλα στην 
ανάδειξη της Λάρισας ως μια σύγχρονη και «δημιουργική πόλη»177 178.

Στο παράρτημα που ακολουθεί έχει κανείς τη δυνατότητα να δει 
λεπτομέρειες από την διαδικασία της έρευνας, όπως πίνακες αποτελεσμάτων, τις 
συνεντεύξεις απομαγνητοφωνημένες, αλλά και το ερωτηματολόγιο που μοιράστηκε 
στους πολίτες της Λάρισας, όπως επίσης και κάποια επιπλέον στατιστικά στοιχεία 
που αφορούν την έρευνα. Επιπροσθέτως, παραθέτεται επιπλέον φωτογραφικό 
υλικό αλλά και πληροφορίες σχετικά με τον δήμο Λάρισας.

Τέλος, θα ήθελα να ευχαριστήσω την επιβλέπουσα καθηγήτρια κα 
Τσακαρέστου, αλλά και τον Δήμο Λαρισαίων, τον Σύλλογο Φίλων Πηνειού και 
Παραποτάμιου Πολιτισμού, όπως και όλους όσους συμμετείχαν στην έρευνα, 
καθώς χωρίς την συμβολή τους δεν θα μπορούσε να ολοκληρωθεί η παρούσα 
εργασία. Επίσης, ευχαριστώ την κα Ελένη Μπαξεβάνου και τον κ. Κυριάκο Τζεϊράνη 
για την ηθική, και όχι μόνο, υποστήριξη τους κατά τη διάρκεια της έρευνας.

177 βλ. Μέρος Γ  1. της παρούσας εργασίας.

178 Μέρος Γ ' 2. της παρούσας εργασίας.
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ

• Πίνακες και. στατιστικά που αφορούν την έρευνα

• Ερωτηματολόγιο

• Απομαγνητοφωνημένες συνεντεύξεις

• Έργα και μελέτες του Δήμου Λαρισαίων

• Φωτογραφικό υλικό
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Ερωτη ιιατολόνιο :

ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΏΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ 

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης

Φοιτήτρια : Γεωργούλη Άννα 

Επιβλέπουσα καθηγήτρια : Μπ. Τσακαρέστου

Φύλλο :Άνδρας Γυναίκα 

Ηλικία :

15-20 21-30 31-40 41-50 51-60 61<

Εκπαίδευση : Δημοτικό....Γυμνάσιο...... Λύκειο.... Α.Ε.Ι-Τ.Ε.Ι....  Χωρίς εκπαίδευση...

Κάτοικος Λάρισας : Ν α ι..... Ό χ ι....

1) Μπορείτε να περιγράφετε την Λάρισα με 1 λέξη/φράση;

2) Πως αντιλαμβάνεστε την έννοια του δημόσιου χώρου;

3) Ποιους θεωρείτε αρμόδιους για την «αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;

4) Έχετε δραστηριότητες στον δημόσιο χώρο;

(καθόλου) 1........2........3...........4 ............5 (πάρα πολύ)

5) Πόσο συχνά θα λέγατε ότι αθλείσθε σε δημόσιο χώρο;
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(καθόλου) 1....... 2........3 .4. 5 (πάρα πολύ)

6) Πόσο συχνά πάτε για περίπατο;

(καθόλου) 1........2.........3............4 ..........5 (πάρα πολύ)

7) Πόσο συχνά πηγαίνετε για καφέ σε δημόσιο χώρο;

(καθόλου) 1........2.........3............4 ..........5 (πάρα πολύ)
8) Πόσο συχνά συμμετέχετε σε πολιτιστικές εκδηλώσεις που 

πραγματοποιούνται σε δημόσιο χώρο (π. π. συναυλίες, έκθεση βιβλίου, 
εκθέσεις ζωγραφικής κ. α.);

(καθόλου) 1....... 2........ 3............4 ..........5 (πάρα πολύ)

9) Πόσο συχνά συμμετέχετε σε εκδηλώσεις που αφορούν τη διαμόρφωση 
και τον καλλωπισμό του δημόσιου χώρου (καθαρισμός πάρκων, 
δενδροφύτευση , graffiti, κ. α.)

(καθόλου) 1....... 2........ 3............4 ..........5 (πάρα πολύ)

10) Κάνετε κάποια άλλη δραστηριότητα; .................................................

(καθόλου) 1....... 2........3...........4............5 (πάραπολύ)

11) Θεωρείτε πως ο δημόσιος χώρος είναι «δικός σας χώρος»;

(καθόλου) 1........2........3...........4............5 (πάρα πολύ

12) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως ο δημόσιος χώρος και η σχέση που 
αναπτύσσουν οι πολίτες μαζί του είναι μέρος του πολιτισμού της πόλης;

(καθόλου) 1.......... 2...........3.............4 ............5 (πάρα πολύ)

13) Τι θεωρείτε καλό επίπεδο ζωής σε μια πόλη;
14) Τι θεωρείτε ότι πρέπει να προσφέρει μια πόλη ώστε να εξασφαλίζει καλή 

ποιότητα ζωής ;
15) Πόσο ανταποκρίνεται η πόλη της Λάρισας σε αυτά;

(καθόλου) 1.......... 2.............3.............4..............5 (πάρα πολύ)
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16) Σε τι βαθμό είστε ικανοποιημένοι από την φροντίδα του Δήμου προς τον 
δημόσιο χώρο;

(καθόλου) 1.......... 2............3.............4 ............5 (πάρα πολύ)

17) Ο Δήμος «αξιοποιεί» τον δημόσιο χώρο : 

α) Πράσινη ανάπλαση δημόσιων χώρων

(καθόλου) 1........... 2...........3...............4 ...........5 (πάρα πολύ)

β) Ενίσχυση της οικολογικής συνείδησης των πολιτών με δράσεις που 
αφορούν τον δημόσιο χώρο (π. χ. ανακύκλωση, χρήση των ΜΜΜ ή 
εναλλακτικών μέσων μεταφορά πιο φιλικών στο περιβάλλον, δημιουργία 
κέντρων περιβαντολλογικής εκπαίδευσης, δημιουργία εκπαιδευτικών κήπων 
ή φυτώριων, κ. α.)

(καθόλου) 1............2............3.............. 4 .....................5 (πάρα πολύ)

γ) Πολιτισπκές εκδηλώσεις σε ανοικτούς δημόσιους χώρους (π. χ. εκθέσεις 
βιβλίου ή έργων τέχνης, θέατρο δρόμου κ. α.)

(καθόλου) 1........... 2............3...............4 ..................... 5 (πάρα πολύ)

δ) Μουσικές εκδηλώσεις σε ανοικτούς δημόσιους χώρους (π. χ. συναυλίες, 
χορευτικά συγκροτήματα κ. α.)

(καθόλου) 1............2............3.............. 4 .....................5 (πάρα πολύ)

ε) Άλλη μορφή αξιοποίησης..................

(καθόλου) 1............ 2............3.............. 4 .....................5 (πάρα πολύ)

18) Σας ενδιαφέρει η συμμετοχή σας στην ανάδειξη του δημοσίου χώρου ως 
χώρου πολιτιστικής δραστηριότητας;

(καθόλου) 1............ 2............3.............. 4 .....................5 (πάρα πολύ)

19) Αν ναι, έχετε συγκεκριμένη δράση;

92



20) Πόσο συχνά χρησιμοποιείτε κάποιο μέσο μετακίνησης εκτός του 
αυτοκινήτου (πχ. ποδήλατο) εντός της πόλης;

(καθόλου) 1...........2............3.............. 4.......... 5 (πάρα πολύ)

21) Θεωρείτε πως η πόλη ενδείκνυται για την χρήση μέσων μετακίνησης 
όπως το ποδήλατο;

(καθόλου) 1...........2....... ....3...............4.......... 5 (πάρα πολύ)

22) Ποιο έργο του θεωρείτε ποιο αποτελεσματικό:

α) η κατασκευή ποδηλατοδρόμων;

(καθόλου) 1............2...........3................4.................... 5 (πάρα πολύ)

β)η επέκταση του δικτύου πεζοδρόμων;

(καθόλου) 1............ 2...........3................4.................... 5 (πάρα πολύ)

γ)οι πολλές πλατείες της πόλης;

(καθόλου) 1............2...........3................4 .................... 5 (πάρα πολύ)

δ)η ανάπλαση του πάρκου του Αλκαζάρ στις όχθες του Πηνειού;

(καθόλου) 1........... 2...........3...............4...........5 (πάρα πολύ)

ε)άλλο έργο............ ;

(καθόλου) 1............2...........3................4.....................5 (πάρα πολύ)

23) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως η οικονομική κατάσταση της χώρας έχει 
επηρεάσει τη πόλη;

(καθόλου) 1........... 2...........3...............4...........5 (πάρα πολύ)

24) Σε ποιο βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική 
πόλη;
(καθόλου) 1........... 2...........3...............4...........5 (πάρα πολύ)

Σας ευχαριστούμε θερμά για την συμμετοχή σας.



Στατιστικά :
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Φύλο

4 1 % Α νδρες

5 9 % Γυναίκες

Κάτοικοι Λάρισας

9 %

Ναι

Ό χι

9 1 %
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Πίνακες Αποτελεσιιάτων Έρευνας:

ΔΡΑΣΊΉΡΙΟΠΟΙΗΣΗ ΣΤΟΝ ΔΗΜΟΣΙΟ ΧΩΡΟ

Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 21 18,9 18,9

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 29 26,1 45,0
ΜΕΤΡΙΑ 27 24,3 69,4
ΠΟΛΥ

18 16,2 85,6
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

16 14,4 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0

ΑΘΛΗΣΗ ΣΤΟΝ ΔΗΜΟΣΙΟ ΧΩΡΟ

Συχνότητες Ποσοστό Αθροιστικές

(ν) % συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 38 34,2 34,2

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 28 25,2 59,5
ΜΕΤΡΙΑ 24 21,6 81,1
ΠΟΛΥ

14 12,6 93,7
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ 

ΣΥΝΟΛΟ
7 6,3 100,0

111 100,0

ΠΕΡΙΠΑΤΟΣ ΣΤΟΝ ΔΗΜ ΟΣΙΟ ΧΩΡΟ

Συχνότητες Ποσοστό Αθροιστικές

(ν) % συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 9 8,1 8,1
ΕΛΑΧΙΣΤΑ 25 22,5 30,6
ΜΕΤΡΙΑ 27 24,3 55,0
ΠΟΛΥ 29 26,1 81,1
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ 

ΣΥΝΟΛΟ
21 18,9 100,0

111 100,0
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ΓΙΑ ΚΑΦΕ ΣΤΟΝ ΔΗΜΟΣΙΟ ΧΩΡΟ

Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 12 10,8 10,8

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 26 23,4 34,2
ΜΕΤΡΙΑ 20 18,0 52,3
ΠΟΛΥ

28 25,2 77,5
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

25 22,5 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0

ΣΥΜΜΕΤΟΧΗ ΣΕ ΠΟΛΓΓΙΣΤΙΚΕΣ ΕΚΔΗΛΩΣΕΙ]

Συχνότητες Ποσοστό Αθροιστικές

(ν) % συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 20 18,0 18,0

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 31 27,9 45,9
ΜΕΤΡΙΑ 30 27,0 73,0
ΠΟΛΥ

21 18,9 91,9
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

9 8,1 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0

ΣΥΜΜΕΤΟΧΗ ΣΕ ΕΚΔΗΛΩΣΕΙΣ ΔΙΑΜΟΡΦΩΣΗΣ\ 
& ΚΑΛΛΩΠΙΣΜΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΧΩΡΟΥ

Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 76 68,5 68,5

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 14 12,6 81,1
ΜΕΤΡΙΑ 8 7,2 88,3
ΠΟΛΥ

11 9,9 98,2
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

2 1,8 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0
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ΑΛΛΗ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑ ΣΤΟΝ ΔΗΜΟΣΙΟ ΧΩΡΟ

Συχνότητες

Μ

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 90 81,1 81,1

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 5 4,5 85,6
ΜΕΤΡΙΑ 5 4,5 90,1
ΠΟΛΥ 4 3,6 93,7
ΠΑΡΑ

7 6,3 100,0
ΠΟΛΥ

ΣΥΝΟΛΟ 111 100,0

ΠΟΣΟ «ΔΙΚΟΣ ΣΟΥ ΧΩΡΟΣ» ΕΙΝΑΙ Ο ΔΗΜΟΣΙΟΣ 

ΧΩΡΟΣ

Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 16 14,4 14,4

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 15 13,5 27,9
ΜΕΤΡΙΑ 22 19,8 47,7
ΠΟΛΥ 32 28,8 76,6
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

26 23,4 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0

Η ΣΧΕΣΗ ΔΗΜ.ΧΩΡΟY-ΠΟΛΙΤΩΝ ΕΙΝΑΙ ΜΕΡΟΣ 
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΠΟΛΗΣ

Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 1 ,9 ,9

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 9 8,1 9,0
ΜΕΤΡΙΑ 8 7,2 16,2
ΠΟΛΥ

41 36,9 53,2
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

52 46,8 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0
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η

Π

ΠΟΣΟ ΥΨΗΛΟ ΕΙΝΑΙ ΤΟ ΕΠΙΠΕΔΟ ΖΩΗΣ ΤΗΣ ΛΑΡΙΣΑΣ

Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 10 9,0 9,0

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 23 20,7 29,7
ΜΕΤΡΙΑ 47 42,3 72,1
ΠΟΛΥ 26 23,4 95,5
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

5 4,5 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0

ΠΟΣΟ ΙΚΑΝΟΠΟΙΗΤΙΚΗ ΕΙΝΑΙ Η ΦΡΟΝΤΙΔΑ
L ΤΟΥ ΔΗΜΟΥ ΠΡΟΣ ΤΟΝ ΔΗΜΟΣ [Ο ΧΩΡΟ

Συχνότητες Ποσοστό Αθροιστικές

(ν) % συχνότητες

" J
ΚΑΘΟΛΟΥ 15 13,5 13,5

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 34 30,6 44,1
ΜΕΤΡΙΑ 46 41,4 85,6L ΠΟΛΥ

13 11,7 97,3
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

3 2,7 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

Γ 111 100,0

ΠΡΑΣΙΝΗ ΑΝΑΠΛΑΣΗ

Συχνότητες Ποσοστό Αθροιστικές

(ν) % συχνότητες

Ί ΚΑΘΟΛΟΥ 9 8,1 8,1
1_;

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 40 36,0 44,1
ΜΕΤΡΙΑ 38 34,2 78,4
ΠΟΛΥ 19 17,1 95,5__1
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ/--
ΣΥΝΟΛΟ

5 4,5 100,0

_ 111 100,0

l J

Lj

Γ

Γ
U
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ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΟΙΚΟΛΟΓΙΚΗΣ ΣΥΝΕΙΔΗΣΗΣ

I

π Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες
ί-- '

ΚΑΘΟΛΟΥ 14 12,6 12,6
_ ι ΕΛΑΧΙΣΤΑ 42 37,8 50,5

γ-> ΜΕΤΡΙΑ 40 36,0 86,5
1 ΠΟΛΥ 14 12,6 99,1

ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ
1 ,9 100,0

: ΣΥΝΟΛΟ
:, 111 100,0

1 ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΕΣ ΕΚΔΗΛΩΣΕΙΣ ΣΕ ΑΝΟΙΧΤΟΥΣ
ΧΩΡΟΥΣ

! Συχνότητες Ποσοστό Αθροιστικές

(ν) % συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 3 2,7 2,7
\ ΕΛΑΧΙΣΤΑ 30 27,0 29,7

ΜΕΤΡΙΑ 53 47,7 77,5
ΠΟΛΥ1 22 19,8 97,3
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

3 2,7 100,0
ΣΥΝΟΛΟ ,

111 100,0
' )

ΜΟΥΣΙΚΕΣ ΕΚΔΗΛΩΣΕΙΣ ΣΕ ΑΝΟΙΧΤΟΥΣ 
ΧΩΡΟΥΣ

ί 1
Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες
/ J

ΚΑΘΟΛΟΥ 4 3,6 3,6

! 1 ΕΛΑΧΙΣΤΑ 33 29,7 33,3

îJ ΜΕΤΡΙΑ 38 34,2 67,6
ΠΟΛΥ

33 29,7 97,3>1 1 
1 ί

ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ
3 2,7 100,0

ΣΥΝΟΛΟ
111 100,0

J

100

1 !'— '



ΑΛΛΗ ΜΟΡΦΗ ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗΣ

Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 89 80,2 80,2

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 10 9,0 89,2
ΜΕΤΡΙΑ 10 9,0 98,2
ΠΟΛΥ

1 ,9 99,1
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

1 ,9 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0

ΣΥΜΜΕΤΟΧΗ ΣΤΗΝ ΑΝΑΔΕΙΞΗ ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 
ΧΩΡΟΥ

Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 18 16,2 16,2

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 17 15,3 31,5
ΜΕΤΡΙΑ 24 21,6 53,2
ΠΟΛΥ

32 28,8 82,0
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

20 18,0 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0

ΧΡΗΣΗ ΕΝΑΛΛΑΚΤΙΚΩΝ ΜΕΣΩΝ

Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 35 31,5 31,5

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 17 15,3 46,8
ΜΕΤΡΙΑ 17 15,3 62,2
ΠΟΛΥ

21 18,9 81,1
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

21 18,9 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0

101



ΚΑΤΑΛΛΗΛΟΤΗΤΑ ΤΗΣ ΠΟΛΗΣ ΓΙΑ 
ΧΡΗΣΗ ΕΝΑΛΛΑΚΤΙΚΩΝ ΜΕΣΩΝ' 1

Συχνότητες Ποσοστό Αθροιστικές
-- (ν) % συχνότητες
1 !

ΚΑΘΟΛΟΥ 13 11,7 11,7

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 31 27,9 39,6
! ’ 1 ; ΜΕΤΡΙΑ 27 24,3 64,0

ΠΟΛΥ 20 18,0 82,0
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ 

ΣΥΝΟΛΟ
20 18,0 100,0

!

111 100,0

ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΟΤΗ Λ  ΔΙΚΤΥΟΥ ΠΟΔΗΛΑΤΟΔΡΟΜΩΝ

Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 11 9,9 9,9

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 25 22,5 32,4
ΜΕΤΡΙΑ 21 18,9 51,4
ΠΟΛΥ

29 26,1 77,5
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

25 22,5 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0

ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑ ΕΠΕΚΤΑΣΗΣ ΔΙΚΤΥΟΥ 
ΠΕΖΟΔΡΟΜΩΝ

Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 2 1,8 1,8

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 8 7,2 9,0
ΜΕΤΡΙΑ 24 21,6 30,6
ΠΟΛΥ

37 33,3 64,0
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

40 36,0 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0

I

102



ΟΙ ΠΟΛΛΕΣ ΠΛΑΤΕΙΕΣ

Συχνότητες Ποσοστό Αθροιστικές

(ν) % συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 2 1,8 1,8

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 13 11,7 13,5
ΜΕΤΡΙΑ 26 23,4 36,9
ΠΟΛΥ 35 31,5 68,5
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

35 31,5 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0

ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑ ΤΗΣ ΑΝΑΠΛΑΣΗΣ 
ΚΟΙΤΗΣ ΠΗΝΕΙΟΥ

Συχνότητες Ποσοστό Αθροιστικές

(ν) % συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 5 4,5 4,5

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 18 16,2 20,7
ΜΕΤΡΙΑ 40 36,0 56,8
ΠΟΛΥ 48 43,2 100,0
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

111 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

ΑΠΟΤΕΛΕΣΜ[ΑΤΙΚΟΠΥΓΑ ΑΛΛΟΥ ΕΡΓΟΥ

Συχνότητες Ποσοστό Αθροιστικές

(ν) % συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 89 80,2 80,2

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 2 1,8 82,0
ΜΕΤΡΙΑ 12 10,8 92,8
ΠΟΛΥ

1,8 94,62
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

6 5,4 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0
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ΕΠΙΡΡΟΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ ΤΗΣ ΧΩΡΑΣ 
ΣΤΗΝ ΠΟΛΗ

Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 3 2,7 2,7

ΕΛΑΧΙΣΤΑ g 8,1 10,8
ΜΕΤΡΙΑ 25 22,5 33,3
ΠΟΛΥ

46 41,4 74,8
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

28 25,2 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0

ΠΟΣΟ ΒΙΩΣΙΜΗ & ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΚΉ ΕΙΝΑΙ Η ΛΑΡΙΣΑ

Συχνότητες

(ν)

Ποσοστό

%

Αθροιστικές

συχνότητες

ΚΑΘΟΛΟΥ 7 6,3 6,3

ΕΛΑΧΙΣΤΑ 14 12,6 18,9
ΜΕΤΡΙΑ 39 35,1 54,1
ΠΟΛΥ 40 36,0 90,1
ΠΑΡΑ ΠΟΛΥ

11 9,9 100,0
ΣΥΝΟΛΟ

111 100,0
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ΠΙΝΑΚΑΣ: ΜΕ ΤΑ ΧΑΡΑΚΤΗΡΙΣΤΗΚΑ ΤΗΣ ΠΌΛΕΙΣ

ΑΝΑΠΤΥΞΗ/
ΠΛΟΥΤΟΣ

ΑΙΣΘΗΤΙΚΑ
ΧΑΡΑΚΤΗΡΙΣΤΙΚΑ ΨΥΧΑΓΩΓΙΑ

ΔΟΜΗ/
ΕΙΚΟΝΑ

ΤΗΣ
ΠΟΛΗΣ

ΧΑΡΑΚΤΗΡΑΣ ΔΡΑΣΗ/ΔΥΝΑΤΟΤΗΤΕΣ

Νεόπλουτη Καλή Πόλη του Άναρχη Οικογενειακή Πόλη που προσπαθεί
καφέ οικοδόμηση

Συνεχή
Ανάπτυξη

Τσιμεντούπολη Ξεκούραση Πεζόδρομοι Ανθρώπινη
Πόλη

Με δυνατότητες

Δυνατότητες Όχι ιδιαίτερα Διακοπές 
εξέλιξης όμορφη

Πολλές Κοσμοπολίτικη 
πλατείες

Μπορεί να βελτιωθεί

Καλή όχι 
ανεπτυγμένη

Θαύμα Διασκέδαση Χωρίς
ρυμοτομία

Ποιότητα ζωής Πολλές δραστηριότητες
ί

Σε εξέλιξη Φανταστική Πόλη για Πρωτεύουσα 
ψώνια με Θεσσαλίας 
πολλά 
μαγαζιά

Όχι πολλές ευκαιρίες 
εργασίας

Ι

] Υπέροχη 1 Μεγαλούπολη 1
Φοβερή Επαρχιακή

πόλη
Όμορφη αλλά με 
δουλειά

Σύγχρονη

φρίκη Μέτρια πόλη
Πίκρα Συντηρητική 

και κλειστή 
κοινωνία

Χάλια Ανοργάνωτη
ί Τέλεια Κάμπος

Αντιαισθητική Απαράδεκτη
1 1 Ζωντανή I

Άχρωμη Πόλη
. ί Φιλική

Πεδιάδα
Άνετη και 
Καθαρή
Γεμάτη Ζωή

1 _ _ 1 ] Χάος 1

Αστική πόλη
Ιστορία 8.000 
χρόνων _________________________
Πολυτάλαντη
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. Πως αντιλαμβάνεστε την έννοια του δημοσίου χώρου;

• Χώρος κοινόχρηστος σε όλους τους Λαρισαίους (3)
• Χώρος κου δρουν όλοι ελεύθερα χωρίς να ενοχλούν τον συμπολίτη τους

• Χώρος όπου όλοι οι πολίτες έχουν ίσα δικαιώματα να κάνουν χρήση
• Χώρος προσβάσιμος σε όλους
• Οι πλατείες (3)
• Με ποδηλατοδρόμους, ωραίες πράσινες πλατείες, δημόσια κέντρα 

αθλητισμού, πάρκα σε κάθε συνοικία
• Να είναι καθαρός, προσβάσιμος, να προσφέρει καλαισθησία και 

λειτουργικότητα
• Ένας χώρους για όλους και για όλα(4)

• Ο δημόσιος χώρος αφορά τη ιδέα ενός χώρου k o l v o ù , για κάθε πολίτη ο 
οποίος δρα μέσα σε αυτόν ελεύθερα, ενώ παράλληλα τον σέβεται και τον 
διατηρεί σε αξιόλογο επίπεδο

• Οι μη ιδιωτικοί χώροι όπως οι πλατείες και τα πάρκα
• Χώρος που μπορούν όλοι να έχουν πρόσβαση(3)

• Χώρος κοινός για όλους(4)
• Χώρος που όλοι έχουν λόγο
• Αυτός που ανήκει σε όλους(2)
• Ένα μέρος που συναναστρεφόμαστε και με άλλους ανθρώπους και πρέπει 

να σεβόμαστε και τους άλλους
• Ως μη ιδιωτικό χώρο, κοινόχρηστο
• Διάδραση
• Ο χώρος έξω από το σπίτι μου, ο έξω από τη σφαίρα της ιδιοκτησίας μου

• Ένας χώρος για τους πάντες(3)
• Χώρος στον οποίο έχουν όλοι πρόσβαση και ευθύνη(2)
• Χώρος που πρέπει να σέβεσαι και να τηρείς τους κανόνες
• Μέρος επικοινωνίας
• Ελεύθερη πρόσβαση σε όλου
• Μέρος που το μοιράζονται οι πολίτες
• Χώρος στον οποίο είναι ελεύθερη η πρόσβαση σε όλους τους πολίτες(2)

• Πεζόδρομοι, πλατείες, πράσινο
• Προς όφελος των πολιτών
• Μας λείπουν τα πάρκα
• Ελεύθερος χώρος για όλους
• Χώρος ο οποίος χρησιμοποιείται από όλους

• Ελεύθερη πρόσβαση
• Δημόσιος χώρος είναι όλοι o l  κοινόχρηστοι που χρησιμοποιούν οι πολίτες
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• Χώρος που μπορούν όλοι να χρησιμοποιήσουν, αλλά να είναι και υπεύθυνοι 
για αυτόν

• Χώρος καθαρός χωρίς σκουπίδια με πολύ πράσινο
• Χώρος που εξυπηρετεί το κοινό/πολίτη (2)
• Χώρος για όλους
• Το αντίθετο του ιδιωτικού
• Υπόθεση όλων των πολιτών
• Ελεύθερος χώρος
• Χώρος που όλοι οι πολίτες έχουν πρόσβαση, τον σέβονται και τον συντηρούν 

κατάλληλα
• Αρκετά βελτιωμένος από παλαιότερα
• Που ανήκει σε όλους, χρησιμοποιεί ο καθένας ανεμπόδιστα αλλά και είναι 

υπεύθυνος για αυτόν
• Ίσα δικαιώματα για όλους
• Να έχουν όλοι πρόσβαση
• Χώρος που ανήκει στον πολίτη καί απαιτεί σεβασμό και κανόνες
• Πλατείες, δρόμοι, πάρκα(2)

• Ένας χώρος ανοιχτός για όλους
• Πράσινο, χωρίς σκουπίδια, πολλούς μπλε κάδους, ΚΑΘΑΡΙΟΤΗΤΑ! ! !

• Ο μη ιδιωτικός (2)
• Δικός μου χώρος
• Πάρκα πλατείες, ηρεμία, πράσινο, καθαριότητα, χώροι παρκινγκ
• Χώρος προσβάσιμος, ευχάριστος, που τον χρησιμοποιούν όλοι (2)
• Ότι είναι έξω από την εξώπορτα μου
• Πράσινο -  καθαριότητα -  λειτουργικότητα

• Χώροι που όλοι έχουν πρόσβαση, που μπορούν να ενεργούν, χώροι 
καθαροί, άνετοι και ασφαλείς(2)

• Χώροι άνετοι με πράσινο
• Ο χώρος που μοιραζόμαστε όλοι και όλοι είμαστε υπεύθυνοι για αυτόν
• Χώρος που όλοι οι πολίτες έχουν δικαίωμα να κάνουν χρήση
• Χώρος όπου δραστηριοποιούνται όλοι οι άνθρωποι
• Χώρος που ανήκει σε όλους και είμαστε ελεύθεροι να εκφραστούμε
• Χώρος με αρκετό πράσινο όπου μπορεί κανείς να περπατήσει, να αθληθεί, 

παράλληλα θα πρέπει όποιος θέλει να μπορεί να συμμετέχει σε 
δραστηριότητες που οργανώνονται

• Ως χώρο για τον οποίο είναι υπεύθυνο το κράτος

• Χώρος αναψυχής
• Τα μέρη εκείνα του πολεοδομίκού lcjtoù, τα οποία ανήκουν στον δήμο και 

όχι σε κάποιον ιδιώτη και τον οποίων η φροντίδα ή αξιοποίηση αφορά 
συλλογικότητες
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• Ο χώρος εκτός οικίας που προσφέρεται, για βόλτα, για καφέ, για αθλητισμό
• Χώρος δράσης των πολιτών
• Πράσινο παντού(2)
• Ελεύθερος χώρος για όλους τους πολίτες αλλά με συγκεκριμένους κανόνες
• Χώρος όπου ζουν και δραστηριοποιούνται οι πολίτες(2)
• Χώρος που συνυπάρχουν οι πολίτες
• Παρκινγκ, πεζόδρομοι, πλατείες
• Πολύ πράσινο και προσιτό σε όλους όλο το 24ωρο
• Χώρος κοινής δράσης και αλληλεπίδρασης των πολιτών(2)
• Πάρκα, πλατείες, ανάπλαση Πηνειού
• Περιουσία του λαού, των πολιτών
• Να μπορούν όλοι οι πολίτες να απολαμβάνουν τα πάρκα, τις πλατείες κλπ
• Πλατείες και δρόμοι

ΑΡΜ Ο ΔΙΟ Ι ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΞΙΟ Π Ο ΙΗ ΣΗ  ΤΟΥ  
ΔΗΜ Ο ΣΙΟ Υ ΧΩ ΡΟ Υ

ΔΗΜΟ/ΤΟΓΙΙΚΗ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗ ΔΗΜΟ & ΚΡΑΤΟΣ/ΠΟΛΙΤΕΙΑ

ΔΗΜΟ, ΚΡΑΤΟΣ/ΠΟΛΙΤΕΙΑ &ΠΟΛΙΤΕΣ ΔΗΜΟ & ΠΟΛΙΤΕΣ 

ΔΗΜΟ & ΣΥΛΛΟΓΟΥΣ ΠΟΛΙΤΩΝ ΠΟΛΙΤΕΣ

ΔΗΜΟ, ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑ & ΑΣΤΥΝΟΜΙΑ

ΔΗΜΟ, ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑ & ΑΣΤΥΝΟΜΙΑ 0,90%

ΠΟΛΙΤΕΣ 5,40%

ΔΗΜΟ & ΣΥΛΛΟΓΟΥΣ ΠΟΛΙΤΩΝ 4,50%

ΔΗΜΟ & ΠΟΛΙΤΕΣ 23,40%

ΔΗΜΟ, ΚΡΑΤΟΣ/ΠΟΛΙΤΕΙΑ &ΠΟΛΓΓΕΣ 12,60%

ΔΗΜΟ & ΚΡΑΤΟΣ/ΠΟΛΙΤΕΙΑ 15,30%

ΔΗΜΟ/ΤΟΠΙΚΗ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗ 35,10%
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ΠΙΝΑΚΑΣ: ΑΛΛΕΣ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ ΣΤΟ ΔΗΜΟΣΙΟ ΧΩΡΟ

1 ΠΟΔΗΛΑΣΙΑ
2 ΒΟΛΤΕΣ ΣΤΗΝ ΑΓΟΡΑ
3 ΕΝΑΣΧΟΛΗΣΗ ΜΕ ΤΗΝ ΦΩΤΟΓΡΦΙΑ
4 SKATE
5 ΣΥΝΑΝΑΣΤΡΕΦΟΜΑΙ ΚΑΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΩ ΜΕ ΚΟΣΜΟ

ΠΙΝΑΚΑΣ: ΤΙ ΘΕΩΡΕΙΤΑΙ ΚΑΛΟ ΕΠΙΠΕΔΟ ΖΩΗΣ.

Υγιή
καθημερινότητα
Ασφαλείς

Καθαριότητα

Σεβασμός στην 
κληρονομιά και τα 
χαρακτηριστικά της 
πόλης.
Ευημερία πολιτών

Ποιότητα ζωής
πολιτών
Δυνατότητες
μόρφωσης
Δυνατότητες
εργασίας
Δυνατότητες
ψυχαγωγίας
Αρμονικές σχέσεις
κατοίκων
Χώροι πρασίνου

Εύκολη μετακίνηση 
με ποδήλατο 
Άνεση

Επιλογές στην 
διασκέδαση 
Οι πολίτες να 
μπορούν να ζουν 
αξιοπρεπώς

Οργάνωση

Οικολογική 
συνείδηση 
Πολλά φυτά

Σωστή διαχείριση 
των αρχών

Πολιτιστικές
εκδηλώσεις
Οικολογική
συνείδηση
Πολιτισμός στην
καθημερινότητα
Ποδήλατα

Ωραίοι δρόμοι.

Αρκετοί 
πεζόδρομοι 
Χώροι αναψυχής

Γήπεδα άθλησης

Ποδηλατοδ ρό μους

Δημοτικά 
γυμναστήρια 
Χώροι έκφρασης 
νέων

Καλό κοινωνικό Δράσεις
επίπεδο
Απουσία
εγκλη ματικότητας 
Έλλειψη 
κυκλοφοριακού 
Καλά MME

Αξιοποίηση

Δυνατότητες σε
υπηρεσίες
Έλλειψη
γραφειοκρατίας
Καλή
εξυπηρέτηση 
Φροντίδα 
αδέσποτων 
Αίγα αυτοκίνητα

Εκπαιδευτική
πρόνοια
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Ep. 14. Τι θεωρείται ότι πρέπει να προσφέρει μια πόλη ώστε να εξασφαλίζει καλή 
ποιότητα ζωής;

• Υποδομές, οδικό δίκτυο που να λειτουργεί σωστά, ευκαιρία συμμετοχής και 
λόγου στα κύρια θέματα της πόλης

• Πράσινους χώρους, δυνατότητα παρακολούθησης εκδηλώσεων (με χαμηλό 
εισιτήριο), ποδηλατοδρόμοι, σωστοί δρόμοι κ. α.

• Ευκαιρίες στους νέους και χώρους για όλους
• Να έχει πολλά δένδρα πάρκα, καθαρούς δρόμους
• Υποδομές, ασφάλεια μέσω σωστής φύλαξης και κίνητρα στους πολίτες
• Υλικοτεχνικές υποδομές και σωστή διοίκηση
• Υποδομή
• Μεγάλο μέρος του προϋπολογισμού να επενδύεται για τις ανάγκες των 

πολιτών
• Ευκαιρίες για εργασία, εύρυθμη κυκλοφορία, παιδεία και υγεία
• Οδικό δίκτυο σωστό, ποδηλατοδρόμους, πεζόδρομους, πράσινους χώρους, 

παροχές κοινωνικού χαρακτήρα για τους πολίτες, εκδηλώσεις, κέντρα 
δημιουργίας και ψυχαγωγία με πολλές επιλογές

• Ευκαιρίες στην εργασία, χώρους ελεύθερους για τους πολίτες, επιλογές στην 
μόρφωση και τη διασκέδαση

• Καθαριότητα, έλλειψη κυκλοφοριακού, ασφάλεια, πάρκα και χώρους 
αναψυχής

• Ελεύθερους χώρους και πολιτιστική ζωή
• Οργάνωση, διοίκηση και λιγότερα δημοτικά τέλη
• Αίσθηση ασφάλειας, ελεύθεροι χώροι και παρκινγκ
• Αξιοκρατία και ευκαιρίες στον ιδιωτικό τομέα και να αξιοποιούνται σωστά οι 

δημόσιοι χώροι

• Πάρκα και πλατείες
• Εργασιακές ευκαιρίες
• Καθαριότητα, ασφάλεια, διασκέδαση, επικοινωνία
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• Οργανωμένους και φροντισμένους χώρους για τους πολίτες
• Δωρεάν ΔΕΗ, ΔΕΥΑΛ, ΟΤΕ, internet και νοσήλια
• Συγκοινωνίες και καλή οργάνωση

• Ασφάλεια, καθαριότητα, πάρκα
• Περισσότερα πάρκα
• Ανάπτυξη και εκμετάλλευση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας
• Καλές υπηρεσίες από τον δήμο
• Υποδομές και κίνητρα για τους πολίτες να είναι καλύτεροι
• Πιο αποτελεσματική αξιοποίηση των δημόσιων χώρων
• Εργασία και υποδομές
• Τους χώρους, κυρίως με την έννοια της οργάνωσης της δραστηριότητας
• Πεζόδρομοι, χώροι άθλησης
• Χρήματα για κατασκευή χώρων οι οποίοι να επιμορφώνουν τους πολίτες, να 

ξεφεύγουν οι τελευταίοι από την ρουτίνα της καθημερινότητας και της 
δουλειάς

• Να συμβάλλει στις δράσεις των πολιτών

• Ευκαιρίες και γενικά φροντίδα για την πόλη
• Σύστημα δρόμων, ανοιχτούς δημόσιους χώρους για τους πολίτες, με 

δυνατότητες έκφρασης και άθλησης (να μπορούν να επέμβουν και αυτοί 
στον χώρο)

• Ευκολίες για τους νέους επαγγελματίες, κίνητρα στους-νέους να μείνουν 
στην πόλη

• Ασφάλεια και καθαριότητα
• Να έχει υποδομές που να επιτρέπουν στους πολίτες να αναπτύσσουν 

δράσεις
• Πράσινους, κοινόχρηστους και καθαρούς χώρους, που προσφέρονται για 

ψυχαγωγία αλλά και για άθληση
• Σωστή διοίκηση, κίνητρα στους νέους για να μείνουν στην πόλη, υποδομές 

που επιτρέπουν την έκφραση και την δημιουργία δράσεων από τους πολίτες
• Πεζόδρομοι, πάρκα, άλση, παιδικές χαρές κλπ
• Υποδομές, πολιτιστική ανάπτυξη (πχ Ωδείο), πάρκα, πλατείες αλλά και 

κοινωνικές παροχές (γηροκομεία κ. α. )

• Άνεση
• Καθαριότητα και κυκλοφοριακό
• Καθαριότητα, φροντίδα για το φυσικό και αστικό περιβάλλον, ηρεμία και 

υποδομές
• Καλή κυκλοφορία, ασφάλεια, διασκέδαση και πολιτισμός

• ασφάλεια
• Να είναι φιλική με τους κατοίκους
• Πόλη χωρίς κυκλοφοριακό πρόβλημα, σωστή οργάνωση και πολλά πάρκα
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• Περισσότερο πράσινο
• Εξυπηρέτηση και σεβασμός των πολιτών, δημόσια έργα και πράσινο
• Επαρκή ιδρύματα περίθαλψης, πράσινο, αξιοπρεπή σχολεία και παιδεία
• Πολλές εκδηλώσεις
• Λιγότερη φασαρία
• Ευκαιρίες στην εργασία, κίνητρα σε νέους επιχειρηματίες, υψηλό ποσοστό 

πρασίνου, επιλογές στην διασκέδαση

• Σύλλογοι δραστηριοτήτων και ωραία μαγαζιά για ψυχαγωγία
• Κατάλληλες εργασιακές συνθήκες, φυσικό περιβάλλον (πλατείες, πάρκα 

κλπ), πολιτιστική ανάπτυξη
• Διασκέδαση, άθληση, πολιτισμός
• Δημοτικά πάρκα, δημοτικοί παιδικοί σταθμοί, συσσίτια και γενικά μέριμνα 

για τους αστέγους, υπεύθυνους για ακρόαση παραπόνων και επίλυση
• Συγκοινωνίες, πάρκα, καλή ρύθμιση της κυκλοφορίας, δρόμοι, καθαριότητα
• Πολιτισμό, όχι κυκλοφοριακό, καθαρό περιβάλλον

• Ανθρώπους που να νοιάζονται για αυτήν
• Πολιτιστικές εκδηλώσεις -  κέντρα εκπαίδευσης

• Κοινωνικές υπηρεσίες, ευχάριστο και καθαρό περιβάλλον
• Καθαριότητα στους δημόσιους χώρους, καλή συγκοινωνία, πολιτιστικές 

εκδηλώσεις, εξυπηρέτηση σης δημόσιες υπηρεσίες
• Ευκαιρίες για αθλητισμό, πολιτισμικές τέχνες, επαγγελματική 

αποκατάσταση, απουσία εγκληματικότητας, σωστή εκπαιδευτική υποδομή
• Περισσότερα πάρκα
• Εκδηλώσεις και ασφάλεια
• Υπηρεσίες, αρμονία, ελεύθεροι χώροι

• Κουλτούρα των ανθρώπων
• Σωστή οργάνωση των υπηρεσιών και αξιοποίηση όλων των υπαρχόντων 

πόρων

• Υποδομές, δρόμους, πεζόδρομους και σωστή οργάνωση
• Επίσης, καλή ρυμοτομία, δημόσιοι χώροι πολιτιστικών και αθλητικών 

εκδηλώσεων (πχ γήπεδα
• Λίγο από όλα με μέτρο
• Εύρεση εργασίας, δυνατότητες εξέλιξης και ανέλιξης, διαμόρφωση μορφών 

διασκέδασης (μαγαζιά, καφετέριες κ. α.)
• Αξίοποιήσιμους χώρους

• Αξιοκρατία
• Καλές υποδομές, καλή ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, καλό οδικό δίκτυο, 

καλοί δημόσιοι χώροι (πράσινο, πλατείες κλπ)
• Να προσφέρει επιλογές, ευκαιρίες και καλή συγκοινωνίας
• Ασφάλεια, δραστηριότητες, τέχνη
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• Καθαρό περιβάλλον
• Ποδηλατοδρόμους
• Καλή εξυπηρέτηση των πολιτών
• Άνετα Μ Μ Μ
• Καθαρό περιβάλλον και επαγγελματική αποκατάσταση, εξάλειψη 

εγκληματικότητας, κουλτούρα
• Ευκαιρίες για εργασία, καθαρό περιβάλλον, χώρους αναψυχής και 

χαλάρωσης και αρκετό πράσινο στους δημόσιους χώρους
• Ένα υγειές περιβάλλον
• Θέατρο, μουσικές εκδηλώσεις
• Πολιτιστικές εκδηλώσεις, καθαριότητα, οργάνωση και ασφάλεια
• Ελεύθερο χώρο με πράσινο, έτσι ώστε να μπορείς να αναπτύξεις πολλές 

δραστηριότητες
• Υποδομές, χώρους αναψυχής, πράσινους χώρους, ρύθμιση κυκλοφοριακού, 

υγειονομικό
• Πράσινους, κοινόχρηστους και ελεύθερους χώρους, χώρους άθλησης
• Εξυπηρέτηση των πολιτών στις υπηρεσίες, κατασκευές δρόμων, 

πεζοδρομίων και πάρκων αναψυχής

Ερ. 17. Ο δήμος αξιοποιεί τον δημόσιο χώρο :

ε. Άλλη μορφή αξιοποίησης

• Αθλητισμός
• Θερινά σινεμά ξανά στην πόλη, ο Μύλος δεν αρκεί

ΠΙΝΑΚΑΣ: ΣΥΓΚΕΚΡΙΜΕΝΩΝ ΔΡΑΣΕΩΝ

Συναυλίες Παραστάσεις Graffiti Οικολογική
συνείδηση

Προβολές Συμμετοχή σε 
ταινιών σε πολιτιστικές 
ελεύθερους εκδηλώσεις 
χώρους

Μουσικά Zogler 
γκρούπ

Street art Ενημέρωση για
σχετικά θέματα. 
Συμμετοχή σε 
εκδηλώσεις των 
Φίλων Πηνειού

Πρωτοβουλίες
πολιτών
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ΠΙΝΑΚΑΣ: ΠΙΟ ΕΡΓΟ ΤΟΥ ΔΗΜΟΥ ΘΕΩΡΕΙΤΑΙ ΠΙΟ ΣΗΜΑΝΤΙΚΟ

ΠΡΑΣΙΝΟ ΥΠΟΔΟΜΕΣ ΚΥΚΛΟΦΟΡΙΚΟ
/ 0., ar ' τ του 
ί ^σους

J ίνημεία Ρύθμιση κυκλοφορικού

Δενδροφύτευση
Μεζούρλου

Γ έφυρες Μείωση των αυτοκινήτων

,'·· -χυξη μ : ^τί _ ’ου 
λ \  31)

Σιντριβάνια Ίεζ C /Ο μήσεις

Ανάδειξη παραποτάμιου 
χώρου

Εγκαταστάσεις για το 
ετήσιο παζάρι

Μονοδρομήσεις δρόμων

Χρ υ ' i"0V 
ρλ  ' ' ίω ν

άλλες: '?.Λώσεις 
Υπόγειες διαβάσεις 
^ , ..θ ’ ί ΐ  "Î 

Ράριπες αναπήρων
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ 

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης

Συνέντευξη με Διευθυντή Πρασίνου, κ. Μπ. Παπαδόπουλος

1) Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας ;
Είμαστε η Διεύθυνση Πρασίνου, στόχος μας είναι καταρχήν η συντήρηση και 
η επέκταση του υπάρχοντος πρασίνου. Όταν εννοούμε συντήρηση αφορά 
την συντήρηση τω  πλατειών, πάρκων. Τριγώνων, δεντροστοιχιών, αλσών 
κλπ. και η επέκταση αφορά ότι προκύπτει, καινούριους χώρους που 
προκύπτουν από τη δημοτική αρχή, είτε σε επίπεδο δενδροφύτευσες, είτε σε 
πλατείες, πάρκα κλπ , είτε σε επίπεδο αναδιαμορφώσεων. Αυτές είναι γενικά 
οι αρμοδιότητες μας.
Οι γενικές ερωτήσεις που δεν σχετίζονται άμεσα με τις δραστηριότητες σας, 
απαντάτε τη προσωπική σας γνώμη.

2 ) Σε τ ι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Σε πολύ μεγάλο βαθμό, θα έλεγα στον μέγιστο.

3) Σε τ ι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Βεβαίως k o c l  σχετίζονται. Μπορεί να μην είναι απόλυτη η συσχέτιση, 
αλλά οπωσδήποτε σχετίζονται

4) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο ψέματα οικολογίας, που 
σχετίζονται με την καθημερινότητα της πόλης;

Αυτή η ερώτηση σχετίζεται με τον δήμο, η προσωπική μου γνώμη πως 
τον απασχολούν αρκετά

5) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;

Είναι μεγάλης σημασίας (.. ) είναι ένα κομμάτι βασικό του περιβάλλοντος 
το οποίο προσδίδει και από πλευράς βιολογίας και οικολογίας, αλλά και 
από πλευράς ψυχικής υγείας. Το πράσινο σε μια πόλη πέρα από το  
οξυγόνο, διοξείδιο του άνθρακα κλπ παίζει σημαντικό ρόλο και στην 
ψυχική υγεία του ατόμου, ένα σωστό περιβάλλον δηλαδή, που έχει μέσα 
και ένα ποσοστό πρασίνου.

6) Τι ρόλο θεωρείτε πως παίζει]] έννοια του δημόσιου χώρου jγια τον Δ ήμο;
Οπωσδήποτε ένας δημόσιος χώρος παίζει ρόλο και στη συνεύρεση, 
συνδιαλλαγή τω ν πολιτών, αλλά και σε επίπεδο δημοκρατίας, των 
δη μόσιων συναντήσεων κλπ.

Σχόλιο [Α1]: •Α νακύκλωση {ύπαρξη 
κάδω ν, μ αθητικά  π ρο γρ ά μ μ α τα  κ.α.) 
•Εναλλακτικά μ έσα  μ ετα φ ο ρ ά ς  (π. χ. 
π οδήλατο)
•Χ ρήση μορφ ώ ν * ν έ ρ \κ α ς  φιλικώ ν 
π ρ ο ς  το  π ερ ιβάλλον 
•Π ράσ ινη  α νάπλαση τω ν  δημ όσιω ν 
Χώρων
•Α ύξηση τω ν  ανοικτώ ν και πράσ ινω ν 
χ ώ ρ ω ν  τη ς  πόλης_____________________

, Σχόλιο ΓΑ2]:
'  «Α πλά περ νο ύ μ ε μ έσ α  α π ό  α υ τό ν  ή 

υ π ά ρ χο υ μ ε μ έσ α  σ ε  α υτόν;
•Ε ίν α ι χώ ρ ο ς ζωτικός γ ια  τη ν  π όλη ; 
•Ε ίνα ι χώ ρος επ ικο ινω νίας και 
αλληλεπ ίδρασης τω ν  πολιτώ ν;

, “ «Χ ώ ρ ο ςπ ο υ  εν ισ χύει το υ ς
δημ οκρατικούς θεσ μ ο ύ ς  τη ς  π ό λη ς( με : 
ιη  ιίν ν ο ια ς ιη ν  επ ικο ινω νίας κα ι τις  
α νταλλαγής απόψ εων};
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7) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;

Θα έλεγα σε μικρό βαθμό, κάτω του μέτριου.

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
Το κυριότερο όλων θα έλεγα είναι η «κοινωνική συνύπαρξη». Αν δεν 
υπάρχει, και εκεί είναι η μεγάλη δυσκολία και ως χώρας αλλά και ως 
πόλης, και αντανακλά και τα προβλήματα της χώρας είναι η kolv. 
συνύπαρξη. Ο σεβασμός, δηλαδή, του διπλανού και η κοινή συνιστώσα 
για την επίτευξη των στόχων. Η ατομικότητα και ο «ωχαδερφισμός» είναι 
χαρακτηριστικό της ελληνικής κοινωνίας και κατά συνέπεια της πόλης 
μας. Αυτό πιστεύω πως είναι, θα πρέπει να είναι, το βασικό για την όποια 
αξιοποίηση.

9) Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» \ca αρχαιολογικά ευρήματα 
στο κέντρο της πόλης;

_ Θα έλεγα σε μικρό. Υπάρχουν σημεία που (..) για διάφορους λόγους 
πολιτικής και όχι μόνο. Υπάρχουν πράγματα στο κέντρο της πόλης που 
δεν εμφανίζονται (..) προβάλλονται, πλην του αρχαίου θεάτρου βέβαια

10) Πιστεύετε πως έχει επιτευχθείη επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην 
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρου j

Όχι δεν το έχει πετύχει.

11) Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Έ τ σ ι θεωρώ. Ως προς τις προθέσεις ναι υπάρχουν.

12) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

Πιστεύω πως υπάρχει αυτή η διάθεση, αλλά δεν είναι απόλυτα επαρκής.

13) Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη Πολιτιστική 
εκμετάλλευση fron δημόσιου χώρου;

Όλα! Και η πολιτιστική ανάπτυξη μέσω εκδηλώσεων και ανάπτυξη της
ιστορίας της πόλης, αλλά και ανάπτυξη του πρασίνου της πόλης.

14) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;

Ό χι πολύ, ελάχιστα υπάρχει διάλογος.

15) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Κοινωνικά ήρεμο θα έλεγα, με μεγάλη ανάπτυξη πρασίνου, εεε, καλύτερη
κοινωνική συνεργασία και πολύ καλό κυκλοφοριακό.

Σχόλιο [ A 3 ] :
• ·Ά ’ αρ χα ίο  θ έα τρ ο  (3 *  α ιώ να ς  π  X )

•Β ' αρχαίο, θ έα τρ ο  (1 *  α ιώ να ς  π . X.) 
χ «Μ εγάλο  Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyuk ;

H am am , γύ ρ ο  στον 17° α ιώ να  μ . X.) 
k ·Μ π α ΐρ α κ λ ί τζα μ ί (τέλη IS 0*' -  α ρχές  

16“  α ιώ ν α  μ . X.) : 
•Γ ε ν Π ζα μ ί(1 9 βςα ιώ ν α ς μ .χ .)  
•Μ τίεζεστένι (Ο θω μανικήσκεπαστή  . 
α γο ρ ά . Τέλη 15ου τ· α ρ χές  16“  α ιώ να  μ.

: χ ·) >  - . · ·· :  . -;ι·.
•  Π αλαιοχριστιανική Βασιλική το υ  ά γ ιο υ  
Αχιλλίου (6 ^  α ιώ να ς  μ . X.) 
•Π αλα ιοχρ ιστιαν ικά  Λ ουτρά ( 6 ^  α ιώ να ς 
μ . X -, π λ α τε ία  Λαμπρούλη)
•Β υζαντινός Ν α ό ς -Ν εκ ρ ο τ α φ ε ία  (1 1 ^
-1 2 ° ^  α ιώ ν α ς  μ. X.)
•Π αλα ιοχριστιαν ικά  Λ ουτρά (5°^ α ιώ να ς

μ-Χ·)

Σχόλιο [ A 4 ] :  Ενώ ε ίνα ι κ ομμάτια  μ ια ς  I 
άλλη  κο ινω νίας π λέο ν  ε ίνα ι εν τα γμ έν α  στο 
δ η μ ό σ ιο  χώ ρ ο  μ ια ς  σ ύγχρονης πόλης, 
π ό σ ο  α ρ μ ο ν ικ ά  δ ένο υ ν  μ ε α υτή  τη ς  πόλη , ... 
Ν ο η μ ά το δ ο το ύ ντο να σ τ ικ ό χ ώ ρ ο , χ  

_ α πο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α να φ ο ρ ά ς  κα ι 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς  τη ς  συλλογικής < 
μ νήμ ης.

}. Π αρίσταντα ι α πλ ά  ή ε ίν α ι ζμ τικό ς  χ ώ ρ ο ς  ^  
γ ια  τ ο υ ς  π ο λ ίτες  κα ι το ν  πολιτισμ ό τη ς  
π ό λ η ς

Σχόλιο [Α5]: ^
ά) Πράσινη α νάπλαση  δημ ό σ ιω ν  χώ ρω ν

β) Ενίσχυση τη ς  ο ικολογικής σ υνε ίδησ η ς 
τω ν  π ο λ ιτώ ν  μ έ  δ ρά σ εις  π ρ υ  α φ ο ρ ο ύ ν  
τό ν  δημ ό σ ιο  χώ ρ ο  (π. χ .  α νακύκλωση, 
χρήση  των.Μ Μ Μ  ή  εναλλακτικώ ν 
μ έσ ω ν  μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλυιώ ν στο  
περ ιβ ά λλο ν , κ. α .)

γ) Π ολιτιστικές εκδηλώ σεις σε 
α νο ικτούς  δημ ό σ ιο υς  χ ώ ρ ο υ ς  (π . χ. 
εκ θ έσ ε ις  β ιβλ ίου  ή έρ γω ντέχνης , 
θ έα τρ ο  δρό μ ο υ  κ. α .)

δ ) Μ ουσ ικές εκδηλώ σεις σ ε  ανο ικτούς 
δ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς  (π. χ . σ υνα υλ ίες, 
χο ρ ευτικ ά  σ υγκροτήμ α τα κ . α .) ·,---
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16) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Είναι πολλά, κάπου μπορεί να αυξάνεται, κάπου μπορεί να μειώνεται, αν 
είχε κλίμακα θα έλεγα κάπου στη μέση.

17) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Πόσο σημαντικό; Το A και το Ω.

18) Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Νομίζω είναι σαφές και από όσο είπαμε, στο μέγιστο βαθμό.

Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 
στην πόλη της Λάρισας;

Αρκετά ικανοποιητικό σε ποσότητα.
Σε ποιότητα;
Σε ποιότητα [.. ) εξαρτάται από όσα έχουμε πει, την κοινωνική 
συνεργασία, τη συμμετοχή των πολιτών και φυσικά και τις διαθέσεις 
της δημοτικής αρχής.

19) Σεποιο βαθμό πιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μπορούν να 
σχετιστούν με τηντέχνη^

Σε μεγάλο βαθμό, στον μέγιστο.
20) Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης;

Το ίδιο, στο μέγιστο. Το λέγαμε και πριν με το κυκλοφοριακό.

21 )Σ ε  ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
Όχι, προσωπικά θεωρώ πως όχι. Η πόλη αυτή τη στιγμή είναι φτιαγμένη για 
τα  αυτοκίνητα, ούτε καν για τους πεζούς.
Δε γίνεται καμιά προσπάθεια;
Είναι επιφανειακή.

22) Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;
Όχι, ενώ έχει όλα τα προσόντα η πόλη, είναι επίπεδη και άρα βολική.

23) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Σημαίνει μεγάλο κυκλοφοριακό πρόβλημα και επιβάρυνση του 
περιβάλλοντος.

Σχόλιο [Α6]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  λε ιτουργή σ ουν ω ς  χώ ρ ο ι 
φ ιλο ξεν ία ς  έρ γω ν τέχνης;
•  Να λε ιτουργή σ ουν ω ς  χ ώ ρ ο ι 
έμ πνευσ ης;
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α ποτελέσουν χώ ρ ο ι 
δ η μ ιο υρ γ ία ς  τέχνης; ( ■
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a
24) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 

να προβάλει προς τα έξω;
Έ χε ι την ιστορία της σαν πόλη, έχει το ποτάμι. Από τη σημασία ωστόσο 
της πράξης, αν ισχύει, κατά πόσο το έχει πετύχει δηλαδή, θα έλεγα ότι 
είμαστε σε ένα μεσαίο επίπεδο.

25) Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;

Την ιστορία μας, το ποτάμι.
26) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη;

Είμαστε και σε περίοδο κρίσης βέβαια, αλλά ακόμη τα καταφέρνουμε. 
Είμαστε, θα έλεγα, σε ένα μεσαίο επίπεδο.

2 7) Π  ως θα περιγράφατε την Λάρισα με μιαλέξη/φράση;
Πώς να την περιγράφω; Δύσκολο.. Παλιά την λέγαμε «σκονούπολη», αλλά 
τώρα πια έχει αλλάξει... Εεε, θα έλεγα πλούσια νυχτερινή ζωή.

Σας ευχαριστώ για τον χρόνο σας

I ' 1I ί

ι
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ 

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης

Συνέντευξη με επιμελήτρια του Λαογραφικού Μουσείου.

1) Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας;

Είμαι αρχαιολόγος και είμαι επιμελήτρια στο Λαογραφικό Ιστορικό μουσείο 
Λάρισας, που είναι μουσείο νεότερου πολιτισμού, είναι το κεντρικό μουσείο 
νεότερου πολιτισμού στη Θεσσαλία. Οι αρμοδιότητες μου πιο αναλυτικά 
είναι η οργάνωση, ο σχεδιασμός και η οργάνωση επίσημων εκθέσεων, είναι η 
εκπαίδευση, που σαν μουσείο έχουμε στην πολιτική μας πολύ μεγάλο μερίδιο 
για την εκπαίδευση και πολλές άλλες δράσεις πολιτιστικές, συνεργασία με 
άλλους φορείς, σε πλαίσια πάντα διαδραστικά, διαδραστικές πολιτικές πάνω 
στον πολιτισμό και άλλα πολλά.

2) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Θεωρώ σε πολύ μεγάλο βαθμό. Και για αυτό Θάσου μιλήσω 
αποκλειστικά, σε σχέση με εμάς, το λαογραφικό μουσείο, το οποίο το έχει 
συνδράμει αρκετές φορές έχει ενισχύσειτη δραστηριότητα μας, μας έχει 
βοηθήσει δηλαδή. Το μουσείο μας ιδρύθηκε το 1974, από το 1992 και 
μετά, το 1992 έγινε η θεμελίωση του νέου κτηρίου, και μέχρι το 2008 δεν 
είχαμε ακόμα μπεε Δηλαδή μέσα σε 16 χρόνια, φαντάσου πόσα \ 
προβλή ματα, πόσες «ταλαιπωρίες» έχει υποστεί το μουσείο. Σε όλα αυτά 
ο δήμος ήταν αρωγός μας με τον έναν ή τον άλλον τρόπο. Αλλά και 
εξετάζοντας τη δράσεις μας ο δήμος ήταν αρωγός μας πολλές φορές, μας 
ενίσχυσε, συνεργάστηκε άψογα και νομίζω είναι στο πλευρό μας και είναι 
διατεθειμένος να έρθει πιο κοντά.

3)Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Σε αρκετά μεγάλο βαθμό. KaL πάλι από τη δική μας εμπειρία.. Οι δράσεις 
του μουσείου εδώ και χρόνια έχουν επεκταθεί και εκτός τω ν τειχών, 
εκτός του «φυσικού» χώρου του μουσείου. Μπορεί να σχεδιαστεί μια 
έκθεση έξω, να γίνει ένα εκπαιδευτικό πρόγραμμα, όπως έγινε και 
παλιότερα, πχ κάτω στο ποτάμι, τον Πηνειό, στα πλαίσια των  
εκδηλώσεων που κάνει εκεί κάθε Ιούνιο ο δήμος, έχει συμμετάσχει και το  
μουσείο με εκπαιδευτικά προγράμματα και μπορώ να σου πω, ότι είναι
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και ο εξωτερικός χώρος, που μπορεί να λειτουργήσει και ως χώρος 
έμπνευσης και ανάπτυξης πολύ περισσότερο από ένα απλό εκπαιδευτικό 
πρόγραμμα, μια ξενάγηση σε ένα μουσείο, δίνει άλλα ερεθίσματα και 
άλλες δυνατότητες.

4)Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο θέματα οικολογίας, που
σχετίζονται με την καθημερινότητα της πόλης;

Νομίζω πως ο δήμος το έχει δηλώσει αυτό το πράγμα, και το δηλώνει 
έμπρακτα ότι δίνει μεγάλη βαρύτητα, απαντώ καθαρά ως πολίτης πλέον, 
αλλά θεωρώ πως τον απασχολεί αρκετά, χωρίς βέβαια να έχω 
εξειδικευμένη γνώση.

Σχόλιο [Α7]: »Ανακύκλω ση (ύπαρξη 
κάδω ν, μαθητικά προ γρά μ μ α τα  κ .α ) 
•Εναλλακτικά μέσα μεταφ οράς {π. χ. 
ποδήλατο)
•Χρήση μορφ ώ ν ενέργειας φιλικώ ν 
προς το  περιβάλλον 
• Πράσινη ανάπλαση τω ν δημόσιω ν 
χώ ρω ν
•Αύξηση τω ν ανοικτώ ν και πράσινω ν 
χώ ρω ν τη ς πόλης

5) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;

Είναι χώρος επικοινωνίας, έμπνευσης, ψυχαγωγίας, χώρος ανάπτυξης 
ποικίλων δραστηριοτήτων σε διάφορα πεδία δράσης, όπως αναφέραμε 
και παραπάνω για τις γιορτές Πηνειού, που συμμετείχαμε και ως μουσείο.

6] Τίρόλο θεωρείτε πως παίζει η έννοια του δημόσιου χώρου για τον Δήμο;

Ενδεικτικό είναι ol γιορτές Πηνειού, όπως είπα, που είναι ένα φεστιβάλ 
κάθε Ιούνιο, αλλά και άλλες ποικίλες πολιτιστικές δράσεις. Δίνει δηλαδή 
έμφαση στη χρήση δημόσιων χώρων, ναι, το στηρίζει.

7)Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;

Νομίζω σε αρκετά μεγάλο βαθμό και εν δυνάμει μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί και περισσότερο. Έτσι νομίζω.

Σχόλιο [Α8]:
•Απλά περνούμε μέσα από αυτόν ή 
υπάρχουμε μέσα σε αυτόν;
•Είνα ι χώ ρος ζω τικός γ ια  τη ν πόλη; 
•Είνα ι χώ ρος επ ικοινω νία ς και 
α λληλεπίδρα σης τω ν πολιτώ ν;

•Χώ ρος που ενισχύει το υς 
δημοκρατικούς θεσ μ ο ύ ς τη ς  πόλης( με 
τη  έννοια ς τη ν  επ ικοινω νία ς και τις  
αντα λλα γή ς α πόψ εω ν);

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;

Θα μιλήσω με βάση την ιδιότητα μου, τις δικές μου προσλαμβάνουσες, 
γίνεται μέσα από πολιτιστικές δράσεις, όπως είπα πριν, εκθέσεις έργων 
τέχνης ή συμμετοχή σε κάποιες πανελλήνιες, όπως εκστρατείες του υπ. 
Πολιτισμού, όπως για το ποδήλατο κ. α. , περιβαντολλογικά διότι και το 
υπ. Πολιτισμού εστιάζει σε τέτοιου είδους εκστρατείες κάθε χρόνο με ένα 
τέτοιο θέμα. Φέτος είναι «το νερό», παλιότερα «το δέντρο». Κάναμε 
ειδικά προγράμματα σε εξωτερικό χώρο. Μέσα από εκπαιδευτικά 
προγράμματα, από συνεργασίες που αφορούν το περιβάλλον και άλλες 
τέτοιες εκδηλώσεις.

9) Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» fra αρχαιολογικά ευρήματα στο 
κέντρο της πόλης,]

Σχόλιο [Α9]:
•Α ' αρχαίο θέα τρο {3ί* α ιώ να ς π  .X.)
•Β ’ α ρχα ίο  θέα τρο ( ΐ “" α ιώ να ς π, X.) 
•Μ εγάλο Ο θω μ α νικό  Λ ουτρ ό (Buyuk 
H am am , γύ ρ ο  στον 17° α ιώ να  μ. X.) 
•Μ π α ΐρα κλί τζα μ ί (τέλη 15ου -  αρχές 
16ου α ιώ να  μ. X.)
• Γενί Τζα μ ί (19“ 1 α ιώ να ς μ. χ.) 
•Μ πεζεστένι (Ο θωμανική σκεπαστή 
αγορά. Τέλη  15“  -  α ρχές 16“  αιώ να μ. 
X.)
•Παλαιοχριστιανική Βασιλική του αγίου 
Αχιλλίου (6°^ α ιώ να ς μ. X.) 
•Π αλαιοχριστιανικά Λ ουτρ ά  {(ο* αιώ να ς 
μ. X . ,  πλατεία  Λαμπρούλη)
•Βυζαντινός Ναός -  Ν εκροτα φ εία (11** 
-1 2 ° *  αιώ να ς μ. X.)
•Π αλαιοχριστιανικά Λ ο υ τρ ά  (5°^ αιώ νας 

μ -Χ .)
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Στο μέγιστο δυνατό, διότι δεν υπάρχουν πολλές δυνατότητες, δηλαδή 
αντιμετωπίζουμε ως χώρος πολιτισμού -  το ίδιο συμβαίνει και με τους 
αρχαιολόγους- αρκετά προβλήματα, οικονομικά. Το οικονομικό παίζει 
πολύ μεγάλο ρόλο,. Ναι μεν ο σκοπός ενός μουσείου είναι η διάσωση 
μνημείων, αντικειμένων συλλογών κ. α. αλλά πολύ σημαντικό ρόλο παίζει 
και η ανάδειξη τους, σε επίπεδο πόλης η ανάδειξη τους γίνεται με 
οικονομικά, χωροταξικά κ. α. μέτρα και πίστεψε με δεν είναι πολλά.

10)Γίιστεύετε πως έχει επιτευχθεί η επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην, 
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρου;\

Νομίζω στα πλαίσια του δυνατού και από εκεί και πέρα εμείς ως φορείς 
πολιτισμού και το αρχαιολογικό και οι εφορείες και ο δήμος 
προσπαθούμε να το εμφυσήσουμε στους πολίτες, μέσα από τις δράσεις 
μας, ότι όλα αυτά τα σημεία πρέπει να τονώνουν την συλλογική και 
ατομική μνήμη, να είναι σημεία αναφοράς. Διότιη Λάρισα είναι μια πόλη 
πολυπολιτισμική και με παρελθόν. Στα πλαίσια του δυνατού πάντα 
προσπαθούμε να τό  αξιοποιούμε κα ινα το αναδεικνύουμε αυτό, αυτό 
είναι βασικό.

Σχόλιο [Α10]: Ενώ ε ίν α ι κομμάτια  μ ιας 
άλλη κοινω νίας π λέο ν  ε ίν α ι εν τα γμ εν α σ το  
δημ ό σ ιο  χώ ρ ο  μ ια ς  σ ύγχρονης πάλης) 
π ό σ ο  α ρμονικά  δ ένο υ ν  μ ε  αυτή  τη ς  πόλη; 
Ν ο ημ α το δο το ύντο ν  αστικό χώ ρ ο , : 
α πο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α να φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ ή ς τη ς  συλλογικής ··:;■ 
μνήμ ης. ’'·
Π αρίστανται α πλ ά  ή ε ίν α ι ζω τικός χ ώ ρ ο ς  - 

γ ια  τ ο υ ς  π ο λ ίτες  κα ι το ν  πολιτισμ ό τη ς  
π ό λ η ς;

11)Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Θα σου πω με βάση καί τις διαθέσεις του προς το μουσείο. Ναι, και στον 
απόλυτο βαθμό όσον αφορά εμάς που είμαστε ένας φορέας πολιτισμού 
πολύπαθος, θεωρώ πως είναι μέρος της ευρύτερης περιοχής και 
ευαισθητοποίησηςτου δήμου.

12)Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

Είναι ανοιχτός και το αποδεικνύει καθημερινά με τις διάφορες 
εκδηλώσεις προσπαθώντας να μπλέξει και τους πολίτες σε αυτό. Θέλει 
ενεργούς πολίτες, με εκδηλώσεις ανοιχτές για το κοινό, με συμμετοχή του 
κοινού διαφόρων ηλικιών.

13)Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη πολιτιστική 
εκμετάλλευση 1του δημόσιου χώρου;

Τ ι να σου πω, που είναι και πολύ δύσκολη η οικονομική συγκυρία.. Ναι 
μεν εμείς μεμονωμένα σαν φορείς πολιτισμού συνεργαζόμενοι με τον 
δήμο, αλλά υπάρχουν και ανώτεροι φορείς όπως το υπ. Πολιτισμού με

Σχόλιο [A ll]:
α) Πράσινη α νάπλαση  δημ όσιω ν χώ ρω ν

β) Ενίσχυση τη ς  ο ικολογικής σ υνε ίδησ ης 
τ ω ν  π ο λ ιτώ ν  μ ε δρά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύν  
το ν  δημ όσιο  χώ ρ ο  (π. χ . α νακύκλωση, 
χρήση τω ν  ΜΜΜ ή εναλλακτικών 
μ έσ ω ν  μ ετα φ ο ρ ά  π ιό  φ ιλ ικώ ν στο 
περ ιβ ά λλο ν , κ. α .)

γ) Πολιτιστικές εκδη λώ σ εις σε 
α νο ικτούς  δ ημ ό σ ιο υς  χώ ρ ο υ ς  (π. χ . 
εκ θέσ ε ις  β ιβλ ίου ή έργω ν τέχνη ς^  
θ έα τρ ο  δρόμ ου κ. α.)

δ) Μ ουσικές εκδη λώ σ εις σ ε  ανοικτούς 
δ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς  (π. χ . σ υναυλίες, 
χο ρ ευτικ ά  συγκροτήμ ατα  κ. α.)
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εκστρατείες του, σειρά θεματικών δράσεων, οικολογικά προγράμματα, 
αλλά δεν έχουμε τα οικονομικά μέσα Χρειάζονται χρήματα και 
περισσότερα ερεθίσματα

14)Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;

Ό χι ικανοποιητικά, χρειάζεται δουλειά και ενεργοποίηση από εμάς. Η 
σχέση είναι αμφίδρομη και παίζει ρόλο και το επίπεδο εκπαίδευσης.

15 ) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;

Μιαυγειής πόλη. Με ενεργούς πολίτες, ευαισθητοποιημένους σε πολλά 
θέματα, δηλαδή να εμπλέκονται ενεργά όπου μπορούν και με τις 
δυνατότητες που παρέχει ο δήμος. Μια πόλη που αναδεικνύει το 
παρελθόν και τα  μνημεία της, τα  οποία αποτελούν μια βάση ανάπτυξης 
του αύριο. Σε ενδυναμώνουν, η γνώση και η συνειδητοποίηση του 
παρελθόντος ως ιστορική και συλλογική μνήμη. Μια πόλη που προβάλλει 
τον πολιτισμό της, με οικολογική πολιτική, επενδύοντας δηλαδή σε όλους 
τους τομείς, είναι υγείης και εκκολάπτει ενεργούς πολίτες.

16) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Αρκετά καλό, πάνω του μέτριου. Απαιτεί ακόμα δουλειά και προσπάθεια.

1 7)Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Είναι ή βάση. Για  μένα το καλό επίπεδο ζωής εμπεριέχει ανεπτυγμένο 
πολιτισμό.

18)Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Όπως προανέφερα η ανάπτυξη οικολογικής πολιτικής. Αυτό που λέμε 
«πράσινη πόλη» είναι πολύ βασικό.

19)Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 
στην πόλη της Λάρισας;

Έχουμε τους χώρους γύρω από το ποτάμι, το Αλκαζάρ και τις όχθες 
που είναι σημαντικός πνεύμονας για την πόλη, ευτυχώς έχει
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αξιοποιηθεί εκεί η περι.οχή. Σε ότι αφορά τα  πάρκα από προσωπική 
εμπειρία, θα έλεγα ότι χρειαζόμαστε δουλειά σε επίπεδο πάρκων, 
πλατειών κλπ.

20}Σεποιο βαθμόπιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μπορούν να 
σχετιστούν μετηντέχνηί

Όπως προανέφερα, στον μέγιστο βαθμό. Διότι είναι χώρος έμπνευσης, 
ψυχαγωγίας, ανάπτυξης δραστηριοτήτων, φιλοξενίας. Μια πολύ ωραία 
έκθεση που μπορεί να στηθεί εκεί έξω, ένα εκπαιδευτικό πρόγραμμα 
διαδραστικό, μια πολιτιστική συνεργασία.

Σχόλιο [Α12]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  λε ιτο υρ γή σ ο υν  ω ς  χώ ρ ο ι 
φ ιλο ξεν ία ς  έρ γω ν τέχνη ς;
•Ν α  λε ιτουργήσουν ω ς  χ ώ ρ ο ι 
έμ π ν ε υ σ η ς
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α πο τελέσ ο υ ν  χώ ρ ο ι 
δ η μ ιο υρ γ ία ς  τ έ χ ν η ς

21)Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης;

Πολύ βασικό, το  αυτοκίνητο στο κέντρο δυσχεραίνει τη μεταφορά πια

22)Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;

Νομίζω πως τη στηρίζει Έχουν γίνει ειδικές λωρίδες για ποδήλατα και 
από όσο ξέρω από φίλους ποδηλάτες έχουν διευκολύνει πολύ την κίνηση 
με το ποδήλατο.

23)Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;

Δεν ξέρω αν είναι αρκετά αλά σίγουρα περισσότερο από το παρελθόν. 
Και λόγω οικονομικών συγκυριών αλλά και λόγω του περιβάλλοντος σε 
σχέση με την ενίσχυση του δήμου.

24)Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;

Λιγότερα καυσαέρια, πιο καθαρή πόλη. Αλλά νομίζω πως πρέπει και το 
υπόλοιπο τω ν πολιτών να ευαισθητοποιηθεί σε ôtl αφορά τη 
κυκλοφορική τους αγωγή. Να εστιάσουμε και στην παιδεία πάλε

25)Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα έξω;

0 δήμος λέει «Λάρισα, πόλη του ccùpLO», θα προσθέσω με ένα γερό 
πολιτιστικό background ως βάση για το αύριο. Δεν ξέρω πόσο δυνατά
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βγαίνει αυτό προς τα  έξω. Η Λάρισα φημίζεται περισσότερο για τους 
πεζόδρομους και ίσως το πράσινο.

26)Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;

Είναι η ιστορία που έχουμε, επειδή η Λάρισα είναι πόλη 
πολυπολιτισμική και εμείς εκ των έσω προσπαθούμε να το 
προβάλουμε. Νομίζω γενικά σαν χώρα πρέπει να επενδύσουμε στον 
πολιτισμό.

27Σε τιθαθμό

27) Σε  τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη;

Σε αρκετά μεγάλο βαθμό, πάνω από το μέσο θα έλεγα.

28) Πως θα περιγράφατε την Λάρισα με μια λέξη/φράση;
Πολυπολιτισμική, με γερές βάσεις. Κατά καιρούς έχει αφομοιώσει 
διάφορους πολιτισμούς και σε αυτό τον πολιτισμό μπορεί να πατήσει και 
να οικοδομήσει ένα ανθηρό αύριο.

Σας ευχαριστώ για τον χρόνο σας
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης

Συνέντευξη με την Πρόεδρο τηςΈνωσης Γυναικών Λάρισας και δημοτικό 
σύμβουλο με τον συνδυασμό Λαμπρούλη

129

1)Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας;

Δηλαδή με τ ι ασχολούμαι; (ναι) Είμαι πρόεδρος στην Ένω ση Γυναικών 
Λάρισας και δημοτική σύμβουλος με την παράταξη του Λαμπρούλη. 0  
Σύλλογος είναι ένας σύλλογος γυναικών, υπάρχει στην πόλη από την ;
μεταπολίτευση και μετά, εγώ είμαι πρόεδρος τα 3-4 τελευταία χρόνια. Είναι
ο πιο ενεργός σύλλογος της πόλης, έχει πάρα πολλά μέλη και πάρα πολλές
δραστηριότητες. Οι δραστηριότητες του συλλόγου αφορούν κατά κύριο λόγο ^
τις  γυναίκες, τα  προβλήματα των γυναικών, είμαστε ο σύλλογος εκείνος που
λέμε ότι σήμερα öl γυναίκες αντιμετωπίζουν πάρα πολλά προβλήματα, με
κυριότερο αυτό της ανεργίας, της εκμετάλλευσης στις εργασιακές σχέσεις,
γενικά τα  οξυμένα προβλήματα που αντιμετωπίζουν σήμερα οι γυναίκες.
Πάντα αντιμετώπιζαν προβλήματα οι γυναίκες, αλλά σήμερα ακόμα πιο 
πολύ, βλέπετε ότι η κρίση που αντιμετωπίζει σήμερα η κοινωνία μας πιο 
οδυνηρά είναι τα  αποτελέσματα στο γυναικείο πληθυσμό. Με πρώτο το  θέμα 
της ανεργίας, τα  επίσημα ποσοστά των γυναικών είναι υπερδιπλάσια σε 
νούμερο από αυτά των αντρών. Δηλαδή η ταξική φύση της γυναίκας μας 
απασχολεί ιδιαίτερα.. Επίσης ο σύλλογος, πέρα από την αντιμετώπιση των 
προβλημάτων, έχει πάρα πολλές πολιτιστικές δραστηριότητες, ασχολείται με 
πάρα πολλά πολιτιστικά, κάνει εκδηλώσεις πολιτιστικού περιεχομένου, για
παράδειγμα κάνουμε προβολές ταινιών, πρόσφατα δείξαμε μια ταινία που * ' ...
εξέταζε το θέμα τον προσφύγων της Μικρασιατικής Καταστροφής και

: !. · :·· ... :■ ·■ ■ : ;; ■ ■
ακολούθησε συζήτηση -  σύνδεση με την πολιτική προσφυγιά και γενικά του 
προσφυγικού προβλήματος. Επίσης, χθες ήμαστε σε κατά κάποιο τρόπο 
εκδρομή στο Τρίκερι, ένα μικρό νησάκι που ήταν τόπος εξορίας γυναικών, 
πραγματοποιήσαμε μια εκδήλωση μνήμης θα λέγαμε, είχε και πολιτιστικό 
πρόγραμμα, είχαμε μουσική, τιμήσαμε γυναίκες που ήταν εξόριστες και άλλα.
Και ως δημοτική σύμβουλος στο συνδυασμό που είμαι παλεύουμε τελείως 
διαφορετικά από ότι οι άλλοι, για παράδειγμα εγώ προσωπικά στο τελευταίο 
δημοτικό συμβούλιο συζητώντας το προϋπολογισμό του δημοτικού Ωδείου, 
που είναι πολιτιστικός φορέας, εξήγησα για καταψήφισα τον 
προϋπολογισμό, για 2 λόγους. Πρώτον, γιατί είναι το π«) ακριβό σχολείο που 
υπάρχει στην πόλη, με δίδακτρα που φτάνουν μέχρι και ΙΟΟΟευρώ το χρόνο, 
με αποτέλεσμα να αναγκάζονται γονείς να περικόψουν τις σπουδές των
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παιδιών τους, αλλά και για τις εργασιακές σχέσεις στο Ωδείο που έχουν 
καθηγητές με συμβάσεις χαμηλόμισθες. Ο πολιτισμός εν ολίγοις αν δεν 
επιχορηγηθεί γενναία από το κράτος, δεν μπορεί να είναι ανταποδοτικός.
Εδώ σκέφτονται να δώσουν προς ενοικίαση το κηποθέατρο, να το 
νοικιάσουν σε ιδιώτη, να ως δημοτική σύμβουλος στον συνδυασμό μου 
αναταχθήκαμε σε αυτό. Στο κηποθέατρο, το οποίο για την ιστορία έγινε επί 
εποχής Λαμπρούλη, μπορεί να έχει εισιτήριο όταν έρχονται παραστάσεις, 
αλλά όταν γίνονται εκδηλώσεις, συζητήσεις, φεστιβάλ στο χώρο του αυτά 
τώρα είναι δωρεάν. Αν είναι σε ιδιώτη θα ενοικιάζεις το χώρο, θα πρέπει να 
βάλεις και εισιτήριο. Εμείς πιστεύουμε ότι πολιτισμός δεν πληρώνεται, 
ανήκει σε όλους και είναι και αναγκαίος, είναι απαραίτητος και είναι και ο 
πρώτος που χτυπιέται, ειδικά τώρα με την οικονομική κρίση.

2)Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

0 Δή μος ήταν και συνεχίζει δηλαδή να είναι ένας από τους κύριους φορείς 
πολιτιστικής δραστηριότητας στην πόλη. Το ζήτημα είναι ποιος δήμος 
και τ ι πολιτιστικές δραστηριότητες. Γιατί μπορεί να ενισχύονται 
δραστηριότητες οι οποίες δεν ανεβάζουν το επίπεδο του τόπου, δηλαδή 
όταν κάνει για παράδειγμα χριστουγεννιάτικες εκδηλώσεις και καλή μια 
τραγουδίστρια, ας μη πούμε «σκηλού» αλλά αμφιβόλου καλλιτεχνικής 
ποιότητας, σίγουρα δεν ανεβάζει το πολιτιστικό επίπεδο. Άρα, ένα πρέπει 
να μας ενδιαφέρει τ ι εκδηλώσεις κάνει ο δήμος, και δεύτερον είναι ποιος 
τις κάνει αυτές τις εκδηλώσεις αλλά και με τ ι οικονομικό κόστος. Δηλαδή 
αν κάνει εκδηλώσεις και καλεί να πληρώσουν πολλά οι πολίτες.. Γιατί 
εγώ ήμουν και μέλος του συμβουλίου του Θεσσαλικού θεάτρου για 
χρόνια, και όταν το εισιτήριο είχε φτάσει 25ευρώ εμείς φωνάζαμε, για  
όνομα του Θεού σε ποιον απευθυνόμαστε; Ή τα ν πολύ ακριβό και δεν 
είναι προσιτό έτσι σε μεγάλη μερίδα των πολιτών. Από την άλλη πλευρά 
όμως είναι εγκλωβισμένος ο Δήμο σήμερα, διότι η πολιτεία, η οποία θα 
πρέπει να ενισχύει τους δήμους και οι δήμοι να κάνουν και πολιτιστικές 
δραστηριότητες, με την οικονομική κρίση τα  πρώτα λεφτά που κόβει 
είναι τα  κονδύλια για τον πολιτισμό. Παράδειγμα ο Γερουλάνος τώρα που 
είναι υπουργός πολιτισμού, είπε ότι τα  Δημοτικά Θέατρα θα 
συρρικνωθούν, δε ξέρω ακριβώς πόσα είναι 16 -  20, και αυτά που θα 
μείνουν απόταΔΗ Π ΕΘ Ε θα γίνουν ανώνυμες εταιρίες, δηλαδή θα μπει 
ιδιώτης

3)Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;
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Βεβαίως σχετίζονται.. Καταρχάς έχει σχέση με την αισθητική του χώρου, 
μας αρέσει να ζούμε αξιοπρεπώς, να καλύπτουμε τις ανάγκες μας αλλά 
συγχρόνως μας αρέσει να ζούμε και σε ένα ωραίο περιβάλλον. Θέλουμε 
να έχουμε μια όμορφη πόλη όπου τα πάρκα, ol δρόμοι και όλα αυτά, είναι 
στην υπηρεσία του πολίτη, για να ζει ωραία, αλλά βέβαια προϋπόθεση 
για να το  έχει αυτό, για να ζει ωραία είναι να μην έχει βιοποριστικό 
πρόβλημα.

4) Σε  ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο βέματα οικολογίας;mqù 
σχετίζονται με την καθημερινότητα της πόλης;

Ο δήμος πάλι είναι αυτός που θα πρέπει να είναι υπεύθυνος για ζητήματα 
οικολογίας, αλλά πάλι κατά την γνώμη μου ο Δήμος Λάρισας όπως και όλοι οι 
Δήμοι της χώρας δεν έχουν σ η ς προτεραιότητες τους την επίλυση 
οικολογικών προβλημάτων. Παράδειγμα, που αφορά και την Λάρισας, είναι η 
ρύπανση της ατμόσφαιρας, η οποία προκαλείτε κυρίως από τα  αυτοκίνητα 
αλλά και τα  αεροπλάνα. Έ να  θέμα που δεν συζητιέται ιδιαίτερα στο 
δημοτικό συμβούλιο, η σύγχρονη αντίληψη για τα  αεροδρόμια είναι να 
γίνονται όσο γίνετε πιο μακριά από τις πόλεις, εμάς έχει μπει πια το  
αεροδρόμιο μέσα στην πόλη, η πόλη επεκτάθηκε και εκεί που είναι το  
αεροδρόμιο είναι πλέον μέσα στην πόλη. Και εκτός από τα  άλλα, το  
αεροδρόμιο, το οποίο μάλιστα είναι και στρατιωτικό, τα αεροπλάνα 
δημιουργούν πρόβλημα ηχορύπανσης και ρύπανσης γενικότερα. Κάποτε ο 
διευθυντής του αρχαίου θεάτρου είχε πει ότι τα μάρμαρα, κυρίως έχουν 
πάθει βλάβη από την ρύπανση των αεροπλάνων. 0  δήμος όμως δεν 
ασχολείται με το θέμα, δεν το συζητάμε, δεν ψάχνουμε σαν δημοτικό 
συμβούλιο για λύσεις. Η ρύπανση υπάρχει αλλά πλέον ούτε μετρήσεις δε 
γίνονται στην πόλη. Με την ανακύκλωση έβαλε τους κάδους, ένα δίκτυο 
κάδων αλλά για να πούμε την αλήθεια, για να γίνει σοβαρή δουλεία θα 
πρέπει να είναι μυη μένος και ο ίδιος ο κόσμος, δεν είναι υπεύθυνος για όλα ο 
δήμος, μη του ρίχνουμε όλες τις ευθύνες, αλλά και έχει ευθύνες και ο 
πολίτης.

5) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;

Οι δημόσιοι χώροι πρέπει να είναι προσβάσιμοι, πρέπει να είναι εύκολοι, 
στον πολίτη, να κάνει ελεύθερη χρήση τους. Και ο δήμος θα πρέπει να είναι 
φορέας που θα πρέπει όλοι να μπορούν να απευθυνθούν και λύσουν τα  
προβλή ματα τους.

6) Τιρόλο θεωρείτε πως παίζει η έννοια του δημόσιου χώρου\για τον Δήμο;

Σχόλιο [Α13]: •Α νακύκλωση (ύπαρξη 
κά δω ν, μαθητικά  ττρονράμμαια  κ α.) 
•Εναλλακτικά μ έσα  μ ε ια φ ο ρ ά ς  (κ. χ. 
π οδή λα το)
•Χ ρήση μ ο ρ φ ώ ν ενέρ γειας  φ ιλικώ ν 
π ρ ο ς  το  π ερ ιβά λλον 
•Π ράσ ινη  α νά πλα ση  τω ν  δημ όσιω ν 
χώ ρω ν
•Α ύξηση τω ν  ανοικτώ ν και πρά σ ινω ν  
χ ώ ρ ω ν  τη ς  π ύλη ς

, Σχόλιο [Α14]:ν
f «Α πλά π ερ νο ύ μ ε  μέσα  α π ό  α υ ιό ν  ή 

υ π ά ρ χο υ μ ε  μέσα  σ ε απτόν,
'  »Ε ίναι χώ ρ ο ς ξωτικός γ ια  τη ν  πόλη; 

æ « Ε ίνά ιχώ ρ ο ςεπ ικ ο ινω ν ία ς  και
αλλη λεπ ίδ ρ α σ η ς τω ν  πολιτώ ν; '  ^
•Χ ώ ρος π ο υ  εν ισ χύε ι το υ ς  
δημ ο κρ α τικ ο ύς  θ εσ μ ο ύ ςτη ς  π ό λ η ςί με 
τη  έ ν ν ο ια ςτη ν  επ ικ ο ινω ν ία ς  κ α ιτ ις  

^ ^ α ν τ α λ λ α γ ή ς  από ψ εω ν);
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Πλέον ο δήμος, και. όλοι οι δήμοι της χώρας, έχουν γίνει φερέφωνα, της 
κεντρικής διοίκησης, αυτό σήμαινε και ο Καλλικράτης, σταματούν οι 
επιδοτήσεις, σταματούν και τα  έργα Αυτό είναι πολύ σημαντικό, ο δήμος 
πρέπει να κάνει έργα, που στο σύνολο τους τον δημόσιο χώρο, και για 
παράδειγμα το θέατρο του ΟΥΙΛ, που έχει γίνει η αίθουσα στο ισόγειο και το  
άλλο ουσιαστικά είναι ακόμα γιαπί Και λόγοι οικονομικοί είναι και αυτοί 
που δεν επιτρέπουν την μείωση των τραπεζοκαθισμάτων στους δημόσιους 
χώρους, στις πλατείες αλλά κυρίως σε πεζοδρόμους, όπως αυτός που 
καθόμαστε που γεμίζουν καθίσματα και δυσκολεύεται η κίνηση των  
πολιτών. 0  δή μος βάζει πάρα πολύ υψηλά τέλη για τις καρέκλες, και έτσι 
εξασφαλίζει ένα κύριο έσοδο από τα καταστήματα, τα  χρησιμοποιεί, από την  
άλλη δεν ξέρω αν το ότι είναι υψηλά τα τέλη λειτουργεί και αποτρεπτικά, 
καθώς με την κρίση πολλά καταστήματα αντιμετωπίζουν κρίση, μην κοιτάς 
που στην συνολική εικόνα δεν φαίνεται εύκολα η κρίση, έχει αρχίσει

7) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;

0 δημόσως χώρος είναι πολιτιστικό αγαθό αλλά δεν έχει μετατραπεί σε 
πολιτιστικό αγαθό, δεν έχει αξιοποιηθεί όσο θα έπρεπε. Αλλά σε αυτό 
συμβάλει και η δύσκολη οικονομική κατάσταση που βιώνουμε, αν κάποιος 
αντιμετωπίζει προβλήματα, αν είναι άνεργος τότε είναι λογικό να μην βλέπει 
πχ την πλατεία ως αγαθό πολιτιστικό, αλλά απλά να περνάει μέσα από 
αυτήν. Αλλά πέρα από αυτό οι περισσότεροι χώροι δεν βελτιώνονται 
αισθητικά, αλλά μένουν στάσιμοι. Για παράδειγμα στην Λάρισα το αισθητικό 
άλσος αλλά ως ένα σημείο και το Αλκαζάρ έχουν χρόνια να αναβαθμιστούν 
αισθητικά, παραμένουν ως έχουν, περιοριζόμαστε σε μια συντήρηση 
κάποιων χώρων.. (Εκδηλώσεις γίνονται σε τέτοιους χώρους;) Θα μπορούσαν 
να γίνονται, αλλά δεν γίνονται., δεν γίνονται εκδηλώσεις που να πεις ôpL 
προσελκύουν τους ανθρώπους προς τους χώρους αυτούς..

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;

Να γίνουν οι χώροι αυτοί τόπος προσέκλυσης των πολιτών, να βελτιώνουν 
την καθημερινή ζωή, να μπορεί κανείς να ζει καλύτερα μέσα σε ένα ωραίο 
περιβάλλον. Να είναι χώροι προσελκύσιμοι, καθαροί, ευχάριστοι.. Και αυτό 
δεν είναι πολυτέλεια είναι ανάγκη.

9) Σ ε τ ι  βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» \τα αρχαιολογικά ευρήματαστρ 
κέντρο τής πόλήςΐ

Η Λάρισα έχει αρχαιολογικά ευρήματα τα  οποία, ας πούμε είναι σαν το  
γεφύρι της Αρτας, όλο τελειώνουν και όλο στη μέση μένουν. Ας πούμε για  
το  αρχαίο θέατρο, είναι μια πονεμένη ιστορία που έχει αρχίσει εδώ και 
δεκαετίες και ακόμα δεν έχει τελειώσει, έχει ανάγκη από λεφτά! Ειδικά

Σχόλιο [Α15]:
•Α ' αρ χα ίο  θ έα τρ ο  (β1*  α ιώ να ς  π  .X,)
•B ‘ αρ χα ίο  θ έα τρ ο  (1** α ιώ να ς  π . X.) 
•Μ εγά λ ο  Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyer 
H .im am , γύ ρ ο  στον 17° α ιώ να  μ . X ) 
•Μ ιια ψ α κ λ ί τζα μ ί (ιέλη  15"* -α ρ χ έ ς  
16"· α ιώ να  μ . X.)
•ΓΓ.υί Ιζαμί (19er α ιώ να ς  μ. χ.) 
•Μ πεζεσ τέν ι (Ο θωμανική σ κεπαστή  
α γο ρ ά . Τέλη 15ου -  α ρ χές  16ου α ιώ να  μ. 
X.)
•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλική το υ  αγίου

Αχιλλίόυ (6°* α ιώ να ς  μ . X.) 
•Π αλα ιοχριστιαν ικά  Λ ουτρά (6°? α ιώ να ς  
μ . X ., π λ α τε ία  Λ αμπρούλη) " %

' «Β υζαντινός Ν αός -  Ν εκροταφ εία  (11“1 
- Ι 2 “ 1 α ιώ να ς  μ . X.) ' 
•Π αλα ιοχρ ιστιαν ικά  Λ ουιρά  (5°* α ιώ να ς

- iiX·)_______ ' V - ,
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όταν αναφερόμαστε σε αρχαιολογικά ευρήματα χρειάζεται 
χρηματοδότηση από το Υπουργείο Πολιτισμού. Τα υπόλοιπα που 
αναφέραμε δεν έχουν αναδειχθεί ακόμα, πόσο μάλλον να αξιοποιηθούν. 
Ακόμα και το αρχαιολογικό μουσείο στο Μεζούρλο, έργο του Λαμπρούλη 
και αυτό, δεν έχει ακόμα τελειώσει. Ναι, είναι αυτά όλα και θέματα του 
υπουργείου και της κεντρικής πολιτικής, αλλά και αυτοί, ο δήμος, έχει 
ευθύνη γιατί συμφωνεί με την πολιτεία, δεν αντιστέκεται.

10)Πιστεύετε πως έχει επιτευχθεί η επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην 
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρου,\

Όχι δεν το έχει πετύχει. Οι Λαρισαίοι περνούν και θαυμάζουν το αρχαίο 
θέατρο, αλλά το τελευταίο είναι αναξιοποίητο, δεν αρκεί να περνάς και να 
βλέπεις ένα αρχαιολογικό μνημείο από τον φράχτη, δηλαδή που ζούμε.. 
Δεν έχει γίνει κομμάτι συνείδησης, θα πρέπει να συνδεθεί με κάτι, με 
κάποια εκδήλωση.. Αλλά ακόμα ο δήμος δεν έχει καταλήξει τ ι θα γίνει το  
θέατρο, θα είναι χώρος που θα δίνουν παραστάσεις; Όχι λέει η 
αρχαιολογική υπηρεσία, δεν θα το επιτρέψουμε εμείς. Ενώ για να γίνει 
προσβάσιμο το εσωτερικό του και να γίνονται ξεναγήσεις θα πρέπει να 
μελετηθεί και ο προαύλίος χώρος, πρέπει σε κάθε περίπτωση να γίνουν 
απαλλοτριώσεις και μετατροπή του γύρω χώρου. Όλα αυτά θέλουν 
χρήματα και αυτό έχει ως αποτέλεσμα t l ç  μεγάλες καθυστερήσεις.

11 )Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

0 δή μος δεν έχει την πρόθεση και δεν μπορεί να αντεπεξέλθει πλέον 
οικονομικά σε τέτοια έργα. Πλέον θα δούμε να γίνονται τα  λιγότερα που 
δεν έχουν γίνει ποτέ, δεν έχουν λεφτά, έχουν σταματήσει οι 
χρη ματοδοτήσεις και έχουν σταματήσει να γίνονται έργα. Σταμάτησαν 
έργα που ήταν να ξεκινήσουν, ενώ αλλά που ξεκίνησαν σταμάτησαν στη 
μέση. (Τα προγράμματα που αναφέρει ο δήμος σχετικά με την  
χρηματοδότηση;) Αυτά τα  περίφημα προγράμματα, τα  οποία όμως 
πηγαίνουν με ρυθμό χελώνας, αλλά είναι σταματημένα, άλλα περιμένουμε 
να ανοίξουν, αλλά δε τα  ξέρω και καλά Αλλά στο θέμα χρημάτων το ξέρω 
πολύ καλά, μέσα από τον δήμο, δεν υπάρχουν.

Σχόλιο [Α16]: Ενώ ε ίν α ι κομ μάτια  μ ια ς  
άλλη κοινω νίας π λέο ν  ε ίν α ι εντα νμ ένα  στο 
δ η μ ό σ ιο  χώ ρ ο  μ ια ς  σ ύγχρονης π ό λ η ς  
π ό σ ο α ρ μ ο ν ικ ά  δ ένο υ ν  μ ε  α υτή  τη ς  π όλη ; 
Ν οημ ατοδότούν το ν  αστικό χώ ρο, 
α πο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α ν α φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς τη ς  συλλογικής

μνήμης- . ,
Π α ρίστανπη  α π λ ά  ή  ε ίν α ι ζωτικός χώ ρ ο ς 

γ ια  τ ο υ ς  π ο λ ίτες  κ α ι το ν  πολιτισμ ό τη ς  
π ό λ η ς; , , . Γ ' . .

12)Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

Όχι, υπάρχει μόνο κάποια επίφαση δημοκρατίας. Έκαναν κάτι επιτροπές 
τώρα με βάση τον Καλλικράτη, που εμείς καταψηφίσαμε γιατί 
σημαντικοί φορείς της πόλης δεν συμμετέχουν, όπως το Εργατικό
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Κέντρο, γίνετε δήθεν συζήτηση αλλά στην πραγματικότητα δεν γίνετε 
τίποτα.

13) Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη \πο?ιιτιστική 
εκμετάλλευση \του'δημόσιουχώρου;

Ξανά στο ίδιο θέμα γυρίζουμε, οι δημόσιοι χώροι για να γίνουν καλύτεροι, 
πρέπει η ζωή του ανθρώπου να γίνει καλύτερη. Η πολιτεία να αλλάξει 
φιλοσοφία πως αντιμετωπίζει τον πολίτη, και ο δημόσιος χώρος και ο 
πολιτισμός να απορροφά και νέα κονδύλια και να κάνει αξιοβίωτη τη ζωή 
και την πόλη.

14) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;

Εξαρτάτε τ ι εκδηλώσεις γίνονται. Για παράδειγμα είναι με κάποιο αντίτιμο, 
πχ θέατρο, μειώνετε και η ανταπόκριση, φέτος το Θεσσαλικό μείωσε το 
εισιτήριο για να κρατήσει τον κόσμο, αλλά στις εκδηλώσεις στις πλατείες η 
ανταπόκριση είναι μεγάλη. Το φεστιβάλ Πηνειού, τα Πήνεια, προσελκύουν 
κόσμο.

15) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;

Όταν ο πολίτης έχει δουλειά, να έχει δουλειά καλά αμειβόμενη. Δεύτερον 
το θέμα της παιδείας αλλά και της υγείας, να ζει δηλαδή καλά, και σε ένα 
υγειές και καλό, ωραίο περιβάλλον. Και βεβαίως ο πολιτισμός, που είναι 
απαραίτητος για τον άνθρωπο, να έχει μια ποιότητα, να τον ανεβάζει. 
Βέβαια και αυτό έχει να κάνει και με ένα γενικότερο σύστημα και όχι 
μόνο με την πόλη, πάρε για παράδειγμα την τηλεόραση καί τα  
προγράμματα, την πλειοψηφία τους, που προσφέρει

16) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες
της;

Η Λάρισα έχει τη δυνατότητα να προσφέρει ένα καλό επίπεδο ζωής, αλλά 
δυστυχώς δεν το προσφέρει. Για παράδειγμα η Λάρισα ήταν μια πόλη 
βιομηχανική, και θα μπορούσε να έχει ακόμα μεγαλύτερη βιομηχανία, 
αλλά αποτέλεσμα των πολιτικών που ακολουθήθηκαν τα  τελευταία 
χρόνια ήταν να κλείσουν όλες η βιομηχανίες, με αποτέλεσμα την αύξηση 
της ανεργίας στην πόλη. Έπειτα  η Λάρισα είναι μια από τις λίγες πόλης 
που η οικονομία της βασίζεται στην αγροτική οικονομία, με τη 
αντιαγροτική πολιτική που ασκήθηκε όλα αυτά τα χρόνια στην χώρα μας, 
χτυπήθηκε και η πόλη οικονομικά.

Σχόλκ) [ΑΙ7]:
ο) Πράσινη ανάπλαση δημ όσ ιω ν χώ ρω ν

β) Ενίσχυση τη ς  οικολογικής σ υνε ίδησ η ς 
τω ν  π ολ ιτώ ν μ ε  δ ρά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύν  
τον δημόσιο  χώ ρο {τί.χ. α νακύκλω ση, 
χρήση τω ν  ΜΜΜ ή εναλλακτικώ ν 
μέσω ν μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλ ικώ ν στο 
περ ιβάλλον , κ. α.)

y) Πολιτιστικές εκδηλώ σεις σε 
ανοικτούς δημ όσ ιους χώ ρ ο υ ς  (π. χ. « 
εκ θέσ ε ις  β ιβλ ίου ή έρ γω ντέχνης , 
θ έα  rpn δρόμ ου κ. α.)

δ) Μ ουσικές εκδηλώ σεις σ ε ‘ανοικτούς 
δ η μ ό σ ιο υς  χώ ρους (π. χ. σ υνα υλ ίες, 
χο ρ ευ ιικ ά  ο υγκ ρ ο ιή μ α τα  κ. α.)
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1 7) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Βασικό, είναι το βασικότερο! 0  άνθρωπος όταν ζει καλά, θέλει να περνάει 
και καλά. Και είναι σωστό και λογικό, δεν είναι πολυτέλεια. Η τέχνη, το 
βιβλίο όλα αυτά είναι απαραίτητα.

18) Πόσο σημαντική θεωρείτε τηνύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Βασικό. Δεν μπορεί σήμερα να είναι μια πόλη πνιγμένη στο μπετό. Αυτήν 
είναι μια φιλοσοφία, η οποία αναπτύχθηκε στο όνομα του κέρδους, ότι 
υπάρχει πρέπει να χτίζεται. Τώρα πια γίνετε μια προσπάθεια να αλλάξει 
αυτό, αλλά είναι δύσκολο όταν έχει κτιστεί όλη η πόλη.

19) Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 
στην πόλη της Λάρισας;

Είναι πολύ λίγοι. Δεν ξέρω το ποσοστό ακριβώς, αλλά ξέρω πως είναι 
λίγο το πράσινο σε σχέση με τις ανάγκες της πόλης, σε σχέση και με το 
κλίμα της. Πράσινος χώρος ξέρω ότι είναι το Αλκαζάρ, το αισθητικό 
άλσος, το Μεζούρλο, όταν ολοκληρωθεί και η δενδροφύτευση.

20) Σεποιο βαθμό πιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μπορούν να 
σχετιστούν με την τέχνη;

Βεβαίως και μπορούν. Αυτό δείχνει καιτο επίπεδο ανάπτυξης του τόπου, 
όταν πας σε μια πόλη και βλέπεις τέτοια πράγματα, εκθέσεις κα, σημαίνει 
ότι υπάρχει ανάπτυξη σε αυτή την πόλη.

21) Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης;

Πολύ σημαντική, πάρα πολύ. 0  δήμαρχος, ο κ. Τζανακούλης, πριν γίνει 
δήμαρχος έλεγε για παράδειγμα θα φέρω τα  τραμ στην πόλη, έχει τέσσερις 
τετραετίες δήμαρχος και τραμ ακόμα δεν είδαμε. Δεύτερον, είμαστε από τις  
λίγες πόλεις στη χώρα που είναι τόσο επίπεδη, χρόνια ολόκληρα γίνετε 
συζήτηση στο δημοτικό συμβούλιο ότιη πόλη πρέπει να γίνει 
ποδηλατούπολη. Αλλά ότι έργο έγινε, πχ. ποδηλατοδρόμοι, επειδή και εγώ 
είμαι ποδηλάτησα, είναι ανεπαρκές.

21 )Σ ε  ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;

Δεν τη στηρίζει, δεν κάνει τίποτα. Το να έχουμε μια Κυριακή τον χρόνο 
μέρα ποδηλάτου, κανένα αυτοκίνητο στο κέντρο, δεν είναι πολιτική, δεν 
τη στηρίζει.

■ ·· Σχόλιο [Α18]:
•Μ πο ρ ο ύ ν ,να  λε ιτουργήσουν ω ς  χώ ρο ι 
φ ιλο ί,εν ίπς i  pyuiv τέχνης;
•Ν α  λε ιτουργή σ ουν ω ς  χώ ρ ο ι 
έμ πνευσ η ς;
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α πο τελέσο υ ν  χώ ρ ο ι 
δη μ ιο υ ρ γ ία ς  τέχνης;
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22)Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;

Χρησιμοποιείται αρκετά και θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί ακόμα 
περισσότερο, αλλά είναι και επικίνδυνο, οι ποδηλατοδρόμοι δεν είναι 
αρκετοί και δεν είναι και οργανωμένο δίκτυο, ο ποδηλάτης θα 
αναγκαστεί να βγει και στον δρόμο..

24) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Η παραπάνω, η περισσότερη χρήση του ποδήλατου θα έλυνε το  
κυκλοφοριακό πρόβλη μα στην πόλη. Αλλά τα  αυτοκίνητα είναι πάρα 
πολλά, και η πολιτική είναι να πωλούνται περισσότερα

25) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα  έξω;

Δεν ξέρω αν σήμερα έχει. Νομίζω το θεσσαλικό θέατρο ήταν αυτό που 
αναδείχθηκε πολύ τα τελευταία χρόνια Έχουμε πολλούς ανθρώπους που 
αγαπούν το  θέατρο. KaL αυτό οφείλεται και στην πολιτική Λαμπρούλη, 
που στή ρίξε το  θέατρο και το καλό θέατρο, αλλά και το Ωδείο και η 
Πινακοθήκη.. Όμως δεν υπάρχει κάτι πιο οργανωμένο.

26) Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;

0  πολιτισμός της πόλης! 0  οποίος βασίζετε σε υποδομές που παρέλαβε η 
σημερινή δημοτική αρχή, σε ποσοστό 95%, που πήρε από έναν δήμαρχο, τον 
Λαμπρούλη, που είχε άλλη αντίληψη για τον πολιτισμό. Το ΔΗΠΕΘΕ, ο χώρος 
στον Μύλο, το Ωδείο, η Πινακοθήκη όλα έγιναν τότε, το Αλκαζάρ, το 
κηποθέατρο. Τότε ξεκίνησε η δομή του πολιτισμού και εκεί πάνω ακόμα 
ρολάρει η πόλη.

27) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη;

Βιώσιμη και δημιουργική, τώρα tl να πω.. Το αναλύσαμε και παραπάνω, είναι σε 
ένα επίπεδο.. Αλλά στο λέω και με την οικονομική διάσταση. Υπάρχουν βέβαι και 
άνθρωποι που προσπαθούν να κάνουν κάτι καλύτερο αλλά, δεν υπάρχει 
στήριξη, δεν υπάρχουν οικονομικά μέσα.

28) Πως θα περιγράφατε την Λάρισα με μιαλέξη/φράση;

Είναι μια πόλη με μεγάλη ιστορία, από τη αρχαιότητα kol έχει την 
δυνατότητα να αναπτυχθεί ακόμα περισσότερο αλλά δεν την αφήνουν να 
προχωρήσει, για όλους τους λόγους που είπαμε.

/ ■ ■ ■ C  '  T , , : : ; :  . - . v * » V
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Σας ευχαριστώ για τον χρόνο σας
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΟΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΟΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης

Συνέντευξη με την Αντιδήμαρχο Αστικών Υποδομών και Καθημερινότητας: 
Δέσποινα Μάντζαρη

1)Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας;

Εγώ είμαι ανπδήμαρχος αστικών υποδομών και καθημερινότητας, 
ασχολούμαστε με τα  έργα του δήμου τα μεγάλα και τα μικρότερα, 
συνεργαζόμαστε βέβαια με όλα τα άλλα τμήματα που κάνουνε έργα για όπου 
υπάρχει κενό, το τμήμα κάνει μελέτες kol επιβλέπει και τα έργα. Αφορά 
κυρίως κτηριακά έργα οδικά έργα, κοινόχρηστους χώρους, αναπλάσεις 
πλατειών και γενικότερα, ασχολείται, με διάφορα άλλα, όπως αν υπάρχουν 
βλάβες στους δρόμους, συντηρούμε τις παιδικές χαρές, τα  σιντριβάνια και 
ότι άλλο έχει σχέση με αυτά.

2)Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Ο βαθμός; Σχετίζεται σε πολύ μεγάλο βαθμό με την πολιτιστική 
δραστηριότητα. Διότι εκτός από τις κεντρικές εκδηλώσεις που γίνονται, 
είτε αυτές είναι θρησκευτικές, είτε αυτές είναι εθνικές, που ο Δήμος έχει 
πάντα μια συμμετοχή σε αυτές, διοργανώνονται πάρα πολλές 
δραστηριότητες και τοπικά, είτε αυτό είναι σε μια συνοικία είτε είναι οι 
νέοι δήμοι που έχουν συνενωθεί τώρα με τον Δήμο Λάρισας (λόγω 
Καλλικράτη] και συνοδεύει την κάθε εκδήλωση. Και γίνονται και 
εκδηλώσεις χωρίς να συντρέχει κάποιος ουσιαστικός λόγος 
(θρησκευτικός, εθνικός ή σε άλλο επίπεδο].

3)Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Θεωρώ πως δεν είναι απαραίτητο να σχετίζονται αυτά τα δυο, εκτός από 
κάποιες γιορτές που κάνει και η υπηρεσία πρασίνου σχετικά με αυτό το  
θέμα. Εμείς κάνουμε περισσότερο τους χώρους για την αναψυχή, βέβαια 
σε πολλές πλατείες υπάρχουν χώροι που είναι αποκλειστικά 
εκδηλώσεων, μπορείτε δηλαδή να δείτε κάποια κατασκευή εξέδρας που
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έχει άμεση με τις πολιτιστικές και που είναι μια σταθερή κατασκευή. Εεε, 
αυτό γίνετε και σε εκκλησίες αλλά και σε άλλους χώρους. Επίσης, 
βοηθάμε όταν γίνονται τέτοιες εκδηλώσεις και βάζουμε στέγαστρα, 
τραπεζοκαθίσματα kol ότι άλλο χρειάζεται Υπάρχει μια σχέση, αλλά θα 
έλεγα πως οι χώροι αυτοί έχουν άλλο ρόλο και εμείς τους κάνουμε έτσι 
ώστε να εξυπηρετούμε και την κάθε εκδήλωση.

4) Σε  ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο θέίιατοεοικολογίας, που 
σχετίζονται με την  καθημερινότητα της πόλης;.

Κοιτάξτε να δείτε, τώρα σίγουρα έχουν γίνει κάποια βήματα Έχουν γίνει 
κάποιοι ποδηλατοδρόμοι στο κέντρο της πόλης για να βοηθιούνται τα  
ποδήλατα, έχουν γίνει πολλοί πεζόδρομοι στο κέντρο της Λάρισας για μην 
κυκλοφορούν τα αυτοκίνητα και κυρίως γύρο από το ιστορικό κέντρο, 
όπου μπορούμε προτεραιότητα της Δημοτικής Αρχής είναι φυτεύονται 
συνέχεια δέντρα, τα οποία εξυπηρετούν στην βελτίωση του 
περιβάλλοντος χώρου. Επίσης γίνονται μεγάλες προσπάθειες από το 
τμήμα κυκλοφοριακών ρυθμίσεων για την μείωση του κυκλοφοριακού, 
παλιά η Λάρισα είχε μεγάλο κυκλοφοριακό πρόβλημα ιδίως σε δρόμους 
όπως ήταν η Παναγούλη ή η Καρδίτσης, γιατί ζω στην συνοικία και 
ζούσα έντονα αυτό το πρόβλημα. Τώρα βέβαια, παρά το γεγονός ότι τα  
αυτοκίνητα αυξήθηκαν, το πρόβλημα έχει μειωθεί με παρεμβάσεις που 
έχει κάνει η υπηρεσία Είναι θέμα που μας απασχολεί ιδιαίτερα και με την 
επέκταση της πόλης του δίνουμε σημασία Τώρα, επειδή το κέντρο της 
Λάρισας είναι παλιό για να είναι πιο εύκολη η πρόσβαση σε ποδηλάτες 
και πεζούς διαπλατύνθηκαν τα πεζοδρόμια [ώστε να περιλαμβάνουν και 
χώρο για ποδηλατοδρόμους] σε κάποιες κεντρικές οδούς πχ. Παναγούλη 
ή Παπαναστασίου, κάτι που κάνουμε στα πλαίσια που μπορούμε γιατί 
είναι παλιές οικοδομές και δε γίνονται όλα από τη μια στιγμή στην άλλη. 
Μας απασχολούν τέτοια θέματα σε αρκετά υψηλό βαθμό.

5) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;

Κοιτάξτε ένας δημ. χώρος μπορεί να εννοείτε ένα σχολείο, μπορεί να 
εννοείτε μια πλατεία, μπορεί να εννοείτε ένα γήπεδο, μπορούν να 
εννοούνται πάρα πολλά πράγματα. Θεωρώ ότι ο κάθε χώρος ανάλογα με 
αυτό που [...] το ρόλο που καλείτε να παίξει και να εξυπηρετήσει στις 
αντίστοιχες ανάγκες θεωρώ ότι είναι σημαντικός. Τώρα εμείς στο 
επίπεδο που μπορούμε αναπτύσσουμε όλο και περισσότερους τέτοιους 
χώρους, έτσι ώστε να μην υπάρχει θέμα. Αλλά σε επίπεδο πόλης ποτέ δεν 
είναι αρκετοί.

. - Η  Σ χ ά λ ιο  [ Α 1 9 ] :  •Α νακύκλωση (ύπαρξη 
r  κ ά δω ν, μ αθητικά  π ρο γρ ά μ μ α τα  κ.α.) 

•Εναλλακτικά μ έσα  μ ετα φ ο ρ ά ς  {π. χ. 
π οδήλατο)
•Χ ρήση μο ρ φ ώ ν εν έρ γε ια ς  φ ιλικώ ν 

..... w  π ρ ο ς  το  περ ιβάλλον
' «Π ράσινη ανάπλαση τω ν  δημ όσιω ν 

χ ώ ρ ω ν  :·/-
•Α ύξηση τω ν  α νο ικ ιώ ν και π ράσινω ν 
χώ ρω ν τη ς  .ιόλης

b
b-ÿb-, ·.
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Σχόλιο [Α20]:
•Α πλά  π ερ νο ύ μ ε  μ έσ α  α π ό  α υτό ν  ή 
υπ ά ρ χο υμ ε μ έσ α  σ ε  αυτόν;
•Ε ίνα ι χώ ρος ζω τικός yux την πόλη; 
•Ε ίνα ι χώ ρ ο ς  επ ικο ινω νίας κα ι 
αλλη λεπ ίδρα ση ς τω ν  πολιτώ ν;
•Χ ώ ρος π ο υ  εν ισ χύε ι τους 
δημ οκρατικούς θεσ μ ο ύς τη ς  π όλη ς( με 
τη  έν νο ια ς  τη ν  επ ικο ινω νίας κ α ι τ ις  * 
α νταλλαγής α πόψ εω ν);

Σαν έννοια του δημ. χώρου ως και δημοτικού, γίνονται συνέχεια αιτήσεις 
από τους πολίτες για εκδηλώσεις σε πλατείες, και δίνουμε ρεύμα, 
καθαρίζουμε μετά τον χώρο κ.α., αν οι είναι οι εκδηλώσεις αυτές μη
κυβερνητικές οργανώσεις, επειδή υπάρχει ένα κοστολόγια για όλα αυτά, 
φροντίζουμε να υπάρχει η ελάχιστη χρέωση ή και καθόλου, αν το ζητάνε 
ιδιώτες εκεί υπάρχει κοστολόγιο, αλλά δίνεται για χρήση, είναι δηλαδή 
χώρος ζωτικός, είναι χώρος έκφρασης. Πέρα από τους «ανοιχτούς» 
χώρους είναι και οι «κλειστοί», όπως είναι το Χατζηγιάννειο», όπως είναι 
η Δημοτική Πινακοθήκη, που δίνονται για εκδηλώσεις για ομιλίες για  
συνέδρια, που σημαίνει πως και αυτός ο δημ. χώρος προσφέρεται για την 
χρήση τω ν πολιτώ ν.

7] Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως
πολιτιστικό αγαθό;

θεωρώ πως όποιος δημ. χώρος γίνετε για να εξυπηρετεί πολιτιστικές 
ανάγκες δίνεται στο μέγιστο. Όταν ένας χώρος όμως δεν εξυπηρετεί 
πολιτιστικές ανάγκες ή είναι πολύ πράσινος και δεν είναι επισκέήημος 
δεν μπορείς να τον δώσεις για πολιτιστικές δραστηριότητες, διότι 
καταστρέφεται και ο χώρος. Η γιορτή Πηνειού, ας πούμε που γίνεται 
κάθε καλοκαίρι και είναι σε καταπράσινο χώρο διαμορφώνεται έτσι 
ώστε να μην δημιουργείται πρόβλημα στον περιβάλλοντα χώρο, 
διαμορφώνεται και με αντίστοιχο τρόπο μετά μαζεύεται για να γίνετε 
επισκέψιμος. Επίσης μπορώ να πω πως ο χώρος που γίνετε η γιορτή, ο 
Πηνειός ποταμός, είναι χώρος στον οποίο συνεχίζεται η ανάπλαση και 
στο υπόλοιπο ποτάμι προς την ΔΕΥΑΛ και εκεί θα διαμορφωθούν χώροι 
που θα είναι και για αθλητικές δραστηριότητες και για πολιτιστικές 
δραστηριότητες ανάλογα με την κοίτη του ποταμού και τις δυνατότητες 
που υπάρχουν, γιατί αλλού είναι πιο στενή, αλλού πιο φαρδιά. Δηλαδή 
κοιτάμε να βοηθάμε όσο μπορούμε πολιτιστικά χωρίς να πνίγουμε τον 
ελεύθερο δημ. χώρο, επειδή αυτό μερικές φορές ενοχλεί κάποιους, σου 
λένε γιατί να έρθει η εκδήλωση εδώ που εγώ θα βγω για βόλτα ή να 
γυμναστώ και ότι άλλο. Μη νομίζετε πως και οι πολίτες συγκλίνουν σε 
μια άποψη. Ό τι είναι «αξιοποιήσιμο» το εκμεταλλευόμαστε σε μεγάλο 
βαθμό, αλλά ζητούνται μερικές φορές και πράγματα τραγικά ή και 
επικίνδυνα.

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;

Συνήθως αφορά χώρους που έχουν καθιερωθεί ως περιοχές που γίνονται 
εκδηλώσεις. Δηλαδή τώρα, υπαίθριος χώρος, δεν είναι πράσινος χώρος 
βέβαια, είναι και εκεί που γίνετε το παζάρι της Λάρισας, αν γινόταν αυτό
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στον χώρο που γινόταν πριν το παζάρι αυτό μέσα στο Αλκαζάρ 
καταλαβαίνετε ότι θα είχε καταστραφεί το πράσινο γι’ αυτό έγινε και η 
μεταφορά. Κοιτάμε δηλαδή πράσινο και αξιοποίηση να συνυπάρχουν και 
όπου αυτό δεν γίνετε να γίνει κάποια μεταφορά και για προστασία του 
πρασίνου αλλά και για καλύτερη εξυπηρέτηση. Φανταστείτε τι 
κυκλοφοριακό πρόβλημα θα δημιουργούνταν αν αφήναμε το παζάρι στο 
κέντρο της πόλης, ενώ με τις εγκαταστάσεις και τα παρκινγκ στους γύρω 
χώρους λύνετε το θέμα. Τώρα πέρα από αυτό αξιοποίηση γίνετε με 
πολλούς τρόπους, ένα παράδειγμα ότι μέσα στις -πλατείες έχουμε 
καθιερώσει, σχεδόν σε όλες τις πλατείες, να παίζεται κουκλοθέατρο. 
Βέβαια πρόκειται για κινητές κατασκευές. Θεωρώ πως είναι έτσι, 
αλληλένδετα αυτά τα πράγματα.

9)Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» \τα αρχαιολογικά ευρήματα στο
κέντρο της πόλης;\

Γίνετε μια μεγάλη προσπάθεια για όλα αυτά. Βέβαια το πρόβλημα με 
αυτά είναι ότι είναι ιδιωτική περιουσία και αν ol ιδιοκτήτες δε 
συμφωνούν και αν δεν γίνονται αναγκαστικές απαλλοτριώσεις δεν 
υπάρχει πρόοδος. Με το αρχαίο θέατρο γίνετε μια μεγάλη προσπάθεια 
γιατί ήταν δίπλα σε αυτό ιδιωτικά κτίσματα, έτσι σιγά, σιγά δίνοντας 
χρήματα και απαλλοτριώνοντας όλα αυτά και αποζημιώνοντας τους 
ιδιοκτήτες να αρχίσει να φαίνετε το αρχαίο θέατρο. Έγινε και η 
παρέμβαση του Δήμου με την πεζοδρόμηση της Βενιζέλου ώστε να 
φαίνετε το θέατρο πιο ωραία, να αναδεικνύεται. Θεωρώ ότι υπάρχουν 
και άλλα αρχαία στην Λάρισα που πρέπει να αναδειχθούν, αλλά αυτά 
είναι έργο του Υπ. Πολιτισμού και όπως καταλαβαίνετε υπάρχει 
οικονομική στενότητα και πρέπει να αγοραστούν όλα για να 
αξιοποιηθούν, αλλιώς δε γίνετε τίποτα. Και είναι μια διαδικασία στην 
οποία γίνονται σταδιακά κάποια πράγματα μέχρι να αναδειχθούν όλα. 
Γενικά θα έλεγα πως σε σχέση με παλαώτερα έχουμε πετύχει μια καλή 
«αξιοποίηση» αλλά έχουμε πολύ δρόμο μπροστά μας.

1 0)'ξΙιστεύετε πως έχει επιτευχθεί η επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρου;

Επειδή είναι μέσα στον αστικό χώρο κάποια θεωρώ θα παραμείνουν 
«απροσδιόριστα». Δηλαδή, το αρχ. Θέατρο θα βγεις μια βόλτα και θα το 
δεις είναι μέσα στον αστικό ιστό της πόλης, δε χρειάζεται να βγεις πιο 
έξω. Βέβαια αυτό που κάνουμε είναι να διαφυλάσσουμε τον γύρο χώρο, 
από καφετέριες κ. α. ώστε να υπάρχει ελεύθερος χώρος. Σχετικά με τα  
Μουσεία, ότι μπορεί να γίνει, προσπαθούμε να γίνονται εκτός πόλης 
όπως είναι το Λαογραφικό μουσείο που δημιουργείται στην περιοχή της

Σχόλιο [Α21]:
•Α ' αρχα ίο  θ έα τρ ο  (3“  α ιώ να ς  π  .X.)
•Β ' αρχα ίο  θ έα τρ ο  (1“  α ιώ να ς π . X.) 
•Μ εγά λο  Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyer 
H am am , γ ύρ ο  σ τον 17° α ιώ να  μ. X.) 
•Μ πα ϊρ α κ λ ί τζα μ ί (τέλη 15"" -  α ρχές  
16"" α ιώ να  μ. X.)
•Γ εν ί Τζαμί (19°" α ιώ να ς  μ. χ.) 
•Μ πεζεστέν ι (Ο θωμανική σκεπαστή 
α γο ρ ά . Τέλη 15“  -  α ρχές  16“  α ιώ να  μ. 
X .)

•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλική το υ  αγίου 
Αχιλλίου ( ε λ α ιώ ν α ς  μ . X.) 
•Π αλα ιοχριστιαν ικά  Λ ουτρά (6“  α ιώ να ς  
μ . X ., πλα τεία  Λ αμπρούλπ)
•Β υζαντινός Ν αός -  Ν εκροταφ εία  (11“  
- 1 2 “  α ιώ να ς μ. X.)
•Π αλαιοχριστιανικά  Λουτρά (5“  α ιώ να ς

μ -Χ )

Σχόλιο [Α22]: Ενώ ε ίν α ι κομ μάτια  μ ιας 
άλλη κοινω νίας π λέο ν  ε ίν α ι εντα γμ ένα  στο 
δ η μ ό σ ιο  χώ ρο μ ια ςσ ύ γχρ ο ν η ςπ ό λ η ς , 
π ό σ ο  αρμονικά  δ ένο υ ν  μ ε α υτή  τη ς  πόλη; 
Ν οημ ατοδοτούν το ν  αστικό χώ ρο, 
α πο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α να φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ια μ όρφ ω σ η ς τη ς  συλλογικής 
μνήμ ης.
Π αρίστανται α π λ ά  ή ε ίνα ι ζωτικός χώ ρ ο ς 

γ ια  τ ο υ ς  π ολ ίτες  κα ι τον πολιτισμ ό τη ς  
π ό λη ς;
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Χαραυγής, το Αρχαιολογικό μουσείο που έγινε στο Μεζούρλο ή η 
Δημοτική Πινακοθήκη στην Νεάπολη, όλα εκτός κέντρου. Προσπαθούμε 
όλα να τα  προβάλουμε όσο γίνετε αν και είναι έργα του Υπ. Πολιτισμού 
και όχι του Δήμου. Απλώς εμείς προσπαθούμε να τους παρέχουμε ότι 
βοήθεια χρειάζονται, είτε για προβολή, είτε για την εύκολη μεταφορά 
τω ν πολιτών (οδικό δίκτυο ή ΜΜΜ). Τα θεωρούμε θέματα πρώτης 
προτεραιότητας.

11)Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Γενικά όλα θέλουν μια συγκεκριμένη προσπάθεια και να διαφυλάσσουμε 
ότι μπορούμε και όπως μπορούμε. Θεωρώ ότι τα  περισσότερα πράγματα 
πρέπει να ξεκινάν πιλοτικά, γιατί αλλιώς τη φαντάζεσαι την ανάπλαση 
ενός χώρου και αλλιώς λειτουργεί KaL σίγουρα θα πρέπει να είμαστε πιο 
ανοιχτοί στις αλλαγές, γιατί μπορούν να έχουν καλύτερο αποτέλεσμα και 
να βελτιώσουν τη ζωή στην πόλη. Οπότε θα έλεγα πως vaL, υπάρχει 
πρόθεση και όσον αφορά την πρόθεση υπάρχει σε πολύ μεγάλο βαθμό.

12)Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

Δε μπορείς να ζητάς τη γνώμη καθενός, πρέπει να έχει ο άλλος κάποιες 
γνώσεις στο συγκεκριμένο θέμα. Εμείς είμαστε ανοιχτοί στους φορείς της 
πόλης, όταν προτιθέμεθα να κάνουμε κάτι αυτό γίνετε γνωστό και 
όποιος πολίτης επιθυμεί μπορεί να έρθει στον Δή μο, σε μένα την ίδια και 
να εκθέσουν την άποψη τους, δεν χρειάζεται να γίνει επίση μη 
πρόσκληση, διότι μερικές φορές αυτό μπορεί και να ξεφύγει, και να 
έρχονται και άνθρωποι που δεν έχουν τις κατάλληλες γνώσεις να κάνουν 
κάτι. Και έτσι μετά που πάει να γίνει για το καλύτερο να μην οδηγεί 
πουθενά. Ωστόσο ο Δήμος είναι ανοιχτός στους πολίτες μέσα στα πλαίσια 
που είπαμε.

13)Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη Πολιτιστική 
εκμετάλλευση \τουδημόσιου χώρου;

Από όλα αυτά (βλ. Σχόλιο Α5) σημαντικότερο, πάνω από όλα θεωρώ την  
οικολογία Το θεωρώ ως θέμα πιο επίκαιρο είναι θέμα τω ν ημερών και 
προβλη ματίζει πολύ κόσμο γενικότερα, είτε μιλάμε για τον αέρα, το νερό

Σχόλιο [Α23]:
α) Πράσινη α νάπλαση  δημ όσ ιω ν χώ ρω ν

0 ) Ενίσχυση τη ς  ο ικολογικής σ υνε ίδησ η ς 
τω ν  π ο λ ιτώ ν  μ ε  δ ρ ά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύν  
το ν  δημ ό σ ιο  χώ ρ ο  (π . χ. ανακύκλωση, 
χρή σ η  τω ν  ΜΜΜ ή εναλλακτικώ ν Λ 
μ έσ ω ν  μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλ ικώ ν στο 
π ερ ιβ ά λλο ν , κ. α .) > ;·

y) Πολιτιστικές εκ δη λώ σ εις  σ ε  "  ^
ανο ικ το ύ ς  δ ημ ό σ ιο υς  χ ώ ρ ο υ ς  (π . χ. 
εκ θ έσ ε ις  β ιβλ ίου  ή έρ γω ν  τ έ χ ν η ς  

?ί θ έ α τρ ο  δρό μ ο υ  κ. ol)

δ ) Μ ο υ σ ικ έςεκ δ η λ ώ σ ε ιςσ ε  ανοικτούς 
δ η μ ό σ ιο υ ς  χ ώ ρ ο υ ς  (π . χ . σ υ ν α υ λ ίε ς  r  ? 
χο ρ ευτικ ά  σ υγκροτήμ ατα  κ. α.):
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είτε το πράσινο. Θεωρώ θα πρέπει να γίνονται περισσότερες εκδηλώσεις 
πάνω στο θέμα αλλά όχι μόνο από τον Δήμο, αλλά από πολλούς φορείς 
που θα έπρεπε να είναι πιο δραστηριοποιημένοι στο θέμα, ξεκινώντας 
από τα  σχολεία όπου και θα πρέπει να γίνετε μεγαλύτερη ενημέρωση. 
Αλλά και από το Υπ. Περιβάλλοντος διότι από εκεί διαμορφώνετε η 
παιδεία για αυτούς τους χώρους και τα θέματα πιο πολύ.

14)Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο; -

Θεωρώ πως υπάρχουν πολλοί ενεργοί πολίτες που ανταποκρίνονται στην 
πολιτική μας. Και αυτό το αντιλαμβανόμαστε καθημερινά με τα  
παράπονα που φτάνουν στο δήμο, αλλά και προτάσεις για το πώς θα 
μπορούσε να γίνει κάτι καλύτερο, βλέπεις ότι ενεργοί πολίτες υπάρχουν 
πολλοί. Βέβαια καλό θα ήταν να υπήρχοη/ ακόμη περισσότερου Θα έλεγα 
όμως ότι ανταποκρίνονται σε αρκετά ικανοποιητικό βαθμό.

15)Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;

Το καλό επίπεδο ζωής σε μια πόλη ξεκινά πρώτα από την νοοτροπία των  
πολιτών. Με μαστίγιο θεωρώ δε γίνετε τίποτα και δε θα έπρεπε να 
γίνεται. Ό τι δε μας αρέσει να μας το κάνουμε δε πρέπει να το κάνουμε 
εμείς στους άλλους, αν ξεκινήσουμε από εκεί κανένας δε θα κάνει κάτι 
παραπάνω από ότι πρέπει, ούτε καταστηματάρχης, ούτε οδηγός και θα 
μπορούσε και ο Δήμος να μην ασχολείται με αυτά αλλά με πιο ουσιαστικά 
πράγματα. Αν αυτό γίνει συνείδηση στον καθένα, αν ξεκινήσουμε από 
εκεί δε θα χρειάζεται το πρόστιμο ή οποιαδήποτε ποινή για να γίνει αυτό.

16)Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Θεωρώ πως είναι ένα καλό επίπεδο ζωής,. Σίγουρα θα μπορούσε να γίνει και 
καλύτερο, πάντα μπορούμε να κάνουμε κάτι καλύτερο. Από την άποψη πως 
είναι μια ζωντανή πόλη, οι πολίτες θεωρώ πως ενδιαφέρονταιγια αυτή, ο 
Δήμος προσπαθεί να απορροφά όλα τα προγράμματα που αφορούν 
χρηματοδότηση του Δήμου, έτσι ώστε να εκμεταλλεύεται το παραμικρό, είτε 
αυτό λέγετε πολιτιστικό μνημείο, είτε αυτό λέγετε χώρος πρασίνου, είτε 
αυτό λέγετε εκπαίδευση. Βέβαια είναι μια πόλη που όταν επεκτάθηκε, 
υπήρξαν πολλά αυθαίρετα, παλιά πριν το σχέδιο, και διαμορφώθηκε μια 
κατάσταση, και σε περιοχές του κέντρου, προβληματική που θα μπορούσε να 
έχει αποφευχθεί, αλλά αυτό είναι πρόβλημα σε όλη την Ελλάδα. Θεωρώ πια 
ότι όποια ανάπλαση, διαμόρφωση γίνεται λαμβάνονται όλα αυτά υπ’ όψιν 
και η ποιότητα ανεβαίνει.
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1 7)Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Αυτό είναι πολύ σημαντικό. Γιατί όποιος έχει έτσι ένα καλό επίπεδο ζωής 
μπορεί να ασχοληθεί με κάτι άλλο, είτε αυτό λέγετε πολιτισμό είτε 
οτιδήποτε άλλο. Ζούμε σε μια εποχή που οι άνθρωποι για να 
ανταπεξέλθουν δουλεύουν όλη μέρα, οπότε θεωρώ ότι δεν τίθεται θέμα 
διάθεσης, αλλά θέμα έλλειψης χρόνου ή οικονομικής στενότητας. Πρέπει 
να φτάσουμε σε ένα επίπεδο για να ασχοληθούμε περισσότερο με τον 
πολιτισμό εκτός και αν αυτός είναι και θέμα βιοπορισμού. Θεωρώ δηλαδή 
πως είναι σημαντικό, η ζωή είναι έτσι ώστε ο πολιτισμός ως 
δραστηριότητα μπαίνει σε δεύτερη μοίρα

18)Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Είναι πάρα πολύ σημαντικό. Επίσης θεωρώ ότι την έννοια του πράσινου 
χώρου την έχουμε κάπως έτσι, πώς να το πω; Όχι όπως θα έπρεπε να είναι 
κανονικά, για παράδειγμα και παλαιότερα ακόμη και στην καφετέρια δε 
χρειάζεται να είναι τσιμέντο κάτω από τα καθίσματα αλλά μπορεί να είναι 
και πράσινο, το οποίο και θα συντηρεί ο ιδιοκτήτης. Αλλά βλέπω πως και 
οι απόψεις του κόσμου διίστανταε Θεωρώ πως ούτως ή άλλως όπως πάει 
να γίνει αυτό από τον Χατζηχαλάρα και μετά θα γίνει ένα τεράστιο και 
μόνο, όπως έγινε και στην περιοχή του Αλκαζάρ όπου υπάρχει ένα 
αναψυκτήριο και τίποτα άλλο γιατί μετά ξεφεύγει η κατάσταση, εκεί θα 
είναι χώρος όπου θα πας και θα δεις το πράσινο, όπως είναι και κάτω  
στον Πηνειό.

19)Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 
στην πόλη της Λάρισας;

Η Λάρισα είναι από τις λίγες πόλεις στην Ελλάδα που έχει τόσα πολλά 
πάρκα Ικανοποιητικό για μένα δε θα είναι ποτέ, όμως αντικειμενικά 
είναι αρκετά ικανοποιητικό και είμαστε σε μια πόλη που από πλευράς 
κλίματος δεν ενδείκνυται, σε πολλές περιπτώσεις πρέπει να 
καταφέρουμε το ακατόρθωτο, στο εξωτερικό βλέπεις ατελείωτο 
πράσινο επειδή του 11 από τους 12 μήνες βρέχει δε χρειάζεται 
αρδευτικό από κάτω. Θεωρώ πως όλοι πρέπει να βοηθήσουμε σε αυτό 
με την έννοια ότι μέσα στις γειτονίες όπου υπάρχουν φαρδιά 
πεζοδρόμια θα μπορούσαμε από την υπηρεσία να βάλει πράσινο, αλλά 
η υπηρεσία δεν έχει τη δυνατότητα να βάλει αρδευτικό παντού, δεν
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είναι δύσκολο για τον καθένα να ποτίσει το δένδρο μπροστά στο σπίτι 
του μέχρι να μεγαλώσει, πολλοί το κάνουν πολλοί όχι.. Αν βάζαμε όλοι 
το  χέρι μας και χωρίς τη βοήθεια του Δήμου το πράσινο θα ήταν 
διπλάσιο.

20)Σε ποιο βαθμό πιστεύετε άτι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μιιορούν να 
σχετιστούν με την τέχνη;.

Πιστεύω ô t l  θα έπρεπε να γίνετε αυτό αλλά σε περιόδους που δεν 
καταστρατηγούνται αυτοί οι χώροι. Δηλαδή το καλοκαίρι, την άνοιξη και 
όχι να διαμορφώνουμε τον χώρο του πρασίνου για να γίνονται τέτοιες 
εκθέσεις με στέγαστρα και οτιδήποτε άλλο, γιατί έτσι πνίγεται ο χώρος, 
να υπάρχουν υπαίθρια πράγματα με ομπρέλες, με πάγκους, μπορούν να 
γίνουν και θεατρικά δρώμενα, εδώ βλέπουμε ότι και για να χορέψουνε 
χρειάζεται εξέδρα εγώ αυτό το θεωρώ απαράδεκτο, θα μπορούσαν να 
χορεύουν κάτω και έτσι θα ήταν και πιο κοντά στον κόσμο. 
Απλοποιώντας έτσι τις καταστάσεις θα μπορούσαν να γίνουν 
περισσότερα (Σήμερα σε πιο βαθμό γίνετε αυτό;)
Σε επίπεδο γίνετε αρκετά αυτό, γίνονται εκδηλώσεις και στην κεντρική 
πλατεία ακόμα και όπου μας ζητάνε. Αν μας ζητούσαν για παράδειγμα μια 
έκθεση ανθοκομίας δε θεωρώ πως θα υπήρχε κάποιο πρόβλημα, όπως 
δεν υπήρξε και στο παρελθόν, μπορούμε να βρούμε ένα χώρο κεντρικό 
και να γίνει αυτό γιατί είναι ωραία αυτά.

Σχόλιο [Α24]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  λε ιτουργή σ ουν ω ς  χώ ρο ι 
φ ιλο ξεν ία ς  έρ γω ν  τέχνης;
■Να λείΓουργήσουν ω ς  χώ ρ ο ι 
έμ πνευσ η ς;
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α πο τελέσο υ ν  χ ώ ρ ο ι 
δη μ ιο υ ρ γ ία ς  τέχνης;

21 )Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης;

Είναι πάρα πολύ ση μαντικό, αλλά για μια γραμμή τραμ ας πούμε στην 
Λάρισα θέλει πάρα πολλά χρήματα για να γίνει. Ωστόσο είναι ένα από τα  
σημαντικότερα θέματα.

22)Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;

Θεωρώ ότι το στηρίζει σε μεγάλο βαθμό, οι πεζόδρομοι έγιναν γιατί 
πολλά σημεία δε μπορούσαν να γίνουν ποδηλατοδρόμοι, εε, θεωρώ ότι 
θα έπρεπε να υπήρχαν περισσότεροι ποδηλατοδρόμοι αλλά πιστεύω πως 
στο κέντρο της Λάρισας είναι αδύνατον αυτή την στιγμή να γίνουν, διότι 
οι δρόμοι είναι πολύ πιο στενοί από άλλες κεντρικές μεγαλουπόλεις και 
γινόταν μια πολύ μικρή διαμόρφωση μετά. Θα έλεγα ότι το στηρίζει ο 
Δήμος το  θέμα στο μέγιστο δυνατό, αλλά υπάρχουν εμπόδια και 
δημιουργούνται καταστάσεις.
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23)Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;

Χρησιμοποιείται περισσότερο από το παρελθόν, θεωρώ πως θα 
μπορούσε να γίνετε σε μεγαλύτερο βαθμό αλλά είναι και στη νοοτροπία 
μας να μην παίρνουμε ποδήλατο. [Η οποία δε μπορεί να αλλάξει;) Αλλάζει 
θα έλεγα, εννοείτε πως έχει αυξηθεί ο αριθμός τους και μακάρι να αλλάξει 
και περισσότερο. A i ô t l  εδώ απλώς παρατηρούμε περισσότερα ποδήλατα 
βλέπουμε και περισσότερα αυτοκίνητα, ενώ αλλού βλέπεις ελάχιστα 
αυτοκίνητα και πολλά ποδήλατα, το θέμα είναι να βάλεις το ποδήλατο 
στη ζωή του άλλου αλλά να μειωθεί και ο αριθμός τω ν αυτοκινήτων.

24)Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;

θεωρώ ότι εφόσον ήταν στη νοοτροπία μας να χρησιμοποιούμε λιγότερα 
αυτοκίνητα τότε θα ήταν και πιο ασφαλείς και η δρόμοι για τα ποδήλατα 
και όχι μόνο οι ποδηλατοδρόμοι, όταν όμως υπάρχει τεράστια 
κυκλοφορία δε μπορείς να δημιουργείς κυκλοφοριακό πρόβλημα για κά η  
άλλο. Ήδη ö l  κινήσεις που γίνονται με τν ελεγχόμενη στάθμευση για  
αυτό τον λόγο γίνονται για την μείωση των αυτοκινήτων. Αυτό είναι το 
ζητούμενο.

25) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα έξω;

Σίγουρα θεωρώ ότι είναι μια πόλη ζωντανή γεμάτη κίνηση και γίνονται 
διάφορα πολιτιστικά δρώμενα που είναι σημαντικά, όπως είναι και η 
γιορτή Πηνειού που γίνετε από μη κερδοσκοπικές οργανώσεις και έχουμε 
συμμετοχές από όλη την Ελλάδα. Επίσης θεωρώ ότι και το αρχ. Θέατρο 
όταν αποκατασταθεί τελείως όλως ο χώρος και θα αναδειχθεί όλος 
θεωρώ θα είναι το σήμα κατατεθέν της πόλης μας γιατί είναι κάτι το  
οποίο συναντάς σπάνια

26) Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα  έξω;

Θεωρώ ότι το  θέατρο είναι αυτό που δίνει μέχρι στιγμής την ταυτότητα  
της, γιατί όλοι το ξέρουνε.

27)Σε τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη;

Σε πολύ μεγάλο βαθμό. Διότι πλέον Λάρισα δε θεωρούμε μόνο την πόλη της 
Λάρισας αλλά και όλους τους δήμους που έχουν ενωθεί σε αυτή, όλα τα  χωριά 
του δήμου κοιλάδας που είναι σε απόσταση από τη Λάρισα 10 - 1 5  χιλιόμετρα
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με συγκοινωνία καί που σημαίνει ότι ο καθένας μπορεί να επιλέξει ότι θέλει, να 
μείνει στο κέντρο, στα προάστια ή ακόμα καί πιο έξω.

28)Πως θα περιγράφατε την Λάρισα με μια λέξη/φράση;

Μια πολύ αναπτυσσόμενη πόλη, σε μια περίοδο που ol περισσότερες 
πόλεις είναι σε ύφεση.

Σα ς ευχα ριστώ  γ ια  το ν  χρόνο σας
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΟΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ 

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης

Συνέντευξη με εκπρόσωπο Συλλόγου Μαραθωνοδρόμων Λάρισας

1) Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας ;
0  σύλλογος μας είναι ο σύλλογος Μαραθωνοδρόμων Λάρισας, οπότε, όπως 
καταλαβαίνεις και από το όνομα, ασχολείται κυρίως με το τρέξιμο, και την 
διάδοση του μαραθωνίου δρόμου πρωτίστως. Κάποιες από τις  
δραστηριότητες είναι η οργάνωση αγώνων, η γνωστοποίηση, προβολή των  
αγώνων και η συμμετοχή σε αγώνες σε όλη της Ελλάδα

2) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Σε πάρα πολύ μεγάλο βαθμό.

3) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Στο μέγιστο δυνατό νομίζω. Αλλωστε και οι αγώνες που οργανώνουμε, 
ως προς το πλείστον είναι σε δημόσιους δρόμους, σε 
ορεινές περιοχές, αλλά και στο κέντρο της πόλης. Θα έλεγα, λοιπόν, πως 
σχετίζονται άμεσα.

4) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο θέματα οικολογίας;,που 
'σχετίζονται με την καθημερινότητα της πόλης;1

Θα έλεγα αρκετά, απασχολούν σε ικανοποιητικό επίπεδο.
Θεωρείτε πως θα έπρεπε να απασχολούν περισσότερο;
Πιστεύω [ως είναι σε καλό βαθμό, δηλαδή έχουν γίνει βήματα, οι κάδοι 
ανακύκλωσης είναι σε όλη την πόλη, σχεδόν τη γέμισαν, αλλά πιστεύω 
πως θα έπρεπε να γίνουν περισσότερες προσπάθειες. Βλέπουμε πως τα  
οικολογικά ζητήματα, οι ανάγκες μεγαλώνουν καθημερινά, γι' αυτό και ο 
δήμος, ο κάθε δήμος, πρέπει να αυξάνει και τις δραστηριότητες του.

5) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;

Εε, είναι ζωτικός χώρος, χώρος επικοινωνίας των πολιτών, χώρος 
πολιτισμού, ένας χώρος που τον χρησιμοποιούμε καθημερινά. Πρέπει να 
φροντίζουμε να είναι όσο το δυνατόν καλύτερος για εμάς.

6) Τύρόλο θεωρείτε πως παίζει η έννοια του δημόσιου χώρου για τογ Δήμο;
Βλέποντας κάποιες προσπάθειες που έχει να κάνει τα τελευταία χρόνια 
με την διοργάνωση του Φεστιβάλ στον Πηνειό, αλλά και με άλλες 
δραστηριότητες, βέβαια δε ξέρω αν είναι καθαρά από τον δήμο αυτές ή

Σχόλιο [Α25]: •Α νακύκλω ση (ύπαρξη 
κάδω ν, μ αθητικά  π ρο γρ ά μ μ α τα  κ.α.) 
•Εναλλακτικά μ έσα  μ ετα φ ο ρ ά ς  (π . χ ; 
π οδήλατο)
•Χρήση μ ο ρ φ ώ ν ενέρ γε ια ς  φ ιλικώ ν 
π ρ ρ ς  το  περ ιβ ά λλο ν  .
•Π Ράσινη ανάπλασή τω ν  δημ όσ ιω ν . 
χώ ρω ν
•Α ύξηση τω ν  ανοικτώ ν και πρά σ ινω ν . 
χώ ρ ω ν τη ς  πόλης

]  Σχόλιο [Α26]:
•Α πλά  π ερ νο ύ μ ε μ έσ α  α π ό  α υτό ν  ή 
υ π ά ρ χο υ μ ε μ έσ α  σε αυτόν;
•Ε ίνα ι χώ ρ ο ς ζωτικός γ ια  τη ν  πόλη; 
•Ε ίν α ιχ ώ ρ ο ς  επ ικο ινω νίας και Ί
α λλη λεπ ίδρ α ση ς τω ν  πολιτώ ν;
•Χ ώ ρος π ο υ  εν ισ χύει το υ ς  
δημ οκρατικούς θ ε σ μ ο ύ ςτη ς  πόλης( μ ε 
τη  έννο ια ς  τη ν  επ ικο ινω νίας κα ι τις  

• α ντα λλαγή ς α πόψ εω ν);
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από κάποιους συλλόγους που συνεργάζονται με τον δήμο, όπως η 
ποδηλατοδρομία αύριο ή ο γύρος της Λάρισας που θα γίνει αυτήν την 
Κυριακή. Θεωρώ γενικά, πως παίζει ρόλο ανάλογο με αυτόν που είπαμε 
παραπάνω και τον απασχολεί αρκετά.

7) Σε  ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;

Εε, σίγουρα υπάρχουν περιθώρια, μπορούν να γίνουν παραπάνω 
πράγματα.

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
Θα μιλήσω για τον σύλλογο, με τη δημιουργία δράσεων και αγώνων μέσα 
στην Λάρισα. Γίνονται πράγματα, όπως «ο γύρος της Λάρισας» που σας 
είπα, ή ένας άλλος αγώνας 11 χιλιομέτρων που γίνεται στην περιοχή το 
πανεπιστημιακού προς το κέντρο, γίνονται... Γενικά πιστεύω κυρίως μέσα 
από εκδηλώσεις, αθλητικές ή όχι. Είναι βέβαια και θέμα υποδομών, αλλά 
κυρίως πιστεύω είναι θέμα δραστηριοτήτων.

9) Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» |τα αρχαιολογικά ευρήματα 
στο κέντρφέηςπόληςλ

Η αλήθεια είναι πως ο πεζόδρομος στη Βενιζέλου, μπροστά στο θέατρο, 
ήταν κάτι το οποίο άλλαξε τη μορφή της περιοχής και συνέβαλλε στην 
ανάδειξη του θεάτρου. Παρόλα αυτά πιστεύω πως μπορούν να γίνουν 
περισσότερα πράγματα. Θα πρέπει ίσως να οργανωθεί κάποιο φεστιβάλ 
ή άλλες δραστηριότητες που θα συνδέονται με το θέατρο.

10}Πιστεύετε πως έχει επιτευχθεί ΐ] επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην 
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρου}

Ναι σίγουρα, και όσο περνούν τα χρόνια, βλέπω πως αυτό αυξάνεται. 
Πιστεύω πως πρέπει να συνεχίζουμε την προσπάθεια, να γίνουν τα  
μνημεία κέντρο είτε πολιτιστικό, είτε εμπορικό.

11] Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Ναι, πιστεύω πως ναι η πρόθεση υπάρχει.

12) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

Εγώ έχω δει, όσον αφορά τουλάχιστον τον σύλλογο και τις δικές μας 
δραστηριότητες, ήταν ανοιχτοί στον δήμο να ακούσουν τις προτάσεις 
μας και να συνεργαστούν, Άρα πιστεύω σε αρκετά μεγάλο βαθμό.

Σχόλιο [Α27]:
•Α* αρχα ίο  θ έα τρ ο  {3*“ α ιώ ν α ς  n  X )
·Β* αρ χα ίο  θέα τρ ο  ( Ι *  α ιώ να ς  τι, X.) 
•Μ εγά λ ο  Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyuk 
H am am , γ ύ ρ ο  σ τον 17° α ιώ να  μ . X.) 
•Μ π α ϊρ α ιΑ ίτζα μ ί (τέλη 15w -  α ρχές  
16°" α ιώ να  μ. X.)

- ·Γ εν ί Τζαμί (19** α ιώ να ς  μ. χ.) 
•Μ ιχεζεστένι (Ο θωμανική σκεπαστή 
α γο ρ ά . Τέλη 15ου -  α ρ χές  16°“ α ιώ να  μ. 

X;)
•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλική τ ο υ  ά γ ιο υ «

- Αχιλλίου (6** α ιώ ν α ς  μ . X.) 
•Π αλα ιοχρ ιστιαν ικά  Λ ουτρά (θ'* α ιώ να ς  
μ . X ., π λ α τε ία  Λ άμπρούλπ)

» «Βυζαντινός Ναός -Ν εκ ρ ο τ α φ ε ία  (11**
-1 2 * *  α ιώ να ς  μ . X.)

\  «Π αλαιοχριστιανικά Λ ουτρά (S'* α ιώ να ς . 

\  1 > χ·) ■ · ·■
Σχόλκ>[Α28]: Ενώ ε ίν α ι κομ μάτια  μ ιας 
άλλη  κο ινω νίας π λ έο ν  ε ίνα ι εντα γμ ένα  σ το  : 
δ η μ ό σ ιο  χώ ρ ο  μ ια ς  σύγχρονης πόλης, 
π ό σ ο  α ρ μ ο ν ικά  δ ένο υ ν  μ ε α υτή  τ η ς  πόλη ; 
Ν οημ ατοδοτούν το ν  αοτικό χώ ρο, 
α πο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α να φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ια μ όρφ ω σ η ς τη ς  συλλογικής 
μνήμης.
Π αρίστανται α π λ ά  ή ε ίν α ι  ζω τικός χώ ρ ο ς 

γ ια  τ ο υ ς  π ο λ ίτες  κα ι το ν  πολιτισμ ό τη ς  
, π ό λ η ς; <1 ,
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13) Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη μολιτιστική 
εκμετάλλευση \τσυ δημόσιου χώρου;

Με μια ίσως ανάπλαση των δημόσιων χώρων, ανάπλαση στο πράσινο, η 
κίνηση που γίνεται κάτω από το ποτάμι, την κοίτη που επεκτείνουν και 
προς την άλλη πλευρά, είναι μια κίνηση προς αυτή την κατεύθυνση. 
Σίγουρα συμβάλλουν και οι πολιτιστικές εκδηλώσεις, όπως τα  «Πήνεια» 
που γίνονται κάθε χρόνο. 0  σύλλογος σε αυτό το πνεύμα προσπαθεί 
κυρίως μέσα από τις εκδηλώσεις που ανέφερα,

14 ) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;

Μια μερίδα του ναι. Αλλά θα έλεγα πως το σύνολο των Λαρισαίων δεν 
αγκαλιάζει τέτοιες ενέργειες. Χρειάζεται μεγαλύτερη προσπάθεια.

Σχόλιο [Α29]:
α) Πράσινη α νά πλα ση  δημ όσ ιω ν χώ ρω ν

β) Ενίσχυση τ η ς  ο ικολογικής σ υνε ίδησ η ς 
τ ω ν  π ο λ ιτώ ν  μ ε  δρά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύν  
το ν  δημ όσ ιο  χώ ρ ο  (π. χ .  ανακύκλωση, 
χρήση  τω ν  Μ ΜΜ  ή εναλλακτικών 
μ έσ ω ν  μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλ ικώ ν στο 
περ ιβ ά λλο ν , κ. α .)

γ) Π ολιτιστικές εκδηλώ σεις σε 
ανο ικτούς δ η μ ό σ ιο υ ςχώ ρ ο υ ς  (π. χ . 
εκ θέσε ις  β ιβλ ίου ή έργω ν τέχνης, 
θ έα τρ ο  δρόμ ου  κ. α .)

δ) Μ ουσικές εκδηλώ σεις σε ανοικτούς 
δ η μ ό σ ιο υ ςχ ώ ρ ο υ ς  (π. χ . συναυλίες, 
χορ ευτικ ά  σ υγκροτήματα  κ. α.) Y  s ;

15) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Να έχει δημόσιους χώρους ζωτικούς για τους κατοίκους, να είναι καθαρή, 
να μην υπάρχει κυκλοφοριακό, να μην είναι δύσκολη η καθημερινότητα 
για τον πολίτη, αλλά να είναι μια πόλη βιώσιμη και άνετη στην 
καθημερινότητα της.

16) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Πιστεύω είμαστε σε μια μέση κατάσταση. Πιστεύω, έχει τις δυνατότητες 
για να γίνει μια πόλη πρότυπο για την χώρα μας.

17)Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Είναι απαραίτητο!

18) Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Το ίδιο και εδώ, απαραίτητο!
19) Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 

στην πόλη της Λάρισας;
Μμ, έχει γίνει μια ωραία κίνηση στο ποτάμι, αλλά πέραν αυτού δεν
βλέπω κάτι άλλο.
Χρειαζόμαστε περισσότερο πράσινο δηλαδή;
Ναι, ναι!

20) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μπορουν να 
σχετιστούν με την τέχνη;[

Σε αρκετά μεγάλο βαθμό, και με την σχετική οργάνωση βέβαια.

Σχόλιο [Α30]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  λ £ π ο ϋρ γή σ ο υν  ω ς  χώ ροι 
φ ιλο ξεν ία ς  έρΥ ωντέχνης;
•Ν α  λε ιτουργή σ ουν ω ς χώ ρ ο ι 
έμ πνευσ η ς;
•  Μ πορούν ν α  α ποτελέσουν χώ ρ ο ι, 
δη μ ιο υ ρ γ ία ς  τέχνης; _________ ·
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21) Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης;
Πολύ, πολύ σημαντική.. Εναλλακτικά μέσα;
Ναι, ΜΜΜ...
Ποδήλατο, ηλεκτρικό αυτοκίνητο, καταλαβαίνω, ναι, πολύ..

22) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
Οι ποδηλατοδρόμοι δείχνουν ότι στηρίζει την χρήση. Θα έλεγα σε αρκετά 
μεγάλο βαθμό.

23) Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;
Όχι, καθόλου ικανοποιητικά.

24) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Αν ήταν περισσότεροι οι ποδηλάτες, θα είχαμε λιγότερο κυκλοφοριακό, 
λιγότεροι ρύποι κ. α..

25) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα  έξω;

Δυστυχώς όχι, και αν έχει δεν είναι πολιτιστικό. Θα μπορούσε όμως να 
έχει!

26) Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;

Το αρχαίο θέατρο π.χ.
Πολιτισμός και ιστορία δηλαδή;
Ναι, πολιτισμός και όχι πόλη του «καφέ».

27) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη;
Σε αρκετά μεγάλο βαθμό. Σίγουρα είναι βιώσιμη, σε σύγκριση μάλιστα με 
άλλες πόλεις, δημιουργική; Βλέπουμε πολλές αξιόλογες προσπάθειες.. 
Δηλαδή υπάρχει ένα δημιουργικό κεφάλαιο που να αποδώσει στο μέλλον; 
Ναι, ναι!

28) Πως θα περιγράφατε την Λάρισα με μιαλέξη/φράση;
Ως μια πόλη με δυνατότητες πολιτιστικής ανάπτυξης.

Σας ευχαριστώ για τον χρόνο σας
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΟΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΟΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ 

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης

Συνέντευξη με εκπρόσωπο του Ποδηλατικού Συλλόγου Λάρισας

1 )  Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας ;
Ανήκω στον Ποδηλατικό Αθλητικό Σύλλογο Λάρισας, ο οποίος ασχολείται με 
τον αθλητισμό πάνω στο ποδήλατο. Εεε, προσπαθεί να ανοίξει τους 
ορίζοντες τω ν πολιτών της Λάρισας όσον αφορά το ποδήλατο, αλλά και τον 
αθλητισμό γενικότερα. Προσπαθεί να οργανώνει αγώνες και στο κέντρο της 
Λάρισας, ώστε να γνωρίσουν, να έρθουν πιο κοντά, οι πολίτες στο τ ι είναι η 
αγωνιστική ποδηλασία, ότι είναι άθλημα το ποδήλατο και βέβαια 
προσπαθούμε να τους μυήσουμε στην αθλητική κουλτούρα και γενικότερα 
σε τέτοιες δραστηριότητες. Εγώ είμαι αθλητής, παίρνω μέρος σε τέτοιους 
αγώνες και με τον τρόπο μου και εγώ προσπαθώ να ενισχύσω, ρε παιδί μου, 
να προβάλλω το ποδήλατο.

2) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Μάλιστα, ο δήμος σίγουρα σχετίζεται με την πολιτιστική δραστηριότητα 
κάθε πόλης. Τώρα, όσον αφορά το ποδήλατο, η μόνη ουσιαστικά βοήθεια 
που μπορεί να προσφέρει ο δήμος, είναι να κάνει περισσότερα έργα, να 
ενισχύσει τους αγώνες που γίνονται σε δη μόσιους χώρους της πόλης κ. α. 
. Σχετίζεται πάντως σε πολύ μεγάλο βαθμό.

3) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Φυσικά και σχετίζεται είναι άμεσα συνδεδεμένος.
4) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο θέματα οικολογίας που

σχετίζονται με την καθημερινότητα τ ης πόλης}..........................
Πάρα πολύ φυσικά. Δε θα έλεγα ότι είμαστε τέλειοι, αλλά σε αυτό δεν 
ευθύνεται μόνο ο δήμος, αλλά και οι πολίτες.

5) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;

0 ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα;
Είναι ζωτικός, για παράδειγμα χώρος; Τι σημαίνει για έναν ποδηλάτη; 
Κοιτάξτε, είναι ζωτικός χώρος για την πόλη. Σίγουρα ο δημόσιος χώρος 
είναι χώρος που κινούνται και δραστηριοποιούνται οι πολίτες. Φυσικά ο 
δήμος έχει μεγαλύτερη ευθύνη το πώς θα χρησιμοποιηθεί και αξιοποιηθεί

Σχόλιο [ Α 3 1 ] :  •Α νακύκλωση (ύπαρξη 
κ ά δω ν, μαθητικά  π ρο γρ ά μ μ α τα  κ .α ) 
•Εναλλακτικά  μέσα  μ ετα φ ο ρ ά ς  (π. χ. 
π ο δή λα το )
•Χ ρήση μ ο ρ φ ώ ν  εν έρ γε ια ς  φ ιλικώ ν 
π ρ ο ς τ ο  π ερ ιβά λλον 

V »Π ράσινη α νάπλαση τω ν  δημ όσιω ν 
χώ ρ ω ν
•Α ύξηση τω ν  ανοικτώ ν κα ι πράσ ινω ν 
χώ ρ ω ν  τη ς  π ό λ η ς ., "
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ο δημόσιος χώρος. Και για τους ποδηλάτες μόνο ο δήμος μπορεί να κάνει 
κάποια έργα για να υποστηρίξει το ποδήλατο και άλλων τέτοιων 
ενεργειών.

6) 'Γίρόλο θεωρείτε πως παίζει η έννοια του δημόσιου χώρου για τον Δήμο;
Καλύφθηκε από την παραπάνω απάντηση.

7) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;

Μμμ... αυτό.. Θα έλεγα ότι γίνονται κάποιες προσπάθειες, αλλά έχουμε 
ακόμα δρόμο. Μπορούμε καλύτερα.

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
Με τον αθλητισμό να περιλαμβάνεται στην έννοια του «πολιτιστικού».
Εεε, δεν είναι.. Θέλω να πω πως προσπαθούμε για την ανάπτυξη σε κάθε 
επίπεδο, και συμβάλλουν σε αυτό και τα έργα που ανέφερα παραπάνω. 
Μόνο μέσα των υποδομών δηλαδή;
Όχι, σίγουρα και μέσω δραστηριοτήτων.

9) Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» \ϊα άρχοαολογικό; ̂ ρήμοπ:α 
στο κέντρο της πόλης;;

Μάλιστα. Κοιτάξτε, σίγουρα έχουν αξιοποιηθεί αρκετά. Αλλά πιστεύω, 
πως είναι αρκετά δύσκολο, όταν μια πόλη είναι χτισμένη, σχεδόν όλο το  
κέντρο, πάνω σε αρχαία μνημεία, είναι δύσκολο να γίνει ανάδειξη όλων 
τω ν μνημείων. Πιστεύω πως έχουν αξιοποιηθεί αρκετά.

10) ÿjigτεύεχεπως έχει επιτευχθείη επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην  
καθημερινότητα της πόλης ώς μέρος τού ευρύτερου δημόσιου χώρου,|

Εεε, θα μπορούσε να είναι καλύτερα ανεπτυγμένα.. Θα μπορούσε να 
γίνονται περισσότερα, πώς να το πω, περισσότερη ενημέρωση. Ένας  
ξένος, ίσως όχι μόνο ο ξένος, δε θα μπορούσε παρά να δει το αρχαίο 
θέατρο, τα  υπόλοιπά;

11) Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Θα έλεγα πως πλέον αυτό, η ανάπτυξη, θα έχει περάσει σε δεύτερη μοίρα.

12) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

Υπάρχει μια προθυμία, αλλά πάντα κάπου σκαλώνει. Υπάρχει προθυμία, 
αλλά δυστυχώς πρακτικά δε γίνετε.

Σχόλιο [Α32]:
•Α πλά  π ερ νο ύ μ ε.μ έσ α  α π ό  α υτό ν  ή 
υπ ά ρ χο υμ ε μ έσ α  σ ε  α υτόν;
•Ε ίνα ι χώ ρ ο ς ζω τικός γ ια  την π όλη; 
•Ε ίνα ι χώ ρ ο ς  επ ιχο ινω νίας.κα ι 
α λλη λεπ ίδρ α ση ς τω ν  πολιτώ ν;
•Χ ώ ρος π ο υ  εν ισ χύ ε ι το υ ς  
δημ οκρα τικούς  θ ε σ μ ο ύ ςτη ςπ ό λ η ς(  μ ε 
τη  έ ν νο ια ς  τη ν  επ ικ ο ινω ν ία ς  κ α ι τ ις  
ανταλλαγής από ψ εω ν);

Σχόλιο [ Α 3 3 ] :
•Α ' αρ χα ίο  θ έα τρ ο  (3 ^  α ιώ να ς  π  X )
■Β' α ρχα ία  θ έα τρ ο  (Ι** α ιώ να ς  π .  X.)

- »Μ εγάλο Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyuk 
Harham , γύ ρ ο  σ τον 17° α ιώ να  μ . X.) 
•Μ πα ϊρ α κ λ ί τζα μ ί (τέλη 15ου ~  α ρ χές  
1 6 ^  α ιώ ν α  μ . X.)

·· ·Γ εν ί Τζαμί ( Ι θ ^ α ιώ ν α ς  \ί  χ.)
•Μ πεζεστέν ι (Ο θωμανική σκεπαστή 
α γο ρ ά . Τέλη 15ου -  α ρ χές  16°° α ιώ να  μ.

■ ·Χ.)
•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλική tou αγίου 
Αχιλλίου (6°* α ιώ ν α ς  μ . X.) 
•Π αλα ιοχρ ιστιαν ικά  Λ ουτρά (δ** α ιώ να ς  
μ . X ., π λ α τε ία  Λ αμπρούλη) ^
•Β υζαντινός Ναός -  Ν εκροταφ εία  (11**

. -  α ιώ να ς  μ. X.)
•Π αλα ιοχριστιαν ικά  Λ ουτρά (S“ 1 α ιώ να ς 

"ν;,: _________
Σχόλιο [ Α 3 4 ] :  Ενώ ε ίν α ι κομ μάτια  μ ιας  
άλλη  κο ινω νίας π λ έο ν  ε ίν α ι εν τά γμ ένα  στο  
δ η μ ό σ ιο χ ώ ρ ο  μ ια ς  σύγχρονης π ό λ η ς ,1 
π ό σ ο  α ρ μ ο ν ικά  δ ένο υ ν  μ ε  α υτή  τ η ς  πόλη; 
Ν οημ ατοδοτούν το ν  αστικό χώ ρο, 
α πο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α ν α φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς τ ή ς  συλλογικής 
μνήμ ης.
Π α ρ ίσταν ια ι α π λ ά  ή ε ίν α ι ζω τικός χώ ρ ο ς 

γ ι α λ ό ς  π ο λ ίτε ς  κα ι το ν  π ο λ ιτ ώ μ ό τ η ς 4 |ν  
π ό λ η ς  \

152



153

13) Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη πολιτιστική 
εκμετάλλευση \του δημόσιου χώρου;

Σίγουρα μέσω των εκδηλώσεων καί σίγουρα μέσα από κάποιο 
ενημερωτικό πρόγραμμα.
Η  ποδηλασία μπορεί να παίξει ρόλο, για παράδειγμα στις εκδηλώσεις; 
Φυσικά, μπορεί να συμμετέχει! Στο σύλλογο κάνουμε διάφορες 
ποδηλατοδρομίες, οι οποίες πιστεύω ενισχύουν την αθλητική και 
πολιτιστική κουλτούρα της πόλης και πάνω στην ποδηλασία αλλά και σε 
εναλλακτικές δραστηριότητες. Να ξεφύγουν οι άνθρωποι από το 
αυτοκίνητο.

14) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;

Αυτό δε τον γνωρίζω. Αλλά πιστεύω, πως θα μπορούσε να γίνει κάτι 
καλύτερο. Ol πολίτες και ο δή μος να έχουν πιο στενή σχέση και τότε ίσως 
είχαμε και καλύτερη πολιτιστική ανάπτυξη. Αλλά σε κάποιο επίπεδο 
ανταποκρ ίνονταε

Σχόλιο [Α35]:
α) Πράσινη ανάπλαση δημ όσ ιω ν χώ ρω ν

β) Ενίσχυση τη ς  οικολογικής σ υνε ίδησης 
τ ω ν  π ολ ιτώ ν  μ ε  δ ρά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύν  
το ν  δ ημ όσιο  χώ ρο (π. χ . ανακύκλωσή, 
χρ ή σ η τω νΜ Μ Μ  ή εναλλακτικών 
μ έσ ω ν μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλ ικώ ν στο 
περ ιβάλλον , κ .α .)

y) Π ολιτιστικές εκδηλώ σεις σε 
α νο ικτούς  δημ όσ ιους χ ώ ρ ο υ ς  (π. χ. 
εκ θέσε ις  β ιβλ ίου ή έ ρ γ ω ν τέχ ν η ς  
θέα τρ ο  δρόμ ου κ. α.)

δ) Μ ουσικές εκδηλώ σεις σε α νοικτούς 
δ η μ ό σ ιο υς  χώ ρ ο υ ς (π. χ . σ υνα υλ ίες, ! 
χορευτικά  σ υγκροτήμ ατα  κ. α.)

15) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Σίγουρα η ανάπτυξη από τον δήμο, εννοώντας την καθαριότητα, την 
ασφάλεια, τ ι  άλλο; Ανάπτυξη άλλων μορφών ενέργειας, μείωση των 
αυτοκινήτων, πεζόδρομοι και πλατείες σίγουραη Λάρισα δε χρειάζεται 
άλλες, έχει αρκετά.

16) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Με βάση τα  παραπάνω; Γενικά ή με βάση την ποδηλασία;
Γενικότερα, βάσει όλων όσων αναφέρατε.
Με την ποδηλασία πάντως, πρόσφατα άρχισαν να γίνονται κάποιες 
προσπάθειες. Σε σύνολο θα έλεγα αρκετά, σε ένα επίπεδο πάνω από το  
μέσο.

17) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Σίγουρα πάρα πολύ, νομίζω το μεγαλύτερο, αυτό που συμβάλλει πιο 
πολύ.

18) Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Σίγουρα πάρα πολύ. Όπως είπα και πιο πάνω, η αξιοποίηση του δήμου 
στο θέμα βοηθά και στις δράσεις, στις διάφορες δράσεις των πολιτών και 
σίγουρα τω ν ποδηλάτων.
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19) Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 
στην πόλη της Λάρισας;

Υπάρχουν χώροι, και γίνεται και μια προσπάθεια ανάπτυξης τέτοιων 
χώρων, όπως είναι η ανάπτυξη του Πηνειού, αλλά όμως, θα έλεγα, πως 
παλαιότεροι χώροι έχουν παραμεριστεί, όπως το αισθητικό άλσος. Θα 
έπρεπε νομίζω να συνενωθούν χώροι πράσινοι, ώστε να δημιουργηθεί 
ένα μεγάλο πάρκο στην καρδιά της Λάρισας, να μη χρειάζεται να 
αναζητούν οι πολίτες το πράσινο περιαστικά.

2θβΐε ποιο βαθμό πιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μπορούν να 
σχετιστούν με την  τέχνη,]

Θα έλεγα σε πολύ μεγάλο βαθμό, θα μπορούσε να γίνεται αυτό, αρκεί να 
υπάρχει οργάνωση, να καθαρίζονται μετά οι χώροι για παράδειγμα, να 
συμμετέχει δηλαδή πιο ενεργά ο δήμος.

21 )Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης; 
Πάρα πολύ, (γελά), εννοείται παρά πολύ! Στο μέγιστο!

Σχόλιο [Α36]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  λε ιτουργήσουν ω ς  χώ ρο ι 
φ ιλο ξεν ία ς  έρ γω ν τέχνης;
•Ν α  λε ιτουργή σ ουν ω ς  χώ ρ ο ι 
έμ πνευσ η ς;
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α πο τελέσό ύ ν  χ ώ ρ ο ι * * 
δ η μ ιο υρ γ ία ς  τέχνης;

22)  Σε  ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
Όπως σας είπα, έχουν γίνει κάποιες προσπάθειες, υπάρχουν π. χ. κάποιοι 
ποδηλατοδρόμοι στη Λάρισα, αλλά θα μπορούσε καλύτερα, μια πιο 
οργανωμένη κίνηση. Θα έλεγα σε ένα μεσαίο επίπεδο.

23) Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;
Εγώ το χρησιμοποιώ πάρα πολύ και γενικότερα υπάρχει μια αύξηση της 
χρήσης του στη Λάρισα, έχει γίνει λόγο της «μόδας». Ξοδεύουμε και χρόνο 
και χρήμα στο ποδήλατο, καί όχι μόνο από νέους ανθρώπους. KaL 
πιστεύω πως έχει η τάση αυτή και πολιτιστικό ενδιαφέρον.

24) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Σημαίνει καθαριότητα, από την άποψη τω ν ρύπων, σημαίνει γρήγορη 
μετακίνηση αφού θα είναι λιγότερα τα αυτοκίνητα, και αυτό εξυπηρετεί 
και τους οδηγούς και τους ποδηλάτες και ίσως κοινωνικές σχέσεις και 
επικοινωνία καλύτερα από όταν είσαι στο αυτοκίνητο.

25) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα  έξω;

Αυτό δε το γνωρίζω. Οργανωμένα, όχι, δε νομίζω πως έχει.

26 ) Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;

Γενικά, πιστεύω πως θα μπορούσε να προβάλλει είναι, πως είναι μια 
πόλη μεγάλη, δεν έχει να ζηλέψει τίποτα από άλλες πόλεις και οι
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άνθρωποι έχουν κοινωνικές σχέσεις μεταξύ τους σε μεγάλο βαθμό, πώς 
να το πω; Αν και μεγάλη είναι πολύ φιλική.

27) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη;
Βιώσιμη είναι σίγουρα, αλλά για το δημιουργική δε γνωρίζω, νομίζω όμως 
πως προσπαθεί

28 ) Πως θα περιγράφατε την Λάρισα με μια λέξη/φράση;
Εεε, όμορφη.

Σας ευχαριστώ για τον χρόνο σας
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Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης 

Συνέντευξη με δημοσιογράφο της «Ελευθερίας» υπεύθυνη σε θέματα πολιτισμού
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1) Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας;
Εργάζομαι ωε δημοσιογράφος σε εφημερίδα της Λάρισας, την «Ελευθερία» 
και οι αρμοδιότητες μου αφορούν ότι έχει να κάνει με τον πολιτισμό της 
πόλης, διοργάνωση εκδηλώσεων, την κάλυψη διαφόρων πολιτιστικών 
δραστηριοτήτων και γενικά ô t l  αφορά την πολιτιστική δραστηριότητα της 
πόλης και του νομού.

2) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

0 Δή μος Λάρισας, αλλά να πούμε και για τους καποδιστριακούς δήμους 
γενικότερα, σε μεγάλο βαθμό ασχολούνται τον πολιτισμό, βοηθούν. 
Δηλαδή οργανώνουν διάφορες εκδηλώσεις και γενικά προάγουν τον 
πολιτιστικό στοιχείο της πόλης αλλά και του νομού. Θα έλεγα, λοιπόν, 
πως σχετίζεται αρκετά.

3) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Εε, εντάξει μπορούμε να πούμε πως γίνονται κάποιες δραστηριότητες, 
πολιτιστικές δραστηριότητες, σε μεγάλο, θα έλεγα, βαθμό. Αλλά θα 
έλεγα να ότι μπορούν να αξιοποιηθούν ακόμη περισσότερο οι δημόσιοι 
χώροι.

4) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο ρέματα οικολογίας που 
σχετίζονται με την καθημερινότητα της πόληςί
Ν α ι, είναι θέμα του Δήμου. Ήδη ο Δήμος ασχολείται, έχει προγράμματα 
ανακύκλωσης, τον τελευταίο χρόνο, τα  τελευταία δύο χρόνια θα έλεγα Αλλά 
ασχολείται και με τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας σε πολύ μεγάλο βαθμό θα 
έλεγα

5) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;
Είναι αυτό που είπαμε και πριν. Είναι.. (...) Θα μπορούσε, είναι χώροι που 
χρησιμοποιούνται σε μεγάλο βαθμό, αλλά θα μπορούσε να αξιοποιηθεί και 
να χρησιμοποιείται ακόμη περισσότερο.

6) Τιρόλο θεωρείτε πως παίζει η έννοια του δημόσιουχώρουψια τονΔήμο;
Όλα αυτά που είπατε (βλ Σχόλιο Α2), είναι άλλωστε παρεμφερής έννοιες. Θα 
έλεγα πως ναι τον αντιμετωπίζει έτσι ο Δήμος τον δημόσιο χώρο. Θα έλεγα
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Σχόλιο [Α37]: •Α νακύκλωση (ύπαρξη 
κάδω ν, μ α θητικό  π ρο γρ ά μ μ α τα  κ.α.) 
♦Ε ναλλακτικάμέσα μ ετα φ ο ρ ά ς (π. χ. 
π οδή λα το)
•Χ ρήση μ ο ρ φ ώ ν  ενέρ γειας  φ ιλικώ ν 
π ρ ο ς τ ο  π ερ ιβ ά λλο ν  . -
•Π ράσινη  α νάπλαση  τω ν  δημ όσιω ν ν; 
χώ ρ ω ν
•Α ύξηση τω ν  ανοικτώ ν και πράσ ινω ν 
χώ ρ ω ν  τη ς  π όλη ς

, Σχόλιο [Α38]:
,’ »Α πλά π ερ νο ύ μ ε  μ έσ α  α π ό  α στόν ή 

υ π ά ρ χο υ μ ε μ έσ α  σ ε  α υτόν;
•Ε ίνα ι χώ ρ ο ς  ζωτικός γ ια  την πόλη ; 
•Ε ίνα ι χώ ρ ο ς  επ ικο ινω νίας και 
α λλη λεπ ίδ ρ α σ η ςτω ν  πολιτώ ν;
·>(ώρος π ο υ  εν ισ χύε ι το υ ς  
δημ οκρα τικούς  θεσ μ ο ύ ς  τη ς  πόλης( μ ε  
ι η  έν νο ια ς  τη ν  επ ικο ινω νίας κα ι τ ις  
α νταλλαγής από ψ εω ν);
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πως αξιοποιούνται σε μεγάλο βαθμό οι δη μόσιοι χώροι με την έννοια που 
αναφέρατε. Και κυρίως ας πούμε τους καλοκαιρινούς μήνες είτε με το  
κηποθέατρο με εκδηλώσεις, είτε σε κάποιους άλλους χώρους που 
χρησιμοποιούνται για πολιτιστικές εκδηλώσεις.

7) Σε  ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;
Το αναλύσαμε και παραπάνω νομίζω, αλλά γενικά θα έλεγα πως έχει 
αξιοποιηθεί σε αρκετά μεγάλο βαθμό. Θα μπορούσαν βέβαια να γίνουν και 
περισσότερα, αλλά τα είπαμε αυτά.

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
Εννοούμε σε σχέση με τον Δήμο; [Όχι μόνο με τον Δήμο αλλά και με τους 
πολίτες, είναι και αυτοί μέρος της πολιτιστικής δραστηριότητας) Μπορούμε 
κατ’ αρχήν να πούμε πως έχουν γίνει σημαντικές προσπάθειες, έτσι. Να 
αξιοποιηθούν πάρα πολλοί χώροι, να γίνουν πολιτιστικές εκδηλώσεις, αλλά 
ειδικά τα  τελευταία χρόνια υπάρχει πρόβλημα με τους πόρους, δηλαδή 
υπάρχει η διάθεση αλλά πολλές φορές σκαλώνουν στην χρηματοδότηση για 
να προχωρήσει κάποιο έργο. Είναι θα λέγαμε ένας ανασταλτικός 
παράγοντας. Και αξιοποίηση έχουμε μέσα από εκδηλώσεις αλλά και 
υποδομές.

9) Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» ’τα αρχαιολογικά ευρήματα 
στο κέντρο της πόλης{

Χμ, [γελά ελαφρά] θα λέγαμε όχι. Δηλαδή για το αρχ. Θέατρο έχει 
προχωρήσει σε κάποιο βαθμό, υπολείπεται ένα πολύ σημαντικό ποσό για  
να ολοκληρωθεί, οπότε τόσα χρόνια παραμένει ακόμα ανενεργό, 
περιμένουμε να τελειώσει κάποια στιγμή, να δούμε αν και πότε. Για τους 
υπόλοιπους χώρους θα έλεγα ότι δεν.. [Είπατε άλλωστε πως και οι πόροι 
είναι λίγοι) Ναι, φυσικά και αυτό είναι πολύ σημαντικό. Γενικά θα έλεγα, 
ÔTL έχουν αξιοποιηθεί σε ένα μέσο βαθμό, όσο μας επιτρέπουν δηλαδή και 
οι συνθήκες.

10) Πιστεύετε πως έχει επιτευχθεί η επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην 
καθηιιερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρουί

Με την έννοια ότι είναι στον ιστό της πόλης, θα λέγαμε ότι εφόσον είναι 
ενταγμένα μέσα στην πόλη θα μπορούσαν να είναι και σημεία επισκέψιμα 
για τον Λαρισαίο ή για όποιον άλλον επισκέπτη, αλλά αυτό και μόνο δεν 
αρκεί Θα έλεγα πως το έχουν πετύχει σε κάποιο βαθμό αλλά σίγουρα όχι 
ολοκληρωμένα.

11) Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Αναμφισβήτητα ναι. Πιστεύω πως διάθεση υπάρχει και μάλιστα στο 
μέγιστο βαθμό.

Σχόλιο [Α39]:
•Α* αρχα ίο  θ έα τρ ο  {3“* α ιώ να ς  π  -X.)
•Β 'α ρ χ α ίο  θέα τρ ο  (1** α ιώ να ς  π . X.) 
•Μ εγά λο  Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyer ·*ν 
H am am , γύ ρ ο  στον 17° α ιώ να  μ . X.) 
•Μ πα ϊρ α κ λ ί τζα μ ί (τέλη 1 5 "  -  αρχές 
1 6 "  α ιώ να  μ. X.)
•  Γενί Τζαμί (1 9 *  α ιώ να ς  μ. χ.) 
•Μ πεζεστέν ί (Ο θωμανική σκεπαστή  ν 
α γο ρ ά . Τέλη 1 5 " - α ρ χ έ ς  1 6 "  α ιώ να  μ ! |; 

X.)
•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλικά το υ  α γίου  
Αχιλλίου (6 *  α ιώ να ς  μ . X.) 
•Π αλα ιοχριστιαν ικά  Λ ουτρά (6 *  α ιώ να ς  
μ. X ., π λα τε ία  Λ αμπρούλη)
•Β υζα ντ ινός  Ν αός -  Ν εκροταφ εία  (11* 
- 1 2 *  α ιώ να ς  μ . X.)

- »Π αλαιοχριστιανικά Λ ουτρά (5 *  α ιώ να ς  

\  ^ χ ·)

Σχόλιο [Α40]: Ενώ είναι, κομ μάτια  μ ιας 
άλλη 'κο ινω νίας π λ έο ν  ε ίν α ι εντα γμ έγα  στο  
δ ημ ό ά ιο  χώ ρ ο  μ ια ς  σύγχρονης πόλης, 
π ό σ ο  αρ μ ο ν ικά  δένο υ ν  μ ε  α υτή  τη ς  πόλη ; 
Ν ο ημ ά το δο το ύντο ν  αστικό χώ ρ ο , - 
α πο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α να φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς τ η ς  συλλογικής „ 

μ νήμ ης, r
Π αρίστανται α π λ ά  ή ε ίν α ι ζωτικός χώροςΓ 

γ ιά  τ ο υ ς  ποΤ^τες κα ι το ν  πολιτισμ ό τη ς  
- π ό λη ς; r  ”
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12) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

Ναι, θέλω να πιστεύω πως ναι. Υπάρχει πρόθεση και διάθεση και μάλιστα 
σε πολύ μεγάλο βαθμό.

13) Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη \πολιτιστική 
εκμετάλλευση fron δημόσιου χώρου;
Κατά την γνώμη μου πιστεύω με την συνέχεια της αξιοποίησης αυτών των 
χώρων, με περισσότερες πολιτιστικές εκδηλώσεις. Και νομίζω πως αν γίνει 
κάτι τέτοιο θα αναδειχθεί περισσότερο και το υπάρχον πολιτιστικό στοιχείο 
της πόλης.

14) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;
Εδώ αυτό είναι ένα θέμα. Σε κάποιες εκδηλώσεις ναι, σε κάποιες πάλι 
εκδηλώσεις όχι. (Αυτό κατά την γνώμη σας επειδή δεν ενδιαφέρονται οι 
πολίτες ή υπάρχει και κάποιο πρόβλημα να το κοινωνήσει ο Δη μος;] Δε νομίζω 
πως έχει να κάνει με τον πως διαδίδεται, με το πώς κοινωνεί ο Δήμος τις  
διάφορε εκδηλώσεις, νομίζω πως έχει να κάνει κυρίως με τον εκάστοτε 
φορέα που κάνει την εκδήλωση, έχει να κάνει και με το κομμάτι των  
δημοσίων σχέσεων, κατά πόσον ο ίδιος ο φορέας, γιατί ο Δήμος κάνει 
κάποιες εκδηλώσεις μόνος του αλλά πάντα συνεργάζεται με κάποω φορέα, 
τουλάχιστον η εμπειρία και το παρελθόν αυτό έχει δείξει. Θα έλεγα πως ο 
μέσον όρος περίπου τω ν πολιτών είναι που συμμετέχει..

15) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Ναι, εεε, χώροι πρασίνου, πεζόδρομοι, ποδηλατόδρομοι και τα τελευταία 

χρόνια βλέπουνε να έχουν αποκτήσει ποδηλατόδρομους πολλοί δρόμοι 
και αρκετοί Λαρισαίοι είναι αυτοί που προτιμούν το ποδήλατο για τις 
μετακινήσεις τους. Γενικά όλα αυτά θεωρώ πως καθιστούν μια πόλη, 
ακόμα και την Λάρισα, πιο ανθρώπινη.

16) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Θα έλεγα μέτρια..
17) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 

την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;
Νομίζω πως συνδέονται άμεσα Ναι, είναι αλληλένδετα

18) Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Πολύ σημαντική. Στο μέγιστο βαθμό, θα έλεγα
19) Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 

στην πόλη της Λάρισας;
Εεε, αρκετά ικανοποιητικά αλλά με προοπτική να γίνουν ακόμα 

καλύτερα και να υπάρξουν ακόμη περισσότεροι χώροι.

Σχόλιο [Α41]:
α) Πράσινη α νάπλαση  δημ όσ ιω ν χώ ρω ν

β) Ενίσχυση τη ς  οικολογικής σ υνε ίδησ η ς 
τω ν  π ολ ιτώ ν μ ε δρά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύν  
το ν  δημ όσ ιο  χώ ρο  (π. χ . ανακύκλωση, 
χρήση τω ν  ΜΜΜ ή εναλλακτικών 
μ έσ ω ν  μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλ ικώ ν ο ιο  
π ερ ιβάλλον , κ. α .)

y) Π ο λ ιιιη ιικέςρκ δη λώ σ ι-ιςσ ε 
ανο ικτούς δ η μ ό σ ιο υς  χώ ρ ο υ ς  (il  χ. 
εκ θ έσ ε ις  β ιβλ ίου  ή έρ γω ν τ έ χ ν η ς  
θ έ α τρ ο  δρό μ ο υ  κ. α.)

δ ) Μ ουσ ικές εκδηλώ σεις σε ανοικτούς 
δ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς (π. χ . σ υ ν α υ λ ίε ς  
χορευτικά  συγκροτήμ ατα  κ. α .) >
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20) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μπορούν να 
σχετιστούν με την τέχνη}

Ναι, έτσι είναι, φυσικά και μπορεί. (Γίνετε αυτό σήμερα;] Κάποιες φορές 
ναι, γίνετε. Με τις υπάρχουσες συνθήκες πάντως θα μπορούσε να γίνετε 
και περισσότερο.

21)  Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης;
Πολύ σημαντική.

22) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
Είναι αυτό που είπαμε και πριν για τους ποδηλατοδρόμους, φαίνετε μια 
διάθεση να γίνει αυτό, να τα στηρίξει, όπως επίσης και το γεγονός πως τα  
τελευταία χρόνια ανακατασκευάζονται πολλοί πεζόδρομοι της πόλης και 
κρατούνται κάποια κομμάτια, κάποια ση μεία για να γίνουν 
ποδηλατόδρομοι. Θα έλεγα λοιπόν πως τα  στηρίζει σε αρκετά υψηλό 
βαθμό, αλλά υπάρχουν πάντα περιθώρια βελτίωσης.

2 3 ) Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;
Αρκετά., αλλά όπως είπαμε πάντα μπορούμε να βελτιωθούμε., (υπάρχει 
δηλαδή δυνατότητα αύξησης του αριθμού των ποδηλατών ;) Ναι, ναι! 
Ακόμα είμαστε σε μέτρια ποσοστά.

24) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Η αύξηση τους σημαίνειλιγότερα αυτοκίνητα, λιγότερο κυκλοφοριακό, 
σημαίνει καθαρή ατμόσφαιρα, όλα αυτά.

25) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα έξω;

Έ χε ι το αρχ. Θέατρο αλλά οργανωμένα δε το στηρίζει..
29 )Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 

προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;
ΘΑ έλεγα το  αρχ. Θέατρο, αν ολοκληρωνόταν, με την προϋπόθεση δηλαδή να 
λειτουργεί. (Η  σύνδεση του ενδεχομένως με κάποιο φεστιβάλ;) Ναι, κάτι 
τέτοιο.

26) Σε  τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη;
Είναι νομίζω.. (Βιώσιμη με την έννοια του επιπέδου ζωής που είπαμε και 
δημιουργική τόσο σε επίπεδο δραστηριοτήτων αλλά και αν έχει κάποιο 
«δημιουργικό» κεφάλαιο νέους ανθρώπους -  δημιουργούς ενεργούς πολίτες 
στους οποίους να μπορεί να επενδύσει για ένα δημιουργικό μέλλον.) Ναι, 
υπάρχει και η διάθεση υπάρχει και οι άνθρωποι, οι πόροι είναι γενικό 
πρόβλημα νομίζω όχι μόνο της Λάρισας, οπότε ναι νομίζω πως είναι μια 
βιώσιμη και δημιουργική πόλη σε αρκετά ικανοποιητικό επίπεδο.

2 7) Πως θα περιγράφατε την Λάρισα με μια λέξη/φράση;
Πως θα την περιγράφαμε; Ας πούμε η πόλη του καφέ, νομίζω πως μόνο 
εδώ συμβαίνει κάτι τέτοιο, ο καφές εδώ είναι κάτι παραπάνω από μια 
απλή συνήθεια.

Σχόλιο [Α42]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  )ΐ£ΐτόυρνπσουν ω ς  χώ ρ ο ι 
φ ιλοξενίας έρ γω ν τέχνης;

' ·Ν α  λειτουργήσουν ω ς  χώ ρο ι 
έμ πνευσ ης;
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α πο τελέσο υ ν  χώ ρ ο ι 
δ ημ ιο υρ γ ίας  τέχνης;
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ 

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης 

Συνέντευξη με δημοσιογράφο της εφημερίδας Kosmos

1) Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας ;
Βασικά κάνω τα  πάντα στην εφημερίδα.. (Ποια εφημερίδα είναι;) Είναι η 
εφημερίδα Kosmos, στην οποία συγκεντρώνω την ύλη, την κατανείμω σε 
σελίδες και από εκεί και πέρα προχωράω στην διαχείριση της ύλης και στην 
έκδοση της εφημερίδας. Καθετοποιημένη μονάδα από μόνος μου δηλαδή, 
(γελάμε και οι δυο}

2) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Είναι μεγάλος ο βαθμός που σχετίζεται, δώ τι και ο πολιτιστικός 
οργανισμός που είναι ένας φορέας, οργανώνει πολιτιστικές εκδηλώσεις 
και το Θεσσαλικό θέατρο είναι, έχει σχέση με τον Δήμο διότι υπάγεται 
στον Δήμο ως οργανισμός.. Νομίζω, λοιπόν πως ο Δήμος Λαρισαίων έχει 
βασικό, κεντρικό θα έλεγα ρόλο στο θέμα της πολιτιστικής 
δραστηριότητας στην πόλη της Λάρισας.

3) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Προφανώς εννοείς από ότι καταλαβαίνω από την ερώτηση, σε σχέση με 
τον δημόσιο χώρο, αν συμβάλει ο δημόσιος χώρος σε όλο αυτό το 
πράγμα; (Ναι, αν υπάρχει σύνδεση μεταξύ του δημόσιου χώρου και 
εννοούμε τους ανοιχτούς δημόσιος χώρους, με τον πολιτισμό είτε σε 
πρακτικό επίπεδο είτε σε θεωρητικό.) Υπάρχει, υπάρχει.. Δηλαδή 
βλέπουμε να γίνονται πολλές εκδηλώσεις σε ευρύ κοινό, με την έννοια 
ότι υπάρχουν οι πλατείες της πόλης οι οποίες αξιοποιούνται, τόσο η 
κεντρική πλατεία, όσο και η πλατεία ταχυδρομείου, όπως παράλληλα 
μπορούμε να δώσουμε ως δημόσιο χώρο τα  γήπεδα που έχειη πόλη κλπ. 
, όπως το  Αλκαζάρ παλαιότερα, τώρα το καινούριο γήπεδο που 
φαντάζομαι ότι θα αξιοποιηθεί και για πολιτιστικές εκδηλώσεις. Το 
κηποθέατρο, επίσης, είναι ένας ανοιχτός δημόσιος χώρος. Αν μη τ ι άλλο 
σύντομα έρχεται και το καλοκαίρι και ξεκινούν οι εκδηλώσεις για τις  
οποίες είναι ένας κεντρικός χώρος. Παράλληλα ξεκινά και το Φεστιβάλ 
Πηνειού, που είναι πολιτιστική διοργάνωση η οποία γίνεται σε έναν 
ανοιχτό χώρο όπως είναι το ποτάμι της Λάρισας.

161



162

4) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο ψέματα οικολογίας, που

Η άποψή μου είναι η εξής. Θεωρώ πως σε επίπεδο ρητορικό ο Δήμος 
ασχολείτοα, σε επίπεδο πρακτικό, ειδικά για το θέμα της ανακύκλωσης, 
θεωρώ πως υπάρχουν μεγάλες καθυστερήσεις. Δική μου άποψη και 
πεποίθηση είναι ô t l  θα έπρεπε να προχωρήσουμε πιο γρήγορα. Να υπάρχει 
για παράδειγμα ένα πιο ευρύ δίκτυο κάδων ανακύκλωσης. Να πούμε ότι στις 
γειτονίες, στις συνοικίες δύσκολα βρίσκουμε κάδο ανακύκλωσης, καθώς 
υπάρχουν σε μεγάλη απόσταση. Βεβαίως ο Δήμος έχει κάνει καμπάνιες για 
την συμμετοχή των πολιτών στην ανακύκλωση, αλλά θεωρώ ότι μπορούν να 
γίνουν πολλά ακόμα σε επίπεδο υλικοτεχνικής υποδομής. (Από την πλευρά 
της καμπάνιας, κατά τη γνώμη σας το έχει εξαντλήσει το θέμα;) Όχι, θεωρώ 
ότι μπορεί να κάνει πολλά ακόμα καί να είναι πιο έντονη η καμπάνια.

5) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;
Μεγάλος, όπως διαπιστώνεις και εσύ ο κόσμος κινείτε στην Λάρισα, δεν 
κλείνετε στο σπίτι. Η Λάρισα έχει το καλό ô t l  o l  πολλές της δεν είναι 
απομονωμένοι και αυτό όπως έχει καί ένα κακό, ôtl δε μένουν στις συνοικίες 
τους εύκολα, αλλά βγαίνουν στο κέντρο. Αυτό αποτελεί και σημείο 
συνάντησης τω ν πολιτών, σημείο ανταλλαγής απόψεων, σημείο συνεύρεσης 
κοινωνικής συνδιαλλαγής. Από την άλλη, όμως μπορούμε να πούμε ότι δεν 
έχουν την ίδια συμμετοχή, (..) οι πολίτες δεν έχουν την ίδια σχέση με τον 
δημόσιο χώρο και στις συνοικίες τους όπως στο κέντρο. Δηλαδή, εγώ μένω 
στην Ανθούπολη, η οποία είναι 1,5 χιλιόμετρο από το κέντρο και δε ξέρω 
καλά την συνοικία μου, ενώ έχει πλατεία δε βγαίνω εκεί Επειδή η Λάρισα 
έχει εύκολη πρόσβαση στο κέντρο, γι' αυτό ο πολίτης και με τα  πόδια, έξω 
από το θέμα του αυτοκινήτου, μπορεί εύκολα ο πολίτης, το παιδί, η μάνα 
κλπ, κλπ να φτάσει το κέντρο. T l'  αυτό και το κέντρο παίζει ρόλο σημαντικό.

6) Τίρόλο θεωρείτε πως παίζει η έννοια του δημόσιου χώρου για τον Δήμο; 
Θεωρώ, λοιπόν, εξαιτίας και του μεγάλου δικτύου τω ν πεζοδρόμων και των 
πολλών πλατειών και του αρχαίου θεάτρου, το οποίο βεβαίως και απαιτεί 
πολλά ακόμα να γίνουν για την πλήρη του ανάδειξη, συμπεραίνω ότι ο Δήμος 
αντιμετωπίζει σοβαρά το θέμα του δημόσιου χώρου, αρκεί βέβαια να μην 
βλέπουμε τον δημόσιο χώρο μόνο ως καφετέριες, έτσι; 0  δημόσιος χώρος δε 
σημαίνει ότι βρίσκω τον κόσμο συγκεντρωμένο εκεί πέρα και κάνω τιε δικές 
μου δράσεις, θεωρώ ô t l  πρέπει να δημιουργηθεί και μια κουλτούρα δημόσιου 
χώρου πέρα και πάνω από αυτό που λέγεται εμπορική αξιοποίηση. Ξέρουμε 
πως η Λάρισα κατοχυρώνεται στην συνείδηση πολλών που δεν είναι από την 
Λάρισα, ως η πόλη του καφέ, αυτό δεν είναι απαραίτητα καλό, αυτό όλο που 
ζούμε σήμερα, τώρα σε μια εργάσιμη μέρα και περίπου 20 -  30 καφετέριες 
στο κέντρο έχουν πάρα πολύ κόσμο. Θεωρώ λοιπόν πως καλό είναι να 
υπάρχει και μια άλλη παράλληλη αξιοποίηση του δημόσιου χώρου σε άλλο 
επίπεδο, που να καλεί ίσως και τους πολίτες να είναι πιο ενεργοί.

Σχόλιο [Α43]: «Ανακύκλωση (ύπαρξη 
κάδω ν, μ α θητικά  π ρο γρ ά μ μ α τα  κ.α.) 
•Εναλλακτικά  μ έσα  μ ετα φ ο ρ ά ς  (π. χ. 
ποδή λα το)
•Χ ρήση μ ο ρ φ ώ ν  εν έρ γε ια ς  φ ιλικώ ν 
π ρ ο ς  το  περ ιβ ά λλο ν  
•Π ράσ ινη  α νάπλαση  τω ν  δημ όσιω ν 
χ ώ ρ ω ν  °
•Α ύξηση τω ν  ανοικτώ ν και πράσ ινω ν 
χ ώ ρ ω ν  τη ς  π όλη ς

Σχόλιο [Α44]:
•Α π λά  π ερ νο ύ μ ε  μ έσ α  α π ό  α υ τό ν  ή 
υ π ά ρ χο υ μ ε ι ιέσ α  σ ε  α υτό ν ; : .
•Ε ίν α ι χώ ρ ο ς ξωτικός γ ια  τη ν  π όλη ; 
•Ε ίν α ι χώ ρ ο ς επ ικ ο ινω ν ία ς  κα ι r . ι  
α λλη λεπ ίδρ α ση ς τω ν  πολιτώ ν;
• χ ώ ρ ο ς  π ο ύ  εν ισ χύε ι το υ ς  
δημ οκρα τικούς  θ εσ μ ο ύ ς  τη ς  π όλη ς( μ ε 
τη  έν νο ια ς  τη ν  επ ικ ο ινω ν ία ς  kol τ ις  
αντα λλαγή ς α πό ψ εω ν);
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7) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;
Όπως είπαμε και πριν υπάρχει αξιοποίηση. Και ο Δήμος Δαρισαίων και 
φορείς και ιδιωτικές πρωτοβουλίες αξιοποιούν τον δημόσιο χώρο. Βεβαίως, 
εχθρός του καλού είναι το καλύτερο, έτσι;. Θεωρώ όμως ότι όντως υπάρχει 
αξιοποίηση του δημόσιου χώρου και ο πολίτης όταν διαπιστώνει ότι υπάρχει 
μια εκδήλωση μπροστά του μετέχει σε αυτή.

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
Την θεωρώ επαρκή μόνο που θεωρώ ότι θα έπρεπε να είναι συνεχείς σε 
σχέση με την χρονική του διάρκεια. Δηλαδή, υπάρχουν εκδηλώσεις οι οποίες 
διοργανώνονται και είναι κατά περιόδους, θα περίμενα ενδεχομένως να μην 
είναι τόσο αποσπασματική η αξιοποίηση του δημόσιου χώρου, να είναι 
περισσότερη, διαρκής, στοχευμένη και με σχέδιο το οποίοι να είναι 
ευρύτερο. (Δηλαδή πως μπορούμε να την πετύχουμε;) Θεωρώ πως μια 
εκδήλωση, μια δραστηριότητα θα κεντρίσει το ενδιαφέρον του κόσμου και 
έτσι θα υπάρχει και αξιοποίηση του δημόσιου χώρου.

9) Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» \ca αρχαιολογικά ευρήματα 
στο κέντρο της πόλης;

Εδώ χωρά μεγάλη κουβέντα. Κοίτα εγώ θεωρώ ότι είναι μεγάλο το θέμα, 
δηλαδή πρώτα, πρώτα κανείς δε ξέρει ότι η Λάρισα έχει 2 αρχαία θέατρα, 
ελάχιστοι γνωρίζουν πως υπάρχει το Β' εξαιρετικό θέατρο δίπλα στο 
εργατικό κέντρο Λάρισας. Και να πούμε εδώ πως το εργατικό Κέντρο 
Λάρισας εδώ και χρόνια διεκδικεί να μεταφερθεί αλλού προκειμένου να 
αποκαλυφθεί πλήρως το Β' αρχαίο θέατρο, κάτι το οποίο δεν έχει γίνει. 
Μεγάλη πληγή είναι, και το χαρακτηρίζω πληγή γιατί καθυστερεί πάρα 
πολύ, η απελευθέρωση και ανάδειξη του Α', του μεγάλου αρχαίου 
θεάτρου. Είμαστε ίσως η μόνη πόλη πανευρωπαϊκά και από τις λίγες 
παγκοσμίως που έχουν αρχαίο θέατρο στο κέντρο της πόλης, δεν υπάρχει 
αλλού τέτοιο φαινόμενο. Αυτό λοιπόν η Λάρισα δεν το έχει αξιοποιήσει. 
Κάποια στιγμή είχα ανεβάσει στο facebook φωτογραφίες από το αρχαίο 
θέατρο της Λάρισας, άνθρωποι από τα Τρίκαλα, δηλαδή μια πόλη 
γειτονική δεν ήξεραν ότι είχε αρχαίο θέατρο η πόλη. Και να πούμε ότι η 
διαδικασία αποκάλυψης, η οποία ξεκίνησε το 1989, δηλαδή μετά από 22 
χρόνια, πάει με εξαιρετικά αργούς ρυθμούς και αυτό έγινε και για λόγους 
γραφειοκρατικούς και για λόγους οικονομικούς και φαντάζομαι θα γίνει 
πιο δυσχερές σε χρόνια οικονομικής κρίσης όπως είναι τώρα, (το ότι 
εξαρτάται και από το Υπουργείο Πολιτισμού δυσκολεύει περισσότερο τα  
πράγματα;) Σαφέστατα! Και θεωρώ ότι θα μπορούσαμε να εντείνουμε τις  
προσπάθειες σαν πόλη, σαν δημοτική αρχή ώστε να αναδυθεί 
γρηγορότερα και αυτό δεν το έχουμε κάνει Η αξιοποίηση που έχει γίνει 
είναι σε χαμηλό επίπεδο. Καταρχήν να μη συζητάμε τόνο για το θέατρο, 
τα  Τζαμιά είναι άγνωστα, το Μπεζεστένι το ξέρουν ελάχιστοι, δεν

- -  Σχόλιο [Α45]:
• ·Α ' αρ χα ίο  θ έα τρ ο  {3°"· α ιώ να ς  π  .X.) 

^Β .ν α ρ χ α ίο  θ έα τρ ο  ( I *  α ιώ να ς  π . X.) , ,  
•Μ εγά λ ο  Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyer 

j-  H am am , γ ύρ ο  στον 17° α ιώ να  μ . X.) ~
, ·Μ π α ϊρ α κ λ ίτζα μ ί(τ έλ π 1 5 ” - α ρ χ έ ς  

16“  α ιώ να  μ . X.)

,  ·Γ εν ί Τζαμί (19°*' α ιώ να ς  μ. χ.) 
•Μ πεζεσ τέν ι (Ο θωμανική σκεπαστή  
α γο ρ ά . Τέλη 15“ -  α ρ χές  16“  α ιώ ν α  μ.

, X )
•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλική το υ  αγίου 
Αχιλλίου (6“  α ιώ να ς  μ . X.) 
•Π αλα ιοχριστιαν ικά  Λ ουτρά (6“  α ιώ να ς  
μ . X ., π λα τεία  Λαμττρόύλη)
•Β υζαντινός Ν αός -  Ν εκροταφ εία  (11“  
- 1 2 *  α ιώ να ς  μ . X.)

:. «Π αλαιοχριστιανικά  Λ ουτρά (5 *  α ιώ να ς

] μ-Χ )
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υπάρχουν δραστηριότητες εκεί μέσα. Όχι μόνο δεν αξίοποιούνται αλλά 
δεν αναδεικνύονται καν. Η Λάρισα έχει μνημεία από την παλαιότερη 
εποχή και φτάνει μέχρι την Οθωμανική περίοδο και είναι και καλά 
σωσμένα, δηλαδή είναι το Μπεζεστένι πάνω στον λόφο του φρουρίου, 
σημαντικό μνημείο, εκεί παράλληλα ήταν και η αγορά της πόλης κατά την 
οθωμανική περίοδο, έχει τα τζαμιά, έχει χαμάμ που είναι στη Βενιζέλου 
σχεδόν απέναντι από το αρχαίο θέατρο. Άρα λοιπόν είναι μια πόλη που 
στο κέντρο της έχει πάρα πολλά μνημεία τα οποία δεν τα ξέρει κανένας, ο 
κόσμος ξέρει τις καφετέριες, την πλατεία ταχυδρομείου, δυστυχώς, κι όχι 
μόνο öl ξένος ο επισκέπτης αλλά και ο Λαρισαίος.

10) Πιστεύετε πως έχει επιτευχθεί η επιτυχής ένταξη των μνημείων /χυτών στην, 
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρου,\

Όχι, όχι, όχι! (ούτε με την προσπάθεια που έγινε με το αρχαίο θέατρο, η 
πεζοδρόμηση..] Η πεζοδρόμηση στο κομμάτι της Βενιζέλου όντως μπορεί 
να βοήθησε ως πέρασμα αλλά δε μπήκε το θέατρο μέσα στην πόλη. Απλά 
ο πολίτης περνά μπροστά από το θέατρο. Η πεζοδρόμηση είναι μια 
κίνηση αλλά δε ξέρω ο πεζόδρομος στη Βενιζέλου δεν είναι μέσα στο 
χώρο του αρχαίου θεάτρου; Ξέρουμε μέχρι που είναι το θέατρο; Άρα 
λοιπόν δεν έχουμε μια εικόνα είναι και αυτό αποσπασματικό, βοηθάει την 
τωρινή διάσταση του πράγματος, δεν ξέρουμε όμως αν και αυτή είναι και 
η πλήρης διάσταση του αρχαίου θεάτρου. Ως διαδικασία το κατανοώ, από 
το να αφήσεις να ρημάζει κάτι, το κάνεις αλλά αυτό δε σε βοηθάει στον 
συνολικό σχεδίασμά που είναι πλήρης η αποκάλυψη του αρχαίου 
θεάτρου. Άρα λοιπόν, εκεί πέρα υπάρχει ένα ζήτημα, στρατηγικής έτσι;

11) Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Θεωρώ πως ρητορικά ναι, αυτό προκύπτει από την όλη στάση του. (Το 
έχει δηλαδή στην «ατζέντα»;) Στην ατζέντα ναι το έχει, βεβαίως, πάντοτε 
ήταν, είναι και θα είναι. Το θέμα είναι πρακτικά να το δούμε πως γίνετε, 
και επιμένω να μην τα  ρίχνουμε όλα στο θέμα της κρίσης, δεν είναι όλα 
θέμα κρίσης. Βεβαίως όπου υπάρχει οικονομικό ζήτημα εκεί χωράει 
κουβέντα, επηρεάζει η κρίση αλλά δεν είναι όλα θέμα οικονομικών. Το να 
αναδεικνύεις μνημεία τα οποία έχει νομίζω είναι θέμα βούλησης, είναι 
θέμα διάθεσης, θέμα στρατηγικής. Δεν είναι όλα θέμα οικονομίας.

12) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

Δυνητικά είναι ανοιχτός. Ας πούμε στο θέμα του Πηνειού γίνονται οι 
εκδηλώσεις, το φεστιβάλ Πηνειού, τα  τελευταία χρόνια που είναι στη 
σωστή κατεύθυνση. Όμως το ποτάμι δε μπορεί να αξιοποιείται μόνον 
δέκα μέρες το χρόνο. Το ποτάμι είναι το κέντρο της Λάρισας θα μπορούσε 
αυτό να γίνει με πιο σταθερό τρόπο. Βεβαίως αξιοποίηση δεν είναι να

Σ χ ό λ ι ο  [ Α 4 6 ] :  Ενώ ε ίν α ι κομ μάτια  μ ιας 
άλλη  κοινω νίας π λέο ν  ε ίν α ι εντα νμ ένα  στο 
δ η μ ό σ ιο  χώ ρ ο  μ ια ς  σ ύγχρονης πόλης, 
π ό σ ο  α ρμ ονικά  δ ένο υ ν  μ ε  αυτή  τη ς  πόλη ; 
Ν οημ ατοδοτούν το ν  αστικό χώ ρο, 
α πο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α να φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς τη ς  συλλογικής 
μνήμ ης.
Π αρίστανται α π λ ά  ή ε ίν α ι ζω τικός χώ ρ ο ς 

γ ια  τ ο υ ς  π ο λ ίτες  κα ι το ν  πολιτισμ ό τη ς  
π ό λη ς;
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γίνουν καφετερίες στο ποτάμι, δεν είναι αυτό αξιοποίηση! Το θέμα δεν 
είναι να κάνουμε μια νέα πλατεία με καφετέριες στην κοίτη του Πηνειού. 
Μπορεί να υπάρχει βεβαίως, μια ισόρροπη ανάπτυξη κάποιας 
δραστηριότητας και επιχειρηματικής αλλά να είναι συνυφασμένη με το  
εκεί περιβάλλον, γιατί αλλιώς αύριο μπορεί να κάνουν και μπουζούκια. 
(Όσον αφορά αυτά τα θέματα είναι διατεθειμένος ο Δήμος να ακούσει τους 
πολίτες, να ακούσει προτάσεις να συνεργαστεί μαζί τους ή και με 
συλλόγους; Είναι και ο σύλλογος Φίλων Πηνειού..) Εδώ νομίζω ότι χωρά 
κουβέντα για το πόσο το δέχεται ο Δήμος, το να συζητάμε για να 
συζητάμε μπορεί να είναι εύκολο και γίνετε, άλλωστε ο Καλλικράτης 
επιβάλλει τέτοιου είδους θεσμούς λογοδοσίας, συζήτησης, διαβούλευσης. 
Εγώ θεωρώ ότι δεν είναι επαρκής η αφομοίωση αυτών που λένε οι 
φορείς στον σχεδίασμά του Δήμου, δεν λαμβάνονται υπ’ όψιν.

13) Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη Πολιτιστική 
εκμετά?λευστ]\του,δι^όσισυ χώβουι
Μπορούμε να το εξειδικεύσουμε στο εξής, να υπάρχει σταθερή, μόνιμη, 
οργανωμένη και σχεδιασμένη παρέμβαση και ενοποίηση πολιτισμική όλων 
τω ν χώρων που έχει η Λάρισα προς πολιτιστική δραστηριότητα, 
εντάσσοντας παράλληλα και τις γειτονιές. Είναι κρίμα, είμαστε μια πόλη που 
θα δούμε και από την απογραφή ότι είμαστε περίπου στους 180.000 
κατοίκους, είμαστε μια μεγάλη πόλη, δεν είναι χωριό η Λάρισα να έχει μόνο 
μια κεντρική πλατεία, ένα κεντρικό χώρο, μπορεί να μην είναι παντού, γιατί 
να μην έχει η Νεάπολη, η Ανθούπολη ή το Αβέρωφ, γίνονται βέβαια 
δραστηριότητες χορευτικών συγκροτημάτων και πολιτιστικών 
δραστηριοτήτων καθώς έχουμε και τις Λέσχες Πολιτισμού. Θεωρώ όμως ότι 
θα όφειλε να γίνει και αυτό πιο οργανωμένα.

14) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;
Όταν υπάρχει ναι. Δηλαδή, θα δούμε στο φεστιβάλ Πηνειού ότι ο κόσμος 
κατεβαίνει στο ποτάμι, άρα μετέχει. Και να μην μιλήσω για συναυλίες και 
θέατρα, το οποίο είναι κυρίως ιδιωτικό το κομμάτι, βεβαία μπορεί να 
εντάσσονται στο πλαίσιο των πολιτιστικών πρωτοβουλιών του Δήμου σε 
επίπεδο καλοκαιρινών εκδηλώσεων, στις οποίες ο πολίτης μετέχει και 
μάλιστα πληρώνοντας, που αυτό δείχνει ότι έχει διάθεση, πόσο μάλλον αν 
είναι χαμηλότερο το εισιτήριο ή αν δεν υπάρχει εισιτήριο. Άρα ο πολίτης 
διατίθεται. ( Την κοινωνεί ο Δήμος την πολιτική του αυτή, δηλαδή κάνει 
πράγματα, αυτά μαθαίνονται στους πολίτες;) Ναι αυτά που γίνονται 
μαθαίνονται, και κάποια από αυτά ίσως να υπέρ προβάλλονται. Πάντως οι 
πολίτες ανταποκρίνονται και μάλιστα σε μεγάλο βαθμό, και ας μη ξεχνάμε 
πως σαν πόλη έχουμε διαμορφώσει και μια κουλτούρα, όταν έχεις καταφέρει 
στην πόλη σου πριν 32 χρόνια να κάνεις το πρώτο Δημοτικό Περιφερικό 
Θέατρο, πριν υπάρξει ο θεσμός νομιμοποιημένα από την Μελίνα Μερκούρη, 
αυτό δείχνει ότι η πόλη έχει μια κουλτούρα, έχει κουλτούρα συμμετοχής. Δεν

I Σχόλιο [Α47]:
,  α ) Πράσινη ανάπλαση δημ ό σ ιω ν  χώ ρω ν

β) Ενίσχυση τη ς  οικολογικής σ υνε ίδ ησ η ς 
τω ν  π ο λ ιτώ ν  μ ε  δρά σ εις  π ο ύ  α φ ο ρ ο ύ ν  
το ν  δημ όσ ιο  χώ ρο (π . χ . ανακύκλω ση, 
χρήση τω ν  ΜΜΜ ή εναλλακτικώ ν 
μ έσ ω ν μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλ ικώ ν στο 
π ερ ιβά λλον , κ .α .)

γ) Πολιτιστικές εκδηλώ σεις σε 
' <>. ανο ικ το ύ ς  δ η μ ό σ ιο υ ςχώ ρ ο υ ς  (π . χ. 

εκ θέσε ις  β ιβλ ίου ή έργω ν τ έ χ ν η ς  
θ έα τρ ο  δρόμ ου  κ. α.)

δ) Μ ουσ ικές εκδηλώ σεις σ ε  α νο ικτούς 
δ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς  (π . χ . σ υ ν α υ λ ίε ς  
χο ρ ευτικ ά  συγκροτήμ ατα  κ. α.)
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είναι τυχαίο ότι η πόλη έχει ερασιτεχνικές σκηνές πολλές, έχει πάρα πολλά 
ερασιτεχνικά, καί αυτό σε εισαγωγικά γιατί μόνο ερασιτεχνισμός δεν είναι, 
είναι μια χαρά δουλειές όλες, οι οποίες αγγίζουν και πολλές φορές ξεπερνούν 
και επαγγελματικές σκηνές και είναι και ακριβοπληρωμένες. Άρα θέλω να 
πω ότι και στον χώρο του θεάτρου και στο χώρο του κινηματογράφου και 
στο χώρο της μουσικής, και μάλιστα στο χώρο της μουσικής από νέους 
ανθρώπους και μιλάω για μαθητές και φοιτητές. Άρα. λοιπόν, η πόλη ένει 
πρώτη ύλη.

15) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Να πω τα πιο σημαντικά.. Καταρχήν να είναι ωραίο να ζεις σε αυτήν την 
πόλη, να έχεις τρόπους πρόσβασης στο κέντρο και στις συνοικίες, να 
έχεις ένα οργανωμένο δίκτυο ποδηλατοδρόμων, η πόλη της Λάρισας, αν 
εξαιρέσουμε τον λόφο του φρουρίου, δεν έχει άλλο φυσικό ύψωμα, 
δηλαδή είναι μια επίπεδη πόλη. Επίσης να έχει καθαριότητα, δεν το 
συζητάμε καν. Να έχει ένα κυκλοφοριακό το οποίο να μην είναι 
κυκλοφοριακό Αθήνας, η Λάρισα έχει το εξής κακό, όταν σχεδιάστηκε το 
κέντρο της και ρυμοτομήθηκε, δεν ρυμοτομήθηκε καν όλο το κέντρο ένα 
κομμάτι μόνο, δεν σχεδιάστηκε για τις ανάγκες που έχει τώρα και ίσως 
και τις ανάγκες που θα έχει μετά από 10 χρόνια, αυτό δημιουργεί ένα 
πρόβλημα πρόσβασης με το αυτοκίνητο στο κέντρο, όμως επειδή θεωρώ 
ότι πολιτική δεν είναι πως θα έρχονται όλοι με αυτοκίνητο στο κέντρο, 
πολιτική είναι πώς να αναπτύξεις άλλους τρόπους μετακίνησης των 
πολιτών από την περιφέρεια στο κέντρο, μπορεί να είναι ένα οργανωμένο 
δίκτυο με αστικά λεωφορεία ενδεχομένως ή να είναι όπως είπαμε οι 
ποδηλατοδρόμος μπορεί να είναι άλλοι ήπιοι δρόμοι από περιφερειακά 
σημεία προς το κέντρο.

16) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες
της;

(αναφέρατε βέβαια ήδη κάποια πράγματα όπως η ρυμοτομία της, το 
πρόβλημα με το κυκλοφοριακό..) Είναι στη βάση, θεωρώ ότι προσφέρει 
ένα σχετικά καλό επίπεδο. Θα έλεγα ότι είναι σε ένα μέσο επίπεδο αλλά 
με αρνητικό πρόσημο. Δηλαδή, θεωρώ ότι η Λάρισα έχει ένα σοβαρότατο 
πρόβλημα αναπτύσσεται με τον αυτόματο πιλότο, αναπτύσσεται είναι 
φυσιολογικό, είναι αστικό κέντρο, όπου την περίοδο που φθίνει το 
αγροτικό εισόδημα όλο και περισσότερος κόσμος έρχεται από τις γύρω 
περιοχές στο κέντρο, αυτό σημαίνει ανάπτυξη για μια πόλη, σημαίνει 
κόσμος κλπ. Έχει η πόλη τα φόντα, έχει το σχέδιο να αναπτυχθεί; Δεν 
είναι τυχαίο ότι μιας από τις προβληματικότερες συνοικίες της πόλης 
είναι και η νεότερη, η Νέα πολιτεία, και μιλάω σε επίπεδο ρυμοτομικό. 
Αυτά θέλουν μια συζήτηση..
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17) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Πάντα όταν μια πόλη ακμάζει, αυτό είναι από την αρχαιότητα δεδομένο, 
όταν ακμάζει η πόλη ακμάζει και η τέχνη. Μπορεί βέβαια ο πολίτης να 
οδηγείται και σε μεγαλύτερη ιδιώτευση όταν περνάει καλά, αλλά από την 
άλλη θεωρώ ότι είναι προϋπόθεση του να έχεις ακμή στην πόλη για να 
έχεις και πολιτιστική ακμή. Θεωρώ ότι πάντοτε είναι συνυφασμένη η 
ακμή ενός κοινωνικού συνόλου με την παράλληλη ακμή που μπορεί να 
έχει και στα πολιτιστικά πράγματα.

18) Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Απολύτωε ση μαντική !
19) Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 

στην πόλη της Λάρισας;
Παρ’ ότι εδώ πέρα υπάρχει μια κουβέντα η οποία ενίοτε στις εκλογές 

εντείνεται για το πόσο πράσινη πόλη είναι η πόλη της Λάρισας, εγώ 
θέλω να πιστεύω και είμαι σε αυτό σταθερός στην άποψη ότι μπορεί να 
Κάνει πολλά περισσότερα η πόλη. Έχουμε ας πούμε, και κάτι το οποίο 
το έχουμε αφήσει εδώ και αρκετά χρόνια πίσω, το θέμα του άλσους της 
πόλης το οποίο έχει καεί από το χιονιά στο τέλος του 2001, έχουν 
περάσει 10 χρόνια και δεν έχουν αποκατασταθεί και είναι ένα .. (Στο 
Δήμο μου είπαν πως το κομμάτι αυτό έχει αποκατασταθεί.] Δε νομίζω, 
δε νομίζω.. Επίσης έχουμε ένα χώρο στο Μεζούρλο που γίνονται 
κάποιες δενδροφυτεύσεις, αλλά θα μπορούσε να υπάρχει μεγαλύτερη 
ένταση εκεί της δενδροφύτευσης. 0 χώρος του άλσους θα είχε ένα 
ενδιαφέρον να τον περπατήσει κάποιος, όταν όλο το άλσος, όχι τον 
χώρο εκεί μπροστά, που και εκεί χωρά συζήτηση πόσο έχει 
αποκατασταθεί, αλλά και σε όλη την παραποτάμια περιοχή που ήταν 
το αισθητικό άλσος της πόλης. Νομίζω λοιπόν ότι, και αυτό τώρα 
μιλάμε για την περιφέρεια, γιατί στο κέντρο υπάρχει πρόβλη μα, που 
μπορείς να βρεις πράσινο στην περιοχή του Αγ. Κωνσταντίνου για 
παράδειγμα; Νομίζω πουθενά.. Και δεν λέω για ένα δέντρο σε μια 
πλατεία, είναι μια συνοικία η οποία έχει 20.000 κατοίκους 
ενδεχομένως, μπορεί και παραπάνω αυτή την στιγμή, και δεν έχει 
πουθενά πράσινο. (Με μόνη εξαίρεση, νομίζω, το ορφανοτροφείο, είναι 
το πιο πράσινο σημείο στην συνοικία..) Έτσι, σωστά, και αυτό γιατί 
ήταν χώρος που διεσώθη, χώρος που δεν μπορούσαν να τον 
πολεοδομήσουν παλαιότερα, δηλαδή την δεκαετία της αντιπαροχής. 
Υπάρχουν πάρα πολλά που πρέπει να γίνουν, υπάρχουν σοβαρότατες 
δυνατότητες βελτίωσης στο θέμα του πρασίνου στην Λάρισα, 
σοβαρότατες!
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20)Σε ποιο βαθμό πιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι, χώροι μπορούν να 
σχετιστούν με την τέχνη;[

Απόλυτα! Και εκεί πέρα είναι και ένα θέμα του πολίτη, είναι θέμα 
κοινωνικής ευθύνης του πως διαχειριζόμαστε σαν πολίτες ένα δημόσιο 
χώρο που μας παραχωρείτε, όχι ως οργανωτές, ως συμμετέχοντες σε μια 
πολιτιστική εκδήλωση. Μας δίνετε ένας πράσινο χώρος, τ ι  κάνουμε εμείς 
για να μείνει ο χώρος καθαρός και σε καλή κατάσταση αφού φύγουμε; 
Τίποτα! Άρα, φεύγω λίγο από το πλαίσιο της ερώτησης και λέω, ότι 
σαφώς και είναι απαραίτητο και μπορεί να γίνει ένας πράσινος χώρος, 
χώρος πολιτιστικής δραστηριότητας, αλλά το θέμα είναι και οι πολίτες να 
σέβονται αυτόν τον χώρο και κατά την διάρκεια και μετά. (Να υπάρχει 
ίσως μια οργάνωση που ναβοηθόιει όχι μόνο στην οργάνωση εκδηλώσεων 
αλλά και στην συντήρηση των χώρων;] Και σε αυτό, και σε αυτό έχει, 
πολύ σωστά, να κάνει και το θέμα της οργάνωσης. Δηλαδή αυτός ο 
οποίος διαχειρίζεται τον χώρο αυτό, διοικητικά να μην τον βλέπει σαν 
ένα χώρο προς ενοικίαση, να τον μοσχοπουλάει σαν ενοίκιο, αλλά να τον  
σέβεται και να τον έχει σε καλή κατάσταση σε όλη την διάρκεια του 
χρόνου, ανεξαρτήτως εκδηλώσεων αλλά και κατά τις εκδηλώσεις να 
μπορούμε να λέμε ότι είναι αξιοπρεπείς αυτός ο χώρος, αλλιώς είναι και 
επικίνδυνο, έτσι;

Σχόλιο [Α48]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  λε ιτο υρ γή σ ο υν  ω ς  χώ ρο ι 
φ ιλο ξεν ία ς  έρ γω ν τέχνης;
•Ν α  λε ιτουργή σ ουν ω ς  χ ώ ρ ο ι 
έμ πνευσ η ς;
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α πο τελέσ ο υ ν  χώ ρο ι 
δ η μ ιο υρ γ ία ς  τέχνης;

21 )Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης; 
Τεράστια η σημασία τους! Μπορούμε να μιλάμε στο 2011, που είναι 
γενικότερα μια χρόνιά που συζητάμε έντονα για την κλιματική αλλαγή, για  
την ρύπανση την ατμοσφαιρική και του περιβάλλοντος και να το συζητάμε 
ακόμα για εναλλακτικά μέσα μεταφοράς σε μια πόλη 180.000 κατοίκων; 
Αλίμονο, βέβαια και είναι η χρήση τους απόλυτα σημαντική!

22)Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
Καθόλου, αλλά για να μην είμαι αφοριστικός, θα μπορούσε να κάνει 
πολλά παραπάνω, πολλά παραπάνω.. Καταρχήν, όταν λέμε 
ποδηλατόδρομο δεν εννοούμε έναν χώρο κλεισμένο έστω και με σήμανση 
για το ποδήλατο, χωρίς να υπάρχει ένα οργανωμένο δίκτυο. Πρέπει να 
υπάρχει δίκτυο κεντρικό, το οποίο να είναι ενιαίο πρώτα από όλα. KaL 
επιμένω ότι δεν έχει να κάνει μόνο με την πολιτική του Δήμου, αλλά είναι 
και θέμα του πως αντιλαμβάνεται και ένας οδηγός το ποδήλατο, αλλά 
από την άλλη δεν θεωρώ ότι κάναμε τα πάντα στο θέμα των 
ποδηλατοδρόμων. Δεν είναι ενιαίο το δίκτυο, θα πω πάλι, είναι 
αποσπασματικό, είναι για το θεαθήναι. (Στις περιοχές γύρω από το 
κέντρο, αυτές που ήδη αναφέραμε, και είναι υπό διαμόρφωση, εκεί 
γίνονται ποδηλατοδρόμοι; Γιατί το κέντρο έχει και τη δυσκολία της παλιάς 
ρυμοτομίας, έτσι τη βρήκαμε και μερικά πράγματα είμαι δύσκολο να 
αλλάξουν) Στη Νέα πολιτεία, ας πούμε, υπάρχει ένα κομμάτι που 
μπορούμε να πούμε ότι ένα χώρο ειδικό για ποδήλατα, είναι ο δρόμος που
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οδηγεί στην διάβαση της οδού Ιγνατίδος, πράγματι υπάρχει, στην οδό 
Σαρίμπεη είναι τόσο μεγάλο το πεζοδρόμιο που μπορούμε να πούμε πως 
υπάρχει χώρος, επιμένω να λέω όμως ότι δεν είναι οργανωμένο, κάνουμε 
ότι μπορούμε όπου μας περίσσεψε χώρος. Αυτό όμως δεν είναι πολιτική, 
θα έπρεπε να καθίσει κάποιος σοβαρά, ένας συγκοινωνιολόγος, όχι ο 
δη μαρχος, ο δη μαρχος δε μπορεί να τα  ξέρει όλα, ο δη μαρχος είναι 
πολιτικός φορέας, είναι φορέας λαϊκής εντολής, ώστε να γίνει 
οργανωμένη δουλειά σε αυτό που λέμε δίκτυο εναλλακτικών μέσων 
μεταφοράς. Το οποίο δεν έγινε ποτέ, κουβέντα κάναμε, αλλά στην πράξη 
δεν προχωρήσαμε ποτέ.

23) Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;
Έ χ ε ι αυξητικές τάσεις η χρήση του. θεωρώ ότι αν δίναμε περισσότερες 
δυνατότητες, γιατί χωρά κουβέντα το πώς κινείται ένα ποδήλατο στην 
πόλη, ακόμα και στους πεζόδρομους, γιατί στους πεζόδρομους πολλές 
φορές βλέπουμε να κινούνται τα  πάντα εκτός από ποδήλατα και αυτό 
γιατί δεν υπάρχει κουλτούρα από τον πεζό. Εγώ κατά βάση κινούμε με τα  
πόδια ενώ ο πατέρας μου με το ποδήλατο και υπάρχουν περιοχές που 
είναι επικίνδυνες για έναν ποδηλάτη, δεν υπάρχει επίσης οργανωμένο 
ποδηλατικό δίκτυο στους πεζοδρόμους, δηλαδή ένας οργανωμένος 
τρόπος να προστατεύεται ο ποδηλάτης. Δε παύει όμως να  
χρησιμοποιείται το ποδήλατο και μάλιστα όπως είπα με αυξητικές τάσεις.

24) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Σημαίνει ότι ο πολίτης ψάχνει έναν άλλον τρόπο μετακίνησης, σημαίνει ότι ο 
πολίτης έχει αγανακτήσει με το κυκλοφοριακό, από την έλλειψη χώρων 
στάθμευσης δωρεάν, γιατί δεν έχει σημασία να κάνεις δυο παρκινγκτα οποία 
λέγονται δημοτικά αλλά ο πολίτης τα ακριβοπληρώνει. Το ποδήλατο είναι ο 
εναλλακτικός τρόπος μετακίνησης μεγάλης μερίδας πολιτών, μια μεγάλη 
μάζα πολιτών μπορεί, θα μπορούσε να πάρει ποδήλατο. Και θα βοηθούσε να 
λυθούν πολλά προβλή ματα του κέντρου, όπως αυτά που αναφέραμε, 
κυκλοφοριακό κα.

25) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα έξω;

Έ χε ι ένα brand name, δηλαδή το «Λάρισα» σημαίνει πράγματα, χωρίς να 
σημαίνει απαραίτητα θετικά πράγματα, έχουμε κατοχυρωθεί στη 
συνείδηση του κόσμου ως πόλη του κεφιού και του γλεντιού, του καφέ 
τω ν μπουζουκιών κλπ Αυτί βεβαίως και λόγω της οικονομικής κρίσης, το 
θέμα της βραδινής διασκέδασης παρακμάζει.. Αλλά θα έλεγα πως έχει ένα 
brand name της καλής ζωής. Ενός πλούτου, κυρίως λόγω των αυξημένων 
αγροτικών εισοδημάτων των προηγούμενων δεκαετιών που συνετέλεσε 
σε αυτό, ενός οργανωμένο ιστορικό κέντρο, η Λάρισα έχει ένα καλό, έχει 
σε τέσσερις δρόμους, σε τέσσερις νομούς σημείο συνάντησης, είναι 
διασταύρωση και αυτό την ευνοεί
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26 ) Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;
Νομίζω, έχει να κάνει με τα τουριστικά μνημεία στην πόλη. Η Λάρισα είμαι 
μια προικισμένη από τον χρόνο πόλη σε επίπεδο τουριστικών επιλογών, 
μνημείων, με την έννοια ότι αυτά τα μνημεία, μπορούν να φέρουν κόσμο 
στην πόλη για να τα δει. Μιλάω και για εσωτερικό και για εξωτερικό 
τουρισμό. Πρέπει να ακουστεί και αυτό που είπαμε, ότι η Λάρισα είναι μια 
από τις ελάχιστες πόλεις στον κόσμο που έχει αρχαίο θέατρο στο κέντρο της 
πόλης, δεν το ξέρει κανένας, είναι κρίμα. Επίσης, έχει της υποδομές μιας 
σύγχρονης πόλης και είναι στο κέντρο, είναι πολύ κοντά και σε άλλους 
τουριστικούς προορισμούς, η λίμνη Κάρλαπου θα γίνει, είναι η λίμνη 
Πλαστήρα, είναι πολύ κοντά στο Πήλιο, στις βόρειες Σποράδες, μπορεί, 
δηλαδή, να λειτουργήσει ως κέντρο, ως χώρος στον οποίο μπορεί να μείνει 
κάποιος και να κατευθυνθεί στις γύρω περιοχές. Ας μη ξεχνάμε ότι είναι 
κοντά στον Όλυμπο, ξεχνάμε πως έχουμε το «βουνό των Θεών» στην περιοχή 
μας, στον νομό Λάρισας με την παλιά ρητορεία, και δεν το αξιοποιεί κανένας;

27) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη; 
Βιώσιμη είναι, και δημιουργική είναι. Αν πρέπει να βαθμολογήσω θα έλεγα 
σε μεγάλο βαθμό. Βεβαίως όμως υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης, είπαμε 
πολλά για το πώς είναι τα πράγματα αλλά και πως πρέπει να αλλάξουν, να 
γίνουν καλύτερα.

28 ) Πως θαπεριγράφατε την Λάρισα με μια λέξη/φράση;
Η πόλη που μπορεί να σου προσφέρει πάρα πολλές δυνατότητες για να 
ζήσεις ανθρώπινα όλη σου τη ζωή.

Σας ευχαριστώ για τον χρόνο σας
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Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης

Συνέντευξη με δημοσιογράφο του ΘεσσαλίαΙν, Χρ. Τρίμμης

1. Π είτε  μ ου  π ο ιε ς  είνα ι οι α ρμοδιότητες σ α ς ;

Απ. Κάλυψ η το υ  καθημερινού ρεπορτάζ στο πλαίσιο του νομού Λάρισας, σε ό ,τι έχε ι να  

κά νει με τη ν  τρ έχο υ σ α  επικαιρότητα, π εριλαμβάνοντας και το  πολιτιστικό ρεπορτάζ.

2. Σ ε  τι βαϋμό ϋ εω ρ είτε  π ω ς σχετίζεται ο δήμος μ ε  τη ν  πολιτιστική δρα στηριότητα;

Ο Δ ή μ ο ς Λα ρισα ίω ν τη ν τελευταία  δεκαετία  δείχνει να  έχει σ τηρίξει σε μεγάλο βαθμό  

δρα σ τη ριό τη τες π ο λιτιστικής φ ύσεω ς, που διοργανώ νονια ι είτε υπό τη ν αιγίδα του, με  

μερική η π λήρη χρημα το δότηση, όπω ς είνα ι το  φ εστιβάλ Π ηνειού κάθε χρόνο, είτε με τη  

στήριξη το υ  Θ εσσαλικού Θεάτρου. Σπουδαίο ρόλο στα π ολιτιστιτικά  δρώ μενα του Δήμου  

π α ίζει η Δημ οτική  Π ινακοθήκη «Γ.Ι. Κατσίγρα» που φ ιλοξενεί μόνιμες και μη εκθέσεις, αλλά  

και ημ ερ ίδ ες και σ υ νέδ ρ ια  σε τακτά  χρονικά διαστήματα.

3. Σ ε  τι βαϋμό ϋ εω ρ είτε  π ω ς σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του  
δημόσιου χώ ρ ο υ  μ ε  τη ν  πολιτιστική ανάπτυξη;

Εφ όσον υπά ρχουν ο ι κατάλληλες υποδομές, υπάρχει και ο ανάλογος βαθμός ανάπτυξης  

το υ  π ολιτισμού και όλω ν τω ν εκφ άνσεώ ν του. Το ίδιο ισχύει και στο Δήμο Λαρισαίων, από  

τη σ α γμ ή  π ου  υπά ρχουν π ολιτιστικοί χώ ροι όπω ς η Δημοτική Π ινακοθήκη, αλλά και ο 

Μ ύλος του Παπά, π ου α π οτελεί πολυχώ ρο πολιτισμού και που α νήκει στο Δήμο.
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4. Σ ε  π οιο  βαϋμό π ισ τεύετε π ω ς απασχολούν το Δ ή μ ο δ έμ α τα  οικολογίας, που
σ χετίζοντα ι μ ε  τη ν  καϋημερινότητα  τη ς πόλης;

Ο Δ ή μ ο ς Λ α ρισα ίω ν έχει δ είξει ιδιαίτερη ευαισθησία όσον αφ ορά οικολογικά θέματα, κατά  

κύριο λόγο με τη ν  ανακύκλω ση αλλά και με την ορθή διαμόρφ ω ση τη ς  κοίτης του Πηνειού, 

εντό ς του αστικού ιστού.

5. Π ο ιο ς π ισ τεύ ετε  π ω ς είναι ο ρ ό λ ο ς του δημόσιου χώ ρ ου  σ την καϋημερινότητα  τη ς  
π όλης;

Η ύπαρξη και μόνο δημόσιω ν χώ ρω ν σε μία πόλη επ ιτρέπει στους π ολίτες τη ν πιο  

ά νετη καθημερινότητα, αλλά και την πρόσβαση σε όλους το υ ς το μ είς αυτής. Η Λ ά ρισα  

δ ια θ έτει ευ ρ είς δη μ όσ ιου ς χώ ρους, ω στόσο θα μπορούσαν σίγουρα  να είναι 

π ερισ σότεροι.

6. Τι ρόλο ϋ εω ρ είτε  π ω ς παίζει η έννοια  του δημόσιου χώ ρου  για το ν  Δ ήμο;

Η π ρ ο σ π ά θ εια  ορ θ ή ς χρ ή σ η ς αυτώ ν είναι χαρακτηριστική. Ελάχιστες, ίσω ς και καμία, 

εκδη λώ σ εις του Δήμου έχουν λάβει χώ ρο σ ε ιδιω τικούς χώ ρους, αφού υπά ρχει σαφ ής  

π ρ ο τίμ η σ η  σ το υ ς δημόσ ιους.

7. Σ ε  π οιο  βαϋμό π ισ τεύ ετε  π ω ς έχει «αξιοποιηϋεί» ο δ η μ ό σ ιος χ ώ ρ ο ς ω ς  π ολιτιστικό
α γα ϋ ό;

Σε ικανοποιητικό, με βάση τη ν  προηγούμενη απάντησή μου.

8. Π ω ς  ο ρίζετε τ η ν  «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώ ρ ου ;

Ω ς φ ιλο ξενία  π ο λιτισ τικώ ν δραστηριοτήτω ν, τόσ ο από τη ν  π λευρ ά  δημόσ ιω ν φ ορέω ν, όσο  

κα ι σ ε  ό ,τ ι έχε ι να  κά νει με τη ν πρόσκαιρη κα ι προσω ρινή π αραχώ ρησή το υ ς σε ιδιώ τες για  

π ρ α γμ α τοπ οίηση και φ ιλοξενία  τέτοιω ν δραστηριοτήτω ν.

9. Σ ε  τι βα ϋ μ ό π ισ τεύετα ι π ω ς έχο υν «αξιοποιηϋεί» τα  α ρχα ιολογικά  ευρήμα τα  στο
κέντρο τ η ς  π όλης;

Θ α  μπ ο ρ ο ύσ ε σ ίγο υρ α  ν α  υπά ρχει μεγαλύτερη αξιοποίηση. Α ν α ναλογιστεί κανείς ό τι λ ίγες  

εκδ η λ ώ σ εις έχο υ ν φ ιλο ξενη θ εί στο αρχαίο θέατρο τη ς  Λά ρισα ς, π ου π α ρα μ ένει ουσιαστικά  

α νενεργό.
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10. Π ισ τεύ ετε  π ω ς έχει επ ιτευχθεί η επ ιτυχής ένταξη τω ν μ νη μείω ν α υτώ ν στην  
κα θ ημ ερινότητα  τη ς  π ό λ η ς ω ς μ έρ ος του ευρύτερου δημόσιου χώ ρου ;

Σε καμία π ερίπ τω ση, κυρίω ς λόνω νομικώ ν διαδικασιώ ν που κω λύουν τη ν πλήρη  

αποκάλυψ η το υ  αρχαίου Θεάτρου, αλλά και τη ς  ελλιπούς χρημα τοδότησης.

11. Θ εω ρείτε π ω ς ο Δ ή μ ο ς προτίϋεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» του  
δημόσιου χώ ρ ο υ ;

Α υτό δ είχνει το υ λά χισ το ν μέχρι στιγμής. Ω στόσο είναι και θέμα οικονομικό, κάτι που στην  

π α ρούσα  χρονική συγκυρία  δεν δημιουργεί τις  ευνοϊκότερες συνθήκες.

12. Σ ε  τι βαθμό θ εω ρ είτε  π ω ς είναι δ ια τεθειμένος ο Δ ή μ ο ς να π ροχω ρήσει σε  
συνεργα σία  μ ε  το υ ς π ο λ ίτε ς  όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώ ρου ;

Ο ι μέχρι σ α γμ ή ς κινήσεις δείχνουν ό τι υπάρχει διάθεση συνεργασίας, ιδίω ς με ΜΚΟ.

13. Π ω ς π ισ τε ύ ε τε  π ω ς  μπορούμε να π ετύχουμε καλύτερη πολιτιστική εκμετάλλευση
του δημόσιου  χώ ρου ;

Α π ό τη  στιγμή π ο υ  ο δ η μ ό σ ιο ς χώ ρος θα είνα ι ανά π άσα  ώ ρα  και στιγμή δια θέσιμος για  

π ο λιτισ τικές δ ρα σ τη ριότη τες, χω ρίς ω στόσο να  εμποδίζετα ι η ομαλή ροή τη ς  

καθημερινότητας.

14. Θ εω ρ είτε  π ω ς  α νταποκρίνονται ο ι π ολίτες στη π ολιτισ π κή  π ολιτική του Δήμου σ ε  
σχέση μ ε  το ν  δ ημόσιο  χώ ρ ο ;

Μ ερίδα  α υτώ ν ναι, αλλά  σίγουρα  όχι όλοι, αν δεν υπάρχει διά θεση συνεργα σία ς με το ν  

Δήμ ο.
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15. Τι ϋ εω ρ είτε  «καλό επίπεδο ζωής» σ ε μ ια  πόλη;

Άνετη κυκλοφ ορία, μικρός βαθμός εγκληματικότητας, εύκολη π ρόσβαση σε κάθε είδους  

υπηρεσίες, και καθαριότητα. Σε πολιτιστικά δεδομένα, ευρεία  γκάμα  επιλογών.

16. Π όσο καλό ϋ εω ρ είτε το επίπεδο ζω ή ςπ ο υ  προσφ έρει η Λ ά ρισα  σ του ς π ολίτες τ η ς

Α ρ κετά  καλό για  τ α  δεδομένα μιας περιφ ερειακής π ό λη ς αλλά συνά μα  μητροπολιτικού  

κέντρου.

17. Π όσο σημα ντικό ϋεω ρείτε π ω ς είναι το «καλό επίπεδο ζω ής» μ ια ς π ό λ η ς για  τη ν  
α νάπτυξη του  πολιτισμού και τω ν τεχνώ ν στην πόλη αυτή;

Εφ όσον υπά ρχουν τα  δεδομένα  για  την άνοδο του επιπέδου μιας π όλη ς, αυτό  

π ερ ιλα μ β ά νει σ ίγουρα  και το ν πολιτισμό.

18. Π όσο σημαντική ϋεω ρείτε την ύπαρξη π ράσινω ν χώ ρ ω ν για το επ ίπεδο ζω ή ς τη ς
π όλης;

Από το υ ς π λέο ν σημα ντικούς δείκτες.

19. Π όσο ικανοποιητικό ϋεω ρείτα ι ότι είναι το ποσοστό ύπα ρξης τέτοιω ν χώ ρ ω ν στην  
πόλη τη ς  Λ ά ρισ α ς;

Δ εν μπορώ  να  πω  ό τι η Λάρισα όμω ς είναι μία πόλη με πολλούς π ράσινους χώ ρους. 

Χρειά ζοντα ι σ ίγο υρ α  περισσότεροι.

20. Σ ε  π οιο βαϋμό π ισ τεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώ ρ οι μ π ορούν να σχετιστούν μ ε
τη ν  τέχνη;
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Εφ όσον δ εν  επ η ρ εά ζο ντα ι ω ς δομή, σίγουρα μπορούν να  συσχετιστούν σε μεγάλο βαθμό, 

εφ όσον είνα ι ο ι κατά λληλοι για  τη  φ ιλοξενία τέτοιω ν εκδηλώ σεω ν.

21. Π όσο σημα ντική ϋεω ρείτε την χρήση εναλλακτικώ ν μ έσ ω ν μεταβίβασης;

Σε μία π ό λη  όπ ω ς η Λ ά ρισ α  είναι περιττό να  μιλάμε για  εναλλακτικά μέσα μεταβίβασης  

καθώ ς ο ι α π οστά σεις είνα ι εξαιρετικά μικρές. Έ να  καλύτερο αστικό οδικό δίκτυο θα ήταν 

π ροτιμότερο.

22. Σ ε  π οιο βαϋμό π ισ τεύετε π ω ς στηρίζει τη χρήση το υ ς ο Δήμος;

Δ ιά θεση υπάρχει, όπ ω ς με τη δημιουργία ποδηλατοδρόμω ν, έστω και σε  μικρή έκταση. 

Α λλά  δεν είνα ι και π λή ρω ς αναγκαίο κάτι τέτοιο.

23. Θ εω ρείτε π ω ς χρησ ιμ οπ οιείτε το ποδήλατο αρκετά ω ς  μ έσω  μετακίνησης; 

Π ροσω πικά  όχι, αλλά οι Λα ρισα ίοι που κάνουν χρήση ποδηλάτου δείχνουν να  α υξάνονται

24. Τι σημα ίνει π ρακτικά  αυτό για την πόλη;

Λ ιγότερη κίνηση στο αστικό οδικό δίκτυο και π ερισσότερος χώ ρος.

25. Θ εω ρείτε π ω ς η Λ ά ρισα  έχει brand n a m e , μ ια  χα ρα κτηριστική τα υ τότη τα  που να
π ροβά λει π ρ ο ς  τα  έξω ;

Αυτή τη στιγμή όχι. Υπ άρχουν πολλές συγκεχυμένες τα υτότητες, αφού π ιστεύω  ôtl είνα ι μία  

πόλη που α να μ ιγνύει στοιχεία  π ρος το παρόν, χω ρίς να  π ροβάλει κάτι δικό της.

26. Π οιο  ϋ εω ρ είτε  π ω ς  είναι το δυνατό σημείο τη ς  π όλ η ς που το οποίο και προβάλλει /
ϋ α  μ π ο ρο ύ σ ε να  π ρ οβ ά λλει και π ρ ος τα έξω ;
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27. Σ ε  τι β α ϋ μ ό ϋ εω ρ είτε π ω ς η Λά ρισα  είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη;

Εξα ρτά τα ί από τα  οικονομικά  δεδομένα. Προς το  π αρόν δείχνει να  αντέχει τη ν οικονομική  

κρίση. Ό σ ο ν  α φ ορά  τη δημιουργικότητα, δείχνει στασιμότητα  σε σημαντικό βαθμό, καθώς 

υπά ρχουν δ ρ α στηριότητες, χω ρίς αυξητικό όμω ς ρυθμό.

28. Π ω ς θα περιγρά φ ατε την Λάρισα με μια λέξη/φ ράση; 

Π εριφ ερειακό κέντρο εξελίξεω ν

Σας ευχαριστώ για τον χρόνο σας
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΏΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης

Συνέντευξη με εκπρόσωπο/υπεύθυνη εκδηλώσεων του Πολιτιστικού Οργανισμού 
Δήμου Λάρισας.

29 ) Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας;
0 πολιτιστικός οργανισμός έχει ως αρμοδιότητες τις Λέσχες Πολιτισμού, που 
είναι στην ουσία πολιτιστικά κέντρα σε όλες τις συνοικίες της πόλης με 
καλλιτεχνικές δραστηριότητες, εδώ είναι και ένα φυλλάδιο, το έντυπο που 
μοιράζετε στην αρχή ενδεικτικά, μπορείτε να το κρατήσετε να δείτε τι 
δραστηριότητες υπάρχουν. Υπάρχει και ο δημοτικός κουκλοθίασος 
«Τιριτόμπα» που δίνει παραστάσεις για τα παιδιά, υπάρχει και εργαστήρι 
κούκλας και μουσείο κούκλας, είναι και οι κινηματογραφικές προβολλές που 
γίνονται στο Χατζηγιάννειο που είναι ο χειμερινός κινηματογράφος και το 
καλοκαίρι στον «Μύλο του Παπά» που είναι ο θερινός. Εκδίδει, επίσης, και το 
λογοτεχνικό περιοδικό «Γραφή» και υπάρχουν και άλλες εκδόσεις. Υπάρχουν 
και εκδηλώσεις που γίνονται μέσα στον χρόνο στο χώρο εκδηλώσεων που 
διαθέτουμε, εκδηλώσεις που γίνονται σε συνεργασία με φορείς και 
συλλόγους της πόλης αλλά και πέρα από τα  όρια της πόλης.

30) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Εμείς είμαστε ο πολιτιστικός οργανισμός αυτή τη στιγμή του Δήμου και 
είναι ο βασικός φορέας πολιτισμού. Από εκεί και πέρα υπάρχουν και 
ιδιωτικές πρωτοβουλίες, αλλά ο βασικός φορέας πολιτισμού είναι ο 
Δή μος όλα τα  χρόνια. Θα έλεγα λοιπόν πως σχετίζετε στον ανώτερο, στον 
μέγιστο βαθμό.
Θα πρέπει να πω πως εμείς είμαστε ο Πολιτιστικός οργανισμός αλλά 

υπάρχουν και άλλοι φορείς του Δήμου, όπως είναι το Θεσσαλικό Θέατρο 
που έχει μια καταξιωμένη πορεία και μπορείτε αυτή τη στιγμή και να 
επισκεφθείτε το  θέατρο του ΟΥΙΛ που λειτουργεί την έκθεση θεατρικού 
ενδύματος, και είναι ένας βασικός κορμός πολιτισμού, είναι και το 
δημοτικό Ωδείο που με τα  διάφορα μουσικά προγράμματα που έχει και 
έχει επιτελέσει έργο για πάρα πολλά χρόνια, είναι η δη μοτική πινακοθήκη 
που με την δωρεά της συλλογής του γιατρού Κατσίγρα, που είναι μια από 
τ ις  καλύτερες συλλογές που υπάρχουν. Οπότε σε γενικές γραμμές ο 
Δήμος, ο πολιτιστικό οργανισμός με το δικό του αντικείμενο και όλοι 
υπόλοιποι φορείς, όπως και η δη μοτική σχολή μπαλέτου που είναι τώρα 
σε εμάς γιατί αλλάζουν τα  δεδομένα και με τον Καλλικράτη, ήταν
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επιχείρηση του Δήμου και τώρα ανήκει σε εμάς, και είναι μια σχολή με 
πρωτιές και σε ευρωπαϊκούς και σε παγκόσμιους διαγωνισμούς. Υπάρχει 
δηλαδή μια γενική δραστηριότητα, και πιστεύω πως καλύπτει ο Δήμος 
όλες τ ις  εκφράσεις πολιτισμού και καλλιτεχνικής δημιουργικότητας. Για  
παράδειγμα υπάρχει και η ερασιτεχνική σκηνή που υπάρχει αυτήν τη 
στιγμή στον πολιτιστικό και ανήκε πριν στο Θεσσαλικό, για τους πολίτες 
που θέλουν να ασχοληθούν με το θέατρο.

31)  Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ιχνάπτυξη;

Από μια πλατεία από ένα χώρο, όπως είναι το κηποθέατρο ή οτιδήποτε 
άλλο το  να έχεις κόσμο εκεί, το να γίνονται δραστηριότητες, 
αναπτύσσεται και ο χώρος, αλλά και οι πολίτες τον γνωρίζουν, τον 
αγαπούν, τον σέβονται και βέβαια είναι και ένα γενικότερο θέμα 
παιδείας μαθαίνουμε να σεβόμαστε τους χώρους, οπότε και μέσα από τις  
πολιτιστικές δράσεις και φροντίζουμε την πόλη μας, τους χώρους όλους, 
αλλά ταυτόχρονα και αυτοί όταν είναι προσεγμένοι μας δίνουν και ένα 
ερέθισμα και να δραστηριοποιηθούμε περισσότερο και στις πολιτιστικές 
δράσεις. Είναι σχετίζονται λοιπόν σε μεγάλο βαθμό.

32) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο \θέματα οικολογίας που

Εντάξει, αρμοδιότητά μας δεν είναι, αλλά σε γενικές γραμμές υπάρχει 
ευαισθητοποίηση και από τις υπηρεσίες του Δήμου και γίνετε μια 
προσπάθεια. Αυτό είναι που βλέπω εγώ σε γενικές γραμμές, σαν πολίτης 
κυρίως, είναι ότι γίνετε μια προσπάθεια ευαισθητοποίησης. Θα έλεγα πως 
τον απασχολούν αρκετά.

33 ) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;
Ναι είναι ζωτικός, για την πόλη της Λάρισας ειδικά γιατί είναι και η δομή της 
έτσι. 0  δημόσιος χώρος είναι σημαντικός γιατί o l  A a p L a a i O L  βγαίνουν έξω 
χρησιμοποιούν τους χώρους και τα τελευταία χρόνια γίνετε μεγάλη χρήση 
και του χώρου του ποταμού. Είναι σημαντικό ότι την πόλη την διασχίζει 
ποτάμι και πως χρησιμοποιείται από τους πολίτες και για την καθημερινή 
τους άθληση και έχει ενταχθεί και σε θεσμικές εκδηλώσεις από τον Δήμο, 
που ίσως τους ανέφεραν και κάποιοι άλλοι φορείς, που είναι το φεστιβάλ 
Πηνειού που έρχεται τον επόμενο μήνα, οπότε θα έλεγα ότι έχει κεντρικό 
ρόλο. Απλά θα ήταν καλό να θεωρήσουμε ως δημόσιο χώρο και τον χώρο του 
αρχ. Θεάτρου και θα έπρεπε όλα αυτά και με την ενίσχυση της πολιτείας να 
συντηρηθούν και να αναπτυχθούν ώστε να μπορούν να χρησιμοποιηθούν 
και για εκδηλώσεις, να μπουν δηλαδή στον καθημερινό ιστό.

34) Τί ρόλο θεωρείτε πως παίζει η έννοια του δημόσιου χώρου για τον Δήμο;
Ε ίναι αυτά που είπαμε και παραπάνω, για τον Δή μο είναι ένας χώρος 
πολιτισμού που πρέπει να αναπτυχθεί περισσότερο και μέσα από 
εκδηλώσεις αλλά και με την καλή χρήση των πολιτών.

Σχόλιο [Α49]: •Α νακύκλωση (ύπαρξη Ί  
κάδω ν, μ αθητικά  π ρο γρ ά μ μ α τα  κ.α.) 
•Εναλλακτικά μ έσ α  μ ε τ α φ ο ρ ά ς ^  jt . 
π οδήλατο)
•Χ ρήση μ ο ρ φ ώ ν εν έρ γε ια ς  φιλικώ ν 
π ρ ο ς  το  π ερ ιβάλλον 

. «Π ράσινη α νάπλαση  τω ν  δημόσιω ν 
!>: χώ ρ ω ν - . . - 4 , '^ .  : st

•Α ύξηση τω ν  ανοικτώ ν και πράσ ινω ν 
χώ ρ ω ν τη ςπ ό λ η ς  ç  ^

, Σχόλιο [A5Ö]: :
•Α πλά  π ερ νο ύ μ ε μ έσ α  α πό  α υτόν ή 
υπ ά ρ χο υμ ε μ έσ α  σε αυτόν;
•Ε ίνα ι χώ ρος ζωτικός γ ια  την πόλη; 
•Ε ίν α ιχ ώ ρ ο ς  επ ικο ινω νίας και |  
αλληλεπ ίδρασης ίω ν  πολιτών;
•Χ ώ ρος π ό υ  εν ισ χύει το υ ς  f 
δημ οκρατικούς θ εσ μ ο ύς τη ς  πόλής( με 
τη  έννο ια ς  την επ ικο ινω νίας και τ ις  
ανταλλαγής απόψ εω ν};
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35) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;
Πιστεύω πως είναι σε ένα μεγάλο βαθμό που έχει αξιοποιηθεί ο δημόσιος 
χώρος ως πολιτιστικό αγαθό. Σίγουρα πάντα μπορούν να γίνουν πολύ 
περισσότερα και σίγουρα η ευαισθητοποίηση, πέρα από τις κινήσεις του 
Δη μου μέσα από τα  προγράμματα του, τις συνεργασίες του που σίγουρα 
υπάρχουν, ευαισθητοποιούνται και οι νέοι άνθρωποι, ένα βασικό στοιχείο 
της πολιτείας μέσα από την εκπαίδευση να δώσει αυτή την έννοια, (το 
υπόβαθρο)  Ναι, το  υπόβαθρο, ώστε να μάθουν και να αξιοποιούν και να 
σέβονται και να γίνετε και η ανάλογη χρήση. Σε γενικές γραμμές όμως στον 
Δή μο μας χρησιμοποιούνται οι χώροι αυτοί ως πολιτιστικό αγαθό. Γιατί μέσα 
από τον δημόσιο χώρο γίνονται δραστηριότητες που βοηθάν, συμβάλλουν 
στη γενικότερη παιδεία τω ν πολιτών. Πολιτισμός και χρήση του δημόσιου 
χώρου δεν είναι να βγαίνω απλά στην καφετέρια, επίσης χαρακτηριστικό 
της Λάρισας, αλλά με αφορμή τον χώρο να κάνουμε διάφορες δράσης, βέβαια 
σαν πολιτιστικός οργανισμός αυτό που προσπαθούμε να περάσουμε, είναι να 
γίνονται εκδηλώσεις στις γειτονιές με τα προγράμματα που έχουμε, είτε 
είναι εκδηλώσεις χορού, είτε εικαστικές, είτε θεατρικού παιχνιδιού, σίγουρα 
εμείς σαν οργανισμός αξίοποιούμε τον δημόσιο χώρο στο μεγαλύτερο 
δυνατό βαθμό. Στο σύνολο όμως της πόλης, και όσον αφορά και την δράση 
τω ν πολιτών, θα έλεγα πως γίνετε πολιτιστική αξιοποίηση σε ένα πιο μέτριο 
επίπεδο, αλλά σαν Δήμος και σαν οργανισμός κάνουμε τα  πάντα να 
αξιοποιήσουμε τον δημ. χώρο και όχι μόνο στο κέντρο αλλά και στις 
συνοικίες και ότι χαρακτηριστικό έχει να δώσειη κάθε περιοχή.

36 ) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
(Ήδη είπαμε πολλά πράγματα, ίσως κάτι σχετικά με τις Λέσχες πολιτισμού, 
είναι μέσο «πολιτιστική αξιοποίησης»;) Ό τι γίνετε είναι πολύ σημαντικό από 
έναν Δήμο, που αυτό γίνετε εδώ και χρόνια στην πόλη μας, δεν είναι μόνο οι 
δραστηριότητες που γίνονται σε ένα ή δύο μόνο κεντρικούς χώρους της 
πόλης, είναι το  να καλύψουμε όλη την πόλη σε όλο της το φάσμα και στην 
ουσία να πάμε και στον άνθρωπο που ίσως δεν έχει την κατάλληλη παιδεία 
ώστε να ψάξει από μόνος του για να βρει δράσεις πάμε σαν Δήμος εκεί κοντά 
με το πολιτιστικό κέντρο και μέσα είτε από τα μαθήματα είτε τις 
δραστηριότητες που θα κάνει το κάθε πρόγραμμα, να τον βοηθήσεις και να 
του δώσεις και πολιτιστική παιδεία, γιατί πολιτισμός είναι το να σεβόμαστε 
αυτό που έχουμε και να θέλουμε να το αξιοποιήσουμε, αυτό να μας δίνει την 
αφορμή για  πολλά περισσότερα πράγματα Θεωρώ ότι αυτί γίνετε εδώ και 
πάρα πολλά χρόνια είτε με εκδηλώσεις που γίνονται, με εργαστήριο που 
μπορεί να είναι από το περιβάλλον της συνοικίας, και γι' αυτό και σχεδόν 
κάθε συνοικία έχει το δικό της πολιτιστικό κέντρο πλέον. [Δηλαδή στη 
«αξιοποίηση» περιλαμβάνονται και οι πολίτες;) Βεβαίως, είναι βασικό 
στοιχείο, δεν υπάρχει τίποτα αν δεν υπάρχουν οι άνθρωποι, αν δεν υπάρχει η
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παιδεία, εάν δε συμμετέχουμε όλοι. Κανένας φορέας δεν μπορεί να κάνει κάτι 
αν δεν έχει δημιουργήσει τις υποδομές για να έχει μαζί του τον κόσμο.

37) Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» \εα αρχαιολογικά ευρήματα 
στο κ ^ ρ  ο τής πόλη ς|

Σε σχέση με τον Δήμο, ήδη και το μικρό αρχ. Θέατρο, το Β' θέατρο, ήδη 
χρησιμοποιήθηκε και για εκδηλώσεις δικές μας αλλά και από το 
θεσσαλικό, θεωρώ πως έχουν ενταχθεί στον ιστό της πόλης και έχουν 
δώσει μια άλλη εικόνα και με τον περιβάλλον χώρο που έχει 
δημιουργηθεί και με τους πεζόδρομους, και προσελκύουν τον Λαρισαίο 
αλλά και τον επισκέπτη για να το δει και να μάθει και πέντε ιστορικά 
στοιχεία και την ανάπτυξη του φρουρίου, δεν είναι μόνο το αρχαίο 
θέατρο αλλά και ολόκληρος ο λόφος του φρουρίου, που είναι στην ουσία 
η αρχαία πόλη της Λάρισας. Οπότε θεωρώ πως εκεί πέρα έχουν γίνει 
κινήσεις, στο σύνολο όμως πόσο έχουν πετύχει αυτά που έχουν γίνει ή 
όχι, έχουν σχέση και με τις επιχορηγήσεις που έχουν δοθεί και βασικά 
από τα  υπουργεία για να μπορέσουν να προχωρήσουν όλα αυτά και να 
μπορέσεις να τα  αξιοποιήσεις σε τέτοιο βαθμό ώστε να βάλεις και τον 
πολίτη μέσα, αλλά και να μην φθείρει το ίδιο το μνημείο και το χαλάσεις. 
Γιατί όταν χρησιμοποιείται σημαίνει πως χρειάζεται και ανάλογη, πιο 
ειδικευμένη συντήρηση και αυτή την στιγμή δεν ξέρω αν οι 
επιχορηγήσεις είναι οι ανάλογες, αν αρκούν για να γίνουν αυτά. Αλλά 
πιστεύω πως οι τοπικοί φορείς όλα τα χρόνια προσπάθησαν για να 
φτάσουμε έστω k c c l  σε αυτό τον βαθμό που είμαστε σήμερα Και για την 
αξιοποίηση στο ποτάμι και για τα θέατρα και για τον λόφο του φρουρίου 
και όπου υπάρχει πραγματικά στοιχείο που έχει να δώσει σε σχέση με τον 
πολιτισμό γύρω μας. Θα έλεγα, γενικά πως έχουν αξιοποιηθεί σε κάποιο 
ικανοποιητικό βαθμό, αλλά τη στιγμή που δεν έχουμε τους πόρους δεν 
είναι ολοκληρωμένη, θα μπορούσε να γίνουν ξεναγήσεις αλλά και να 
χρησιμοποιήσουμε πιο ενεργά τον χώρο.

38) βιστεύετε πως έχει επιτευχθείη επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην, 
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρουI

Θεωρώ πως έχει επιτευχθεί, για τον Λαρισαίο τουλάχιστον ναι, έχει 
ενταχθεί μέσα στην ζωή του, είναι στην καθημερινότητα μας. Είναι και η 
δομή τέτοια τη ς πόλης που όλα αυτά είναι ενταγμένα στον κεντρικό ιστό 
της πόλης και σε αρκετά μεγάλο βαθμό θα έλεγα.

3 9 ) Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Η πρόθεση υπάρχει για να συνεχίσει την ανάδειξη, και αυτό είναι 
καθημερινός αγώνας για την τοπική αυτοδιοίκηση. Θα έλεγα ότι η 
πρόθεση υπάρχει και μάλιστα στον μέγιστο βαθμό, αλλά τα  
αποτελέσματα πολλές φορές δεν είναι αντίστοιχα των προθέσεων, ότι 
κάνεις έχει να κάνει και με τις δυνατότητες που σου δίνονται, με τους 
πόρους, με τις  αντικειμενικές συνθήκες και πολλές φορές με
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Σχόλιο [Α51]:
•Α ' αρχα ίο  θ έα τρ ο  (3** α ιώ να ς  π  .X.)
•Β ' αρ χα ίο  θ έα τρ ο  α ιώ ν α ς π . X.) 
•Μ εγά λ ο  Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyer 
H am am , γύ ρ ο  στον 17° α ιώ να  μ . X.) 
•ΙΥ Ιπαΐρακλί^ζαμί (τέλη 1 5 ^  - α ρ χ έ ς  ~ 
16°“ α ιώ να  μ . X.) '
•Γ εν ί Τζαμί (Ιθ** α ιώ να ς  μ. χ.) ’’ 
•Μ πεζεστέν ι (Ο θωμανική σ κεπαστή  . i  
α γ ο ρ ά . Τέλ^ΙΕ»" -  α ρ χές  16°“ α ιώ να  μ . ; 

Χ)
•  Π αλαιοχριστιανική Βασιλική tou αγίου
Αχιλλίου (6*^ α ιώ να ς  μ . X.) " *
•  Π αλαιοχριστιανικά λ ο υ τρ ά  (6°* α ιώ να ς 
μ ,Χ .> τ ίλ α ^ ία Λ α μ ιφ ο ύ λ π ) .
•  Β υζαντινός Ν αός—Νε κρόταφ ε ία  (11**

, —12** α ιώ να ς  μ. X.)
• Π αλαιοχριστιανικά Λ ουτρά (5 *  α ιώ να ς 

μ·χ.Γ ^

; - Σχόλιο [Α52]: Ενώ ε ίν ά ι κομ μάτια  μ ιας | 
άλλη  κοινω νίας π λ έο ν  ε ίν α ι εντα γμ ένα  στο 
δ η μ ό σ ιο  χώ ρ ο  μ ια ς  σύγχρονης πόλης, 
π ό σ ο  α ρμονικά  δ ένο υ ν  μ ε  αυτή  τη ς  πόλη , 
Ν ό η μ ά το δο το ύντο ν  α σ ηκ ό  χώ ρ ο , 
α π ο τελ ώ ντα ς  σ ημ είο  α να φ ο ρ ά ς  κα ι 
σ το ιχ ε ίο δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς  τη ς  συλλογικής

μνήμ ης.
Π αρίσταντα ι α π λ ά  ή ε ίν α ι ζωτικός χώ ρ ο ς : 

γ ια  ΐό υ ς  πολίτες κα ι το ν  πολιτισμ ό τη ς  
π ό λ η ς;
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ανυπέρβλητα εμπόδια, και μάλιστα τώρα που οικονομικά τίποτα δεν πάει 
καλά.

40) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

Στο μέγιστο δυνατό. Υπάρχει αυτό όλα τα  χρόνια και με τις εκδηλώσεις 
και με τους συλλόγους, πάντα υπήρχε, είναι μια φιλοσοφία του Δήμου να 
είμαστε ανοιχτοί με τον μεμονωμένο, με την πρόταση του κάθε πολίτη 
αλλά και τω ν φορέων της πόλης και από εκεί και πέρα και με φορείς από 
άλλες πόλεις και από το εξωτερικό, έχουν γίνει κατά καιρούς ανταλλαγές, 
έχουμε προχωρήσει σε αδελφοποιήσεις. Υπάρχει η διάθεση πάντα ο 
καθένας να προσφέρει το καλύτερο με στόχο, βέβαια, όλα αυτά να 
προσφέρουν και μια καλύτερη καθημερινότητα στους πολίτες.

41)  Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη \πολιτιστική 
εκμετάλλευση\εουδρμόσιου χώρου;
Όλα αυτά που είπατε [βλ. Σχόλιο Α5) και που γίνονται Μέσω εκδηλώσεων 
αλλά και ενημέρωσης των πολιτών. Όλες οι δραστηριότητες που γίνονται 
αποσκοπούν εκεί.

42) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;
Ναι, ανταποκρίνονται και συμμετέχουν. Και μάλιστα σε πάρα πολύ μεγάλο 
βαθμό. Οι εκδηλώσεις έχουν μεγάλη συμμετοχή και μάλιστα από νέους 
ανθρώπους, αλλά και μεγαλύτερους, σε μεγάλο βαθμό. Και όσον αφορά το 
θέμα της ενημέρωσης θεωρώ πως είμαστε πλήρως καλυμμένοι και με τον 
τοπικό τύπο και με άλλες δυνατότητες ενημέρωσης και χρήση τω ν νέων 
τεχνολογιών, τα πάντα.

43) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Είναι πάρα πολλά πράγματα, από το περιβάλλον, από το να προσφέρει, 

να έχει διεξόδους που να σχετίζονται με την παιδεία, από εκδηλώσεις 
μέχρι και παραστάσεις θεατρικές και οτιδήποτε μπορεί να μας βοηθήσει 
σε αυτόν τον τομέα Να είναι μια περιοχή που να είναι σε ανάπτυξη, 
βέβαια αυτό δεν είναι θέμα δικό μας αλλά γενικότερο, να υπάρχει 
εργασία, να υπάρχουν άλλες συνθήκες που να είναι (..) σε θέματα υγείας 
να μπορείς να καλυφθείς και γενικά να μπορεί να βρει ο άνθρωπος 
διεξόδους. Τώρα τα υπόλοιπα είναι βασικά, να υπάρχει καθαριότητα και 
ανάλογοι φορείς είναι κάτι βασικό, αλλά θα πρέπει να υπάρχουν και άλλα 
επιπλέον, να υπάρχουν διέξοδοί

-  Σχόλιο [Α53]:
α) Πράσινη α νά πλα ση  δ ημ ό σ ιω ν  χώ ρω ν

, ν' , '
β) Ενίσχυση Τής ο ικολογικής σ υνε ίδ ησ η ς 
τ ω ν  π ο λ ιτώ ν  μ ε  δ ρ ά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύ ν  

ν: το ν  δημ όσ ιο  χ ώ ρ ο  (π. χ . α νακύκλω ση, .
: χρ ή σ η  τω ν  ΜΜΜ ή εναλλακτικών 

μ έσ ω ν μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλ ικώ ν στο  
π ε ρ ιβ ά λ λ ο ν τ α . )  *3 '

γ ) Π ολιτιστικές εκδηλώ σ εις σ έ  .
; -  α νο ικ το ύ ςδ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς  (π . χ . 

εκ θέσ ε ις  β ιβλ ίου  ή έρ γω ν τ έ χ ν ή ς . f
θ έα τρ ο  δρόμ ου  κ. α.)

6) Μ ουσικές εκδηλώ σ εις σε ανοικτούς 
δ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς  (π. χ. συναυλίες, 
χο ρ ευτικ ά  συγκροτήμ ατα  κ. α )

λ . · . . .  V T ; ·

44)Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Θεωρώ πως όλα αυτά, που είπαμε, σε γενικές γραμμές υπάρχουν, για  
επαρχιακή πόλη υπάρχουν. Αλλά εντάξει θα έλεγα σε αρκετά μεγάλο
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βαθμό, είναι και μια περιοχή σε ευμάρεια, μέχρι τώρα, με δυνατότητες 
βελτίωσης βέβαια, το τέλειο δεν υπάρχει.

45 ) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Είναι βασική προϋπόθεση. Είναι βασική προϋπόθεση, αφού έχεις λύσει 
τα  βιοποριστικά, αφού έχεις καλύψει τις πρώτες σου ανάγκες, από εκεί 
και πέρα έχεις τις δυνατότητες να έχει και άλλες αναζητήσεις. Και από 
την άλλη η καλή ποιότητα ζωής προϋποθέτει τον πολιτισμό, που έχει να 
κάνει είτε με τον τρόπο ένδυσης, είτε με τον τρόπο διατροφής, είτε με τον 
τρόπο της διασκέδασης, της ψυχαγωγίας, στα πάντα. Αυτά είναι 
αλληλένδετα!

46) Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Πάρα πολύ σημαντικό, δε το συζητώ! Και θα ήθελα να συμπληρώσω 
σχετικά με το  «καλό επίπεδο» ζωής πως τα  τελευταία χρόνια έχει 
παρερμηνευτεί και έχει μας έβαλαν, μπήκαμε σε μια άλλη λογική, αυτή 
του καταναλωτισμού, και ίσως αν είχαμε κρατήσει κάποιες από τις  
παλαιότερες αξίες, ίσως να ήμασταν και σε καλύτερη κατάσταση τώ ρα

47) Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 
στην πόλη της Λάρισας;

Νομίζω σε σημαντικό βαθμό. Είναι τυχερή η πόλη που έχει το ποτάμι, 
δίπλα είναι το  πάρκο του Αλκαζάρ, εκεί κοντά και το αισθητικό άλσος 
έχει πολλές πλατείες και στο κέντρο αλλά και στις συνοικίες. Θα έλεγα 
λοιπόν πως είναι σημαντικό το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων.

48) 'Σε ποιο βαθμό πιστεύετε: ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μπορούν νά 
σχετιστούν με την τέχνη;[

Μπορεί αυτό να γίνει στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό. (Σήμερα τους 
εκμεταλλευόμαστε με αυτήν την έννοια;) Το προσπαθούμε, και από την  
πλευρά του ο Δήμος προσπαθεί στο μέγιστο να κάνει εκδηλώσεις σε . 
ανοιχτούς χώρους, απλά πολλές φορές ο κόσμος έχει συνηθίσει τους 
κλειστούς χώρους σε κάποια θέματα, αλλά πάντα υπάρχει ανταπόκριση 
από τους πολίτες, μπορεί όχι πάντα στο 100% αλλά υπάρχει και πολλές 
φορές είναι και στο 200%, όταν δίνεις κάτι καινούριο και κάτι 
ενδιαφέρον στους πολίτες, είναι εκεί. Ίσ ω ς και οι εποχές μας να 
οδηγήσουν σε μεγαλύτερη χρήση και εκμετάλλευση τω ν χώρων αυτών, 
γιατί στους ανοιχτούς χώρους είναι και δωρεάν και η συμμετοχή του 
πολίτη, είναι ανοιχτές εκδηλώσεις. Επίσης σε αυτές τις  εκδηλώσεις 
μπορείς να έχεις τους πολίτες να συμμετέχουν ενεργά, να μην είναι 
απλώς παρατη ρητές της εκδήλωσης, αλλά ναι είναι και οι ίδιοι 
δημιουργοί μέσα από διάφορες δραστηριότητες.

Σχόλιο [Α54]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  λε ιτουργή σ ουν ω ς  χώ ρ ο ι 

_< Φ ιλοξενίας έρ γω ν τέχνης;
- ·  Ν α  λε ιτο υρ γή σ ο υν  ω ς  χώ ρο ι 

έμ πνευσ η ς;
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α ποτελέσουν χ ώ ρ ο ι 

δ η μ ιο υ ρ γ ία ς  τέχνης;

: -η . ':

~;ι y
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49) Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης;
Είναι σημαντικό, είναι πολύ σημαντική! Αλλάζει όλο το περιβάλλον που 
ζεις, την ατμόσφαιρα και χρειάζονται παρεμβάσεις στην πόλη. Η οποία 
βέβαια ενδείκνυται γιατί είναι επίπεδη, είναι μια πόλη που μπορείς να 
χρησιμοποιήσεις πολύ εύκολα πολλές εναλλακτικές μορφές. Υπάρχουν 
περιοχές που δεν είναι πολύ μακριά από το κέντρο και δεν χρειάζεται καν 
μεταφορικό μέσο, είναι λοιπόν εύκολη και η πρόσβαση. Οπότε η χρήση 
τέτοιων μέσων είναι πάρα πολύ σημαντική, στο μέγιστο θα έλεγα.

50) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
Τα στηρίζει. Δίνει θα έλεγα κίνητρα, με τους ποδηλατοδρόμους, με 
ποδήλατα που παρέχει, πιστεύω βέβαια πως αυτά θα σας τα έχουν πει 
και από τον Δήμο, εννοώ τα ποδήλατα που τα  νοικιάζει κα. Από εκεί και 
πέρα είναι θέμα γενικότερης παιδείας να τα  βλέπου με αυτά που γίνονται 
και να τα  χρησιμοποιούμε.

51) Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;
Όχι, δε θα το έλεγα αρκετά. Χρησιμοποιείτε βέβαια, αλλά σε ένα μέσο 
επίπεδο θα έλεγα.

52) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Όσο αυξάνεται η χρήση του θα έχουμε και λιγότερο καυσαέριο, λιγότερο 
κυκλοφοριακό πρόβλημα κα. Είναι και άσκηση για τους πολίτες σε ένα 
πιο φυσικό περιβάλλον, καθώς μπορείς να ακολουθήσεις και άλλες 
διαδρομές όπως το να κινείσαι παράλληλα στο ποτάμι, όπου υπάρχουν 
και δρόμοι δίπλα ακριβώς στο ποτάμι και μπορείς να τους 
χρησιμοποιήσεις για να μπεις στο κέντρο της πόλης ή δίπλα από κάποιο 
πάρκο που είναι και μια όμορφη εικόνα όπου σε ξεκουράζει και από το  
άγχος της καθημερινής ζωής.

53) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα έξω;

Μπορεί να βρεθεί κάτι, κάτι καλό. Υπάρχουν πράγματα στα οποία 
μπορείς να επενδύσεις. Ακόμα και στην πολιτιστική δράση και με το αρχ. 
Θέατρο, είναι ένας σταθμός, και μπορεί να επιτρέψει, να συνδυάσει στον 
διάφορες δραστηριότητες μέσα στον κεντρικό loto της πόλης. Για  την 
ώρα είμαστε στην προσπάθεια.

26)Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;

Όπως είπα, είναι η ιστορία, ο πολιτισμός όλα αυτά, ας μη ξεχνάμε πως και το  
Θεσσαλικό θέατρο προβάλλει την Λάρισα καί σε ένα άλλο επίπεδο, αλλά και όλοι 
οι φορείς πολιτισμού που ανέφερα και στην αρχή της συζήτησης, όλα αυτά σε 
συνδυασμό μπορούν να προβάλλουν και να αναδείξουν την πόλη.
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27) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη;

Σε αρκετά μεγάλο βαθμό, θα έλεγα, νομίζω πως φαίνεται από όλα αυτά που 
είπαμε, έχουμε κάνει και έχουμε πετύχει πολλά πράγματα μέχρι τώρα, χωρίς 
αυτό να σημαίνει πως δεν πρέπει να συνεχίσουμε την προσπάθεια.

28) Πως θα περιγράφατε την Λάρισα με μια λέξη/φράση;

Είναι μια πόλη που προσφέρει, θα έλεγα.
Βέβαια δε μπορούμε να την συγκρίνουμε από άποψη επιλογών με την 
Αθήνα, όλα τα  πράγματα είναι μαζεμένα εκεί καί δύσκολα μπορεί να σου 
δώσει μια πόλη είτε η Λάρισα ,είτε οποιαδήποτε άλλη πόλη στην επαρχία. 
Αλλά επίσης δεν έχει και το «χάος» της Αθήνας, οι συνθήκες του κέντρου 
εκεί δεν είναι και πολύ καλές και αν δεν έχει την οικονομική επιφάνεια να 
μένεις κάπου καλά τότε δύσκολα έχεις την ποιότητα ζωής.

Σα ς ευχα ριστώ  γ ια  το ν  χρόνο σας
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜ ΙΟ ΚΟ ΙΝΩΝ ΙΚΩΝ ΚΑ Ι Π ΟΛΙΤΙΚΩ Ν ΕΠΙΣΤΗΜ ΩΝ  

ΤΜ ΗΜ Α: Μ ΕΣΩ Ν  Μ ΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟ ΙΝΩ ΝΙΑΣ ΚΑ Ι Π Ο ΛΙΤΙΣΜ Ο Υ  

Π ρόγρα μμα  Μ εταπτυχιακώ ν Σπουδώ ν Πολιτιστικής Δια χείρισης  

Συνέντευξη μ ε  τη ν  πρόεδρο του συλλόγου φ ίλω ν Πηνειού.

1) Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας ;
Εμείς είμαστε ένας σύλλογος από το 1994 ο «Σύλλογος φίλων Πηνειού και 
Παραποτάμιου πολιτισμού», στη δεύτερη τροποποίηση του καταστατικού 
μετά από 6 χρόνια και ενώ ήταν «Σύλλογος Φίλων Πηνειού» θεωρήσαμε ότι 
πρέπει να συμπεριλάβουμε και τον πολιτισμό που απορρέει από τον Πηνειό, 
δηλαδή τουλάχιστον τα αρχαία μνημεία και τον πολιτισμό που δημιουργήθηκε 
από τον Πηνειό, δηλαδή στις πόλεις πάντα που υπήρχαν ποτάμια, η Λάρισα 
έχει κατοίκηση πάνω από 4.000χρόνια, στους οικισμούς που υπήρχε το νερό 
εκεί δημιουργήθηκε και ο πολιτισμός, με την όποια εξέλιξη του σε όλες τις 
περιόδους της ιστορίας και της προϊστορίας. Έτσι, λοιπόν στην Λάρισα 
υπάρχουν πάρα πολλά δείγματα τέτοιου τύπου, υπάρχουν από την πανίδα η 
οποία ήταν άγρια βοοειδή, ρινόκεροι και υπάρχουν ευρήματα για αυτό, μέχρι 
και τους ιστορικούς οικισμούς της κατοίκησης που είναι οι αρχαίες πόλεις, ο 
Ακράγας, η Φάλαρα, η Φαρκαδώνα, το Ομόλιο, το Πηλινέο, η Λάρισα κλπ. Αυτά 
μπορώ να σας τα  δώσω και γραπτά γιατί τα έχουμε όλα αυτά, είναι κάποιες 
εκδόσεις που έχει κάνει ο Σύλλογος. Ο στόχος μας ήταν να αναδειχθούν και να 
μπουν στη ζωή της πόλης και τα  δύο αρχαία θέατρα τουλάχιστον. Το μεγάλο 
αρχαίο θέατρο που γνωρίζουμε όλοι και το μικρό αρχαίο θέατρο το οποίο είναι 
εδώ πίσω μας ακριβώς, είναι άλλης περιόδου το μεν, άλλης το δε. Και η βασική 
μας ας πούμε δραστηριότητα είναι προς το περιβάλλον, δηλαδή, με κάθε 
τρόπο προσπαθούμε να αναδείξουμε το φυσικό περιβάλλον της περιοχής, και 
μάλιστα αυτό εξαρτάτε άμεσα από τον Πηνειό μιας και περνά μέσα από την 
πόλη, το πολιτιστικό περιβάλλον είναι δηλαδή ότι κουβάλησε ο Πηνειός στην 
πορεία του μέσα στους αιώνες, από μύθους και παραδόσεις μέχρι και την 
εξέλιξη μιας πόλης και τον πλούτο που έτσι κι αλλιώς κουβαλά μαζί του από 
την παραγωγική διαδικασία. Επειδή είναι το νερό, το οποίο είναι έφορο ας 
πούμε, όπου υπάρχει νερό υπάρχει και εφορία Και ο τρίτος στόχος μας είναι 
προς την κοινωνία Η  ευαισθητοποίηση της κοινωνίας και προς τις δυο 
κατευθύνσεις, η συμμετοχή και της κοινωνίας, δηλαδή η κοινωνία πρέπει να 
καταλάβει ότι είναι συμμέτοχος, καταλάβει ότι είναι χρήστης, αλλά είναι 
συνδιαμορφωτής, εμείς θέλουμε τον πολίτη με άποψη., θέλουμε τον πολίτη με 
δράση, δεν θέλουμε τον πολίτη θεατή των γεγονότων και οπαδό της όποιας 
νοοτροπίας ας πούμε, είτε πολιτικής είτε οικονομικής. Θεωρούμε ότι η 
διαφύλαξη του φυσικού περιβάλλοντος και του πολιτιστικού περιβάλλοντος 
και η αξιοποίηση τον με την έννοια όμως της ανάδειξης και της χρήσης του
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στο μέλλον είναι το πιο σημαντικό πράγμα, δηλαδή πατάμε στην ιστορία και 
δημιουργούμε συνθήκες για το αύριο, δεν είναι αποκομμένα αυτά τα  
πράγματα, δεν είμαστε ιστοριολάγνοι αλλά δεν είμαστε και αποκομμένοι, 
δηλαδή να τα αλλάξουμε όλα; Και θεωρούμε πως είμαστε ένας προνομιούχος 
τόπος ως πόλη, όπως και οι άλλες θεσσάλικές πόλεις, ανάλογα η κάθε μια με το 
πολιτισμικό και το φυσικό περιβάλλον που διαθέτει, αλλά βέβαια είμαστε 
πάρα πολύ πίσω στο να πούμε ότι στοχεύουμε, παραδείγματοςχάριν στην 
πολιτιστική ανάδειξη αυτής της πόλης. Δεν ευτυχίσαμε από δημοτικές αρχές, 
οι οποίες ας πούμε αυτό που θεωρούν ανάδειξη και πολιτισμό είναι ότι 
εξαρτάτε από την οικονομία και μάλιστα με μια ματιά πολύ βραχυπρόθεσμη, 
δηλαδή σήμερα καταναλώνουμε τους πεζόδρομους, καταναλώνουμε τις 
πλατείες με τα τραπέζια και τις καρέκλες και μόνο αυτή είναι η δραστηριότητά 
μας. Ένας Δήμος δε μπορεί να στηρίζετε μόνο στην οικοπεδοποίηση των 
δημόσιων χώρων και στα έσοδα που αυτού αποκομίζει, ούτε είναι εμφάνιση 
αυτή μιας πόλης που όλοι κάθονται στις καρέκλες ας πούμε. Όλες οι 
δραστηριότητες που αφορούν το περιβάλλον είναι υποτυπώδης, ακόμα και το 
ποδήλατο. Δώσαμε κάποιαλεφτά και κάναμε κάποιους ποδηλατοδρόμους, δεν 
έχουμε ας πούμε δίκτυο ποδηλατοδρόμων, δεν έχουμε δίκτυο ένας άνθρωπος 
της συνοικίας να πάει στο κέντρο της πόλης μέσα από τους παράπλευρους 
δρόμους, θα μπορούσαν κάποιοι δρόμοι να μην είναι όλοι για να περνάν 
αυτοκίνητα, θα μπορούσαν κάποιο δρόμοι μέσα στις συνοικίες και ας μην ήταν 
οι συντομότεροι να περνάν ποδήλατα Δεν επιδοτούμε τα ΜΜΜ, δεν 
επιδοτούνται άλλοι τρόποι μετακίνησης που θα μπορούσαν να είναι και 
κάποια ανοιχτά λεωφορειάκια πχ. δεν επιδοτείται μια τουριστική ανάδειξη 
πόλης, δεν θεωρούμαστε φυσικού περιβάλλοντος, αλλά όταν πηγαίνουμε σε 
μικρότερες πόλεις του εξωτερικού στα ποτάμια, δε λέω όπως το Παρίσι που 
έχουν καράβια, αλλά άλλες έχουν μικρά βαρκάκια για τα  ποτάμια

2) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Δεν πιστεύω πως σχετίζεται και να σου πω ένα παράδειγμα, Πινακοθήκη, 
έχουμε μια από τις μεγαλύτερες συλλογές στην Ελλάδα, είναι ίσως η 
δεύτερη μεγαλύτερη στην Ελλάδα, δεν έχει γίνει, έχει δημιουργηθείένα 
κτήριο το οποίο έχει αφεθεί στην μοίρα του και υπάρχουν μόνο κάτι 
μαθήματα ζωγραφικής για παιδάκια και δεν έχει γίνει μια πολιτική για το 
πώς θα πάμε να δούμε αυτό το μουσείο, υπάρχουν κοινωνικές ομάδες, 
υπάρχει η τρίτη ηλικία, υπάρχουν έφηβοι, υπάρχουν σχολεία, υπάρχουν 
εργαζόμενοι, δηλαδή ο Δήμος θα έπρεπε να έχει κάνει προγράμματα 
μουσειακά για διάφορες κοινωνικές ομάδες. Θα έπρεπε για παράδειγμα να 
έχει επιδοτήσει το εισιτήριο της Πινακοθήκης, θα έπρεπε να έχει κάνει 
διάφορα πράγματα τα οποία θα ανεδείκνυαν και θα έβαζαν στη 
καθημερινή ζωή την επίσκεψη στο μουσείο Κατσίγρα, δηλαδή και ο γέρος 
που κάθετε στο ΚΑΠΗ θα μπορούσε και αυτός να πάει. Για  μια ξενάγηση 
στο μουσείο. Ο Δήμος δεν κάνει τίποτα για αυτές τις υποδομές που
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διαθέτει. Το Θεσσάλικό θέατρο αν δεν ήταν ο καλλιτεχνικός διευθυντής δε 
θα μπορούσε να είχε κάνει τίποτα το θεσσάλικό θέατρο. Το Ωδείο επίσης, 
εκτός από την εσωτερική του παραγωγή δεν έχει βγει καθόλου στην 
κοινωνία της πόλης, δεν έχει για παράδειγμα εκδηλώσεις ανοιχτές, για 
παράδειγμα βραδιές που να παίζουν μουσική στις πλατείες της πόλης ή στο 
ποτάμι ή στις συνοικίες ή οπουδήποτε αλλού.

3) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Εγώ θεωρώ ένα παράδειγμα του πόσο θέλει ο Δήμος το περιβάλλον να 
είναι φυσικό περιβάλλον είναι τα καινούρια κτήρια που γίνονται Δείτε το 
κτήριο του θεάτρου (θέατρο του ΟΥΙΛ) γύρω, γύρω έχει τσιμεντόπλακες 
εκτός από ένα μικρό κομμάτι που έχει γκαζόν, δε θα μπορούσε να γίνει 
ένας όμορφος κήπος εκεί; Καινούρια δηλαδή κτήρια που γίνονται, γίνονται 
με προδιαγραφές τσιμέντου. Χρόνια εμείς λέγαμε όταν έγινε η 
διαμόρφωση της κοίτης του Πηνειού ότι δεν έπρεπε καθόλου τσιμέντο, 
δεν εισακουστήκαμε, η καινούρια επέκταση που γίνετε στην διαμόρφωση, 
γίνετε όπως λέγαμε εμείς πριν 15 χρόνια, δηλαδή γίνετε με χωμάτινους 
διαδρόμους. Για τί αν φτιάξεις δρόμο να κατεβαίνει στο ποτάμι θα κατέβει 
και το μηχανάκι και τι αυτοκίνητο. Στα  Ιλίσια Πεδία τα  πεζοδρόμια είναι 
χωμάτινα, κανένας δε νοιάστηκε για το αν μπορούν να περπατήσουν 
περπατούν όλοι. Τώρα όσον αφορά την ανακύκλωση, η υποδομή, μια 
στοιχειώδης υποδομή έχει γίνει. Έχουν διανεμηθεί στην πόλη κάποιοι 
κάδη για τις συσκευασίες, παρ' όλα αυτά και παρ’ όλου που εμείς είπαμε 
στο Δήμο πολλές φορές ότι μπορούμε να συνεργασθούμε και να κάνουμε 
ενημέρωση στους πολίτες πως θα ανακυκλώνουν, τι θα ανακυκλώνουν και 
τι θα πετούν μέσα στους κάδους, δεν έγινε ποτέ. Εκτός από ένα αρχικό 
φυλλάδιο το οποίο ήταν μια σελίδα πυκνογραμμένη και την οποία δε 
μπορεί να την διαβάσει ο μέσος πολίτης και όταν λέω ότι δε μπορεί να την 
διαβάσει, υπάρχουν σπίτια γερόντων το έντυπο που πρέπει να βγάζεις 
λοιπόν πρέπει να είναι έτσι δομημένο που ακόμη και με εικόνα να μπορεί 
να καταλάβει ο άλλος τι μπορεί να ρίξει μέσα στον κάδο. Δεύτερο στοιχείο 
λοιπόν, που δεν προωθείτε η ανακύκλωση και μάλιστα στην πυγή, γιατί 
εκεί είναι το σημαντικό. Επίσης, κομποστοποίηση δεν υπάρχει καθόλου, 
εμείς αγωνιζόμαστε από πέρσι και έχουμε κρατήσει 100 περίπου 
ενδιαφερομένους για να δώσουμε, να χρηματοδοτήσουμε την τοποθέτηση 
κάδων κομποστοποίησης σε 100 μπαλκόνια Ο Δήμος δε το κάνει αυτό, 
δηλαδή βασικά στοιχεία της ανακύκλωσης, τα οποία είναι η πρόληψη, η 
διαλογή στην πηγή και μετά να πετάς ότι είναι να πετάξεις, δεν έχουν γίνει 
από τον Δήμο και βεβαίως λείπει παντελώς η ενημέρωση του πολίτη. (Άρα 
και το κίνητρό;) Η  ενημέρωση, ας μην πάμε για το κίνητρο όπου θα 
μπορούσε ας πούμε ένα σχολείο όταν μαζεύει τα ντενεκεδάκια και τα 
χαρτιά από τα αναψυκτικά το, να τα αγοράζει ή να τα επιδοτεί και να
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πηγαίνουν τα  παιδιά μια εκδρομή περιαυτολογικού περιεχομένου ή κάτι 
άλλο σαν ανταμοιβή. Δηλαδή, τα βραβεία για παράδειγμα είναι πράγματα 
τα  οπο ία μπαίνουν στη ζωή των ανθρώπων και έτσι ενισχύεται η πολιτική 
ενός Δήμου προς μια κατεύθυνση και έτσι ενισχύεται και ο πολίτης ο 
οποίος βλέπει ότι πιάνει τόπο αυτό που κάνει. Αυτή είναι η σχέση και η 
επαφή που πρέπει να έχουν οι δυο τους. Για να μην θεωρηθώ άδικη θα 
έλεγα πως τον απασχολούν αλλά όχι όσο θα έπρεπε, δεν ξέρω καν, όσον 
αφορά την ανακύκλωση, αν είναι επαρκής οι κάδη που έχουν μπει και που 
πηγαίνουν όλα αυτά Δεν κάνει και την ενημέρωση που θα έπρεπε να 
κάνει. Υπάρχει δηλαδή, μια μηχανική διαλογή, γιατί να μην παν τα  σχολεία 
να δουν πως λειτουργεί; Γιατί να μην γίνετε ένα τέτοιο πρόγραμμα Εμείς 
είπα, πολλές φορές ζητήσαμε να συμμετέχουμε σε τέτοιου είδους 
δραστηριότητες, εμείς είμαστε ένας σύλλογος με 700 μέλη, δεν θα πω πως 
είναι και 700 ενεργά αλλά τα 200, όμως, μπορούν να κάνουν μια 
δραστηριότητα τέτοιου τύπου. Από φέτος εμείς ξεκινήσαμε να κάνουμε 
μετρήσεις για την ποιότητα του νερού του ποταμού, ένα μίνι 
παρατηρητήριο σε τρία σημεία και θα το κάνουμε για τρία χρόνια, 
θέλουμε να βγάλουμε κάποια αποτελέσματα, θέλουμε να ξέρει ο πολίτης 
ότι εμείς κάτι παλεύουμε. Αυτά θα μπορούσε να τα κάνει ένας Δήμος.

4) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο \θέματα οικολογίας που

(καλύφθηκε από την παραπάνω απάντηση)
5) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 

της πόλης;
Εγώ πιστεύω κυρίαρχός, πιστεύω πως πρέπει να είναι κυρίαρχος ο δημόσιος 
χώρος. Πιστεύω δηλαδή πως πρέπει να σκεφτόμαστε τοβ δημόσιο χώρο 
πρώτα και μετά των ιδιωτικό, δεν έχει αξία να έχεις ένα καταπληκτικό σπίτι 
μέσα σε μια βρώμικη συνοικία για μένα, δεν έχει αξία να επενδύεις 
εκατομμύρια ευρώ ή εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ και ο δρόμος απ' έξω να μην 
σκουπίζετε ποτέ ή η σκόνη να είναι, ή η ατμοσφαιρική ρύπανση να είναι πάρα 
πολύ σημαντική. Κ  η ατμοσφαιρική ρύπανση δε μετριέται πλέον. Αυτά τα  
θεωρώ και στοιχεία πολιτισμού. Στο εξωτερικό δε θαυμάζεις μόνο τα κτήρια 
τα  όμορφα, θαυμάζεις και αυτό που αποπνέουν, θαυμάζεις και το ωραίο 
πωλητήριο που υπάρχει και κάτω από το μουσείο ας πούμε.

6) ΤιI ρόλο θεωρείτε πως παίζει η έννοια του δημόσιου χώρου για τον Δήμο; 
Νομίζω ότι τον βλέπει μόνο ως οικόπεδο. Τι μπορεί να βγάλει από αυτό 
οικονομικά, ποια θα είναι τα οικονομικά οφέλη.

7) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;

Σχόλιο [Α55]: «Ανακύκλωση (ύπαρξη 
κάδω ν, μ αθητικά  π ρο γρ ά μ μ α τα  κ.α.) 
•Εναλλακτικά μ έσα  μ ετα φ ο ρ ά ς  (π. χ. 
π ο δή λα το )
•Χ ρήση μ ο ρ φ ώ ν  ενέρ γε ια ς  φ ιλικώ ν 
π ρ ο ς  το  περ ιβ ά λλο ν  .
•Π ράσ ινη  α νάπλαση  τω ν  δημ όσιω ν 
χώ ρω ν
•Α ύξηση τω ν  ανοικτώ ν κα ι πρά σ ινω ν  
χώ ρ ω ν  τη ς  π ό λη ς ν

,. Σχόλιο [Α56]:
•Α πλά  π ερ νο ύ μ ε μέσα  α π ό  α υτό ν  ή 
υπ ά ρ χο υμ ε μ έσ α  σ ε  αυτόν;
•Ε ίνα ι χώ ρ ο ς ζω τικός γ ια  τη ν  πόλη; 
■Είναι χώ ρ ο ς επ ικο ινω νίας κα ι 
αλλη λεπ ίδρα ση ς τω ν  πολιτώ ν;
•Χ ώ ρος π ο υ  εν ισ χύε ι το υ ς  
δημ οκρα τικούς  θ ε σ μ ο ύ ςτη ς  πόλης( με 
τη  έ ν νο ια ς  τη ν  επ ικο ινω νίας κα ι τ ις  
α νταλλαγής α πόψ εω ν);
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Εγώ δεν βλέπω να έχει αξιοποιηθεί, και είναι, και αν γίνεται κάποια αξιοποίηση 
αυτή δεν έχει κάποιο στόχο. Γίνετε αποσπασματικά δηλαδή τη μια στιγμή 
μπορείς να δει κάποια μπετά για έναλιμανάκι εδώ (δείχνει την όχθη του 
Πηνειού)  και στα τέσσερα χρόνια που πέρασαν να μην δεις ποτέ βάρκα, άρα 
μας έμειναν τα  μπετά Και άμα δεις κάποια στιγμή μια βάρκα δε θα ξέρεις τι να 
την κάνεις, γιατί όλα αυτά θέλουν και μια συνέπεια θέλουν άδειες από 
λιμεναρχείο, θέλουν ειδικούς ανθρώπους να βάλλουν για να πηγαίνουν 
βαρκάδα, δε μπορεί να τα κάνει ο καθένας αυτά Για  να κατεβάσεις τον κόσμο 
στο ποτάμι και να κάνεις για παράδειγμα μια συναυλία, θέλει άδεια από την 
αστυνομία, γιατί αλλιώς είσαι υπεύθυνος αν πέσει κάποιος μέσα και πνιγεί 
Τώρα για το πολιτιστικό κομμάτι, είπα ότι οι προσπάθειες είναι 
αποσπασματικές, δεν υπάρχει δηλαδή πολιτιστική πολιτική για τον Δήμο. 
Εξαντλείται στα (..), στις εκθέσεις που κάνει, εξαντλείται στις γιορτές που 
κάνει, οι οποίες αυτές αφορούν κυρίως επετείους, είτε είναι για την 28ι 
Οκτωβρίου, είτε είναι για την πρωτομαγιά, είτε είναι τα Αχίλλεια, τα οποία 
γίνονται και είναι ένας θεσμός ο οποίος τα έχει πει όλα, ας πούμε, έχει φτάσει 
σε ένα νεκρό σημείο, δε μπορείς η πολιτιστική σου ανάπτυξη να αφορά πάντα 
για το αν θα κάνεις μια διάλεξη για τον Παπαδιαμάντη, επειδή είναι το έτος 
Παπαδιαμάντη. Εκδηλώσεις μπορεί να γίνονται αλλά πρέπει να τις εξελίξουμε, 
γι' αυτό και θα έλεγα πως η πολιτιστική ανάπτυξη στην πόλη είναι χαμηλό 
επίπεδο.

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
Η  πολιτιστική αξιοποίηση του δημόσιου χώρου, είπα πως πρέπει να βασίζεται, 
να πατά στην ιστορία, και βλέπει με στόχο την εξέλιξη ενός χώρου και να είναι 
στοχευμένη. Δηλαδή τι την θέλουμε την Λάρισα του αύριο; Την θέλουμε μια 
πόλη η οποία θα έχει ένα τουριστικό ενδιαφέρον; Πρέπει τότε να αναπτύξουμε 
περισσότερα εκείνα τα σημεία που θα προσελκύσουν τουρίστες. Θέλουμε να 
πούμε την Λάρισα οικολογική πόλη; Θα πρέπει να αναδείξουμε εκείνα τα  
σημεία που θα την κάνουν και οικολογική πόλη, γιατί έχει αυτή τη δυνατότητα 
Πρέπει να την δούμε μόνο σαν έναν σταθμό διερχομένων; Θα πρέπει να 
κάνουμε αυτήν την υποδομή που να εκμεταλλευτούμε την διέλευση είτε των 
μεταφορών, είτε της επικοινωνίας είτε των τουριστών. Θα θέλαμε να την 
δούμε σαν μια πόλη που έχει να κάνει που έχει να κάνει με έναν πολιτισμό 
αρχαίων μνημείων; Θα πρέπει να την δούμε και έτσι, ένα αρχαίο θέατρο, ας 
πούμε, μόνο να το βλέπουμε από έξω, δεν παίζει κανένα ρόλο, αν όμως αυτό το 
θέατρο δημιουργήσει και έναν θεσμό αυτό σημαίνει κάτι, παίζει έναν ρόλο. 
Αυτήν είναι η αποχή μου. Τέτοια θέματα δεν απασχολούν, ακόμα και αυτό που 
διατείνεται ο Δήμος, το λέει και το ξανά λέει πως θέλει την Λάρισα «Λάρισα by 
night» έχει υποβαθμιστεί τελείως, γιατί έχει βασιστεί σε πολύ φθηνά πρότυπα 
και «βαλάντια», ας το πούμε έτσι.

9) Σε  τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» [rer αρχαιολογικά ευρήματα 
στο κέντρο τηςπόληςί

Σχόλιο [Α57]:
•Α 'α ρ χ α ίο  θέατρο  (3** α ιώ να ς π  X )  -■· 
•Β ' αρχα ίο  θέα τρ ο  ( Ι *  α ιώ να ς  π . X.) 
■Μ εγάλο Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyer 
H àm am , γ ύρ ο  σ τον 17° α ιώ να  μ. X.) 
•Μ πα ΐρ α κ λ ί τζα μ ί (τέλη Ιδ * 1- α ρ χ έ ς  
16ου α ιώ να  μ. X.)
• Γενί Τζαμί (19*5 α ιώ να ς  μ. χ.) 
•Μ πεζεστέν ι (Ο θωμανική σκεπαστή 
α γο ρ ά . Τέλη 15ου -  α ρχές  16ου α ιώ να  μ. 

X .)lf
•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλική τ ο υ  αγίου 
Αχιλλίου {S’* α ιώ να ς  μ . X.) 
•Π αλα ιοχριστιαν ικά  Λ ουτρά (β0*5 α ιώ νας 
μ . X ., π λα τεία  Λ αμτφούλη)
•Β υζαντινός Ναός -  Ν εκροταφ εία  (11ος 
-  Ι Ι 0̂  α ιώ να ς μ. X.)
•Π α λα ιοχρ ιστιαν ικάΛ ουτρά  (S'* α ιώ να ς

μ-Χ.)
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Δεν νομίζω καν να ξέρουμε τα τζαμιά εμείς, το αρχ. Θέατρο μόλις 
καταλάβαμε πως έχει και άλλο προς την Βενιζέλου δεν το σκάψαμε το 
αφήσαμε μισό. Τώρα τα Βυζαντινά που αναδεικνύονται, για μένα αυτή η 
παρέμβαση που έγινε στην πλατεία του Ωδείου, το ότι βγάλαμε ένα τοίχος, 
το Ιουστινιάνειο τοίχος, και το βάλαμε πάνω και πατάνε τα παιδάκια, 
προχθές φώναζα κάτι παιδιά να κατέβουν, δεν είναι ανάδειξη μνημείων, 
αλίμονο αν η Ρώμη έβγαζε τις κατακόμβες και τις έβαζε στην επιφάνεια 
Δηλαδή, η Λάρισα είναι μια πόλη που πήγε παρακάτω οστό την παλιά, αυτό 
δείχνει αυτό, προκειμένου να γίνει το παρκινγκ εκεί, κάποια πράγματα δεν 
πρέπει να γίνονται εκεί που προγραμματίστηκαν, γιατί δεν τα παίρνει να 
γίνουν εκεί Αν θες να το κάνει αυτό όπως έγινε στο μετρά στην Αθήνα, 
όπως έγινε στο αρχαιολογικό μουσείο, αφήνεις και την υποδομή από κάτω. 
Έ τσ ι είναι η ανάδειξη των μνημείων, δεν είναι τα βγάζουμε στην επιφάνεια 
και τα  μερεμετίζουμε, γιατί εμείς έτσι το θέλουμε. Τα αρχ. Θέατρα, ήδη 
είπα, στο άλλο, Β ' αρχ. Θέατρο, ούτε μια παράσταση δεν έχει γίνει ποτέ. 
Χρησιμοποιείται το μικρό; (Κάποιοι αγνοούν και ότι υπάρχει.)  Ναι, δεν το 
ξέρουν ότι υπάρχει, για το μεγάλο ξέρουμε γιατί έχει κάνει μπαμ, είναι μέσα 
στην «μούρη» μας. Μακάρι να γίνει κάτι κάποια στιγμή, εγώ δεν πιστεύω 
πως έχουν μπει βάσεις για αυτό το θέμα Μιλάω για την ουσία των 
πραγμάτων και όχι για το φαίνεσθε, και στην ουσία δεν έχει γίνει 
αξιοποίηση.

10) Πιατεύετε πως έχει επιτευχθεί η επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην 
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιουχώρου\

Δεν το πιστεύω. Ακόμα και στο θέατρο δεν υπάρχει κάποιος να το «δει» και 
δεν έχω δει και εγώ γκρουπ να κάνουν επίσκεψη -  ξενάγηση. Δεν έχω δει 
γκρουπ να πηγαίνουν επάνω στο Μπεζεστένι, δεν έχω δει γκρουπ να 
πηγαίνουν επάνω στα Βυζαντινά της Βασιλικής του Αγ. Αχίλλειου, δεν έχω 
δει γκρουπ στην πινακοθήκη καν. Για μένα δεν έχει επιτευχθεί

11) Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Ο Δήμος όπου μπορεί... Τώρα εμείς έχουμε μια διαμάχη με τον Δήμο, γιατί 
θεωρεί την όχθη του ποταμού ότι μπορεί να την εκμεταλλευτεί. Κοιτούσα 
τα  χαρτιά μου τώρα και ότι ας πούμε, δέσμη παρεμβάσεων από το ΕΣΠΑ 
για να γίνει μια πλωτή πλατεία ο Πηνειός, και το σημαντικό που πρέπει να 
κάνει ο Δήμος για τον Πηνειό είναι να δώσει άδειες λειτουργίας καφενείων, 
στη πλημμυρική ζώνη. Αυτή τώρα αν λέγετε αξιοποίηση, και μάλιστα λέει 
πως γίνετε σε όλες τις ευρωπαϊκές πόλεις, εγώ έχω ζήσει στο Παρίσι και 
δεν έχω δει να υπάρχουν καφενεία στον Σηκουάνα Πάνω από τον 
Σηκουάνα υπάρχουν, μέσα όπως δεν υπάρχουν και μάλιστα ο Σηκουάνας 
είναι τσιμεντοποιημένος γύρω, γύρω γιατί είναι άλλη η δομή, άλλο πράγμα 
Εμείς εδώ έχουμε δέντρα, πρέπει να κάνουμε το καφενείο μέσα; Ας κάνουμε 
μια πολιτική να αναπτυχθεί το αισθητικό άλσος ή το Αλκαζάρ. Ας 
χρησιμοποιηθεί το κηποθέατρο, ας χρησιμοποιηθεί άλλο μέρος στη όχθη,

Σ χ ό λ ι ο  [ Α 5 8 ] :  Ενώ ε ίν α ικ ο μ μ ά τ ια  μ ιας 
ά λλη 'κο ινω νία ς  π λέο ν  ε ίν α ι έν τα γμ έν α  στο 
δ η μ ό σ ιο  χώ ρ ο  μ ια ς  σ ύγχρονης π ό λ η ς  
π ό σ ο  α ρ μ ο ν ικά  δένο υ ν  μ ε α υτή  τη ς  πόλη; 
N o'n |tato6oTO uvJoy αστικό χώ ρο , 
α π ο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α να φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς τη ς  συλλογικής

. μνπμης· '  ̂ ·... .. ; '
. Π αρίστανται α π λ π ή  ε ίν α ι Ε π ικ ό ς  χώ ρ ο ς ' 
γ ια  τ ο υ ς  π ο λ ίτε ς  κα ι το ν  π ολιτισμ ό  τη ς  ; 
π όλης;
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γιατί πρέπει να είναι μέσα Πράγματα μπορεί να γίνονται, αλλά δε βλέπω 
να είναι προς την σωστή κατεύθυνση. Υπάρχει πρόσθεση γιατί λιγόστεψαν 
οι δουλείες των εργολάβων στα δημόσια έργα και κάτι πρέπει να γίνει να 
δουλέψουν, άρα είναι μόνο για το κέρδος! Για κέρδος όμως πολύ 
βραχυπρόθεσμο! Η  μορφή των πλατειών μας έχει εκφυλιστεί πια, δεν είναι 
όμορφες οι πλατείες μας, ακόμα και τα καφέ, Αν πάτε σε άλλες πόλεις, πάτε 
πχ στα Χανιά, και βλέπετε τον κήπο που έχουν, μέσα το πάρκο και δείτε το 
καφενείο, το καφενείο είναι ιστορικό καφενείο, εμείς βγάλαμε όλες τις 
καρέκλες και τις πολυθρόνες στις πλατείες και στους πεζοδρόμους. Είναι 
μορφή αυτή πόλης με «καναπέδες»; Τι άλλο θα κάνουμε;

12)Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου; 
Ακόμα και στην περίπτωση, τώρα που το επιβάλλει ο Καλλικράτης, με 
δημοτική επιτροπή διαβούλευσης, που συμμετέχουμε, δεν έρχονται αυτά τα  
ζητήματα. Παράδειγμα είναι ότι έγινε η πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής 
Διαβούλευσης και αντί να συζητηθεί αυτό το θέμα για τον Πηνειό που θα 
ενδιέφερε τους φορεί, γιατί ήταν και το τεχνικό επιμελητήριο και οι γεωπόνοι, 
είναι και η αρχιτέκτονες, είναι μια σειρά επιστημόνων αλλά και φορέων 
πολιτιστικών και περιβαντολλογικών, και μια σειρά από πολίτες, κάτι που 
επιβάλλει και ο Καλλικράτης γιατί υπάρχει μια τοπική διακυβέρνηση, μια 
συζήτηση αν θες για τα ζητήματα της πόλης. Τελικά, δεν έγινε συζήτηση για 
τον Πηνειό, έγινε συζήτηση για το πρόγραμμα του Δήμου, για το ευχολόγιο του 
Δήμου. Τι έχει να πει ένας πολίτης στο ευχολόγιο ενός δημάρχου που θέλει να 
πει «Εγώ θα κάνω έργα, θα κάνω αυτό αι το άλλο», εντάξει, αλλά φέρε τα έργα 
να τα συζητήσουμε, να δούμε πως τα φαντάζεσαι, πως τα προγραμμχχτίζεις, 
φέρε ένα έργο να το συζητήσουμε. Αυτό σημαίνει διαβούλευση, σημαίνει ότι 
κάνει ο Δήμος Λάρισας την εισήγηση, μια πρόταση και έρχονται οι πολίτες με 
τους φορείς τους ή με τους συλλόγους τους ή και μεμονωμένα να πουν την 
άποψη τους. Δεν γίνετε αυτό, δεν έχει την πρόθεση να εμπλέξει τους πολίτες 
στην διαδικασία, περιορίζεται στο ότι τον εκλεξαν και τελείωσε, αυτός έχει την 
ευθύνη.

13) Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη πολιτιστική 
εκμετάλλευση \εου δημόσιου χώρου;
Νομίζω, πως αν δεν υπάρχει συμμετοχή του πολίτη.. Είναι βασικό η συμμετοχή 
του πολίτη με όλες του τις οργανώσεις και τους φορείς και όλες του τις 
συλλογικότητες. Όταν λέω πολίτη εννοώ και τον επιστήμονα έτσι;

14 ) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;

Σχόλιο [Α59]:
α) Π ράσινη α νάπλαση  δημ ό σ ιω ν  χώ ρω ν

.·· -
β) Ενίσχυση τη ς  ο ικολογικής σ υνε ίδησ η ς 
τ ω ν  π ο λ ιτώ ν  μ ε  δ ρά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύ ν  
το ν  δημ ό σ ιο  χώ ρο (π. χ . α νακύκλω ση, 
χρήση  τ ω ν  ΜΜΜ ή εναλλακτικώ ν 
μ έσ ω ν  μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλ ικώ ν στα  
περ ιβ ά λλο ν , κ. α .)

y) Πολιτιστικές εκδηλώ σεις σε 
ανο ικ το ύ ς  δ ημ ό σ ιο υς  χώ ρ ο υ ς (π. χ . 
εκ θ έσ ε ις  β ιβλίου ή έργω ν τέχ ν η ς  
θ έα τρ ο  δρόμ ου κ. α.)

δ) Μ ουσικές εκδηλώ σεις σε ανοικτούς 
δ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς  (π. χ . συναυλίες, 
χο ρ ευτικ ά  συγκροτήμ ατα  κ. α.)
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Κοίτα, αν κάλέσεις τον πολίτη να φάει φασολάδα την Καθαρή Δευτέρα μπορεί 
και να έρθει. Θα έρθει γιατί μπορεί και να μην έχει τ ι να κάνει. Δεν κοινωνεί 
κάτι παραπάνω ο Δήμος. Αν τον κάλέσεις (τον πολίτη) να έρθει να δει τα 
βεγγαλικά και μια συναυλία τζάμπα θα έρθει. Όπου είναι τζάμπα θα πάει. Για  
τον δημόσιο χώρο τώρα δεν την κοινωνεί την όποια πολιτική του.

15) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Να μπορεί ο πολίτης να ξέρει την πόλη του, να αισθάνεται ότι είναι η δική 
του πόλη, να αισθάνεται ότι έχει λόγο στην πόλη του για να αισθάνεται και 
υπευθυνότητα απέναντι στην πόλη του. Δηλαδή ένα πολύ χαρακτηριστικό 
παράδειγμα που παρατηρώ όταν οδηγώ στο αυτοκίνητο, είναι ότι όταν 
βρει κάποιος έναπαρκινγκ όπου τον παίρνει το αυτοκίνητο και μπορεί να 
βάλουν και 2 αυτοκίνητα, εκείνος θα πάει και θα το βάλει στο κέντρο του 
χώρου. Αυτό δεν είναι σωστή διαχείριση του δημοσίου χώρου, δεν κοιτάει 
να δει πως υπάρχει και κάποιος άλλος συμπολίτης του που μπορεί επίσης 
να εξυπηρετηθεί Αυτό είναι μια αντικοινωνική συμπεριφορά προς τον 
δημόσιο χώρο. Ή  όταν χιονίζει κανένας δεν βγαίνει να καθαρίσει την πόρτα 
του, περιμένει να την καθαρίσει ο Δήμος. Ποια λοιπόν, είναι αυτή η 
προώθηση που κάνει ο Δήμος;

16) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Η  Λάρισα είναι μια σκονισμένη πόλη με μια επίφαση καθαριότητας, με ένα 
κέντρο το οποίο βασίζεται στην πεζοδρόμηση και στο ότι καθόμαστε έξω, 
να πιούμε ένα καφέ και αυτό να δημιουργήσει μια επίφαση καλοπέρασης, 
γιατί περί αυτό πρόκειται. Και αν σηκωθείς από μια καρέκλα το μόνο που 
έχεις να κάνεις είναι να καθίσεις σε μια άλλη καρέκλα, δεν έχεις κάτι να 
κάνεις στο ενδιάμεσο. Όποιος πάρει ένα ποδήλατο, γιατί παίρνω και 
ποδήλατο, και θέλει να πάει με το ποδήλατο στην πόλη δε μπορεί να πάει, 
νομίζεις ότι μπορεί να πάει. Για μένα δεν υπάρχει η κουλτούρα του 
δημοσίου χώρου και οι δε συνοικίες βασίζονται στις πλατείες που έχουν 
γεμίσει από ηχορύπανση, όπως η πλατεία της Νεάπολης, που ήταν μια 
καταπληκτική πλατειούλα, με το πράσινό της που ήταν τα  παιδάκια μας 
και τα  πηγαίναμε και παίζανε, έχει γίνει όλη υπόστεγο και επειδή τα  
μαγαζιά δε δουλεύουν άφησαν και τους καναπέδες εκεί και έχουν αφήσει 
τα  παρτέρια με τα λουλούδια, με παρτέρια λειτουργούνε πια, δε 
λειτουργούμε με το πράσινο, με το χορτάσι, με χώμα, ας ήταν και χώμα  
Ωστόσο ένα καλό της πόλης είναι ότι έχει διαφυγή από παντού, επειδή 
είναι ακτινωτή πόλη, μπορείς σε πέντε λεπτά να βρεθείς σε ένα χωράφι ας 
πούμε.

17) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Νομίζω πως τι οικονομικό επίπεδο της Λάρισας είναι αρκετά αψηλό και θα 
μπορούσε κάλλιστανα δημιουργήσει τέτοιου είδους βάση για πολιτιστική

192

192

1 : - ; .  k V '. ; ; - : , . ·  ■ , :i -;;··;ϊ  -

' ··■'·'· ·· !:· η'.-·· ....

.Γ-·; τ  ' Λί ·!■ :;· ■:·’ ';· ·'

■ -■ ΤΙ I  2 ■
: lb 7

;;=-f -
V v i f

; :r ··

r

■-;; r . ;;·;

- T .1 ; ï ;

; = :: r;;: ί ;: · ■ Ik . SiP— '■ ,k Il ' ‘ .....I
. u .  ï k M · - ,  r k k V k f i Î Â - r V N

k k Î r k : ,

l|;::
k i ; k

*;* ϊΚΐ'·...',,'·..·. : r * «

................................................

... .............. .. ...... s · « -  ... .....

_



193

ανάπτυξη. Βεβαίως θα πρέπει να υπάρχουν πολλοί συνεπείς άνθρωποι, 
δηλαδή η παιδεία που έχει κάνει το Θεσσαλικό θέατρο εδώ και 3 5 χρόνια με 
το θέατρο, λειτουργεί αυτή την στιγμή στην πόλη και σηκώνει η πόλη τη 
λειτουργία άλλων τριών θεάτρων, που είναι πολύ σημαντικό αυτό. Τα 
εικαστικά που ήμασταν πάρα πολύ ψηλά στην δεκαετία το 80, είχαμε μια 
μεγάλη πολιτιστική άνθιση στα εικαστικά, δεν καταφέραμε όμως το 
εικαστικό κέντρο σύγχρονης τέχνης που λειτούργησε για μια δεκαετία, δεν 
κατάφερε να δημιουργήσει υποδομές που να μείνουν στην πόλη. 
Παράλληλα όμως βλέπει πρωτοβουλίες, όπως είναι η φωτογραφική λέσχη 
κα Για  το χορό ή οτιδήποτε άλλο, βλέπεις ότι έχουν μια συνέπεια και 
λειτουργούν, έχουν δημιουργήσει κάποιες υποδομές, βλέπεις πολύ κόσμο 
να ασχολείται με αυτό, σε στους συλλόγους αυτούς θα πρέπει να 
συμπερλάβουμε και τις Λέσχες Πολιτισμού. Αλλά αυτό δεν κοινωνείτε 
επαρκώς στην πόλη. Δεν υπάρχει μια πολιτική του Δήμου να το καλύπτει 
αυτό, οι άνθρωποι πάνε παρακαλώντας και δεν εντάσσονται κάπου, να 
ενταχθούν πχ σε ένα σχέδιο πολιτιστικής βελτίωσης. Η φωτογραφική 
λέσχη πχ γιατί να μην είναι κομμάτι του πολιτιστικού οργανισμούς; Το 
εικαστικό κέντρο σύγχρονης τέχνης γιατί το διώξαμε από την πόλη;

18) Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Αισθανόμαστε την ανάγκη για πράσινο, ειδικά τις ζεστές ημέρες την 
αισθάνεται ο κόσμος πιο έντονα

19) Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 
στην πόλη της Λάρισας;

Έχει; Αν δεν είχε το ποτάμι δεν θα είχε. Είναι το ποτάμι και το Αλκαζάρ. 
Αυτή την στιγμή, η πόλη σαν πόλη, σε όποια συνοικία και να πας πράσινο 
δεν υπάρχει, το γεγονός ότι σε μια συνοικία υπάρχει η πλατεία δε 
σημαίνει ότι έχει και πράσινο.

20)Σε ποιο βαθμό πιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μπορούν νά 
σχετιστούν με την τέχνη,{

Πόσες συναυλίες γίνονται στο Αλκαζάρ; Γίνονται; Και οι περισσότερες από 
αυτές είναι περιθωριακού τύπου. Ενώ το κηποθέατρο φέτος δε θα 
λειτουργήσει από τον Δήμο, θα το νοικιάσει ο Δήμος. Να λοιπόν που ακόμα 
και οι υποδομές που υπάρχουν δεν αξιοποιούντατ Χρειάζεται μια πολιτική, 
δε θέλω να λέω τα ίδια, απλώς τα παραδείγματα είναι πολλά. Στο Αλκαζάρ 
μπορείς να δεις παιδιά φοιτητές ή μαθητές να κάνουν ένα πάρτι αλλά αυτό 
είναι περιθωριακό, μπορεί να πάει και η αστυνομία να τους κλείσει μέσα ας 
πούμε. Η  δυνατότητα βεβαίως υπάρχει, τόσος κόσμος πάει και περπατάει 
στο Αλκαζάρ, πηγαίνετε ένα πρωί να δείτε, δυνατότητα υπάρχει αλλά δεν 
υπάρχει αξιοποίηση, γιατί για μένα αυτή είναι η αξιοποίηση.

Σχόλιο [Α60]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  λε ιτουργήσουν ω ς  χώ ρο ι 
φ ιλο ξεν ία ς  έρ γω ν  τέχνης;
•Ν α  λ εα ο υ ρ γή σ ο υ ν  ω ς  χώ ρ ο ι 
έμ πνευσ η ς;
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α πο τελέσο υ ν  χώ ρ ο ι 
δ η μ ιο υρ γ ία ςτέχνη ς;
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21)  Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης;
Για μένα είναι πολύ σημαντικό, πάρα πολύ σημαντικό. Η  Λάρισα θα 
μπορούσε να το έχει πετύχει κιόλας γιατί είναι μια επίπεδη πόλη και 
βλέπεις ότι ήδη υπάρχει αρκετός κόσμος που κυκλοφορεί με ποδήλατα 
Αλλά δε το κυκλοφορεί όλο τον χρόνο.

22) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
Δεν στηρίζετε από την συγκοινωνιακή πολιτική της πόλης. Θα μπορούσε να 
μην είναι από κεντρικές αρτηρίες, δε θέλω έναν ποδηλατόδρομο πάνω σε ένα 
πεζοδρόμιο, που βρίσκεις τον πεζό που θέλει να περάσει, την γιαγιά και μετά 
την μαμά με ένα καρότσι και οδηγεί από τη μια γωνία της πλατείας στην άλλη 
γωνία της νομαρχίας. Δηλαδή είναι 400 μέτρα ποδηάτόδρομος, δεν ωφελεί 
αυτό.

2 3 ) Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;
Η  χρήση του ποδηλάτου δεν ευνοείτε στην Λάρισα! (Γίνετε αλλά δεν 

ευνοείτε;) Δεν ευνοείτε! Γίνετε γιατί μπορεί να γίνει, είναι επίπεδη η πόλη, 
μπορείς να κυκλοφορήσεις παντού με ποδήλατο, εγώ έχω πάει μέχρι το 
Media Market με ποδήλατο.

24) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Αυτό σημαίνει πως όλα τα αυτοκίνητα, επειδή είναι και ακτινωτή όπως 
είπα, όλα τα αυτοκίνητα έρχονται μέσα, και ως συνέπεια κάναμε παρκινγκ 
στη Πλατεία Λαού και κάτω από το Θέατρο του ΟΥΙΛ, και οι επάνω χώροι 
είναι ανεκμετάλλευτοι, ούτε πλατείες μπορείς να το πεις αφού δεν πάει 
κανένας να καθίσει εκεί πάνω, είναι κάποιοι διάδρομοι που περνάμε και 
φεύγουμε..

25) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα  έξω;

Όχι.

26) Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα  έξω;

Για  μένα η Λάρισα μπορεί να γίνει τουριστικός προορισμός, και δεν είναι μόνο 
το ποτάμι, είναι οι υποδομές, έχει εύκολη πρόσβαση στα Μετέωρα, έχει εύκολη 
πρόσβαση στη Θάλασσα, στονΚίσαβο, στον Όλυμπο, όλα είναι σε κοντινή 
απόσταση 30 -  4 5 λεπτά όπως ταΑμπελάκια επίσης. Θα μπορούσε άνετα να 
είναι τουριστικός προορισμός. Έχει καλό φαγητό, ποτά, πολύ καλή υποδομή, 
δεν είναι όλες οι ταβέρνες ίδιες. Θα μπορούσε να υπάρχει και τοπικό προϊόν και 
να αναδειχθεί Στην  Θεσσαλία κάνουμε πχ. εξαιρετικές πίτες, κάνουμε κρασιά 
τρόφιμα όπως τυρί κα  Θα μπορούσε να είναι κέντρο η Λάρισα, κέντρο του 
Θεσσαλικού χώρου, χωρίς να θέλω να πω τίποτα για τις άλλες πόλεις, τα  
Τρίκαλα θεωρώ το καταφέρνουν καλύτερα από εμάς, υπάρχει κόσμος που πάει 
στα Τρίκαλα τριήμερο στην Λάρισα δεν έρχεται κανείς τριήμερο, μόνο
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συγγενής. Θα μπορούσε να είναι τουριστικός προορισμός και να μην είναι μόνο 
κέντρο εμπορικών αντιπροσώπων, οι οποίοι είναι οι μόνοι που έρχονται και 
κάθονται.

27) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη;

28) Πως θα περιγράφατε την Λάρισα με μια λέξη/φράση;

Επίπεδο, είναι πεδιάδα και χωνευτήρι σηκώνει τα πάντα, χώνεψε 
πολιτισμούς και αυτό είναι πολύ θετικό, χώνεψε όλες τις ομάδες του 
κάμπου, τους Σαρακατσάνους, τους Βλάχους, τους Καραγκούνηδες, χώνεψε 
και άλλους και Ηπειρώτες κα Είναι δηλαδή ας πούμε «τουρκόπολις» στην 
υποδομή με την πολυπολιτισμικότητα της και δείχνει να μην θέλει να 
κρατήσει τίποτα από την ιστορία της, γι’ αυτό και δεν ξέρουμε τα  
ευρήματα της πόλης μας, ποιος πάει στο αρχαιολογικό μουσείο, τα σχολεία 
ίσως. Και αντιμετωπίζουν προβλήματα και το αρχαιολογικό και το 
λαογραφικό στέγασης, εδώ και χρόνια μεταφέρονται και ακόμα δεν έχει 
γίνει η μεταφορά Αυτά όμως τα μουσεία στηριχτήκαν, έγιναν από 
ανθρώπους με μεράκι.

Σας ευχαριστώ για τον χρόνο σας
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ 

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης 

Συνέντευξη με την Προϊστάμενη της Γεωτεχνικής Εταιρίας

1 )  Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας ;

Σα ν π ρόσω π ο εννο είτε? Είμαι προϊστάμενη στο Τμ ήμ α  Έ ρ γ ω ν  Πρασίνου τη ς  Διεύθυνσης  

Πρασίνου του Δήμ ου Λαρισαίω ν. Α ρμοδιότητες του Τμ ή μ α το ς είναι η μελέτη όλω ν τω ν  

α ντικειμένω ν που ά π το ντα ιτη ς  υπηρεσίας μας δηλ. η κατασκευή έργω ν πρασίνου καί η 

συντήρηση όλου του πρασίνου τη ς  πόλης. Το  δικό μου Τμ ή μ α  ειδικά ασχολείται με την  

μελέτη τω ν α ντικειμένω ν τη ς υπηρεσίας και ειδικότερα με τ ις  μελέτες τω ν έργω ν πρασίνου  

τα  οπ οία  εκτελο ύ μ ε είτε με (Δ ΕΝ  Ε Π ΙΑ Σ Α Τ Η  ΛΕΞΗ ) ή με δημοπρασία. Με δημοπρασία κατά  

κύριο λόγο γ ίνο ντα ι τα  έργα  που είναι επιδοτού μένα α π 'τα  Κοινοτικά Πλαίσια Στήριξης, 

όπ ω ς έχο υ μ ε το  ΕΣΠ Α  αυτή τη στιγμή σε εξέλιξη.

2) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Ο δήμος Λαρισαίων είναι πρωτοπόρος στον πολιτισμό.Εχει κάνει πολιτιστικό 
οργανισμό απ'το 1983-84 με αυξημένη πολιτιστική δράση και όσον αφορά την 
Υπηρεσία μας, το Πράσινο, κάνουμε και εμείς πολιτιστικές εκδηλώσεις εκθέσεις 
δηλαδή,συμμετέχουμε στο Φεστιβάλ Πηνειού με Κηποτεχνυ<ό Περίπτερο. Και 
παλαιότερα κάναμε εκθέσεις λουλουδιών στη Συνοικία της Νεράιδας, βράβευση 
καλύτερης βεράντας και αυλής.Αυτά σε ότι αφορά τη συμμετοχή μας. Τους 
χώρους μας τους έχουμε πάντα σε διάθεση [γιατί o l  χώροι πρασίνου είναι αυτοί 
που δέχονται πάντα όλες τις πολιτιστικές δραστηριότητες]ενώ είμαστε σε 
άμεση συνεργασία με όλους τους φορείς και τους συντηρούμε, τους έχουμε 
πάντα περιποιημένους για να γίνονται σωστά οι πολιτιστικές δραστηριότητες 
της πόλης μας.

3J Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Καταρχάς πιστεύω το πράσινο είναι καθοριστικός παράγοντας για την ψυχική 
ηρεμία του ανθρώπου και συμμετέχει αποφασιστικά στον πολιτισμό.Γιατί, τ ι 
είναι πολιτισμός? Η καθημερινότητα μας. Συμμετέχει αποφασιστικά το πράσινο 
που συντηρούμε και φτιάχνουμε στο πολιτιστικό γίγνεσθαι της πόλης μας.
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4) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο ψέματα οικολογίας, που 
σχετίζονται με την καθημερινότητα της πόλης,)

Καταρχάς θέλω να σας πω οι ενέργειες μας όλες για την συντήρηση και 
εκτέλεση του πρασίνου γίνεται με ευφορική διαδικασία,Δεν χρησιμοποιούμε 
καθόλου γεωργικά φάρμακα, χρησιμοποιούμε οργανικά υλικά και όχι χημικά, 
λιπάσματα.Εχουμε δύο φυτώρια μεγάλα και παράγουμε μόνοι μας το  
φυτωριακό υλικό με αποτέλεσμα να μην εξάγουμε συνάλλαγμα. Και αυτό μια 
ευφορική διαδικασία είναι. KaL επίσης έχουμε 2 βιολογικές αγορές στην Λάρισα 
που συμμετέχουν οι παραγωγοί της Θεσσαλίας (Άρα θαλέγατε ότι τον  
απασχολούν πολύ;) Πάρα πολύ. Το υλικό που βγάζουμε από την βλάστηση της 
πόλης μας δεν το καίμε, το κομποστοποιούμε. Έχουμε ειδικό μηχάνημα, μεγάλο, 
που το θρυμματίζει και το κάνουμε κόμποστ το οποίο το χρησιμοποιούμε στα 
πάρκα τα μεγάλα και στα άλση μας ή στους χώρους πρασίνου.

5) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;
Είναι καθοριστικός για την πόλη. K l ειδικά στο δύσκολο κλίμα που έχει η 
πόλη η δική μας είναι νομίζω το πιο καθοριστικό.

6) Τι] ρόλο θεωρείτε πως παίζει η έννοιατου δημόσιου χώρου για τον Δήμο;

Σίγουρα είναι το μέσο κάθε δραστηριότητας, πολιτιστικής, επικοινωνιακής. Από 
κάθε άποψη είναι το μέσο επικοινωνίας με τον κόσμο.

7) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;

Νομίζω πως αξιοποιείται πάρα πολύ. Θα μπορούσε, ή μάλλον θα έπρεπε, να 
υπάρχουν περισσότεροι χώροι γιατί είναι έτσι δομή μένες οι πόλεις, που δεν είναι 
σωστά δομημένες -όπως το ξέρουμε όλοι- στη χώρα μας, και στην πόλη μας αυτό 
συμβαίνει κατά κόρον με αποτέλεσμα στις συνοικίες που έχουμε μεγάλη 
κυκλοφορία πληθυσμού να μην υπάρχουν όσοιχώροι κοινόχρηστοι θα έπρεπε 
να υπάρχουν. Με αποτέλεσμα o l  υπάρχοντες χώροι να είναι ήδη πολύ 
επιβαρυμένοι από τη χρήση των πολιτών, και αυτό το αντιμετωπίζουμε εμείς ως 
πρόβλημα συντήρησης των χώρων γιατί,χωρίς να το θέλουν οι κάτοικοι, 
χρησιμοποιούν μπορώ να πω...είναι επιβαρυμένοι απ’ τη χρήση γιατί είναι πάρα 
πολλοί οι πολίτες που κυκλοφορούν. Αν υπήρχαν περισσότεροι χώροι και o l  

πολίτες θα ήταν πιο ευχαριστημένοι και οι χώροι θα συντηρούνταν πιο καλά  
Αλλά εμείς έχουμε αξιοποιήσει στις κεντρικές συνοικίες της πόλης κάθε 
παραμικρή γωνία του χώρου. Απλά δεν υπάρχουν για να αξιοποιηθούν άλλοι στο

Σχόλιο [Α61]: «Ανακύκλωση (ύπαρξη 
κάδω ν, μαθητικά  π ρο γρ ά μ μ α τα  κ.α.) 
•Εναλλακτικά μ έσ α  μ ετα φ ο ρ ά ς  (π. χ. 
π οδήλατο)
•Χ ρήση μ ο ρ φ ώ ν εν έρ γε ια ς  φ ιλικώ ν 
π ρ ο ς  τ ο  περ ιβάλλον 
•Π ράσινη  α νάπλαση  τω ν  δημ όσιω ν 
χώ ρω ν
•Α ύξηση τω ν  ανοικτώ ν και πρά σ ινω ν  
χώ ρ ω ν τη ς  π όλη ς

Σχόλιο [Α62]:
•Α πλά  π ερ νο ύ μ ε μ έσ α  α π ό  α στόν ή 
υπ ά ρ χο υμ ε μ έσ α  σ ε  α υτόν;
•Ε ίν α ι χώ ρος ξωτικός γ ια  τη ν  πόλη; 
•Ε ίνα ι χώ ρ ο ς επ ικο ινω νίας κ α ι ' 
αλλη λεπ ίδρα ση ς τω ν  πολιτώ ν;
•Χ ώ ρος π ο υ  εν ισ χύε ι το υ ς  
δημ οκρατικούς θεσ μ ο ύς τη ς  π ό λη ς( με 
τη  έννο ια ς  τη ν  επ ικ ο ινω ν ία ς  κ α ιτ ις  
ανταλλαγής α πόψ εω ν);
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κέντρο χώροι, πρέπει να γίνουν άλλες κινήσεις, αγορά ιδιωτικών οικοπέδων, 
όμως αυτά είναι θέμα πολιτικής, έτσι? Θέμα οικονομικής κατάστασης.

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
Αύξηση του αριθμού στο μέτρο του δυνατού με τα  προβλήματα που 
υπάρχουν. Γι’ αυτό δίνουμε βαρύτητα στο περιαστικό πράσινο, να 
αξιοποιήσουμε τη γύρω, γύρω περιοχή της πόλης για να αμβλύνουμε το 
δύσκολο κλίμα που έχουμε και να βοηθήσει τον κόσμο να κυκλοφορεί, να 
ασκείται με το  ποδήλατο, με τη βόλτα του, με παιδικές χαρές,αναψυχή,με 
όλες τις εκδηλώσεις που θα μπορούσε να συμμετέχει ένας άνθρωπος στη 
φύση.

9) Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» \τα αρχαιολογικά ευρήματα 
στο κέντρο της πόλης{
Σ ' αυτό έχει γίνει κάποια προσπάθεια και τα  τελευταία χρόνια, όπως ξέρουμε 
όλοι προσπαθήσαμε να αξιοποιηθεί το Αρχαίο Θέατρο, έγινε σημαντική 
δουλειά αλλά σίγουρα στο βαθμό που θα έπρεπε να αξιοποιηθούν οι 
αρχαιολογικοί χώροι είμαστε πίσω σε αυτό τον τομέα.

10) Πιστεύετε πως έχει επιτευχθεί η επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην 
καθημερινότητα της_ πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρου,\
Ναι, vaL πάρα πολύ. Και κάποιοι χώροι όπως πχ. Το Αλκαζάρ, που είναι ένα 
μεγάλο πάρκο της πόλης και είναι ιστορικό για την πόλη αυτή, γίνονται πάρα 
πολλές εκδηλώσεις μέσα εκεί Το Κηποθέατρο, αναψυκτήριο, μίνιγκολφ, 
δραστηριότητες πολλές, το πάρκο κυκλοφοριακής αγωγής. Σε κάθε πάρκο 
ανάλογα με την ιστορία του, προσπαθούμε και γίνονται και ανάλογες 
εκδηλώσεις σύμφωνα με την ιστορία του κάθε χώρου. Νομίζω σε αυτό τον 
τομέα, είναι όλοι οι χώροι συνδεδεμένοι με την ιστορία της συνοικίας, 
αξιοποιούνται δηλαδή με τέτοιο σκοπό οι χώροι όλου

11) Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Βεβαίως, νομίζω στο θέμα αυτό δόθηκε απ’ όλες τις Δημοτικές αρχές ιδιαίτερη 
φροντίδα, στο πράσινο της πόλης, και νομίζω επειδή είναι τελείως απαραίτητο 
σε αυτή τη πόλη λόγω του κλίματος και της μορφολογικής θέσης που έχει, 
δόθηκε βαρύτητα απ' όλες τις δημοτικές αρχές. (Θα συνεχίσει αυτό?) Θα 
συνεχίσει αυτό?

Πιστεύω ναι... Κάνουμε μια βοτανική συλλογή αυτή τη στιγμή, όχι τόσο που θα 
θέλατε να κάνουμε, μία καλή προσπάθεια στο πάρκο του Αλκαζάρ για να 
μπορούμε να βοηθήσουμε τα  παιδιά τω ν σχολείων μας να μπορούν να

Σ χ ό λ ι ο  [Α 6 3 ] :

•Α* α ρχα ίο  θ έα τρ ο  (3 *  α ιώ να ς  π  X )
•Β ' α ρχα ίο  θ έα τρ ο  (1βς α ιώ ν α ς  π .  X.) 
•Μ εγά λο  Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyer 
H am am , γύρ ο  στον 17° α ιώ να  μ . X.) 
•Μ πα ΐρ α κ λ ί τζαμ ί (τέλη 15ου—α ρχές  
16f* α ιώ να  μ. X.)
■ΓενίΤζαμί (19** α ιώ ν α ς  μ; χ.) 
•Μ πεζεστέν ι (Ο θωμανική σκεπαστή  
α γ ο ρ ά . Τέλη 15ου -  α ρ χές  16ου α ιώ να  μ. 
X.)
•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλική το υ  α γίου 
Αχιλλΐου (θ'* α ιώ να ς  μ . X.) 
•Π αλα ιοχριστιαν ικά  Λ ουτρά (δ** α ιώ να ς  
μ . X. ,π λ α τ ε ία  Λ αμπρούλή)
•Β υζαντινός Ναός -  Ν εκροταφ εία  (110'  
- 12°* α ιώ να ς μ. X.)

\  »Π αλαιοχριστιανικά Λ ουτρά (δ*5 α ιώ να ς
\  μ-Χ·)

Σ χ ό λ ι ο  [Α 6 4 ] :  Ενώ ε ίν α ι κομ μάτια  μ ιας 
άλλη κοινω νίας π λέον ε ίν α ι έν τα γμ ένα  στο 
δημ ό σ ιο  χώ ρ ο  μ ια ς  σύγχρονης π ό λ η ς  
π ό σ ο  α ρμ ονικά  δένουν με α υτή  τ η ς  πόλη; 
Ν ο ημ α το δο το ύντο ν  αστικό χώρο> 
α πο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α να φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ιαμ όρφ ω σ ης τη ς  συλλογικής 
μνήμης.

. Π αρίστανται α πλ ά  ή ε ίν α ι ζω τικός χώ ρος 
γ ια  τ ο υ ς  π ολ ίτες  κα ι τον π ολιτισμ ό  τη ς  
π ό λη ς; 1
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ξεχωρίσουν τα καλλωπιστικά είδη...πιο πολύ εκπαιδευτικής θέλουμε να είναι, 
όχι, όλον τον κόσμο θα μπορεί να βοηθάει, θα μπορεί να ξέρει ο πολίτης ποια 
φυτά είναι αυτά που αντέχουν στο κλίμα μας εδώ για να μπορεί να τα  
χρησιμοποιεί και στον δικό του τον κήπο. Η και να αναγνωρίζει όλα τα  φυτά που 
έχουμε στα πάρκα, με τις ταμπέλες, με όλα, με ενημέρωση κ τλ  Μια καλή 
προσπάθεια αλλά όχι όσο θα μπορούσαμε να....δηλ θα υπήρχε μια δυνατότητα 
να πάρουμε ένα πολύ μεγάλο βοτανικό κήπο που θα βοηθούσε περισσότερο.

Αυτό είναι βέβαια πάντα σε σχέση με τις δυνατότητες που έχουμε.

12)Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου; 
Ναι, ναι...Κατά καιρούς κάνουμε κάποιες περιβαντολογικές εκδηλώσεις με τη 
συμμετοχή συλλόγων, ομάδων πολιτών, σχολείων για την ευαισθητοποίηση 
για  το περιβάλλον. Επίσης, μέσα απ’ την εφημερίδα κάποια κείμενα για την 
ευαισθητοποίηση τω ν πολιτών όσον αφορά το δέντρο που είναι στο 
πεζοδρόμιο τους, το πάρκο, την καθαριότητα των χώρων...Τα τελευταία 
χρόνια μπορώ να πω είναι πιο ευαισθητοποιημένοι οι πολίτες, τα  παιδιά στα 
σχολεία είναι πάρα πολύ σε σχέση με τα  χρόνια που δη μιουργήθηκε η 
Υπηρεσία την δεκαετία του 'ΘΟ.Τώρα είναι πάρα πολύ ευαισθητοποιημένοι 
οι πολίτες και οι μαθητές, γενικά οι πολίτες που ζουν μέσα στην πόλη. Θα 
έλεγα γενικά πως έχει την διάθεση, σε ένα μέτριο επίπεδο ίσως..

13)Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη Πολιτιστική 
εκμετάλλευση jrou δημόσιου χώρου;

Υπάρχει περιθώριο πολύ, πάρα πολύ. Και διάθεση απ' το Δήμο υπάρχει...Από 
τους πολίτες δεν μπορώ να πω ότι υπάρχει το ίδιο ενδιαφέρον αλλά ίσως 
είμαστε εμείς υπεύθυνοι για να ευαισθητοποιούμε τους πολίτες 
περισσότερο. Θα πρέπει νομίζω και από t l ç  δυο πλευρές να υπάρχει 
αντίστοιχη θέληση για να προχωρήσουμε περισσότερο. Γιατί λίγο σ’ αυτό το 
θέμα έχουμε ένα πρόβλημα, θα μπορούσαν δηλναπροστατευθούν 
περισσότερο από τους πολίτες οι χώροι. Έχουμε ένα μικρό πρόβλημα σε 
αυτό. Πιστεύω δηλ και ευελπιστούμε και με τη δική μας τη θέληση και αυτή 
τω ν πολιτών, με όλα τα περιβαντολλογικά προγράμματα που κάναμε και τις  
ενέργειες όλες ότι θα μπορούμε να ευαισθητοποιούμε ακόμη περισσότερο 
τον κόσμο.

Σχόλιο [Α65]:
α ) Πράσινη ανάπλαση δημ όσ ιω ν χώ ρω ν.

β) Ενίσχυση τ η ς  οικολογικής σ υνε ίδησ ης 
τ ω ν  π ολ ιτώ ν μ ε δ ρά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύν  
το ν  δημόσιο  χώ ρο (π. χ . ανακύκλωση, 
.χρήση τω ν  ΜΜΜ n lv o ^ à m k t i îO  > 
μ έσ ω ν μ εταφ ορά  π ιο  φ ιλικώ ν στο 
περ ιβάλλον , κ. α .) ί

γ) Π ολιτιστικές εκδηλώ σεις σε · 
α νο ικτούς  δ ημ ό σ ιο υς  χώ ρ ο υ ς  (π. χ . ;; ; 
εκ θ έσ ε ις  β ιβλ ίου ή έργω ν τέχνης, 
θ έ α τρ ο  δρόμ ου κ. α.)

δ )  Μ ουσικές εκδη λώ σ εις σε α νο υ π ο υ ς  
δ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς  (π. χ . σ υνα υ λ ίες, 
χο ρ ευτικ ά  συγκροτήμ ατα  κ. α.).

14)Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;
Ναι, ναι, σε αυτό μπορώ να πω πως οι πολίτες είναι πάρα πολύ 
ευαισθητοποιημένοι με τον πολιτισμό της περιοχής μας, συμμετέχουν πάρα 
πολύ. Και στην κορυφαίο εκδήλωση μας, στο Φεστιβάλ του Πηνειού γίνονται 
εκδηλώσεις για 15 μέρες συνεχόμενες.. Επίσης στον Αγ. Αχίλλειο που είναι ο
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πολιούχος της πόλης μας, έχει πολιτιστική δράση ο Δήμος μας συνέχεια, καθ’ 
όλη τη διάρκεια του έτους και με αποκορυφώσεις στις μεγάλες γιορτές της 
πόλης. Βέβαια ο πολιτισμός δεν έχει όριο ποτέ, θα έλεγα πάντως πως 
συμμετέχουν σε ικανοποιητικό βαθμό.

15) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Καλό επίπεδο ζωής θεωρώ, να μπορεί να ζήσει ο πολίτης με φυσικό 

τρόπο, πράγμα που οι μεγαλουπόλεις της χώρας μας στο οποίο υστερούν, 
όπως είναι δομημένες υστερούν πάρα πολύ. Όνειρό όλων θα ήταν να 
υπήρχαν και στην Ελλάδα πόλεις όπως είναι η Πράγα, όπως είναι άλλες 
ευρωπαϊκές πόλεις, ακόμα και στη Σόφια έχει 3.000 στρέμματα μέσα στο 
κέντρο της πόλης, νομίζεις ότι είσαι στη φύση. Αυτό δεν το έχουν οι δικές 
μας οι πόλεις. Εμείς προσπαθούμε εδώ, σαν υπηρεσία, να αμβλύνουμε 
αυτήν την κατάσταση και να βελτιώσουμε την ποιότητα της ζωής των 
πολιτών, αλλά στα όρια του δυνατού, σύμφωνα με τις  δυνατότητες που 
υπάρχουν.

16) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Να σας πω, ο Δή μος Λαρισαίων, και με προϋπόθεση την δομή της πόλης 
που είπαμε και προηγουμένως και δεν επιτρέπει αυτή τη στιγμή να 
κάνουμε καθοριστικές παρεμβάσεις, όπως για παράδειγμα να 
γκρεμίσουμε ένα τετράγωνο και να φτιάξουμε πάρκο. Αυτά είναι λίγο 
δύσκολα.. Ωστόσο η πόλη έχει πολύ καλό επίπεδο καθαριότητας, πολύ 
ποιοτικό πράσινο, όχι όσο θα έπρεπε να υπάρχει αλλά πολύ ποιοτικό και 
όσον αφορά τον πολιτισμό, τις περιβαντολογικές δράσεις κλπ είναι σε 
καλό επίπεδο. Είναι μια πόλη στην Ελλάδα η οποία σε αυτά τα  πράγματα 
είναι καλά, και στον πολιτισμό, έχει Ωδείο εδώ και πολλά χρόνια, έχει 
Πινακοθήκη, και θα μπορούσα να πω από τις καλύτερες.. Οπότε θα έλεγα 
πως έχει καλό επίπεδο σαν πόλη, αλλά περιθώρια βελτίωσης υπάρχουν 
και πρέπει να υπάρχουν πάντα, είμαστε σε ένα καλό επίπεδο αλλά πρέπει 
να γίνουμε καλύτεροι.

17) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Είναι όχι απλά σημαντικό, είναι καθοριστικό..
18) Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 

της πόλης;
Και αυτό είναι καθοριστικό, βεβαίως και είναι καθοριστικό! 0  άνθρωπος 
είναι φτιαγμένος για την φύση, δεν είναι για τα διαμερίσματα, όσο εμείς 
θέλουμε να τον περιορίσουμε μέσα στα σπιρτόκουτα, είναι πρόβλημα.. Ο 
άνθρωπος πρέπει να είναι συνδεδεμένος με την φύση, και σε αυτό η δική 
μας υπηρεσία βοηθάει, όσο μπορεί, με την δημιουργία, πρασίνου σε όλους 
τους κοινόχρηστους χώρους, και με στόχο το ποιοτικό πράσινο. Αλλά
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εντάξει, δεν φτάνει αυτό θα θέλαμε να είναι πολύ παραπάνω, σίγουρα 
πολύ περισσότερο..

(και ερχόμαστε έτσι και στην επόμενη ερώτηση..
19) Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 

στην πόλη της Λάρισας;
Σε σχέση με τις πόλεις της χώρας μας, είμαστε σε πολύ καλό ποσοστό, 
αλλά δε λέει τίποτα αυτό, αν συγκριθούμε με άλλες ευρωπαϊκές πόλεις 
είμαστε πολύ πίσω σε αυτό. Είναι και οι πόλεις λάθος δομημένες, οι 
πόλεις αυτές (οι ευρωπαϊκές) κτίστηκαν μέσα στο πράσινο, εμείς 
προσπαθούμε να βάλουμε το πράσινο μέσα στις ήδη κησμένες πόλεις, 
στο ήδη δομημένο περιβάλλον του. Εκεί είναι η σαφής διαφορά που 
υπάρχει. (Γίνονται όμως κινήσεις για την βελτίωση του ποσοστού 
πρασίνου;) Γίνονται, και πάρα πολλές μάλιστα Αυτή τη στιγμή 
διαμορφώνουμε την κοίτη του Πηνειού μέσα από το ΕΣΠΑ, που 
συμμετέχει ενεργά στην πόλη, και προσπαθούμε να αναπτύξουμε την  
περιαστική ζώνη του πράσινου, γιατί εκεί υπάρχουν κοινόχρηστη 
χώροι, στο κέντρο δεν υπάρχουν άλλοι τέτοιοι χώροι για να τους 
αξιοποιήσουμε, μακάρι να υπήρχαν.. (Διάβαζα πως πρόκειται να γίνει 
κάποια αξιοποίηση και της περιοχής του Μεζούρλου, ισχύει κάτι τέτοιο;) 
Κοιτάξτε αυτός ο χώρος είναι χώρος που δεν υπάρχει στα μεγέθη των  
πόλεων της Ελλάδας. Είναι ένα πάρκο 500 στρέμματα, τα 150 είναι από 
παλιά πευκοφυτεμένο και το υπόλοιπο το φτιάξαμε με πρόγραμμα της 
Ε. Ε. το 2000- 01 φυτεύσαμε γύρω στα 13.000 δέντρα τα  οποία με 
πάθος τα  υποστήριξε η υπηρεσία μας για να μπορέσουμε να τα  ζήσουμε 
και χθες που πήγα, όταν είδα πόσο μεγάλα, γιατί μεγάλωσαν πάρα 
πολύ και άρχισε και δείχνει το πάρκο αυτό, το οποίο θα δώσει 
πραγματικά ανάσα στη πόλη εφ’ όσον μεγαλώσουν τα δέντρα κι άλλο 
και γίνουν κάποιες δραστηριότητες μέσα, διάδρομοι κυκλοφορίας, να 
μπορεί να γίνεται ιππασία με άλογα, κάποια στιγμή, δε ξέρω αυτά είναι 
και θέματα της δημοτικής αρχής, να γίνει κάποιο αναψυκτήριο για να 
μπορεί να πηγαίνει ο κόσμος, κάποιες παιδικές χαρές κα Υπάρχουν 
τόσο μεγάλα περιθώρια, τέτοιων δραστηριοτήτων να δημιουργηθούν 
εκεί μέσα για να δώσουν μια ανακούφιση, γιατί πραγματικά είναι ένας 
μεγάλος χώρος και μπορεί να βοηθήσει πάρα πολύ. Είναι και ιστορικό 
το πάρκο αυτό, δυστυχώς με κακή μνήμη, αλλά πρέπει τα τις έχουμε 
στο μυαλό μας τις μνήμες όλες και τις καλές και τις κακές.

20) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μπορούν να 
'σχετιστούν με την τέχνη;\

Βεβαίως, χώροι έμπνευσης, δεν υπάρχει καλύτερο πράγμα από τους 
χώρους πρασίνου για να προσφέρει έμπνευση για την τέχνη .. Και να 
πούμε και ένα άλλο πράγμα, όλα τα νιόπαντρα ζευγάρια ενώ παλαιότερα

... Σχόλιο [Α66]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  λε ιτουργήσουν ω ς  χώ ρο ι 
φ ιλο ξεν ία ς  έργω ν τέχ ν η ς ;
•Ν α  λε ιτουργή σ ουν ω ς  χώ ρ ο ι ν 
έμ π ν ε υ σ η ς
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α ποτελέσουν χώ ρ ο ι 
δ η μ ιο υ ρ γ ία ς  τέχ ν η ς
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πήγαιναν σε στούντιο για τις φωτογραφίες, τώρα προτιμούν χώρους 
όπως το Αλκαζάρ, το αισθητικό άλσος, ακόμα και στο Μεζούρλο, έξω στη 
φύση. Και αν είναι χώροι έμπνευσης γιατί να μην είναι και φιλοξενίας;

21)  Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης;
Είναι πάρα πολύ σημαντικό, ναι πάρα πολύ..και σε τέτοιου μεγέθους πόλεις 
όπως η Λάρισα, η οποία λέμε ότι είναι μεγάλη αλλά δεν μπορεί να 
χαρακτηρισθεί και ως μεγαλούπολη.. Οπότε κάλλιστα θα μπορούσε να 
χρησιμοποιείται το ποδήλατο σε πολύ μεγάλο ποσοστό.

22) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
Όσο γίνετε, όσο του επιτρέπεται, νομίζω κάνει αρκετές προσπάθειες..
NaL, vaL προσπαθεί

23) Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;
Όχι.. Αν και είναι πρωτοπόρος ο Δήμος στην κατασκευή 
ποδηλατοδρόμων, αλλά επειδή είναι και έτσι δομημένη η πόλη από την 
αρχή είναι δύσκολο., κάνει ο δήμος σοβαρές προσπάθειες να 
δημιουργήσει ένα κύκλωμα ποδηλατοδρόμων αλλά και με τους 
πεζόδρομους, αλλά δε μπορώ να πω πως είναι αποτελεσματική 100% η 
προσπάθεια του. Είναι δύσκολο να λειτουργήσει στην πράξη, αλλά 
βέβαια είναι και η νοοτροπία μας ακόμα να χρησιμοποιούμε πολύ το  
αυτοκίνητο, αν και δείχνει τα τελευταία χρόνια να αλλάζει η νοοτροπία, 
τουλάχιστον στους νέους. Γενικά η δική μου γενιά ελπίζει πολλά σε σας, 
τη δική σας γενιά, γιατί εμείς, δεν ενεργήσαμε σε πολλούς τομείς σωστά 
και ευελπιστούμε σε εσάς.. Και θα ήθελα εδώ, με χαρά, να πω ότι από την 
δημιουργία της υπηρεσίας μέχρι σήμερα βλέπω μεγάλη αλλαγή και ειδικά 
στην νεολαία, τα  πρώτα χρόνια, επειδή εμείς έχουμε πρόγραμμα 
διαχείρισης εργασίας εδώ, δηλαδή το 7ωρο της ημέρας το αναλύουμε αν 
ά ώρα σε τ ι αντικείμενο δουλεύουν οι εργαζόμενοι, τ ι εργασία κάνουν και 
σε πιο χώρο, που δεν το έχουν ούτε ιδιωτικές επιχειρήσεις αυτό το  
πρόγραμμα, και παρακολουθούμε αναλυτικά τα  στοιχεία μας. Από την 
δεκαετία το  '80 μέχρι σήμερα ξοδεύαμε το 25%  της εργασίας μας στον 
καθαρισμό τω ν χώρων πρασίνου και σήμερα ξοδεύουμε το 2%, δηλαδή 
πηγαίναμε σε ένα χώρο το πρωί και βρίσκαμε έναν πανικό από 
μπουκάλια, κόκα κόλες, πλαστικά, γαριδάκια και ότι άλλο θες, τώρα  
ελάχιστα θα δεις και αυτό ξεκινά και από τα σχολεία, την παιδεία μας. Και 
νομίζω ότι οι νέοι μας είναι πολύ πιο ευαισθητοποιημένοι από την γενιά 
τη δίκιά μας σχετικά με το περιβάλλον. Και με την ευκαιρία να σας πω ότι 
το 1983, όταν διορίστηκα εγώ, είχαν ένα πάθος να τα  κλείσουν όλα να τα  
κάνουν τσιμέντο τα  προαύλια για να μην πατάμε λάσπες τα παιδιά, μετά 
από 10 περίπου χρόνια, περίπου 1993 -  1995, άρχιζε η νοοτροπία να 
αλλάζει, και όλοι ζητούσαν να πάνε να σπάσουμε το τσιμέντο και να 
βάλουμε δεντροδόχους για να μπουν δέντρα, γιατί είχαν πρόβλημα ειδικά 
τα  καλοκαίρια με τον ήλιο, που καίει και πολύ εδώ στην Λάρισα, έβραζε ο
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τόπος και δεν είχαν τα παιδιά που να σταθούν. Και αυτά τα ανέφερα 
γιατί είναι σημάδια ότι αλλάζουμε λογική όσον αφορά την αντιμετώπιση 
μας απέναντι στο περιβάλλον.

24) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Υπάρχει πλέον, τις ώρες αιχμής ειδικά, κυκλοφοριακό πρόβλημα, και 
αυτό είναι ένα θέμα, το οποίο και θα μπορούσε να βοηθηθεί από την  
αύξηση της χρήσης των ποδηλάτων.

25) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα έξω;

Η Λάρισα είναι μια πόλη που μπορεί να προβάλλει περισσότερο τον 
πολιτισμό της, τις πολιτιστικές δραστηριότητες της, το περιβάλλον της 
γενικότερα. Είναι μια πόλη που σε επίπεδο χώρος έδωσε πραγματικά 
μεγάλη σημασία, στην καθαριότητα, στο πράσινο και στις οικολογικές 
και πολιτιστικές δράσει της. Ταυτότητα της πόλης είναι το αρχαίο θέατρο 
και το φρούριο, που την χαρακτηρίζει περισσότερο και το Αλκαζάρ, 
βέβαια, αυτό το κέντρο της πόλης. Όταν ακούς Λάρισα στο μυαλό έρχεται 
το θέατρο, το Αλκαζάρ και το θέατρο. Να πω και κάτι που ξέχασα, είναι η 
πρώτη πόλη που καθιέρωσε σε μεγάλη κλίμακα τους πεζόδρομους, η 
πεζοδρόμηση την χαρακτηρίζει σίγουρα στην νέα της ιστορία. Είναι η 
πόλη η οποία πρώτη από όλες τις ελληνικές πόλεις έκανε πεζοδρόμηση, η 
οποία δίνει πραγματικά μια άλλη διάσταση στην πόλη, στην κυκλοφορία 
τω ν πολιτών, στην ανάπτυξη τω ν καταστημάτων, στην αγορά, για την 
οποία μάλιστα καμαρώνουμε εμείς οι Λαρισαίοι ότι έχουμε πολύ ωραία 
αγορά, και σε αυτά βοήθησαν πολύ οι πεζόδρομοι που έγιναν εδώ και 
πολλά χρόνια. Βέβαια δε νομίζω πως όλα αυτά τα  προβάλουμε τόσο πολύ 
προς τα  έξω, έξω δηλαδή από την πόλη..

26 ) Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;
Η πόλη έχει κάνει πάρα πολλά πράγματα αλλά, κατά την άποψη μου ίσως θα 
μπορούσαμε να προβάλλουμε περισσότερο το ιστορικό κέντρο της πόλης, το  
οποίο θα πρέπει και να το αξιοποιήσουμε παραπάνω. Να δώσουμε έμφαση 
στο φρούριο, σε συνδυασμό με το αρχαίο θέατρο, στην ανάπτυξη και την 
προβολή τους, όπως και το Β' αρχαίο θέατρο, αλλά και τον Πηνειό, που είναι 
χαρακτηριστικό σημείο της πόλης, είναιη αξιοποίηση της κοίτης του 
ποταμού, η οποία και γίνεται Όλα αυτά νομίζω πως είναι τα  
χαρακτηριστικά, τα  βασικά χαρακτηριστικά που ταυτοποιούν την πόλη.

27) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη; 
Βιώσιμη., είναι σχετικό {γελά} Νομίζω σε καλό επίπεδο, σε καλό επίπεδο 
ειδικά αν την συγκρίνουμε με άλλες πόλεις.

28) Πως θαπεριγράφατε την Λάρισα με μιαλέξη/φράση;
Μμ.. Κέντρο της Ελλάδος.
Σας ευχαριστώ για τον χρόνο σας
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΟΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ 

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης 

Συνέντευξη με την Αντιδήμαρχο Πολιτισμού, Νεολαίας & Κοινωνικών Πολιτικών

1) Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας ;
Είμαι ο Σπόρος Μπαρμποότης αντιδήμαρχος Πολιτισμού, Νεολαίας και 
Κοινωνικών Πολιτικών.

2) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Μέχρι τώρα ο Δήμος Λαρισαίων είχε έναν ειδικό οργανισμό, τον 
πολιτιστικό οργανισμό του Δήμου, ο οποίος έχει επεκταθεί και έχει γίνει 
οργανισμός πολιτισμού και αθλητισμού και επιστημών. Δίνει πολύ 
μεγάλη σημασία γενικά στον πολιτισμό και στις αρμοδιότητες του δήμου 
και στην ανάπτυξη του. Κάθε χρόνο κάνει πάρα πολλές εκδηλώσεις, 
συνδιοργανώνει ή οργανώνει πάρα πολλές εκδηλώσεις, που αναφέρονται 
σε όλα τα  είδη πολιτισμού ή τέχνης. KaL έτσι ερχόμαστε και στο θέατρο, 
το ΔΗΠΕΘΕ της Λάρισας, το Θεσσαλικό θέατρο, το οποίο είναι σε πάρα 
πολύ υψηλό επίπεδο εδώ KaL 30 τόσα χρόνια, με μεγάλο βαθμό αποδοχής 
όχι μόνο στην Λάρισα, με εμφανίσεις σε όλη την Ελλάδα. Έχουμε KaL το  
Ωδείο του οποίου και γιορτάσαμε τα 80 χρόνια λειτουργίας του με πάρα 
πολύ εξειδικευμένο προσωπικό, καθηγητές αλλά και πολλούς μαθητές. 
Την συμφωνική ορχήστρα νέων, αφού αναφερόμαστε στο Ωδείο, και 
άλλες χορωδίες του Ωδείου καί όχι μόνο. Επίσης υπάρχει η ανώτερη 
σχολή χορού στη Λάρισα, πάλι αναφερόμαστε στο Δήμο Λαρισαίων, με 
πολλές επιτυχίες από απόψεως μαθητών και πτυχιούχων. Ενώ ένα 
μεγάλο στοιχείο πολιτισμού είναι για την πόλη μας η Δημοτική 
Πινακοθήκη Γ. I. Κατσίγρα που εγκαινιάστηκε το 2003 από τον τότε 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας Κ. Στεφανόπουλο και περιέχει μια μεγάλη 
αξιόλογη σειρά έργων. Ένα  σημαντικό πολιτιστικό γεγονός είναι το 
φεστιβάλ Πηνειού που διαρκεί περίπου ένα μήνα, από tlç 11 ως τις 19 
Ιουνίου, με πρόθεση ο Λαρισαίος άλλα και ο επισκέπτης να κατέβουν 
κοντά στο ποτάμι, όπου έχουν γίνει πάρα πολλά έργα αξιοποίησης της 
όχθης του ποταμού. (Άρα σχετίζετε σε μεγάλο βαθμό;] Νας βεβαίως, 
σχετίζετε σε πολύ μεγάλο βαθμό.
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3) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Είναι ένα ση μαντικό θέμα. Και όπως ανέφερα υπάρχουν αίθουσες 
πολιτισμού στον Δήμο Λαρισαίων, είναι το Χατζηγιάνειο Πνευματικό 
Κέντρο, είναι το Ωδείο, είναι η Δημοτική Πινακοθήκη που έχει ένα χώρο 
συναυλιών -  παραστάσεων και εκδηλώσεων γενικά, επίσης είναι το 
θέατρο του ΟΥΙΛ, ένα καινούργιο θέατρο που δεν έχει ολοκληρωθεί 
βέβαια, αλλά έχει ολοκληρωθεί η κάτω ισόγειος αίθουσα που φιλοξενεί 
τώρα την έκθεση θεατρικών ενδυμάτων του Θεσσαλικού, όλοι αυτοί 
είναι χώροι που αναπτύσσονται δραστηριότητες πολιτισμού. Και 
βεβαίως κοπ ανοιχτοί χώροι όπως ο Πηνειός, την πρωτομαγιά 
υποδεχόμαστε την άνοιξη με εκδηλώσεις στην Γεωργική Σχολή και 
βεβαίως ένας ακόμα ανοιχτός χώρος είναι και το κηποθέατρο, στο 
Αλκαζάρ.

4) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο \θέματα οικολογίας, πεω̂  
σχετίζονται μεσ τήν κάθημέρινότητα της πόλης,j
Και σε αυτό θα έλεγα ο Δήμος Λαρισαίων είναι πρωτοπόρος. Δηλαδή έχει 
εφαρμόσει την ανακύκλωση, έχει εφαρμόσει μεθόδους για την προστασία 
του περιβάλλοντος, για παράδειγμα δεν υπάρχει κανένα δημοτικό κτήριο 
στη Λάρισα ούτε σχολείο που να καταναλώνει πετρέλαιο είναι όλα 
συνδεδεμένα με φυσικό αέριο που έχει οπωσδήποτε λιγότερη επιβάρυνση 
προς το περιβάλλον. Σήμερα το βράδυ θα έχουμε το «Μαθητικό Συμβούλιο» 
και περνάμε και μια πολιτική στους μαθητές μας με αυτόν τον τρόπο για  
θέματα περιβάλλοντος. Δηλαδή, και φέτος 45 μαθητές θα αναπτύξουν τις 
απόψεις τους και τις σκέψεις στον χώρο του δημοτικού συμβουλίου πάνω σε 
θέματα προστασίας του περιβάλλοντος, ιδίως για tlç ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας. Κάθε φορά κάνουμε εκδηλώσεις στις πλατείες και φυσικά σε όλες 
τις συνοικίες της Λάρισας και των νέων Δήμων Κοιλάδας και Γιάννουλης που 
ήρθαν στο Δήμο Λαρισαίων.

5) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;
Είναι σημαντικός, διότι ο ανοιχτός χώρος μπορεί να προσελκύει 
περισσότερος συμπολίτες, θεατές ή συμμετέχοντες σε εκδηλώσεις. Λρα 
λοιπόν είναι λοιπόν ένα από τα σημαντικά στοιχεία που θα πρέπει να 
προσέξουμε όλοι μας για τον πολιτισμό.

6) Τίρόλο θεωρείτε πως παίζει η έννοια του δημόσιου χώρου για τον Δήμο;
Όλες öl πλατείες μας είναι διαμορφωμένες έτσι ώστε, όπως ανέφερα και 
νωρίτερα, να γίνονται διάφορες εκδηλώσεις, όταν βεβαίως ο καιρός το 
επιτρέπει, αλλά η κεντρική μας πλατεία γίνετε δύο φορές το χρόνο το 
παραδοσιακό μας χωρίο, πάλι μια εκδήλωση σημαντική, με χορούς κ.α.

Σχόλιο [Α67]: «Ανακύκλωση (ύπαρξη 
κάδω ν, μ αθητικά  π ρ ο γ ρ ά μ μ α τα κ .α )  
•Εναλλακτικά μ έσ α  μ ετα φ ο ρ ά ς (π . χ . 
π οδήλατο)
•Χ ρήση μ ο ρ φ ώ ν  ενέρ γειας  φ ιλικώ ν 
π ρ ο ς  το  π ερ ιβάλλον 
■Πράσινη α νάπλαση  τω ν  δημ όσιω ν 
χώ ρω ν
■Αύξηση τω ν  ανοικτώ ν και πρά ο ινω ν  
χώ ρ ω ν  τη ς  πόλης

,/ Σχόλιο [Α68]:
•Α πλά  π ερ νο ύ μ ε μ έσ α  α π ό  α υ τό ν  ή 
υπ ά ρ χο υμ ε μ έσ α  σε α υτόν;
•Ε ίνα ι χώ ρος ζωτικός γ ια  την π όλη ; 
•Ε ίνα ι χώ ρος επ ικο ινω νίας και 
α λ λη λεπ ίδ ρ α σ η ςτω ν  πολιτώ ν;
•Χ ώ ρος π ο υ  εν ισ χύει το υ ς  ' 
δημ οκρατικούς θ εσ μ ο ύς τη ς  πόλη ς( μ ε 
τη  έ ν νο ια ς  τη ν  επ ικο ινω νίας κα ι τ ις  
α νταλλαγής από ψ εω ν);
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Επίσης όλες o l  εκδηλώσεις θρησκευτικές πολιτικές κλπ μπορούν να γίνουν 
και στους ανοιχτούς χώρους.

7) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;
Έχουμε πει ήδη τις δράσεις που αναπτύσσουμε σε δημόσιους και ανοιχτούς 
χώρους, θα έλεγα έτσι πως έχει αξιοποιηθεί σε μεγάλο βαθμό χωρίς αυτό να 
σημαίνει πως δεν υπάρχουν και δυνατότητες βελτίωσης.

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
0 δημόσιος χώ ρος.. (..) Εδώ έχω παραλείψει να πως ένας σημαντικός χώρος 
για την πόλη μας είναι το αρχαίο θέατρο που είναι στο εσωτερικό της πόλης, 
είναι σε φάση αναστήλωσης αυτή την στιγμή. Είναι ένα από τα μεγαλύτερα 
θέατρα και αυτή την στιγμή ίσως είναι το μοναδικό θέατρο στην Ελλάδα 
αυτή τη στιγμή που είναι μέσα στην πόλη, με θέσεις περίπου 10.000 θεατών 
και κατασκευής του 3ου π. X. αιώνα. Ο χώρος γύρω από το θέατρο έχει 
διαμορφωθεί, είναι k c c l  το φρούριο εκεί με τις αντίστοιχες πλατείες πρέπει 
να πούμε, έχει διαμορφωθεί έτσι να είναι ένας χώρος και εκεί πολιτισμού. 
Βεβαίως είναι ένας εμπορικός δρόμος εκεί μπροστά αλλά η διαμόρφωση 
αυτού του χώρου έχει τιμηθεί από τον πανελλήνιο σύλλογο πολεοδόμων.

9) Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» \τα αρχαιολογικά ευρήματα 
(<?τΰ κέντρο'της πόλης;[

Ήδη είπαμε για το αρχ. Θέατρο και υπάρχει και το δεύτερο αρχ. Θέατρο, 
έχουμε ζητήσει από το κεντρικό αρχαιολογικό συμβούλιο να κάνουμε 
παραστάσεις σε αυτό το αρχ. Θέατρο που είναι σε αναστήλωση ( Β' αρχ. 
Θέατρο), βεβαίως η άδεια δεν είναι τόσο εύκολη, γιατί το αρχαιολογικό 
συμβούλιο πρέπει να ολοκληρωθεί. Επίσης έχουμε κάνει μέσα στο θέατρο 
[Α' αρχ. θέατρο) την υποδοχή την υποδοχή της φλόγας τω ν ολυμπιακών 
αγώνων. Έ χ ε ι αξιοποιη θεί δηλ. και ο ανοιχτός χώρος αλλά και το ίδιο το  
αρχ. Θέατρο που εμείς θεωρούμε ένα από τα μεγαλύτερα στην Ελλάδα. 
Νομίσω αξιοποιήθηκε στο μέγιστο βαθμό.

1θβΠιστεύετε πως έχει επιτευχθεί η επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην 
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιουχώρου,\

Ναι, έχουν ενταχθεί. Βεβαίως η πλήρης ένταξη τους και αξιοποίηση και 
χρήση τους από τα δρώμενα της πόλη θα γίνει όταν ολοκληρωθεί πλέον η 
αναστήλωση τους.

11] Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Βεβαίωτ. βεβαίωτ. έστω και μέσα σε αυτές τις δύσκολες οικονομικές 
συγκυρίες θα προσπαθήσει να κάνει αυτήν την αξιοποίηση. Εμείς θα 
προσπαθήσουμε πραγματικά πολύ.

12] Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

. -  Σχόλιο [Α69]:
•Α ' α ρχα ίο  θέα τρ ο  (Β^ α ιώ ν α ς  π  X )
♦Β' αρ χα ίο  θέα τρ ο  (1 *  α ιώ να ς  π . X.) 
•Μ εγά λ ο  Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyer 
H àm am , γύρ ο  σ τον 17° α ιώ να  μ. X.)
•  Μ πα ϊρακλί τζα μ ί (τέλη 15ου -  αρχές 
16“  α ιώ να  μ . X.)
•Γ εν ίΤ ζα μ ί (19“* α ιώ ν α ς  μ. χ.) 
■Μ πεζεστενι (Ο θωμανική σκεπαστή 
αγορά..Τέλη 15“ —α ρ χ ές  16“  α ιώ να  μ. 

Χ)
•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλική το υ  αγίου 
Αχιλλίου (6°* α ιώ ν α ς  μ. X.) 
■Π αλαιοχριστιανικά Λ ουτρά (6 ^  α ιώ να ς 
μ :Χ .,  π λα τεία  Λαμιτρούλη)

* «Βυζαντινός Ν α ό ς-Ν εκ ρ ο τ α φ ε ία  (11011 
—12**α ιώ να ς  μ. X.)
•Π αλα ιοχριστιαν ικά  Λ ουτρά (5 *  α ιώ να ς  

μ-Χ) . '■
ς ^ ι α 7 0 ι ·- Ενώ ε ίν α ι κομμάτια μ ια ς  
άλλη  κοινω νίας π λέο ν  ε ίν α ι εντα γμ ένά  στο 
δ η μ ό σ ιό  χώ ρ ο  μ ια ς  σ ύγχρονης πόλης, 
π ό σ ο  α ρμονικά  δ ένο υ ν  με αυτή  τη ς  πόλη; 
Ν ο η μ α το δο το ύ ντο να σ τ ικ ό χ ώ ρ ο , 
α πο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α ν α φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς τη ς  συλλογικής 
μ νήμ ης.
Π αριστανται α πλ ά  ή ε ίν α ι ζω τικός χώ ρος 

γ ια  τ ο υ ς  π ο λ ίτες  κα ι το ν  πολιτισμ ό τη ς 
πόλης ,
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Η συμμετοχή τω ν πολιτών στον Δήμο είναι αρκετά μεγάλη. Πάντονται 
γίνονται, όταν θα γίνουν κάποιες μεταβολές είτε σε δρόμους είτε σε 
πλατείες παίρνουμε την γνώμη των συμπολιτών που κατοικούν σε εκείνη 
την περιοχή αλλά και γενικότερα των συλλόγων οι οποίοι ασχολούνται 
μετά του Δήμου.

13) Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη ^πολιτιστική 
εκμετάλλευση \ρου δημόσιου χώμου;
Ol εκδηλώσεις είναι ένα σημαντικό θέμα για την ανάδειξη των δημόσιων 
χώρων και βεβαίως σημαντική είναι η διάθεση κονδυλίων για την συνεχή 
ανάπλαση τους και βεβαίως ανακαίνιση τους.

14 ) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;
Ναι, το μεγαλύτερο ποσοστό των πολιτών και βοηθά στην συντήρηση τους 
και θέλει να γίνονται εκδηλώσεις στο δη μ. χώρο. Βεβαίως, όπως σε κάθε 
κοινωνία υπάρχουν και μερικοί διαφωνούντες, αλλά οι περισσότεροι 
ανταποκρίνονται σε ικανοποιητικό βαθμό.

15) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Μάλιστα, (..] Το βασικότερο για μας για έναν συμπολίτη είναι η εργασία, ένα 
από τα ση μανηκότερα είναι η εύκολη πρόσβαση σε αυτήν, όπως επίσης και η 
εύκολη κίνηση στο κέντρο της Λάρισας, και πιστεύω αυτό επιτευχθεί με τις  
ανακαινίσεις τω ν δρόμων, των πλατειών κλπ. σε μεγάλο βαθμό.

Σχόλιο [Α71]: .
α) Πράσινη α νάπλαση  δημ ό σ ιω ν  χώ ρ ω ν -

β) Ενίσχυση τ η ς  οικολογικής σ υνε ίδ ησ η ς 
τω ν π ολ ιτώ ν  μ ε  δ ρ ά σ ε ις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύ ν  
ιο ν  δημ όσ ιο  χώ ρ ο  (π. χ . ανακύκλω ση, 
χρηση τω ν ΜΜΜ ή εναλλακτικώ ν 
μ έσ ω ν μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλ ικώ ν στο  

• περ ιβ ά λλο ν , κ. α .) ν  ,

γ) Π ολιτιστικές εκδηλώ σεις σε 
- α νο ικτούς  δ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς  (π. χ. 

εκ θέσε ις  β ιβλ ίου  ή έρ γω ν τέχνη ς, 
θ έα τρ ο  δρό μ ο υ  κ. α.)

6) Μ ουσικές εκδη λώ σ εις σε ανοικτούς 
δ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς  (π. χ . σ υναυλίες,

 ̂ χορευτικά  συγκροτήμ ατα  κ. α.)

16) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Η Λάρισα πια είναι μια μεγαλούπολη, είναι μια πόλη με πληθυσμό πάνω 
από 200. 000, υπάρχει ενδιαφέρον από τους συμπολίτες για όλα όσα 
γίνονται σε εκείνη και είναι πάρα πολύ καλή η διαμονή σε αυτή. Βεβαίως 
ακόμα δεν έχει γίνει όπως είναι οι πολύ μεγάλες πόλεις όπως είναι η 
Θεσσαλονίκη ή η Αθήνα απρόσωπη, είναι και μια μεγάλη πόλη αλλά οι 
κοινωνία της έχει ακόμα μια συνοχή, η οποία και είναι σημαντικό 
στοιχείο και για το Δήμο Λαρισαίων και για όλους μας. Θα έλεγα, λοιπόν, 
πως το επίπεδο ζωής στη Λάρισα είναι πολύ καλό.

17) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των  τεχνών στην πόλη αυτή;

Ε ivaL βε βαίως ση μαντικό, γιατί η καλή ζωή, ο τρόπος ο σωστός για να 
ζεις, θα σου δώσει την ευκαιρία ώστε να ασχοληθείς περισσότερο και με 
τον πολιτισμό.

18) Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Είναι ένα από τα  ση μαντικά στοιχεία, διότι έχει πάρα πολλά στοιχεία της 
πόλης όπως είναι η ρύπανση, η θερμοκρασία και η διαφορά θερμοκρασία 
από το χειμώνα στο καλοκαίρι. Βεβαίως είναι ένα από τα  σημαντικά 
στοιχεία που θα πρέπει να προσεχθούν, δίνουμε μεγάλη σημασία στο
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πράσινο, όπου είχαμε και μια μεγάλη ατυχία το 2001 με την πολύ χαμηλή 
θερμοκρασία τον χειμώνα, -28 βαθμούς, είχαν καεί πάρα πολλά δέντρα 
τα  οποία έχουν αντικατασταθεί βέβαια σήμερα από τον δήμο Λαρισαίων, 
και στο Μεζούρλο, μια περιοχή σχεδόν μέσα στην Λάρισα έχουμε φυτέψει 
σχεδόν 15.000 πριν τρία χρόνια και σε λίγο θα είναι ένας νέος πνεύμονας 
πρασίνου. Είναι δηλαδή πάρα πολύ σημαντικό, άλλωστε την Λάρισα την 
λέμε και πράσινη πόλη.

19) Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 
στην πόλη της Λάρισας;

Όπω ς το ανέφερα, άλλωστε είναι και το σλόγκαν που γράφεται και 
στα αυτοκίνητα του Δήμου «Λάρισα πράσινη πόλη». Δε θα μπορούσε, 
λοιπόν, το  ποσοστό αυτό να μην είναι ικανοποιητικό.

20)Σε ποιοβαθμο πιστεύετε οτι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι απορουν να 
σχετιστούν με την τέχνη;

Και χώροι έμπνευσης k o l  φιλοξενίας, όλα αυτά γίνονται και στην πόλη 
μας, οι χώροι του πρασίνου που συνδέονται και πλατείες ή άλλες 
διεξόδους που γίνονται ακριβώς εκδηλώσεις πολιτισμού, όπως χορών, 
όπως έχω αναφέρει είτε στις συνοικίες είτε και στην κεντρική πλατεία ή 
και στην πλατεία του φρουρίου, γίνονται πάντα εκδηλώσεις, ή 
επιστημονικές όπως o l  εκδηλώσεις του αστεροσκοπείου μας ή οι 
πολιτιστικές εκδηλώσεις που κάνει και ο Πολιτιστικός μας Οργανισμός. 
Έχουμε δείξει και έμπρακτα, λοιπόν, έχουμε δείξει πως η σχέση αυτόν τον 
δύο μπορεί να είναι πολύ μεγάλη.

Σχόλιο [Α72]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  νσ  λειτουργήσουν ω ς  χώ ρο ι 
φ ιλ ο ^ ν ια ς  έργω ν ιέχνης;

$.·Ν α λε ιτουργή σ ουν ω ς  χώ ροι 
έμ πνευσ η ς; 'λ

, »Μ πορούν ν α  α ποτελέσουν χώ ρ ο ι 
' .δ η μ ιο υ ρ γ ία ς  τέχνης; _________ ■ ■ . .Ψ

21) Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης;
Η Λάρισα έχει ένα μεγάλο δίκτυο ποδηλατοδρόμων, περίπου 15,5 
χιλιόμετρα, τα  οποία αρκετοί Λαρισαίοι τα χρησιμοποιούν, βοηθάει και 
το ότι είναι επίπεδη η πόλη. Βεβαίως έχουμε και τα  εμπόδια, πολλές 
φορές αποκλείουμε κάποιο ποδηλατόδρομο με το  αυτοκίνητο, μηχανή ή 
με κάποιο εμπόδιο που μπορεί να βάζει κάποιος καταστηματάρχης. Αλλά 
προσπαθούμε οι ποδηλατοδρόμοι να είναι ελεύθερη ώστε να 
χρησιμοποιούνται Επίσης ο Δήμος Λαρισαίων έχει κάποια ποδήλατα 
στην κεντρική πλατεία τα οποία και δίνει δωρεάν να κάνει τη βόλτα του ή 
να τελειώσει t l ç  δουλείες του ένας συμπολίτης και να το παραδώσει πάλι 
μόνο με την ταυτότητα του.

22) Σε  ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
Φυσικά και την στηρίζει πάρα πολύ, στο μέγιστο δυνατό βαθμό.

23) Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;
Ό χι τόσο αρκετά. Θα πρέπει να χρησιμοποιείται περισσότερο. Γι’ αυτό . 
άλλωστε και ο Δήμος έχει κάνει αυτούς τους ποδηλατοδρόμους με το  
μεγάλο μήκος που ανέφερα. Βεβαίως και χρησιμοποιείται αλλά όχι πάρα 
πολύ.
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24) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Πάρα πολλά. Πρώτα από όλα για λόγους υγείας των συμπολιτών μας, 
δεύτερον λιγότερη ρύπανση από την κίνηση των αυτοκινήτων. Βέβαια 
δίνουμε μεγάλη σημασία και στα ΜΜΜ που είναι η αστική μας 
συγκοινωνία και συμβάλουν στην μεταφορά με λιγότερη χρήση των  
αυτοκινήτων.

25) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα  έξω;

Εεε, γενικότερα είναι η πόλη του Αγίου Αχίλλειου, ο πολιούχος της πόλης 
μας, άλλωστε κατά τη διάρκεια του Μάιου γίνονται πολλές εκδηλώσεις, 
αναφερόμαστε στα Αχίλλεια, που γίνονται προς τιμήν του Αγίου. Τώρα 
να μην πούμε πως είναι και η πόλη που δεν κοιμάται ποτέ, αλλά και αυτό 
είναι..

26) Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;
Έ ν α  άλλο είναι ότι είναι πρωτεύουσα της Θεσσαλίας.!

27) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη;
Η ζωή στην Λάρισα είναι αρκετά καλή και βεβαίως προσπαθούμε να την 
βελτιώσουμε ακόμα περισσότερο, αλλά νομίζω πως η ποιότητα ζωής και ο 
βαθμός τω ν δημιουργικών δραστηριοτήτων είναι πολύ καλός αλλά πάντα 
μπορεί να γίνει καλύτερος.

28) Πως θα περιγράφατε την Λάρισα με μια λέξη/φράση;
Δύσκολο αυτό.. (...) Με μια φράση; (..) Το σλόγκαν της παράταξης που 
αυτή τη στιγμή είναι στον δήμο είναι «Λάρισα η πόλη του αύριο», εγώ θα 
συμπλήρωνα η Λάρισα του πολιτισμού.

Σα ς ευχα ριστώ  γ ια  το ν  χρόνο σας
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ 

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης 

Συνέντευξη με την Αντιδήμαρχο Διοικητικών Μέτρων

30)Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας;
Η σημερινή μου αρμοδιότητα σε σχέση με τον Δήμο είναι Αντιδήμαρχος 
Διοικητικών Μέτρων που αφορά την Δημοτική αστυνομία, τα ΚΕΠ και ένα 
μέρος τω ν οικονομικών σε σχέση με τα καταστήματα, υγειονομικού 
ενδιαφέροντος. Επίσης ήμουν 2χρόνια στην Κοινωνική Πολιτική και 
πρόεδρος της Δημοτικής Κοινωφελούς Επιχείρησης Λάρισας και τα  
προηγούμενα 2 χρόνια ως Πρόεδρος του Πολιτιστικού Οργανισμού Λάρισας, 

31 )Σ ε  τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Θεωρώ πως σχετίζεται πάρα πολύ ο Δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα. Τα προβλήματα όμως τα υφιστάμενα σήμερα, είναι 
περισσότερο οικονομικά και αυτά είναι μας αποτρέπουν από παραπάνω 
ενέργειες σήμερα. Σίγουρα ο Δήμος μπορεί, όχι μόνο μπορεί αλλά και 
υλοποιεί όλα τα  πολιτιστικά προγράμματα, απλά αυτό που είπα 
προηγουμένως.

32)Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Σίγουρα εκτός από τους χώρους τους πολιτιστικούς με τους οποίους 
κάνουμε πολιτιστικές εκδηλώσεις και πολιτιστική ανάπτυξη και αυτό 
που λέμε διάφορες μορφές πολιτισμού, τα  τελευταία χρόνια έχει γίνει 
κατανοητό πως τα  τελευταία χρόνια πως ο δημόσιος χώρος μπορεί να  
αναπτυχθεί πάρα πολύ και να σχετιστεί με την πολιτιστική ανάπτυξη. 
KaL μπορούμε να εκμεταλλευτούμε, και συνάμα εκτός από αυτό που λέμε 
αυστηρά δημόσιους χώρους αλλά και τους πράσινους και τους ανοιχτούς 
χώρους κλπ και να τα σχετίσουμε πολιτιστικά. Συνάμα ακόμα και το  
αστικό κέντρο μιας πόλης μπορεί να αναπτυχθεί πολιτιστικά με 
διάφορες πολιτιστικές μορφές, εγώ θα αναφέρω παλιά που είχα κάνει 
μια σχετική έκθεση του κυρίου Βαρλάμη και είχα βάλει μέσα στα  
μαγαζιά του κέντρου της πόλης, από έναν πίνακα του Βαρλάμη. Το οποίο 
αυτό συγκέντρωσε εξαιρετικό ενδιαφέρον έδωσε πολιτιστικά άλλες 
προεκτάσεις ran έγινε πολύ γνωστή και η έκθεση του μεγάλου αυτού 
ζωγράφου στην πόλη μας. Αυτό έγινε πριν από 4χρόνια Επίσης, εδώ 
στον Δή μο προτιμάμε πραγματικά, να κάνουμε πάρα πολλές εκδηλώσεις.
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όταν φυσικά και ο καιρός το επιτρέπει, σε ανοιχτούς και υπαίθριους 
δημόσιους χώρους και φυσικά ενώ τα εκμεταλλευόμαστε όλα αυτά. 
Γενικά θα έλεγα ότι σχετίζονται σε μεγάλο, για να μην πω πολύ μεγάλο, 
βαθμό.

33) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο θέματα οικολογίας, πού 
σχετίζονται με τήν καθημερινότητα της πόλης;
Ε βέβαια, δε χρειάζεται να το συζητήσουμε.. Είναι σημαντικό το θέμα, πρέπει 
να γίνουν αυτά συνείδηση των πολιτών. Είναι κάτι το οποίο 
διαπραγματεύονται πλέον από νηπιαγωγεία μέχρι και την Τρίτη Λυκείου.. 
Πλέον μας απασχολεί πάρα πολύ !

34) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;
T  L εννοείται; (Αν είναι ας πούμε ένας χώρος ζωτικός, ένας χώρος που απλά 
περνάμε, χώρος επικοινωνίας ίσως, τι ρόλο παίζει στην καθημερινότητα μας..) 
Εντάξει, αυτό εξαρτάται και από την συνείδηση του πολίτη, το θέμα είναι να 
αναπτύξουμε την συνείδηση του πολίτη, αλλά σίγουρα o l  δημόσιοι χώροι, και 
πρέπει όλοι να το καταλάβουν αυτό και είναι k c i l  θέμα διαπαιδαγώγησης, ότι 
είναι το πιο ση μαντικό για την καθημερινότητά μας. Γιατί όλα σχετίζονται..
Οι δημόσιοι χώροι, αυτό που είπαμε πριν η οικολογία, ο τρόπος 
εκμετάλλευσης του δημόσιου χώρου, και ας προχωρήσουμε και ας πούμε και 
για την πολιτιστική αξιοποίηση, όλα αυτά συνδέονται άμεσα.

351 Τι ρόλο θεωρείτε πως παίζει η έννοια του δτηιόσιου χώρου για τον Δήμο;
Ο Δήμος Λαρισαίων, ειλικρινά, και έχει και έναν εμπνευσμένο δήμαρχο και 
συνεργάτες καλούς, και ο δήμαρχος μας που έχει γυρίσει, πραγματικά, όλη 
την Ευρώπη και είναι και άνθρωπος που σπούδασε πολλά χρόνια στο 
εξωτερικό, εμπνέεται από αυτά που βλέπει, και ότι έχει γίνει και σε άλλες 
χώρες προσπάθησε να τα  μεταφέρει και στην πόλη μας. Δηλαδή, πράγματα 
όπως οιπράσινες μορφές ενέργειας, όπωςη ανάπλαση των δημόσιων 
χώρων, όπως η πολιτιστική ανάπτυξη, για όλα έχει κάνει πάρα πολύ μεγάλες 
προσπάθειες, για ότι αφορά και τα  αρχαιολογικά ευρήματα και για τους 
ανοιχτούς χώρους που μπορούν να αξιοποιηθούν πολιτιστικά και συνέχεια 
μας κάνει προτάσεις για καινούρια πράγματα.

36) Σε  ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθε ί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;
Εε, θα έλεγα [..) σε αρκετά μεγάλο βαθμό, σίγουρα σε ικανοποιητικό επίπεδο, 
χωρίς αυτό να σημαίνει όμως ότι δε μπορούμε να γίνουμε καλύτεροι

37) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
Όταν μιλάμε για πολιτιστική αξιοποίηση του δημοσίου χώρου εννοούμε με 
κάποιο τρόπο να έχουμε χώρους πολιτισμού σε δημόσιους χώρους. Αν δείτε 
στη Λάρισα πχ. ένας χώρος πολιτισμού που είναι δημόσιος χώρος είναι έξω 
από την πινακοθήκη, η οποία είναι ένα κόσμημα όχι μόνο για την Λάρισα 
αλλά και για την Ελλάδα γενικότερα, είμαστε πολύ τυχεροί που έχουμε

Σ χ ό λ ιο  [Α 7 3 ] :  •Α νακύκλωση (ύπαρξη 
κάδω ν, μαθητικά  προ γρ ά μ μ α τα  κ.αΟ 
•Εναλλακτικά μέσα  μ ετα φ ορά ς (π. χ. 
π ο δή λα το )
•Χ ρήση μ ο ρ φ ώ ν  Ενέργειας φιλικών 
π ρ ο ς  το  π ερ ιβά λλον !
•Π ράσ ινη  ανάπλαση τω ν δημόσιω ν 
χώ ρω ν
•Α ύξηση τω ν ανοικτώ ν και πράσ ινω ν 
χώ ρ ω ν τη ς  πόλης

Σ χ ό λ ι ο  [ Α 7 4 ] :
•Α πλά  π ερ ν ο ύ μ ε  μ έσ α  α π ό  α υτό ν  ή 
υ π ά ρ χο υ μ ε μ έ σ α σ ε  αυτόν; , ν 

- «Ε ίναι χώ ρ ο ς ζω τ ικ ό ςγ ια τη ν π ό λ η ; 
•Ε ίν α ιχ ώ ρ ο ςεπ ικ ο ιν ω ν ία ςκ α ι ' 
αλλη λεπ ίδ ρ α σ η ς τω ν  πολιτώ ν;
•Χ ώ ρος π ο υ  εν ισ χύε ι το υ ς  .

- -δΓ)μοκραιικούς θ ε σ μ ο ύ ςτη ςπ ό λ η ς(  με 
τη  έ ν νο ια ς  τη νεπ ικ ο ιν ω ν ία ς  κα ι τ ις  
α ντα λλαγή ς α πόψ εω ν);
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τέτοιους χώρους, αλλά και ο έξω χώρος έχει αξιοποιηθεί πολιτιστικά, η 
είσοδος δηλαδή της Πινακοθήκης, με διάφορα έργα καλλιτεχνών τα  οποία 
έχουν αναρτηθεί γλυπτά, μεγάλα γλυπτά κλπ. Το ίδιο και στις πλατείες μας, 
έχουν γίνει κατά καιρούς προτάσεις, όπως και οι πεζόδρομοι, όλα αυτά έχουν 
αναπτυχθεί πολιτιστικά τα  τελευταία χρόνια. Αναφέρω χαρακτηριστικά 
στους πεζοδρόμους που έχουν γίνει διάφορα γλυπτά έργα, τα οποία έχουν 
προσφέρει διάφοροι καλλιτέχνες της πόλης μας ή έχουν αγοραστεί από τον 
Δήμο, και τα  οποία αξιοποιούν φυσικά και πολιτιστικά τους δημόσιους
χώρους. _____..... ..... ....... _____...

38)Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεΰ> \τα αρχαιολογικά ευρήματα 
στο κέντρα της πόλης*

Είναι αρκετά τα  ευρήματα στην πόλη.. Θα έλεγα το προνόμιο που έχουμε 
σαν πόλη είναι ότι έχουμε ένα πάρα πολύ καλό, καταπληκτικό αρχαίο 
θέατρο, το οποίο φυσικά βρίσκεται σε μια στάσιμη κατάσταση η 
αναπαλαίωση του γιατί είναι θέμα χρημάτων του Υπουργείου 
πολιτισμού, αυτό δεν εξαρτάται από τον δήμο της πόλης. Δηλαδή η 
ανάπλαση αυτών των μνημείων είναι θέμα του Υπ. Πολιτισμού, όπως και 
άλλα πράγματα όπως το Μπεζεστένι κα. Τέλος πάντων ότι μπορούσαμε 
να κάνουμε, μέσα από προγράμματα και πιέσεις προς το Υπ. Πολιτισμού, 
τα  τελευταία χρόνια έχουν γίνει. Για ότι έχει μείνει πίσω σίγουρα δεν 
ευθύνεται ο Δήμος. Τώρα όσο περισσότερο αξιοποιηθούν, τόσο 
περισσότερο θα πάνε καλύτερα τα πράγματα. Αναφέρω και το δίπλα στο 
5° λύκειο που υπάρχει, που κάναμε το μουσείο Εθνικής Αντίστασης, που 
έγινε μια καταπληκτική δουλεία εκεί, γιατί και εκείνο ανήκει ουσιαστικά 
στα ευρήματα, τα διάφορα που έχουμε το Μπεζεστένι, που ακόμα 
αξιοποιείται, τα  λουτρά, το Τζαμί κα, πιστεύω πως με τα χρήματα που 
μας δώσανε, αναγκαστικά, έγινε ότι καλύτερο. Τώρα βέβαια, υπάρχει ένα 
θέμα το οποίο.. Στο εξωτερικό εκτός από την πολιτιστική ανάπτυξη 
σχετίζουν και την οικιστική ανάπτυξη, δηλαδή την ανάπτυξη χώρων για  
καφετέριεςγια εστιατόρια κοντά σε μνημεία, σε αυτό έχουμε 
διαφορετική αντίληψη στην Ελλάδα, και για να μην υπάρχει καταστροφή, 
πιστεύω αυτήν ήταν η γνώμη, είχε ψηφιστεί ένας νόμος στο δημοτικό 
συμβούλιο και κάποιοι καταστηματάρχες τρέχουν σήμερα για να κάνουν 

, ένσταση ενάντια σε αυτό που είχε ψηφιστεί, δηλαδή την απαγόρευση 
χώρων εστίασης, καφετέριες κ,α. δίπλα σε στα μνημεία. Κάποιο 
καταστηματάρχες αυτή τη στιγμή που έχουν όφελος από αυτήν την 
κατάσταση και έχουν όφελος και φέροντας παραδείγματα από το  
εξωτερικό, προσπαθούν να ανατρέψουν το ισχύον και ζητάν να 
αναπτυχθούν και αλλιώς τα μνημεία της πόλης. Βέβαια, βλέπω πως και ο 
δήμαρχος συγκλίνει θετικά προς αυτήν την κατεύθυνση γιατί και ο ίδιος 
τους είπε να τρέξουν, γιατί πραγματικά αν πας για παράδειγμα στην 
Ρώμη θα δεις ένα εστιατόριο δίπλα από ένα αρχαίο μνημείο, θα δεις μια 
καφετέρια κλπ, βέβαια κατά τα άλλα πρέπει να υπάρχει και σεβασμός,

Σχόλιό [Α75]:
•Α 'α ρ χ α ίο  θ έα τρ ό  (3 *  α ιώ να ς  π  X )
•Β ' α ρ χα ίο  Q éatp o  (1Γ  α ιώ να ς  TtrXl),J:;; /  
’•Μ εγά λ ο  Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buÿer > 
H am am , γύ ρ ο  σ τον 17° α ιώ να  μ. X ) 
•Μ π α ΐρ α κ λ ί τζα μ ί (τέλη 15ου -  α ρχές  
16ου α ιώ να  μ . X.)

" / t t e v i  Τζαμί ( Ι θ ^ τ π ώ ν α ς  μ. χ.) 
•Μ πεζεσ τέν ι (Ο θωμανική σ κεπαστή 
α γο ρ ά . Τέλη 15ου -  α ρ χές  16ου α ιώ να  μ.

. Χ-)
•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλική tou α γ ίου

; AxtM fou (6°^ α ιώ να ς  μ . X.) i ; ’
•Π αλα ιοχρ ιστιαν ικό  Λ ουτρά (6 * α ιώ ν ά ς  
μ . X ., π λα τε ία  Λ αμπρούλπ)
•Β υζαντινός Ν αός—Ν εκροταφ εία  (111*  
-1 2 ° *  α ιώ να ς  μ. X.j! - 
•Π αλα ιοχρ ιστιαν ικά  Λ ουτρά (5 ^ ά ιώ ν α ς

μ.*).
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γιατί εκεί υπάρχουν τρομεροί νόμοι, πρέπει kol εμείς οι Έλληνες να 
αποκτήσουμε αυτό που λέμε πολιτιστική συνείδηση, και να μην 
επεμβαίνουμε με κάποιον τρόπο άσχημο στα μνημεία. Δηλαδή να υπάρχει 
και σεβασμός προς τον χώρο, σε αυτό υστερούμε πραγματικά στην 
Ελλάδα και εδώ πιστεύω πως είναι θέμα αγωγής, διαπαιδαγώγησης, θέμα 
αυστηρότητας νόμων και προστίμων, εκπαίδευσης και πιστεύω πως σε 
δύο γενιές μετά τα πράγματα θα έχουν αλλάξει ριζικά. Είναι θέμα 
σεβασμού και βλέπει σήμερα πολίτες που έρχονται και σου λένε δεν 
έκανε τίποτα πάρκαρα σε πεζόδρομο ή , χειρότερα, σε θέση αναπήρων 
γιατί δεν βρήκα, αυτό δείχνει την κουλτούρα, η οποία δεν έχει ακόμα 
αλλάξει, υπάρχει, πολλές φορές, μια κακή αντίληψη που δεν είναι θέμα 
νόμων είναι θέμα αγωγής.

39) Πιστεύετε πως έχει επιτευχθεί η επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην 
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρους

Πιστεύω σε ένα μεγάλο βαθμό. Και σας είπα ποια είναι τα προβλήματα, 
να μην τα  ξαναλέμε..

40) Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Σίγουρα και με πάρα πολύ μεγάλη ένταση από εδώ και πέρα Σας είπα, το 
μόνο εμπόδιο πάντα είναι το χρηματικό εμπόδιο, πάντα, να το έχετε υπ’ 
όψην σας.

41)  Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

Είναι διατεθειμένος. KaL σε αυτό το σημείο μπορούμε να πούμε πως 
εκείνο που πρέπει, όπως και με την κοινωνική πολιτική, το ίδιο και η 
πολιτιστική κληρονομιά, μπορεί να προχωρήσει πάρα πολύ, και η 
ευρύτερη πολιτιστική ανάδειξη, μπορεί να γίνει με την συνεργασία 
πολιτών οι οποίοι έχουν τον τρόπο και έχουν τα  οικονομικά μέσα γιατί 
υπάρχουν πολλοί συμπολίτες μας οι οποίοι προσφέρουν χρήματα για να 
βοηθηθεί ο Δήμος, και η ιδιωτική πρωτοβουλία, να μπορέσει να ενταχθεί 
και αυτή εκτός από την δημοτική πρωτοβουλία, δε φτάνει αυτό. Πρέπει 
και οι επιχειρηματίες να βρουν τρόπο να συνδέσουν την επιχειρηματική 
τους δραστηριότητα και με την κοινωνική πολιτική και με την 
πολιτιστική πολιτική των δήμων. Και να δείξουν και αυτή μέσα από τη 
σύνδεση KaL την δουλειά τους και το προφίλ τους. Πχ, ο Δήμος Λαρισαίων 
έχει πολλούς πλούσιους πολίτες που πρέπει να αφυπνιστούν και να 
προσφέρουν, και πρέπει να πούμε πως πολλοί σήμερα το κάνουν. Όλοι 
ξέρουμε την κλινική Κατσίγρα, το Μουσείο Κατσίγρα, καί αυτά που 
λέγαμε πριν, όλους αυτούς που πρόσφεραν και προσφέρουν, δωρεές για  
να γίνουν διάφορα μουσεία της πόλης μας και πάρα πολλοί άνθρωποι 
πρόσφεραν ποσάγια να βοηθήσουν το έργο του Δήμου. Και σήμερα που 
υπάρχουν νέοι άνθρωποι, επιχειρηματίες μπορούν με διάφορους τρόπους
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Σ χ ό λ ι ο  [Α 7 6 ] :  £νώ  ε ίν α ι κομμάτια  μ ιας 
άλλη κοινω νίας π λ έο ν  ε ίν α ι εν ια γμ έν α  σ ιο  
δ η μ ό σ ιο  χώ ρο μ ια ςσ ύ γχρ ο ν η ςτώ λ η ς, 
π ό σ ο  α ρ μ ο ν ικά  δ ένο υ ν  μ ε αυτή  τη ς  πόλη; 
Ν οημ αποδοτούν το ν  αστικό  χώ ρο, 
α π ο τελ ώ ντα ς  σ ημ είο  α ν α φ ο ρ ά ς  κα ι 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς τ η ς  συλλογικής 
μ νήμ ης.
Π αρίστανται α π λ ά  ή ε ίν α ι ζω τικός χώ ρος 

γ ια τ ο υ ς  π ολ ίτες  κα ι το ν  π ολιτισμό τη ς  
π ό λη ς;
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και να βοηθηθούν οι ίδlol και να εμποδίσουν την πολιτιστική ανάπτυξη 
της Λάρισας.

42) Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη \πολιτιστική 
εκμετάλλευση \του δημόσιου χώρου;
Πιστεύω πως πρέπει να γίνονται περισσότερες συζητήσεις και με τους 
πολίτες και με επιχειρηματίες και με μέλη της κοινωνίας με σκοπό την 
ανταλλαγή απόψεων. Έπειτα αυτό που είχα πει πριν, αυτό για τα  ταξίδια στο 
εξωτερικό σίγουρα βοηθάνε, βλέποντας τη διαχείριση άλλων δημόσιων 
χώρων και φυσικά όσο πω στενή είναι η σχέση των πολιτών σε σχέση με τον 
Δήμο, σίγουρα αυτό θα βοηθήσει στην ανταλλαγή των απόψεων.

43) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;
Αρκετά., θα έλεγα σε ικανοποιητικά καλό βαθμό.

44) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Για να έχει καλό επίπεδο ζωής πρώτα, πρώτα θα πρέπει να έχει πολλούς 
χώρους πρασίνου, να έχει διάφορους χώρους όπου οι πολίτες να μπορούν 
να δραστηριοποιούνται ή να ενημερώνονται είτε πολιτιστικά, είτε 
οικολογικά ή οτιδήποτε άλλο με διάφορους τρόπους, να ενισχυθεί μέσα 
από τη πόλη, εκτός από την πολιτιστική ανάπτυξη και η αστική ανάπτυξη 
αλλά σε σχέση με την οικολογική ανάπτυξη, αυτό που λέμε πράσινη 
ανάπλαση, να είναι προσβάσιμη στους πολίτες με εναλλακτικούς 
τρόπους διαχείρισης και εννοώ και τα ποδήλατα και τα ΜΜΜ, κλπ, να 
έχει χώρους πρασίνου για αναψυχή τω ν πολιτών, πάρκα κα , να έχει 
χώρους που να εμπνέουν, να είναι κοντά σε αρχαιολογικά μνημεία να 
μπορούν να τα  επισκεφτούν με τα παιδιά τους και να μπορούν να κάνουν 
διάφορες συζητήσεις, χώροι που μπορούν να επισκεφτούν και τα σχολεία 
και τα  δίνουν ερεθίσματα πολιτιστικά στα παιδιά,

45) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες
της;

Θεωρώ ότι είναι πολύ καλό. Θεωρώ ότι είναι πολύ καλό.. Εντάξει, δε 
μπορώ να πω ότι τελειώνεις ποτέ, συνεχώς προσπαθείς για το καλύτερο, 
για περισσότερο πράσινο, για περισσότερους ανοιχτούς χώρους, για  
περισσότερους ποδηλατοδρόμους, για περισσότερες πολιτιστικές 
εκδηλώσεις, τρόπους να ενισχυθεί η οικολογική συνείδηση κλπ. Αλλά 
πιστεύω αυτή τη στιγμή ότι έχουμε πετύχει να προσφέρει η πόλη ένα 
αρκετά καλό, έως πολύ καλό επίπεδο ζωής.

46) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Είναι πιστεύω συναρτώμενα.. Δηλαδή πάρα πολύ! Όπου υπάρχει 
πολιτιστική ανάπτυξη υπάρχει και πολιτιστική ανάπτυξη, είναι σίγουρα 
συνδεδεμένα. Πόλεις που αναπτύσσονται οικονομικά, αναπτύσσονται και 
πολιτιστικά. Όπου υπάρχουν χρήματα είναι ευκαιρία κα ιγι πολιτιστική

Σχόλιο [Α77]:
α) Πράσινη ανάπλαση δημ όσ ιω ν χώ ρω ν

' .  β) Ενίσχυση τη ς  οικολογικής σ υνε ίδησ η ς 
τω ν  π ολιτώ ν μ ε δρά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύν  
το ν  δημόσιο  χ  Ι·ρο (π  χ  ανακύκλωση, 
χρήση τω ν  ΜΜΜ ή ενσλλακιικώ ν 
μ έσ ω ν μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλικώ ν στο 
περ ιβάλλον , κ. α.)

γ) Π ολιτιστικές εκδηλώ σεις σε 
ανο ικτούς δ η μ ό σ ιο υ ςχώ ρ ο υ ς  (π. χ . 
εκ θέσ ε ις  β ιβλίου ή  έρ γω ν τέχν η ς , > \ 
θ έα τρ ο  δρόμ ου  κ. α.)

δ )  Μ ουσικές εκδηλώ σεις σε ανοικτούς 
δ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς  (π . χ . συναυλίες,^ ^  
χορευτικά  σ υγκροτήματα  κ. α.)
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ανάπτυξη, εφόσον βέβαια προς αυτή την κατεύθυνση τάσσονται και οι 
άρχοντες της πόλης και οι πολίτες. Για να ανέβει το επίπεδο ζωής μιας 
πόλης πάντα η οικονομική ανάπτυξη βοηθάει.

47) Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Πάρα πολύ, στο μέγιστο βαθμό..
48) Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 

στην πόλη της Λάρισας;
Ό χι μόνο από αυτό που σκέφτομαι εγώ, αλλά από αυτά που ακούω 
από τους πολίτες αλλά και ανθρώπους που μας επισκέπτονται, μας 
λένε ότι είναι μια πολύ πράσινη πόλη η Λάρισα, έχει κάνει βέβαια 
προσπάθειες και ο Δήμος και συνεχώς γίνονται νέες προσπάθειες.. 
Εντάξει μπορώ να πω ότι είμαστε σε ένα καλό επίπεδο πρασίνου.

49)Σε ποιο βαθμό πιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μπορούν να 
σχετιστούν με την τέχνη{

Σίγουρα, σε πάρα πολύ μεγάλο βαθμό. (Γίνετε αυτό σήμερα;) Γίνετε, 
βέβαια, συνεχώς εμείς σαν πόλη κάνουμε εκδηλώσεις πολιτιστικές, 
εκθέσεις, μουσικές εκδηλώσεις, καλλιτεχνικές εκδηλώσεις και πολλές 
από αυτές γίνονται σε ανοιχτούς χώρους και στο κηποθέατρο που είναι 
δίπλα στο Αλκαζάρ κα Πολλές εκδηλώσεις μόλις το επιτρέψει ο καιρός 
γίνονται έξω. Επίσης, κάνουμε εκδηλώσεις συνεχώς σε πλατείες, όλες οι 
πλατείες μας αξιοποιούνται πολιτιστικά, πχ σε όλες τις γιορτές, ακόμα 
και το χειμώνα και το Πάσχα κάνουμε εκδηλώσεις σε όλες τις πλατείες 
της Λάρισας. Σε κάθε συνοικία, στην αντίστοιχη πλατεία γίνονται κάθε 
2μηνο ή 3μηνο γίνονται εκδηλώσεις.

ΣχάΚϊο [Α78]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  λε ιτουργή σ ουν ω ς  χώροτ 
φ ιλο ξεν ία ς  έρ γω ντέχνης;
•Ν α  λε ιτουργήσουν ω ς  χ ώ ρ ο ι 

:>· 'έμ π νευ σ η ς ;.
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α πο τελεσο υ ν  χώ ρ ο ι 
δη μ ιο υ ρ γ ία ς  τέχνης;

50) Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης;
Πάρα πολύ ση μαντική !

51 )Σ ε  ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
Ο Δήμος την στηρίζει, έχει κάνει πολλές προσπάθειες, βέβαια πρέπει να 
νικήσει και μια κακή νοοτροπία, τη σχέση του Έλληνα με το αυτοκίνητο. 
Βέβαια πάρα πολλοί άνθρωποι τα τελευταία χρόνια χρησιμοποιούν το 
ποδήλατο στην Λάρισα, υπάρχουν βέβαια και o l  σχετικοί κίνδυνοι δε 
χρειάζεται να τους αναλύσουμε τώ ρα Έχουν γίνει πολλοί ποδηλατόδρομοι, 
έχουν γίνει πολλά πράγματα και πάνω στο φρούριο.. 0  Δήμος το στηρίζει, το 
θέμα είναι και οι πολίτες να το στηρίξουν. 0  Δήμος και με πρωτοβουλία του 
Δημάρχου έχει κάνει πάρα πολλές προσπάθειες, με προσφορά ποδηλάτων, 
εκδηλώσεις σχετικά με τα εναλλακτικά μέσα μεταφοράς και δώρα για τους 
μαθητές ποδήλατα, προωθεί το σύνθημα για μια πράσινη πόλη, ποδήλατο 
κλπ. Είναι εκδηλώσεις που γίνονται κάθε χρόνο στην Πινακοθήκη, αλλά και 
ειδικές εκδηλώσεις που γίνονται σε συνεργασία με τα σχολεία. 0 Δήμος το 
στηρίζει πάρα πολύ! Πρέπει όμως, όπως σας είναι να αλλάξει η συνείδηση
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τω ν πολιτών καί μια λαθεμένη αντίληψη νεοπλουτισμού, που υπάρχει 
δυστυχώς στις μικρότερες πόλεις, και επίδειξης, που σχετίζετε με το  
αυτοκίνητο και τη χρήση του και ως μέσο επιβολή.

23)θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;

Ό χι πάρα πολύ, όχι όσο θα έπρεπε. Θα μπορούσε να είναι σε πολύ 
μεγαλύτερο βαθμό εδώ μέσα στην Λάρισα Βέβαια θα πρέπει να αλλάξει 
και ο τρόπος συμπεριφοράς των οδηγών, δεν βοηθάνε καθόλου τους 
ποδηλάτες, πρέπει να αλλάξουμε και την οδική μας συμπεριφορά 
γενικότερα

2 4 ) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;

Δε χρειάζεται να το συζητήσουμε, πρώτα, πρώτα υγεία για τους πολίτες, 
εφ’ όσων βέβαια και ο καιρός το επιτρέπει, βέβαια και η Λάρισα τον 
περισσότερο καιρό έχει καλό καιρό, έχουμε ήλιο στην Ελλάδα 
γενικότερα. Πρακτικά για την πόλη σημαίνει περισσότερο ελεύθερο 
χώρο παρκαρίσματος, ένα αυτό, δεύτερον σημαίνει λιγότερη 
κατανάλωση ρύπων που επιβαρύνουν το περιβάλλον, τρίτων άσκηση για 
τον πολίτη, τέταρτον ανάπτυξη της οικολογικής συνείδησης. Επίσης θα 
βοηθηθεί το  κυκλοφοριακό που είναι πάρα πολύ δύσκολο για την πόλη 
αυτή την στιγμή, βέβαια έχει βελτιωθεί, πάει καλύτερα από το παρελθόν, 
αλλά ακόμα είναι θέμα Θα πρέπει όλοι να κάνουμε δώρα στα παιδιά μας 
ποδήλατα, και εμείς με τα διευκολύνουμε την κίνηση τους, γιατί είναι και 
αυτό ένα δύσκολο θέμα Και να πω εδώ πως ένα άλλο θέμα είναι και οι 
κλοπές ποδηλάτων και έχω άποψη εκ πείρας 2 ποδήλατα από τα παιδιά 
μου, δυο φορές από το κέντρο της Λάρισας, τα έκλεψαν..

25) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα έξω;

NaL σίγουρα έχει, και το κάνει καλά τα τελευταία χρόνια, παλιά η Λάρισα 
δεν ήταν ποτέ τόπος προορισμού, τώρα είναι, γιατί είναι στο κέντρο της 
Ελλάδας, έχουμε αξιοποιήσει και αυτό το στοιχείο προς τα έξω, 
αξιοποιήσαμε και το Imperial το ξενοδοχείο, το οποίο το έχει τώρα μια 
εταιρία αλλά θα επιστραφεί μετά από κάποια χρόνια και θα αποτελεί 
κληρονομιά του Δήμου Λαρισαίων, και είναι και συνεδριακός χώρος, και 
κοντά σε αυτό, αναπτυχθήκαν και διάφορα άλλα ξενοδοχεία, 
ενισχύθηκαν τα  μνημεία μας, όπως είπαμε, άλλαξαν πολλά πράγματα στο 
πράσινο, στην ανάπτυξη των πεζοδρόμων, της κυκλοφορίας κλπ Όλα 
αυτά βοήθησαν στο να αποκτήσει ένα όνομα η Λάρισα και να είναι τόπος 
προορισμού. Και φυσικά με αφετηρία τη Λάρισα να πηγαίνουν και στις 
γύρω περιοχές, στα Μετέωρα, στο Πήλιο κλπ Και πια έχουμε και πάρα 
πολλούς ταξιδιώτες μου μένουν στην Λάρισα, την προτιμούν παρά το ότι
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δεν έχει θάλασσα, απέκτησε ένα όνομα, γιατί σας είπα υπάρχει πλέον και 
συνεδριακός τουρισμός στην Λάρισα και θρησκευτικός τουρισμός κοντά, 
και πολιτιστικός μέσα στην Λάρισα, και με αυτόν τον τρόπο έχει 
αξίοποιηθεί.

26]Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;

Πιστεύω ότι τα  κάλυψα όλα παραπάνω..

27)Σε τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πάλη;

Σε πολύ μεγάλο βαθμό, πάρα πολύ, βέβαια.. Δηλαδή εγώ είμαι πάρα πολύ 
ευτυχισμένη που κατέληξα να ζήσω στην Λάρισα, γιατί κάποτε ήθελα να ζήσω 
στην Θεσσαλονίκη, και ευτυχώς δεν το έκανα..

28)Πως θα περιγράφατε την Λάρισα με μια λέξη/φράση;

Θα χρησιμοποιήσω μια φράση που λέει ο δήμαρχος μας, ότι είναι μια 
πόλη που ποτέ δεν κοιμάται, μια ζωντανή πόλη, δημιουργική, με 
εναλλακτικό τουρισμό..

Σα ς ευχα ριστώ  γ ια  το ν  χρόνο σας
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ 

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης 

Συνέντευξη με την Διευθυντή Δημοτικού Ωδείου Λάρισας

54)Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας;
Λοιπόν, είμαστε το Δημοτικό Ωδείο Λάρισας όπου ο κύριος όγκος των 
δραστηριοτήτων μας είναι η εκπαίδευση, η εκπαίδευση των νέων βασικά, 
διότι έχουμε παιδιά από μικρές ηλικίες που ξεκινούν, δηλαδή ξεκινούν από 
νήπια και τους παρέχεται από αυτή την ηλικία ένα πλήρες πρόγραμμα 
σπουδών, όλα τα  αντικείμενα που μπορεί να διδάσκονται σε ένα Ωδείο, 
δηλαδή όλα τα όργανα, θεωρητικά μαθήματα, φωνητική μουσική, Βυζαντινή 
μουσική, παραδοσιακή μουσική, ροκ και όπως είπα και πριν και σε όλα τα 
όργανα της κλασικής εκπαίδευσης. O l σπουδές που παρέχονται είναι από 
επίπεδο αρχαρίων μέχρι την απόκτηση πτυχίων και διπλωμάτων και πάντα 
με πολύ υψηλές προδιαγραφές, πράγμα το οποίο δε το λέμε εμείς μόνοι μας 
έχει αποδειχθεί πανελληνίως και έχουμε αρκετές διακρίσεις και των 
μαθητών μας και τω ν συνόλων μας. Να σας πω τώρα, μια και ανέφερα 
«σύνολα» πως εκτός από τις εκπαιδευτικές δραστηριότητες, στις οποίες 
εντάσσονται και κάποια μαθητικά σύνολα, δηλαδή δυο μαθητικές ορχήστρες, 
αυτές είναι δυο επιπέδων, γι' αυτό είναι δυο, δηλαδή είναι η «Μανόλης 
Καλομοίρης» που είναι παιδιών κατωτέρας σχολής στα όργανα ορχήστρας 
και η «Δη μήτρης Μητρόπουλος» που είναι με πιο προχωρημένα και πιο 
μεγάλα παιδιά. Αυτά είναι τα δυο μαθητικά σύνολα, ύστερα υπάρχει η 
παιδική χορωδία του Δήμου, στο οποίο συμμετέχουν τα  παιδιά που φοιτούν 
στο Ωδείο για την ολοκλήρωση της εκπαίδευσης τους. Υπάρχουν βέβαια ran 
συγκροτήματα παραδοσιακής μουσικής και ροκ μουσικής επίσης. Σε όλα 
αυτά οι μαθητές του Ωδείου εξασκούν τις ικανότητες τους πάνω στο όργανο 
και πάνω στο να ενεργούν μέσα σε σύνολο και να παρουσιάζονται στο κοινό 
σε διάφορες συναυλίες και άλλες εκδηλώσεις. Πέρα από όλα αυτά τα  οποία 
είναι βασικά τω ν εκπαιδευτικών έργων, υπάρχουν και άλλα σύνολα, δηλαδή 
υπάρχει η μεικτή χορωδία του Ωδείου, που είναι ένα καλλιτεχνικό σύνολο 
αποτελούμενο σε μεγάλο βαθμό από αποφοίτους και από καθηγητές και 
καθηγήτριες του Ωδείου σε κάποιο βαθμό και καθηγητές και καθηγήτριες 
άλλων Ωδείων βεβαίως. Πάντως τα  περισσότερα μέλη της χορωδίας είναι 
καλά σπουδαγμένα μουσικά, είτε σε κάπου) όργανο, είτε θεωρητικά και 
κάποια από αυτά με ειδικές σπουδές μονωδίας. Υπάρχει επίσης η 
«Συμφωνική ορχήστρα νέων Δήμου Λαρισαίων», η οποία δουλεύει εδώ στο 
χώρο του Ωδείου και με την υποστήριξη την διοικητική και την υλική και ότι 
άλλο χρειάζεται από πλευράς Ωδείου. Η οποία αποτελείται από
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επαγγελματίες μουσικούς αρκετή πάλι από τους οποίους είναι καθηγητές 
του Ωδείου μας, είναι και κάποιοι προχωρημένοι σπουδαστές αλλά στην 
πλειοψηφία είναι επαγγελματίες εκτελεστές. Αυτά τα σύνολα τώρα που σας 
είπα, δηλαδή η χορωδία και η ορχήστρα αυτή δρουν και πέρα, παίζουν έναν 
ρόλο πέρα από το  ρόλο της εκπαίδευσης τω ν σπουδαστών. Είναι δηλαδή 
καθαρά καλλιτεχνικά συγκροτήματα του Ωδείου. Όπως επίσης και η σχετικά 
πρόσφατα δημιουργηθείσα χορωδία όπερας του δημοτικού Ωδείου, η οποία 
δη μιουργήθηκεπριν από 2 -  3 χρόνια για να καλύψει τις ανάγκες τω ν  
διαφόρων μεγάλων έργων τα οποία παρουσιάσαμε τελευταία όπως ήταν οι 
όπερες «Κάρμεν», «Τραβιάτα», κάποιες οπερέτες όπως ο «Βαφτιστίκός» και 
πολλά άλλα τέτοια έργα. Αυτό είναι κυρίως το έργο μας, δε ξέρω αν πρέπει 
να ρωτήσετε κάτι πάνω σε αυτά.. [Όχι, νομίζω το καλύψατε το ερώτημα..) 
{γελάμε}

55)Σε  τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Σίγουρα σχετίζεται. Κατ’ αρχήν αν λάβουμε υπ' όψιν μας μονάχα την προς 
το Ωδείο προσφορά του, έχει έναν πολύ μεγάλο ρόλο προς τον πολιτισμό, 
υπάρχει το Ωδείο, η Πινακοθήκη, οι Λέσχες Πολιτισμού, υπάρχει το  
Χατζηγιάννειο Πολιτιστικό Κέντρο με όλες του τις δραστηριότητες, το  
Θεσσαλικό μπαλέτο, το θέατρο κα Όλα αυτά είναι οργανισμοί, που 
λειτουργούν στηριζόμενοι σε πολύ μεγάλο βαθμό στον Δήμο Λαρισαίων, 
ο οποίος εδώ kol πολλά χρόνια έχει προσφέρει πάρα πολλά στην 
ανάπτυξη αυτών των οργανισμών, οι οποίοι, όλοι είναι καταξιωμένοι και 
πάρα πολύ αποτελεσματικοί. Με βάση αυτά θα έλεγα πως σχετίζεται 
πάρα πολύ.

56)Σε  τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Σαφώς σχετίζονται πάλι σε μεγάλο βαθμό για τον συσχετισμό αυτόν 
καθαρά έτσι; Δε βαθμολογώ αυτή την στιγμή την εικόνα της πόλης πάνω 
σε αυτά τα  πράγματα, απλά η σχέση των δυο είναι σαφώς ξεκάθαρα 
μεγάλη. Όταν δει κανείς μια πόλη, φυσικά, και αντανακλά τον πολιτισμό 
της, η όλη της εμφάνιση και ο αέρας που εμπνέει.

57)£ε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο ρέματα οικολογίας, που 
σχετίζονται με την καθημερινότητα της πόλης;!
Ό τι απασχολούν το συγκεκριμένο Δήμο δηλαδή; (Ναι, τον Δήμο Λαρισαίων, 
πόσο τον απασχολούν τέτοια θέματα σήμερα;) Ναι, νομίζω ότι τον 
απασχολούν αλλά υπάρχουν αρκετά περιθώρια βελτίωσης για όλα αυτά που 
είπατε [βλ Σχόλιο Α1), σαφώς και υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης. Δηλαδή 
ακόμα νομίζω πως είμαστε αρκετά πίσω σε αυτό το πράγμα. Έχουν γίνει 
κάποια πράγματα, και ήδη έχουμε αργήσει και ο χρόνος τρέχει.. Δεν νομίζω 
πως είναι προτεραιότητα του Δήμου αν και τον απασχολούν.

Σ χ ό λ ι ο  [ Α 7 9 ] :  »Ανακύκλωση (ύπαρξη 
κ ά δω ν, μαθητικά  π ρο γρ ά μ μ α τα  κ.α.) 
•Εναλλακτικά μ έσα  μ ετα φ ορά ς (π. χ . 
π οδήλατο)
•Χ ρήση μο ρ φ ώ ν εν έρ γε ια ς  φ ιλικώ ν 
π ρ ο ς  ιο  π ρριβάλλον 
•Π ράσ ινη  α νά πλα ση  τω ν  δημ όσιω ν 
χ ώ ρ ω ν

^ •Α ύ ξ η σ η  τω ν  ανοικτώ ν και πρά σ ινω ν  .
' χώ ρ ω ν τη ς  π όλη ς ΐ
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58) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;
Ναι, φυσικά και ο δη μόσιος χώρος παίζει αρκετά μεγάλο ρόλο γιατί είναι η 
εικόνα της πόλης, είναι κάτι το οποίο μας επηρεάζει όλους, ψυχολογικά 
καταρχήν, μας ανεβάζειή μας κατεβάζει, και επομένως αυτό επηρεάζει και 
τις επιδόσεις μπορώ να πω. [Είναι ζωτικός δηλαδή χώρος;] Φυσικά και είναι 
ζωτικός χώρος, σίγουρα.

59) Τ^ρόίλο θεωρείτε πως παίζει η έννοια του δημόσιου ·χώρου\ηα τον Δήμο;
Μμμ, ναι.. Θα έλεγα πως σε ένα μέσο όρο τον αντιμετωπίζει ως χώρο όπως 
τον είπαμε παραπάνω. Εντάξει οι προσπάθειες ανάδειξης είναι καλές, αλλά 
πάντα πρέπει να λαμβάνου με υπ’ όψιν μας και το τ ι είναι δυνατόν να γίνει, 
γιατί κάποια πράγματα μπορεί να είναι θέλει κανείς αλλά να μην είναι 
δυνατόν να γίνουν για λόγους οι οποίοι σχετίζονται με παλαιότερες επιλογές 
και έχει δημιουργηθεί κάποιο κατεστημένο, που πλέον δε μπορεί να αλλάξει.
Για παράδειγμα δε μπορούμε να γκρεμίσουμε τις άσχημες πολυκατοικίες της 
δεκαετίας του '70, ούτε μπορούμε να διευρύνουμε τους στενούς δρόμους της 
πόλης, θα έπρεπε να ξανακτίσουμε την πόλη από την αρχή. Επομένως ο κάθε 
δήμος, όχι μόνο ο Δήμος Λαρισαίων, είναι μπλοκαρισμένος σε μεγάλο βαθμό 
και με τις επιλογές που έχουν γίνει στο παρελθόν.

60) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;
Να σας πω, και εδώ έχουν γίνει κάποιες αξιόλογες προσπάθειες και ευτυχώς 
η Λάρισα έχει κάποιους χώρους οι οποίοι προσφέρονται και οι οποίοι και 
έχουν βελτιωθεί εδώ και κάποια χρόνια και συνεχίζουν να γίνονται 
προσπάθειες που αφορούν τέτοιους χώρους όπως είναι η περιοχή γύρο από 
το ποτάμι, η όχθη του Πηνειού, η περιοχή της Νεάπολης σε κάποιο βαθμό, με 
την πισίνα και όλο αυτό που γίνετε εκεί, η πεζοδρόμηση κάποιον χώρων 
οδών όπως και η Βενιζέλου με την ανάδειξη του αρχαίου θεάτρου και όλα 
αυτά είναι καλά. Αυτό που μπορούμε να κάνουμε νομίζω πως το κάνουμε, 
αλλά σε γενικές γραμμές θα έλεγα πως είμαστε σε ένα μέσο επίπεδο.

61) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
Θα έλεγα και με διαμόρφωση, ανάπλαση του χώρου αλλά και με εκδηλώσεις. 
Αυτό που είναι ίσως πιο εύκολο είναι να χρησιμοποιηθεί ο χώρος για κάποιες 
εκδηλώσεις, γιατί το πρώτο σκοντάφτει πάλι σε αυτό που σας είπα 
προηγου μένως, σε πράγματα που έχουν γίνει σε παλαιότερες εποχές, αλλά η 
οργάνωση εκδηλώσεων είναι κάτι που είναι στο χέρι μας φυσικά, είναι στο 
χέρι του Δήμου. ( Η πράσινη ανάπλαση, η αύξηση ελεύθερων πράσινων χώρων, 
θεωρείται πως είναι μέρος της «πολιτιστικής αξιοποίησης;) Σίγουρα, φυσικά 
και είναι, άλλωστε ανέφερα και προηγουμένως το παράδειγμα του Πηνειού, 
που αφορά την πολιτιστική ανάδειξη του δημόσιου χώρου.
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Σχόλιο [Α80]:
•Α πλά  π ερ νο ύ μ ε μ έσα  α π ό  α υ τό ν  ή 

. υπ ά ρ χο υμ ε μ έσ α  σ ε  αυτόν;
•Ε ίνα ι χώ ρ ο ς ζωτικός y  ια  τη ν  πόλη; 
•Ε ίνα ι χώ ρ ο ς επ ικοινω νίας κα ι 
α λλη λεπ ίδ ρ α σ η ςτω ν πολιτώ ν;
•Χ ώ ρος π ο υ  εν ισ χύε ι το υ ς  

. ,· δ π ^ ι φ ιπ ικ ο ύ ς  θεσ μ ο ύς τη ς  π ό λη ς( μ ε 
τή  έν ν ο ια ς  την επ ικοινω νίας κ α ι τ ις  
α νταλλαγής απόψ εω ν);
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62) Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» \ca αρχαιολογικά ευρήματα 
στο κέντρο της πόληςί
Σε αρκετά μεγάλο βαθμό, αλλά βέβαια και αυτά είναι ακόμα ημιτελή, σε 
κάποιο βαθμό και θέλουν ακόμα κάποιες εργασίες για την ολοκλή ρωση τους, 
και πιστεύω βέβαια πως εδώ έχει να κάνει και το Υπουργείο Πολιτισμού και 
σίγουρα ξεφεύγει από τα όρια της πόλης, δε μπορεί να τα κάνει όλα αυτά ο 
Δήμος μόνος του.

63) Πιστεύετε πως έχει επιτευχθεί η επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην 
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρου;

Ναι, σίγουρα έχει πετύχει αρκετά αυτό. Αυτά όλα δίνουν και.χαρακτήρα 
στην πόλη, το να υπάρχει ένας δεσμός με το παρελθόν μέσω κάποιων 
τέτοιων κατασκευών οι οποίες έχουν βγει στην επιφάνεια, έχουν 
συντηρηθεί και είναι μπροστά μας όταν κυκλοφορούμε, δίνουν 
χαρακτήρα στην πόλη. Θεωρώ πως το έχουμε πετύχει σε σημαντικό 
βαθμό.

64) Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Γνωρίζω ότι υπάρχει πρόθεση και διάθεση. Σαφώς και υπάρχει, νομίζω 
πως το θέμα σε αυτά είναι οικονομικό και σίγουρα δε φτάνουν μόνο οι 
πόροι του Δή μου αλλά χρειάζονται και. επιμέρους επιδοτήσεις.

65) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

Ναι, από ότι γνωρίζω είναι ανοιχτός, σε αρκετά μεγάλο βαθμό.
66) Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη Πολιτιστική 

εκμ^όΛλευση jrου δημόσιου χ ώρου;
Έ να ς συνδυασμός από όλα αυτά [βλ Σχόλιο Α5). Πιστεύω όμως, ότι για όλα 
αυτά, για να καλυτερέψουμε πρέπει να μορφωθεί περισσότερο ο μέσος 
πολίτης. Είναι καθαρά θέμα μόρφωσης και συνειδητοποίησης της αξίας 
κάποιων πραγμάτων και αυτό βέβαια ξεκινά από μικρές ηλικίες. Σε αυτό έχω 
την αίσθηση ότι δεν είμαστε πολύ καλά και όχι μόνο ο Δήμος Λαρισαίων 
αλλά η Ελλάδα γενικώς. Δεν καλλιεργείται από μικρές ηλικίες πρώτα, πρώτα  
ένας στοιχειώδης σεβασμός για αυτά τα πράγματα και έτσι μεγαλώνουν οι 
άνθρωποι με μια αδιαφορία ως και μια αρνητική στάση όσον αφορά τέτοια  
θέματα. (Άρατο πρώτο είναι η εκπαίδευση;) Η εκπαίδευση σαφώς!

67) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;
Ναι, μέτρια θα έλεγα (Έχει να κάνει αυτό και με την εκπαίδευση που λήγαμε 
πριν;) Σαφώς, ξεκινά από την εκπαίδευση και αν δεν έχει «εγκατασταθεί» 
στον καθένα η συνείδηση για αυτά τα πράγματα η αγάπη και ο σεβασμός η 
ανταπόκριση δεν μπορεί να είναι πολύ υψηλή.
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- -  Σχόλιο [Α 8 1 ] :
•Α ' α ρχα ίο  θέα τρ ο  (3°^ α ιώ νας π  .X.)
•Β ' α ρχα ίο  θέα τρ ο  (1ος α ιώ να ς π . X.) 
•Μ εγά λο  Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyer 
H am am , γ ύρο  στον 17° α ιώ να  μ. X.) 
■Μ παΐρακλί τζα μ ί (τέλη 15™ -  αρχές 
16™ α ιώ να  μ. X.)
•Γ εν ίΤ ζα μ ί (19“* α ιώ να ς  μ. χ.) 
•Μ πεζεστέν ι (Ο θωμανική σκεπαστή 
α γο ρ ά . Τέλη 15™ -  α ρχές  16ου α ιώ να  μ. 

Χ -)

•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλική το υ  αγίου 
Αχιλλίου (6°^ α ιώ να ς  μ. X.) 
•Π αλα ιοχριστιαν ικά  Λ ουτρά (β“5 α ιώ να ς 
μ. X ., π λα τε ία  λα μ προύλη )
•Β υζαντινός Ναός —Ν εκροταφ εία  (11“*

\  —1 2 “· α ιώ να ς μ . X.)
\  «Π αλαιοχριστιανικά Λ ουτρά (5°* α ιώ να ς

\ μ·*·) ___________
Σχόλιο [Α 8 2 ] :  Ενώ ε ίνα ι κομμάτια  μ ιας 
άλλη  κοινω νίας π λέο ν  ε ίνα ι ενταγμένα  στο 
δημ ό σ ιο  χώ ρο  μ ία ς  σύγχρονης π ό λ η ς  
π ό σ ο  αρμονικά  δ ένο υ ν  με α υτή  τη ς  πόλη ; 
Ν οημ ατοδοτούν τον αστικό χώ ρο, 
α πο τελώ ντα ς  σημ είο  α να φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς τη ς  συλλογικής 
μνήμ ης.
Π αρίστανται α π λ ά  ή ε ίν α ι ζωτικός χώ ρ ο ς 

γ ια  τ ο υ ς  π ολ ίτες  κα ι το ν  πολιτισμό τη ς  
π ό λη ς; ■

Σχόλιο [Α83]:
α) Πράσινη α νάπλαση  δημ όσιω ν χώ ρω ν

β) Ενίσχυση τη ς  ο ικολογικής σ υνε ίδησ η ς 
τω ν  π ολ ιτώ ν  μ ε  δ ρ ά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύ ν  
το ν  δ ημ όσιο  χώ ρ ο  (π. χ . ανακύκλω ση, 
χρήση  τω ν  ΜΜΜ ή ενα λλα κτικώ ν. 
μ έσ ω ν  μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλ ικώ ν στο 
π ερ ιβάλλον , κ. α .)

γ) Πολιτιστικές εκδηλώ σεις σέ 
α νο ικτούς  δ ημ ό σ ιο υς  χώ ρ ο υ ς  (π . χ. 
εκ θ έσ ε ις  β ιβλ ίου ή έργω ν τ έ χ ν η ς  
θ έ α τρ ο  δρόμ ου  κ. α )

δ ) Μ ουσ ικές εκδηλώ σ εις σ ε  ανοικτούς 
δ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς  (π . χ. σ υ ν α υ λ ίε ς  
χο ρ ευτικ ά  συγκροτήμ ατα  κ. α )
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68) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Καλό επίπεδο ζωής.. Μάλιστα.. Καταρχήν το που είναι φτιαγμένη μια 

πόλη, δηλαδή το πόσο είναι προικισμένη από πλευράς φυσικών 
προσόντων, η τοποθεσία δηλαδή. Ξεκινάμε από εκεί, γιατί αν μια πόλη 
είναι σε ένα μέρος που δεν έχει καλές προδιαγραφές, δεν έχει κάτι να δεις, 
δεν αλλάζει ο αέρας τόσο εύκολα.. Όλα αυτά είναι το φυσικό περιβάλλον 
στο οποίο έχει δημιουργηθεί αυτή η πόλη. Ύστερα, βέβαια, είναι αυτό 
που λέγαμε και πριν για το t l  έχει γίνει στο παρελθόν που έχει 
διαμορφώσει την εικόνα της πόλης σήμερα. Γιατί βέβαια όλες σχεδόν οι 
πόλεις μας είναι αρκετά παλιές και υπάρχει συνήθως ένα κέντρο το οποίο 
έχει δημιουργηθεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια και δε μπορεί κανείς να 
ξεφύγει ουσιαστικά από την πολεοδομία του, η οποία πολλές φορές 
ανήκει σε τελείως άλλες εποχές. Έ ν α  είναι αυτό. Τώρα για να είμαστε πιο 
συγκεκριμένοι, θέλει κανείς κάποιο χώρο για να κυκλοφορεί με ευκολία 
να μπορεί να κυκλοφορήσει κανείς σαν πεζός, σαν ποδηλάτης, αλλά και 
με το όποιο μηχανοκίνητο όχημα, να μπορεί να κυκλοφορήσει χωρίς να 
εκνευρίζετε, χωρίς να κινδυνεύει και να ευχαριστηθεί, τέλος πάντων την 
κίνηση του μέσα στην πόλη. Να υπάρχει εύκολη πρόσβαση σε χώρους 
που να μπορεί να αθληθεί κανείς έξω και όχι μονάχα την επιλογή του 
γυ μναστηρίου, αλλά να μπορεί να έχει και κάποιο χώρο ο οποίος να είναι 
καλός και ασφαλής να κάνει κάποια άθληση αλλά και να τον εμπνέει να 
υπάρχει κάποιο περιβάλλον ευχάριστο, δηλαδή. Και φυσικά να 
περιλαμβάνεται μέσα στην πόλη όλο αυτό που θα ήθελε ένας σύγχρονος 
άνθρωπος να απολαμβάνει από την πλευρά της παρακολούθησης 
εκδηλώσεων μουσικών, θεατρικών, εικαστικών ... (Ψυχαγωγίας ;) 
Ψυχαγωγίας και όχι μόνο και εκπαίδευσης όλων τω ν επιπέδων ώστε να 
μην χρειάζεται να ξενιτεύονται οι νέοι από την πόλη για σπουδάσουν το 
αντικείμενο που επιθυμούν.

69) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Ναι.. Με βάση αυτά που σας είπα είναι αρκετά καλό. Εντάξει είναι μια 
περιοχή που πάσχει στο πρώτο που σας ανέφερα, δηλαδή, δεν είναι και η 
καλύτερη τοποθεσία, εγώ δε θα διάλεγα αυτή την τοποθεσία για να 
κτίσω μια πόλη. Υπάρχουν και οι «αμαρτίες» του παρελθόντος που 
είπαμε, δηλαδή υπάρχει ένας φοβερός συνωστισμός κτιρίων στο κέντρο. 
Οι δρόμοι είναι στενοί τα περισσότερα κτίρια είναι πολυκατοικίες που 
χτίστηκαν την εποχή της αντιπαροχής με πολύ άσχημες προδιαγραφές 
και εμφανισιακές και πρακτικές. Οπότε εδώ ξεκινάμε με ένα μείον, που 
ση μαίνει ότι για να κάνει κανείς αυτά που αναφέραμε προηγουμένως, να 
κυκλοφορείς πιο άνετα, να κάνεις ποδήλατο, να γυμναστείς κλπ, πρέπει 
να βγει πιο έξω. Η κυκλοφορία στην πόλη, παρόλο που δεν είναι πολύ 
μεγάλη πόλη, όπως και να το κάνουμε, μπορεί για τις επαρχιακές πόλεις
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της Ελλάδας να είναι μια από τις μεγαλύτερες αλλά δεν παύει να είναι με 
αντικειμενικά κριτήρια μια μέτριου μεγέθους πόλη, έτσι; Και η 
κυκλοφορία πολλές φορές είναι δύσκολη και σε αυτό δε φταίει μονάχα η 
κατασκευή, φταίει και η αγωγή των πολιτών, τα  διπλοπαρκαρίσματα, η 
αναίδεια τω ν πεζών, η οποία είναι απαράδεκτη γενικός. Σαν πεζός δε σε 
υπολογίζουν οι αυτοκινητιστές, σαν οδηγό δεν σε υπολογίζουν o l  πεζοί 
ότι και ο αυτοκινητιστής έχει δικαιώματα, είμαστε θα έλεγα σε κάποια 
αδιέξοδα, θα πρέπει κανείς να βγει έξω να δει κάτι άλλο. Από την άλλη 
πλευρά βέβαια, έχουμε το καλό ότι μπορούμε να απολαύσουμε 
εκδηλώσεις ποιότητας μουσικές, θεατρικές, εκθέσεις διαφόρων ειδών, 
ομιλίες κα Από τέτοια πράγματα μπορώ να πω ότι υπάρχει πλούτος στη 
Λάρισα, σε βαθμό που να μπορεί κανείς σχεδόν κάθε ημέρα να έχει κάτι 
να κάνει. Αυτό είναι ένα από τα πιο καλά της σημεία Γενικά θα έλεγα ότι 
προσφέρει ένα σχετικά καλό επίπεδο ζωής.

70) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Σίγουρα συνδέονται αλλά δεν είναι και απόλυτο και αυτό. Δηλαδή, πολλές 
φορές συμβαίνει σε κάποιο μέρος που είναι υποβαθμισμένο ουσιασακά, 
από αυτό το μέρος να έχουν βγει καλλιτέχνες, επιστή μονές και να 
υπάρχει παραγωγή πολιτιστικού έργου ανεξάρτητα από το ότι μπορεί να 
έχουμε μια γκρίζα πόλη. Δεν είναι απόλυτη προϋπόθεση. Πολλές φορές 
συμβαίνει και το αντίθετο, μια πόλη η οποία έχει εξαιρετικό περιβάλλον 
να μη μπορεί να έχει να δείξει τίποτα πολιτιστικά (Το αρνητικό μπορεί 
δηλαδή να λειτουργήσει και ως κίνητρο για δημιουργία;) Ακριβώς, δε 
μπορείς να ξέρεις πως θα λειτουργήσει η ψυχή τω ν ανθρώπων.

71 )Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Είναι σημαντικό, μόνο και μόνο να το βλέπει κανείς βελτιώνεται η 
διάθεση, χώρια την αναπνοή, το οξυγόνο κλπ.

72) Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 
στην πόλη της Λάρισας;

Δεν είναι ικανοποιητικό, δεν είναι καθόλου ικανοποιητικό, είναι πολύ 
χαμηλό.

73fΣε  ποιο βαθμό πιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μπορούν νά 
σχετιστούν με την τέχνη{

Σαφώς και μπορούν να σχετίζονται. (Σήμερα κάνουμε τέτοιες εκδηλώσεις, 
εκμεταλλευόμαστε τους δημόσιους χώρους;) Σε κάποιο βαθμό ναι, ότι 
είναι δυνατό να γίνει γίνεται. (Και το Ωδείο ως φορέας προσπαθεί προς 
αυτή την κατεύθυνση;) Κοιτάξτε, το Ωδείο δε μπορεί να κάνει και πολλά 
πράγματα σε ανοιχτό χώρο, το Ωδείο, όντας ένα εκπαιδευτικό και 
καλλιτεχνικό ίδρυμα και με κυρίως κατεύθυνση την σοβαρή μουσική έχει 
να κάνει κυρίως με μουσικές εκδηλώσεις οι οποίες είναι unplug. Οπότε οι
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Σχόλιο [Α84]: *.
ν  « Μ πορούν ν α  λε ιτουργή σ ουν ώ ς  χώ ρ ο ι , 

φ ιλο ξεν ία ς  έρ γω ν  τέχνης; ί '
•Ν α  λε ιτο υρ γή σ ο υν  ω ς χ ώ ρ ο ι 
έμ πνευσ η ς;
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α πο τελέσ ο υ ν  χώ ρ ο ι 
δη μ ιο υ ρ γ ία ς  τέχνης; : .···..
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εξωτερικοί χώροι δεν προσφέρονται και τόσο. Γενικά θα έλεγα πως 
μπορούν να σχετιστούν οι δυο χώροι αλλά δε νομίζω πως δεν χρειάζεται 
να γίνει αυτό και σε πολύ μεγάλο βαθμό.

74) Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης;
Τ ι εννοούμε «εναλλακτικά»; (Μέσα όπως το ποδήλατο, τα ΜΜΜ ή και το 
ηλεκτρικό αυτοκίνητο για παράδειγμα.) Πάρα πολύ σημαντική.. Ειδικά σε μια 
πόλη όπως η Λάρισα δε θα έπρεπε κανείς ν κυκλοφορεί με το αυτοκίνητο του 
μέσα στο κέντρο της πόλης, κανείς απολύτως. Πραγματικά δε χρειάζεται, οι 
αποστάσεις είναι μικρές και λίγο ακόμα μεγαλύτερες να ήταν με τα  πόδια ή 
με το ποδήλατο πας παντού.. Είναι άλλωστε και επίπεδη η πόλη, είναι πολύ 
άνετη σε αυτό. Και φυσικά αν υπήρχε και μεγαλύτερη ευκολία με τα ΜΜΜ 
και αυτό θα ήταν μια πολύ καλή, ευνοϊκή κατάσταση. Εγώ προσωπικά δε 
χρησιμοποιώ ποτέ αυτοκίνητο στο κέντρο της πόλης.

75) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
Ο Δή μος έχει κάνει κάποιες προσπάθειες αλλά νομίζω ότι υπολείπεται 
ακόμα. Αλλά και πάλι νομίζω ότι δε φταίει ο Δήμος αλλά φταίει και ο 
κόσμος, το βλέπουμε καθημερινά γίνεται άσκοπη χρήση τω ν ιδιωτικών 
αυτοκινήτων, γίνεται τρομακτικά άσκοπη χρήση, εμένα προσωπικά με 
ενοχλεί αυτό το πράγμα. Το θέμα, λοιπόν, εδώ δεν είναι τόσο η 
προσπάθεια αλλά και το τ ι μπορεί να κάνει και εκεί θα έλεγα, στο 
συνδυασμό αυτών το δύο είμαστε σε ένα πολύ μέτριο επίπεδο.

76) Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;
Απαράδεκτα λίγο!

77) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Η χρήση του ποδηλάτου θα είχε πάρα πολλά οφέλη. Καταρχήν για τους 
ίδιους τους ποδηλάτες, θα βελτίωνε τη φυσική τους κατάσταση και 
φυσικά θα αποφεύγονται σε μεγάλο βαθμό το κυκλοφοριακό έμφραγμα 
που υπάρχει συχνά και αδικαιολόγητα θα έλεγα.

78) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα έξω;

Δε μου έρχεται κάτι τέτοιο στο μυαλό, δε θα έλεγα πως υπάρχει.

26)Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;

Εκείνο που θα μπορούσε να προβάλει και προς τα έξω; Γενικά, η Λάρισα 
έχει καλές επιδόσεις και σε όλες τις τέχνες που αναφέραμε νωρίτερα, 
δηλαδή μουσική, θέατρο, χορός κλπ και στον αθλητισμό υπάρχουν 
υψηλές αποδόσεις.. Σε όλα αυτά είναι μια πόλη που στέκεται καλά.
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27) Σε  τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη; 

Δημιουργική και βιώσιμη πόλη.. Μάλιστα. Σε έναν μέτριο βαθμό θα έλεγα

28) Πως θα περιγράφατε την Λάρισα με μια λέξη/φράση;

Δε θα ήθελα να βάλω μια ταμπέλα, είναι πολλά πράγματα

Σας ευχαριστώ για τον χρόνο σας
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ 

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης 

Συνέντευξη με την προϊστάμενη διοίκησης στη Δημοτική Πινακοθήκη Λάρισας

1 )  Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας ;
Στη Δημοτική πινακοθήκη Λάρισας, Μουσείο Γεωργίου Κατσίγρα είμαι 
προϊστάμενη διοίκησης και είμαι υπεύθυνη για την οργάνωση και τον 
συντονισμό τω ν εκθέσεων που γίνονται εδώ στην Δημοτική Πινακοθήκη, 
τω ν περιοδικών εκθέσεων, υπεύθυνη επίσης για την υλοποίηση των 
αποφάσεων του διοικητικού συμβουλίου και της καλλιτεχνικής επιτροπής, 
υπεύθυνη για τα διοικητικά θέματα της πινακοθήκες όσον αφορά το 
προσωπικό και τα ζητήματα της οργάνωσης που προκύπτουν στο μουσείου 
και υπεύθυνη για την λειτουργία του χώρου του αμφιθεάτρου.

2) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Το ερώτημα πρέπει να απαντηθεί με τον τ ι θα έπρεπε να ισχύει ή τι ισχύει 
στην πραγματικότητα; (Τι ισχύει στην πραγματικότητα, πόσο τον 
απασχολούν τέτοια ζητήματα, κατά πόσο είναι ενεργός φορέας;) 0  φορέας 
της πινακοθήκης ή και του δήμου γενικότερα λέτε; (Του Δήμου 
γενικότερα) Ναι, νομίζω ότι ο Δήμος έχει δείξει, μια ευαισθησία στο 
βαθμό που μπορεί να δείξει, στο βαθμό που υπάρχει βούληση πολιτική 
για τα  πολιτιστικά θέματα Για μένα δεν είναι ικανοποιητική σίγουρα, 
γιατί ζητάμε θεωρώ πρέπει να έχεις μια αντίληψη μαξιμαλιστική, σε 
εισαγωγικά, για τον πολιτισμό, λαμβανομένων υπ’ όψιν των δυσκολιών 
που υπάρχουν έτσι και αλλιώς. Για μένα δεν είναι ικανοποιητική, υπάρχει 
ευαισθησία από τον Δήμο, έχει γίνει μια προσπάθεια, έχει ξεκινήσει εδώ 
και πολλά χρόνια μια προσπάθεια από τον Δήμο και από προηγούμενους 
Δημάρχους για την πολιτιστική αναβάθμιση της πόλης, η οποία 
συνεχίζετε, σε βαθμό όχι ικανοποιητικό για μένα σίγουρα, προσωπικά 
μιλάω πάντα και σε σχέση με τον φορέα που υπηρετώ.

3) Σε  τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Σαφέστατα  οι χώροι αυτοί αποτελούν μέρος και της  πολιτιστικής 
ανάπτυξης, θα έπρεπε να αποτελούν να είναι, δεν γίνετε βέβαια αυτό 
στην πράξη, αν και από την πινακοθήκη γίνονται κάποιες προτάσεις 
πολύ σημαντικές για την εκμετάλλευση κάποιων δημόσιων χώρων της 
πόλης, η υλοποίηση των οποίων θα αναβαθμίσει και το επίπεδο της
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πόλης καί η πολιτιστική ζωή γενικότερα και θα προβάλει kccl την 
πινακοθήκη βέβαια.

4) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο 'βέμοπα όαφλσγίας, που.

Σίγουρα αποτελούν κομμάτι που το προσπαθεί ο Δήμος, να λάβουμε υπ’ 
όψιν μας κάποιες προσπάθειες που κάνει ο Δήμος για την ανακύκλωση, 
υπάρχουν κάδη για ανακύκλωση, χαρτιού, πλαστικών κλπ. και αν λάβουμε 
υπ’ όψιν μας επίσης ότι έγινε μια ανάπλαση της όχθης του Πηνειού, ένα 
κομμάτι, κάποιες εκδηλώσεις ίσως που γίνονται εκεί στο Ποτάμι, η γιορτή 
Πηνειού η λεγάμενη, που σίγουρα θίγουν κάποια τέτοια ζητήματα οικολογίας 
και ευαισθητοποιείτε ο κόσμος όσο γίνετε αυτό και όσο είναι εφικτό. Αλλά 
θεωρώ ότι πρέπει να γίνει μεγαλύτερη προσπάθεια.

5J Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;
Ο δημόσιος χώρος μιας πόλης νομίζω αποτελεί το πιο σημαντικό συστατικό 
στοιχείο της εικόνας της πόλης για τα μάτια των επισκεπτριών αλλά και των 
πολιτών (,.)ότί μπορεί, κανονικά θα έπρεπε να αποτυπώνει και να διατηρεί 
την συλλογική μνήμη που υπάρχει σε κάθε πόλη, την συλλογική μνήμη, 
συνείδηση, και ότι μια περιήγηση του επισκέπτη του πολίτη μέσα στους 
χώρους της πόλης θα μπορούσε να αποτυπώσει ή μάλλον να δημιουργήσει 
την αντίληψη στον επισκέπτη -  πολίτη ποια είναι η δομή της πόλης. Μιλάμε 
τώρα για το επιθυμητό, ôtl θα έπρεπε. Στη Λάρισα συγκεκριμένα θεωρώ ότι 
δεν είναι ακριβώς έτσι, σίγουρα, γίνονται προσπάθειες, ο ρόλος του 
δημόσιου χώρου πάντως είναι αυτός που προείπα σε γενικές γραμμές, θα 
έπρεπε να είναι έτσι.

6) Τι\ρόλο θεωρείτε πως παίζει η έννοια του δημόσιου χώρου]χια τον Δήμο;
Σε ένα κομμάτι, (..] αν πάρουμε υπ’ όψιν μας κάποιες προσπάθειες που 
γίνονται εδώ και χρόνια όπως είναι η αναμόρφωση κεντρικών -πλατειών της 
πόλης η αξιοποίηση τους, ή βελτίωση τους, η ανάπτυξη τους και το γεγονός 
ότι αυτό έγινε μετά από αρχιτεκτονικό διαγωνισμό, από όσο θυμάμαι, το  
ανέλαβε η κυρία Κόλλα Ναϊνέλα που είναι Λαρισαία κγλύπτρια  
πανελλαδικής καταξίωσης, η οποία και θεωρώ ότι έλαβε υπ’ όψιν της και 
την ιστορία της πόλης και o l  προτάσεις που έκανε, οι οποίες υλοποιήθηκαν 
στην πορεία, ήταν ικανοποιητικές για μα πόλη σαν τη Λάρισα. Στο βαθμό 
λοιπόν που έγινε αυτό το έργο της ανάπλασης των πλατειών, που 
αξιοποιήθηκε, που ήρθαν στο φως τα ευρήματα του αρχαίου θεάτρου, και η 
διαμόρφωση στον χώρο μπροστά στο θέατρο που επιτρέπει στον κόσμο να 
έχει επαφή με το θέατρο και να περιηγείται εκεί, νομίζω ότι έχουν γίνει 
κάποια βήματα, χωρίς αυτό να σημαίνει βέβαια ότι δε μπορύν να γίνουν 
πολύ περισσότερα πράγματα.

Σχόλιο [Α85]: »Ανακύκλωση (ύπαρξη 
κάδω ν, μαθητικά  π ρο γρ ά μ μ α τα  κ .α ) 
•Εναλλακτικά μ έσα  μ ετα φ ο ρ ά ς (π. χ. 
ποδή λα το) J  ; ,
•Χ ρήση μ ο ρ φ ώ ν ενέρ γειας  φ ιλικώ ν 
π ρ ο ς  το  περ ιβάλλον 
•Π ράσινη ανάπλαση τω ν  δημ όσιω ν 
χώ ρ ω ν · . - ...
•Α ύξηση τω ν  α νοικτώ ν και πράσ ινω ν 
χώ ρ ω ν τη ς  πόλης

:--j Σχόλιο [Α86]:
•Α π λά  π ερ νο ύ μ ε μ έσ α  α π ό  α υτό ν  ή 
υπ ά ρ χο υμ ε μ έσ α  σ ε  αυτόν;.
•Ε ίν α ι χώ ρ ο ς ζωτικός γ ια τ η ν  πόλη;; · 
•E iy a i χώ ρος επ ικο ινω νίας και 
α λλη λεπ ίδ ρ α σ η ςτω ν π ο λκ ώ ν ;

•Χ ώ ρος π ο υ  εν ισ χύει το ύ ς  ' 
δημ ο κρ α τικ ο ύς  θ ε σ μ ό ύ ςτή ς  πόλη  ς( μ ε 
τη  έ ν νο ια ς  την επ ικο ινω νίας κ α ι τ ις ' 
α νταλλαγής α πό ψ εω ν);
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7) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;
Σχετίζεται και με το προηγούμενο ερώτημα, παίρνω υπ' όψιν μου αυτά που 
σας είπα πριν από λίγο, κάποιες προσπάθειες που έχουν γίνει στον χώρο του 
Αλκαζάρ, το μνημείο, το γλυπτό μάλλον που στήθηκε του Φιλολάου του 
Λούπα, που στήθηκε εκεί πέρα και έχει αναφορές στην εθνική αντίσταση, 
αναφορές που, [..], εννοώ ότι. το μνημείο λέγετε «Εθνική Αντίσταση», αφορά 
τον τρόπο που το αντιλαμβανόμαστε, κυρίως επίκληση της «μνήμης», όπως 
επίσης και το άγαλμα του Ιπποκράτη εκεί ίσως, το γλυπτό άλογο του Μίλτου 
του Παπαστεργίου που στήθηκε εκεί στον Άγιο Αχίλλειο από κάτω., [με 
εκδηλώσεις;) Και με τις εκδηλώσεις έχει αξιοποιηθεί ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό με μια αρκετή επιτυχή προσπάθεια, αλλά όχι επαρκή για 
μένα.

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
Σίγουρα μέσα από συνδυασμό εκδηλώσεων και διαμόρφωσης του χώρου. 
Κατ’ αρχήν με τη διαμόρφωση του δημόσιου χώρου, που θα αναδεικνύει όλα 
τα  αρχαία μνημεία, που θα τα προβάλει και θα αποτελούν κοινό πολιτιστικό 
αγαθό για όλο τον κόσμο, με κάποια ίσως (..] όχι μόνο ανάδειξη των  
μνημείων, αλλά και παρέμβαση στους δημόσιους χώρους με σύγχρονα έργα, 
κυρίως γλυπτικής κατά την γνώμη μου, θα μπορούσαμε να αξιοποιήσουμε 
τον δημόσιο χώρο και να γίνει έτσι ένα πολιτιστικό αγαθό που θα είναι κοινό 
για όλο τον κόσμο αλλά και που θα δημιουργεί τις προϋποθέσεις και για πιο 
δημιουργική ίσως και πιο ουσιαστική συμμετοχή του κόσμου και στις 
εκδηλώσεις που γίνονται.

9) Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» \τα αρχαιολογικά ευρήματα 
σ τοκεντρρτής πόλης{
Το οθωμανικό λουτρό υπάρχει ξέρεις κάτι; (Από έρευνα που έχω κάνει 
υπάρχει αλλά δεν έχει αξιοποιηθεί)  Δεν έχει αξιοποιηθεί. (Στο internet στη 
σελίδα του δήμου το αναφέρει ως μνημείο που μπορείς να το δεις αλλά 
ενημερώνει πως δεν έχει ολοκληρωθεί η ανάδειξη του.) Νομίζω σε ένα 
ικανοποιητικό βαθμό, αλλά σίγουρα έχουμε δρόμο να διανύσουμε ακόμα..

10(Πιστεύετε πως έχει επιτευχθεί η επιτυχής ένταξη τω ν μνημείων αυτών στην 
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρου,\

Νομίζω ναι σε μεγάλο βαθμό, το αρχαίο θέατρο είναι σημείο αναφοράς 
για  την πόλη και σημείο συλλογικής μνήμης... (..] Αν λάβουμε υπ' όψιν 
όλα αυτά που θα μπορούσαν να αξιοποιηθούν τα  μνημεία της πόλη τα  
οποία είναι αρκετά τελικά, είμαστε και πάλι σε ένα μέτριο επίπεδο.. 
[Εκτός από το αρχαίο θέατρο δηλαδή;] Ναι, εκτός από το αρχαίο θέατρο 
το οποίο είναι μέρος της καθημερινότητας μας πλέον.

, '  Σ χ ό λ ι ο  [Α 8 7 ] :
•Ä f  α ρ χα ίο  θ έα τρ ο  (3 *  α ιώ ν α ς  π  X )
•Β* α ρ χα ίο  θ έα τρ ο  (1 *  α ιώ ν α ς  π . X.) 
«Μ εγάλο Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyer ; 
H arham , γ ύ ρ ο  στον 17° α ιώ να  μ. X.) ί 
•Μ π α ΐρ α κ λ ί τζα μ ί (τέλη 15°“ - α ρ χ έ ς  
16ου α ιώ ν α  μ. X.)
•Γ εν ί Τζαμί (1 9 ^  α ιώ να ς  μ. χ.)

" « Μ πεζεστένι (Ο θωμανική σκεπαστή  
α γο ρ ά . Τέλη 15°“ -  α ρ χές  16°“ α ιώ να  μ. 

X.) :
•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλική to u  αγίου 
Αχιλλίου (6 ?  α ιώ ν α ς  μ . X.) 
•Π αλα ιοχρ ισ τιαν ικά  Λ ουτρά ( 6 * α ιώ να ς  
μ . X ., π λ α τε ία  Λ αμπρούλη)
•Β υζαντινός Ν α ό ς—Ν εκροταφ εία  (11ος 
-12°^ α ιώ να ς  μ. X.) ϊ :
•Π αλα ιοχρ ιστιαν ικά  Λ ουτρά (S * 'α ιώ να ς

\  1 μ-*Χ*) .· ;
Σ χ ό λ ι ο  [ Α 8 8 ] :  Ενώ ε ίν α ι κομ μάτια  μ ιας 
άλλη κο ινω νίας π λέο ν  ε ίν α ι εντα γμ ένα  στο 
δημ ό σ ιο  χώ ρ ο  μ ια ς  σύγχρονης πόλης, 
π ό σ ο  αρ μ ο ν ικά  δ ένο υ ν  μ ε αυτή  τη ς  π όλη ; 
Ν οημ ατοδοτόύν τον αστικό χώ ρο, 
α πο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α να φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς τη ς  συλλογικής 
μνήμης.
Π αρίστανται.απλά ή ε ίνα ι ζωτικός χώ ρος 

γ ια  το υ ς  π ο λ ίτες  κα ι το ν  πολιτισμ ό τη ς  
π όλης;

228



229

11) Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;
Ο κύριος φορέας που έχει αναλάβει αυτό το έργο θεωρώ ότι είναι η 
πινακοθήκη. Όσον αφορά τον τομέα πάν τα των εκθέσεων αλλά και σε σχέση 
με προτάσεις που γίνονται κεντρικά στον Δήμο, οι οποίες δεν βρίσκουν, 
βέβαια, αρνητική, ας πούμε, απάντηση, αλλά στην πορεία δεν υλοποιούνται 
Λαμβάνονται υπ' όψιν τώρα πως υπάρχουν και οικονομικές δυσκολίες, λόγω 
της οικονομικής κρίσης και λόγω του ότι ο πολιτισμός στην Ελλάδα γενικά 
είναι γνωστό ότι είναι στην τελευταία κλίμακα του προϋπολογισμού όσον 
αφορά την οικονομική ενίσχυση, θεωρώ ότι ο Δήμος είναι θετικός στις 
προτάσεις που κάνουμε. Κάτω από άλλες συνθήκες θα μπορούσαμε να 
πιέσουμε να υλοποιηθούν κάποια πράγματα, για παράδειγμα ένα συμπόσιο 
γλυπτικής που το  δουλεύουμε χρόνια σαν ιδέα δυστυχώς δεν βρίσκει τώρα  
έδαφος για υλοποίηση. Θεωρώ ότι υπάρχει βούληση η οποία όμως έκτω ν  
πραγμάτων δεν αναπτύσσεται, δεν αρκεί μόνο αυτό.

12) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

Η ερώτηση είναι καλή αλλά νομίζω πως είναι θεωρητική, γιατί δε νομίζω 
ότι υπάρχει τόσο μεγάλη ευαισθητοποίηση από τους πολίτες για το θέμα 
αυτό. Με την προϋπόθεση πάλι ότι θα υπάρχει ένα όραμα, ένα 
οργανόγραμμα ίσως που να αφορά την αξιοποίηση των μνημείων, το  
στήσιμο κάποιων έργων στο κέντρο της πόλης και την ανάπτυξη 
γενικότερα του δη μόσιου χώρου και κυρίως το κέντρο. Με την 
προϋπόθεση να γίνουν όλα αυτά μπορεί να ευαισθητοποιηθούν 
παραπάνω οι πολίτες.

13) Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη |πολιτιστ ική 
εκμετάλλευση jrou δημόσιου χώρου;
Σίγουρα με το να γίνονται πολιτιστικές εκδηλώσεις όπως εκθέσεις έργων 
τέχνης, εκθέσεις γλυπτικής όσον αφοράτην πινακοθήκη. Παλιά είχαμε κάνει 
μια έκθεση γλυπτικής μπροστά στο πανεπιστήμιο Θεσσαλίας που είχε 
μεγάλη επιτυχία, αλλά και συναυλίες, γιατί όχι θέατρο δρόμου όπως είπατε 
και εσείς (β λ  Σχόλιο Α5). Γενικά μπορούμε να κάνουμε πάρα πολλά 
πράγματα.

14 ) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;
Αν λάβουμε υπ' όψιν μας ότι στη γιορτή Πηνειού, στην οποία συμμετέχει και 
η Πινακοθήκη, οργανώνετε κεντρικά από τον Δήμο αλλά συμμετέχει και η 
Πινακοθήκη, η οποία έχει και τα εργαστήρια ζωγραφικής, συμμετέχει δηλαδή 
ζωντανά με εργασίες που κάνουν επιτόπου τα  παιδιά και θέλουμε δηλαδή 
ενεργή συμμετοχή, νομίζω ότι ανταποκρίνονται αρκετά καλά.

Σχόλιο [À89]:
α) Πράσινη ανάπλαση δημ όσ ιω ν χώ ρω ν

β) Ενίσχυση τη ς  οικολογικής σ υνε ίδησ η ς 
τω ν  π ολιτώ ν μ ε  δ ρά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύ ν  
το ν  δημ όσιο  χώ ρ ο  (π. χ . α νακύκλωση, 
χρήση τω ν  ΜΜΜ ή εναλλακτικών 
μ έσ ω ν μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλικώ ν στο 
περ ιβάλλον , κ. α .)

y) Π ολιτιστικές εκδηλώ σεις σε 
ανο ικτούς δ ημ ό σ ιο υς  χώ ρ ο υ ς  (π . χ. 
εκ θέσε ις  β ιβλ ίου ή έρ γ ω ν τέχ ν η ς  
θ έα τρ ο  δρόμ ου  κ. α .)

δ ) Μ ουσικές εκδηλώ σεις σ ε  ανοικτούς 
δ ημ ό σ ιο υς  χ ώ ρ ο υ ς  (π. χ . συναυλίες, 
χορευτικά  συγκροτήμ ατα  κ. α.)
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15) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Τα πιο βασικά στοιχεία για μένα, προσωπική μου άποψη είναι να μην 
έχει γίνει αισθητική ισοπέδωση του δημόσιου χώρου, δηλαδή να υπάρχει 
μια ιστορική συνέχεια για την διατήρηση και αξιοποίηση τω ν μνημείων 
που υπήρχαν αλλά και με την δημιουργία σύγχρονων έργων, που θα 
αναδεικνύουν σύγχρονους καλλιτέχνες. Εε, επίσης η χρήση εναλλακτικών 
μέσων μεταφοράς, η οποία δεν υπάρχει στην πόλη μας, οι χώροι 
παρκινγκ σίγουρα.. [Μια πιο βολική πόλη δηλαδή;] Ναι, μια πόλη που 
δίνει ανάσα στους πολίτες στην καθημερινότητά τους,

16) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Με βάση αυτά που αναλύσαμε.. Σίγουρα είναι μια βιώσιμη πόλη, δε παύει 
να είναι μια μικρογραφία της Αθήνας, βέβαια, αλλά είναι μια επαρχιακή 
πόλη κατά τη γνώμη μου, με ρυθμούς όχι τόσο έντονους.. Νομίζω ότι 
μπορεί να προσφέρει ένα αρκετά καλό επίπεδο ζωής, αν λάβουμε υπ’ 
όψιν μας ως γνώμονα το επίπεδο ζωής στην Ελλάδα. Είναι ένα αρκετά 
καλό επίπεδο ζωής.

17) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Ναι.. Νομίζω πως στη συγκεκριμένη πόλη έρχεται σε αντιδιαστολή 
δηλαδή ενώ υπάρχει γενικά ένα καλό επίπεδο ζωής, αυτό δεν έχει καμία 
σχέση με την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στη Λάρισα. 
Δηλαδή, δεν λειτουργεί αμφίδρομα όπως θα έπρεπε.

18) Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Πάρα πολύ, σίγουρα πάρα πολύ!
19) Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 

στην πόλη της Λάρισας;
Δεν είναι ικανοποιητικό, για μένα θέλει πάρα πολύ δουλεία ακόμα η 

πόλη σε αυτόν τον τομέα.

20) 'Σε ποιο βαθμό πιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μπορούν να 
σχετιστούν με την τέχνη;

Ναι, ναι.. Σίγουρα μπορούν να σχετιστούν, έχει σχέση και με κάποιες 
προηγούμενες ερωτήσεις που είπαμε.. Μπορούν να σχετιστούν ως χώροι 
έμπνευσης για δημιουργία και ως ανοιχτή χώροι εκθέσεων και κυρίως 
γλυπτικής. Επιμένω σε αυτό γιατί είναι προσωπική μου άποψη. (Είναι και 
άμεσα συνδεδεμένο με τους εξωτερικούς χώρους ίσως;) Σίγουρα, μπορούν 
να είναι και άλλα, καί θεατρικά δρώμενα και άλλα, αλλά επειδή υπηρετώ 
αυτόν τον φορέα (της πινακοθήκης] προβάλλω κυρίως αυτά.
Γενικά πιστεύω πως μπορούν αυτά τα δυο να σχετιστούν σε πολύ μεγάλο 
βαθμό, τώρα στην πόλη προσπαθούμε να γίνονται τέτοια πράγματα και

- - - Σχόλιο [Α90]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  λε ιτουργήσουν ω ς  χώ ρο ι 
φ ιλο ξεν ία ς  έργω ν τέχνης;
•Ν α  λε ιτουργήσουν ω ς  χώ ρ ο ι 
έμ πνευσ η ς;
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α ποτελέσουν χώ ρ ο ι 
δη μ ιο υ ρ γ ία ς  τέχνης; .______________
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εμείς ως φορέας όπως ήδη είπα (Προσπάθεια γίνετε πόσο ενισχύεται 
αυτή;) Ενισχύεται σίγουρα, πάντα με τις δυσκολίες τις οικονομικές, ας 
πούμε σε ένα μέτριο βαθμό, πάλι θεωρώ πως δεν είναι ικανοποιητική η 
προσπάθεια

21 )Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης; 
Πάρα πολύ σημαντική, σίγουρα

22) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
(Κάποια στιγμή αναφέρατε ότι δεν έχουμε αναπτυγμένα εναλλακτικά 
μέσα, το προσπαθεί ο Δήμος να το αλλάξει;) Το προσπαθεί, ναι έχουν γίνει 
κάποιες προσπάθειες προς αυτό. Και συγκεκριμένα για το ποδήλατο, 
αλλά πάλι δεν θεωρώ ικανοποιητική την προσπάθεια θέλει δουλειά.

23) Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;
Πιο παλιά, από όσο γνωρίζω γιατί δεν είμαι από την Λάρισα, 
χρησιμοποιούνταν πάρα πολύ και η Λάρισα ήταν ιδανική πόλη για το 
ποδήλατο. Νομίζω ότι και σήμερα χρησιμοποιείτε σε ένα βαθμό αλλά 
σίγουρα μπορούμε να το αυξήσουμε.

24) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Η μη χρήση του, να ξαναλέω ότι έχει γίνει μια μικρογραφία της Αθήνας, 
με το σχετικό μποτιλιάρισμα, σε μικρότερη βέβαια έκταση, την μόλυνση 
της ατμόσφαιρας σίγουρα., (θα βοηθούσε, λοιπόν, η χρήση περισσότερη 
χρήση του ποδηλάτου να αλλάξουν αυτά;) Πάρα πολύ, τουλάχιστον στο 
κέντρο της πόλη.

25) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα έξω;

Νομίζω πως όχι, θα μπορούσε να έχει, αλλά νομίζω πως όχι δεν νομίζω 
πως το έχει καταφέρει αυτό η πόλη.

26) Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;

Σίγουρα είναι η Πινακοθήκη το δυνατό σημείο της πόλης, επειδή όμως δεν ξέρω 
πόσο εύληπτο είναι για κάποιον να το πάρει ως μήνυμα ôtl αυτό είναι η 
ταυτότητα της πόλης, ίσως να ήταν πιο εύληπτο το κομμάτι του αρχαίου 
θεάτρου ας πούμε. [Πάντως μπορούμε να βασιστούμε στον πολιτισμό μας;] 
Σίγουρα στον πολιτισμός, η βάση μας είναι ο πολιτισμός.

27) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη;

Είναι βιώσιμη πόλη. Έ χ ε ι σίγουρα δημιουργικές δυνάμεις, οι οποίες θεωρώ δεν 
αξιοποωύνται στον βαθμό που τους αξίζει. Τώρα πως γίνετε αυτό είναι μεγάλη 
συζήτηση.. (Πάντως υπάρχει ένα δημιουργικό δυναμικό στο οποίο μπορούμε να 
επενδύσουμε και στο μέλλον;) Υπάρχει σίγουρα, ναι, μπορούμε να στηριχθούμε
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σε αυτό, γιατί τώρα με βάση και τις ανάγκες του μέσου πολίτη είμαστε σε ένα 
μέτριο επίπεδο.

28)Πως θα περιγράφατε την Λάρισα με μιαλέξη/φράση;

Η Λάρισα είναι μια ζωντανή πόλη με πολλές δυνατότητες.

Σα ς ευχα ριστώ  γ ια  το ν  χρόνο σας
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης 

Συνέντευξη με την Προϊστάμενη της διεύθυνσης προσόδων

1) Πείτε μου ποιες είναι οι αρμοδιότητες σας ;
Είμαι η προϊστάμενη της διεύθυνσης προσόδων που ασχολείται με τα με 
βάση τα νέα δεδομένα τώρα και τον Καλλικράτη, θα έχει ένα τμήμα 
εμπορικών δραστηριοτήτων, όπου περιλαμβάνει ότι έχει σχέση με την 
λειτουργία λαϊκών αγορών, το λιανικό εμπόριο, το υπαίθριο που χωρίζεται 
σε πλανόδιο και σε στάσιμο. Με λειτουργία εκθέσεων, μετά είναι το τμήμα 
που ασχολείται με tlç άδειες, μαγαζιών, περιπτέρων, διαφημίσεων, τα πω  
βασικά είναι αυτά. Μετά είναι και το τμήμα εσόδων και αφορά τα έσοδα που 
εισπράττει από τέλη και δικαιώματα ο Δήμος, όπως για παράδειγμα από την 
χρήση τω ν κοινόχρηστων χώρων που άπτονται με τραπεζοκαθήσματα, με 
οικοδομικά υλικά, με εμπορεύματα με τα περίπτερα που τοποθετούνται από 
εκεί και πέρα έχουμε το τμήμα κοιμητηρίων που ασχολείται με ταφές, 
εκταφές, με τέλη και δικαιώματα και έχουμε επίσης και ένα τμήμα που γίνετε 
για πρώτη φορά είναι το αγροτικής ανάπτυξης, τμήμα που ήρθε από την 
νομαρχίας, πρώην νομαρχεία και νυν περιφέρεια, ένα νεοσύστατο τμήμα 
που δεν έχουμε ακόμα εικόνα το πώς ακριβώς θα λειτουργήσει Ξέρω πως 
είναι για κάτι ζητήματα, που παλαιότερα είχε και το φυτώριο, ζητήματα 
ύδρευσης ή άρδευσης που τα αναλαμβάνει αυτό το τμήμα, διότι έχουν σχέση 
και με αγροτικά θέματα Είναι δηλαδή πολύπλευρες οι αρμοδιότητες, (θα 
λέγαμε πάντως πως σχετίζονται οι αρμοδιότητες σας με τον δημόσιο χώρο και 
την διαμόρφωση του, έτσι;) Εντάξει, αν πάρουμε τα καταστήματα 
υγειονομικού ενδιαφέροντος όπως οι καφετέριες, εστιατόρια και άλλα, όπως 
και τα  περίπτερα. Γενικά, όλα σχετίζονται με την διαμόρφωση αλλά δε ξέρω 
αν συμβάλουν στη διαμόρφωση του πολιτισμού, ότι ασχολούνται με τον 
δη μόσιο χώρο, σίγουρα ασχολούνται. (Όταν αναφέρομαι στην έννοια του 
πολιτισμού στην εργασία εννοώ την ευρεία έννοια του όρου, δηλαδή έχει να 
κάνει με την διαμόρφωση του, με την συμπεριφορά μας απέναντι του αλλά και 
με τη σχέση που αναπτύσσουμε με αυτόν)

2) Σε  τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζεται ο δήμος με την πολιτιστική 
δραστηριότητα;

Ο Δήμος, εε, σαν οργανισμός Τοπικής Αυτοδιοίκησης συμβάλλει. Βασικά 
πρέπει να συμβάλει, είτε με τα  πολιτιστικά δρώμενα με την στενή έννοια, 
είτε με τις πολιτικές, θα έλεγα, που εφαρμόζουν γενικά διαμορφώνουν 
την πολιτιστική ανάπτυξη, για παράδειγμα για μια καθαρή πόλη 
δημιουργείς παιδεία, δημιουργείς πολιτισμό. Όπως επίσης το να
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προσπαθείς να τηρείς, όσο είναι, βέβαια δυνατό, και τον νόμο όσον 
αφορά και θέματα όπως τα τραπεζοκαθήσματα, που πολύς ντόρος γίνετε 
και αν και πως θα τηρήσεις τον νόμο, με την όσο το δυνατόν καλύτερη 
εφαρμογή του νόμου δημιουργήσαμε και ανάλογη παιδεία στους 
δημότες, συμβάλεις σαν φορέας στην ευνομία και καλή λειτουργία της 
πόλης. 0  Δήμος αυτή τη στιγμή, θεωρώ πως συνδέεται με ον πολιτισμό, 
με την στενή αλλά και την ευρεία έννοια, σε ικανοποιητικό βαθμό.

3) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση του 
δημόσιου χώρου με την πολιτιστική ανάπτυξη;

Είναι αυτό που είπαμε, δηλαδή είναι αλληλένδετα, σίγουρα υπάρχει 
σύνδεση και πάντα κάποια πράγματα θα είναι αλληλένδετα, ακόμα και 
αν μεσολαβεί κάποιο οικονομικό αλισβερίσι του Δήμου με τους πολίτες, 
σίγουρα τελικός στόχος είναι και η ανάπτυξη του πολιτισμού, η 
ανάπτυξη της πόλης.

4) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως απασχολούν το Δήμο \θέματα οικολογίας πού 
σχετίζονται με την καθημερινότητα της πόλης;}
Τώρα βέβαια δεν είμαι εγώ άμεσα αρμόδια για αυτά, η ανακύκλωση, για  
παράδειγμα είναι περισσότερο σχετική με την υπηρεσία καθαριότητος, αλλά 
θεωρώ ότι προσπαθεί Αν και είναι λίγο δύσκολο γιατί γενικότερα η χώρα 
μας υστερεί σε τέτοια θέματα. Παρά ταύτα, πιστεύω πως ο Δήμος Λαρισαίων 
σε αυτόν τον τομέα έχει προχωρήσει, έχει προχωρήσει και με το ποδήλατο 
που κάνει έργο, με τους ποδηλατόδρομους που διαμορφώνει, προσπαθεί να 
περάσει κάποια παιδεία, χωρίς να είμαι σε αρμόδια θέση αλλά αυτήν είναι η 
εικόνα που έχω. (και με τους πράσινους χώρους;) Ναι και με τους πράσινους 
χώρους έχει γίνει μια σημαντική προσπάθεια, o l  ανάγκες τις πόλης βέβαια οι 
ανάγκες της πόλης είναι μεγάλες και ενώ η κατάσταση με το πράσινο έχει 
βελτιωθεί σε σχέση με το παρελθόν. Βέβαια η δύσκολή οικονομική 
κατάσταση είναι ένα θέμα γιατί χρειάζονται και πόροι για την επέκταση του 
πρασίνου, χρειάζονται kol άνθρωποι να συντηρούν τους χώρους, ειδικά όταν 
μιλάμε για μεγάλη έκταση πρασίνου. Πάντως τον Δήμο τον απασχολούν 
αυτά τα θέματα σε αρκετά μεγάλο βαθμό, υπάρχει άλλωστε και σχετική 
οργάνωση, αλλά και τμήματα που απασχολούνται εξειδικευμένα με τέτοια 
θέματα όμως πχ. το πράσινο.

5) Ποιος πιστεύετε πως είναι ο ρόλος του δημόσιου χώρου στην καθημερινότητα 
της πόλης;
Ο δημόσιος χώρος είναι, περισσότερό [..] Σήμερα τον βλέπουμε σαν χώρο 
εξυπηρέτησης πιο πολύ, έρχεται κάποιος για να κάνει τις δοσοληψίες, τις 
δουλείες του kol όλα αυτά, από εκεί και πέρα, δε γνωρίζω-Εντάξει, αν δούμε 
τον ανοιχτό δημόσιο χώρο, εκτός τω ν γραφείων του δήμου που έρχεται ο 
κόσμος να εξυπηρετηθεί, και τον δούμε σαν πλατείες, πάρκα και δρόμους 
τότε είναι χώρος επικοινωνίας και συναναστροφής, που μέσα από την

Σ χ ό λ ι ο  [ Α 9 1 ] :  «Ανακύκλωση (ύπαρξη 
κά δω ν, μαθητικά  π ρ ο γρ ά μ μ α τα  κ.α.) 
•Εναλλακτικά μ έσ α  μ ετα φ ο ρ ά ς  (π. χ. 
π οδή λα το) „
•Χ ρήση μ ο ρ φ ώ ν εν έρ γε ια ς  φ ιλ ικώ ν 
π ρ ο ς  το  π ερ ιβάλλον 
•Π ράσ ινη  α νάπλαση τω ν  δημ όσιώ ν 
χώ ρ ω ν
•Α ύξηση τω ν  ανοικτώ ν κ α ι πρά σ ινω ν  
χώ ρ ω ν  τη ς  πόλης
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συναναστροφή συμβάλει στην ανάπτυξη και της συνεργασίας των πολιτών, 
σημαντικό και για τον πολιτισμό αλλά και την λειτουργία της πόλης.

6) Tt ρόλο θεωρείτε πως παίζει η έννοια του δημόσιου χώρου γιατογΔήμο; 
Νομίζω πως το  απάντησα και παραπάνω, είναι όλα αυτά που είπαμε..

7) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;
Θεωρό πως είμαστε κάπου στο μέσο, δηλαδή, έχουν γίνει πράγματα, και η 
Λάρισα γενικά είναι μια πόλη που χρησιμοποιεί και τις πλατείες της και 
γενικά τους χώρους της. Αλλά εντάξει το άριστα δε το φτάνουμε ποτέ, πάντα 
μπορούμε να κάνουμε κάτι παραπάνω.

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
Και εκδηλώσεις γίνονται, πολλέε εκδηλώσεις γίνονται .και από την άποψη 
της ανάπλασης πράγματα γίνονται και γενικά, ο δημόσιος χώρος, συμβάλλει, 
συμμετέχει αρκετά στον πολιτισμό, από όλες τις απόψεις. Ναι γιατί για  
παράδειγμα κάνει τ ις  πλατείες σου πιο πράσινες, που σημαίνει ανάπλαση ή 
κάνεις εκδηλώσεις που σχετίζονται με τον πολιτισμό, εκδηλώσεις ενόψει 
γιορτών, επετείων και όχι μόνο. Σε όλα αυτά σε κάθε πολιτιστική 
δραστηριότητα ο δημ. χώρος συμβάλει.

9) Σε  τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» fra αρχαφλαγικά ευρήματα 
στο κέντρο τηςπόλτις'ι

Έχουν αξιοποιηθεί Βέβαια το αρχ. Θέατρο θέλει δουλειά πιστεύω, 
πιστεύω πως έπαιξε το ρόλο του, συνέβαλε και άλλαξε το τοπίο εκεί 
πέρα. Όπως και η πλατεία Λαού, που έχει αξιοποιηθεί ως ιστορικός χώρος 
και για αυτόν τον λόγο και δεν επιτρέπετε, δεν δίδετε άδεια σε κανένα 
μαγαζί ή οποίονδήποτε να βάλει τραπεζοκαθήσματα. Πιστεύω πως όλη η 
Λάρισα έχει, κρύβει τέτοια μνημεία, και κάποια τα  γνωρίζουμε αλλά 
τίθεται θέμα αποζημιώσεων πολύ αδρών, οπότε αντικειμενικά δε 
μπορούμε να προχωρήσουμε το θέμα Γενικά πάντως έχουν αξιοποιηθεί 
σε μεγάλο βαθμό.

10) Πιστεύετε πως έχει επιτευχθεί η επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην 
καθημερινότητα της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρου}

Δεν το  κατάλαβα αυτό, [βλ Σχόλιο A4] Κατά πόσο έχει ενσωματωθεί 
δηλαδή στην πόλη η ιστορία τους; [ναι, ως μνημεία, ως σύμβολα έχουν 
ενταχθεί στην καθημερινότητα, αν έχουν ένα συγκεκριμένο νόημα όταν 
περνάμε και τα βλέπουμε ή αν απλά προσπερνάμε] Σίγουρα κάτι 
σημαίνει. Τώρα σαν ιστορία δεν έχει ασχοληθεί τόσο πολύ ο κόσμος, αλλά 
για να έρχονται και να το βλέπουν γενικά, και από άποψη αισθητικής 
πιστεύω ότι τραβάει το θέατρο εκεί πέρα

11) Θεωρείτε πως ο Δ ήμος προτίθεται να συνεχίσει την ανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Ναι, θεωρώ ότι υπάρχει πρόθεση και πάντα γίνονται προσπάθεια, αλλά 
εντάξει πέρα από τον Δήμο υπάρχουν και άλλα θέματα, στα αρχαία

Σχόλιο [Α92]:
•Α πλά  π ερ ν ο ύ μ ε  μ έσ α  α π ό  α υτό ν  ή 
υ π ά ρ χο υ μ ε μ έσ α  σ ε  α υτόν;
•Ε ίνα ι χώ ρ ο ς ζω τικός y ia  τη ν  πόλη; 
•Ε ίν α ι χώ ρ ο ς επ ικ ο ινω ν ία ς  και 
α λ λ η λ επ ίδ ρ α σ η ςτω ν  πολιτώ ν;
•Χ ώ ρος π ο υ  εν ισ χύ ε ι το υ ς  
δημ οκρα τικούς  θ εσ μ ο ύ ς  τη ς  π όλη ς( με 
τη  έν νο ια ς  τη ν  επ ικ ο ινω ν ία ς  κα ι τ ις  
α νταλλαγής από ψ εω ν);

,- Σχόλιο [Α93]:
•Α ' α ρχα ίο  θ έα τρ ό  (3 *  α ιώ να ς  π  .X.)
•Β ' αρ χα ίο  θέα τρ ο  {1σς α ιώ να ς  π . X.) 
•Μ εγά λ ο  Ο θω μανικό  Λ ουτρό (Buyer 
H am am , γ ύρ ο  σ τον 17° α ιώ να  μ . X.) 
•Μ π α ΐρ α κ λ ί τζα μ ί (τέλη 15°“ - α ρ χές  
16°" α ιώ ν α  μ . X.)
•Γ εν ί Τζαμί (19"ς α ιώ ν α ς  μ. χ.) 
•Μ π εζεσ τέν ι (Ο θωμανική σκεπαστή 
α γο ρ ά . Τέλη 1 5 ° ° - α ρ χές  16°“ α ιώ να  μ.

X .)
•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλική το υ  αγίου 
Αχιλλίου (6** α ιώ ν α ς  μ . X )
•  Π αλαιοχριστιανικά  Λ ουτρά (6ος α ιώ να ς 
μ . X ,  π λ α τε ία  Λ αμπρούλη)
•Β υζαντινός Ν αός -  Ν εκροταφ εία  (11** 
- 1 2 ^  α ιώ να ς  μ. X.) ^
•Π αλα ιοχριστιαν ικά  Λ ουτρό (δ“* α ιώ να ς

μ·Χ·)_______________ -
'  Σχόλιο [Α94]: Ενώ ε ίν α ι κομ μάτια  μ ιας 

άλλη  κο ινω νίας  π λ έο ν  ε ίν α ι εν τα γμ ένα  στο 
δ η μ ό σ ιο  χώ ρ ο  μ ια ς  σύγχρονης πόλης, 
π ό σ ο  α ρ μ ο ν ικά  δ ένο υ ν  μ ε  α υτή  τη ς  πόλη;

. Ν οημ α τοδοτούν  το ν  αστικό  χώ ρο, 
α πο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α να φ ο ρ ά ς  κα ι 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς τη ς  συλλογικής 
μνήμ ης.
Π αρίστανται α π λ ά  ή ε ίν α ι ζωτικός χώ ρ ο ς 

γ ια  τ ο υ ς  π ο λ ίτες  κα ι το ν  πολιτισμ ό τη ς  
π ό λη ς;
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μεσολαβεί πχ και η εφορεία Βυζαντινών αρχαιοτήτων, αλλά θεωρώ πως 
ο Δήμος έχει την πρόθεση να συνεχίσει σε μεγάλο βαθμό.

12) Σε  τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

0  Δήμος θεωρώ, βασικά τόσο εξειδικευμένα δε ξέρω, αλλά παλαιότερα το  
έκανε και νομίζω ότι το συνεχίζει. Έ χει και αντιδήμαρχο 
καθη μερινότητας με αυτήν την έννοια, και για να λύσει προ βλή ματα 
γενικότερα αλλά και σε τέτοιες προτάσεις, υπάρχουν φορείς όπως τα  
συνοικιακά, όπως o l  δημοτικές κοινότητες τώρα που νομίζω τα  
ψάχνουμε τέτοια θέματα. Είναι ανοιχτός και μάλιστα σε μεγάλο βαθμό.

13) Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη Πολιτιστική, 
εκμετάλλευση\εουδημόσιου χώρου;
Όλα αυτά μαζί (βλ Σχόλιο Α5) θεωρώ, τα πάντα Και o l  πολιτιστικές 
εκδηλώσεις και το πράσινο, όλα μαζί συντελούν, όλα. Όλα συντελούν και το 
νομίζω πως το ένα συμπληρώνει το άλλο, αλληλοσυμπληρώνονται.

14) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;
Ναι, vaL γιατί γίνονται πολλές εκδηλώσεις. Όπως είναι για παράδειγμα στον 
Πηνειό, και είναι εκδηλώσεις που παρακολουθούνται. Ε, εντάξει είναι και 
κάποιες εκδηλώσεις πους ας πούμε μπορούμε να (..) αυτό που λέμε 
«κουλτούρα» που μπορεί να μην είναι μεγάλο ποσοστό που συμμετέχει, αλλά 
όταν έχουν έναν «λαϊκό» χαρακτήρα, όπως αυτή του Πηνειού ή της 
πρωτομαγιάς, έχει μεγάλη συμμετοχή, τις παρακολουθεί ο κόσμος.

15) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Καλό επίπεδο ζωής σε μια πόλη, σίγουρα είναι ανάλογο και με το σε ποιο 

σημείο ανάπτυξης είναι η πόλη, πόσο καθαρή είναι η πόλη, πως ακριβώς 
οι δη μόσιοι χώροι έχουν μια ευπρεπή εμφάνιση και βέβαια εντάξει, να 
μην υπάρχει επαιτεία, να μην υπάρχει φτώχια, να , όλα είναι. Βασικά το  
καλό επίπεδο σημαίνει ότι υπάρχει μια ανάπτυξη, γιατί όταν υπάρχει 
ανάπτυξη δεν υπάρχει και φτώχια και επαιτεία και φυσικά και το  
πολιτιστικό επίπεδο είναι ανεβασμένο.

16) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Στο μέσον, γιατί είναι πλούσια πόλη η Λάρισα αλλά υπάρχει και η 
φτώχια.

17) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Ναι, παίζει ρόλο. Βασικό, γιατί το αν έχει ένα καλό επίπεδο ζωής τότε  
σίγουρα έχεις ανεπτυγμένη και παιδεία και για να έχεις πολιτισμό πρέπει 
να έχεις και παιδεία. Θα έλεγα πως είναι πολύ σημαντικό.

Σχόλιο [Α95]:
α) Πράσινη ανάπλαση δ ημ ό σ ιω ν  χώ ρω ν

β ΐ Fvioxuan ιη ς  οικολογικής συνε ίδη σπς ι 
τω ν  πολιτώ ν με δ ρ ά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύν  
το ν  δημόσιο  χ ώ ρ α (π .χ . α νακύκλωση, 
χρήση  τω ν  ΜΜΜ,ή εναλλακτικών 
μ έσ ω ν μ εταφ ορά  π ιο  φ ισ κ ώ ν  στο 
π ερ ιβά λλον , κ. α.)

γ) Π ολιτιστικές εκδηλώ σεις σ ε  . 
ανο ικ το ύ ς  δημ ό σ ιο υς  χ ώ ρ ο υ ς  (π. χ- 
εκ θ έο ε ις  β ιβλίου ή έρ γω ν  τέχνης, 
θ έ α ιρ ο  δρόμ ου  κ. a  )

5 ) Μ ουσικές εκδηλώ σεις σ ε  ανο ικτούς 
δ η | ιόσ ιο υ ς  χώ ρους (κ  χ . σ υναυλίες, 
χορευτικά  σ υγκροτήματα  κ, α .)
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συναναστροφή συμβάλει στην ανάπτυξη και της συνεργασίας των πολιτών, 
σημαντικό και για τον πολιτισμό αλλά και την λειτουργία της πόλης.

6) Τι μόλο Θεωρείτ ε πως παίζει η έννοια του δημόσιου χώρου για τον Δ ήμο; 
Νομίζω πως το απάντησα και παραπάνω, είναι όλα αυτά που είπαμε..

7) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώρος ως 
πολιτιστικό αγαθό;
Θεωρό πως είμαστε κάπου στο μέσο, δηλαδή, έχουν γίνει πράγματα, και η 
Λάρισα γενικά είναι μια πόλη που χρησιμοποιεί και τις πλατείες της και 
γενικά τους χώρους της. Αλλά εντάξει το άριστα δε το φτάνουμε ποτέ, πάντα 
μπορούμε να κάνουμε κάτι παραπάνω.

8) Πως ορίζετε την «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώρου;
Και εκδηλώσεις γίνονται, πολλές εκδηλώσειο νίνονται .και από την άποψη 
της ανάπλασης πράγματα γίνονται και γενικά, ο δημόσιος χώρος, συμβάλλει, 
συμμετέχει αρκετά στον πολιτισμό, από όλες τις απόψεις. Ναι γιατί για  
παράδειγμα κάνει τ ις  πλατείες σου πιο πράσινες, που ση μαίνει ανάπλαση ή 
κάνεις εκδηλώσεις που σχετίζονται με τον πολιτισμό, εκδηλώσεις ενόψει 
γιορτών, επετείων και όχι μόνο. Σε όλα αυτά σε κάθε πολιτιστική 
δραστηριότητα ο δημ. χώρος συμβάλει.

9) Σε τι βαθμό πιστεύεται πως έχουν «αξιοποιηθεί» \τα αρχαιολογικοί ευρήματα 
στο κέντρο της πόλης;

Έχουν αξιοποιηθεί. Βέβαια το αρχ. Θέατρο θέλει δουλειά πιστεύω, 
πιστεύω πως έπαιξε το ρόλο του, συνέβαλε και άλλαξε το τοπίο εκεί 
πέρα Όπως και η πλατεία Λαού, που έχει αξιοποιηθεί ως ιστορικός χώρος 
και για αυτόν τον λόγο και δεν επιτρέπετε, δεν δίδετε άδεια σε κανένα 
μαγαζί ή οποιονδήποτε να βάλει τραπεζοκαθήσματα Πιστεύω πως όλη η 
Λάρισα έχει, κρύβει τέτοια μνημεία, και κάποια τα γνωρίζουμε αλλά 
τίθεται θέμα αποζημιώσεων πολύ αδρών, οπότε αντικειμενικά δε 
μπορούμε να προχωρήσουμε το θέμα. Γενικά πάντως έχουν αξιοποιηθεί 
σε μεγάλο βαθμό.

10) 'Πιστεύετε πως έχει επιτευχθεί η επιτυχής ένταξη των μνημείων αυτών στην 
καθημερινότητα της πόλης ως'μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώρουί

Δεν το κατάλαβα αυτό, (βλ Σχόλιο A4] Κατά πόσο έχει ενσωματωθεί 
δηλαδή στην πόλη η ιστορία τους; [ναι, ως μνημεία, ως σύμβολα έχουν 
ενταχθεί στην καθημερινότητα, αν έχουν ένα συγκεκριμένο νόημα όταν 
περνάμε και τα βλέπουμε ή αν απλά προσπερνάμε] Σίγουρα κάτι 
σημαίνει. Τώρα σαν ιστορία δεν έχει ασχοληθεί τόσο πολύ ο κόσμος, αλλά 
για να έρχονται και να το βλέπουν γενικά, και από άποψη αισθητικής 
πιστεύω ότι τραβάει το θέατρο εκεί πέρα.

11) Θεωρείτε πως ο Δήμος προτίθεται να συνεχίσει τηνανάδειξη και «αξιοποίηση» 
του δημόσιου χώρου;

Ναι, θεωρώ ότι υπάρχει πρόθεση και πάντα γίνονται προσπάθεια, αλλά 
εντάξει πέρα από τον Δήμο υπάρχουν και άλλα θέματα, στα αρχαία

Σχόλιο [Α92]:
■Απλά π ερ νο ύ μ ε μέσα  α πό  α υτό ν  ή 
υπ ά ρ χο υμ ε μ έσ α  σε α υτόν;
•Ε ίνα ι χώ ρος ζωτικός γ ια  την πόλη; 
•Ε ίνα ι χώ ρος επ ικοινω νίας κα ι ;; 
α λλη λεπ ίδ ρ α σ η ςτω ν πολιτώ ν;
•Χ ώ ρος π ο υ  εν ισ χύει το υ ς  
δημ οκρατικούς θ εσ μ ο ύ ςτη ς  πόλη ς( με 
τη  έν ν ο ια ς  τη ν  επ ικ ο ινω ν ία ς  κα ι τ ις  
α ντα λλαγή ς από ψ εω ν);

Σχόλιο [Α93]:
•Α ' αρ χα ίο  θ έα τρ ο  (3°* α ιώ να ς  π  X )
•Β ' α ρ χα ίο  θ έα τρ ο  (1ος α ιώ να ς  π .  X.) 
•Μ εγά λ ο  Ο θω μανικό Λ ουτρό (Bayer 
H am am , γύρ ο  σ τον 17° α ιώ να  μ . X.) 
•Μ π α ϊρ α κ λ ίτζα μ ί (τέλη 15ου -  α ρ χές  
16ου α ιώ ν α  μ. X .)1 
•Γ έν ί Τζαμί [19°< α ιώ ν α ς  μ. χ.) 
•Μ πεζεσ τέν ι (Ο θωμανική σ κεπαστή  
α γο ρ ά . Τέλη 15“ —α ρ χές  16ου α ιώ ν α  μ.

■ χ ·> 1 . . 
•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλικήf o u α γίου  . 
Αχιλλίου (δ0* α ιώ να ς  μ. X.) 
•Π αλα ιοχριστιαν ικά  Λουτρά (δ1*  α ιώ να ς  
μ , X ., π λα τε ία  Λαμπρούλη)
•Β υζαντινός Ναός -Ν εκ ρ ο τ α φ ε ία  (11**

'·. — 12?ς α ιώ να ς μ. X.)
. «Π αλαιοχριστιανικά Λ ουτρά (δ** α ιώ να ς

μ-Χ.) __________  ,
Σχόλιο [Α94]: Ενώ ε ίν α ι κομ μάτια  μ ιας 
άλλη κοινω νίας π λέο ν  ε ίνα ι εν τα γμ ένα  σ το , 
δημ ό σ ιο  χώ ρ ο  μ ιας σύγχρονης πόλης, 
π ό σ ο  α ρμ ονικά  δένουν με αυτή τ η ς  πόλη ; 
Ν ο ημ α το δο το ύντο ν  αστικό χώ ρο, 
α πο τελώ ντα ς  σημ είο  α να φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς τη ς  συλλογικής 
μ νήμ ης.
Π αρίστανται α πλ ά  ή ε ίν α ι ζωτικός χώ ρ ο ς  

γ ια  τ ο υ ς  π ολ ίτες  κα ι το ν  πολιτισμ ό τη ς  
π ό λη ς;
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μεσολαβεί πχ και η εφορεία Βυζαντινών αρχαιοτήτων, αλλά θεωρώ πως 
ο Δήμος έχει την πρόθεση να συνεχίσει σε μεγάλο βαθμό.

12) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως είναι διατεθειμένος ο Δήμος να προχωρήσει σε 
συνεργασία με τους πολίτες όσον αφορά την ανάπτυξη του δημόσιου χώρου;

0 Δήμος θεωρώ, βασικά τόσο εξειδικευμένα δε ξέρω, αλλάπαλαιότερατο 
έκανε και νομίζω ότι το συνεχίζει. Έχει και αντιδήμαρχο 
καθημερινότητας με αυτήν την έννοια, και για να λύσει προβλήματα 
γενικότερα αλλά και σε τέτοιες προτάσεις, υπάρχουν φορείς όπως τα  
συνοικιακά, όπως οι δημοτικές κοινότητες τώρα που νομίζω τα  
ψάχνουμε τέτοια θέματα Είναι ανοιχτός και μάλιστα σε μεγάλο βαθμό.

13) Πως πιστεύεται πως μπορούμε να πετύχουμε καλύτερη Πολιτιστική 
έκμετάλλευση\εου.δημόσιου χώρου;
Όλα αυτά μαζί (βλ Σχόλιο Α5) θεωρώ, τα πάντα Και οι πολιτιστικές 
εκδηλώσεις και το πράσινο, όλα μαζί συντελούν, όλα. Ό λα συντελούν και το  
νομίζω πως το ένα συμπληρώνει το άλλο, αλληλοσυμπληρώνονται.

14) Θεωρείτε πως ανταποκρίνονται οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του 
Δήμου σε σχέση με τον δημόσιο χώρο;
Ναι, ναι γιατί γίνονται πολλές εκδηλώσεις. Όπως είναι για παράδειγμα στον 
Πηνειό, και είναι εκδηλώσεις που παρακολουθούνται. Ε, εντάξει είναι και 
κάποιες εκδηλώσεις πους ας πούμε μπορούμε να (..) αυτό που λέμε 
«κουλτούρα» που μπορεί να μην είναι μεγάλο ποσοστό που συμμετέχει, αλλά 
όταν έχουν έναν «λαϊκό» χαρακτήρα, όπως αυτή του Πηνειού ή της 
πρωτομαγιάς, έχει μεγάλη συμμετοχή, τις παρακολουθεί ο κόσμος.

15) Τι θεωρείτε «καλό επίπεδο ζωής» σε μια πόλη;
Καλό επίπεδο ζωής σε μια πόλη, σίγουρα είναι ανάλογο και με το σε ποιο 

σημείο ανάπτυξης είναι η πόλη, πόσο καθαρή είναι η πόλη, πως ακριβώς 
οι δημόσιοι χώροι έχουν μια ευπρεπή εμφάνιση και βέβαια εντάξει, να 
μην υπάρχει επαιτεία, να μην υπάρχει φτώχια, να, όλα είναι. Βασικά το 
καλό επίπεδο σημαίνει ότι υπάρχει μια ανάπτυξη, γιατί όταν υπάρχει 
ανάπτυξη δεν υπάρχει και φτώχια και επαιτεία και φυσικά και το 
πολιτιστικό επίπεδο είναι ανεβασμένο.

16) Πόσο καλό θεωρείτε το επίπεδο ζωής που προσφέρει η Λάρισα στους πολίτες 
της;

Στο μέσον, γιατί είναι πλούσια πόλη η Λάρισα αλλά υπάρχει και η 
φτώχια.

17) Πόσο σημαντικό θεωρείτε πως είναι το «καλό επίπεδο ζωής» μιας πόλης για 
την ανάπτυξη του πολιτισμού και των τεχνών στην πόλη αυτή;

Ναι, παίζει ρόλο. Βασικό, γιατί το αν έχει ένα καλό επίπεδο ζωής τότε 
σίγουρα έχεις ανεπτυγμένη και παιδεία και για να έχεις πολιτισμό πρέπει 
να έχεις και παιδεία. Θα έλεγα πως είναι πολύ σημαντικό.

Σχόλιο [Α95]:
α) Πράσινη α νά πλα ση  δημ όσ ιω ν χώ ρω ν

β) Ενίσχυση τη ς  οικολογικής σ υνε ίδησ η ς 
τω ν  π ο λ ιτώ ν  μ ε δ ρ ά σ ε ις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύν  
το ν  δημ όσ ιο  χώ ρο  (π. χ . α νακύκλω ση, 
χρήσ η  τω ν  ΜΜΜ ή εναλλακτικών 
μ έσ ω ν μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλ ικώ ν στο 
π ερ ιβά λλον , κ. α.)

y) Π ολιτιστικές εκδηλώ σ εις σε 
α νο ικτούς  δ η μ ό σ ιο υς  χ ώ ρ ο υ ς  (π. χ . 
εκ θέσ ε ις  β ιβλ ίου ή έρ γω ν τέχνης, 
θ έ α τρ ο  δρόμ ου  κ. α .)

δ ) Μ ουσ ικές εκδηλώ σ εις σ ε  ανο ικτούς 
δ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς  (π. χ . σ υναυλίες, 
χο ρ ευτικ ά  συγκροτήμ ατα  κ. α )
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18) Πόσο σημαντική θεωρείτε την ύπαρξη πράσινων χώρων για το επίπεδο ζωής 
της πόλης;

Βασικό, αρκετά, μη σου πω και πάρα πολύ. Γιατί, με δεδομένο ότι γενικά 
το πράσινο εξαφανίζεται αυτή τη στιγμή πρέπει να προσπαθούμε να 
κάνουμε ανάπλαση πρασίνου και όλα αυτά γιατί συμβάλει και στην υγεία 
συν τοις άλλοις

19) Πόσο ικανοποιητικό θεωρείται ότι είναι το ποσοστό ύπαρξης τέτοιων χώρων 
στην πόλη της Λάρισας;

Σε ένα μέσο ποσοστό, γιατί ακόμα είναι τσιμεντούπολη η Λάρισα έχει 
ανάγκη και από άλλους πράσινους χώρους, περιφερειακά μπορεί να 
έχει χώρους αλλά, στο κέντρο, το κέντρο της θέλει πιο πολύ πράσινο.

20) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοιχώροι μπορούν να 
σχετιστούν με την τέχνης

Γίνετε σε μικρό βαθμό αλλά θα μπορούσε περισσότερο, ενδείκνυταε

21) Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβασης;
Είναι βασικό, γιατί πιστεύω πως δεν είναι και μεγάλες οι αποστάσεις, 

εγώ προσωπικά κάθε μέρα έρχομαι στο κέντρο είτε με συγκοινωνία είτε 
με τα  πόδια. Μα γιατί να πάρεις το αυτοκίνητο μέσα στην πόλη είναι μια 
πόλη που την φτάνεις. Εντάξει είναι και απομακρυσμένες συνοικίες αλλά 
και πάλι..

22) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
KaL με τους ποδηλατοδρόμους το στηρίζει αυτό, και με εκδηλώσεις όπως 
αυτή, «πόλη χωρίς αυτοκίνητο», το προσπαθεί προς αυτήν την 
κατεύθυνση.

23) Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;
Ό χι αρκετά, αλλά χρησιμοποιείτε.

Σχόλιο [Α96]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  λε ιτο υρ γή σ ο υν  ω ς  χώ ρ ο ι 
φ ιλο ξεν ία ς  έρ γω ν τέχνη ς; *
•R ia  λε ιτο υρ γή σ ο υν  ω ς  χώ ρ ο ι 
έμ πνευσ η ς;
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α πο τελέσο υ ν  χώ ρ ο ι 
δ η μ ιο υ ρ γ ία ς  τέχνης;

24) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Αν το χρησιμοποιούσαμε περισσότερο θα είχαμε μείωση καυσαερίων, 
καθαρή ατμόσφαιρα, λύση του κυκλοφοριακού, και για τους πολίτες, ότι 
θα είχαμε πιο γυμνασμένους και υγιείς πολίτες.

25) Θεωρείτε πως η Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα που 
να προβάλει προς τα έξω;

Σαν πόλη θα έλεγα, και αυτό προσπαθεί και ο δήμαρχος αυτή την στιγμή 
να κάνει είναι να κάνει την Λάρισα σαν πόλη ένα «κόμβο», ένα 
συνεδριακό κέντρο, γιατί είναι κάπου στην μέση Αθήνα -  Θεσσαλονίκη, 
αυτό πιστεύω προσπαθεί να κάνει ο δή μαρχος. Γιατί εντάξει η Λάρισα δεν 
παύει να είναι μια τσιμεντούπολη έτσι όπως είναι διαμορφωμένη, έχει 
βέβαια την ιστορία της τον πολιτισμό της, αλλά πιστεύω πως αυτό θα της 
πήγαινε.
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2 6 ) Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει /  θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;
Αυτό που είπα παραπάνω, νομίζω πως το έχουμε πετύχει σε ένα σημείο.

27) Σε τι βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη; 
Βιώσιμη είναι δηλαδή να μπορούμε να ζήσουμε καλά σε αυτή, γιατί δεν είναι 
από τις  πολύ μεγάλες πόλεις έχει ανάπτυξη, έχει τα εμπορικά της 
καταστήματα και μπορεί ο άλλος να την φτάσει, να την πλησιάσει και οι 
συνθήκες της δεν είναι απάνθρωπες, δηλαδή δεν έχει καμία σχέση με την 
Αθήνα ή την Θεσσαλονίκη, τα μεγαθήρια. Εκτιμώ ότι είναι πως είναι μια 
πόλη που προσφέρεται, που προσελκύει κόσμο η Λάρισα Θα έλεγα λοιπόν σε 
αρκετά μεγάλο βαθμό.

28) Πως θα περιγράφατε την Λάρισα με μια λέξη/φράση;
Η Λάρισα, αυτό που λέει και ο δήμαρχός μας η πόλη του αύριο.

Σας ευχαριστώ για τον χρόνο σας
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ΠΑΝΤΕΙΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΟΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ

ΤΜΗΜΑ: ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

Πρόγραμμα Μεταπτυχιακών Σπουδών Πολιτιστικής Διαχείρισης

Συνέντευξη με τον Δημοτικό Σύμβουλο με τον συνδυασμό I. Σάπκα Ντίνο 
Τσιαούση

1) Π είτε μου π ο ιες  είναι ο ι αρμοδιότητες σας ;
Είμαι συνταξιούχος εκπαιδευτικός, είμαι στην σύνταξη αρκετά χρόνια και 
ασχολούμαι με τον Δήμο Λάρισας, ως πρόεδρος συνοικιακού συμβουλίου και 
για  δεύτερη δημοτικός σύμβουλος στη Λάρισα

2 ) Σ ε τ ι βαθμό θεω ρείτε πω ς σχετίζεται ο δήμος μ ε την πολιτιστική  
δραστηριότητα;

Θα μιλήσω για τον Δήμο Λάρισας, στο Δήμο Λάρισας υπάρχουν 
πολιτιστικά κέντρα, κυρίως στο κέντρο της πόλη, είναι το Χατζηγιάννειο 
είναι και το κηποθέατρο στο Αλκαζάρ, αλλά υπάρχουν και στις συνοικίες. 
Ωστόσο το μεγάλο πρόβλημα που υπάρχει στην Λάρισα είναι το εξής, ότι 
δεν γίνετε αποκέντρωση των πολιτιστικών εκδηλώσεων. Δηλαδή οι 
περισσότερες πολιτιστικές εκδηλώσεις γίνονται στο Χατζηγιάννειο, με 
ελάχιστη συμμετοχή των ανθρώπων, ενώ θα μπορούσαν να γίνονται 
κάλλιστα στις λέσχες πολιτισμού που υπάρχουν στις συνοικίες, και για να 
έρθει σε επαφή ο κόσμος των συνοικιών στις πόλεις και να μπορούν και 
οι δημιουργοί των συνοικιών να εκθέτους τα έργα τους. Δηλαδή, ένας 
ποιητής, ένας ζωγράφος να έχουν έναν χώρο να εκφραστούν. 0  Δήμος, 
λοιπόν ασχολείται σε μεγάλο βαθμό αλλά δεν υπάρχει αποκέντρωση, να 
μεταφερθούν οι πολιτιστικές δραστηριότητες και στις 24, περίπου, 
συνοικίες.

3 ) Σ ε τ ι βαθμό θεω ρείτε πως σχετίζονται η ανάπτυξη και η εκμετάλλευση τον  
δημόσιον χώ ρ ου  μ ε την πολιτιστική ανάπτυξη;

Γ  ια ξανά κάνε λίγο την ερώτηση, (αν οι α νο ιχτο ί δη μ. χώ ροι, πχ  πάρκα, 
π λα τείες  κλπ  σχετίζονται, μπορούν να  σ χετισ τούν με την πολιτιστική  
(ανάπτυξη, αν αποτελούν πλευρά  του πολιτισμού.)  Όλοι οι δημόσιοι, οι 
δημόσιοι χώροι είναι χώροι συγκέντρωσης, συνάθροισης των ανθρώπων 
σχετίζεται με τον πολιτισμό, γιατί; Γιατί κάθε δημόσιος χώρος κάνει τον 
άνθρωπο συνάνθρωπο, τον πολίτη συμπολίτη και έναν άνθρωπο της 
κοινωνίας συνοικείτε, τον γνωρίζεις, γνωρίζεις τα προβλήματα του, την 
οικονομική του κατάσταση κλπ. Έ τσ ι οι χώροι αυτοί οπωσδήποτε, όλοι 
οι δημόσιοι χώροι συνεισφέρουν στην πολιτιστική ανάπτυξη.

239



240

4) Σε ποιο  βαθμό π ισ τεύετε  πως απασχολούν το Δήμο \θέματα οικολογίας, που  
σχετίζονται, με τ η ν  καθημερινότητα της πόλης;]
Ναι, στην πόλη της Λάρισας υπάρχει ευαισθησία όσον αφορά το περιβάλλον, 
και για παράδειγμα θα αναφέρω την παραγωγή βιοαερίου που γίνετε στη 
ΔΕΥΑΛ για ιδία χρήση εκμεταλλευόμενοι τον βιολογικό καθαρισμό της 
Λάρισας. Επίσης είναι και η προσπάθεια για πράσινη ανάπτυξη με στόχο ένα 
καθαρό περιβάλλον. Η Λάρισα είναι μια από τις πιο καθαρές πόλεις και έχει 
μια ευαισθησία όσον αφορά το περιβάλλον, θα έλεγα ότι και τον δήμο τον 
απασχολούν αρκετά τέτοια θέματα.

5) Ποιος π ισ τεύ ετε  πω ς είναι ο ρόλος του δημόσιου χώ ρου στην καθημερινότητα  
της πόλης;
Ναι, αυτό που είπαμε πριν, η επικοινωνία των πολιτών.

6) Τι\ρόλο θεω ρείτε πω ς παίζει η έννο ια  του δημόσιου χώ ρου γ ια τ ο ν Δ ή μ ο ;_______

Αυτό το είπα και προηγουμένως, δεν υπάρχει ισότροπη ανάπτυξη στο κέντρο 
της πόλης με τις συνοικίες, δηλαδή, ας έρθουμε στην συνοικία που είμαστε, 
του Αγ. Κωνσταντίνου, υπάρχει ένας χώρος που να μπορούν να 
συναθροίζονται οι πολίτες και να ανταλλάσσουν απόψεις; Όχι, όπως και σε 
όλες τις συνοικίες της πόλης, δεν υπάρχουν χώροι να συναθροίζονται οι 
πολίτες και να συζητάν για τα θέματά τους.

7) Σε ποιο  βαθμό π ισ τεύετε  πω ς έχει «αξιοποιηθεί» ο δημόσιος χώ ρος ως 
πολιτισ τικό  αγαθό;
Θα έλεγα σε ένα μέτριο επίπεδο, έχουν γίνει πράγματα αλλά όχι, δεν είναι 
αρκετά, μπορούμε καλύτερα.

8) Πως ορ ίζετε τη ν «πολιτιστική αξιοποίηση» του δημόσιου χώ ρου;
Όλα όσα είπαμε. Με διάφορες εκδηλώσεις και φυσικά με τη συμμετοχή των 
πολιτών και με την αποκέντρωση των πολιτιστικών εκδηλώσεων.

9) Σ ε τ ι βαθμό π ισ τεύετα ι πω ς έχουν «αξιοποιηθεί» \τα αρχαιολογικά  ευρήμα τα  
σ το  κέντρο  τη ς π ό λη ς ί

Δηλαδή τ ι εννοούμε; (Αν έχουν αναδειχθεί και από εκεί και π έρ α  α ν  έχουν  
α ξιοπ ο ιη θεί σ α ν  ιστορικά μνημεία.) Φυσικά το αρχαίο θέατρο δεν έχει 
αξιοποιηθεί ακόμα, γίνονται βέβαια προσπάθειες για την ολοκλήρωση 
του αρχ. Θεάτρου, στο δεύτερο μόνο αρχ. Θέατρο γίνονται κάποιες 
εκδηλώσεις, αλλά δεν είναι ο χώρος τέτοιος για να γίνονται τέτοιες 
εκδηλώσεις, υπάρχει μόνο μια κερκίδα και δε μπορεί να συγκεντρώσει 
και τον κόσμο. Το Λ' αρχ. Θέατρο που όλοι ξέρουν δεν έχουν γίνει οι 
απαλλοτριώσεις που χρειάζονται για να αποκαλυφθεί όλο το θέατρο, 
δηλαδή και η Βενιζέλου κα. Όλα αυτά θα πρέπει να γκρεμιστούν για να 
γίνει το αρχ. Θέατρο, αντίθετα έχει πλακοστρωθεί η Βενιζέλου κλπ. 
Επίσης το Μπεζεστένι είχε μπει σε ένα πρόγραμμα για αξιοποίηση τον 
«Οδυσσέα Β'» αλλά και αυτό είναι στάσιμο. Ή  άλλο παράδειγμα η 
πλατεία Λαού που αν και βρέθηκαν αρχαία έγινε τελικά το παρκινγκ. 
Όπως και δίπλα στην εθνική τράπεζα βρήκαν αρχαία και τα σκέπασαν. 
Δεν αξιοποιείται η Λάρισα ούτε αναδεικνύει τον αρχαίο πολιτισμό.

Σ χ ό λ ιο  [ Α 9 7 ] :  •Α νακύκλωση (ύπαρξη 
κάδω ν, μαθητικά  π ρο γρ ά μ μ α τα  κ.α.) 
•Εναλλακτικά μ έσ α  μ ετα φ ο ρ ά ς  (i l  χ. 
ποδήλατο)
■Χρήση μ ορφ ώ ν ενέρ γειας  φιλικώ ν 
π ρ ο ς  το  περ ιβάλλον 
•Π ράσινη ανάπλαση τω ν δημόσιω ν 
χώ ρω ν
•Α ύξηση τω ν  α νοικτώ ν και πράσ ινω ν 
χώ ρ ω ν τη ς  πόλης

Σχόλιο [Α98]:
•Α πλά  π ερ νο ύ μ ε μ έσ α  α πό  α υτό ν  ή 
υπ ά ρ χο υμ ε μ έσ α  σε αυτόν;
•Ε ίνα ι χώ ρος ζωτικός γ ια  την πόλη; 
•Ε ίνα ι χώ ρος επ ικο ινω νίας και 
αλλη λεπ ίδρα ση ς τω ν  πολιτώ ν;
•Χ ώ ρος π ο υ  εν ισ χύε ι το υ ς  
δημ οκρατικούς θεσ μ ο ύ ς  τη ς  π όλη ς( με 
τη  έν νο ια ς  την επ ικ ο ινω ν ία ς  κ α ι τ ις  
ανταλλαγής α πό ψ εω ν);

Σχόλιο [Α99]:
•Α ' αρχα ίο  θ έα τρ ο  (3“ * α ιώ να ς  π  X )
• 6 '  α ρ χα ίο  θ έα τρ ο  {Î* α ιώ να ς  π . X.) 
•Μ εγά λο  Ο θω μανικό  Λ οΰτρό (Buyer 
H am am , γύ ρ ο  στον 17° α ιώ να  μ . X.) 
•Μ π α ΐρ α κ λ ίτζα μ ί (τέλη 15w -  α ρχές  
16“ ' α ιώ ν α  μ . X.)
•Γ εν ίΤ ζα μ ί (19“* α ιώ ν α ς  μ. χ.) 
•Μ πεζεστέν ι (Ο θω μανική σ κεπαστή 
α γο ρ ά . Τέλη 15“ * -  α ρ χές  16w α ιώ να  μ. 

X.)
•Π αλαιοχριστιανική  Βασιλική το υ  αγίου 
Αχιλλίου (θ'* α ιώ ν α ς  μ . X.) 
•Π αλα ιοχριστιαν ικά  Λ ουτρά (β“*  α ιώ να ς  
μ. X ., π λα τε ία  Λ αμπρούλη)
•Β υζαντινός Ν α ό ς -  Ν εκροταφ εία  (11** 
- 12°*· α ιώ να ς  μ. X.)
•Π αλαιοχριστιανικά  Λ ουτρά (5^  α ιώ να ς

μ-Χ.)
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10) Π ιστεύετε πω ς έχει επ ιτευχθεί η  επιτυχής ένταξη τω ν μνημείω ν α υτώ ν στην  
καθημ ερ ινότητα  της πόλης ως μέρος του ευρύτερου δημόσιου χώ ρου}

Ό χι γιατί δεν έχουν αξιοποιηθεί ακόμα. Τα δύο θέατρα παλαωτερα 
επικοινωνούσαν, ενώ το δεύτερο είναι αυτό που χρησιμοποιούσαν οι 
Έλληνες στη ρωμαϊκή εποχή, αφού οι Ρωμαίοι χρησιμοποιούσαν το Α' 
που ήταν και το μεγαλύτερο. Δεν έχουν αναδειχθεί όλα τα μνημεία της 
πόλης. Και το αρχαιολογικό μουσείο δεν έχει μεταφερθεί ακόμα, 
στεγάζετε στο Τζαμί, ξέρεται, και τα περισσότερα ευρήματα είναι στον 
Βόλο ακόμα.

11) Θ εω ρείτε π ω ς ο Δήμος προτίθετα ι να  συνεχίσει τη ν ανάδειξη και «αξιοποίηση»  
του  δημόσιου χώ ρου;

Πρόθεση και θέληση υπάρχει, από όλους της Δη μάρχους της πόλης, αλλά 
η οικονομική κατάσταση είναι τέτοια που δεν το επιτρέπει Αλλά σαν 
στόχος υπάρχει.

Σ χ ό λ ι ο  [ Α 1 0 0 ] :  Ενώ ε ίνα ι κομμάτια 
μ ια ς  άλλη κοινω νίας π λέον είνα ι 
εν το γμ έν α  στο δημόσιο  χώ ρο μ ιας 
σ ύγχρ ο νης πόλης, π όσο  αρμονικά  δένο υ ν  
με α υτή  τη ς  πόλη;
Ν οημ ατοδοΓ ύύντον αστικό χώ ρο, 
α π ο τελώ ντα ς  σ ημ είο  α να φ ο ρ ά ς  και 
σ το ιχε ίο  δ ια μ ό ρ φ ω σ η ς τη ς  συλλογικής 
μνήμ ης.
Π αρίστανται α πλ ά  ή ε ίν α ι ζωτικός χώ ρ ο ς 

γ ια  τ ο υ ς  π ολ ίτες  κα ι το ν  πολιτισμ ό τη ς  
π ό λη ς;

1 2 ) Σε τ ι βαθμό θεω ρείτε πω ς είναι διατεθειμένος ο Δήμος ν α  προχω ρήσει σε  
σ υνερ γα σ ία  μ ε  τους π ολίτες όσ ον αφ ορά  τη ν ανάπτυξη του  δημόσιου χώ ρου;

Όχι, είναι, ο Δήμος είναι [..) Κοιτάξτε να δείτε είναι ιστορία ολόκληρη 
αυτό το πράγμα. Υπήρχαν κάποτε συνοικιακά συμβούλια που είχαν 
αναλάβει την λειτουργία των Λεσχών, υπήρχαν οι εξωραϊστικοί σύλλογοι 
επί εποχής Λαμπρούλη που έκαναν πολύ καλή δουλειά, επί εποχής Καφέ 
υπήρχαν τα  συνοικιακά συμβούλια που είπαμε, και είχαν συνδυαστεί με 
τους συλλόγους γονέων κλπ και είχαν μια πολύ καλή σειρά. Με τον 
καινούργιο δήμαρχο τον κύριο Τζανακούλη, καταργήθηκαν τα  
συνοικιακά συμβούλια, δεν υπάρχει επαφή του κόσμου με το tl γίνετε 
στον Δήμο Λάρισας κλπ. Υπήρχαν παλαιότερα οιΛαϊκές συνελεύσεις και 
τα προβλήματα έβγαιναν από συνελεύσεις του κόσμου, των πολιτών και 
υπήρχε συμμετοχή. Συμμετοχή στα προβλήματα της πόλης. Σήμερα είναι 
πολύ διαφορετικά, έχουν γίνει οι δημοτικές κοινοτικές, οι οποίες δεν 
κάνουν λαϊκές συγκεντρώσει με τον κόσμο, ώστε να βγουν τα  
προβλήματα της πόλης μέσα από τον λαό και πιστεύω πως σήμερα όλες 
ö l  αποφάσεις βγαίνουν από το γραφείο του Δημάρχου και δεν υπάρχει 
λαϊκή συμμετοχή.

13) Πως π ισ τεύ ετα ι πω ς μπορούμε ν α  πετύχουμε καλύτερη πολιτιστική  
ΐκμ ετ(£ \λευσ η \του  δημόσιον[χώρου;
Πιστεύω πως ο Δήμος πρέπει να ενεργοποιήσει τους πολίτες. Μέσα από αυτό 
θα γίνουν και εκδηλώσεις και τα πάντα, με ενεργοποίηση των πολιτών.

14) Θ εω ρείτε πω ς ανταποκρίνοντα ι οι πολίτες στη πολιτιστική πολιτική του  
Δήμου σ ε σχέση  μ ε  το ν  δημόσιο χώ ρο;
Οι άνθρωποι που ασχολούνται με τον πολιτισμό είναι άνθρωποι του κέντρου 
της πόλης και αυτοί o l  ελάχιστοι άνθρωποι είναι που παρακολουθούν 
εκδηλώσεις είτε στο ωδείο είτε στο κηποθέατρο, είτε στο χατζηγιάννειο, ο

Σχόλιο [Α ίοΐ]:
α) Πράσινη ανάπλαση δημ όσ ιω ν χώ ρω ν

β) Ενίσχυση τη ς  οικολογικής σ υνε ίδησ η ς 
τω ν  π ολ ιτώ ν  με δρά σ εις  π ο υ  α φ ο ρ ο ύ ν  - 
το ν  δημ όσιο  χώ ρο (π. χ . α νακύκλω ση, 
χρήση τω ν  ΜΜΜ ή εναλλακτικών 
μ έσ ω ν μ ετα φ ο ρ ά  π ιο  φ ιλικώ ν στο 
π ερ ιβάλλον , κ. α.)

γ) Π ολιτιστικές εκδηλώ σεις σε 
ανο ικτούς δημ όσ ιους χώ ρ ο υ ς (π. χ . 
εκ θέσε ις  β ιβλίου ή έργω ν τ έ χ ν η ς  
θ έα τρ ο  δρόμου κ. α.)

δ) Μ ουσικές εκδηλώ σεις σε ανοικτούς 
δ η μ ό σ ιο υ ς  χώ ρ ο υ ς (π. χ . συναυλίες, 
χορευτικά  σ υγκροτήματα  κ. α.)
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υπόλοιπος λαός ο οποίος για να μετακινηθεί από τις συνοικίες προς το  
κέντρο είναι πολύ δύσκολο.

15) Τι θεω ρ είτε  «καλό επ ίπεδο ζωής» σε μ ια  πόλη;
Επίπεδο ζωής σε μια πόλη; Οικονομική καλή κατάσταση σε κάθε 

οικογένεια, ένα, η καθαριότητα, κοινωνική πολιτική, πολιτισμός το  
περιβάλλον, ανεργία, η καταπολέμηση της ανεργίας, το βασικότερο όλων, 
και το ενδιαφέρον που δείχνει μια πόλη για την νεολαία και τα  
προβλήματα της.

1 6 )  Πόσο καλό θεω ρείτε το επ ίπεδο ζωής που προσφ έρει η Λ άρισα στους πολίτες

της;
Ας πούμε ότι προσφέρει ένα μέσο επίπεδο ζωής. Εντάξει είναι μια πόλη 
καθαρή αλλά δεν έχουν γίνει όλα τα  έργα αυτά που θα έπρεπε. Υπάρχουν 
πολλά προβλή ματα ειδικά στις συνοικίες που μπορεί να μην τα  βλέπεις στο 
κέντρο. Αλλά εγώ που μένω για παράδειγμα στον Αγ. Γεώργιο η είσοδος σε 
εκείνη την πλευρά της πόλης είναι είσοδος τριτοκοσμικής πόλης.

1 7 )  Πόσο σημαντικό θεω ρείτε πω ς είνα ι το «καλό επ ίπεδο  ζωής» μιας πόλης γ ια  
τη ν  α νάπτυξη  του  πολιτισμού και τω ν  τεχνώ ν στη ν πόλη αυτή;

Το βασικό! Αν μια οικογένεια αντιμετωπίζει προβλήματα ανεργίας, 
προβλήματα μάθησης των παιδιών, προβλήματα εκπαίδευσης των  
παιδιών κλπ δεν μπορεί να ασχοληθεί με τον πολιτισμό. 0  πολιτισμός 
είναι κάτι ξεχωριστό. Όταν πάλευαν για το οχτάωρο, τότε στην Αμερική 
ακόμη, πρώτα εξασφάλισαν την εργασία και ύστερα.. Πρώτα οχτάωρο 
για την εργασία και ύστερα το οχτάωρο για την ανάπαυση και ύστερα 
για οτιδήποτε άλλο. Δηλαδή πρέπει μια οικογένεια να έχει όλα τα  
απαραίτητα για να ασχοληθεί και με οτιδήποτε άλλο

18) Πόσο σημαντική θεω ρείτε την ύπαρξη πράσινω ν χώ ρ ω ν γ ια  το επ ίπεδο ζωής 
της πόλης;

Το πρόσωπο μας φέρνει σε επαφή με την φύση κατά πρώτον. Μια πόλη 
σαν την Λάρισα, η οποία είναι από τις πιο ακραίες πόλεις όσον αφορά την 
θερμοκρασία το καλοκαίρι, το πράσινο είναι το «κλιματιστικό». Ένα  
δένδρο μπορεί να προσφέρει τόση δροσιά.. T l'  αυτό βλέπουμε στα πάρκα 
το καλοκαίρι η θερμοκρασία να είναι 2 με 3 βαθμούς πιο χαμηλά στη 
συγκεκριμένη περιοχή. Το πράσινο είναι πολιτισμός, έληξε.

1 9 )  Πόσο ικανοποιητικό θεω ρείται ότι είνα ι το ποσοστό ύπαρξης τέτο ιω ν χώ ρω ν  
σ τη ν πόλη  της Λάρισας;

Στη Λάρισα υπάρχουν χώροι με πράσινο κλπ, αλλά στο άλσος του 
Αλκαζάρ για παράδειγμα, έχουν καταστραφεί δέντρα, χρειάζεται να 
γίνει δεντροφύτευση και στους δρόμους βέβαια και με δέντρα αντοχής 
και όλα αυτά. Θα σας φέρω kol ένα βιβλίο για να τα δείτε όλα αυτά.
Θα έλεγα μια μέση κατάσταση.
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20}Σεποιο βαθμό πιστεύετε ότι οι ανοιχτοί πράσινοι χώροι μπορούν να 
σχετιστούν με την τέχνη;
Εντάξει, γίνετε η γιορτή του Πηνειού και γίνονται και μερικές άλλες 
εκδηλώσεις με ζωγράφους, ποιητές κλπ σε τέτοιους χώρους. Αλλά δεν είναι 
αρκετές..

21)  Πόσο σημαντική θεωρείτε την χρήση εναλλακτικών μέσων μεταβίβαση 
Βασική, γιατί υπάρχει και τεράστιο κυκλοφοριακό πρόβλημα στην πόλη. Η 
Λάρισα σαν μια επίπεδη πόλη θα μπορούσε να αξιοποιήσει κάλλιστα 
κάποιους ποδηλατοδρόμους, αλλά δυστυχώς δεν υπάρχουν αρκετοί 
ποδηλατοδρόμοι στην πόλη. Επίσης η κίνηση είναι πάρα πολύ μεγάλη και 
είναι δύσκολο και για τους πεζούς. Είναι μια πόλη που χρησιμοποιεί μόνο 
κατά το 12%  τα  ΜΜΜ, τη στιγμή που η Αθήνα και η Θεσσαλονίκη τα  
χρησιμοποιούν περίπου κατά 38%.

22) Σε ποιο βαθμό πιστεύετε πως στηρίζει τη χρήση τους ο Δήμος;
Δε νομίζω καθόλου, γιατί με τους νέους δρόμους που γίνονται δεν 
υπάρχουν ποδηλατοδρόμοι και όπως έχει δημιουργηθεί ο ιστός της πόλης 
με τις  σιδηροδρομικές γραμμές και την παλιά εθνική, που βρίσκεται 
ακόμα μέσα στον ιστό, η κίνηση των ποδηλάτων είναι πάρα πολύ 
δύσκολη.

23) Θεωρείτε πως χρησιμοποιείτε το ποδήλατο αρκετά ως μέσω μετακίνησης;
Όχι, γιατί είναι δύσκολη η μετακίνηση τω ν ποδηλατών. Υπάρχει μια 

χρήση αλλά δεν είναι αρκετή.

Σχόλιο [Α102]:
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  λε ιτουργή σ ουν ω ς  χώ ρο ι 
φ ιλο ξεν ία ς  έργω ν τέχνης;
•Ν α  λε ιτουργή σ ουν ω ς  χ ώ ρ ο ι 
έμ πνευσ η ς;
•Μ π ο ρ ο ύ ν  ν α  α πο τελέσο υ ν  χώ ρ ο ι 
δ η μ ιο υρ γ ία ς  τέχνης;

2 4 ) Τι σημαίνει πρακτικά αυτό για την πόλη;
Η περισσότερη χρήση τους θα σήμαινε κατά πρώτον, μείωση της 
ατμοσφαιρικής ρύπανσης, το βασικότερο ελάττωση του φαινομένου του 
θερμοκηπίου, διοξείδιο του άνθρακος, διοξείδιο του άνθρακος και 
μονοξείδιο του αζώτου στοιχεία που συμβάλλουν στο φαινόμενο θα 
μπορούσε να ήταν λιγότερα.

25) Θεωρείτε πω ςη Λάρισα έχει brand name, μια χαρακτηριστική ταυτότητα  
που να προβάλει προς τα έξω;

Το αρχαίο θέατρο, αλλά σήμερα δε το προβάλλουμε γιατί δεν έχει 
ολοκληρωθεί και δε γίνονται παραστάσεις για να γίνει γνωστό. Είναι το 
δεύτερο μετά το θέατρο της Επιδαύρου, το δεύτερο μεγαλύτερο και δεν 
έχει προβληθεί γιατί ακόμη δεν έχει ολοκληρωθεί

26) Ποιο θεωρείτε πως είναι το δυνατό σημείο της πόλης που το οποίο και 
προβάλλει / θα μπορούσε να προβάλλει και προς τα έξω;

Το αρχαίο θέατρο, όπως είπα εφόσον ολοκληρωθεί η πολιτιστική του 
ανάπτυξη.

27)Σε TL βαθμό θεωρείτε πως η Λάρισα είναι βιώσιμη και δημιουργική πόλη;
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Βιώσιμη πόλη είναι γιατί είναι και στο κέντρο της Ελλάδος, είναι μια πόλη 
που είναι το κέντρο των σιδηροδρομικών γραμμών, το κέντρο μετακίνησης 
τω ν ανθρώπων, συνδέει την Αθήνα με την Θεσσαλονίκη, είναι το κέντρο της 
Θεσσαλίας κλπ και τ ι άλλο είπατε; [και αν είναι δημιουργική με την έννοια, 
του αν κάνει πράγματα ή αν έχει ένα δη μιουργικό «κεφάλαιο» που να μπορεί 
να επενδύσει για το μέλλον δηλ. κάποιους ανθρώπους που να είναι 
δημιουργικοί να έχουν ενδιαφέροντα συλλόγους, δράσεις που να δείχνουν 
ότι στο μέλλον μπορεί να γίνει κάτι παραπάνω.] Δημιουργική όσον αφορά τι, 
δηλαδή τον πολιτισμό; (τον πολιτισμό και όλες τις δράσεις να έχουμε 
ενεργούς πολίτες και ανθρώπους που να μπορούν να ξεπερνάν τα  
προβλήματα με «δημιουργικούς» τρόπους ειδικά τώρα που έχουμε τόσα  
προβλήματα οικονομικά] Οι Λαρισαίοι είναι δημιουργικοί πολίτες, έχουν 
αρκετές οργανώσει εθελοντικές, και ένα μικρό παράδειγμα, όταν έγιναν οι 
ολυμπιακοί αγώνες 45 άτομα μεταξύ αυτών και εγώ ήμασταν εθελοντές. 
Υπάρχουν σύλλογοι αλλά αυτό που θα έλεγα εγώ είναι ότι θέλουν και κάποια 
παρακίνηση από την πολιτεία και κάποια βοήθεια όσον αφορά τον σκοπό 
αυτό. Δηλαδή για να δημιουργηθεί πολιτισμός στην πόλη θα πρέπει να δώσει 
το  παράδειγμα πρώτα η κάθε δημοτική αρχή. Θα έλεγα λοιπόν πως σήμερα 
είμαστε σε ένα μέσο επίπεδο.

28]Πω ς θα περιγράφατε την Λάρισα με μιαλέξη/φράση;
Με μια λέξη ή φράση; Αυτό που έχει κάνει γνωστή την πόλη μας πολύ 
είναι η ποδοσφαιρική μας ομάδα, η ΑΕΛ, το αρχ. Θέατρο βέβαια, και το 
κλίμα της είναι πολύ χαρακτηριστικό.

Σα ς ευχα ριστώ  γ ια  το ν  χρόνο σας



Φωτονραφικό υλικό :
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Δημοτική
Πινακοθήκη: Μουσείο Κατσίνρα
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Ο Πηνειός :

«Ο Πηνειός γεννιέται όπως όλα τα ποτάμια στα βουνά, όπου η μνήμη 
στηρίζεται στην παράδοση και ξεψυχάει στην θάλασσα, όπου 
συγκεντρώνεται η μνήμη όλου του κόσμου. Ο χρόνος πλανιέται πάνω 
του, ενώ αυτός συνεχίζει ακούραστος τον αιώνιο δρόμο του.»1

1 Περιφέρεια Θεσσαλίας : πρακτικά συνεδρίου «1° Διεθνές Συνέδριο Ιστορίας και Πολιτισμού της 
Θεσσαλίας», Β' τόμος, 9 -11 Νοεμβρίου 2006, σελ. 969
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Τ ο  Δ έλτα  του  Π η νειού , π α ρ ά  την τερά σ τια  ο ικολογική  κα τασ τροφ ή  κ α ι τ ις  σ υνεχ ιζόμ ενες  
σ ο β α ρ ές  α λλο ιώ σ ε ις . α ποτελεί μια  α π ο  τις  two α ξ ιό λο γες  π α ρ ά κ τιε ς  π ερ ιο χέ ς  της χώ ρ α ς  
μας. Λυτά οφ ε ίλ ετα ι στο ότι η π ερ ιοχή  γειτν ιά ζεεμ ε  τους δασ ω μένους  ο ρ ε ιν ο ί’;  ό γ κ ο ν ;τη ς  
’Ό α ο α ς  κ α ι του Ο λυμ που  κα ι στη μεγάλη  π ο ικ ιλ ία  των β ιο τόπω ν της:: εκ βολέ ς ποταμώ ν, 
π υ κ ν ά  δ ίκ τυα  π α ρ α π ο τά μ ω ν . μ ικρές λίμνες, επ ο χ ια κ ά  πλημμυρισμένες εκ τά σ εις , 
υ γρ ο το π ικ ά  δ ά σ η , θ α μ νώ δη ς βλάστηση σε υφ άλμυρο  υδά τινο  π ερ ιβά λλον , εκ τετα μένες  
α μ μ ώ δ ε ις  π α ρ α λ ίε ς  κα ι θ ίνες . π α ρ ά κ τια  θα λάσ σ ια  ζώνη με αβαΟή ν ε ρ ά  πλούσ ια  σε 
ιχθυ ο π α ν ίδ α .

X>4d*tfîi"
Τ α  υπ ολε ίμ μ ατα  τω ν υγροτοπικώ ν δασ ώ ν κα τέχουν εξ έχ ο υ ο α θ έ σ η  οτο τοπ ίο  του 
Δ έλτα , Η βλάστηση π ερ ιλα μ β ά νει ένα  εντυπ ω σ ια κά  μ εγά λο  α ρ ιθ μ ό  δασ ώ ν(462 είδη ) 
π ου  α νή κουν σε τέσ σ ερ ις  μ εγά λες  κατηγορ ίες:

- Δ ά σ η  α π ό  π λα τά ν ι, σκλήθρο, φ ρ ά ξο , δρυ . λεύκη και άλλα.
- θ α μ ν ιό ν ε ς  α π ό  π α λ ιο ύ ρ ι (puliurus)
- Θ α μ νώ νες  α π ό  αλμυρίκιαίΊαΐϊΐίΐπ.χ)
- Α λοφ υτική . α μμ όφ ιλη  και άλλη βλάστηση (κα λά μ ω νες  κα ι ά λλα)

I Ιμι·ιΟο!Τίί>iiSff
Τ ο  Δ έλτα  του  ΙΙηνειού π α ρ ου σ ιά ζε ι ιδ ια ίτερ ο  ορνιϋ ολογικ ά  ενδ ια φ έρ ον . 

Ε μ φ α ν ίζο ντα ι τουλά χισ τον 225 είδη  πσυλιυΥν α π ό  τα  407 που παρ α τη ρ ούντα ι σ υνολ ικά  
στην Ε λλ ά δα . Τ ο  π λούσ ιο  σε φυτική  και ζω ική  β ιομ ά ζα  Δ έλτα  π ρ ο σ φ έρ ει τρ οφ ή  σε πολλά  
είδη  πουλ ιώ ν  π ου  ενδημούν σε αυτό  ή στην άμεση π ερ ιφ έ ρ ε ια  του , στα  δάσ η  και στους 
β ρ ά χο υ ς  τιυν ο ρ ε ινώ ν  όγκω ν. Στην π ερ ιοχή  του Δ έλτα  φ ω λιά ζου ν η' δ ια χε ιμ ά ζο υ ν  π ά ρ α  
π αλλά μ ετα να σ τευ τικ ά  είδη.

ΙχΟιοπμνίδ«»
H ιχΟ υοπα νΐδα  της π ερ ιο χή ς  π α ρ ου σ ιά ζε ι ιδ ια ίτερ ο  ενδ ια φ έρ ο ν . Στα εσ ω τερ ικά  νερά  
α π α ν τώ ντα ι 37 ε ίδη  η»αριών ενώ  π ιθα νολ ογείτα ι η π α ρ ου σ ία  κι άλλω ν 11 ειδώ ν. 11 
ιχ θ υ ο π α ν ίδ α  τη ς  θ α λ ά σ σ ια ς  π ερ ιο χή ς  είνα ι π ιο  π λούσ ια  σε ε ίδη  λόγω  της επ ίδ ρ α σ η ς  του 
Π ηνειού  κα ι π ερ ιλα μ β ά νει ] 23 είδη  ψαριώ ν.
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Σύλλογος Φίλων Πηνειού και Παραποτάμιου Πολιτισμού:
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I

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΦΙΛΩΝ ΠΟΤΑΜΟΥ ΠΗΝΕΙΟΥ 
& ΠΑΡΑΠΟΤΑΜΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

Το Γεφύρι της Λάρισας
Μαζί με τον ποταμό Πηνειό και την εκκλησία του Αγίου Αχίλλει

ου, το γεψύρι τη ς Λάρισας αποτελούσε το σύμβολο της πόλης.
Βρισκόταν στή θέση της σημερινής γέφυρας της παλιάς κοίτης 

Γου ποταμού Πηνειού.
Κατά την παράδοση η παλιά εκκλησία του Αγίου Αχίλλειου, α

ποτελούσε μαζί με το γεφύρι. το "χριστιανικό δίδυμο“ της πόλης 
* βυζαντινή γέφυρα - ορθόδοξη εκκλησία.

Όλοι σχεδόν οι περιηγητές και ταξιδιώτες που πέρασαν από 
την πόλη τη ς  Λάρισας, καθώς και χαράκτες που απεικόνισαν το  
γεφύρι, ανέφεραν διαφορετικό αριθμό τόξων, που κυμαίνονταν 
από 9 μέχρι κάι 24. ίσως επειδή τα κυρίως ανοίγματα που ήταν 9  
με τα ανακουφιστικά ανοίγματα (ψευτοκαμάρες) που υπήρχαν 
πάνω από τους προβόλους των μεσοβάθρων.

Το  συνολικό μήκος τη ς γέφυρας ήταν 120 μ. περίπου.
Κατά τον Λπκ, το πλάτος του καταστρώματος ήταν τόσο, ώστε 

να μπορούν να διασταυρωθούν πάνω τόυ δύο άμαξες, δηλαδή 
γύρω στα 4.5 μ. Επίσης ο ίδιος ανάφερε ότι το μεγαλύτερο ά
νοιγμα της γέφυρας είχε μήκος 35 πόδια, δηλαδή περίπου 10,50
μ*.

Χαρακτηριστικά ήταν τα ανοίγματα του γεφυριού με την οξυ
γώνια θλάση του τόξου στη-θέση τή ς κλειδός (κλειδιού), απακα- 
λούμενά και οξυκόρυφο κλείδωμα του τόξου (περσική ψαλίς).

Τα 8 μεσόβαθράταύ γεφυριού, ανάντη και κατάντη προστατεύτ 
ονταν από τριγωνικούς προβόλους, κλιμακωτής μορφής, μέχρι 
tbu ύψους τη ς  ποδιάς των ανακουφιστικών ανοιγμάτων, 
που είχαν επίσης οξυκόρυφο κλείδωμα του τόξου 
τους.

Τα αρχικά πέτρινα στηθαία ήταν κατασκευασμένα από μονο
κόμματες μεγάλες πέτρες.

Το γεφύρι αναφέρει η παράδοση, χτίστηκε από βυζαντινό τε
χνικό, ταυτόχρονα, με τις γέφυρες του Ενιπέα Φαρσάλων και της  
Αλαμάνας του Σπερχειού, πριν από τον 13ο αιώνα.

Πραγματικά, υπήρχαν ομοιότητες μεταξύ των γεφυριών Λάρι
σας καί Αλαμάνας στη μορφή των τόξων, των προβόλων, τή ς  κο
ρωνίδας και των αρμών. Μέ το  γεφύρι του Ενιπέα δεν είναι δυ
νατό νά γίνει σύγκριση, δεδομένου ότι το  σημερινό τοξωτό γεφύ
ρι είναι μεταγενέστερο (χτίστηκε στα τέλη του 16ου με αρχές 
του 19υ αιώνα).

Το γεφύρι ανακαινίστηκε επί Χασάν Μπέη εγγονου τού πορθη- 
τού τ η ς  Λάρισας Τόυρχάν Μπέη.

Μετά την προσάρτηση τη ς  Θεσσαλίας στην Ελλάδα, το 1885, 
διαπλατύνθηκε. με προσθήκη πεζοδρομίου 
και τοποθέτηση μεταλλικών στηθαίων, α
πό ελληνικό τάγμα μηχανικού.

Έ ν α  τόξο τόυ γεφυριού ανατινά
χτηκε τη  μεγάλη Εβδομάδα του  
1941, από βρετανούς, κατά την υπο
χώρησή τους.

Η καταστροφή όμως του γε
φυριού ολοκληρώθηκε τον 0 -  
κτώβίρη του 1944, από τους  
Γερμανούς, κατά τη δική 
τούς υποχώρηση.

Οι πέτρες κατασκευής των διαζωμάτων των τόξων 
και των τυμπάνων, ήταν · μεγάλου μεγέθους, σρθο- 
γωνιαμένες. πλήρως επεξεργασμένες, όπως Καί οι 
πέτρες κατασκευής των προβόλων.
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Έρνα και Μελέτες του Δήιιου
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ΔΗΜΟΣ ΛΑΡΙΣΑΙΩΝ
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ΔΗΜΟΙ ΛΑΡΙΣΑΙΩΝ
ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

IΤΙΤΛΟΣ ΕΡΓΟΥ : ΔΙΑΜΟΡΦΩΣΗ Υ ΠΑΙΘΡΙΟΥ ΧΩΡΟΥ Μ ΥΛΟΥ ΠΑΠΠΑ

ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΕΡΓΟΥ: 5’5.945 €
ΣΥΜΒΑΤΙΚΟ ΠΟΣΟ : f ΠΗΓΗ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ : £1774

ΠΡΟΜΕΛΕΤΗ : ΛΑΓΟΣ Δ.______________________________________
ΜΕΛΕΤΗ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ : Π Ο Β Ρ Η  Ε. - Π Ά Θ Λ Κ Ο Π Ο Υ Α Ο Υ Ε . - ΚΩΊΌΥΛΑ  Α / 

ΕΠΙΒΛΕΠΟΝΤΕΣ : ΣΊ'ΑΘΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Ε. - ΚΩ ΙΟΥΛΑ Μ.

ΠΕΡΙΓΡΑΦΗ - ΠΟΡΕΙΑ ΕΡΓΟΥ :
Π εριλαμβάνει τη  διαμόρφωση του  περιβάλλοντος χ ώ ρ ο υ  του  συγκροτήματος το υ  Μ ύλου Π α π π ά , Η 

μελέτη  π ρ ο β λ έπ ε ι τη δημιουργία μιας μεγάλης π λα τεία ς π ο υ  αναδεικνΰει τα διατηρητέα κτίρια του  
συγκ ροτήμ ατος, μ ε  δ ενδρ οσ το ιχίες  και χώ ρ ους πρασίνου  περιμ ετρικό κα θώ ς και δίκτυα φωτισμού και 
άρδευσης. Έ χει υπ οβ λη θ εί φ άκελος για  την έγκριση χρηματοδότησης του έργου α π ό  το  Ε Σ Π Α .

,  ■  /  '  ν  ' . · ✓ . · /  *  S  .  V  ✓  * . *  /  *  V  /  A * ✓  f  V  Λ  * / /  . ν s  / y '  ν s  - s '  v a · /  . ν /  . v /  '.  / /  '  v /  λ · /  '  v /,· ^ iV # /
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ΔΗΜΟΣ ΛΑΡΙΣΑΙΩΝ
ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

^ Τ Ι Τ Λ Ο ^ ^ Ρ Ι ^ ) 5 ^ ^ \ Ν Α Ι Γ ^ Σ Ι Μ Γ ^ Τ Ε Ι ^ ^ ^ Ι Λ [ Π Π Ο Υ Π Ο Λ Ι Ε

Π ΡΟΫΠ ΟΛΟ ΠΣΜ ΟΣ ΕΡΓΟΥ : €
ΣΥΜΒΑΤΙΚΟ ΠΟΣΟ : 555.537 € ΠΗΓΗ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ :ΣΑΤΑ

ΑΝΑΔΟΧΟΣ : κ Κ/ΞΞΗ ΡΟΜ ΕΡΓΓΗ ΣΝ. -Π Α ΙΣ ΙΟ Σ » _________________

ΕΠΙΒΛΕΠΟΝΤΕΣ : A ΙΑ ΚΟΠΟΥΛ Ο Υ Λ. -  ΚΑ ΡΑΝΙΚΛ Κ._______________

ΜΕΛΕΤΗΤΕΣ : ΠΡΙΜΙΚΥΡΗ Α. -  Λ ΙΑ KOI ΙΟ  ΥΛ Ο Υ  Λ . -  ΚΑΡΑ ΝΙΚΑ Κ.

Π Ε Ρ ΙΓ Ρ Α Φ Η  - Π Ο Ρ Ε ΙΑ  Ε Ρ Γ Ο Υ  :

Το έργο περιλαμβάνει την ανάπλαση της πλατείας φιλιππούπολης εμβαδού 9072 μ2 μετά την κατεδάφιση 
του παλαιού 9 "  Δημοτικού Σχολείου :

- αναδιαμάρψωση κεντρικού χώρου πλατείας
- κατασκευή νέας εξέδρας εκδηλώσεων
-  κατασκευή υδάτ ινου στοιχείου
- κατασκευή μεγάλης παιδικής χαράς
-  κατασκευή γηπέδων μπασκετ
- φυτεύσεις μεγάλων χώρων πρασίνου και δενδροστοιχιών
-  νέα δίκτυα φωτισμού - άρδευσης _



ΔΗΜΟΣ ΛΑΡΙΣΑΙΩΝ
ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΕΡΓΟΥ: 540.729 €
ΣΥΜΒΑΤΙΚΟ ΠΟΣΟ : 459.620 € ΠΗΓΗ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ :

ΑΝΑΔΟΧΟΣ : « Κ &  ΣΥΝΑΠ ΛΛΟΣκ ΣΙΑ Ο.Ε. -  ΑΡΧΟΝΤΗ Σ  »_________

ΕΠΙΒΑΕΠΟΝΤΕΣ : Μ Α ΚΟ Π Ο ΥΛΟ Υ Α .-Κ Α Ρ Α Ν ΙΚ Λ  Λ1 -  ΤΣΟΛΙΑ ΧΡ. 
ΜΕΛΕΤΗΤΕΣ : Α1ΑΚΟΠΟΥΛΟΥΑ. -  ΚΑΡΑΝΙΚΛ Κ. - ΙΎ Ν Α Π Α ,ΙΟ ΥA

ΠΕΡΙΓΡΑΦΗ -ΠΟΡΕΙΑ ΕΡΓΟΥ :
Το έργο αφορά τις διαμορφώσεις κοινοχρήστων χώρων σε διάφορες συνοικίες του Δήμου ΛαρισαΙων. 
Συγκεκριμένα πρόκειται για τους παρακάτω κοινόχρηστους χώρους:

_____Q J._________________ ___________________________________ Ε Μ Β Α Δ Ο Ν  »2

- Κ .Χ 661Γ  Καραολή 4  Κστσίγρα (Ν εά π ολη ) 2 8 5 ,3 3

- «  951Γ  α νά χω μ α  Γρηγοροπούλου (Α μπελόκηποι) 5 3 6 ,9 7
- Ο .Τ  8 7 9  Κ Χ  οδ ού  Ν ίκης (κ έντρ ο ) 3 6 3 ,1 3
- Κ.Χ 5 5 2  Θ εοψ ράστου 4  Τζ,Κ αρέζη (Ν .Π ολιτεία ) 9 3 1 ,7 6

- Κ .Χ 581Β  Δ ρ όση  4  Σικελιώτη (Ν Π ο λ ιτ ε ία )  3 8 8 ,5 9
- «  5Β 5Β  Δ ουβρ ου τσ ίου  4  Τάσσου (Ν .Π ολιτεΙα ) 9 8 8 ,7 3
- «  6 4 2 Γ  Καραολή 4  Π ρ /φ κ η  Τ ρικάλω ν(Ν εόπαλη) 1 .9 6 8 ,7 3

- «  1851Α  Σ αρίμβεη  4  Καρδίτοης (Ν εράιδα) 2 3 7 ,7 4
- *  5 7 1  Ο έυελη  4  Βουνιουκλάκη (Ν .Π ολιτεία)_______________2 9 5 .5 4

Σ Υ Ν Ο Λ Ο  Κ Ο ΙΝ Ο Χ Ρ Η Σ Τ Ω Ν  Χ Ω Ρ Ω Ν  5 .9 9 6 ,5 2

Στους παραπάνω κοινόχρηστους χώρους , συνολικής έκτασης 5.996,52 τ.μ., προ βλέπονται εργασίες 
πλακόστρωσης επιφάνειας περίπου 2.850,00 τ,μ., εργασίες επίστρωσης με κυβόλιθους περίπου 285,00 
τ.μ., δημιουργία χώρων πρασίνου και δημιουργία χώρων παιδικής χαράς.

Οι εργασίες που προβλέπονται περιλαμβάνουν εκσκαφές, δημιουργία απόβασης, επίστρωση 
σκυροδέματος, πλακοστρώσεις με πλάκες τσιμέντου, επιστρώσεις με κυβόλιθους, τοποθέτηση 
διακααμητικών κρασπέδων για οριοθέτηση του χώρου πρασίνου, τοποθέτηση καθιστικών, επενδύσεις με 
δισκοσμητικές εμφανείς δρομικές πλινθοδομές, επικαλύψεις με ξυλεία, τοποθέτηση οργάνων παιδικής 
χεράς και φύτευση.

Ο συνολικός προϋπολογισμός του έργου ανέρχεται σε 540.729,41 ευρώ ( 439.617,41 ευρώ + 101,112,00 
ευρώ Φ.Π.Α, 23%  ),

Έχει κατασκευαστεί ο χώρος στις οδούς Δουβρουτσίου και Τάσσου στη Νέα Πολιτεία.
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ΛΊΣΤΡΑ ΚΧ ΟΔΟν ΝΙΚΗΣ (ΚΕΝΤΡΟ)



ΔΗΜΟΣ ΛΑΡΙΣΑΙΩΝ
ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

IΤΊΤΛΟΣ ΕΡΓΟΥ : ΕΡΓA ΠΡΟΕΒΑΙΕβΝ ΑΝΑΛΕ1ΞΗΣ ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΚΟΝ XÛPÜN ΛΟΦΟΥ ΦΡΟΥΡΙΟΥ'

ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΕΡΓΟΥ: 2.500.000 €
ΣΥΜΒΑΤΙΚΟ ΠΟΣΟ : € ΠΗΓΗ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ :

I ΜΕΛΕΤΗΤΕΣ : Μ ΛΓΚΟ Υ Ε.

ΠΕΡΙΓΡΑΦΗ - ΠΟΡΕΙΑ ΕΡΓΟΥ :
Το έρ γο  αποα κ οπ εΙ στην οΛοκλήρωοη (μορφοΛογικά και λειτουργικά) της ενοποίησης το υ  ποΑεοδομικού  

ιστού το υ  κ έντρ ου  τγκ πόΛης και τη  σύνδεση του  με του ς αρχαιολογικούς χ ώ ρ ο υ ς , το αρχαίο Θ έατρο, τ ις  
ό χ θ ε ς  το υ  Π η νειού  και το πάρκο Αλκαζάρ.

Το έργο α φ ορά  τη πεζοδρόμηση του  υπόΑοιπου τμήματος της οδού ΒενιζέΑου (1 5 4 0  μ 2) και των 
π α ρ α π λεύρ ω ν ο δ ώ ν  αυτής ΣκυΑοσόφου και Π ολυκάρπου (1 6 6 0  μ 2 ) ,  κ α θ ώ ς και την ανάπλαση του  

υ π ό λ ο ιπ ο υ  δυτικού τμήματος του  Φρουρίου γύρω  α π ό  την εκκλησία του  Αγίου ΑχιΑΛεΙου ( 4 0 0 0  μ2).
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ΔΗΜΟΣ ΛΑΡΙΣΑΙΩΝ
ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

I ΤΙΤΛΟΣ E 1 T O V  : ϋΑΜΟΡΦίΙΣΠΣ ΣΤΟ III INF! ΙΟ ΠΟΤΑΜΟ

ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΕΡΓΟΥ: €
ΣΥΜΒΑΤΙΚΟ ΠΟΣΟ : 1.225.584€ ΠΗΓΗ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ : ΕΣΤΙΑ

ΑΝΑΔΟΧΟΣ : « Κ/Ξ ΧΑΥΑΑΣ -  ΜΠΟΥΑΟΠΑΝΝΗΣ -  ΜΠΟΧΟΡΗΣ » 
ΕΠΙΒΑΕΠΟΝΤΕΣ : ΣΊΑ&ΛΚϋΠΟΥΛΟΥ Ε. -ΚΩ ΊϋΥΑ Λ  Μ. -  ΜΗΎΣΟΣ ,\\ 
ΜΕΛΕΤΗΤΕΣ : ΣΊΑΘΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Ε. —ΚΩΤΟΥΑΑ Μ. -  ΜΗΎΣΟΣ \\

ΠΕΡΙΓΡΑΦΗ - ΠΟΡΕΙΑ ΕΡΓΟΥ :
Δ ιαμόρφ ω ση τη ς ό χ θ η ς  το υ  Π η νειού  ποταμού με χω μ άτινους π εζο δ ρ ό μ ο υ ς , διαμορφώ σεις υπαίθριω ν  

αθλη τικώ ν χ ώ ρ ω ν , φ ω τισμό, καθαρισμό και φ υτεύσεις σε μήκος 1 7 0 0 m  στη αινοικία  Ιπ π οκ ρ ά τη  μέχρι τη 
Δ Ε Υ Α Λ  και 1500m  στη συνοικία Α μπελοκήπω ν μέχρι την π ερ ιοχή  έναντι τω ν  ΙίΤΕΑ. Έ χου ν  ξεκινήσει οι 
χω μ α τομ ρ γικ ές εργα σίες και ο  καθαρισμός τ ω ν ό χ θ ε ω ν . Το έργο θα ολοκληρω θεί το Φ εβρουάριο 2012 ,



ΔΗΜΟΣ ΛΑΡΙΣΑΙΩΝ
ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

IΤΙΤΛΟΣ ΕΡΓΟΥ : ΛΙΑΜΟΡΦΩΣΠ ΠΛΑΤΕΙΑΣ ΕΡΓΑΤΙΚΗΣ ΠΡΩΤΟΜΑΓΙΑΣ

ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΕΡΓΟΥ: 1.221.304,006
ΣΥΜΒΑΤΙΚΟ ΠΟΣΟ : 589.447 € ΠΗΓΗ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ ι ΘΗΣΕΑΣ

ΑΝΑΔΟΧΟΣ : « Κ /Ξ  ΑΙΟΛΟΣ Α.Τ.Ε. -  ΡΙΖΟΣ Γ. »
ΕΠΙΒΛΕΠΟΝΤΕΣ : ΑΙΑ ΚΟΠΟΥΛ ΟΥ 4. -Κ Α Ρ Α Ν  1ΚΛ Κ  -  ΠΝΕΥΜΑ Π Κ Ο Σ  Η -  Μ Η ΤΣΟΣ  Λ'. 

ΜΕΛΕΤΗΤΕΣ : Λ Υ Κ Ο Π Ο Υ Λ Ο Υ  Λ. -ΚΛΓΛΚΙΚΑ K. -  UNE ΥΜΛ Π  K O I Η  —Μ 4 Ν 0 Υ Σ 1 0 Σ  ΧΡ.

ΠΕΡΙΓΡΑΦΕΙ - ΠΟΡΕΙΑ ΕΡΓΟΥ :
Α νάπλαση τη ς π λα τεία ς  Ε ρ γα τικ ή  Π ρω τομαγιάς συνολικού εμβαδού 1 7 ,7 0 0  μΖ :

- καθαίρεση επιφ ανειώ ν ασφάλτου
- διαμόρφω ση χ ώ ρ ω ν  τραπεζοκαθισμάτω ν με χώ μ α  και γκαζόν
-  διαμόρφω ση περ ιβ ά λλοντος χ ώ ρ ο υ  εκκλησίας Προφήτη Ηλία

- ανάπλαση παιδικής χα ρ ά ς με ν ίσ  όργανα
- αύξηση χ ώ ρ ω ν  πρααίνου κατά 80%  σε όλη τη πλατεία

- ν έ ε ς  επ ιστρώ σεις
- κατασκευή ξύλινης πέργκολας
- νέα δίκτυα φω τισμού -  άρδευσης

- φ ύτευση  όλω ν τω ν χώ ρ ω ν πρασίνου -  ν έ ε ς  δενδροστοιχίες

Ε χ ε ι  ολοκλη ρω θεί ο  π ερ ιβά λλον χώ ρ ος  της εκκλησίας του Π ροφήτη Ηλία και έ χ ε ι  γίνει διακοπή  
εργασιώ ν,________________________________________________________________________

.· /  ν / /  ■■■/<■ ■ ■ ■ //' * * ··' '  ' · ν  ν / ν  / · . ' / / '  /  / ·.·



f g a l i  ΔΗΜΟΣ ΛΑΡΙΣΑΙΩΝ 
■Ç?)' ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ
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ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΕΡΓΟΥ: 3.300.000,00€
ΣΥΜΒΑΤΙΚΟ ΠΟΣΟ : ΠΗΓΗ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ : ΕΙΠΑ

ΑΝΑΔΟΧΟΣ :______________________________________________________
ΕΠίΒΑΕΠΟΝΤΕΣ : Π ΑΠ Α/ΩΑΝΝΟΥΑ. - Μ ΛΓΚΟΥΕ. -  ΠΝΕΥΜΑ Ή Κ Ο Σ Η  -  Μ Η ΤΣΟΣΝ. 
ΜΕΛΕΤΗΤΕΣ : ΘΩΜΑ1ΛΟΥ Α. -  ΚΑΡΑ ΝΙΚΑ Κ. - ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΟΣ Η. -Μ Η Τ Σ Ο Σ Ν . 
ΜΕΛΕΤΗΤΕΣ ΤΕΕ : Λ Γ Ο Γ Α Γ Π Α Ο Υ 11. -Κ Α Η Β Α Α Ο Σ Ν .-Π Α Υ Α ΙΔ Ο Υ  Δ...

ΠΕΡΙΓΡΑΦΗ - ΠΟΡΕΙΑ ΕΡΓΟΥ :
Δ ιαμόρφ ω ση π φ κ ο υ  6 8  στρεμμάτω ν στην περ ιοχή  της τάφρου Χ σ τ ζ η χ σ λ φ , ανάμεσα στις οδούς  

Ε χε κροτίδα, Σ αρίμβεη , Γιάγκου και Π α τέρα . Η διαμόρφωση και η φύτευση του  μενάΑου αυτού πάρκου θα  
δώ σει έναν π νεύ μ ονα  πρασίνου στην π ερ ιο χή , ο ο π ο ίο ς , με την οΑ οκ λφ ω α η  του  γραμμικού π φ κ ο υ  κατά 

μήκος τη ς ο δ ο ύ  ξχεχρ σ τ ίδ α , θ α  συμβάλλει στην ενοποίηση του  δικτύου ελεύθ ερ ω ν χ ώ ρ ω ν  της πόλης.
Η μελέτη  οΑ οκληριί£ηκε και υποβλή θη κ ε ω ς  πρόταση στο Ε Σ Π Α ,





ΔΗΜΟΣ ΛΑΡΙΣΑΙΩΝ
ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΕΡΓΟΥ : €497.450 €
ΣΥΜΒΑΤΙΚΟ ΠΟΣΟ : 430.585 € ΠΗΓΗ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ ;

ΑΝΑΔΟΧΟΣ : « Κ /Ξ  Κ Λ Γ Τ ΙΑ Χ .ΙΣ Χ .-Π Α Π Λ Κ Ω Χ Σ Ύ Α λΎ ΙΝ Ο Υ  Ν. » 
ΕΠΙΒΑΕΠΟΝΤΕΣ : Μ Λ Γ Κ ϋΥ Ε .-Π Ν Ε Υ Μ Α Τ ΙΚ Ο Σ Η . -Μ Η Ι Σ Ο Σ Ν .  
ΜΕΛΕΤΗΤΕΣ : Μ Α ΓΚ Ο Υ Ε. - 1ΙΧΕΥλίΑΤΙΚΟΣΗ . - Μ Η Ύ ΣΟ ΣΛ '.

Π Ε Ρ ΙΓ Ρ Α Φ Η  -  Π Ο Ρ Ε ΙΑ  Ε Ρ Γ Ο Υ  :

Το εμβαδό τη ς επέκ ταση ς είναι 5 8 5 0  μ2 κσι το σύνολο τω ν νέω ν  θ έσ εω ν  ταφής είναι 4 3 7  μ 2 . το έργο  
περιλαμβάνει την κατασκευή περίφ ραξης , γενικές εκσκαφές και πλήρω ση τω ν χώ ρ ω ν ταφής με χώ μ α  
ειδικής σ ύ ν ε σ η ς ,  δίκτυο διάτρητων τσιμεντοσω λήνω ν και ιίρεατίω ν, πεζοδρ όμ ια , κ ρ α σ π εδ ό ρ ειφ α , δίκτυα 
ομ β ρ ίω ν, ύ δρ ευσ η ς, φω τισμού και άρδευση καθώ ς και φύτευση δενδροστοιχιώ ν,

Ε χ ο υ ν  ολοκλη ρω θεί οι χω μστουργικ ές εργασίες, η υποδομή του  δικτύου φωτισμού και άρδευσης , έχου ν  

κατασκευαστεί τα κράσπεδα και τμήματα της περίφ ραξης. Ε χει γίνει διακοπή  εργασιών.
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ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ



ΜΕΛΕΤΕΣ



IΤΙΤΛΟΙ ΕΡΓΟΥ : ΜΓΛΕΤΠΤΟΥ ΕΡΓΟΥ \1 ΓΙΕ ΖΕΣΤΕ Μ

ΔΗΜΟΣ ΛΑΡΙΣΑΙΩΝ
ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΕΡΓΟΥ: €
ΣΥΜΒΑΤΙΚΟ ΠΟΣΟ : 200.741,10€ ΠΗΓΗ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ : ΘΗΣΕΑΣ

ΕΠΙΒΛΕΠΟΝΤΕΣ : ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΤΕΧΝΙΚΟΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ
Μ Λ ΓΚ Ο Υ E--UAIIA ΙΩΑ NNO Y A .

7H ΕΦΟΡΙΑ ΒΥΖΑΝΤΙΝΩΝ ΑΡΧΑΙΟΤΗΤΩΝ
_____________________ΣΑ ΤΟ Μ Α ΣΤ. —  B.Li ΧΟΣΤΕΡ1 Ί()Σ  L_______________________________________________

ΜΕΛΕΤΗΤΕΣ : σ ύ ν θ ε σ η  & ερευνά  ε π ε  γ . α λ μ π α ν η ς- ν. φ ιν τ ικ α κ η ς &ςυ ν ε ρ γα  τ ε ς  α ρ χ ιτ έ κ τ ο ν ε ς  
Λ Κ Χ π Ο Σ Λ  ΣΎΝΕΡΓΑ ΤΕΣ ΕΠΕ 
ΖΟΜΠΟΛ ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ
ΠΑΪΣΜΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ _____________________________________________

ΠΕΡΙΓΡΑΦΗ - ΠΟΡΕΙΑ ΕΡΓΟΥ :
Α φ ορά τη συντήρηση, αναστύλωση του  μ νΐΐιε ίου  (εμβαδού άΟΟη2) και την επαναλειτουργία  του, με 

εμ π ορικ ές και π ολιτισ τικ ές χρήσεις. Εκπονείται η μελέτη.
Το Μ π εζεσ τένι Μ ρ ισ α ς  είναι η παλιά Τουρκική Αγορά που  κτίστηκε το διάστημα 1 4 8 4 -1 5 0 6  μ Χ ,, και 

λειτούργησε κυρίω ς ω ς  αγορά υφασμάτων (η λ έξη  π ρ οέρ χετα ι α π ό  τη περσική « b e z »  π ου  σημαίνει 

ύφασμα). Είναι ένα  ο ρ θ ογώ νιο  κτίσμα διαστάσεων 3 0 ,1 5 χ 2 0 ,2 0  του ο π ο ίο υ  η στέγαση περιλαμβάνει έξι 
θ ο λ ο ύ ς  π ο υ  στη ρίζονταν με διπλά τόξα σε δύο μεγάλους κτιστούς πεσσούς,

Η βιοκλιματική μελέτη  του κτιρίου περιλαμβάνει την επανακατασκευή τω ν έξι θ όλω ν με ελαφριά διαφανή  

κατασκευή μ ε ανοίγματα  για  την κυκλοφορία του σέρα , την συντήρηση και αναστύλωση τω ν  πέτρινω ν  
τ ο ίχ ω ν , την κατασκευή εσω τερικού φ έροντα οργανισμού με μεταλλική κατασκευή και όλω ν των Η-Μ  
εργασιώ ν π ο υ  απαιτούνται, Η επανάχρηση του Μ νημείου θ α  περιλαμβάνει εμπορικές αλλά και πολιτιστικές  

και ψ υχα γω γικ ές λειτουργικές.
Η π ρ ομ ελ έτη  έχει εγκ ριθεί από το Κεντρικό Α ρχαιολογικό Συμβούλιο και έχει υ π οβ λη θ εί π ρ ο ς  έγκριση  

στο Υ πουργείο  Π ολιτισμού η μελέτη εφαρμογής.
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ΔΗΜΟΣ ΛΑΡΙΣΑΙΩΝ
ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

Π Ρ Ο Ϋ Π Ο Λ Ο  Π Σ Μ Ο Σ  Ε Ρ Γ Ο Υ  : €
ΣΥ Μ Β Α ΤΙΚ Ο  Π Ο Σ Ο  : 8 4 9 .7 8 6  € ΠΗΓΗ Χ Ρ Η Μ Α Τ Ο Δ Ο Τ Η Σ Η Σ  : ΘΗΣΕΑΣ

Ε Π ΙΒ Λ Ε Π Ο Ν Τ Ε Σ  : ΜΑ ΓΚΟΥ Ε. - ΠΑΠΑΙΩΛΧΑ'υΥ Â .-Τ Σ ΙΑ Ρ Α Σ  Μ. -Ί Ζ Μ Α Κ Α Σ  Α .-ΣΥ Ν Α Π ΑΛ Ο Υ  A. 
Μ Ε Λ Ε Τ Η Τ Ε Σ  : Σ Υ Ν Θ Ε Σ Η  A  Ε Ρ Ε Υ Ν Α  E H E  Γ . Α Λ Μ Π Λ Ν Η Σ  -  Ν . Φ ίΝ Τ Ι Κ Α Κ Η Σ  &  Σ Ύ Ν Ε Ρ Γ Α  T E S  Α Ρ Χ Ι Τ Ε Κ Τ Ο Ν Ε Σ  

Λ ία ΧΤΟ ΣΛ  ΣΥΝΕΡΓΑ ΤΕΣ EU E
TEAM Μ -Η ΣΥΜΒΟΥΛΟΙ ΜΗΧΑΝΙΚΟΙ EH E  _____  ______________

ΠΕΡΙΓΡΑΦΗ - Π Ο Ρ Ε ΙΑ  ΕΡΓΟΥ :
Η  μελέτη του νέου κτφίου Δημοτικών Υπηρεσιών αφορά την κατασκευή κτιρίου 7  ορόφων συνολικής 

δόμησης 5 ,197 μ2 και S  υπόγειους ορόφους με χώρους στάθμευσης και Η ·Μ  εγκαταστάσεων. Τα γραφεία 
τοποθετούνται στη βόρεια όψη του κτφίου για θέα προς το ποτάμι και σταθερό φυσικό φωτισμό και 
αερισμό ενώ  εκ βοηθητικοί, οι χώ ροι κυκλοφορίας και ο βιοκλιματικός χώ ρος πρασίνου τοποθετούνται στη 
νότια πλευρά. Ο  βιοκλιματικός αχε&ασμός του κηρίου θα προσφέρει σιμαντική εξοικονόμηση ενέργειας 
με το ενσωματωμένο στο κτίριο θερμοκήπιο·, την ενιαχυμένη θερμομόνωση, την ενεργή και παθητική 
αξιοποίηση της η λκκή ς ενέργειας, το φυτεμένο δώμα, το φυσικό φωτισμό και αερισμό και τη χρήση της 
γεωθερμίας.
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